
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9708 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µέλη

από τον Ευρωπαϊκό Σύλλογο Φοιτητών Νοµικής στις Βρυξέλ-
λες, µαθητές από το 2ο Πρότυπο Γυµνάσιο Αθήνας, το 1ο
Δηµοτικό Σχολείο Νέου Ψυχικού, το 4ο Γενικό Λύκειο Κερα-
τσι- νίου, το 17ο Γυµνάσιο Πάτρας, το Γενικό Λύκειο Βουνάρ-
γου Ηλείας και από το 8ο Γυµνάσιο Λάρισας, σελ. 9632, 9638,
9639, 9645, 9648, 9652, 9656, 9659, 9665, 9697 

3. Επετειακή Αναφορά στη µνήµη των πεσόντων Αξιωµατι-
κών του Πολεµικού Ναυτικού, Χριστόδουλο Καραθανάση,
Παναγιώτη Βλαχάκο και  Έκτορα Γιαλοψό, που θυσίασαν τη
ζωή τους κατά την κρίση των Ιµίων στις 30 Ιανουαρίου 1996
και τήρηση ενός λεπτού σιγής , σελ. 9627, 9628, 9634, 9636,
9642, 9648, 9664, 9668, 9670, 9671, 9677, 9678, 9679, 9680,
9681, 9686, 9687, 9688, 9691, 9700, 9701, 9704 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9603, 9627, 9628, 9629,
9630, 9631, 9632, 9634, 9638, 9639, 9642, 9645, 9646, 9648,
9649, 9650, 9652, 9654, 9656, 9659, 9662, 9664, 9665, 9668,
9670, 9675, 9676, 9677, 9678, 9681, 9683, 9684, 9687, 9689,
9690, 9691, 9692, 9693, 9694, 9696, 9697, 9698, 9699, 9701,
9705, 9706, 9707, 9708 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1045 έως 1103,

σελ. 9603 - 9618 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

9619 - 9625 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών:
i. µε θέµα: «Εγκληµατικές ενέργειες κατά του Ηγουµένου

Γέροντος Ιουστίνου της Ιεράς Μονής Αγίας Φωτεινής στο
Φρέαρ του Ιακώβ και άλλων κληρικών στην Αγία Γη», σελ.
9628 

ii. µε θέµα: «Η θέση της Ελληνικής Κυβέρνησης µετά την
Απόφαση του Διεθνούς Δικαστηρίου της Χάγης κατά του Ισ-
ραήλ για παραβιάσεις της Συνθήκης Γενοκτονίας στη Γάζα»,
σελ. 9629 

β) Προς την Υπουργό  Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, µε θέµα: «Οι οδηγοί σχολικών λεωφορείων να πάρουν
αναδροµικά τα βαρέα ένσηµα που δικαιούνται», σελ. 9631 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών, Εθνικής  Άµυνας, Εσωτερικών, Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Προστασίας του
Πολίτη, Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δι-
καιοσύνης, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, καθώς και ο Υφυ-
πουργός στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν στις 29.1.2024
σχέδιο νόµου: «Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και λοιπές
διατάξεις», σελ. 9632 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
της τροπολογίας και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: Κύ-

ρωση της από 11.12.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµέ-
νου « Έκτακτα µέτρα απαγόρευσης διάθεσης εισιτηρίων και
παρουσίας θεατών σε αγώνες ποδοσφαίρου για επιτακτικούς
λόγους προστασίας της δηµόσιας τάξης και ασφάλειας»
(Α'203) - Λήψη µέτρων για την αποτροπή και αντιµετώπιση
της βίας στο πλαίσιο αθλητικών συναντήσεων και λοιπές ρυθ-
µίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, σελ. 9634 - 9708 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 9687 - 9701
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 9673 - 9687
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 9701 - 9708
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 9660 - 9673
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 9644 - 9660
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9603 – 9644

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επετειακή Αναφορά στη µνήµη των πεσόντων Αξιω-
µατικών του Πολεµικού Ναυτικού, Χριστόδουλο Καραθα-
νάση, Παναγιώτη Βλαχάκο και  Έκτορα Γιαλοψό, που θυ-
σίασαν τη ζωή τους κατά την κρίση των Ιµίων στις 30 Ια-
νουαρίου 1996

ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 9668
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 9642
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ.  9701
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ., σελ. 9628
ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 9686
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 9691
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 9677
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9681
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 9687
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 9648
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 9700
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 9664
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 9704
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9636
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 9628
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 9687
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9627
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 9679
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 9688
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 9678
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 9680
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 9671
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 9634
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 9670

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 9687, 9689, 9690, 9691, 

9692, 9693, 9694, 9696, 
9697, 9698, 9699

ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 9656
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 9675, 9676, 9677, 9678, 

9681, 9683, 9684

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’

Τετάρτη 31 Ιανουαρίου 2024



ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 9701, 9705, 9706, 9707, 
9708

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 9662, 9664, 9665, 9668, 

9670
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 9665
ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 9642
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 9665
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 9645, 9646, 9648, 9649, 

9650, 9652, 9654, 9656, 
9659

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 9603, 9627, 9628, 9629, 
9630, 9631,9632, 9634, 
9638, 9639, 9642

ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 9668

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ., σελ. 9628, 9629, 9630, 9631
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 9629, 9630
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 9631, 9632
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 9628, 9629
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π., σελ. 9632

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού:

ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 9668
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 9697
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 9642, 9643, 9644, 9645, 

9646
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 9665
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 9701
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 9659
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι, σελ. 9640, 9646, 9649, 9661, 

9662, 9675, 9692, 9694
ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 9686
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 9691
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 9685
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 9677
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 9647
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9681
ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Α. , σελ. 9652
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 9687
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 9678
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 9648, 9649
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 9654
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 9707
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 9694, 9707
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 9699
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 9664
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 9667
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 9687
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 9683, 9684, 9685, 9704, 

9705
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 9694
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9635, 9685
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ. , σελ. 9683, 9684, 9685
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 9666
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 9656
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 9650
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 9638
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 9684
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 9698, 9699
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 9690, 9699
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 9695
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 9702

ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 9706
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 9683, 9684
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 9679
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 9703
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 9705
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9639, 9640
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ., σελ. 9695, 9697
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 9688, 9689, 9690
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 9678
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 9680
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 9671
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 9634, 9644, 9646, 9666, 

9689
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 9693, 9694
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 9670
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 9692, 9693, 9697
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 9676

Ε. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 9646
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 9643
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9643, 9645



Αθήνα, σήµερα στις 31 Ιανουαρίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής, κ. Εµµανουήλ (Μανώλη) Χριστοδουλάκη, Βουλευτή Α’ Ανα-
τολικής Αττικής τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’

Τετάρτη 31 Ιανουαρίου 2024



9604 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9605



9606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9607



9608 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9609



9610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9611



9612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9613



9614 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9615



9616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9617



9618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9619

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



9620 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9621



9622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9623



9624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9625



9626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η σηµερινή µας συνεδρίαση θα αρχίσει µε την επετει-
ακή αναφορά στη µνήµη των πεσόντων Ελλήνων Αξιωµατικών
του Πολεµικού Ναυτικού που θυσίασαν τη ζωή τους κατά την
κρίση των Ιµίων στις 30 Ιανουαρίου 1996, αναφορά που δεν απο-
σκοπεί στην αποτύπωση των γεγονότων αλλά στην απόδοση της
οφειλόµενης τιµής στους Χριστόδουλο Καραθανάση, Παναγιώτη
Βλαχάκο και Έκτορα Γιαλοψό, καθώς και στην άντληση διδαγ-
µάτων που πρέπει να παραµένουν χαραγµένα ως παρακαταθήκη
στη µνήµη όλων µας. 

Τα διδάγµατα πολλά και για κάθε χώρο που ενεπλάκη µε οποι-
ονδήποτε τρόπο στην κρίση. Τα σωστά και τα λάθη εκείνων των
ηµερών έχουν αναλυθεί, έχουν αξιολογηθεί και έχουν αφήσει το
δικό τους αποτύπωµα, όχι µόνο στην ιστορία αλλά και στην χά-
ραξη της πολιτικής και στρατηγικής του µέλλοντος. 

Αν ωστόσο, θελήσει κάποιος να αναλογιστεί και να φωτίσει,
την κορυφαία, την πιο τραγική αλλά και την πιο ένδοξη στιγµή
της κρίσης, αυτή δεν µπορεί να είναι άλλη από τη θυσία των
τριών Ελλήνων Αξιωµατικών του Πολεµικού Ναυτικού που επέ-
βαιναν στο µοιραίο ελικόπτερο που αποµειώθηκε από τη φρε-
γάτα «Ναυαρίνο», εκείνη κυριολεκτικά την σκοτεινή νύχτα για να
πράξουν το καθήκον τους προς την πατρίδα.

Στις 4.50’ το πρωί της 31ης Ιανουαρίου το ελικόπτερο µε τους
Χριστόδουλο Καραθανάση, Παναγιώτη Βλαχάκο και Έκτορα Για-
λοψό δίνει την τελευταία του αναφορά σχετικά µε την κατάσταση

στη Μικρή Ίµια. Ενηµερώνει και δεν ξανακούγεται. Χάνεται αυτό
και το πλήρωµά του στα νερά του Αιγαίου, αλλά ταυτόχρονα ανα-
δύεται στα ένδοξα σκαλοπάτια της ιστορίας µας ως φωτεινός
φάρος θυσίας και µνήµης. 

Οι Έλληνες Αξιωµατικοί δεν δείλιασαν, δεν δίστασαν, δεν σκέ-
φτηκαν ούτε στιγµή τους κινδύνους της αποστολής τους. Αυτοί
είναι οι ήρωες των Ιµίων. Έπραξαν το χρέος τους και έδωσαν την
ίδια τους τη ζωή στο υπέρτατο ιδανικό στο οποίο ορκίστηκαν.
Ανταποκρίθηκαν στο κάλεσµα της πατρίδας. Με τη θυσία τους
πέρασαν στο Πάνθεον της ελληνικής ιστορίας. 

Σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία καλούµαστε να τιµήσουµε
τους τρεις ήρωες των Ιµίων Χριστόδουλο Καραθανάση, Πανα-
γιώτη Βλαχάκο και Έκτορα Γιαλοψό. Ας µην περιοριστούµε όµως
µόνο σε αυτό. Ας κλείσουµε στο µυαλό µας τη δική τους θυσία
κι ας την κάνουµε φάρο και συνείδηση ζωής που αν απαιτηθεί,
θα έχει συνέχεια. Μόνο τότε θα µπορέσουµε όλοι µας να πούµε
ότι η θυσία αυτή δεν πήγε χαµένη. Μόνο τότε όλα όσα λέµε σή-
µερα δεν θα είναι απλή επετειακή αναφορά, αλλά συνειδητή τιµή
στη χώρα µας και τους ήρωές της. Διότι κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το Αιγαίο δεν έχει γκρίζες ζώνες. Η κυριαρχία και τα κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα της πατρίδας µας είναι αδιαπραγµάτευτα. 

Με τις σκέψεις αυτές σας καλώ να κρατήσουµε ενός λεπτού
σιγή προς τιµήν των Αξιωµατικών του Πολεµικού Ναυτικού που
θυσιάστηκαν στα Ίµια στις 31 Ιανουαρίου 1996. 

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: 

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Τετάρτη 31 Ιανουαρίου 2024 ότι οι επίκαιρες ερω-
τήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η υπ’ αριθµόν 637/29-1-2024 και η 648/29-1-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Εξωτερικών, κ. Γε-
ώργιο Γεραπετρίτη.  

Η υπ’ αριθµόν 638/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Πα-
ναγιώτη Τσακλόγλου. 

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων της διαδικασίας όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές.». 

Ξεκινάµε µε τη δεύτερη υπ’ αριθµόν 637/29-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Δηµητρίου Να-
τσιού προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Εγκληµατικές
ενέργειες κατά του Ηγουµένου Γέροντος Ιουστίνου της Ιεράς
Μονής Αγίας Φωτεινής στο Φρέαρ του Ιακώβ και άλλων κληρικών
στην Αγία Γη».

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα σε όλους, κύριοι Υπουργοί, ήθελα να πω λίγο για

την σηµερινή επέτειο για τους τρεις Αξιωµατικούς του Πολεµικού
Ναυτικού στη Λευκωσία. Εκεί που είναι θαµµένοι οι ήρωες της
ΕΟΚΑ υπάρχει µια ωραία επιγραφή, εµβληµατική που γράφει
«του ανδρειωµένου ο θάνατος, θάνατος δεν λογιέται». Και οι
τρεις ανδρειωµένοι έγραψαν µε το αίµα τους ότι το Αιγαίο -γιατί
ακούστηκε κάποτε από επίσηµα χείλη αυτό- έχει σύνορα και τα
σύνορα του Αιγαίου είναι γραµµένα µε το αίµα των ηρώων του
Κανάρη, του Μιαούλη, του Κουντουριώτη και των τριών Αξιωµα-
τικών του Πολεµικού µας Ναυτικού. 

Κύριε Υπουργέ, για να έρθω στην ερώτηση. Σύµφωνα µε πλη-
ροφορίες του Διεθνούς Πρακτορείου Ειδήσεων «Orthodoxia
News Agency» δηµοσιευµένες µεταξύ της 14ης και της 16ης Ια-
νουαρίου του 2024, ο Ηγούµενος της Ιεράς Μονής Αγίας Φωτει-
νής στο Φρέαρ του Ιακώβ που βρίσκεται στη Σαµάρεια της
Παλαιστίνης, δέχθηκε επί τρεις ηµέρες ανηλεείς επιθέσεις µε πέ-
τρες, ρουκέτες, όπλα και χειροβοµβίδες. 

Αποτέλεσµα ήταν η πρόκληση σοβαρών ζηµιών στο ιερό προ-
σκύνηµα, όπου εγκαταβιεί ο γέροντας, ενώ σε κίνδυνο τέθηκε
και η ζωή του. Το εν λόγω ελληνορθόδοξο προσκύνηµα έχει γίνει
και κατά το παρελθόν στόχος επιθέσεων από φανατικούς αλλό-
θρησκους µε αντικειµενικό σκοπό την εκδίωξη του υπερήλικα και
επιβαρυµένου µε σοβαρά θέµατα υγείας ηγουµένου. 

Είναι γνωστό ότι οι διακονούντες ορθόδοξοι µοναχοί στα ορ-
θόδοξα προσκυνήµατα των Αγίων Τόπων, οι οποίοι βρίσκονται
εκτός του κέντρου της Ιερουσαλήµ, αντιµετωπίζουν παρόµοιες
επικίνδυνες καταστάσεις. Ενδεικτικώς αναφέρω ο Γέροντας Ιε-
ρόθεος στην Ιερά Μονή Αββά Θεοδοσίου του Κονοβιάρχου έχει
καταλήξει στο νοσοκοµείο κατόπιν ξυλοδαρµού µε βαρύτατες
σωµατικές βλάβες. Ο Γέροντας Γεράσιµος στο Σαραντάριο
Όρος, ο οποίος κοιµήθηκε πρόσφατα, είχε βρεθεί µέσα στο µο-
ναστήρι του µετά από µέρες δεµένος χειροπόδαρα και µε µονω-
τική ταινία στο στόµα. 

Αντίστοιχα σοβαρά περιστατικά βίας έχουν επισυµβεί εις
βάρος των µοναζουσών στην Ιερά Μονή των Αδελφών του Λαζά-
ρου και στην Ιερά Μονή Βαϊοφόρου. Και να υπενθυµίσω ότι ήδη
γιορτάζουµε στην Ορθόδοξη Εκκλησία µας τη µνήµη ενός νέου
ιεροµάρτυρος του Αγίου Φιλούµενου ο οποίος διακόνησε τους
Αγίους Τόπους επί σαράντα πέντε χρόνια µέχρι τον µαρτυρικό
θάνατο του. 

Κατά τους λίγους µήνες της τοποθέτησής του στο Φρέαρ του

Ιακώβ αντιµετώπιζε πολλά προβλήµατα από φανατικούς Εβραί-
ους που συνέχεια τον απειλούσαν ότι αν δεν εγκαταλείψει το
Φρέαρ και πάρει τις εικόνες και τον εσταυρωµένο, θα τον σκο-
τώσουν. Εκείνος όµως απαντούσε ότι δεν θα εγκαταλείψει ποτέ
το προσκύνηµά του. Έτσι το απόγευµα της 29ης Νοεµβρίου του
1979 φανατικοί Εβραίοι µπήκαν στον χώρο της Ιεράς Μονής και
ενώ εκείνη την ώρα ο Άγιος Φιλούµενος τελούσε τον Εσπερινό,
του επιτέθηκαν µε τσεκούρι, τον χτύπησαν αλύπητα στο πρό-
σωπο και του έκοψαν τα δάχτυλα του δεξιού χεριού. Και τέλος,
βέβαια, βρήκε τον µαρτυρικό θάνατο, ο οποίος ήταν φρικτός. 

Ερωτάσθε, λοιπόν, σε ποιες ενέργειες έχει προβεί το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών για να προστατεύσει τα ιερά µας προσκυνήµατα
και την ορθόδοξη παρουσία µας στους Αγίους Τόπους και ιδίως
τώρα που έχουµε και τη σύρραξη µεταξύ Ισραήλ και Χαµάς; 

Και δεύτερον, έχετε νοµίζω και υποχρέωση να µας ενηµερώ-
σετε και θεσµικά για όλες αυτές τις εξελίξεις στη Μέση Ανατολή
µέσω του συνταγµατικώς προβλεποµένου Εθνικού Συµβουλίου
Εξωτερικής Πολιτικής. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο ο Υπουργός Εξωτερικών, κ. Γεώργιος Γεραπετρίτης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να αποτίσω κι εγώ φόρο τιµής στους ήρωες που έδωσαν το

αίµα τους για την πατρίδα. Το υπόδειγµά τους είναι εκείνο το
οποίο µας καθοδηγεί µέρα και νύχτα στις άοκνες προσπάθειές
µας για την υποστήριξη της πατρίδας, της κυριαρχίας και των
κυριαρχικών τους δικαιωµάτων, γιατί η πατρίδα η οποία δεν τιµά
τους ήρωες, δεν µπορεί να έχει µέλλον. 

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώτησή σας.
Θα ήθελα να επισηµάνω ως προς το πρώτο ερώτηµά σας ότι η
ελληνική πολιτεία µεριµνά, έτσι ώστε όλα τα προσκυνήµατα να
τυγχάνουν απόλυτης ασφάλειας, έστω και στο εµπόλεµο πεδίο.
Αµέσως µετά τα επεισόδια τα οποία είχαµε στη Μονή Αγίας Φω-
τεινής στο Φρέαρ του Ιακώβ, ο γενικός πρόξενός µας στην Ιε-
ρουσαλήµ απευθύνθηκε στην παλαιστινιακή αρχή, καθώς επίσης
είµαστε σε διαρκή επικοινωνία µε το Πατριαρχείο των Ιεροσολύ-
µων, έτσι ώστε να αυξηθούν τα µέτρα ασφαλείας σε όλα τα προ-
σκυνήµατα, όπερ και εγένετο. 

Εγώ ο ίδιος, κύριε Πρόεδρε, απευθύνθηκα για το ζήτηµα αυτό
στους Υπουργούς Εξωτερικών τόσο της παλαιστινιακής αρχής
όσο και του Ισραήλ και της Ιορδανίας, έτσι ώστε να υπάρξει µια
απόλυτη προστασία των θρησκευτικών προσκυνηµάτων και
τόπων λατρείας. Και πράγµατι, το τελευταίο διάστηµα υπάρχει
µια πολύ µεγαλύτερη ασφάλεια στα ζητήµατα αυτά. 

Θα ήθελα δε να επισηµάνω ότι µε δική µας πρωτοβουλία, το
ζήτηµα της προστασίας των θρησκευτικών χώρων έχει αναχθεί
και σε ευρωπαϊκή πολιτική µέσω του Ύπατου Εκπροσώπου ενώ
ανάµεσα στους υπερψηφίσαντες στο ψήφισµα της Ουνέσκο της
10ης Νοεµβρίου του 2023 για την προστασία όλων των προστα-
τευόµενων χώρων, ήταν και η Ελλάδα. 

Θα ήθελα ως προς το δεύτερο ερώτηµά σας, το οποίο αναφέ-
ρετε στην ενηµέρωση του Κοινοβουλίου να αποδεχθώ απολύτως
την τοποθέτησή σας ότι θα πρέπει να υπάρχει άµεση και διαρκής
ενηµέρωση για τα τεκταινόµενα στη Μέση Ανατολή, τα οποία
αποτελούν όχι µόνο µία βραδυφλεγή βόµβα για την περιφερει-
ακή ειρήνη και ευηµερία, αλλά έχουν άµεση αντανακλαστική συ-
νέπεια και για την Ελλάδα. Θα ήθελα να επισηµάνω ότι ειδικά για
το ζήτηµα αυτό έχει υπάρξει επανειληµµένη ενηµέρωση όχι µόνο
µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου αλλά και µέσω της ενηµέ-
ρωσης των κοινοβουλευτικών κοµµάτων προσωπικά από εµένα,
καθώς επίσης και σε µία σειρά από δικές µου παρουσίες. Ειδικά
δε για το ζήτηµα του Εθνικού Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής
που είναι και συνταγµατικά προβλεπόµενο όργανο και έχει κα-
θιερωθεί από τον ν.3123/2003 θα ήθελα να επισηµάνω ότι τις
αµέσως επόµενες ηµέρες συγκροτείται και θα υπάρξει τυπική
ενηµέρωση. Η καθυστέρηση οφείλεται στο γεγονός ότι από την
επιστολή την οποία έχω στείλει ήδη από τις 18 Δεκεµβρίου, διότι
σύµφωνα µε τον νόµο θα πρέπει τα κόµµατα να ορίσουν εκπρο-
σώπους δύο τακτικά και δύο αναπληρωµατικά µέλη. 
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Έχω λάβει τις προτάσεις από όλα τα κόµµατα πλην του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, οπότε στην περίπτωση αυτή και οπωσδήποτε τις επόµενες
ηµέρες, θα έχουµε συγκρότηση του Σώµατος και εντός του Φε-
βρουαρίου θα έχουµε την πρώτη συνεδρίαση έτσι ώστε να υπάρ-
ξει η τακτική και περιοδική ενηµέρωση.

Σε κάθε περίπτωση, καλώ το Σώµα, εφόσον θεωρεί ότι θα πρέ-
πει να υπάρχει ενηµέρωση για οποιοδήποτε ζήτηµα, να απευθύ-
νεται σε µένα, είτε θεσµικά, µέσω του Υπουργείου, είτε
κοινοβουλευτικά, µέσω της αρµόδιας επιτροπής.

Να επισηµάνω δε ότι σήµερα στις 13.00’ θα υπάρχει η ενηµέ-
ρωση της Επιτροπής Εξωτερικών Υποθέσεων και Άµυνας ακρι-
βώς για τα ζητήµατα που αφορούν στις εξελίξεις στη Μέση
Ανατολή.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Νίκη

για τη δευτερολογία του, ο κ. Δηµήτρης Νατσιός.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ
και ευχαριστώ και για την αποδοχή. Ήταν µία από τις προτάσεις
που είχαµε υποβάλει για το Συµβούλιο.

Ήθελα -είναι συναφές µε αυτό που συζητάµε- να πω και το
εξής. Προστατεύουµε, βέβαια, τα προσκυνήµατά µας όπου γης
και ιδίως, στους Αγίους Τόπους. Κρίνεται, νοµίζω, η αξιοπιστία
και η αξιοπρέπεια του ελληνικού κράτους -είναι προαιώνια προ-
σκυνήµατα- η ελληνική σηµαία να σηκώνεται στους Αγίους Τό-
πους.

Όµως, πρέπει να ρίξουµε µια µατιά και να προσέχουµε και τα
εντός της ελληνικής επικράτειας προσκυνήµατα. Κάθε χρόνο το
Τµήµα Θρησκευτικών Ελευθεριών και Διαθρησκευτικών Σχέσεων
της Διεύθυνσης Θρησκευτικής Εκπαίδευσης και Διαθρησκευτι-
κών Σχέσεων της Γενικής Γραµµατείας Θρησκευµάτων δηµοσιο-
ποιεί -κάθε χρόνο, όπως ανέφερα- έκθεση για τα περιστατικά εις
βάρος χώρων θρησκευτικής σηµασίας στην Ελλάδα. Περίπου
επαναλαµβάνεται το ίδιο: Κατά 95% περίπου βιαιοπραγίες, κα-
ταστροφές κ.ά. αφορούν ναούς και προσκυνήµατα της Ορθόδο-
ξης Εκκλησίας.

Αν διαβάσατε αυτές τις εκθέσεις, για παράδειγµα, τα τελευ-
ταία πέντε χρόνια επαναλαµβάνεται το ίδιο ποσοστό. Πάνω από
95% αφορούν ορθόδοξα προσκυνήµατα ή ναούς και το υπόλοιπο
5% άλλα θρησκεύµατα.

Και µια και σας έχουµε µπροστά µας και επειδή έχουµε και ιδι-
αίτερο ενδιαφέρον και ευαισθησία για τα θέµατα της Μακεδο-
νίας, θέλω να σας θυµίσω κάτι. Και µε συγχωρείτε που βγαίνω
λίγο εκτός θέµατος, ξέρω την ευγένειά σας, ότι δεν θα αρνηθείτε
να απαντήσετε.

Θυµίζω τι έλεγε ο κύριος Πρωθυπουργός από το Βήµα της Διε-
θνούς Εκθέσεως Θεσσαλονίκης το 2018, ως Αρχηγός τότε της
Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως. Έλεγε, λοιπόν, για την επικείµενη
συµφωνία: «Είναι µια συµφωνία-ντροπή, όπως και η προσπάθεια
να χαρακτηρίζονται ακροδεξιοί όσοι αντιτίθενται σε αυτή. Οι γνή-
σιοι πατριώτες δεν είναι εθνικιστές και ακραίοι εθνικιστές δεν
είναι πατριώτες. Να µην τολµήσει ποτέ ο κ. Τσίπρας να συγκρίνει
την παράταξη του Κωνσταντίνου Καραµανλή µε την ακροδεξιά.
Η Νέα Δηµοκρατία θα καταψηφίσει αυτή τη συµφωνία είτε τώρα
είτε στην επόµενη Βουλή». Κλείνω τα εισαγωγικά. Είναι τα λόγια
του κυρίου Πρωθυπουργού.

Ως φαίνεται, όµως, όλα αυτά ανήκουν, δυστυχώς, στο παρελ-
θόν. Ο κύριος Πρωθυπουργός όχι µόνο απεδέχθη τη συµφωνία,
αλλά εµφανίζεται πρόθυµος να τακτοποιήσει και τις τελευταίες
εκκρεµότητες.

Αν θέλετε, απαντάτε: Τελικά, θα φέρετε προς κύρωση τα τρία
µνηµόνια συνεργασίας µε τα Σκόπια; Και να επαναλάβω ότι, για
εµάς, στη Νίκη, δεν πρόκειται ποτέ να αποδεχθούµε την προδο-
σία των Πρεσπών, τα Βόρεια, Νότια ή δεν ξέρω τι.

Για εµάς, όπως και για όλον τον ελληνικό λαό, θα παραµείνουν
Σκόπια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γεραπετρίτης για τη δευτερολογία του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για τις παρατηρήσεις σας.

Για τα δύο θέµατα που θέσατε, ως προς το πρώτο, είναι εξαι-
ρετικά ανησυχητικό ότι υφίσταται µια σηµαντική αύξηση πανευ-
ρωπαϊκά και στην Ελλάδα σε σχέση µε φαινόµενα θρησκευτικής
µισαλλοδοξίας.

Δεν θα περιοριστώ, κύριε Πρόεδρε, στα θέµατα που έχουν να
κάνουν µε επιθέσεις και βιαιοπραγίες κατά ορθόδοξων τόπων λα-
τρείας. Είναι εξαιρετικά σηµαντικό, βεβαίως, αλλά η άποψή µου
είναι ότι οποιαδήποτε επίθεση γίνεται σε οποιονδήποτε λατρευ-
τικό χώρο οποιουδήποτε θρησκεύµατος συνιστά µια βίαιη παρα-
βίαση θεµελιωδών ανθρωπίνων δικαιωµάτων, καλλιεργεί την
εχθροπάθεια και τη µισαλλοδοξία και δηµιουργεί συνθήκες διάρ-
ρηξης της κοινωνικής συνοχής.

Κατά τούτο, θεωρώ και εγώ ότι θα πρέπει να υπάρχει προτε-
ραιότητα στο ζήτηµα της προστασίας των λατρευτικών χώρων.
Σε κάθε περίπτωση, αποτελεί προτεραιότητα όχι µόνο της ελλη-
νικής πολιτείας, αλλά και της διεθνούς κοινότητας, έτσι ώστε να
διασφαλίζεται στο ακέραιο η άσκηση της θρησκευτικής ελευθε-
ρίας των πολιτών.

Σε ό,τι αφορά τη Συµφωνία των Πρεσπών, έχω επανειληµµέ-
νως τονίσει ότι η Συµφωνία των Πρεσπών αποτελεί µια διεθνή
συνθήκη. Ψηφίστηκε από το ελληνικό Κοινοβούλιο και όπως το
Σύνταγµα επιτάσσει, η συµφωνία αυτή υπερισχύει κάθε αντίθε-
της διάταξης νόµου, πράγµα το οποίο σηµαίνει ότι δεν είναι δυ-
νατόν να τροποποιηθεί µονοµερώς από οποιοδήποτε από τα
µέρη.

Η Νέα Δηµοκρατία είχε εγκαίρως τοποθετηθεί ως προς τα ση-
µεία εκείνα τα οποία ήταν προβληµατικά σε σχέση µε τη Συµφω-
νία των Πρεσπών. Είχε εγκαίρως επισηµάνει ότι θα υπάρξουν
ζητήµατα και στην εφαρµογή και βεβαίως, ζητήµατα αρχής, τα
οποία έχουν να κάνουν µε την υπόθεση αυτή.

Εν τούτοις, σήµερα, κύριε Πρόεδρε, είµαστε συνταγµατικά
υποχρεωµένοι να εφαρµόζουµε τη συνθήκη αυτή και δεν είναι
δυνατή η µονοµερή της τροποποίηση. Εκείνο, όµως, το οποίο
οφείλουµε να πράττουµε και το πράττει η ελληνική πολιτεία είναι
να παρακολουθεί τη συνεπή και αυστηρή τήρηση των διαλαµβα-
νοµένων σε αυτή.

Και θέλω να σας επισηµάνω ότι το Υπουργείο Εξωτερικών θα
είναι αυστηρό σε ό,τι αφορά τις προβλέψεις της Συµφωνίας των
Πρεσπών. Θα θέσει τα ζητήµατα τα οποία αναφέρονται. Υπάρ-
χουν πολύ ρητές προβλέψεις οι οποίες έχουν να κάνουν µε έγ-
γραφα δηµόσια, ιδίως ταξιδιωτικά, µε πινακίδες οχηµάτων.
Υπάρχουν άλλα ορόσηµα τα οποία οφείλουν να τηρούνται.

Και βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, τα µνηµόνια τα οποία προβλέ-
πονται να έρθουν προς κύρωση στη Βουλή απολύτως εξαρτών-
ται από την πιστή και αυστηρή τήρηση των όσων προβλέπονται
στη Συµφωνία των Πρεσπών.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 648/29-1-

2024 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρα-
τείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ.
Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα:
«Η θέση της ελληνικής Κυβέρνησης µετά την Απόφαση του Διε-
θνούς Δικαστηρίου της Χάγης κατά του Ισραήλ για παραβιάσεις
της Συνθήκης Γενοκτονίας στη Γάζα».

Τον λόγο έχει ο κ. Καζαµίας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, στις 26 Ιανουαρίου, το Διε-

θνές Δικαστήριο της Χάγης έλαβε µια ιστορική απόφαση στην
υπόθεση της προσφυγής της Νότιας Αφρικής κατά του Ισραήλ
για παραβίαση της Σύµβασης Γενοκτονίας στη Γάζα. Το Διεθνές
Δικαστήριο, βάσει του κειµένου της απόφασης, «κατέληξε στο
συµπέρασµα ότι πληρούνται οι απαιτούµενες προϋποθέσεις για
να υποδείξει προσωρινά µέτρα» και υπογράµµισε ότι το πράττει
αυτό «µε σκοπό να προστατευτούν τα δικαιώµατα που επικαλέ-
στηκε η Νότια Αφρική και τα οποία το Δικαστήριο έκρινε βάσιµα».
Δηλαδή, το Δικαστήριο έκρινε «βάσιµη» την προσφυγή της Νό-
τιας Αφρικής κατά του Ισραήλ για παραβίαση της Σύµβασης Γε-
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νοκτονίας στην περίπτωση των Παλαιστινίων.
Επιπλέον, το Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης, πάλι σύµφωνα µε

το επίσηµο κείµενο της απόφασης -και λέω σε εισαγωγικά- «θε-
ωρεί ότι, σχετικά µε την κατάσταση που περιγράφηκε παραπάνω,
το Ισραήλ πρέπει, στη βάση των υποχρεώσεών του που απορρέ-
ουν από τη Σύµβαση Γενοκτονίας, σε σχέση µε τους Παλαιστίνι-
ους στη Γάζα, να λάβει όλα τα µέτρα στη δύναµή του για να
αποτρέψει τη διάπραξη όλων των πράξεων που εµπίπτουν στο
άρθρο 2 αυτής της σύµβασης». Εδώ κλείνουν τα εισαγωγικά. Με-
ταξύ άλλων, δηλαδή, το Δικαστήριο υπενθυµίζει ότι οι πράξεις
αυτές περιλαµβάνουν -και ξαναλέω σε εισαγωγικά- «την εσκεµ-
µένη επιβολή στην οµάδα συνθηκών ζωής που έχουν υπολογι-
στεί, ώστε να επιφέρουν τη φυσική καταστροφή του, εν όλω ή
εν µέρει».

Όπως θα θυµάστε, από την έναρξη των εχθροπραξιών στη
Γάζα, σας υπέβαλα αλλεπάλληλες επίκαιρες ερωτήσεις και
έκανα συνεχείς παρεµβάσεις για το θέµα αυτό τονίζοντας, ότι η
ελληνική Κυβέρνηση «ανέχεται» και «δεν κρατά σαφείς αποστά-
σεις» από την ανεξέλεγκτη δολοφονία χιλιάδων αµάχων και ιδίως
παιδιών από τον ισραηλινό στρατό στη Γάζα.

Επίσης, δεν παρέλειψα να υπογραµµίσω ότι από τον περα-
σµένο Οκτώβριο συντελείται συστηµατική εθνοκάθαρση εις
βάρος των Παλαιστινίων και υπάρχουν συνθήκες συντελούµενης
γενοκτονίας. Παρά τις δικές σας προσπάθειες για παροχή αν-
θρωπιστικής βοήθειας στη Γάζα, η ελληνική Κυβέρνηση συνολικά
διατηρεί φιλικότατες σχέσεις µε την κυβέρνηση Νετανιάχου, αντί
να την καταγγείλει για τα ειδεχθή εγκλήµατα πολέµου που δια-
πράττει κατά των Παλαιστινίων.

Επίσης, η ελληνική Κυβέρνηση, αντί να υποστηρίξει άµεσα την
προσφυγή της Νότιας Αφρικής στο Διεθνές Δικαστήριο της
Χάγης, µέχρι τον Δεκέµβριο υποστήριζε δηµόσια το δικαίωµα του
Ισραήλ στην αυτοάµυνα. 

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, πρώτον, γιατί η ελληνική Κυβέρ-
νηση, ενώ γνώριζε καλά τα στοιχεία που παρουσιάστηκαν στο
Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης και οδήγησαν στην καταδικαστική
απόφασή του εις βάρους του Ισραήλ, δεν προέβη σε καµµία δή-
λωση ή πράξη, ως όφειλε, µε την οποία θα καταγγείλει τις βιαιο-
πραγίες της κυβέρνησης Νετανιάχου, εις βάρος δεκάδων
χιλιάδων Παλαιστινίων; Και δεύτερον, καλωσορίζει η ελληνική
Κυβέρνηση την απόφαση του Διεθνούς Δικαστηρίου εις βάρος
του Ισραήλ και τι προτίθεται στο εξής να πράξει, για να απαλλα-
γεί από το ηθικό βάρος της συνενοχής που απορρέει από την πο-
λιτική της µέχρι τώρα;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Γεραπε-

τρίτης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ πολύ για την επίκαιρη ερώτηση, κύριε καθη-

γητά. Γνωρίζω την ευαισθησία την οποία έχετε προσωπικά και η
Κοινοβουλευτική σας Οµάδα, σε σχέση µε τα τεκταινόµενα στη
Μέση Ανατολή και την προστασία των αµάχων στην περιοχή της
λωρίδας της Γάζας.

Θα ήθελα να επισηµάνω επί της αρχής ότι πράγµατι η από-
φαση του Διεθνούς Δικαστηρίου της Χάγης της 26ης Ιανουαρίου
συνιστά µία σηµαντική συµβολή. Το Διεθνές Δικαστήριο της
Χάγης αποτελεί το µείζον δικαιοδοτικό όργανο των Ηνωµένων
Εθνών και περιβάλλεται µε σηµαντική νοµιµοποίηση και απο-
δοχή. Ειδικά σε σχέση, πάντως, µε την απόφαση, την οποία µνη-
µονεύετε και η οποία έχει εξέχουσα θέση στη νοµολογία του
δικαστηρίου, θα ήθελα να επισηµάνω τρία σηµεία, τα οποία δεν
αποµειώνουν την σηµασία της απόφασης αυτής, απλά θέτουν τη
σωστή της διάσταση. 

Το πρώτο είναι ότι η απόφαση αυτή συνιστά µία απόφαση επί
αιτήµατος προσωρινών µέτρων. Δεν είναι η οριστική απόφαση
και κατά τούτο, δεν υπάρχει καµµία προδιάθεση ως προς το τε-
λικό αποτέλεσµα της δίκης αυτής. Εξάλλου, ακριβώς επειδή πρό-
κειται για µία απόφαση επί προσωρινών µέτρων, το µέτρο της
απόδειξης των πραγµατικών είναι εντελώς διαφορετικό, εάν δύ-

ναται να επιφέρει ζηµία σε δικαιώµατα τα οποία αναγνωρίζονται
από τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών και για τον λόγο αυτό
υπήρξε εντολή από το δικαστήριο, το Ισραήλ να απέχει από οποι-
αδήποτε ενέργεια, η οποία θα µπορούσε δυνητικά να επιφέρει
το αδίκηµα της γενοκτονίας. Δεν αναφέρεται σε κάποιο σηµείο
της απόφασης ότι υπάρχουν αποδείξεις για τετελεσµένη γενο-
κτονία. 

Εξάλλου, όπως θα έχετε δει -είµαι σίγουρος ότι έχετε µελετή-
σει καλά την απόφαση- το δικαστήριο, όπως είχε διαδικαστικά
το δικαίωµα, δεν υιοθέτησε τα αιτήµατα της πλευράς της Νότιας
Αφρικής, αλλά το ίδιο βράδυ διέλαβε ένα ειδικό διατακτικό και
µάλιστα, νοµίζω είναι σηµαντικό ότι σε δύο από τις έξι εντολές
που έδωσε, συναίνεσε και ο ad hoc ισραηλινός δικαστής, ο
οποίος ακριβώς στο πλαίσιο της ανάγκης να υπάρχει µία άµεση
ανθρωπιστική αποσυµπίεση, υπερψήφισε τις διατάξεις αυτές. 

Σε ό,τι αφορά το κοµµάτι της δικής µας θέσης, θα ήθελα να
επισηµάνω ότι εξαρχής, κύριε καθηγητά, εµείς λάβαµε µία θέση
αρχής. Η θέση αρχής είχε να κάνει µε την προστασία του άµαχου
πληθυσµού, µε την κατά το δυνατόν ελαχιστοποίηση της οποι-
ασδήποτε ζηµίας προκαλείται εξαιτίας του πολέµου αυτού, µε
την απελευθέρωση των αµάχων και µε την ειρηνευτική επίλυση
στο πλαίσιο των αποφάσεων του Συµβουλίου Ασφαλείας των
Ηνωµένων Εθνών. 

Η στάση µας αυτή εξακολουθεί να είναι αυστηρή και αταλάν-
τευτη και για τον λόγο αυτό, η Ελλάδα έχει διατηρήσει το διπλω-
µατικό κεφάλαιο να µπορεί να συνοµιλεί µε όλες τις πλευρές,
έχοντας έναν ισχυρό λόγο στα θέµατα της Μέσης Ανατολής. Ει-
δικά δε, σε σχέση µε την απόφαση της 26ης Ιανουαρίου, θέλω να
σας πω ότι υπήρξε τοποθέτηση εκ µέρους της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής στην κοινή δήλωση της 26ης Ιανουαρίου του Ύπατου Εκ-
προσώπου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής µε την οποία γίνεται αποδεκτή η απόφαση, τίθεται το
ζήτηµα της εφαρµογής του ανθρωπιστικού δικαίου, καθώς επίσης,
και της πλήρους συµµόρφωσης στο διατακτικό της απόφασης
αυτής. Η Ελλάδα ασµένως συντάσσεται µε την κοινή αυτή δήλωση
και την ευρωπαϊκή αυτή θέση και κάνει κάθε δυνατή προσπάθεια,
έτσι ώστε να υπάρξει επιτέλους ειρήνευση στην περιοχή η οποία
θα δηµιουργήσει και τις συνθήκες για µία βιώσιµη ευηµερία.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Καζαµίας για τη δευτερολογία του. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ. Μένω

στο ότι είπατε πως η απόφαση του Διεθνούς Δικαστηρίου απο-
τελεί σηµαντική συµβολή και ότι, όπως αναγνωρίσατε και εσείς -
στην ερµηνεία που δώσατε στην απόφαση- αυτή η απόφαση
περιµένει από το Ισραήλ να απέχει από οποιαδήποτε ενέργεια.

Αναφερθήκατε, επίσης, πολύ σωστά και στην αντίδραση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης την 26η Ιανουαρίου µε την οποία είπε -και
σας αναφέρω συγκεκριµένα- ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση αναµένει
την πλήρη, άµεση και αποτελεσµατική εφαρµογή. Ελπίζω και η
ελληνική Κυβέρνηση να τα αναµένει αυτά. 

Σύµφωνα µε το Παρατηρητήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων για
την Ευρώπη και τη Μεσόγειο, το EuroMed, από τότε που πάρ-
θηκε η απόφαση έχουν υπάρξει µέχρι χθες τριακόσιες εβδο-
µήντα τρεις περιπτώσεις θανάτων στη Γάζα, εκ των οποίων
τριακόσιοι σαράντα πέντε αφορούν αµάχους και έχουν υπάρξει
εξακόσια σαράντα τρία θύµατα τραυµατισµού. Το παρατηρητή-
ριο συµπεραίνει ότι το Ισραήλ δεν έχει σταµατήσει καθόλου την
ένταση της επίθεσής του στη Γάζα µετά την απόφαση του δικα-
στηρίου. Γνωρίζετε ότι το Ισραήλ δεν αποδέχεται την απόφαση
του δικαστηρίου και διαµαρτυρήθηκε ενάντια σε αυτήν. 

Έχω να σας κάνω µια σειρά από ερωτήσεις: Πρώτον, αρκεί να
ευχόµαστε το Ισραήλ να συµµορφωθεί και να περιµένουµε σε
ένα µήνα όταν το Διεθνές Δικαστήριο θα επιστρέψει για να εξε-
τάσει την περίπτωση ή µήπως πρέπει η ελληνική Κυβέρνηση να
πάρει πιο αυστηρά µέτρα; 

Δεύτερον, θεωρείτε ακόµα την κυβέρνηση Νετανιάχου φίλη
κυβέρνηση προς την ελληνική Κυβέρνηση ή όχι. Θεωρείτε το Ισ-
ραήλ της κυβερνήσεως Νετανιάχου φίλη χώρα προς την Ελλάδα,
τη στιγµή που βρίσκεται στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης για
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πράξεις οι οποίες κατά το δικαστήριο οδηγούν στην παραβίαση
της συνθήκης γενοκτονίας ή όχι; Και επίσης, έχω να σας ρω-
τήσω: Γνωρίζετε ότι η Ελλάδα µπορεί µε βάση το Διεθνές Δίκαιο
να προβεί σε πολύ πιο αποφασιστικές πράξεις; Να καταγγείλει
συγκεκριµένες περιπτώσεις παραβίασης του ανθρωπιστικού δι-
καίου στη Γάζα και δεν το πράττει; Και γιατί δεν το πράττει;

Έχω, κύριε Υπουργέ να αναγνωρίσω ότι εσείς προσωπικά προ-
σπαθήσατε να πάρετε πρωτοβουλίες για την ανθρωπιστική κα-
ταστροφή στη Γάζα. Όµως, η Κυβέρνηση συνολικά φοβόµαστε
πως έχει άλλη πολιτική. Συνεχίζει να πιστεύει ότι πρέπει να συ-
νεχιστεί ο πόλεµος. Κατά τη γνώµη µας, αυτή είναι η στάση της
Κυβέρνησης στη Γάζα. Δεν ζητά µόνιµη παύση πυρός. Και σας
ρωτώ τώρα για άλλη µια φορά, ζητάει η Κυβέρνηση µετά την
απόφαση αυτή µόνιµη παύση πυρός στη γάζα ή όχι και αν όχι,
γιατί, τι άλλο περιµένει; Και όπως γνωρίζετε πολύ καλά, για να
διαπιστωθεί από το Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης ότι υφίσταται
γενοκτονία χρειάζονται χρόνια. Θέλουµε εµείς να περιµένουµε
χρόνια να συνεχιστεί αυτή η καταστροφή, ούτως ώστε να διαπι-
στωθεί αν υφίσταται γενοκτονία ή όχι; Δεν θεωρείτε ότι υπάρ-
χουν αρκετά στοιχεία, ούτως ώστε να ασκηθεί πολύ πιο σοβαρή
πίεση στο Ισραήλ να σταµατήσει αµέσως τους βοµβαρδισµούς
και να τηρήσει µια µόνιµη παύση πυρός; 

Τέλος, χθες στη συνέντευξή σας που στον κ. Χατζηνικολάου
µιλήσατε για την ευχή σας να τελειώσει αυτός ο εφιάλτης -έτσι
τον περιγράψατε, είναι εφιάλτης- όσο γίνεται πιο σύντοµα. Με
ευχολόγια θα το σταµατήσουµε ή µε συγκεκριµένες πράξεις; Και
ποιες είναι αυτές οι πράξεις που η ελληνική Κυβέρνηση είναι
έτοιµη να λάβει, για να σταµατήσει αυτόν τον εφιάλτη, όπως εί-
πατε; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Γεραπε-

τρίτης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, για να απαντήσω στα ερωτήµατα του κυρίου καθη-
γητή, καταλαβαίνετε ότι θα χρειαστώ σχεδόν το σύνολο της κοι-
νοβουλευτικής ηµέρας. Παρά ταύτα, επιφυλάσσοµαι, κύριε
καθηγητά, σε λίγες ώρες θα είµαστε µαζί στην αίθουσα της Γε-
ρουσίας και θα συζητήσουµε τα ζητήµατα στο πλαίσιο της Επι-
τροπής Εξωτερικών Υποθέσεων. Θα ήθελα απλά να επισηµάνω
κάποια σηµεία, σε σχέση µε τα όσα αναφέρετε.

Ζήτηµα πρώτο. Είπατε ότι εγώ προσωπικά έχω κάνει προσπά-
θεια για τα ζητήµατα τόσο τα ανθρωπιστικά όσο και της κατά-
παυσης του πυρός, αλλά η Κυβέρνηση όχι αντιστοίχως. Η
Κυβέρνηση, κύριε καθηγητά, εκφράζεται δια του Υπουργού Εξω-
τερικών. Ο Υπουργός Εξωτερικών εκφράζει την εξωτερική πολι-
τική και µαζί µε τον Πρωθυπουργό δεσµεύει τη χώρα.

Άρα, κατά τούτο, θα µου επιτρέψετε να πω ότι η στάση της ελ-
ληνικής Κυβέρνησης, όπως έχει εκφραστεί, είναι µία στάση
αρχής, η οποία κατατείνει στην όσο το δυνατόν µεγαλύτερη αν-
θρωπιστική βοήθεια, για να καταπολεµηθεί πραγµατικά η σο-
βούσα κρίση, όσο και για να υπάρξει µια βιώσιµη διακοπή των
εχθροπραξιών.

Θα σας δώσω περισσότερες λεπτοµέρειες, κατά τη διάρκεια
της συνεδρίασης της επιτροπής. 

Ζήτηµα δεύτερο. Μου ζητάτε να αναφέρω τι πραγµατικά θα
κάνουµε, τι εφαρµοσµένα θα κάνουµε, έτσι ώστε -πέρα από ευ-
χολόγια- να µπορέσουµε να έχουµε επιτέλους ειρήνη και ευηµε-
ρία στην περιοχή. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι γίνονται πολύ µεγάλες προσπά-
θειες, έτσι ώστε να υπάρξει αυτή η βιώσιµη ειρήνευση. Θα σας
έχω περισσότερα στοιχεία σε λίγο. 

Είναι σηµαντικό, στην προσπάθεια αυτή, να τηρούµε µία στάση
αρχής. Και είναι καλό, κατά την άποψή µου, να αντιλαµβανόµαστε
τα πράγµατα στο σύνολό τους και όχι αποσπασµατικά. Καλό είναι,
επίσης, όπως ορθά αναφέρετε ότι θα πρέπει η ελληνική Κυβέρ-
νηση και η ελληνική πολιτεία να στέκονται µε το Διεθνές Δίκαιο και
ιδίως µε το διεθνές ανθρωπιστικό δίκαιο, να αντιλαµβανόµαστε ότι
υπάρχει µία αφετηρία των γεγονότων. Και αυτή η αφετηρία είναι
µία τροµοκρατική δράση, η οποία συντελέστηκε κατά απόλυτη

παραβίαση οποιασδήποτε έννοιας ανθρωπισµού. Καλό είναι, λοι-
πόν, όταν αναφερόµαστε συνολικά στην κρίση, να µην αφήνουµε
στην άκρη αυτό το ζήτηµα. 

Το τρίτο σηµείο είναι η πίεση, η οποία θα πρέπει να ασκηθεί,
έτσι ώστε να υπάρξει η διακοπή των εχθροπραξιών. Πράγµατι,
πρέπει να υπάρξει πίεση προς όλα τα µέρη και προς αυτή την
κατεύθυνση εργαζόµαστε όλοι πολύ σκληρά και συστηµατικά.
Νοµίζω ότι στην περίπτωση αυτή η πίεση θα πρέπει να ασκηθεί
προς όλες τις πλευρές, διότι, κύριε καθηγητά, δεν πρέπει να ξε-
χνούµε ότι όπως αυτή τη στιγµή διαφαίνεται ότι το Ισραήλ µπορεί
να υπερβαίνει το µέτρο της αναγκαίας άµυνάς του, θέλω να σας
θυµίσω ότι εξακολουθούν να υφίστανται όµηροι. Και η οµηρεία
συνιστά τη χειρότερη αποτύπωση της παραβίασης της ανθρώ-
πινης αξίας. Χρησιµοποιούνται άνθρωποι, έτσι ώστε να υπάρξουν
πολιτικά και εθνικά ωφελήµατα. 

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι για τον λόγο αυτό εµείς θα επι-
µείνουµε στη στάση αρχής: Απόλυτη προσήλωση στο Διεθνές
Δίκαιο, καµµία παραχώρηση, σεβασµός του ανθρωπιστικού δι-
καίου. Βεβαίως, θέλουµε να µπορέσουµε να ανοίξουµε όσο το
δυνατόν περισσότερους ανθρωπιστικούς διαύλους και να έχουµε
µία διακοπή των εχθροπραξιών, η οποία θα είναι µακρά και θα
δηµιουργήσει συνθήκες, για να µπούµε στην υποκείµενη δια-
φορά και να λυθεί επιτέλους το Μεσανατολικό στη βάση των
αποφάσεων του Συµβουλίου Ασφαλείας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Θα ολοκληρώσουµε τον κύκλο των επικαίρων ερωτήσεων µε

την πρώτη µε αριθµό 638/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Αφρο-
δίτης Κτενά προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, µε θέµα: «Οι οδηγοί σχολικών λεωφορείων να πά-
ρουν αναδροµικά τα βαρέα ένσηµα που δικαιούνται».

Κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, οι οδηγοί των σχολικών λεω-

φορείων ασφαλίζονται σύµφωνα µε τον Κανονισµό Βαρέων και
Ανθυγιεινών Επαγγελµάτων. Ωστόσο, από το 2013 συγκεκριµέ-
νος εργοδότης, ιδιοκτήτης ιδιωτικού εκπαιδευτηρίου, κολλάει
µεικτά ένσηµα µέχρι σήµερα, οδηγώντας έτσι τους οδηγούς που
απασχολούσε να υποβάλουν καταγγελία στον ΕΦΚΑ σχετικά µε
αυτό το ζήτηµα. 

Ο ΕΦΚΑ έδρασε µε πρωτοφανή ταχύτητα. Με τους χειρισµούς
του και το ερώτηµα που έθεσε, οδήγησε σε µία απαράδεκτη ερ-
µηνεία του κανονισµού, σύµφωνα µε την οποία οι οδηγοί απεν-
τάσσονταν από τον κανονισµό και µάλιστα κατά παράβαση, διότι
ο κανονισµός προβλέπει ότι πρώτα πρέπει να συνεδριάσει η
Διαρκής Επιτροπή για τα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα,
προκειµένου να γίνει κάτι τέτοιο. Νοµιµοποίησε έτσι την αυθαι-
ρεσία, την παρανοµία του συγκεκριµένου εργοδότη και αυτό
οδήγησε και άλλους εργοδότες στον κλάδο να κάνουν το ίδιο.

Ανοίγεται ένας πολύ επικίνδυνος δρόµος µε τη συγκεκριµένη
ερµηνεία, που λέει ότι πρέπει η επιχείρηση να έχει ως µοναδικό
αντικείµενο τις µεταφορές, κάτι που καταλαβαίνετε ότι ειδικά στη
σηµερινή δοµή και οργάνωση της οικονοµίας ισοδυναµεί και οδη-
γεί πρακτικά στην απένταξη. Ανοίγει, δηλαδή, τον δρόµο για την
απένταξη και άλλων εργαζοµένων. 

Αυτό έχει πολλαπλές συνέπειες. Ο συγκεκριµένος κλάδος των
εργαζοµένων ήδη έχει δυσκολία να συµπληρώσει τα συντάξιµα
έτη και τα απαραίτητα ένσηµα, προκειµένου να βγει στη σύνταξη.
Απασχολούνται µε συµβάσεις εργασίας µειωµένου ωραρίου και
µειωµένου χρόνου και µετά τα εξήντα πέντε έτη απαγορεύεται η
άσκηση του επαγγέλµατός τους, δεν µπορούν να εργάζονται
µέχρι τα εξήντα επτά, προκειµένου να αποκτήσουν και άλλα έν-
σηµα. 

Έχοντας όλα αυτά υπ’ όψιν, παρακαλούµε να απαντήσετε στο
ερώτηµα: Τι µέτρα θα πάρετε, προκειµένου να ανακληθεί το απα-
ράδεκτο έγγραφο του ΕΦΚΑ και οι οδηγοί των σχολικών λεωφο-
ρείων να πάρουν αναδροµικά όλα τα βαρέα ένσηµα που
δικαιούνται; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Τσακλόγου.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Αξιότιµη κυρία Κτενά, κατ’ αρχάς ευχαριστώ πολύ για την ερώ-
τησή σας. 

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε µια σύντοµη αναφορά στο
ιστορικό της υπόθεσης και το νοµικό πλαίσιο που διέπει το θέµα
της ερώτησής σας. 

Ο ισχύων πίνακας βαρέων και ανθυγιεινών εργασιών καταρτί-
στηκε το 2011 µε την υπουργική απόφαση 26816/2011, κατ’
εξουσιοδότηση του άρθρου 17 του ν.3863/2010 και τέθηκε σε
εφαρµογή από την 1η-1-2012. Με την απόφαση αυτή επανακα-
θορίστηκαν οι χώροι, οι εργασίες και οι ειδικότητες που υπάγον-
ται στα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα.

Στο πρώτο µέρος της υπουργικής απόφασης καθορίζονται
ρητά συγκεκριµένοι χώροι εργασίας, στους οποίους οι απασχο-
λούµενοι στις αναφερόµενες ειδικότητες υπάγονται στην ασφά-
λιση των βαρέων και ανθυγιεινών επαγγελµάτων. Ειδικότερα,
εξετάζεται εάν ο ασφαλισµένος εργάζεται σε οικονοµική µονάδα,
στο αντικείµενο δράσης της οποίας περιλαµβάνεται κάποια από
τις περιγραφόµενες εργασίες και στη συνέχεια εξετάζεται εάν ο
συγκεκριµένος ασφαλισµένος εργάζεται µε την ειδικότητα που
αναγράφεται έναντι της αντίστοιχης εργασίας στον πίνακα. 

Εποµένως, πρέπει να πληρούνται και τα δύο κριτήρια, δηλαδή
του χώρου εργασίας και της συγκεκριµένης ειδικότητας. 

Στην 51η περίπτωση εργασιών του πρώτου µέρους ορίζονται
ως χώρος εργασίας οι επιβατικές και εµπορευµατικές µεταφο-
ρές σε συνδυασµό µε τις εξής ειδικότητες: οδηγοί βαρέων φορ-
τηγών µεικτού βάρους άνω των τριάµισι τόνων, λεωφορείων και
πούλµαν, οχηµάτων σταθερής τροχιάς, οδηγοί ταξί Νοµού Αττι-
κής και Θεσσαλονίκης, βοηθοί και οδηγοί ασθενοφόρων, διασώ-
στες και καθαριστές λεωφορείων. 

Η απαρίθµηση των εργασιών και των ειδικοτήτων που υπάγον-
ται στο καθεστώς προστασίας του Κανονισµού Βαρέων και Αν-
θυγιεινών Επαγγελµάτων είναι περιοριστική. Ο κανονισµός
προβλέπει ειδικές συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις για τους συγκεκρι-
µένους εργαζόµενους, αναγνωρίζοντας ακριβώς ότι η απασχό-
λησή τους επί µεγάλο χρονικό διάστηµα στις προαναφερόµενες
εργασίες ή ειδικότητες επιφέρει πρόωρη φθορά ή και εξασθέ-
νιση του οργανισµού τους και κατ’ ακολουθία αδυναµία τους να
εργάζονται για διαστήµατα ίδια µε αυτά των απασχολούµενων
σε επαγγέλµατα που δεν έχουν αυτά τα χαρακτηριστικά. 

Η ευνοϊκή αυτή µεταχείριση ορισµένων ασφαλισµένων από την
άποψη των προϋποθέσεων συνταξιοδότησής τους, δηλαδή η µεί-
ωση του ορίου ηλικίας συνταξιοδότησης σε συνδυασµό µε την
περιοριστική και όχι ενδεικτική απαρίθµηση των εργασιών και ει-
δικοτήτων που εντάσσονται στα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλ-
µατα, καθιστά τις διατάξεις του κανονισµού αυτό που οι νοµικοί
αποκαλούν εξαιρετικό δίκαιο. Ως εκ τούτου, όπως έχει δεχθεί η
νοµολογία, οι σχετικές διατάξεις πρέπει να ερµηνεύονται στενά
και δεν είναι επιτρεπτή η διασταλτική ερµηνεία ή η αναλογική
εφαρµογή των διατάξεων του Κανονισµού σε παρεµφερείς πε-
ριπτώσεις εργασιών ή ειδικοτήτων. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία που µας κοινοποίησε ο ΕΦΚΑ, η Διεύ-
θυνση Ασφάλισης της Κεντρικής Υπηρεσίας του φορέα, µε
αφορµή ερωτήµατα που αφορούσαν την υπαγωγή ή µη των οδη-
γών σχολικών λεωφορείων και σχολικών πούλµαν στις ανωτέρω
διατάξεις, απηύθυνε ερώτηµα τον Φεβρουάριο 2020 στο Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών, ως αρµόδιο για την εποπτεία
των µεταφορών, σχετικά µε το εάν τα σχολικά λεωφορεία ανή-
κουν στην κατηγορία των επιβατικών και εµπορευµατικών µετα-
φορών. 

Στην απάντησή του, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών
επικαλείται τον ευρωπαϊκό κανονισµό 1071/2009, που ορίζει το
επάγγελµα του οδικού µεταφορέα επιβατών ως προς τη δραστη-
ριότητα κάθε επιχείρησης που εκτελεί µε λεωφορεία µεταφορές
επιβατών, παρεχόµενες στο κοινό ή σε ορισµένες κατηγορίες
χρηστών έναντι κοµίστρου καταβαλλοµένου από τον επιβάτη ή
τον διοργανωτή της µεταφοράς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υφυπουργού)
Ένα λεπτό ακόµα θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα το πάρω

από τη δευτερολογία µου. 
Στον ορισµό αυτό δεν συµπεριλαµβάνονται επιχειρήσεις, που

η κύρια δραστηριότητά τους δεν είναι οι οδικές µεταφορές επι-
βατών, αλλά εκτελούν το συγκεκριµένο έργο παρεµπιπτόντως,
στο πλαίσιο της διευκόλυνσης του έργου τους, όπως παραδείγ-
µατος χάριν για τη µεταφορά του προσωπικού τους ή για τη µε-
ταφορά µαθητών µε σχολικά λεωφορεία. Πιθανώς, η ερµηνεία
αυτή δίδεται για αυτές τις περιπτώσεις που το µεταφορικό έργο
δεν ασκείται σε συνεχές και πλήρες ωράριο, κάτι που αναφέρατε
και εσείς κυρία Κτενά στην πρωτολογία σας. 

Βάσει αυτής της απάντησης, λοιπόν, ο ΕΦΚΑ εξέδωσε το σχε-
τικό έγγραφο, που αναφέρατε και εσείς στην ερώτησή σας, δι-
ευκρινίζοντας ότι τα ανωτέρω πρόσωπα δεν εµπίπτουν στην
περίπτωση 51 του πρώτου µέρους του Κανονισµού Βαρέων και
Ανθυγιεινών Επαγγελµάτων.

Το θέµα των οδηγών σχολικών λεωφορείων απασχόλησε τη
Διαρκή Επιτροπή Κρίσεως Βαρέων και Ανθυγιεινών Επαγγελµά-
των, η οποία συστάθηκε µε  την υπουργική απόφαση µε αριθµό
9535/2020. Όπως προκύπτει από το πόρισµα της επιτροπής που
κατετέθηκε τον Δεκέµβριο του 2020, το αίτηµα ένταξης των οδη-
γών σχολικών λεωφορείων και πούλµαν στα βαρέα και ανθυγι-
εινά επαγγέλµατα συζητήθηκε σε τέσσερις συνεδριάσεις, αλλά
δυστυχώς η επιτροπή δεν έλαβε καµµία συγκεκριµένη απόφαση.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ και στα υπόλοιπα που
αναφέρετε στην ερώτησή σας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Παρακαλώ, κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Κύριε Υπουργέ, αν κατάλαβα καλά, δεν

έχετε απάντηση να µας δώσετε.
Μας παραθέσατε το αναλυτικό ιστορικό, το οποίο δεν αµφι-

σβητώ. Εάν υπάρχουν ελλείψεις στον κανονισµό ή ο κανονισµός
έχει ασαφείς διατυπώσεις που πρέπει να διορθωθούν προκειµέ-
νου να καλυφθεί αυτή η συγκεκριµένη κατηγορία εργαζοµένων,
παρακαλούµε να το πράξετε άµεσα, ώστε πραγµατικά να απο-
δοθούν στους οδηγούς τα ένσηµα που τους έχουν κλαπεί. 

Το Υπουργείο σας πρέπει να προστατεύει τους εργαζόµενους
και όχι τους εργοδότες. Πρέπει συνολικά να δείτε ως Κυβέρνηση
την ασφάλεια των µεταφορών των µαθητών, εάν αυτές οι επιχει-
ρήσεις τηρούν τα προβλεπόµενα προκειµένου µε ασφάλεια να
µεταφέρονται τα παιδιά από το σπίτι τους στο σχολείο και πίσω
ή στις σχολικές εκδροµές, γιατί είναι πολλές οι παρατυπίες και
σίγουρα µία µεγάλη αδικία είναι η κλοπή των βαρέων ενσήµων
από τους οδηγούς. Δεν είναι δικαιολογία το ότι η εταιρεία τους
δεν έχει κύρια δραστηριότητα το µεταφορικό έργο. Χρειάζεται
το µεταφορικό έργο προκειµένου να λειτουργήσει. Συνεπώς,
πρέπει να καλύπτονται και αυτοί, όπως και οι άλλες κατηγορίες
των οδηγών, και αν υπάρχει πρόβληµα στον κανονισµό παρακα-
λούµε αυτό να διορθωθεί και να ανακληθεί άµεσα η εγκύκλιος
του ΕΦΚΑ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Τσακλόγλου για τη δευτερολογία του. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και
την κ. Κτενά επίσης.

Κυρία Κτενά, κανένας Υπουργός Εργασίας δεν έχει τις κατάλ-
ληλες τεχνικές γνώσεις για να απαντήσει µε σαφήνεια στα ερω-
τήµατα όπως αυτό το οποίο αναφέρατε προηγουµένως. Αυτός
είναι και ο λόγος που η πολιτεία έχει προβλέψει συγκεκριµένα
όργανα γνωµοδοτικά προς τον Υπουργό ο οποίος µε βάση τις
συµβουλές που θα λάβει από αυτά, θα λάβει την τελική από-
φαση. 

Θα µου επιτρέψετε να εξηγήσω τη λογική µου πάνω σε αυτό.
Όπως είπα και στην πρωτολογία µου οι κανόνες για την υπαγωγή
στα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα συνιστούν εξαιρετικό δί-
καιο, γιατί εισάγουν απόκλιση από τον κανόνα που ισχύει γενικά
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για τη συνταξιοδότηση, όσον αφορά ιδίως το όριο ηλικίας και τον
απαιτούµενο χρόνο ασφάλισης. Εποµένως οι κανόνες αυτοί ερ-
µηνεύονται στενά και δεν µπορούν να εφαρµόζονται αναλογικά
σε άλλες παρόµοιες κατηγορίες εργαζοµένων. 

Για τον λόγο αυτόν άλλωστε σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 17 του ν.3863/2010 ο πίνακας των βαρέων και ανθυγιεινών
επαγγελµάτων τροποποιείται µε απόφαση του Υπουργού Εργα-
σίας ύστερα από γνώµη της Διαρκούς Επιτροπής Κρίσεως Βα-
ρέων και Ανθυγιεινών Επαγγελµάτων και γνωµοδότηση του
Συµβουλίου Κοινωνικής Ασφάλισης. Προβλέπεται δηλαδή, συγ-
κεκριµένη διοικητική διαδικασία για την εξέταση των θεµάτων
αυτών, ώστε να υπάρχει πραγµατικά ασφάλεια δικαίου. Εποµέ-
νως, όταν συγκροτηθεί εκ νέου η Διαρκής Επιτροπή Κρίσεων θα
µπορούσε να τεθεί το θέµα εκ νέου εκ µέρους των οδηγών σχο-
λικών λεωφορείων. 

Όσον αφορά τις δικαστικές αποφάσεις στις οποίες αναφέρε-
ται η επίκαιρη ερώτησή σας, το ελληνικό δηµόσιο δεν ήταν διά-
δικος και δεν έχει λάβει µέρος στις σχετικές διοικητικές δίκες
ούτε του κοινοποιήθηκαν οι σχετικές προσφυγές όταν κατατέθη-
καν. Σύµφωνα µε ενηµέρωση που είχα από τις αρµόδιες υπηρε-
σίες, πρόκειται για πρωτόδικες δικαστικές αποφάσεις. Συνεπώς
η διοίκηση και εν προκειµένω ο ΕΦΚΑ θα τις εκτελέσει όταν
αυτές φτάσουν στο στάδιο της τελεσιδικίας, όπως προβλέπεται
άλλωστε από την κείµενη νοµοθεσία.

Συνοψίζοντας, ο ΕΦΚΑ εξέδωσε το σχετικό έγγραφο για τους
οδηγούς σχολικών λεωφορείων κατόπιν αλληλογραφίας µε το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών µε το αιτιολογικό ότι οι
επιβατικές µεταφορές δεν αποτελούν την κύρια δραστηριότητα
των επιχειρήσεων όπου απασχολούνται και εποµένως δεν εµπί-
πτουν στην έννοια των µεταφορών, όπως ορίζονται στον κανονι-
σµό 1071/2009. 

Το θέµα εξετάστηκε από την Επιτροπή Κρίσεως Βαρέων και
Ανθυγιεινών Επαγγελµάτων χωρίς να ληφθεί απόφαση. Υπάρ-
χουν πρωτόδικες δικαστικές αποφάσεις για τις οποίες θα ακο-
λουθηθεί η προβλεπόµενη διαδικασία και, τέλος, το θέµα µπορεί
να εξεταστεί εκ νέου όταν συγκροτηθεί ξανά η Διαρκής Επιτροπή

Κρίσεων και θα µπορούν να υποβάλουν εκεί το σχετικό ερώτηµα
οι οδηγοί. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 

Θα προχωρήσουµε σε µία ολιγόλεπτη διακοπή πριν εισέλ-
θουµε στην ηµερήσια διάταξη νοµοθετικής εργασίας.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν προχωρήσουµε στην ηµερήσια διάταξη της νο-
µοθετικής εργασίας θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση προς το
Σώµα 

Οι Υπουργοί Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού, Προστασίας του Πολίτη, Υποδοµών
και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, καθώς και ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν
στις 29-1-2024 σχέδιο νόµου: «Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας
και λοιπές διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-

ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι εννέα µέλη από τον Ευρω-
παϊκό Σύλλογο Φοιτητών Νοµικής στις Βρυξέλλες.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού: Κύρωση της από 11.12.2023 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου «Έκτακτα µέτρα απαγόρευσης
διάθεσης εισιτηρίων και παρουσίας θεατών σε αγώνες ποδο-
σφαίρου για επιτακτικούς λόγους προστασίας της δηµόσιας
τάξης και ασφάλειας» (Α’203) - Λήψη µέτρων για την αποτροπή
και αντιµετώπιση της βίας στο πλαίσιο αθλητικών συναντήσεων
και λοιπές ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού.

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση στις
25 Ιανουαρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και της τρο-
πολογίας. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιάσονας

Φωτήλας για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε γενικέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

πριν ξεκινήσουµε, ακολουθώντας το παράδειγµα της Προέδρου
της Πλεύσης Ελευθερίας κι επειδή σήµερα είναι η επέτειος από
τα Ίµια νοµίζω ότι οφείλουµε προς τιµήν και εις µνήµην των ηρωι-
κών αξιωµατικών µας Καραθανάση, Βλαχάκου και Γιαλοψού να
σηκωθούµε όρθιοι και να τηρήσουµε ενός λεπτού σιγή για να
τους τιµήσουµε, και θα ήθελα να το ζητήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το έχουµε ήδη
κάνει.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Το έχετε κάνει ήδη; Δεν το ήξερα, κύριε
Πρόεδρε, δεν έχω παρακολουθήσει. Ζητώ συγγνώµη. Απλά το
σκέφτηκα. Δεν είχα δει ότι έχει γίνει µέχρι τώρα. 

Ευχαριστώ, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε.
Η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Παι-

δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού επικυρώνει την άµεση αν-
τίδραση του Πρωθυπουργού για την ανάγκη αυστηροποίησης
των µέτρων ασφαλείας κατά τη διεξαγωγή αθλητικών συναντή-
σεων, ύστερα από τα αποτρόπαια συµβάντα του Δεκεµβρίου του
2023, που είχαν ως αποτέλεσµα να θρηνήσουµε µία ακόµα ζωή.
Μου δίνεται η ευκαιρία, λοιπόν, από αυτό εδώ το Βήµα να εκ-
φράσω και εγώ προσωπικά τη θλίψη µου για τον άδικο χαµό του
Γιώργου Λυγγερίδη. 

Το φαινόµενο της οπαδικής βίας και η λήψη µέτρων για την
αντιµετώπισή της βρίσκονται ψηλά στην ατζέντα του κυβερνητι-
κού έργου. Οφείλω όµως να οµολογήσω ότι κατά τη διάρκεια
των συζητήσεων στις επιτροπές της Βουλής έγινε ξεκάθαρο από
όλες τις πτέρυγες το γεγονός ότι το φαινόµενο της οπαδικής
βίας απαιτεί δράσεις αντιµετώπισης που πρέπει να µας βρουν
όλους ενωµένους. Επιπλέον, αναδείχθηκε η χρησιµότητα των
διατάξεων του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου. Είναι ένα νοµοσχέδιο
που περιέχει διατάξεις τόσο για την αντιµετώπιση της οπαδικής
βίας όσο και την ψηφιακή µετάβαση του αθλητισµού και την εν
γένει αναµόρφωσή του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί
αυτή τη στιγµή µια πολύ σηµαντική προσθήκη στην αθλητική νο-
µοθεσία της χώρας, γιατί γίνεται µια οργανωµένη προσπάθεια
µέσα από την οποία αυστηροποιείται το πλαίσιο των αθλητικών
συναντήσεων και συµπληρώνεται µια σειρά νοµοθετικών κενών. 

Ταυτόχρονα, γνωρίζουµε ότι τα διοικητικά µέτρα και οι κυρώ-
σεις που περιγράφονται στο νοµοσχέδιο µπορεί να είναι αυ-
στηρά, είναι όµως δεδοµένο ότι θα εφαρµοστούν στο ακέραιο.
Παρ’ όλα αυτά, η πραγµατική επιτυχία στην αντιµετώπιση του
φαινοµένου της βίας και του χουλιγκανισµού θα έρθει µόνο αν

όλοι µαζί συνεργαστούµε, αν όλοι µαζί δείξουµε το πιο σκληρό
µας πρόσωπο σε κάθε µειοψηφία που πιστεύει ότι το γήπεδο
είναι πεδίο µάχης. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, εισάγεται µια σειρά από διατάξεις
που όχι µόνο προωθούν ένα νέο ρυθµιστικό πλαίσιο αντιµετώπι-
σης της οπαδικής βίας αλλά περαιτέρω υιοθετούν ένα νέο κανο-
νιστικό πλαίσιο συνολικά, για τη λειτουργία του αθλητισµού και
την ψηφιακή µετάβασή του σύµφωνα µε τις επιταγές της εποχής
και τον εκσυγχρονισµό των αθλητικών σταδίων, των αθλητικών
σωµατείων και των αθλητικών οµοσπονδιών.

Η βασική δοµή του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει ουσιαστικά
τρεις ενότητες και αποτελείται από 26 άρθρα. Στην πρώτη ενό-
τητα κυρώνουµε την από 11-12-2023 πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου, όπως ορίζει η συνταγµατική επιταγή της παραγράφου
1 του άρθρου 44, αναφορικά µε τα έκτακτα µέτρα απαγόρευσης
διάθεσης εισιτηρίων και παρουσίας θεατών σε αγώνες ποδο-
σφαίρου για επιτακτικούς λόγους προστασίας της δηµόσιας
τάξης και ασφάλειας. 

Η στόχευση των παρεµβάσεων αυτών είναι διακριτή και ουσια-
στική. Δεν µπορούµε στη χώρα µας να επιτρέπουµε πλέον εγ-
κληµατικές συµπεριφορές από κάποιες νοσηρές µειοψηφίες εις
βάρος του αθλητισµού, εις βάρος κάθε αξιοπρεπούς φιλάθλου
και εν τέλει, εις βάρος ολόκληρης της κοινωνίας.

Στη δεύτερη ενότητα της νοµοθετικής πρωτοβουλίας θωρακί-
ζουµε περαιτέρω τον αθλητισµό, περιφρουρούµε τις αθλητικές
συναντήσεις και καλύπτουµε κενά στην αθλητική νοµοθεσία. 

Στο πλαίσιο αυτό, συνδιαµορφώνεται το πλαίσιο λειτουργίας
της ΔΕΑΒ σε εναρµόνιση του νοµοθετικού µας πλαισίου µε τη
Σύµβαση Σεντ Ντενί η οποία κυρώθηκε µε το 4901/22. Η ΔΕΑΒ
αποκτά πλέον, ένα πιο επιτελικό ρόλο, ενώ µειώνονται και τα
µέλη της σε πέντε, ώστε να καταστεί πιο λειτουργική η επιτροπή
αυτή κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων της. 

Επιπλέον αναµορφώνουµε τις αρµοδιότητες της ΔΕΑΒ προ-
κειµένου, κάποιες από τις αρµοδιότητές της να περάσουν στην
Εθνική Επιτροπή Συντονισµού, πάντα σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 4 της Σύµβασης Σεντ Ντενί του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης. Βασικές αρµοδιότητες της Εθνικής Επιτροπής Συντονι-
σµού είναι να παρακολουθεί τα περιστατικά, να αναγνωρίζει
τάσεις σχετικά µε τη δραστηριότητα των φιλάθλων σε αθλητικές
συναντήσεις και να καταγράφει σχετικές παραβατικές συµπερι-
φορές. Η επιτροπή είναι ενδεκαµελής και συγκροτείται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού και Προστασίας του Πολίτη. 

Ιδιαίτερη βαρύτητα δίνεται, στο παρόν νοµοσχέδιο, στην εξει-
δίκευση της διαδικασίας του δειγµατοληπτικού ελέγχου των ει-
σιτηρίων από τις αστυνοµικές αρχές. Με τον τρόπο αυτόν οι
αστυνοµικές αρχές µπορούν να προβούν σε έλεγχο ταυτοπρο-
σωπίας, δηλαδή να διαπιστώσουν αν το εισιτήριο φέρει τα στοι-
χεία τού κατόχου του και αν τελικά το ονοµατεπώνυµο που
αναγράφεται είναι το ίδιο µε αυτό τού κατόχου του. 

Επιπλέον, οι αστυνοµικές αρχές εάν βεβαιώσουν σχετική πα-
ράβαση, προχωρούν άµεσα στην επιβολή προστίµου και συντάσ-
σουν σχετική έκθεση την οποία καταθέτουν στη ΔΕΑΒ µε το
σύνολο των περιστατικών που διαπίστωσαν. Να πούµε σε αυτό
το σηµείο ότι στο νοµοσχέδιο εξειδικεύονται περαιτέρω οι κυρώ-
σεις σε περίπτωση παράβασης. 

Στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο περιγράφεται και η λειτουργία
της πλατφόρµας ταυτοποίησης των κατόχων αθλητικών εισιτη-
ρίων, η οποία λειτουργεί µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης Δη-
µόσιας Διοίκησης, στο gov.gr. Mε τη συγκεκριµένη διάταξη
κάνουµε κάτι απλό και συνάµα αυτονόητο. Προωθούµε την προ-
σωποποίηση των εισιτηρίων και βάζουµε την αυθεντικοποίηση
του θεατή ως πρώτη γραµµή άµυνας έναντι της παραβατικότη-
τας. 

Πιο συγκεκριµένα, δηµιουργείται µια εφαρµογή στο κινητό τη-
λέφωνο, η οποία θα περιλαµβάνει αφ’ ενός το ηλεκτρονικό εισι-
τήριο, αφ’ ετέρου θα διασυνδέεται µε την αστυνοµική ταυτότητα
του κατόχου. Επιπλέον, σε κάθε γήπεδο θα έχει εγκατασταθεί
ψηφιακό σύστηµα σάρωσης, η οποία θα επιτρέπει την είσοδο
στο θεατή εφόσον ταυτοποιηθεί. Υπάρχουν δε ειδικές προβλέ-
ψεις για ανηλίκους, οι οποίες κατηγοριοποιούνται σε εκείνους
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άνω των δεκαπέντε ετών και σε εκείνους κάτω των δεκαπέντε
ετών. 

Εµείς ως πολιτεία πλέον γνωρίζουµε ποιος είναι, τα στοιχεία
του, σε ποια αθλητική συνάντηση θα πάει, χωρίς να απαιτείται η
διενέργεια ελέγχων από φυσικό πρόσωπο. Όλες οι αθλητικές εγ-
καταστάσεις οφείλουν να έχουν σύστηµα ανέπαφης σάρωσης
για την αναγνώριση των εισιτηρίων. 

Επιπροσθέτως, γίνεται ξεκάθαρη η σηµασία που δίνει το
Υπουργείο στην ηλεκτρονική εποπτεία των αθλητικών εγκατα-
στάσεων ποδοσφαίρου και καλαθοσφαίρισης. Με την ηλεκτρο-
νική εποπτεία προβάλλεται ότι θα πραγµατοποιείται λήψη,
αποθήκευση, επεξεργασία και αναπαραγωγή εικόνας και ήχου
πριν, κατά τη διάρκεια και µετά την αθλητική συνάντηση. 

Στη συνέχεια περιγράφεται βήµα προς βήµα το πώς θα λει-
τουργούν οι κάµερες, σε ποιες περιοχές του γηπέδου θα εστιά-
ζουν, την ακρίβεια των καταγραφών αλλά και το που θα
αποστέλλεται το υλικό αυτό. Αποκτούµε δηλαδή κάτι που ήδη
υπάρχει σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Να σηµειώσουµε, επίσης, στο ίδιο θέµα ότι γίνεται εξειδίκευση
αναφορικά µε τον έλεγχο και την ορθή λειτουργία των καµερών
πριν, κατά τη διάρκεια και µετά τη λήξη της αθλητικής συνάντη-
σης. Προβλέπονται δε συγκεκριµένες κυρώσεις σε περίπτωση
που το ηλεκτρονικό σύστηµα δεν λειτουργεί καθώς επίσης και
περίοδος διόρθωσης του, κυρίως πριν αλλά και µετά τον αγώνα.

Το ηλεκτρονικό σύστηµα εποπτείας και ελέγχου των αθλητι-
κών εγκαταστάσεων αποτελεί ένα δεύτερο µέτρο για την απο-
τροπή έκνοµων πράξεων εντός του χώρου τού γηπέδου. Με
αυτόν τον τρόπο ενισχύουµε την πρόληψη παραβατικών συµπε-
ριφορών, καταργούµε την ανωνυµία, που είναι βασική συνιστώσα
για την ανάπτυξη παραβατικής συµπεριφοράς και προστα-
τεύουµε εν γένει τον αθλητισµό. 

Στο ίδιο πλαίσιο κινούνται και οι διατάξεις αναφορικά µε την
αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου για τις λέσχες φιλάθλων.
Πιο συγκεκριµένα, θεσπίζεται η ύπαρξη µόνο µίας λέσχης ανά
έµβληµα οµάδας, η οποία θα πρέπει να λειτουργεί µε τη συναί-
νεση της ΠΑΕ και θα έχει την έδρα της εντός της ΠΑΕ. 

Επιπλέον, διευρύνεται η προσβασιµότητα στο ψηφιακό µη-
τρώο λεσχών φιλάθλων, στο οποίο αποκτούν πρόσβαση οι αστυ-
νοµικές αρχές. 

Επίσης, εξειδικεύονται διαδικασίες αναφορικά µε τη σύνθεση
του διοικητικού συµβουλίου της λέσχης και του µητρώου των
µελών της και προωθούνται κυρώσεις σε περίπτωση που διαπι-
στωθούν παραβατικές συµπεριφορές. 

Στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο εισάγονται διοικητικές κυρώ-
σεις σε περίπτωση παρότρυνσης, υποκίνησης ή αποδοκιµασίας
επεισοδίων και φαινοµένων βίας. Για την επιβολή των κυρώσεων,
αρµόδιο όργανο ορίζεται η ΔΕΑΒ. 

Επιπλέον, εξειδικεύονται ειδικές περιπτώσεις επιβολής κυρώ-
σεων, όπως για παράδειγµα, σε περιπτώσεις ρίψης εύφλεκτων
αντικειµένων όπως φωτοβολίδες, καπνογόνα, βεγγαλικά ή σε πε-
ρίπτωση παράνοµης εισόδου θεατών και σε άλλες περιπτώσεις. 

Ταυτόχρονα, εισάγεται σχετική διάταξη µε την οποία απαγο-
ρεύεται η ανάρτηση πανό ή άλλων επιγραφών πολιτικού, θρη-
σκευτικού, ιδεολογικού, ρατσιστικού χαρακτήρα µε περιεχόµενο
υβριστικό, ρατσιστικό, σεξιστικό. 

Σηµαντικό, είναι να αναφέρουµε ότι µε συγκεκριµένες διατά-
ξεις τού νοµοσχεδίου αποθαρρύνουµε δηλώσεις, ανακοινώσεις
και εν γένει πράξεις παρότρυνσης στη διάπραξη αδικηµάτων
βίας σε βάρος των θεσµοθετηµένων διοικητικών, δικαιοδοτικών,
δικαστικών και πειθαρχικών οργάνων τού επαγγελµατικού αθλη-
τισµού, των προσώπων που συγκροτούν τα όργανα διαιτησίας
τού επαγγελµατικού αθλητισµού και γενικώς των διαιτητών, των
µελών διοίκησης της οικείας αθλητικής οµοσπονδίας µε µόνον
στόχο να σταµατήσουµε την τοξικότητα µέσα από τον δηµόσιο
διάλογο. 

Με τις προαναφερθείσες διατάξεις, η Κυβέρνηση δηµιουργεί
δικλίδες ασφαλείας για την προστασία των αθλητικών συναντή-
σεων. Κάνουµε µια προσπάθεια να καταστήσουµε σαφές ότι όλα
µπαίνουν στο µικροσκόπιο, ότι ο µόνος κερδισµένος θα είναι η
φανέλα. 

Στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου, θεσπίζεται το Πληροφο-

ριακό Σύστηµα e-Kouros, µια ψηφιακή πλατφόρµα προσβάσιµη
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης που
έχει ως σκοπό την καθολική ψηφιοποίηση του αθλητισµού. Προ-
ωθεί ταυτόχρονα τον εκσυγχρονισµό και τη µείωση των διοικητι-
κών βαρών στη λειτουργία των αθλητικών φορέων µε τη χρήση
ψηφιακών εργαλείων. Η ψηφιακή Πλατφόρµα e-Kouros είναι µια
πραγµατική µεταρρύθµιση, η οποία αξιοποιεί όλα τα δεδοµένα
της σύγχρονης ψηφιακής εποχής και έτσι δηµιουργείται ένα ση-
µείο συγκέντρωσης όλου του αθλητισµού. Είναι µια εφαρµογή
ελεύθερα προσβάσιµη από όλους για κάθε αθλητή, για κάθε
αθλούµενο. Μέσω της συγκεκριµένης πλατφόρµας προωθείται
η χαρτογράφηση των αθλητικών σωµατείων και εγκαταστάσεων,
η ψηφιακή διαχείριση των προγραµµάτων άθλησης για όλους και
η προώθηση της συµµετοχής των πολιτών σε προγράµµατα
αθλητισµού και σωµατικής άσκησης. Οι πρώτες εκθέσεις από τα
αποτελέσµατα της ανάπτυξής της θα παρουσιαστούν περί τα
τέλη Φεβρουαρίου. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο εισάγει και κάποιες διορθωτικές
διατάξεις, όπως για παράδειγµα διάταξη αναφορικά µε την εναρ-
µόνιση της θητείας των µελών των διοικητικών συµβουλίων των
εθνικών αθλητικών κέντρων µε αυτή των προέδρων αυτών, προ-
ωθεί θέση συντονιστή, γενικού διευθυντή για το Καυτανζόγλειο
Στάδιο, προκειµένου άµεσα να ξεκινήσουν όλες οι ενέργειες και
τα έργα, ώστε το εν λόγω στάδιο να καταστεί ασφαλές και σύγ-
χρονο. 

Επιπλέον, δίνουµε τη δυνατότητα σε προπονητές των οποίων
οι αθλητές έχουν κατακτήσει υψηλότατες θέσεις σε Ολυµπια-
κούς Αγώνες ή σε παγκόσµια ή ευρωπαϊκά πρωταθλήµατα να
αποκτήσουν άδεια άσκησης επαγγέλµατος πρώτου επιπέδου,
χωρίς να απαιτείται πτυχίο δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

Υπάρχει επίσης πρόβλεψη για την εναρµόνιση των καταστατι-
κών των αθλητικών σωµατείων για έξι µήνες µε συγκεκριµένα
άρθρα του βασικού νόµου 2725/1999, ενώ την ίδια στιγµή προ-
ωθούµε την επιχορήγηση σχολικών οµάδων από τον δήµο
ύστερα από σχετική απόφαση του οικείου δηµοτικού συµβου-
λίου, προκειµένου να ανταποκριθούν στα αυξηµένα έξοδα από
τη συµµετοχή τους σε πανελλήνιους διαγωνισµούς. 

Τέλος, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το γεγονός ότι διανύουµε µια
ολυµπιακή χρονιά και προκειµένου τα αθλητικά σωµατεία να αν-
ταποκριθούν στα σχετικά αυξηµένα έξοδα, επεκτείνεται και για
το έτος 2024 η εξαιρετική πρόβλεψη ότι το ποσοστό των εσόδων
που χρησιµοποιείται για τη χρηµατοδότηση αθλητικών οµάδων
και την επιχορήγηση αυτών είναι ακατάσχετο στα χέρια του δη-
µοσίου ή τρίτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
έχει έναν και µόνο στόχο, να συµβάλει ουσιαστικά στον εκσυγ-
χρονισµό της αθλητικής µας νοµοθεσίας. Την ίδια στιγµή αντιµε-
τωπίζει µε αυστηρότητα το φαινόµενο της οπαδικής βίας και
προάγει το σύνολο του αθλητισµού µε σηµαντικές µεταρρυθµί-
σεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να πούµε ό,τι θέλουµε,
να αλλάξουµε τα πάντα, χωρίς ωστόσο στην πραγµατικότητα να
αλλάζουµε τίποτα. Αυτό γινόταν εδώ και πολλά χρόνια σε πολλά
πεδία. Αυτή η Κυβέρνηση υποσχέθηκε και το αλλάζει ηµέρα µε
την ηµέρα, νοµοσχέδιο µε το νοµοσχέδιο. Αυτή είναι η δουλειά
µας, να προσφέρουµε έστω και ένα λιθαράκι στο µονοπάτι της
βελτίωσης της ζωής των συµπολιτών µας. 

Εάν εµείς εδώ µέσα βρούµε πραγµατικά κοινό βήµα, όπως φά-
νηκε στις επιτροπές ότι υπάρχει η διάθεση, νοµίζω ότι µπορούµε
να πετύχουµε πολύ περισσότερα και στον αθλητισµό και σε όλα
τα πεδία της πολιτικής που ενδιαφέρουν και που µπορούν να κά-
νουν τη ζωή των συµπολιτών µας καλύτερη και ευκολότερη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Φωτήλα και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, ο κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι σήµερα είναι µια

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΘ’ - 31 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9635



µέρα φορτισµένη, µια µέρα µνήµης, καθώς οι ήρωες του Πολε-
µικού Ναυτικού Αντιναύαρχος Χριστόδουλος Καραθανάσης, Αν-
τιναύαρχος Παναγιώτης Βλαχάκος και Αντιπλοίαρχος Έκτορας
Γιαλοψός έδωσαν τη ζωή τους, υπερασπιζόµενοι την κυριαρχία,
τα ιδανικά και τις αξίες της πατρίδας µας.

Αυτούς τους ήρωες αξιωµατικούς τιµούµε σήµερα είκοσι οκτώ
χρόνια µετά την κρίση των Ιµίων και αισθανόµαστε βαθιά ευγνω-
µοσύνη για το θάρρος τους, την υψηλότατη αίσθηση καθήκοντος
και την ύψιστη θυσία τους για την πατρίδα.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-
ψετε να ξεκινήσω λίγο ανορθόδοξα και να µεταφέρω προς την
Εθνική Αντιπροσωπεία ορισµένα λόγια ενός ανθρώπου που µε
άγγιξαν πραγµατικά. 

Πριν από µερικές µέρες, λοιπόν, το πανελλήνιο άκουσε τα
εξής: «Βία δεν είναι µόνο οι µάχες σώµα µε σώµα που βλέπουµε
µέσα και έξω από τα γήπεδα. Βία είναι να υπάρχει, κύριε Βρού-
τση, ένας νόµος και να µην εφαρµόζεται από την πλευρά της πο-
λιτείας. Να µη σε πληρώνει η ίδια η πολιτεία είναι και αυτό βία». 

Πριν από λίγες µέρες λοιπόν ο κ. Γιώργος Μπαντής, ο Πρό-
εδρος του Πανελλήνιου Συνδέσµου Αµειβοµένων Ποδοσφαιρι-
στών και Ποδοσφαιριστριών, µε τα λόγια τού οποίου ξεκίνησα
την τοποθέτησή µου, µε δηµοσίευσή του στα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης, παρέθεσε µια συγκλονιστική προσωπική συνοµιλία
που αποτυπώνει την απαράδεκτη κατάσταση, στην οποία βρί-
σκονται όµηροι εδώ και πολλά χρόνια δεκάδες ποδοσφαιριστές,
άνθρωποι που περιµένουν πάνω από δέκα χρόνια να εισπράξουν
τα δεδουλευµένα τους από την πολιτεία, ενώ στο µεταξύ έχουν
χάσει σπίτια, περιουσίες και δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, ορισµέ-
νοι από αυτούς, και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποπειράθη-
καν να αυτοκτονήσουν. Μια κατάσταση εξίσου βίαιη που πρέπει
να τερµατιστεί άµεσα, χωρίς άλλη καθυστέρηση, κύριε Υπουργέ.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία κατέθεσε κοινοβουλευτική παρέµβαση και εξ όσων γνωρίζω
και άκουσα ο ίδιος, και τα υπόλοιπα κόµµατα στις επιτροπές έθε-
σαν το ζήτηµα µε την ίδια ακριβώς ένταση. 

Το επεσήµανα στις επιτροπές, θα το πω άλλη µια φορά και σή-
µερα, καθώς συνεχίζω να νιώθω, κύριε Υπουργέ, ότι ζω ένα
πραγµατικά πολιτικό ντε ζαβού, γιατί πραγµατικά βρισκόµαστε
πάλι µετά από είκοσι δύο µήνες σε αυτή την Αίθουσα της Ολο-
µέλειας για να συζητήσουµε άλλο ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρνη-
σης που θα αντιµετωπίσει αποτελεσµατικά τη βία στον
αθλητισµό. 

Σε αυτούς όµως τους είκοσι δύο µήνες η αποτελεσµατικότητα
του προηγούµενου νοµοσχεδίου της Κυβέρνησής σας µπορεί να
µετρηθεί στα συνεχώς αυξανόµενα περιστατικά βίας και επιθέ-
σεων µε οπαδικό πρόσχηµα και µανδύα και δυστυχώς, στις τρα-
γικές απώλειες του Μιχάλη Κατσουρή στη Νέα Φιλαδέλφεια, του
Γιώργου Λιγγερίδη στο Ρέντη, του Άλκη Καµπανού στη Θεσσα-
λονίκη. 

Εδώ υπάρχουν δύο πάρα πολύ κρίσιµα και καίρια ερωτήµατα. 
Πρώτο ερώτηµα: Πώς θα µπορούσε να αποτρέψει το νοµοσχέ-

διο που συζητάµε σήµερα την κάθοδο των Κροατών χούλιγκαν
που εισήλθαν και διέσχισαν τη µισή χώρα για να δηµιουργήσουν
τα επεισόδια στη Νέα Φιλαδέλφεια, µε τραγική κατάληξη τη δο-
λοφονία του Μιχάλη Κατσουρή; Πώς θα µπορούσε µε αυτό το
νοµοσχέδιο να αποτραπεί η επίθεση µε ναυτική φωτοβολίδα στον
αστυνοµικό Γιώργο Λιγγερίδη, ο οποίος δυστυχώς κατέληξε;
Πώς θα µπορούσε µε αυτό το νοµοσχέδιο να αποτραπεί η δολο-
φονική απόπειρα στον Άλκη Καµπανό µε την τραγική κατάληξη;

Ερώτηµα δεύτερο: Συνεισφέρει το νοµοσχέδιο αυτό ώστε να
βρούµε τους ενόχους; Αλήθεια, κύριε Βρούτση, τι κατάληξη τε-
λικά είχε η κατάθεση της λίστας -µαζί µε τον κ. Οικονόµου είχατε
πάει- διακοσίων σεσηµασµένων χούλιγκαν στην Εισαγγελία του
Αρείου Πάγου; Την ίδια ακριβώς µέθοδο είχε χειριστεί και ο κ.
Χρυσοχοΐδης, αν θυµάµαι καλά. Τι κατάληξη, λοιπόν, είχε αυτή
η λίστα; Ήταν διακόσια ονόµατα. Έχουν ασκηθεί ποινικές διώ-
ξεις; Σε ποιο σηµείο βρισκόµαστε;

Άρα, γι’ αυτό διατυπώνω το ερώτηµα. Πώς βοηθάει το νοµο-
σχέδιο αυτό να βρούµε τους ενόχους από δολοφονικές επιθέ-
σεις; Πώς αυτό το νοµοσχέδιο θα αντιµετωπίσει τη βία εν τέλει,
όταν είναι εµφανές ότι από τις διατάξεις που εµπεριέχει δεν έχει

γίνει καµµία προσπάθεια ουσιαστικής προσέγγισης και κατανόη-
σης του φαινοµένου; 

Είναι απορίας άξιο πραγµατικά πώς περιµένουµε αυτό το νο-
µοσχέδιο να έχει ένα διαφορετικό αποτέλεσµα, αφού χρησιµο-
ποιείται ακριβώς η ίδια συνταγή µε το προηγούµενο. Ποια είναι
αυτή η συνταγή; Εµπεριέχει αρκετή επικοινωνία, καθόλου ουσία. 

Η χάραξη, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µακροπρό-
θεσµων και αποτελεσµατικών πολιτικών προϋποθέτει τη σφαι-
ρική πρώτα από όλα κατανόηση του φαινοµένου του οπαδισµού
και την παραδοχή της κοινωνικής προέλευσης της βίας. Προϋπο-
θέτει τη θεσµοθέτηση και κυρίως την υλοποίηση µέτρων πρόλη-
ψης και κοινωνικών παρεµβάσεων. 

Δεν υπάρχουν πουθενά όλα αυτά στο νοµοσχέδιο που έχει κα-
τατεθεί. Το επισηµάναµε ουκ ολίγες φορές κατά τη διάρκεια των
επιτροπών. Δεν θα µπορούσαν, κατά τη γνώµη µας, να υπάρχουν
άλλωστε. Δεν θα µπορούσε, γιατί δεν έχει γίνει καµµία ουσια-
στική διαβούλευση και δεν έχουν ληφθεί υπ’ όψιν σύγχρονα επι-
στηµονικά και κοινωνικά δεδοµένα. 

Αν το είχατε πράξει, θα γνωρίζατε ότι οι διαρκώς αυξανόµενες
εκδηλώσεις βίας δεν εξαλείφονται µόνο µε κάµερες και την αυ-
στηροποίηση ενός ήδη θεσµοθετηµένου αυστηρού πλαισίου κυ-
ρώσεων και ποινών. Θα γνωρίζετε ότι η απάντηση στο φαινόµενο
είναι πρώτα απ’ όλα η πρόληψη. 

Η βία στους αθλητικούς χώρους, κύριε Υπουργέ, είναι ένα σύν-
θετο κοινωνικό φαινόµενο που τρέφεται µεταξύ άλλων από τη
νεανική δυσφορία για τους κοινωνικούς θεσµούς, αλλά και τα
πολλαπλά αδιέξοδα στα οποία βρίσκεται σήµερα η νεολαία. 

Η πρόληψη και η θεραπεία απαιτούν, κατ’ αρχάς, ενηµέρωση
και ευαισθητοποίηση, απαιτούν το χτίσιµο µιας υγιούς φίλαθλης
κουλτούρας από µικρές ηλικίες µέσω της εκπαίδευσης και µέσω
της οικογένειας, απαιτούν την ενεργοποίηση φορέων και υπηρε-
σιών για εξωστρεφείς δράσεις που πραγµατοποιούνται για τη νε-
ολαία µε τη συνδροµή κοινωνικών λειτουργών, αλλά και την
καθοδήγηση νέων και υγιών οπαδών, απαιτούν εν τέλει την ανά-
δειξη των εναλλακτικών φωνών που υπάρχουν, κύριε Βρούτση,
µέσα στον οπαδικό χώρο, προκειµένου να εµπλακούν όλοι αυτοί
οι οπαδοί-φίλαθλοι στη δηµιουργία ενός διαφορετικού πολιτι-
σµού της εξέδρας, απαιτούν εν τέλει τον τερµατισµό της κατά-
ληψης και της οµηρίας του οπαδικού χώρου από άτοµα του
οργανωµένου εγκλήµατος. Αυτή την πολιτική πρόληψης αλλά και
θεραπείας δεν µπορούµε να τη διακρίνουµε σε κανένα σηµείο
του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα.

Έρχοµαι τώρα στον σκληρό πυρήνα του νοµοσχεδίου. Εισά-
γεται επί της ουσίας η απόφασή σας να εφαρµόσετε το οριζόν-
τιο, αυταρχικό και αναποτελεσµατικό µέτρο διεξαγωγής αγώνων
ποδοσφαίρου κεκλεισµένων των θυρών. Κλείσατε τα γήπεδα µε
πρόσχηµα τους λόγους ασφαλείας, προσβάλλοντας και τιµω-
ρώντας επί της ουσίας συλλήβδην τη φίλαθλη κοινότητα, για να
τα ανοίξετε στις 12 Φεβρουαρίου χωρίς ουσιαστικά να έχει αλ-
λάξει τίποτα. 

Μαζί τα συζητούσαµε χθες, κύριε Βρούτση. Είδαµε τις νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις. Θα δει η πολιτεία αν έχουν εφαρµοστεί αυτά
που εµπεριέχονται στο νοµοσχέδιο στις 6 του Μάρτη. Ξέρετε
πόσες αγωνιστικές µεσολαβούν, κύριε Βρούτση, µέχρι τις 6 Μαρ-
τίου; 

Ποια ήταν, λοιπόν, η µεγάλη ιδέα της Κυβέρνησης; Για να µην
υπάρχει βία στα γήπεδα δεν θα πηγαίνει κανείς στα γήπεδα.
Απορώ, πώς δεν το είχαµε σκεφτεί κι εµείς νωρίτερα αυτό; 

Άρα, η απόφασή σας αποδείχθηκε ξεκάθαρη επιχείρηση “dam-
age control”, προκειµένου να µην πληγεί περισσότερο η εικόνα
της Κυβέρνησης και να αποκαλυφθεί η αναποτελεσµατικότητά
της να αντιµετωπίσει και να αναχαιτίσει την επί των ηµερών της
έξαρση του φαινοµένου. 

Γίνεται λόγος τώρα για ανασύσταση οριστικά της ΔΕΑΒ και µε-
τατρέπεται σε ένα όργανο µε πολλαπλές αρµοδιότητες, χωρίς
όµως να προβλέπεται παράλληλα η ενίσχυσή του µε τα απαραί-
τητα εφόδια για να ανταπεξέλθει στην αποστολή του, ενώ συνε-
χίζει η αποτρεπτική εξάρτησή του από τις πολιτικές
προτεραιότητες του εκάστοτε Υπουργού Αθλητισµού. 

Κύριε Υπουργέ, κατά την κατάρτιση αυτού του νοµοσχεδίου -
κι εδώ έρχοµαι σε ένα πολύ σηµαντικό θέµα- είχατε την ευκαιρία
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να εκµεταλλευτείτε το γεγονός ότι έχουν πλέον ωριµάσει οι συν-
θήκες, ώστε να προχωρήσετε στη σταδιακή απεµπλοκή της
αστυνοµίας από τη διεξαγωγή αθλητικών συναντήσεων και φυ-
σικά τον περιορισµό της στον προκαθορισµένο και συντεταγµένο
ρόλο της. Σας επισηµάναµε πάλι, ουκ ολίγες φορές, τη θέση του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κατά το στάδιο επεξεργασίας
του παρόντος νοµοσχεδίου και σας προέτρεψα να το πράξετε. 

Αντιθέτως, αυτό που όλοι παρατηρήσαµε -όλοι οι συνάδελφοι
από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης το επεσήµαναν αυτό- ήταν
ένας αποκλεισµός του συνδικαλιστικού οργάνου των αστυνοµι-
κών από την ακρόαση των φορέων, να µην έχουν την ευκαιρία
τα συνδικαλιστικά όργανα των αστυνοµικών να παραθέσουν
αυτό ακριβώς που σας εξηγώ σήµερα. Τείνω να καταλήξω, κύριε
Βρούτση, ότι εν τέλει ήταν µια συνειδητή επιλογή και µια σκοπι-
µότητα αυτός ο αποκλεισµός.

Έρχοµαι τώρα στην κορυφαία αντίφαση: Ενώ έχουν έρθει
όλοι, σχεδόν όλη η Αντιπολίτευση, µε καλή διάθεση, µε καλή
προαίρεση, προκειµένου να συµβάλουµε στη διαδικασία κατά-
θεσης του νοµοσχεδίου, βγαίνει ο κ . Χρυσοχοΐδης σε µια συνέν-
τευξή του στην ΕΡΤ, ο αρµοδιότερος όλων Υπουργός, ο οποίος
τάσσεται υπέρ της άποψης ότι δεν έχει καµµία δουλειά η αστυ-
νοµία εντός των γηπέδων, και στο νοµοσχέδιο µέσα, επί της ου-
σίας, βαθαίνει η εµπλοκή της αστυνοµίας στην ασφαλή
διεξαγωγή του αθλητικού γεγονότος. Δεν έχετε συνεννοηθεί
ούτε στα βασικά. 

Σε όλες, λοιπόν, τις σοβαρές ευρωπαϊκές χώρες η ασφαλής
διεξαγωγή αθλητικής αναµέτρησης υπόκειται στην ευθύνη των
οµάδων, ενώ την περιφρούρησή της αναλαµβάνουν εταιρείες σε-
κιούριτι που προσλαµβάνουν οι ανώνυµες αθλητικές εταιρείες.
Σε αυτές τις χώρες η αστυνοµία διαδραµατίζει αυστηρά επικου-
ρικό ρόλο, εποπτεύοντας τους χώρους γύρω από το γήπεδο, την
οµαλή άφιξη και αποχώρηση των φιλάθλων και των οµάδων και
κάθε ενδεχόµενη επέµβασή της γίνεται κατόπιν συνεννόησης µε
τους υπεύθυνους ασφαλείας της οµάδας. 

Με το παρόν, λοιπόν, σχέδιο νόµου όχι µόνο δεν αποφορτίζε-
ται η Ελληνική Αστυνοµία από ευθύνες και αρµοδιότητες, αλλά
επιφορτίζεται επί της ουσίας µε περαιτέρω έργο, να πάει να κάνει
δειγµατοληπτικούς ελέγχους η αστυνοµία έξω από τις θύρες των
οργανωµένων οπαδών! Καλά, σοβαρολογούµε; Η ΕΛ.ΑΣ., λοιπόν,
η ελληνική αστυνοµία, στην υπηρεσία των ΠΑΕ, να διεκπεραιώνει
εργασίες και διαδικασίες για λογαριασµό τους! 

Το έχουµε διατυπώσει πολλές φορές, θα το πούµε και άλλη
µία για να είµαστε ξεκάθαροι: Η πλήρης ευθύνη για ό,τι συµβαί-
νει µέσα στα γήπεδα να περάσει σε αθλητικές ανώνυµες εται-
ρείες. Έτσι, κύριε Υπουργέ, θα αναγκαστούν να προστατεύσουν
το προϊόν και την επένδυσή τους, ειδικά όταν θα επιβαρύνονται
µε τεράστια ποσά αποζηµιώσεων αλλά και µε τον φόβο δραστι-
κής µείωσης των εσόδων τους. 

Δεν το τολµήσατε, κύριε Υπουργέ. Αντίθετα, εκτός από το
αστυνοµικό προσωπικό, τους διαθέτετε κάθε χρόνο δεκάδες εκα-
τοµµύρια ευρώ µέσω της φορολογίας των κερδών των παικτών
του στοιχήµατος. Περισσότερα από 90 εκατοµµύρια ευρώ µέσα
σε τρία χρόνια σε αθλητικές ανώνυµες εταιρείες, προκειµένου
αυτές να είναι άµοιρες ευθυνών! Ε, δεν το καταλαβαίνουµε αυτό!
Πριµοδοτούνται, δηλαδή, για να είναι αδιάφορες να αναλάβουν
τις ευθύνες τους, να βελτιώσουν την οπαδική εµπειρία των φιλά-
θλων και να παρέχουν ασφαλή γήπεδα. 

Στη διάταξη για τη διαδικασία ταυτοποίησης κατόχων εισιτη-
ρίων εκφράζουµε την ικανοποίησή µας για την προσθήκη της
πρότασής µας που αφορούσε στους κατόχους των προαγορα-
σµένων πακέτων και των εισιτηρίων διαρκείας. Παρ’ όλα αυτά,
το επισηµαίνουµε άλλη µια φορά, ότι η προτεινόµενη διαδικασία
εξακολουθεί να µην είναι φιλική για συγκεκριµένες κατηγορίες
πολιτών. Δηλαδή µε την παρούσα διάταξη συνεχίζουν να απο-
κλείονται οι φίλαθλοι που δεν διαθέτουν συσκευές τηλεφώνου
τύπου smartphone, καθώς και αυτοί συνήθως µεγαλύτερης ηλι-
κίας που δεν διαθέτουν γνώσεις αξιοποίησης των ηλεκτρονικών
διαδικασιών. 

Εκφράζουµε επίσης την ικανοποίησή µας για την υιοθέτηση
των βραχυπρόθεσµων µέτρων που πρότεινε ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία διά του Προέδρου του κ. Στέφανου Κασ-

σελάκη για την εποπτεία των αθλητικών εγκαταστάσεων µε σύγ-
χρονα µέσα, κατά τρόπο λειτουργικό, αδιάλειπτο και µε σεβασµό
στα ατοµικά δικαιώµατα. 

Και ειδικά στο τελευταίο, κύριε Υπουργέ, να είστε σίγουροι ότι
θα το παρακολουθούµε πάρα πολύ στενά, προκειµένου να µη
διανοηθεί οιοσδήποτε να κάνει κατάχρηση των διατάξεων και των
δυνατοτήτων που παρέχει η εφαρµοσµένη τεχνολογία.

Έρχοµαι τώρα σε µια κατά τη γνώµη µας πάρα πολύ κρίσιµη
παράλειψη και θα επικαλεστώ δικές σας δηλώσεις, κύριε Βρού-
τση. Στις 12-12-2023, σε ραδιοφωνική σας συνέντευξη, αναγνω-
ρίσατε, κύριε Υπουργέ, ότι -αυτά είναι δικά σας λόγια- «Τοξικά
δηµοσιεύµατα και εµπρηστικές δηλώσεις παρακινούν την οπα-
δική βία». Μία µέρα νωρίτερα, στις 11-12-2023, ο Υπουργός Δι-
καιοσύνης, ο λαλίστατος κ. Φλωρίδης, δήλωσε -παραθέτω
αυτούσια τις κουβέντες του- «Αν συνεχιστεί η συµπεριφορά πα-
ραγόντων ή δηµοσιογραφικών παραγόντων ή µέσων ενηµέρω-
σης να διοχετεύουν το µίσος, τότε θα πρέπει να εφαρµοστεί ο
υφιστάµενος νόµος, ο οποίος στις ποινές που επιβάλλονται δεν
έχει αναστολή. Φυλακή όλοι». 

Στο άρθρο 15, λοιπόν, απαλείφετε, παρά τις δηλώσεις αυτές,
την παράγραφο 5 του ν.4326/2015, µια ακατανόητη παράλειψη,
που προέβλεπε επιπλέον χρηµατικές ποινές, πέραν των ποινικών
που προβλέπονται, και η αµνήστευση εκδοτών, ιδιοκτητών ή δια-
χειριστών µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Εσείς τα λέτε, εσείς τα
αφαιρείτε από το νοµοσχέδιο! Δεν το καταλαβαίνουµε αυτό. 

Κατά τη διάρκεια της επεξεργασίας δεν απαντήσατε ξεκάθαρα
στα ερωτήµατά µας για αυτή την ενέργεια. Ψελλίσατε µόνο κάτι
περίεργα περί κάλυψης της αντικειµενικής υπόστασης από το
άρθρο 15 του παρόντος. Το άρθρο 15, κύριε Υπουργέ, εστιάζει
στην ατοµική υπαιτιότητα και ευθύνη. Με το άρθρο 15 αρκεί µια
υποσηµείωση ότι οι απόψεις των αρθρογράφων εκφράζουν µόνο
τους ίδιους ή ότι τα ενυπόγραφα άρθρα εκφράζουν τον συντά-
κτη τους και δεν συµπίπτουν κατ’ ανάγκην µε την άποψη της εφη-
µερίδας, ώστε κάθε εκδότης, ιδιοκτήτης ή διαχειριστής µέσων
µαζικής ενηµέρωσης να µείνει εκτός κάδρου και κυρώσεων, ενώ
τις περισσότερες φορές είναι ο ηθικός αυτουργός τέτοιων συµ-
περιφορών. 

Με αυτή τη διάταξη, κύριε Υπουργέ, επιλέγετε να τιµωρήσετε
µόνο την πέτρα και όχι το χέρι που την πετάει. Να την επαναφέ-
ρετε γιατί είναι εµφανείς και προκλητικές οι πιέσεις που σας
ασκήθηκαν για να την καταργήσετε, κύριε Βρούτση. 

Όσον αφορά τώρα τις λέσχες φιλάθλων επί της ουσίας γίνεται
ένα αναµάσηµα όσων έχουν νοµοθετηθεί στο παρελθόν, θέτον-
τας ένα γραφειοκρατικό και διαδικαστικό πλαίσιο που καταδικά-
ζει κατά τη γνώµη µας το εγχείρηµα σε αποτυχία εν τη γενέσει
του. 

Θέλω να µείνω για λίγο στο άρθρο 20. Υπάρχει ένα πολύ σο-
βαρό πρόβληµα -σας το επισηµάναµε- που εµπεριέχεται στη συγ-
κεκριµένη διάταξη και που πρέπει να λυθεί άµεσα και να µη
διαιωνίζεται µε διατάξεις σαν αυτήν. Μέχρι πρότινος, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δίπλωµα προπονητή α’ επιπέδου αποκτούσαν
µόνο οι απόφοιτοι των ΤΕΦΑΑ στην ειδικότητά τους. 

Προφανώς η διατήρηση του κύρους και της επιστηµονικής φε-
ρεγγυότητας του ελληνικού δηµόσιου πανεπιστηµίου δεν αποτε-
λεί προτεραιότητα της Κυβέρνησης. Η συνεχής όµως, κύριε
Υπουργέ, υποβάθµιση των πτυχίων και των επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων των αποφοίτων ΤΕΦΑΑ και ειδικά αυτών του ποδο-
σφαίρου που συνεχίζουν -και το γνωρίζετε αυτό- να κρατούνται
όµηροι από τα σεµινάρια της ΕΠΟ και της UEFA είναι απαράδε-
κτη και πρέπει να σταµατήσει. 

Κλείνοντας, µια παρατήρηση για τη διάταξη που αφορά σε
έναν πνεύµονα του αθλητισµού της Θεσσαλονίκης, ένα ιστορικό
στάδιο, που επί τέσσερα χρόνια το αφήσατε να ρηµάξει και η τω-
ρινή του κατάσταση χαρακτηρίζεται από µεγάλες και εκτεταµέ-
νες καταστροφές, υποστελέχωση και υπολειτουργία. Μιλάω
φυσικά για το Καυταντζόγλειο. Αποφασίσατε να προσλάβετε
συντονιστή διευθυντή, έναν µάνατζερ δηλαδή. Έχετε ένα σκε-
πτικό και µια αιτιολόγηση περί τούτου. Καµµία αντίρρηση. 

Πολύ φοβάµαι όµως ότι µε τη δεδοµένη πολιτική και τα πε-
πραγµένα της Κυβέρνησης στο ΟΑΚΑ, η θέση του συντονιστή δι-
ευθυντή δηµιουργείται προφανώς για να διευκολυνθεί η
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παραχώρηση των αθλητικών χώρων σε ιδιώτες και επί της ουσίας
στον αποκλεισµό της µαζικής άθλησης στους χώρους του στα-
δίου.

Να ξέρετε ότι αν συµβεί κάτι τέτοιο, κύριε Υπουργέ, θα µας
βρείτε και εµάς απέναντι, αλλά και σύσσωµη την αθλητική κοινό-
τητα Θεσσαλονίκης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω και συγγνώµη που κατα-
χράζοµαι λίγο τον χρόνο, δυστυχώς, πολύ φοβόµαστε ότι το
παρόν νοµοσχέδιο δεν αποτελεί προϊόν ουσιαστικής και συµπε-
ριληπτικής διαβούλευσης αλλά εξυπηρετεί κυρίως, δυστυχώς,
λόγους επικαιρότητας. Δεν επικεντρώνεται στη ρίζα του προβλή-
µατος και µεταθέτει µετά βεβαιότητας την αντιµετώπιση της βίας
σε κάποιο άλλο νοµοσχέδιο, από κάποιον άλλο Υπουργό, στο
κοντινό µέλλον. 

Δεν φταίτε εσείς, κύριε Βρούτση, έχετε πραγµατικά -και σας
το αναγνωρίζουµε αυτό- τις καλύτερες προθέσεις. Το πρόβληµα
είναι πως συνολικά η Κυβέρνηση φαίνεται ότι δεν κατανοεί ούτε
στο ελάχιστο τον αθλητισµό. Δεν καταλαβαίνει ένα απλό πράγµα,
ότι όλα γίνονται για το κοινό, ότι ο αθλητισµός είναι διασκέδαση,
είναι εκτόνωση, ότι γι’ αυτό γεµίζουν τα γήπεδα. 

Αντιθέτως, η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τον αθλητισµό σαν «πο-
νοκέφαλο», διότι σε αυτόν επιχειρούν άνθρωποι που τους έχει
ανάγκη και το µόνο που την ενδιαφέρει, είναι να ισορροπήσει
ανάµεσα σε αυτούς τους ανθρώπους. Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Μεϊκόπουλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Πρότυπο Γυµνάσιο
Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ να κλείσει το ηλεκτρονικό σύστηµα. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-

λαγής κ. Αναστάσιος Νικολαΐδης. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την

οµιλία µου µε την υπουργική τροπολογία και ειδικότερα µε το
άρθρο 1, το οποίο αφορά τον καθορισµό του κατώτατου µισθού
για το 2024. Πρόκειται για µία δυσάρεστη έκπληξη, καθώς σε ένα
τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο απασχολεί έντονα την κοι-
νωνία, η Κυβέρνηση κατάφερε να βρει τρόπο να εισάγει και άσχε-
τες διατάξεις. Το ζήτηµα της βίας στον αθλητισµό, δεν αφήνει
κανέναν πολίτη αδιάφορο είτε πρόκειται για φιλάθλους που πη-
γαίνουν στο γήπεδο είτε για αυτούς που παρακολουθούν αγώνες
από την τηλεόραση. Κι, όµως, σε ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέ-
διο, µε ευθύνη της Κυβέρνησης, υπάρχει το ενδεχόµενο αποπρο-
σανατολισµού. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν γνωρίζω
πόσοι από τους παρόντες στη σηµερινή συνεδρίαση συµµετείχαν
στην προηγούµενη σύνθεση της Βουλής, όµως, όσοι ήταν σε
αυτή την Αίθουσα και πριν από δύο χρόνια, είµαι σίγουρος ότι
θα αισθάνονται πως παρακολουθούν ξανά το ίδιο έργο. Αυτή τη
φορά βέβαια το έργο είναι χωρίς θεατές, όσον αφορά τα γήπεδα
ποδοσφαίρου λόγω της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου που
εκδόθηκε στις αρχές Δεκέµβρη.

Για δεύτερη φορά σε χρονικό διάστηµα µόλις δύο ετών, η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αναλαµβάνει νοµοθετική πρω-
τοβουλία για να αντιµετωπίσει το φαινόµενο της βίας εντός
αγωνιστικών χώρων. Η προηγούµενη σχετική ρύθµιση ήταν ο
ν.4908/2022 επί Υπουργίας του κ. Αυγενάκη. Τότε είχε προηγηθεί
η δολοφονία του Άκη Καµπανού, που συγκλόνισε την κοινωνία. 

Τώρα υπήρξε η δολοφονία του αστυνοµικού Γιώργου Λυγγε-

ρίδη, ο οποίος ανάγκασε εκ νέου την Κυβέρνηση να αναλάβει
µέτρα. Στο ενδιάµεσο, το περσινό καλοκαίρι σηµειώθηκε η δο-
λοφονία του Μιχάλη Κατσουρή. Τότε δεν υπήρξε κάποια νοµο-
θετική πρωτοβουλία, αλλά παρέµβαση στο υψηλότερο
κυβερνητικό επίπεδο από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, ο όποιος
εξήγγειλε την εφαρµογή ήδη ψηφισµένων µέτρων για την αντι-
µετώπιση του φαινοµένου της βίας στον αθλητισµό. Μέσα σε δύο
χρόνια, τρεις νέοι συνάνθρωποί µας, βρέθηκαν στο λάθος σηµείο
τη λάθος στιγµή και το πλήρωσαν µε την ίδια τους τη ζωή. Η πο-
λιτεία δεν τους προστάτεψε ως όφειλε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, περιλαµβά-
νει σειρά µέτρων για την αντιµετώπιση της βίας στους αθλητικούς
χώρους, στο πλαίσιο διεξαγωγής αθλητικών συναντήσεων. Δεν
υπάρχει, όµως, κάποια πρόβλεψη για τη βία εκτός γηπέδων. Και
τα τρία πρόσφατα θύµατα έχασαν τις ζωές τους εκτός γηπέδων,
οι δύο µάλιστα χωρίς να υπάρχει κάποια αθλητική συνάντηση. 

Εξάλλου από το σύνολο των δολοφονιών µε οπαδικά κίνητρα
της τελευταίας δεκαετίας στη χώρα µας, µόλις δύο έχουν συµβεί
εντός γηπέδων, όλες οι υπόλοιπες δολοφονίες µε αφορµή τον
αθλητισµό, συνέβησαν εκτός γηπέδων και κάποιες εξ αυτών
ακόµα και εκτός πλαισίου διεξαγωγής αγώνων. 

Αυτό σηµαίνει πως το ζήτηµα της βίας στον χώρο του αθλητι-
σµού είναι ένα σύνθετο και πολύπλοκο πρόβληµα µε προεκτά-
σεις πέρα από τον χώρο του αθλητισµού. Γι’ αυτό και θα πρέπει
να εξεταστεί ακόµα και η εκπόνηση ενός εθνικού σχεδίου δρά-
σης, µέσα από ευρεία διακοµµατική συναίνεση. Στο πλαίσιο αυτό
θεωρείται αναγκαία η λήψη πρωτοβουλιών που θα αντιµετωπί-
ζουν το πρόβληµα της βίας στις ρίζες του, µέσω ενός ολοκλη-
ρωµένου σχεδίου αντιµετώπισης της οπαδικής βίας εντός αλλά
κυρίως εκτός γηπέδων, µε βάση το τρίπτυχο «πρόληψη, έλεγχος,
τιµωρία» και µε απόλυτη έµφαση στο επίπεδο της πρόληψης. 

Κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου στην επιτροπή, κατα-
θέσαµε συγκεκριµένες προτάσεις, µία εξ αυτών αφορούσε την
ανάθεση αρµοδιοτήτων στην Εθνική Επιτροπή Συντονισµού για
πραγµατοποίηση δράσεων εκπαιδευτικού χαρακτήρα µε έµφαση
στα σχολεία. Ο κύριος Υπουργός έκανε αποδεκτή τη σχετική
πρόταση και αναµένουµε την εφαρµογή της στην πράξη. Θεω-
ρούµε πως είναι µια πολύ σηµαντική πρωτοβουλία, καθώς συµ-
βάλλει στην αντιµετώπιση της βίας εκτός γηπέδων και κυρίως
στοχεύει στη διαµόρφωση νέων γενιών φιλάθλων µε σεβασµό
προς τον αντίπαλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περνώντας το σχολιασµό των
µερών τού νοµοσχεδίου, στο Α’ µέρος περιλαµβάνεται η κύρωση
της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου για το κλείσιµο των γη-
πέδων. Είχαµε εκφράσει τη διαφωνία µας και τότε, το ίδιο θα κά-
νουµε και στη σηµερινή ψηφοφορία. Εξάλλου το ίδιο το
νοµοσχέδιο µας δικαιώνει, καθώς αποδείχτηκε πως ήταν ένα
αχρείαστο µέτρο, µε οριζόντιο χαρακτήρα, που τιµώρησε όλους
τους φιλάθλους, αντί τους υπαίτιους των επεισοδίων. 

Τα γήπεδα θα ανοίξουν ξανά στις 13 Φεβρουαρίου. Όµως, από
όλα όσα συµπεριλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο, στο άνοιγµα το
γηπέδων θα ισχύει µόνο η δυνατότητα επιβολής διοικητικών κυ-
ρώσεων από τη ΔΕΑΒ. Τα ηλεκτρονικά συστήµατα και οι κάµερες
θα εφαρµοστούν από τον Μάρτιο και η πλατφόρµα ταυτοποί-
ησης των εισιτηρίων από τον Απρίλιο. Ουσιαστικά, µε την πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου η Κυβέρνηση κέρδισε χρόνο. Με τη
συγκεκριµένη απόφαση τιµωρήθηκαν χωρίς εξαίρεση όλοι οι φί-
λαθλοι, οι οποίοι δεν µπορούν να παρακολουθήσουν την αγαπη-
µένη τους οµάδα ή το αγαπηµένο τους άθληµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν γνωρίζω πόσοι εντός της
Αίθουσας γνωρίζουν τον Γιάννη Παπαστεφανάκη, είναι ο µικρός
φίλος του ΠΑΟΚ, που συγκλόνισε την Ελλάδα στον περσινό τε-
λικό κυπέλλου. Τον γνωρίζω προσωπικά και είχε το θάρρος να
µου στείλει ένα βίντεο, εκφράζοντας το παράπονό του, ότι δεν
γίνεται για λίγους χούλιγκαν να τιµωρούνται όλοι οι φίλαθλοι.
Πρέπει να ξέρετε πως για κάποιους ανθρώπους, όπως ο µικρός
Γιάννης, το ποδόσφαιρο, ο αθλητισµός γενικότερα, είναι πηγή
ζωής. Γι’ αυτό οφείλουµε αυτούς τους ανθρώπους να τους
έχουµε πολύ ψηλά στις σκέψεις µας, όταν αναλαµβάνουµε πρω-
τοβουλίες και όταν νοµοθετούµε για τον αθλητισµό. 

9638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, περιλαµβάνονται τα
µέτρα για την αντιµετώπιση της βίας εντός αθλητικών χώρων.
Περιλαµβάνονται ρυθµίσεις για τη ΔΕΑΒ και την Εθνική Επιτροπή
Συντονισµού, για τη ταυτοπροσωπία φιλάθλου και τη δηµιουργία
πλατφόρµας ταυτοποίησης, για τα συστήµατα παρακολούθησης
µε κάµερες, για τις ποινές εφόσον υπάρξουν επεισόδια και για
τις λέσχες φιλάθλων. Σε γενικές γραµµές δεν γίνεται παρά να
συµφωνήσουµε, έχοντας βέβαια κάποιες επιµέρους επιφυλάξεις. 

Άλλωστε, εκτός από την πλατφόρµα ταυτοπροσωπίας, όλα τα
µέτρα υπήρχαν και στο παρελθόν, έχοντας ως βάση το
ν.2725/1999 που ψηφίστηκε επί διακυβέρνησης ΠΑΣΟΚ και
Υπουργίας Ανδρέα Φούρα. Επιπλέον µε τις διατάξεις του νοµο-
σχεδίου, ενσωµατώνεται επιτέλους και η Συνθήκη του Σεντ Ντενί
στην εθνική νοµοθεσία, έστω και µε καθυστέρηση. 

Στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου, περιλαµβάνονται ευρύτε-
ρες ρυθµίσεις σχετικά µε τον αθλητισµό στη χώρα µας και κατά
τη γνώµη µας, εδώ υπάρχουν και τα πιο προβληµατικά σηµεία
του νοµοσχεδίου. Κυρίες και κύριοι, για εµάς του ΠΑΣΟΚ, η δη-
µόσια διοίκηση και η ανάδειξη σε θέση ευθύνης, πρέπει να έχουν
διαφορετικά χαρακτηριστικά, µέσα από διαγωνιστικές διαδικα-
σίες ανοιχτές, δηµόσιες, διάφανες. 

Δεν µπορούµε να δεχτούµε ότι ο γενικός διευθυντής στο Καυ-
ταντζόγλειο, θα επιλέγεται µόνο µε υπουργική απόφαση. Γυρνάµε
πολλές δεκαετίες πίσω, κύριε Υπουργέ, µε αυτές τις πρακτικές.
Όπως δεν µπορούµε να δεχτούµε και την ύπαρξη φωτογραφικού
χαρακτήρα διατάξεων σε ένα νοµοσχέδιο. Είναι διαφορετική η αν-
τίληψη που έχουµε από αυτή της Νέας Δηµοκρατίας, οπότε σε
αυτά τα σηµεία θα µας βρείτε αντίθετους. 

Και κάτι ακόµα, όσον αφορά το πρόβληµα που εντοπίσαµε στο
νοµοσχέδιο. Σε αυτό περιλαµβάνονται είκοσι τέσσερις αναφορές
σε υπουργικές ή κοινές υπουργικές αποφάσεις, οι οποίες στο
µέλλον θα καθορίσουν πώς θα εφαρµόζονται οι διατάξεις του
παρόντος νοµοσχεδίου, το οποίο συνολικά έχει είκοσι έξι άρθρα.
Ειδικά για το σύστηµα e-Kouros, ο κύριος Υπουργός στις συνε-
δριάσεις των επιτροπών το περιέγραψε µε ιδιαίτερη θέρµη και
το αναµένουµε µε ενδιαφέρον. 

Όµως, πέρα από κάποιες γενικές αναφορές στο παρόν νοµο-
σχέδιο αναφέρεται πως θα υπάρξουν τρεις υπουργικές ή κοινές
υπουργικές αποφάσεις που θα καθορίσουν τον τρόπο λειτουρ-
γίας του συστήµατος e-Kouros. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βία εντός των αθλητικών
χώρων και κυρίως η βία εκτός αθλητικών χώρων µε αφορµή τον
αθλητισµό, αποτελεί ένα τεράστιο κοινωνικό πρόβληµα το οποίο
τέµνει οριζόντια την ελληνική κοινωνία, ενισχύει το αίσθηµα ανα-
σφάλειας των πολιτών κι έχει πτυχές που ξεπερνάνε τα όρια της
κοινής εγκληµατικότητας. 

Η βία στον αθλητισµό δεν είναι ξεκοµµένη από τη βία στα σχο-
λεία, από τη βία µέσα στην οικογένεια, από τη βία σε κάθε κοινω-
νική έκφανση ακόµα και από την αύξηση της εγκληµατικότητας.
Αποτελούν αλληλένδετα κοµµάτια και γι’ αυτό θεωρούµε ότι η βία
θα πρέπει να αντιµετωπιστεί µε ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο. Το µεί-
ζον ζήτηµα δεν είναι η έλλειψη νοµοθετικού πλαισίου αλλά η έλ-
λειψη πολιτικής βούλησης για την εφαρµογή του. 

Ως εκ τούτου, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει διατάξεις χρήσιµες
για την αντιµετώπιση της βίας εντός αθλητικών χώρων, οι οποίες
όµως θα αποτελέσουν κενό γράµµα αν δεν εφαρµοστούν στην
πράξη. Επιπλέον, είναι σαφές πως το πρόβληµα της βίας στον
αθλητισµό δεν θα επιλυθεί, καθώς απαιτούνται ριζικές τοµές σε
κοινωνικό επίπεδο, οι οποίες δεν περιλαµβάνονται σε αυτό το νο-
µοσχέδιο. 

Όµως, θέλω να σταθώ και σε ένα ακόµη σηµείο το οποίο συν-
δέεται έµµεσα µε τη βία στους αθλητικούς χώρους, αλλά αφορά
το σύνολο όσων ασχολούνται µε τον αθλητισµό. Αναφέροµαι
στην κατάσταση στην οποία βρίσκονται τα περισσότερα γήπεδα
της χώρας τα οποία δεν πληρούν τις απαιτούµενες προδιαγρα-
φές ασφαλείας, βρίσκονται συχνά µέσα στα κέντρα των πόλεων
και είναι αφ’ ενός µεν παλαιάς κατασκευής αφ’ ετέρου δε δεν
συντηρούνται επαρκώς. 

Η κατάσταση αυτή των γηπέδων ευνοεί την παραβατικότητα
και θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια τόσο των φιλάθλων που τα
επισκέπτονται για να παρακολουθήσουν έναν αθλητικό αγώνα

αλλά και των ίδιων των αθλητών που αγωνίζονται σε αυτά. Είναι,
λοιπόν, επιτακτική ανάγκη η εκπόνηση ενός εθνικού σχεδίου για
την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό των γηπέδων της χώρας,
ώστε να ανταποκρίνονται σε συγκεκριµένες προδιαγραφές
ασφαλείας και να εξασφαλίζουν ένα περιβάλλον οµαλής λειτουρ-
γίας και διεξαγωγής αθλητικών γεγονότων. 

Γι’ αυτό και είναι απαραίτητη η πραγµατοποίηση παρεµβά-
σεων στους αθλητικούς χώρους, ώστε να έχουµε τις αναγκαίες
υποδοµές, να είναι προσβάσιµες για ΑΜΕΑ και να µπορούν να
αδειοδοτούνται µε αντικειµενικά κριτήρια. 

Επιπλέον, εφόσον πρόκειται για χώρους αρµοδιότητας δήµων,
θα πρέπει να υπάρξει η κρατική αρωγή, έτσι ώστε να προχωρή-
σουν όλες οι απαραίτητες εργασίες. Οι παρεµβάσεις αναβάθµι-
σης στα γήπεδα θα συµβάλλουν και στην αναβάθµιση του
αθλητισµού σε όλα τα επίπεδα και όσον αφορά τους αθλητές και
όσον αφορά τους θεατές. 

Κύριε Υπουργέ, µε την ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου
αναλαµβάνετε βαριά ευθύνη. Ο νόµος που εισήχθη προς ψή-
φιση, από εδώ και στο εξής στις απλές αναφορές του κόσµου
και στα δηµοσιεύµατα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, θα φέρει
το όνοµά σας. Το ίδιο έγινε και µε τον κ. Κοντονή, το ίδιο έγινε
και µε τον κ. Αυγενάκη. Είναι χρέος σας ο νόµος να εφαρµοστεί
πλήρως και να µη µείνετε στις καλές προθέσεις, όπως συνέβη
µε τους προκατόχους σας. 

Ως ΠΑΣΟΚ λειτουργώντας µε υπεύθυνο τρόπο, υπερψηφί-
ζουµε επί της αρχής το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Ξεκαθαρί-
ζουµε όµως ότι η θετική µας ψήφος, δεν είναι λευκή επιταγή.
Επιθυµούµε αφ’ ενός να σας κινητοποιήσουµε προς την κατεύ-
θυνση της εφαρµογής των µέτρων αφ’ ετέρου στοχεύουµε στο
να σας δώσουµε την απαραίτητη θεσµική ενίσχυση για να αντι-
µετωπίσετε όλες τις εστίες ανοµίας εντός και εκτός αθλητικών
χώρων. 

Από εδώ και πέρα, κύριε Υπουργέ, δικαιολογίες δεν υπάρχουν.
Το νοµοθετικό πλαίσιο καθορίστηκε. Είναι πλέον ζήτηµα πολιτι-
κής βούλησης η εφαρµογή του. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Νικολαΐδη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Πρότυπο Γυµνάσιο
Αθήνας Δεύτερο Τµήµα. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση
σε µία προσπάθεια να υλοποιήσει την αντιλαϊκή βάρβαρη πολι-
τική της σε βάρος της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού, επιστρα-
τεύει το ψέµα, τη συκοφαντία, τον αυταρχισµό και τον κοινωνικό
αυτοµατισµό. 

Τόσος κυνισµός ενώ φορτώνει στις πλάτες του λαού για τις
ανάγκες των αµερικανονατοϊκών σχεδιασµών νέα εξοπλιστικά πα-
κέτα πολλών δισεκατοµµυρίων ευρώ. Χωρίς ίχνος ντροπής να
προκαλεί τους φοιτητές, λέγοντας ότι οι αγώνες τους είναι λη-
στεία, ενώ την ίδια στιγµή φέρνει νοµοσχέδιο για τα ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια µε θύµατα τα παιδιά των φτωχών, λαϊκών οικογενειών.
Τόσο θράσος ενώ έχει τσακίσει το λαϊκό εισόδηµα και µε την ακρί-
βεια να καλπάζει να φτάνει ο Πρωθυπουργός στο σηµείο να λέει
ότι οι αγρότες κερδοσκοπούν, επειδή οι αυξήσεις στις τιµές φέρ-
νουν µεγαλύτερα έσοδα για τους αγρότες, κρύβοντας ότι οι εµ-
ποροβιοµήχανοι, οι αλυσίδες τροφίµων και τα σουπερµάρκετ
αυτοί που τσεπώνουν τη διαφορά από την τιµή στο χωράφι και το
ράφι είναι όχι οι αγρότες. 

Από το Βήµα αυτό το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας χαιρετί-
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ζει τους µεγαλειώδεις αγώνες φοιτητών και αγροτών. Τα µπλόκα
της περήφανης αγροτιάς φουντώνουν, απλώνονται και γιγαντώ-
νονται σε όλη τη χώρα από τον Έβρο έως την Κρήτη. Ένας δί-
καιος αγώνας. Η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής και όλων των κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρα-
τίας, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ τους εξοντώνει στην κυριολεξία. Το αγρο-
τικό εισόδηµα συρρικνώνεται, το κόστος παραγωγής εφοδίων,
εργαλείων, οι ζωοτροφές, αυξάνονται µε ιλιγγιώδη ταχύτητα για
να εξασφαλίζονται τα υπερκέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων
της ενέργειας για να κάνουν πάρτι οι µεσάζοντες και οι µεγαλέµ-
ποροι. 

Οι µειώσεις στη βασική ενίσχυση που έφερε η νέα ΚΑΠ που
τους εξοντώνουν, χωρίς αποζηµιώσεις από τις καταστροφές στη
Θεσσαλία και τις κοινοκαρπίες στις ελιές, αρνούµενη η Κυβέρ-
νηση να εφαρµόσει και τα στοιχειώδη µέτρα ανακούφισης, επι-
καλούµενη τις δηµοσιονοµικές αντοχές. 

Αυτά τα προβλήµατα τα προκαλεί η δική σας πολιτική, η πολι-
τική της Κυβέρνησης που εφαρµόζει την Κοινή Αγροτική Πολιτική
και αυτά είναι και ο υποκινητής των κινητοποιήσεων. 

Η ρύθµιση που φέρατε µε την τροπολογία για τις οφειλές ηλε-
κτρικής ενέργειας σε πληγείσες περιοχές από τις πληµµύρες του
Σεπτεµβρίου του 2023 είναι στην κυριολεξία µούφα. Την φέρνετε
λόγω της πίεσης που δέχεστε από τα αγροτικά µπλόκα, γιατί αν
ενδιαφερόσασταν, θα την είχατε φέρει από τον Σεπτέµβριο. Το
θυµηθήκατε όµως τώρα που βγήκαν τα τρακτέρ στους δρόµους.
Από τότε βέβαια έχουν κοπεί εκατοντάδες ρεύµατα στη Θεσσα-
λία και σε άλλες περιοχές. 

Είναι ένα µέτρο κοροϊδία, αισχρή εξαπάτηση. Δεν ενδιαφέρε-
στε για τους πνιγµένους. Είναι αβανταδόρικη για τις εταιρείες-
παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας, οι οποίες θα πληρωθούν από
τον κρατικό προϋπολογισµό το επιτόκιο για να µη χάσουν τα
κέρδη τους. 

Το όλο ενδιαφέρον σας είναι να µη ζηµιωθούν οι πάροχοι κι όχι
πώς θα βοηθηθούν οι βιοπαλαιστές αγρότες για την επιβίωσή
τους. Αυτό που ζητάνε βέβαια οι αγρότες είναι διαγραφή εδώ και
τώρα των χρεών κι όχι αναστολή πληρωµών. Οι ελιγµοί, τα επικοι-
νωνιακά κόλπα, οι απειλές και η τροµοκρατία είναι σίγουρο ότι θα
πέσουν στο κενό. Κι ας µην τολµήσει η Κυβέρνηση να χρησιµο-
ποιήσει δυνάµεις καταστολής εναντίον των αγωνιζόµενων αγρο-
τών, όπως και φοιτητών. Θα το πληρώσει πάρα πολύ ακριβά. 

Στα µπλόκα, όπως και στα πανεπιστήµια θα συντριβεί η κυβερ-
νητική προπαγάνδα που µαζί µε όλα τα άλλα κόµµατα του ευ-
ρωενωσιακού τόξου εξωραΐζουν και κρύβουν τη στρατηγική τους
σύµπλευση µε τον αντιδραστικό αντιαγροτικό και αντιεκπαιδευ-
τικό ρόλο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την οποία ακολουθεί και η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Εδώ και τώρα η Κυβέρνηση να ικανοποιήσει τα δίκαια αιτήµατα
των βιοπαλαιστών αγροτών για αναπλήρωση του χαµένου εισο-
δήµατος, για 100% αποζηµιώσεις για τις ζηµιές, µείωση του κό-
στους παραγωγής και κατώτερες εγγυηµένες τιµές. 

Επιπλέον καταψηφίζουµε το άρθρο 1 της τροπολογίας. 
Πρόκειται για εφαρµογή του αντεργατικού νόµου Αχτσιόγλου.
Το ΚΚΕ έχει τοποθετηθεί, ζητώντας την κατάργησή του και την

επαναφορά των ελεύθερων συλλογικών διαπραγµατεύσεων στα
συνδικάτα.

Περνώντας στο αθλητικό νοµοσχέδιο Βρούτση-Αχτσιόγλου -
να σας βάλουµε και εσάς µέσα, να µη µείνετε παραπονεµένος
για το αντεργατικό σας έργο…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Δικός µου είναι ο νόµος!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι, ναι. Εδώ συναγωνίζεστε.
Δικός σας είναι ο νόµος, βέβαια, και τον επέκτεινε και η Αχτσιό-
γλου!

Πάµε στο αθλητικό νοµοσχέδιο. Η Κυβέρνηση δεν σταµατά τα
ψέµατα εδώ. Αυτά τα νέα ρηξικέλευθα µέτρα, όπως τα παρου-
σιάζει η Κυβέρνηση, για την αντιµετώπιση της βίας στα γήπεδα,
δεν θα τελεσφορήσουν, όπως δεν τελεσφόρησαν µέχρι σήµερα.
Πρόκειται για µέτρα εντυπωσιασµού, χωρίς ουσία, χωρίς διά-
θεση να µπει το µαχαίρι στο κόκκαλο για τα όσα τραγικά συµβαί-
νουν στον εµπορευµατοποιηµένο αθλητισµό και ιδιαίτερα, στο
ποδόσφαιρο.

Η Κυβέρνηση προσπαθεί να αντιµετωπίσει και να διαχειριστεί
τα συµπτώµατα της βίας στα γήπεδα και όχι να θεραπεύσει την
αρρώστια. Και επειδή η αρρώστια θα συνεχίσει να υπάρχει, τα
συµπτώµατα όχι µόνο δεν αντιµετωπίζονται, αλλά, κατά τη γνώµη
µας, θα αυξάνονται και θα πολλαπλασιάζονται.

Γι’ αυτό και το ΚΚΕ καταψηφίζει επί της αρχής το νοµοσχέδιο.
Όλα αυτά τα χρόνια υπήρξε αυστηροποίηση των ποινών, πάρθη-
καν κατασταλτικά µέτρα, ιδιώνυµα και πρόστιµα από όλες τις κυ-
βερνήσεις, σε µια προσπάθεια να µαζευτεί η σήψη και η
ασυδοσία, που σε πολλές περιπτώσεις αξιοποιούνται από το κρά-
τος και για την περιστολή λαϊκών ελευθεριών, ενώ όλες οι κυβερ-
νήσεις διαφήµιζαν διαχρονικά τη συνεργασία των ΠΑΕ στην
προσπάθεια να µπουν κανόνες.

Και όµως, τα επικίνδυνα και νοσηρά φαινόµενα παραµένουν.
Απόδειξη το αιµατοκύλισµα στη Νέα Φιλαδέλφεια από τους ναζί
χούλιγκαν της Ντιναµό Ζάγκρεµπ, µε τη δολοφονία του Μιχάλη
Κατσουρή, τα τελευταία γεγονότα έξω από το κλειστό του Ρέντη,
που οδήγησαν στον θάνατο του τριανταενάχρονου αστυνοµικού,
λίγο πιο πριν, τη δολοφονία τού Άλκη στη Θεσσαλονίκη.

Αλήθεια, γιατί δεν αντιµετωπίζονται αυτά τα φαινόµενα; Είναι
ανίκανες οι κυβερνήσεις; Όχι, βέβαια. Απλώς, καµµία κυβέρνηση
δεν τολµά και δεν θέλει να κόψει τον οµφάλιο λώρο που συνδέει
τα επιχειρηµατικά συµφέροντα µε τον αθλητισµό, µε τους οπα-
δικούς στρατούς, ακόµα και µε τον ίδιο τον κρατικό µηχανισµό,
που βασικό του µέληµα, κατά τα άλλα, είναι ότι θα έπρεπε να
προστατεύει τους αθλητικούς χώρους.

Κάνετε πως δεν ξέρετε για τις σχέσεις των Προέδρων και των
χορηγών των ΠΑΕ µε τους συνδέσµους, για πρώην αστυνοµι-
κούς που γίνονται στελέχη ασφαλείας στις συγκεκριµένες εται-
ρείες και στα γήπεδα, για µπράβους σε µαγαζιά της νύχτας,
προστασία σε καταστήµατα, εµπόριο ναρκωτικών, για τις σχέσεις
αυτών των «στρατών» µε φασιστικές ακροδεξιές οµάδες.

Αλήθεια, ποιος κάνει κουµάντο σήµερα στο ποδόσφαιρο; Είναι
το Υπουργείο; Είναι η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού; Όχι, βέ-
βαια. Είναι οι επιχειρηµατίες του χώρου, είναι αυτοί που διοικούν
το ποδόσφαιρο, τα όργανά του, τη διαιτησία, µε αυτό το περί-
φηµο αυτοδιοίκητο για το οποίο είχε προειδοποιήσει το ΚΚΕ για
τις συνέπειες. Η ΕΠΟ είναι αυτή που ορίζει τα πειθαρχικά όργανα
και τους δικαστές, ενώ θα έπρεπε να βγαίνουν µε κλήρωση,
όπως είχε επίσης προτείνει το ΚΚΕ. Τώρα, βέβαια, είστε όλοι
σούζα µπροστά τους.

Τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια τουλάχιστον βλέπουµε κάθε
φορά το ίδιο έργο, µε τις κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας,
ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ να αποδίδουν τέτοια εγκλήµατα σε νοµικά κενά,
να φέρνουν το ένα νοµοσχέδιο µετά το άλλο, συσκοτίζοντας τις
πραγµατικές αιτίες της βίας, που επιµελώς αποφεύγουν να τα
συνδέσουν µε το οικοδόµηµα του εµπορευµατοποιηµένου αθλη-
τισµού, που οδηγεί στο κυνήγι του κέρδους και αποτελεί την
αιτία για τη γέννηση, αλλά και την αναπαραγωγή τέτοιων φαινο-
µένων και τη σαπίλα του παρασκηνίου.

Πουθενά, µα πουθενά, σε κανέναν νόµο, σε καµµία σύµβαση
δεν υπάρχει σύνδεση του ίδιου του φαινοµένου της βίας µε τον
εµπορευµατοποιηµένο αθλητισµό, παράγωγο του οποίου είναι η
βία. Και αυτό το αποφεύγετε συστηµατικά.

Το ιστορικό είναι πολύ συγκεκριµένο. Να θυµίσω: Το 2002, ο
νόµος Βενιζέλου για το ηλεκτρονικό εισιτήριο, το 2006, ο νόµος
Ορφανού για το ιδιώνυµο, το οποίο καταργήθηκε, το 2012, ο
νόµος Γερουλάνου - Μπιτσαξή, ξανά το ιδιώνυµο µε προϋποθέ-
σεις, το 2015, ο νόµος Κοντονή, αύξηση ποινών, το 2019-2022
ενσωµατώθηκαν στην ελληνική νοµοθεσία δύο συµβάσεις, η Μα-
κολέϊν και η Σεντ Ντενί, που αφορούσαν στην αντιµετώπιση της
βίας. Αυτά τα ενσωµατώσατε, τα φέρατε, τα νοµοθετήσατε και
στην ουσία, δεν έγινε απολύτως τίποτα. Αντιθέτως, πάντα είχατε
ως κύριο µέληµα την προσαρµογή του νοµοθετικού περιβάλλον-
τος στη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του κεφαλαίου
για την ενίσχυση της εµπορευµατοποίησης.

Να σας πω µόνο ότι η παγκόσµια αγορά στοιχηµάτων για αθλη-
τικές διοργανώσεις ανέρχεται σε τουλάχιστον 1 τρισεκατοµµύριο
δολάρια, εκ των οποίων το 90% είναι παράνοµα στοιχήµατα. Όπως
είναι φυσικό, αυτός ο τεράστιος τζίρος προσελκύει µεγάλα κυκλώ-
µατα χειραγώγησης αθλητικών διοργανώσεων, µε σκοπό τον πα-
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ράνοµο πλουτισµό από το στήσιµο αγώνων. Εκτιµάται ότι το 25%
των αθλητικών διοργανώσεων παγκοσµίως ελέγχεται από συµ-
µορίες οργανωµένου εγκλήµατος.

Πιο ειδικά για τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, πρώτον, επικεν-
τρώνει σε ζητήµατα ακόµη µεγαλύτερης αυστηροποίησης κατα-
σταλτικών µέτρων µε τα οποία το ΚΚΕ διαφωνεί. Επεκτείνει και
αναβαθµίζει την υποχρεωτική ηλεκτρονική παρακολούθηση των
θεατών, τα οποία είναι αφ’ ενός αναποτελεσµατικά, αφού η ονο-
µαστικοποίηση των εισιτηρίων και η συστηµατική παρακολού-
θηση αθλητικών χώρων δεν εγγυώνται την αποτροπή των
φαινοµένων βίας και αφ’ ετέρου είναι επικίνδυνα για τις λαϊκές
ελευθερίες, συστηµατοποιώντας περισσότερο το γενικότερο
ηλεκτρονικό φακέλωµα των πολιτών, µε τη χρήση-επεξεργασία
των προσωπικών δεδοµένων µέσω και της διαλειτουργικότητας
µε άλλα συστήµατα.

Τέτοια µέτρα αξιοποιούνται ως πειραµατικός σωλήνας για ευ-
ρύτερα κατασταλτικά µέτρα. Υπάρχουν δείγµατα γραφής που το
επιβεβαιώνουν, όπως τα µέτρα ενάντια στο συνδικαλιστικό κί-
νηµα, στους πρόσφυγες και αλλού. Άλλωστε, τα κατασταλτικά
µέτρα πάντα από ένα σηµείο και µετά αναζωπυρώνουν την έν-
ταση, τη βία, τον χουλιγκανισµό µεταφέρονται και εκτός γηπέ-
δου, κάτι που το επιδιώκουν οι µεγαλοµέτοχοι των ΠΑΕ για να
µη χαλάσει η βιτρίνα τους. Τα γεγονότα στου Ρέντη, η δολοφονία
του Άλκη και η δολοφονία Κατσουρή το αποδεικνύουν.

Δεύτερον, δεν αντιµετωπίζεται η βία ουσιαστικά ούτε µε την
αναµόρφωση των επιτροπών και τη συγκρότηση νέων. Η όποια
αναµόρφωση αποτελεί ένα νέο λίφτινγκ για να προστατευθεί
κατά απόλυτη προτεραιότητα ο επαγγελµατικός επιχειρηµατικός
αθλητισµός ως θέαµα, οι χώροι που παρέχετε, καθώς και οι φί-
λαθλοι, ως πελάτες, ως προϊόν, όπως άλλωστε και ο ίδιος ο
Υπουργός είπε κατά την πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής.

Τρίτον, τις ρυθµίσεις των οικονοµικών και διοικητικών κυρώ-
σεων στις αθλητικές ανώνυµες εταιρείες και τα τµήµατα αµειβο-
µένων αθλητών για παραβατικές συµπεριφορές των ίδιων και των
φιλάθλων. Το ΚΚΕ θα ψηφίσει αυτές τις ρυθµίσεις. Τις θεωρεί,
όµως, ανεπαρκείς. Δεν αντιµετωπίζουν τη ρίζα τού προβλήµατος.
Όσο υφίσταται η επιχειρηµατική δράση οι ιδιοκτήτες και οι µε-
γαλοµέτοχοι θα βρίσκουν τρόπους να προσπερνούν τέτοιου εί-
δους κυρώσεις, χωρίς να θίγεται η υψηλή κερδοφορία τους.
Απόδειξη το γεγονός ότι έχει µειωθεί για αυτούς η αξία προσέ-
λευσης των θεατών στα γήπεδα, αφού αποκοµίζουν πολλαπλά-
σια κέρδη από την παραοικονοµία του αθλητισµού, όπως τα
στοιχήµατα.

Τέταρτον, η αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου για τις λέ-
σχες φιλάθλων και ο περιορισµός αυτών σε µία καθ’ υπόδειξη
των ΠΑΕ ενισχύει ουσιαστικά τον εναγκαλισµό τους µε τις αντί-
στοιχες ΠΑΕ και κατ’ επέκταση, η δυνατότητα καλύτερου ελέγ-
χου και χρησιµοποίησης για τα συµφέροντά τους, το πιο
συστηµατικό φακέλωµα και παρακολούθηση των µελών τους, τη
µεγαλύτερη πρόσβαση σε αυτές τµηµάτων κρατικού µηχανι-
σµού.

Δεν ξεχνάµε, έχει αποδειχθεί ότι οι λέσχες φιλάθλων -ειδικά
των αθλητικών ανωνύµων εταιρειών- είναι ο στρατός των επιχει-
ρηµατιών που λυµαίνονται τον επαγγελµατικό αθλητισµό.

Πέµπτον, η απαγόρευση ανάρτησης στους αθλητικούς χώ-
ρους πανό µε πολιτικό, θρησκευτικό ή ιδεολογικό χαρακτήρα, µε
υβριστικό, ρατσιστικό ή σεξιστικό περιεχόµενο, µε την απειλή
επιβολής προστίµου, χωράει τα πάντα όλα. Όχι µόνο έχει απο-
δειχθεί ότι δεν είναι ικανή να αποτρέψει την εκδήλωση της αθλη-
τικής βίας, αλλά -προσέξτε- εξισώνει το πανό στήριξης των
Παλαιστινίων, το πανό διαµαρτυρίας για το έγκληµα στα Τέµπη
ή το πανό ενάντια στην αστυνοµική βία στα γήπεδα, στα πανεπι-
στήµια, σε χώρους δουλειάς µε τα εµετικά φασιστικά, ρατσι-
στικά, χυδαία συνθήµατα, που πραγµατικά προκαλούν τη βία στα
γήπεδα. Είναι επικίνδυνη και πονηρή διάταξη, την οποία καταψη-
φίζουµε.

Έκτον, η λεγόµενη ψηφιακή µετάβαση του αθλητισµού σηµαί-
νει ψηφιακές µπίζνες και προστασία του εµπορευµατοποιηµένου
αθλητισµού. Το πληροφοριακό σύστηµα e-Kouros αποτελεί βα-
σικό συστατικό µέρος του επιτελικού ψηφιακού αστικού κρά-
τους. Δεν συναινούµε, διότι επιδιώκει να οργανώσει καλύτερα τη

λειτουργία και διεξαγωγή αθλητικών διοργανώσεων, στηρίζοντας
τον αθλητισµό-επιχείρηση, καθώς και την ψηφιοποίηση και συ-
νολική καταγραφή των κρατικών αθλητικών περιουσιακών στοι-
χείων και εγκαταστάσεων για άµεσες επενδύσεις και συµπράξεις
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα.

Έβδοµον, η διάταξη για την απόκτηση άδειας ασκήσεως επαγ-
γέλµατος προπονητή επιπέδου Α’ για τους προπονητές ποδο-
σφαίρου, σκοποβολής και τοξοβολίας, χωρίς απολυτήριο
λυκείου. Προφανώς, είναι φωτογραφική. Δεν την ψηφίζουµε και
εντάσσεται, σε κάθε περίπτωση, στην πολιτική απαξίωσης των
πτυχίων ΤΕΦΑΑ, την υποτίµηση της προπονητικής και ως επιστή-
µης και ως τέχνης, δίνοντας χώρο στην ΕΠΟ να πουλά πιστοποι-
ήσεις προπονητικής, ίσης αξίας µε πτυχία ΤΕΦΑΑ. 

Το ότι κάποιος έχει βγάλει έναν αθλητή µε µεγάλη διάκριση ή
το ότι η ΕΠΟ έχει δώσει πιστοποιήσεις κάποιων εβδοµάδων, δεν
διασφαλίζει ότι κατέχει την επιστήµη της ανάπτυξης των ψυχο-
κοινωνικών ικανοτήτων τού αθλητικού ταλέντου των παιδιών, την
επιστηµονική µεθοδολογία και όχι αποκλειστικά και µόνο την εµ-
πειρία. Θα µπορούσε, για παράδειγµα, να ενταχθούν στα ΤΕΦΑΑ
ανάλογες ειδικότητες που βρίσκονται σε έλλειψη, για να καλυ-
φθούν τα κενά που υπάρχουν στις οµοσπονδίες και τα αντίστοιχα
αθλητικά σωµατεία. Βεβαίως, δεν είµαστε και αντίθετοι να αξιο-
ποιούνται ως προπονητές και αθλητές µε πολυετή εµπειρία ή
ολυµπιονίκες, αλλά πάντα υπό την εξέταση και την έγκριση των
πανεπιστηµιακών σχολών σε συνεργασία µε τη Γενική Γραµµα-
τεία Αθλητισµού. 

Όγδοον, η δυνατότητα χρηµατικής επιχορήγησης σχολικών
αθλητικών οµάδων από τους δήµους. Θα ψηφίσουµε «παρών».
Και το ερώτηµα είναι: Γιατί από τους δήµους και όχι από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό; Μέχρι τώρα οι γονείς βάζουν τα έξοδα µε-
τακινήσεων, αγοράς ρούχων και εξοπλισµού από την τσέπη τους.
Καµµιά κρατική επιχορήγηση! Ο σχολικός αθλητισµός χρειάζεται
γενναία οικονοµική στήριξη, διορισµό καθηγητών Φυσικής Αγω-
γής, υποδοµές, εξοπλισµό και µέσα. Η µεταφορά της ευθύνης
στους δήµους σηµαίνει «µηδέν εις το πηλίκον». Ή θα αποποι-
ηθούν των ευθυνών τους οι δήµοι, λόγω έλλειψης κεντρικών αυ-
τοτελών πόρων ή θα µετακυλήσουν το κόστος στους γονείς,
µέσω της επιβολής τελών, ανταποδοτικά, δηλαδή. 

Κυρίες και κύριοι, για το ΚΚΕ η λύση βρίσκεται στην κατάρ-
γηση της επιχειρηµατικής δράσης στο χώρο του αθλητισµού. Η
εξυγίανσή του, η αντιµετώπιση της βίας µέσα και έξω από τα γή-
πεδα γίνεται µόνο µε σύγκρουση µε τα µεγάλα συµφέροντα που
θησαυρίζουν απ’ αυτόν, µόνο σε σύγκρουση µε την άκρατη εµ-
πορευµατοποίησή του. Κι επειδή µας λένε κάποιοι «δεν έχετε να
προτείνετε κάτι», λέµε, λοιπόν, ότι έχουν απορριφθεί απ’ όλες τις
κυβερνήσεις προτάσεις του ΚΚΕ, στα σηµερινά πλαίσια που βε-
βαίως ούτε και αυτά θα αντιµετωπίζουν συνολικά την κατάσταση.
Όµως, θα αποτελούσαν ένα παραπέρα εµπόδιο στην επιχειρη-
µατική δράση όλων αυτών των κυκλωµάτων, όπως -για παρά-
δειγµα- η κατάργηση της συµµετοχής των ελληνικών οµάδων στο
ΣΤΟΙΧΗΜΑ, η θέσπιση ελέγχου ανωνύµων αθλητικών εταιρειών
ΠΑΕ-ΚΑΕ από το Υπουργείο Ανάπτυξης. Είναι επιχειρήσεις και
ως τέτοιες πρέπει να αντιµετωπίζονται. Γι’ αυτό πρέπει να πάνε
στο Υπουργείο Ανάπτυξης.

«Κόψιµο» της χρηµατοδότησης σε ανώνυµες αθλητικές εται-
ρείες από το κράτος -είτε άµεση είτε έµµεση- που οδήγησε σε
διαγραφή χρεών, ακόµα και µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου. Τα είπε ο πρόεδρος των αµειβοµένων ποδοσφαιριστών εδώ
στην ακρόαση των φορέων, για τις οφειλές του κράτους: Δεδου-
λευµένα 2 εκατοµµυρίων ευρώ σε σαράντα τέσσερις ποδοσφαι-
ριστές, µε το ν.3607/10 για να καλύψει το κράτος τις ΠΑΕ, για
την υπαγωγή τους στο άρθρο 44. Πόσα και πόσα εκατοµµύρια
ευρώ έχουν χαριστεί στις ΠΑΕ, που έπρεπε να έχουν αποδοθεί
στους παίκτες. 

Κυρίες και κύριοι, το να ασχολείσαι µε τον αθλητισµό δεν είναι
µικροαστική συνήθεια, ούτε πολυτέλεια, ούτε προνόµια λίγων.
Είναι κοινωνική και σωµατική ανάγκη και δικαίωµα του κάθε αν-
θρώπου να προασπίσει την υγεία του, να διαµορφώνει συνειδή-
σεις και να διαπαιδαγωγεί. Γι’ αυτό και για το ΚΚΕ ο αθλητισµός
είναι καθολικό κοινωνικό δικαίωµα, όχι µόνο των παιδιών των
νέων, αλλά και όλων των ηλικιακών οµάδων µε ελεύθερη πρό-
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σβαση σε σύγχρονες αθλητικές υποδοµές, µε τη στήριξη του επι-
στηµονικού δυναµικού. 

Κατά συνέπεια, και µε σύνθηµα «ο αθλητισµός, όπως και ο πο-
λιτισµός, δεν είναι πολυτέλεια µόνο για τους λίγους, είναι δι-
καίωµα για τους πολλούς», συµπυκνώνεται η αντίληψη και η
πρόταση του ΚΚΕ για τη φυσική αγωγή και για τον αθλητισµό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο
συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 2ο Πρότυπο Γυµνάσιο Αθήνας,
(τρίτο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριάκος Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να υπενθυµίσω στο Σώµα ότι σαν σήµερα το 1996
χάθηκαν τρία ελληνόπουλα. Είχαµε τα Ίµια. Ουδεµία αναφορά.
Και αναρωτιέµαι γιατί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έγινε αναφορά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ακούστε λίγο, αναφορά δεν είναι να κάνουµε µια ανα-
φορά κι άντε φεύγουµε! Έπρεπε να τιµήσει η Βουλή την ηµέρα
αυτή, να µιλήσουµε αναλυτικά και διεξοδικά. Γιατί από τα λάθη
του παρελθόντος µπορείς να πάρεις πολλά µαθήµατα, κύριε
Πρόεδρε και να µην τα επαναλάβεις. Διότι τα ίδια λάθη που έκανε
ο Σηµίτης, ακολουθεί ο «σηµιτικός» Μητσοτάκης και θα τα εξη-
γήσω σε λίγο.

Ο Καραθανάσης, ο Βλαχάκος, ο Γιαλοψός, για µας ήταν, είναι
και θα παραµείνουν αθάνατοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα ήθελα τώρα να πάµε στην επικαιρότητα πριν πάω στο νο-

µοσχέδιο και θα ήθελα -αν και δεν είναι εδώ ο Υπουργός ο κ.
Βρούτσης- να τον παρακαλέσω για κάτι σοβαρό. Αν µπορέσει να
έρθει να µας ακούσει, θα ήταν καλό αυτό, γιατί είναι και φίλος ο
Γιάννης ο Βρούτσης …

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Θα έρθει, µην ανησυχείτε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ναι, εντάξει, φαντάζοµαι ότι θα µας ακούσει.

Θα ήθελα, λοιπόν, να ξεκινήσω λέγοντας στον Έλληνα Πρω-
θυπουργό ότι έχει ξεφύγει. Έχει ξεφύγει, πραγµατικά, ο Έλλη-
νας Πρωθυπουργός και µάλλον χρειάζεται χαλινάρι ή χρειάζεται
να µάθει καλά ελληνικά. Βγαίνει σε ένα ραδιόφωνο χθες, µιλών-
τας για τους νέους που κάνουν καταλήψεις. Άσχετα αν διαφωνώ
ή συµφωνώ µε όλα αυτά -εγώ διαφωνώ µε τις καταλήψεις, είναι
δεδοµένο- οι καταλήψεις είναι αποτέλεσµα κακής πολιτικής στον
χώρο της παιδείας. Δεν είναι το αίτιο. Πρέπει να θεραπεύσουµε
το αίτιο, για να µην έχουµε το αποτέλεσµα. Αυτό είναι το πρό-
βληµα στο πολιτικό προσωπικό της χώρας και απευθύνοµαι στα
νέα παιδιά που είναι πάνω. Από το πρότυπο σχολείο δεν είστε
παιδιά ή κάνω λάθος; Ναι! Το πρόβληµα στο πολιτικό προσωπικό
της χώρας είναι ότι δεν µπορεί να βρει το αίτιο ενός προβλήµα-
τος, για να το επιλύσει και συζητάµε και γινόµαστε δηµοσιογρά-
φοι, αναλυτές, αναλύοντας ένα θέµα.

Είπε ο Πρωθυπουργός φέρνοντας ένα παράδειγµα για τον
χώρο της παιδείας και τις καταλήψεις ότι µαζευόµαστε εδώ όλοι
µαζί, αποφασίζουµε πέντε-έξι άνθρωποι να κάνουµε µια ληστεία
και πάµε και κλέβουµε ένα µαγαζί από δίπλα. Αυτό ήταν ένα πα-
ράδειγµα από τον Έλληνα Πρωθυπουργό. Ατυχέστατο! Υβρι-
στικό, λοιδοριστικό. Δεν ήταν απλά µια τοποθέτηση ενός
Πρωθυπουργού. Δεν µιλά ένας Βουλευτής που µπορεί να πει και
µια κουβέντα παραπάνω, µιλάει ο Έλληνας Πρωθυπουργός και
αντί να κάνουµε σοβαρό διάλογο για την παιδεία –που το συζη-

τάµε εδώ και πάρα πολύ καιρό ότι πρέπει κάποια στιγµή να κά-
νουµε σοβαρό διάλογο για την ελληνική παιδεία- δεν ασχολού-
µαστε σοβαρά κι ο καθένας λέει τα δικά του. Οι µεν, µε τις
καταλήψεις, οι δε, εναντίον των καταλήψεων. Δεν µε ενδιαφέρει
ποιος είναι υπέρ η κατά, µε ενδιαφέρει να κάνουµε την παιδεία
ελληνική παιδαγωγική. Αυτό πρέπει να κάνουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επίσης, αν πραγµατικά ενδιαφέρεστε τόσο για την παιδεία

-απευθύνοµαι σε όλα τα κόµµατα- έξω οι κοµµατικές παρατάξεις
από τα σχολεία. Να φύγουν τα κόµµατα από τα σχολεία. Το λέµε
από την πρώτη στιγµή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και µια και µιλάµε για την πρεµούρα της Κυβερνήσεως να

φέρει τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, θα ήθελα να κάνω µια ερώτηση
στην κ. Μακρή. Ποιος µου εγγυάται ότι όταν κάνετε τα ιδιωτικά
πανεπιστήµια, δεν θα έρθει ένα τουρκικό πανεπιστήµιο να ιδρύ-
σει εκεί πανεπιστήµιο; Ασφαλιστική δικλείδα έχετε λάβει; Θέλω
ασφαλιστική δικλείδα ξεκάθαρη, να µου πει η Κυβέρνηση ότι δεν
θα γίνει τουρκικό πανεπιστήµιο στη Θράκη και στην υπόλοιπη Ελ-
λάδα. Αυτό θέλω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί άλλο να κάνω ιδιωτικό πανεπιστήµιο και να έρθει να ιδρύ-

σει κανονικό πανεπιστήµιο το Χάρβαρντ, το MIT και η Οξφόρδη
-το αντιλαµβάνοµαι, να το ιδρύσει- κι άλλο να κάνει ένα µικρό
υποκατάστηµα, για να παίρνουµε εδώ εργολαβικά πτυχία.

Εγώ θα πω τι έλεγε ο Έλληνας Πρωθυπουργός για να κατα-
λάβετε γιατί λέω ότι ο Πρωθυπουργός µας είναι εκτός τόπου και
χρόνου. 

Ηµεροµηνία 23 Οκτωβρίου του 2018. Θέλουµε πανεπιστήµια,
όπου φοιτητές και καθηγητές δεν θα φοβούνται. Σωστός! Θέ-
λουµε πανεπιστήµια για τα οποία δεν θα ντρεπόµαστε. Σωστός!
Εγγυώµαι ότι στο δηµόσιο πανεπιστήµιο δεν θα υπάρχει κανένας
χώρος υπό κατάληψη. Λάθος! Υπάρχει. «Οι συµµορίες που σή-
µερα τα λυµαίνονται θα εξοβελιστούν από αυτά» έλεγε ο Πρω-
θυπουργός το 2018 και σήµερα τα κάνατε µαντάρα! Στείλτε την
πανεπιστηµιακή αστυνοµία που ιδρύσατε, να λύσει το πρόβληµα.
Κάνατε πανεπιστηµιακή αστυνοµία και απέτυχε. Τώρα τους στέλ-
νετε να δουλεύουν κάπου αλλού, στα γραφεία. 

Κυρία Μακρή, κύριε Υπουργέ, σας ενδιαφέρει µόνο η ψήφος
των οµογενών. Μόνο η ψήφος, όχι η αρωγή του ελληνικού κρά-
τους στην οµογένεια. Στο Μόναχο κινδυνεύει να κλείσει και τρίτο
ελληνικό σχολείο, που είναι στην περιοχή Freimann. Έχουν κλεί-
σει δύο ελληνικά σχολεία και κλείνει και τρίτο! Έχω εδώ την επι-
στολή διαµαρτυρίας και την καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνετε στη Γερµανία ελληνικά σχολεία. Η ψήφος, όµως, σας
ενδιαφέρει. Να σας ψηφίζουν θέλετε, να εκλέγονται δεν θέλετε,
να εκπροσωπούνται δηλαδή στο ελληνικό Κοινοβούλιο δεν θέ-
λετε και τους κλείνετε και τα σχολεία! Αυτό δεν είναι σοβαρή πο-
λιτική. 

Πάµε τώρα στο θέµα των αγροτών. Πάλι λέει ψέµατα ο Πρω-
θυπουργός. Συλλαµβάνεται ψευδόµενος συνεχώς. Πήγε ο Έλ-
ληνας Πρωθυπουργός στο Νταβός. Το Νταβός τι αποφάσισε;
Έχει καταλάβει κανένας εδώ µέσα το Νταβός τι αποφάσισε; Να
σας το πω εγώ. Η ντιρεκτίβα του Νταβός, που θα υλοποιηθεί τα
επόµενα έξι-επτά χρόνια από Βρυξέλλες και όχι µόνο, είναι µεί-
ωση αγροτικής παραγωγής κατά 60%, κτηνοτροφικής κατά 65%
και αλιείας κατά 55%. Αυτό σηµαίνει ότι σκοτώνετε τους αγρό-
τες, τους κτηνοτρόφους και τους αλιείς µε δόλο, γιατί εκτελείτε
τις εντολές του Νταβός και των Βρυξελλών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τώρα, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός, βλέποντας τις ευρωεκλογές,

ασθµαίνοντας γιατί βλέπει ότι καταρρέει ο ίδιος, παρά τις δηµο-
σκοπήσεις που τον «φτιασιδώνουν», άρχισε να µοιράζει λεφτά.
Δίνει 10.000 ευρώ στον έναν, 5.000 ευρώ στον άλλον, 6.000 ευρώ
στον άλλον. Αυτά δεν είναι τίποτα, είναι ψίχουλα! Μπροστά στο
βιός των χιλιάδων ευρώ που έχασαν οι αγρότες, οι 10.000 ευρώ
δεν είναι λύση στο πρόβληµα. 
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Να δώσω ένα παράδειγµα. Δεν είναι εδώ ο κ. Αυγενάκης.
Φέρνω το παράδειγµα του ΟΠΕΚΕΠΕ. Βγαίνει ο κ. Αυγενάκης
σήµερα το πρωί -τον παρακολουθούσα και έµεινα έκπληκτος,
κύριε Υπουργέ- και ξέρετε τι είπε; Στον ΟΠΕΚΕΠΕ, λέει, έγιναν
ατασθαλίες και τους στείλαµε στον εισαγγελέα. Και εγώ ερωτώ
εσάς: Ποιος τοποθέτησε στον ΟΠΕΚΕΠΕ τους προηγούµενους;
Μπορεί να µου πει η Κυβέρνηση; Τα λαµόγια, που πάνε στον ει-
σαγγελέα τώρα, στον ΟΠΕΚΕΠΕ ποιος τους έβαλε; Η Νέα Δη-
µοκρατία. Άρα, αυτά τα λαµόγια που οδηγούνται στον
εισαγγελέα είναι της Νέας Δηµοκρατίας. Και τι κάνει πέρα ο κ.
Αυγενάκης; Βάζει δύο ακόµα άτοµα καινούργια στον ΟΠΕΚΕΠΕ,
στον οργανισµό για τα αγροτικά θέµατα. Ο ένας είναι συγκοινω-
νιολόγος-πολιτικός µηχανικός και άλλος είναι «κολλητός» του Αυ-
γενάκη, που ήταν πρόεδρος ενός αθλητικού κέντρου, λέει, κάπου
στην Κρήτη. Πώς θα ασχοληθούν µε τα αγροτικά θέµατα αυτοί
οι άνθρωποι; Ο πολιτικός µηχανικός πού ξέρει από σιτάρι και κρι-
θάρι; Ο άλλος, ο πρόεδρος του αθλητικού κέντρου, πού ξέρει
από γάλα και γιαούρτια; Θα σας πάρουν µε τα γιαούρτια µε αυτά
που κάνετε! Είναι λάθος, σας λέω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εγώ θέλω να δώσω µια συµβουλή στους Έλληνες αγρότες.

Μην κλείνετε τους δρόµους, µην ταλαιπωρείτε τους υπόλοιπους
Έλληνες. Οι Έλληνες πρέπει να ταχθούν δίπλα σας. Θέλετε να
κλείσετε κάτι; Κλείστε το Μέγαρο Μαξίµου, να µην µπορεί να βγει
ο Πρωθυπουργός µέχρι να δοθεί λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πηγαίνετε στο Μέγαρο Μαξίµου, µην ταλαιπωρείτε όµως τον

ελληνικό λαό και τους Έλληνες. 
Πάνω στο ζήτηµα των F-35. Εδώ έχει το µεγάλο γέλιο. Δείτε πυ-

ροτέχνηµα. Αγοράσαµε σαράντα F-35. Ξαφνικά, τα F-35 γίνονται
είκοσι. Όταν αγοράζω κάτι όµως, ξέρω πόσο θα το αγοράσω. Η
ελληνική Κυβέρνηση ακόµη και τώρα δεν µας έχει πει, ναύαρχέ
µου, πόσο κοστίζει ένα αεροσκάφος µαζί µε τα οπλικά συστήµατα
που θα φέρει, ποια οπλικά συστήµατα θα φέρει και τι υποδοµές
χρειάζονται, για να µπορούν να προσγειώνονται και να απογει-
ώνονται. Εάν είναι να δώσω 10 ευρώ, αλλά µου βγει 35 ευρώ, κά-
ποιοι θα πάρουν δουλειές. Διότι, για να γίνουν οι υποδοµές στα
ελληνικά αεροδρόµια, ο εθνικός προµηθευτής και κατασκευαστής,
η «ΓΕΚ-ΤΕΡΝΑ», θα πάρει τα στέγαστρα. Με τσιµέντο είναι, µε ει-
δική κατασκευή. Άρα, λοιπόν, πείτε µας πόσο κοστίζουν. 

Και θα σας πω τώρα και κάτι χειρότερο. Τη Διακήρυξη των
Αθηνών την παραβίασε ο ίδιος ο Ερντογάν, λέγοντας ότι θα µας
σφάξει, όπως µας έσφαξε στη Σµύρνη. Αυτό είναι παραβίαση του
άρθρου 3 της Διακήρυξης των Αθηνών, µε την οποία διακήρυξη
εµείς διαφωνούσαµε. Την επόµενη ηµέρα ο Ερντογάν την παρα-
βιάζει λεκτικά και σου λέει «Θα σε σφάξω», ενώ υπάρχει όρος
που αναφέρει: «Καµµία δήλωση, καµµία προσβολή το ένα µέρος
στο άλλο, αλλιώς ακυρώνεται η Διακήρυξη». 

Το κάνει ο Ερντογάν και τι κάνετε εσείς; Υπογράφετε και δί-
νετε άλλοθι στους Αµερικανούς, για να τους δώσουν τα F-16. Άλ-
λοθι κανονικό! Γιατί ο Μπλίνκεν είπε στην επιστολή: Τα βρήκαν.
Η καλή διάθεση Ελλάδας και Τουρκίας µας οδήγησε στο «πρά-
σινο φως». Τους δίνουµε τα F-16 από το 2027 και εµείς θα πά-
ρουµε το 2030-2031 τα F-35. Δηλαδή, οπλίζω τον εχθρό µου σε
δύο χρόνια να είναι πανέτοιµος και εγώ θα µπορώ το 2031 να
απαντήσω. Αυτό σηµαίνει: Δίνω τα κλειδιά της Ελλάδος στον
Ερντογάν. Αυτό κάνατε. Δώσατε τα κλειδιά της Ελλάδος -εγώ
δεν λέω για πόλεµο- για να µας εκβιάζει καθηµερινά. 

Ακούστε, όµως, τι σηµαίνει εξωτερική πολιτική, για να µαθαίνει
η Κυβέρνηση. Έλεγε ο Ερντογάν: «Εγώ πήρα S-400 και δεν τους
δίνω πίσω». Έλεγαν οι Αµερικάνοι: «Δώσε πίσω τους S-400, για
να πάρεις F-16 και σου παγώνουµε τα F-35». Παρακαλούσε ο
Ερντογάν: «Δώστε µου τα F-16». «Δεν σου τα δίνουµε», έλεγαν.
Και τι έκανε ο Ερντογάν; Θέτει βέτο στη Σουηδία. Και τι κάνουν
οι Αµερικάνοι; Του δίνουν τα F-16 και ακούστε τι γίνεται τώρα.
Άρει το βέτο ο Ερντογάν και ταυτόχρονα τώρα ζητάει και F-35
και η Νούλαντ του λέει: «Καλωσορίζουµε για τα F-35, αρκεί να
µην πάρετε τους S-400 και να τους δώσετε πίσω». Έτσι κάνουν
εξωτερική πολιτική. Διεκδικούν δύο για να πάρουν ένα. Αυτό ση-
µαίνει εξωτερική πολιτική. Εσείς τα δίνετε όλα και τα χάνει όλα
η πατρίδα. Αυτά είναι τα λάθη σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε τώρα τα χειρότερα. Αυτή τη στιγµή, κύριε Υπουργέ,

κύριε Βρούτση, µε έναν νόµο επί Τσάκα –θυµάστε τον Τσάκα που
ήθελε να φέρει Σαουδάραβες στον Παναθηναϊκό;- µπορεί ένας
ξένος πολίτης να αγοράσει µία ελληνική ΠΑΕ. Ποιός µου εγγυά-
ται ότι αύριο το πρωί, όπως ακούγεται -δεν έχει σηµασία το
όνοµα, ο κ. Αντζούν λέγεται ότι θέλει να πάρει τον Βόλο-, δεν θα
έρθει Τούρκος πολίτης να πάρει µία ελληνική οµάδα; Για να
κάνω, όµως, για παράδειγµα εγώ µία εταιρεία στην Τουρκία,
χρειάζοµαι υποχρεωτικά Τούρκους πολίτες. Πηγαίνετε να κάνετε
µία εταιρεία στην Τουρκία αύριο το πρωί. Θα σου πει το τουρκικό
κράτος: «Δεν σου δίνουµε την άδεια, εάν δεν έχεις Τούρκο πο-
λίτη µέσα». Και ερωτώ: Γιατί δεν κόβετε αυτό τον νόµο; Γιατί
αφήνετε παράθυρα, την ώρα που η Τουρκία διεισδύει; Καλώς ή
κακώς διεισδύει. Ήδη, πήραν άδεια, για να κάνουν νοσοκοµείο
στην Αλεξανδρούπολη, πολυϊατρείο, αγαπητέ κύριε Βρούτση.
Δηλαδή, στην υγεία ήδη µπήκαν. Στον αθλητισµό θέλουν να
µπουν και τώρα µε τον νόµο που θα φέρετε για τα ιδιωτικά πανε-
πιστήµια µπορούν να µπουν και στην παιδεία. Ερωτώ: Πόσο πα-
τριωτική κυβέρνηση είναι αυτή που δεν αποτρέπει διείσδυση
σοβινιστικών κρατών; Είναι ερώτηµα και θέλω απάντηση. 

Επίσης, θα ήθελα να πω το εξής, για να δείτε πόσο πετυχηµένη
είναι η αγορά των F-35. Θα σας διαβάσω ένα κείµενο, κύριε Πρό-
εδρε της Βουλής, ενός δηµοσιογράφου που έχει πολύ καλές
σχέσεις µε την Αµερική. Αλέξης Παπαχελάς. Και επειδή εσείς
διαβάζετε κάθε µέρα εφηµερίδες, είµαι σίγουρος ότι το διαβά-
σατε. Σας το διαβάζω αυτούσιο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Το ση-
µερινό;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Σηµερινό άρθρο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Το
έχω διαβάσει, µην το διαβάζετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Όχι, θα το διαβάσω, για να µείνει στα Πρακτικά της Βου-
λής. Δεν το κάνω για εσάς. Εάν το έκανα για εσάς, θα σας έλεγα
άλλα πράγµατα. 

Πάµε, όµως, στην ουσία. Γράφει: «Οι ΗΠΑ αγνοούν τις σχέσεις
της τουρκικής ηγεσίας µε τη Χαµάς και το Ιράν. Η ελληνική Κυ-
βέρνηση πήρε ένα σοβαρό, πιθανώς και υπερβολικό ρίσκο, στη-
ρίζοντας την Ουκρανία απέναντι στη Ρωσία µε κάθε τρόπο. Η
Ελλάδα πήρε κάποια ανταλλάγµατα µε τη µορφή πλεονάζοντος
υλικού, αλλά τα F-35 δεν µπορούν να θεωρηθούν αντάλλαγµα,
γιατί θα πληρωθούν ακριβά.». Ανησυχία; Ακούστε τι λέει εδώ για
το ποια θα είναι η στάση της Ουάσιγκτον, εάν η Ελλάδα και η
Τουρκία βρεθούν ξανά σε οριακό σηµείο, όπως βρέθηκαν στα
Ίµια. 

Αλέξης Παπαχελάς, εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Είναι εφηµε-
ρίδα της κυβερνώσας παράταξης. Δεν είναι κανένας ρωσοψεκα-
σµένος, ούτε φιλορώσος, ούτε οπαδός του Πούτιν, είναι
συγκεκριµένος άνθρωπος. Όταν τα λέει αυτά ο Παπαχελάς που
έχει πληροφόρηση, δεν µπορώ να καταλάβω προς τι αυτή η
σπουδή του Πρωθυπουργού να πάει ξανά στην Τουρκία, ενώ η
Τουρκία παραβιάζει συνεχώς την όποια συµφωνία έχουµε κάνει;
Ερωτήµατα θέτω. 

Πάµε τώρα στο γρηγορόσηµο. Ο εκτελεστής της δηµόσιας
υγείας Άδωνις Γεωργιάδης επανήλθε στον τόπο του εγκλήµατος.
Και σου λέει τώρα: Έχεις λεφτά; Θα πληρώνεις, για να πας σε
δηµόσιο νοσοκοµείο να κάνεις χειρουργείο. Δεν έχεις λεφτά; Θα
πεθάνεις στην καρότσα. Αυτό είναι. Θα πληρώνουµε, για να κά-
νουµε χειρουργεία τα απογεύµατα. Αυτά λέει ο Άδωνις Γεωργιά-
δης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν είπε αυτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν το είπε αυτός; Το κάνει αυτός! 
Απευθύνοµαι στους Έλληνες: Όποιος δεν έχει λεφτά, λοιπόν,

και δεν πληρώνει γρηγορόσηµο, δηλαδή λεφτά για χειρουργείο,
θα πεθαίνει στο ασθενοφόρο ή στην καρότσα, την ώρα που οι
λαθροµετανάστες και δωρεάν ασφάλεια έχουν και δωρεάν περί-
θαλψη και το κυριότερο απ’ όλα, όποτε θέλουν πάνε µε τις ΜΚΟ
και κάνουν χειρουργεία. Αυτό είναι ένα βαθιά ρατσιστικό κράτος
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απέναντι στους Έλληνες. Είναι ένα βαθιά ανθελληνικό, µισελλη-
νικό κράτος απέναντι στα ελληνόπουλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα στο άλλο σηµαντικό, στο νοµοσχέδιό σας.
Σας είπα τι θέλω, κύριε Υπουργέ, να κλείσει η τρύπα, για να

µην αγοράσουν Τούρκοι κάποια ελληνική οµάδα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)
Θα ήθελα να κάνω µια ερώτηση: Θα µας πείτε τι θα γίνει µε το

γήπεδο του ΠΑΟΚ; Το «Καυταντζόγλειο» ρηµάζει. Πήγα προχθές
εκεί. Το «Καυταντζόγλειο» στάδιο που είναι στάδιο κανονικό, ρη-
µάζει, η πινακίδα γυρίζει σαν φουρφουράκι. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Γι’ αυτό νοµοθετούµε σήµερα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Άλλο σας λέω. Μισό λεπτό. Το θέµα δεν είναι τι νοµοθε-
τείς, το θέµα είναι τι υλοποιείς. Να ξέρουµε και τι λέµε. Από νό-
µους χορτάσαµε, όπως οι εκλογικοί σας νόµοι. Σε πέντε χρόνια,
δώδεκα εκλογικούς νόµους φέρατε, γιατί δεν εφαρµόζεται κα-
νένας σωστά. Εγώ θέλω να µου πείτε τι θα γίνει µε το γήπεδο
του ΠΑΟΚ.

Αφού νοµοθετείτε, να σας πω ότι χθες στο Ηράκλειο έφυγε το
στέγαστρο πάλι. Και γι’ αυτό θα νοµοθετήσετε; Το στέγαστρο
στο Ηράκλειο το πήρε ο αέρας. Έφυγε σαν το πούπουλο. Τι συ-
ζητάµε; Έχετε πάει σε κανένα στάδιο; Εδώ δεν ξέρουµε τι θα
γίνει µε τον τελικό κυπέλλου. Εάν ο τελικός κυπέλλου είναι ΠΑΟΚ
- Άρης, που θα γίνει ο τελικός; Πείτε µου πού θα γίνει ο αγώνας,
γιατί αυτό σηµαίνει πρόληψη.

Και να σας πω και κάτι επειδή είστε έξυπνος άνθρωπος εσείς,
τα λέτε όλα ωραία: Κλείσατε τα γήπεδα. Εγώ που είχα διαρκείας
είµαι κορόιδο; Θα µου δώσετε τα λεφτά πίσω; Δεν θα µου τα δώ-
σεις. Δώσε µου πίσω τα λεφτά από το διαρκείας.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Εµείς τα κλείσαµε; Να τα ζητήσετε από
την ΠΑΕ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ωραίος είσαι! Κλείνεις τα γήπεδα, δεν χρησιµοποιεί ο
άλλος το διαρκείας και λες να τα ζητήσει από την ΠΑΕ! Σοβαρο-
λογούµε;

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Τα γήπεδα έκλεισαν για την ασφάλεια,
για την οποία είναι υπεύθυνη η ΠΑΕ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Εντάξει τώρα! Είναι η λογική «πονάει δόντι, κόβω κε-
φάλι». Μπορείς να µην µε διακόπτεις;

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Αφού κάνουµε διάλογο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Όχι, δεν κάνουµε διάλογο έτσι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν κάνουµε διάλογο έτσι. Με διακόπτεις συνεχώς.
Λέω, λοιπόν, τα λεφτά από τα διαρκείας θα τα πληρώσει η

ΠΑΕ, αφού µε δική σου ηθική αυτουργία έκλεισαν τα γήπεδα;
Ωραίος είσαι! Άλλος κερνάει… Να µην πω το άλλο.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Με δική της ευθύνη έκλεισαν τα γήπεδα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δηλαδή έφταιγε ο Ολυµπιακός, την πλήρωσε ο ΠΑΟΚ, ο Άρης, η
ΑΕΚ και ο Παναθηναϊκός; Σοβαρά µιλάτε τώρα; Είναι λογικό, ενώ
µια οµάδα έκανε τα επεισόδια, να την πληρώνουν όλοι οι άλλοι; Τι
είναι αυτά που λέτε; Δηλαδή, αν γίνει ένα επεισόδιο στον Παννα-
ξιακό στη Νάξο, τα κάνουν οι φίλαθλοι µαντάρα, θα την πληρώσει
η Θεσσαλονίκη, η Αθήνα, η Καλαµάτα και η Κρήτη. Ωραία λογική,
ρε παιδιά! Επειδή ένας κάνει τα επεισόδια, να την πληρώσουν όλοι
µαζί; Τι λογική είναι αυτή; Δεν την καταλαβαίνω.

Για τα F-35 τα είπα. Δεν περιµένω απαντήσεις. Θα καταθέσω
µόνο τις εκθέσεις του Κογκρέσου και την έκθεση της αµερικανι-
κής κυβέρνησης που λένε ότι τα F-35 έχουν προβλήµατα. Πείτε
µου ό,τι θέλετε. Το λένε οι ίδιοι, δεν το λέω εγώ. Θα τα καταθέσω
και στα Πρακτικά της Βουλής, όχι τι λέω εγώ, το Κογκρέσο τι λέει
και η αµερικανική κυβέρνηση, ότι έχουν θέµατα τα F-35. 

Και επειδή ο ναύαρχος έχει µια αδυναµία στην κ. Μπακογιάννη
και επειδή τα παραµύθια που καλλιεργεί η Κυβέρνηση, εύκολα
καταρρίπτονται, διαβάζω τι είπε η κ. Μπακογιάννη χθες αυτού-
σιο: «Μην περιµένετε δέσµευση της Τουρκίας ότι τα F-16 δεν θα

πετάνε πάνω από ελληνικά νησιά». Δηλαδή ο Πρωθυπουργός
υπογράφει να πετάνε F-16 τουρκικά πάνω από τα ελληνικά νησιά
χωρίς καµµία δέσµευση. Το λέει η κ. Μπακογιάννη, δεν το λέω
εγώ. Αφήστε τα ψέµατα, αφήστε τις µισές αλήθειες, πείτε την
αλήθεια στον ελληνικό λαό και θα σας σεβαστεί περισσότερο.

Θα ήθελα να σας πω το εξής: Συνεχώς είστε στη λάθος
πλευρά της ιστορίας. Μαθαίνω πάλι από τον φιλοκυβερνητικό
τύπο ότι θα µεταφερθούν όλα τα ρωσικής κατασκευής οπλικά
συστήµατα -ΤOR M1 και S-300- στην Ουκρανία. Ζητώ από τον
Πρωθυπουργό να διαψεύσει η Κυβέρνηση την είδηση. Δεν είναι
δυνατόν να αποστρατικοποιείς, να βγάζεις πυροµαχικά ελληνικά.
Ήδη το κάνετε και µε τους Στίνγκερ στον Βόλο. Στέλνετε παντού
στην Ουκρανία όπλα ελληνικά που τα χρειαζόµαστε. Ο Πρωθυ-
πουργός τα πλήρωσε; Η Νέα Δηµοκρατία τα πλήρωσε τα όπλα
αυτά; Ο Έλληνας µε το αίµα του και τον ιδρώτα του πλήρωσε
για να έχουµε πυροµαχικά απέναντι στους εχθρούς. Πώς τώρα
τα δίνετε στην Ουκρανία εσείς; Για πείτε µου.

Και επειδή πιέζει ο χρόνος και πρέπει να κλείσουµε σιγά σιγά,
να αναφερθώ σε άλλο ένα ατόπηµα του Έλληνα Πρωθυπουργού.
Πήγε στο Νταβός Έλληνας Πρωθυπουργός και δήλωσε ότι επειδή
επιβάλαµε κυρώσεις στη Ρωσία η Ελλάδα αντί να πληρώσει 1 δι-
σεκατοµµύριο στο φυσικό αέριο, πλήρωσε 7 δισεκατοµµύρια.
Είναι η δήλωση του Έλληνα Πρωθυπουργού. Να καταλάβουν οι
πολίτες η ακριβή ενέργεια, που σηµαίνει ακρίβεια καυσίµων, ακρί-
βεια φυσικού αερίου, ακρίβεια ρεύµατος, ακρίβεια προϊόντων, ότι
οφείλεται σε αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός, ότι αντί για 7 δισε-
κατοµµύρια που πληρώσαµε, έπρεπε να πληρώσουµε 1 δισεκα-
τοµµύριο για να κάνει το χατίρι των Αµερικανών, για να είναι η
Ελλάδα χρήσιµη ανόητη των αµερικανικών συµφερόντων. Η Ελλάς
δεν είναι ούτε ανόητη ούτε χρήσιµη ηλίθια! Είναι µια περήφανη
χώρα, µε έναν περήφανο λαό, που έχει τολµήσει να πει πολλές
φορές «όχι»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός είναι πολύ σοβαρό. Και για

να καταλάβετε τι πολιτική κάνει, να πω ότι µόνο το 2023 είχαµε
7 δισεκατοµµύρια παραπάνω σε ΦΠΑ, πλήρωσαν 7 δισεκατοµ-
µύρια οι πολίτες παραπάνω σε ΦΠΑ, δηλαδή πλήρωσε κάθε οι-
κογένεια 2.800 ευρώ παραπάνω ΦΠΑ µόνο το 2023, που σηµαίνει
ότι παίρνει η Κυβέρνηση τα 7 δισεκατοµµύρια και µετά δίνει 1 µε
1,5 δισεκατοµµύριο σε Pass, «πάρτε 500», «πάρτε 600», «πάρτε
τουρίστες, να κάνετε τον τουρισµό σας». 

Αυτά δεν είναι σοβαρή πολιτική. Αυτά είναι δολοφονία µιας
χώρας, είναι δολοφονία της οικονοµίας της, είναι ισοπέδωση της
αξιοπρέπειας και της περηφάνιας ενός ολόκληρου λαού. Εδώ
δολοφονείτε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Για να πάει ένας πα-
ραγωγός στη λαϊκή, του επιβάλλετε να έχει POS. Για να πάρει
POS ένας αγρότης, όπως µου κατήγγειλαν οι συνδικαλιστές
αγρότες, οι παραγωγοί πρέπει να έχουν συγκεκριµένους τζίρους.
Βέβαια µε το POS που του επιβάλλετε εσείς, του παίρνει και η
τράπεζα λεφτά. Πουλάει 100 ευρώ και του παίρνει 5 ευρώ η τρά-
πεζα. Δεν γίνεται έτσι η δουλειά. Είστε υπηρέτες των ολιγαρχών,
των τραπεζιτών κι όχι των πολιτών. Συνεχώς για τις προµήθειες
των τραπεζών κάνετε δουλειά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή οι κτηνοτρόφοι δεν ξέρουν την αλήθεια, έχω µπρο-

στά µου το έγγραφο από τις Βρυξέλλες και θα το καταθέσω και
αυτό στα Πρακτικά. Είναι αποφασισµένη η Ευρωπαϊκή Ένωση να
κόψει τις επιδοτήσεις στους κτηνοτρόφους 59%. Τελειώνουν οι
κτηνοτρόφοι µε απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το έγγραφο
είναι εδώ, είναι η νέα ΚΑΠ που ετοίµασαν. Δεν την ξέρει κανένας
µας. Έστειλαν έναν άσχετο, απ’ ό,τι µου λένε οι αγρότες, στις
Βρυξέλλες, και υπέγραψε κάτι που είναι εναντίον των αγροτών,
των κτηνοτρόφων και των αλιέων.

Επίσης, οι αγρότες αν δεν µπορούν να πληρώσουν την ασφά-
λειά τους µένουν χωρίς ιατροφαρµακευτική περίθαλψη από την
1η Μαρτίου, διότι ο ΕΦΚΑ δεν καλύπτει τα έξοδα. Οι ελεύθεροι
επαγγελµατίες αν χρωστούν 500 ευρώ, θα πληρώνουν από την
τσέπη τους. Ναι, αλλά ο Ιµπραήµ ο Πακιστανός και ο Χασάν ο
Αφγανός θα πάει τζάµπα, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί τέ-
τοιος ρατσισµός εναντίον των Ελλήνων; Για ποιον λόγο; Υπάρ-
χουν πολλές προτάσεις.
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Και όλως τυχαίως, όπου πάει ο Πρωθυπουργός, υπάρχουν και
οι κλακαδόροι του. Πηγαίνει σε µια καφετέρια, είναι εκεί δύο κυ-
ρίες και λένε «τι ωραίος που είναι ο Πρωθυπουργός, τι όµορ-
φος!». Πάει σε ένα πεζοδρόµιο, τον συναντάει ένας µε ένα χαρτί
και λέει «έκανα εξωδικαστικό, δείτε, εδώ είναι».

Ακούστε, κύριε Τσιάρα: Εξωδικαστικός µηχανισµός σε καρκι-
νοπαθή. Γίνεται ρύθµιση. Απάντηση από το fund, τα «κολλητά-
ρια» σας, ενώ έχει γίνει: Δεν αποτελεί το πρόσφορο µέσο
ρύθµισης της οφειλής λόγω του ύψους και της φύσης αυτής.
Ενώ έγινε, το fund αρνείται να το υλοποιήσει.

Έχετε κάνει την Ελλάδα ένα απέραντο φρενοκοµείο, έχετε
κάνει την Ελλάδα άντρο λαµογιών, απατεώνων και κλεφτών, οι
οποίοι λυµαίνονται τον ελληνικό λαό. Αυτό θα το σταµατήσει η
Ελληνική Λύση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή µου λένε πολλοί «τι θα κάνετε εσείς;» να πω ότι εάν

µε ακούγατε από το 2019, ή εάν ο Πρωθυπουργός άκουγε από
το 2019 ό,τι του λέγαµε εµείς, θα κάνατε αυτό που σας λέγαµε.
Από το 2019 σας έλεγα να κάνετε εξορύξεις φυσικού αερίου. 

Σας διαβάζω την είδηση από το «BLOOMBERG»: «Το γιγαντι-
αίο κρατικό επενδυτικό ταµείο της Νορβηγίας έχει κέρδη 2,22
τρισεκατοµµυρίων τα οποία διανέµει στους πολίτες». Πέντε χι-
λιάρικα µισθό ο Νορβηγός, τέσσερα χιλιάρικα η σύνταξή του
γιατί έχουν συνδέσει τις εξορύξεις µε τα ασφαλιστικά ταµεία.
Είναι η πρόταση της Ελληνικής Λύσης για να χορτάσει ψωµί ο
Έλληνας, για να παίρνει τέσσερα και πέντε χιλιάρικα µισθό και
τέσσερα και πέντε χιλιάρικα σύνταξη. Δεν µε ακούτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα ήθελα να πω κάτι. Θυµάµαι τον Άδωνι Γεωργιάδη. Μας λέ-

γατε εδώ και πάρα πολύ καιρό ότι αν φεύγαµε από το ευρώ, αν
η Ελλάδα έφευγε από το ευρώ –από το 2012 µας το λέγανε- θα
παραχωρούσαµε εθνική κυριαρχία, θα χάναµε Μακεδονία και Αι-
γαίο, θα είχαµε φτώχεια, πείνα, τα σουπερµάρκετ δεν θα είχαν
στα ράφια, λέει, προϊόντα -έτσι µας λέγανε και µας τροµοκρα-
τούσαν- θα είχαµε ακριβή βενζίνη, θα είχαµε κόψιµο µισθών, συν-
τάξεων, αυτοκτονίες, θα έφευγαν τα παιδιά µας µετανάστες αν
δεν είχαµε το ευρώ, έτσι έλεγαν, «µην πάµε στη δραχµή», θα τα
αντικαθιστούσαµε µε άλλους, έλεγαν, θα φέρναµε µετανάστες
από αλλού, θα υπολειτουργούσαν τα πάντα, δεν θα υπήρχε κρά-
τος αν φεύγαµε από το ευρώ και πηγαίναµε στη δραχµή, υπηρε-
σίες, νοσοκοµεία. «Τα funds θα πάρουν τα σπίτια των Ελλήνων»
µας έλεγε ο Άδωνις, εδώ φωνάζανε από το 2012. Ευτυχώς, δόξα
τω Θεώ που δεν βγήκαµε από το ευρώ, παιδιά! Γιατί όλα αυτά
τα κάνουν σήµερα αυτοί. Όσα έλεγαν ότι θα γίνουν γίνονται, δυ-
στυχώς. Ως φάρσα επαναλαµβάνονται. 

Και πάω στη Νέα Δηµοκρατία, για να κλείσω. Γιατί έχετε έναν
Πρωθυπουργό ο οποίος απεχθάνεται τη Νέα Δηµοκρατία;
Έχουµε έναν Έλληνα Πρωθυπουργό ο οποίος απεχθάνεται τη
συντηρητική παράταξη. Όλες οι κινήσεις του είναι εναντίον του
σκληρού πυρήνα της συντηρητικής παρατάξεως της Νέας Δη-
µοκρατίας: «πατρίδα, θρησκεία, οικογένεια». Πού φτάσατε τη
συντηρητική παράταξη, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός να απεχθάνεται
αυτή την παράταξη και να επιλέγει συνεχώς από το σηµιτικό
ΠΑΣΟΚ υποψηφίους! Ονόµατα: Πύρρος Δήµας, σηµιτικό
ΠΑΣΟΚ, Δηµήτρης Τσιόδρας, Βούλα Πατουλίδου, Μιχάλης
Μπλέτσας, Ναπολέων Μαραβέγιας, Εύη Χιστοφιλοπούλου, όλοι
σηµιτικό ΠΑΣΟΚ. Πώς ευτελίζει ο Πρωθυπουργός και απεχθάνε-
ται τους ψηφοφόρους και τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας δεν
το καταλαβαίνω. Και να πω και κάτι άλλο; Γιατί δεν το τελειώνετε
αλλιώς; Υπάρχει κι άλλη λύση. Πάρτε και τον Γιάννο Παπαντω-
νίου, πάρτε και τον Πανταγιά, για να είστε σίγουροι ότι είστε µε
τον Σηµίτη εσείς στη Νέα Δηµοκρατία και όχι µε τη Νέα Δηµο-
κρατία. Είστε µε τον Σηµίτη. Τέλος! Πείτε το ορθά κοφτά. Δεν
πάει έτσι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και για να σας δώσω να καταλάβετε πόσο ελλιποβαρής είναι

ο Πρωθυπουργός διαβάζω, 16 Ιανουαρίου του ’19: «Αφού στε-
γάσατε» έλεγε στον ΣΥΡΙΖΑ «όλο το παλιό σύστηµα, εκείνους
που απέβαλε το ΠΑΣΟΚ και τα αποµεινάρια των λαθών της Με-
ταπολιτεύσεως, πέφτετε ένα σκαλί πιο κάτω. Γίνεστε η τρίτη ή η
τέταρτη στάση του δροµολογίου του κάθε πολιτικού γυρολόγου.

Καλό σας δρόµο, λοιπόν, και να προσέχετε στις στροφές!». Να
προσέχει στις στροφές αυτός, γιατί ο Σηµίτης είναι πάνω στη
στροφή και τον παίρνει αγκαλιά τον Σηµίτη. Αδιανόητα πράγ-
µατα! Πόσο συνεπής είναι ο Πρωθυπουργός όταν τα έλεγε αυτά
πριν λίγο καιρό; Πλήρης ασυνέπεια λόγων και έργων από τον
Πρωθυπουργό!

Και να πάµε και στους αντιρρησίες συνείδησης. Μάκης Βορί-
δης. Τι µορφή και ο Μάκης! Τι εξαίρετο παιδί! Για πρώτη φορά
βγαίνει Υπουργός µιας κυβέρνησης και λέει ότι ο νόµος για τον
γάµο οµοφυλοφίλων είναι αντισυνταγµατικός, αλλά θα απέχει ο
ίδιος. Δηλαδή στηρίζει µια κυβέρνηση που φέρνει αντισυνταγµα-
τικό νόµο ο νοµικός Βορίδης και θα απέχει, λέει, από την ψηφο-
φορία. Δηλαδή ποια είναι η νοµική του άποψη; Ότι αφήνει µια
κυβέρνηση να ψηφίσει αντισυνταγµατικό νόµο; Αφήστε τα παρα-
µύθια τώρα. Πάει να ετοιµάσει ο Βορίδης, µε τον Σαµαρά µαζί,
ένα «υποκοµµατίδιο» στην πορεία, µπας και κόψει από την Ελλη-
νική Λύση.

Το ποτάµι δεν σταµατά, η Ελληνική Λύση δεν ανακόπτεται, ό,τι
και αν κάνετε! Το επιχειρήσατε δύο φορές, αποτύχατε και θα
αποτύχετε ξανά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε στους ΛΟΑΤΚΙ. Εδώ έχω να πω το εξής, µια αποκά-

λυψη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πρόεδρε, επι-

τρέψτε µου µια διακοπή. Να καλωσορίσουµε τα παιδιά, γιατί αρ-
γείτε. Άκουσα τη λέξη τελειώνω, αλλά…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Τρία λεπτά ακόµη θέλω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο
εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργα-
νώνει το Ίδρυµα της Βουλής των Ελλήνων, δεκαεννέα µαθήτριες
και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό
Σχολείο Νέου Ψυχικού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θα ήθελα να επισηµάνω κάτι. Ουδείς αµφισβητεί την
προσωπικότητα κανενός. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Την αµφισβητήσατε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Περίµενε. Δεν έχει το κόµµα του 41% προσωπικότητες
στον αθλητισµό για να βάλει δικές του; 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Σαν τον Πύρρο Δήµα όχι. Σήκωσε
ψηλά την Ελλάδα…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Πάλι σηµιτικό θέλετε; Πάλι σηµιτικό θέλεις; Είπαµε, να
είστε παραµάγαζο του Σηµίτη, Νέα Δηµοκρατία δεν είστε, αυτή
η µεγάλη συντηρητική παράταξη, αυτό λέω. Δεν είναι κακό. 

Πάµε και στους ΛΟΑΤΚΙ. Και θέλω να απευθυνθώ στα παιδιά
που µας βλέπουν από πάνω. Αυτοί οι ψευτοαπατεώνες, οι πολι-
τικάντηδες δηµοσκόποι, όταν κάνουν δηµοσκοπήσεις να µην θέ-
τουν ερωτήµατα-παγίδες. Λένε: «Είστε υπέρ του γάµου οµο-
φυλοφίλων;». Η δεύτερη ερώτηση: «Είστε υπέρ της υιοθεσίας εκ
µέρους των οµοφυλοφίλων;». Για σταθείτε, βρε παιδιά. Όταν λες
για γάµο αυτονοήτως µιλάς και για υιοθεσία. Δεν υπάρχει διπλό
ερώτηµα, ένα είναι το ερώτηµα. Όταν µιλάς για γάµο οµοφυλο-
φίλων, τελείωσε, µιλάς και για υιοθεσία. Έτσι κάνουν τις δηµο-
σκοπήσεις τους, µε ερωτήσεις-παγίδες. 

Ο Έλληνας είναι εναντίον του γάµου των οµοφυλοφίλων. Δεν
λέµε τι κάνουν στο κρεβάτι τους. Ας κάνουν ό,τι θέλουν. Ο Θεός
θα κρίνει τον καθένα, όχι εµείς. Αλλά όσο η πολιτική εξουσία µπο-
ρεί να ορίζει τι είναι νόµιµο και τι είναι παράνοµο, εγώ µια παρα-
νοµία δεν θα τη νοµιµοποιήσω. Ποια είναι η παρανοµία; Πήγε ο
άλλος από την Αφρική και πήρε ένα παιδί –δεν θα σας πω ότι το
αγόρασε- παράνοµα, το έφερε στην Ελλάδα και θέλει εκ των
υστέρων το ελληνικό κράτος να νοµιµοποιήσει την παρανοµία
του. Όχι, κύριοι, ούτε θα νοµιµοποιήσουµε την παρανοµία ούτε
θα κάνουµε το παρά φύσιν κατά φύσιν. Αυτή είναι η άποψή µας. 
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Κι εδώ έχουµε το εξής αµίµητο: Όλοι δικαιούνται να µιλάνε,
και ο Καπουτζίδης κι ο Σεργουλόπουλος κι ο Βαλλιανάτος και ο
Πατέλης -όλοι να µιλάνε έχουν δικαίωµα, ναι- κι η Σκορδά, η Και-
νούργιου, ο Λιάγκας, η Γερµανού, η πακιστανική πρεσβεία, οι
Υπουργοί, οι Βουλευτές, αλλά δεν µπορεί να εκφραστεί η Εκκλη-
σία. Αµ δε! Τι λέτε; Θα εκφράζεται όσο θέλει, όποτε θέλει, όταν
θέλει η ελληνική Ορθόδοξη Εκκλησία, άσχετα αν είναι χλιαρή η
αντίδρασή της. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Καλώ τον Αρχιεπίσκοπο την Κυριακή να πει ότι όποιος Βουλευ-

τής ψηφίσει ή απέχει από το νοµοσχέδιο είναι εκτός Εκκλησίας.
Διότι δεν µπορεί να είσαι αλά καρτ χριστιανός. Το δόγµα είναι
δόγµα και το δόγµα δεν το αφαιρείς. Αυτό είναι, τέλος. Αν είσαι
χριστιανός ορθόδοξος. Μπορεί να είσαι άθεος, βουδιστής, ό,τι
θες. Φαντάζοµαι στο Ισλάµ δεν ισχύει η νοµιµοποίηση της οµο-
φυλοφιλίας. Δεν θα ψηφίσετε, φαντάζοµαι, εσείς που είστε µου-
σουλµάνοι, τρεις δεν έχετε στο ΠΑΣΟΚ; Θα ψηφίσουν αυτοί;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Τι κάνετε τώρα, τεστ; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Όχι, ρωτάω, εκφράζω απορία. 
Γιατί σε όλες τις θρησκείες δεν υπάρχει γάµος. Η αθεΐα και η

αθρησκία το επιτρέπει, αλλά οι θρησκείες δεν το επιτρέπουν. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Θέλετε να κάνουµε διάλογο; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Φωτήλα, πολύ ζωηρός είστε. Υπουργείο δεν θα
πάρετε ποτέ, µην στεναχωριέστε. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεν πειράζει.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Όσο και να παλεύετε, Υπουργείο δεν θα πάρετε. Σας το
λέω για να το ξέρετε. Προηγούνται οι σηµιτικοί. Εσείς στο «Πο-
τάµι» δεν ήσασταν; Από αλλού ήρθατε. Και άλλοι από αλλού ήρ-
θατε, όπως πολλοί περαστικοί µπαίνετε, σηµιτικοί, ποταµίσιοι. 

Πάµε στην ουσία. Τι λέει το Σύνταγµα άρθρο 21: «Η οικογένεια
ως θεµέλιο της συντήρησης και προαγωγής του Έθνους, καθώς
και ο γάµος, η µητρότητα, η παιδική ηλικία τελούν υπό την προ-
στασία του κράτους». Η πλακίτσα τέλος! Και αντισυνταγµατικό,
και παρά φύσιν, και δεν το θέλει η ελληνική κοινωνία. Άρα πάρτε
το πίσω τώρα, γιατί διαστρέφετε την πραγµατικότητα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επίσης, µη θυµηθώ τις δηλώσεις του ίδιου του Πρωθυ-

πουργού για την αποχή που ήθελαν να κάνουν οι συριζαίοι κατά
το παρελθόν. Υπάρχει δήλωση του Έλληνα Πρωθυπουργού ότι
η αποχή είναι ό,τι χειρότερο για τον Βουλευτή που εκπροσωπεί
τον ελληνικό λαό. Τώρα όµως ανέχεται την αποχή ο Πρωθυπουρ-
γός, κάνει την ανάγκη φιλότιµο, για να µη χάσει την «καρέκλα».
Αν ήταν πραγµατικά ανδρεία η στάση του, θα έλεγε: όχι, επι-
βάλλω κοµµατική πειθαρχία. Εδώ σε θέλω. Ιδού η Ρόδος ιδού κι
οι ΛΟΑΤΚΙ! Ας επιλέξει. 

Πάµε και σε κάτι που έµαθα σήµερα το πρωί. Δεν το ήξερα.
Μία Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης είχε κάνει κατά το παρελ-
θόν αίτηση για να υιοθετήσει παιδί, το οποίο ήταν ανάπηρο και
χρήζει περίθαλψης. Ήταν η γιατρός µας, η κ. Αθανασίου. Έχω
την απάντηση της αρµόδιας αρχής. Δεν της το δίνουν, ενώ και
λεφτά έχει και απ’ όλα. Όπως συµβαίνει και µε χιλιάδες άλλα ζευ-
γάρια ετεροφυλοφίλων. Γιατί, λοιπόν, δεν προηγούνται αυτοί
που περιµένουν χρόνια και βιάζεται ο Πρωθυπουργός να το κάνει
για πεντακόσια ζευγάρια που έχουν σύµφωνο συµβίωσης; Ρωτώ
εσάς. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής. Να, εδώ είναι
η κ. Αθανασίου, ρωτήστε την. Της αρνήθηκαν να υιοθετήσει, χρό-
νια πριν, το 2011, το απέρριψαν. Για να µην κοροϊδεύουµε τον
ελληνικό λαό.

Για εµάς τίποτα δεν µπορεί να είναι πολιτικά ορθό αν είναι
ηθικά λάθος. Και αυτό είναι ανήθικο, ηθικά λάθος! Τέλος! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα ήθελα να πω και το εξής. Στην Νέα Δηµοκρατία επικρατεί

µία αντίληψη, µε την οποία είµαστε κάθετα αντίθετοι, η αντίληψη
ότι κάνουµε το άσπρο µαύρο, το κίτρινο µπλε και αναλόγως
όπως µας βολεύει βολεύουµε τα πράγµατα. Τη µία η αποχή δεν
µας αρέσει, την άλλη την κάνουµε, τη µία είναι παράνοµος ο
νόµος, αντισυνταγµατικός, την άλλη θα τον φέρουµε. Δεν πάει
έτσι πουθενά η Ελλάδα. Έχετε από δίπλα τα µέσα ενηµέρωσης

που σας βοηθούν πάρα πολύ µε την παραπληροφόρησή τους και
στο τέλος φτάσαµε σήµερα να λέµε το εξής και δυστυχώς το πο-
λιτικό προσωπικό να το υπηρετεί, ότι οι βιοµηχανίες όπλων θέ-
λουν την ειρήνη στον κόσµο. 

Αυτό θα πιστέψουµε στο τέλος, ότι οι φαρµακοβιοµηχανίες µας
θέλουν υγιείς, ότι η δικαιοσύνη είναι ανεξάρτητη, ότι η Κυβέρνηση
κάνει πάντα το καλό, ότι τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης λένε την
αλήθεια. Δεν ισχύει τίποτα από όλα αυτά. Ζούµε σε µια εικονική
πραγµατικότητα, σε µια ψευδαίσθηση, την οποία τα µέσα µαζικής
ενηµερώσεως τη δηµιουργούν επίτηδες, για να δηµιουργήσουν
σύγχυση. Ε, αυτή, λοιπόν, η σύγχυση θα σταµατήσει. 

Τον Ιούνιο θα πάθετε µεγάλη ζηµιά, γιατί ο ελληνικός λαός θα
απαντήσει στις προκλήσεις, στην αλαζονεία, στην αµετροέπεια
και κυρίως στη συµπεριφορά που έχει αυτή η Κυβέρνηση που
δεν είναι Νέα Δηµοκρατία, που δεν έχει καµµία σχέση µε την συν-
τηρητική παράταξη. Θα απαντήσει µε µία φωνή. Η Ελληνική Λύση
έρχεται για να κυβερνήσει. Αυτή θα είναι απάντηση µε πρό-
γραµµα και σχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ιωάννης Βρούτσης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, παίρνω τον
λόγο όχι για να απαντήσω συνολικά στο πολιτικό παραλήρηµα -
γιατί έτσι µπορώ να το καταγράψω- του κ. Βελόπουλου, που το-
ποθετήθηκε επί παντός επιστητού µε αοριστίες, µε διαπιστώσεις,
µε ανεύθυνο τρόπο, χωρίς τεκµηρίωση. 

Δεν απαντώνται αυτά τα πράγµατα αλλά τοποθετούµαι για ένα
ζήτηµα, το οποίο θεωρώ προσβολή προς το Κοινοβούλιο, προ-
σβολή σε αυτό που εκπροσωπώ σήµερα, εκπροσωπώντας τον
Πρωθυπουργό ως Υπουργός Αθλητισµού, για τον αθλητισµό. Και
το λέω αυτό γιατί προσέβαλε έναν άνθρωπο που σήκωσε τρεις
φορές την ελληνική σηµαία, τον Πύρρο Δήµα, που ανεξάρτητα
σε ποιο κόµµα είναι κάποιος, που είναι απόλυτα σεβαστό µέσα
στην ελευθερία της πολιτικής επιλογής του οποιουδήποτε
αθλητή, ανθρώπους που εκπέµπουν αυτό τον συµβολισµό, που
σηκώνουν, συγκινούν συνεγείρουν την Ελλάδα που σήκωσαν την
ελληνική σηµαία ψηλά, είναι προσβλητικό και απαράδεκτο λάθος
να προσβάλλεται από πολιτικό Αρχηγό κόµµατος ο Πύρρος
Δήµας. Θεωρώ ότι είναι λάθος του, θεωρώ ότι είναι ντροπή για
το ελληνικό Κοινοβούλιο τέτοιες τοποθετήσεις κατά τέτοιων αν-
θρώπων που τίµησαν την ελληνική σηµαία και τον ελληνικό αθλη-
τισµό και ως εκ τούτου, ζητώ να πάρει πίσω την προσβολή προς
τον Πύρρο Δήµα. Όχι στον Πύρρο Δήµα τον πολιτικό, που δι-
καίωµά του να τοποθετηθεί όπου θέλει, στον Πύρρο Δήµα και
στον Πύρρο Δήµα Έλληνα Ολυµπιονίκη που σήκωσε ψηλά την
Ελλάδα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Πρό-

εδρε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό -παράκληση θερµή.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Υπουργέ, εγώ δεν κατάλαβα τι είπατε.
Είναι προσβολή να είναι κάποιος σηµιτικός; Αυτό είπατε τώρα;

Είναι προσβλητικό να είναι σηµιτικός κάποιος; Αυτό είπατε. 
Ζείτε σε παράλληλο σύµπαν, µου φαίνεται, κύριε Υπουργέ.

Εγώ σας είπα ότι πολιτικά είναι σηµιτικοί αυτοί και εσείς λέτε ότι
τον προσέβαλα. Άρα, λοιπόν, οι σηµιτικοί που έχετε δίπλα σας
προσβάλλουν µε την παρουσία τους. Εγώ φταίω; Μη ζείτε σε πα-
ράλληλο σύµπαν. Γι’ αυτό µιλάτε για παραληρήµατα. Προσέξτε
τι λέτε γιατί εκτίθεστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να συνεχίζουµε τώρα
τη διαδικασία, καλώντας στο Βήµα τον ειδικό αγορητή της Νέας
Αριστεράς τον κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ.
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ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπό κανονικές

συνθήκες µια συζήτηση στη Βουλή για τον αθλητισµό θα έπρεπε
να είναι µια γιορτή, όπως γιορτή είναι και ο ίδιος αθλητισµός. Δυ-
στυχώς, έχουµε καταλήξει στη χώρα οι συζητήσεις για τον αθλη-
τισµό να µονοπωλούνται από ειδήσεις για στέγαστρα γηπέδων
που τα παίρνει ο αέρας, όπως προχθές στο «Παγκρήτιο» ή να γι-
νόµαστε µάρτυρες βίαιων επεισοδίων µέσα και έξω από τους
αγωνιστικούς χώρους, που συχνά καταλήγουν ακόµη και στην
απώλεια ανθρώπινων ζωών.

Λέµε ως Νέα Αριστερά, µε την πιο δυνατή φωνή και από το
Βήµα της Βουλής, πως δεν είναι αυτός ο αθλητισµός που θέ-
λουµε και ονειρευόµαστε, δεν είναι αυτή η κατάσταση που µας
αξίζει ως κοινωνία, γι’ αυτό και θα κάνουµε ότι χρειάζεται για να
αλλάξει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιχειρεί µε δραµατική καθυ-
στέρηση, να εµφανίσει ότι αναλαµβάνει κάποιες πρωτοβουλίες
για την αντιµετώπιση των φαινοµένων οπαδικής βίας στα γήπεδα
και στον αθλητισµό. Στην πραγµατικότητα η Κυβέρνηση οµολο-
γεί τη δική της εγκληµατική ανικανότητα, τις δικές της εγκληµα-
τικές ευθύνες που αποδεικνύονται και µόνο από το γεγονός, πως
το δεύτερο εξάµηνο του 2023 µετρήσαµε ακόµη δύο ανθρώπινες
ζωές χαµένες στα γήπεδα ή γύρω από αυτά. Από τη µία επιτρέ-
ψατε το καλοκαίρι που µας πέρασε σε Κροάτες ναζί-χούλιγκαν
να διασχίζουν ανενόχλητοι τη µισή χώρα και να δολοφονήσουν
έξω από το γήπεδο της ΑΕΚ τον Μιχάλη Κατσουρή. Και από την
άλλη, είχαµε πριν λίγες µέρες τη τραγική απώλεια της ζωής του
αστυνοµικού Γιάννη Λιγγερίδη, εν ώρα υπηρεσίας στα επεισόδια
στου Ρέντη. 

Έρχεστε, λοιπόν, τώρα τόσο τραγικά καθυστερηµένα να νο-
µοθετήσετε. Το ίδιο ακριβώς είχατε πράξει και πριν δύο χρόνια,
όταν είχε χάσει τη ζωή του σε ένα επεισόδιο ο δεκαεννιάχρονος
Άλκης Καµπανός. Και τότε φέρατε νοµοσχέδιο για την αντιµετώ-
πιση της βίας, έτσι το είχατε ονοµάσει, και µιλούσατε για το µα-
χαίρι που θα φτάσει στο κόκκαλο. Τι κάνατε τελικά; Τίποτα, το
παραµικρό. Απόδειξη για την τραγική αναποτελεσµατικότητά
σας αποτελεί και το γεγονός πως µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
επαναφέρετε µε µικρές αλλαγές σε διατάξεις που είχατε ψηφίσει
και παλαιότερα και εσείς οι ίδιοι δεν θα εφαρµόσετε ποτέ. 

Επιλέξατε µετά τα γεγονότα του Ρέντη µε την πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου να βάλετε λουκέτα στις κερκίδες των φιλά-
θλων όλων των οµάδων της Σούπερ Λιγκ 1 και Σούπερ Λιγκ 2,
τιµωρώντας µε αυτό τον τρόπο τους πάντες, ένα οριζόντιο µέτρο
επί δικαίων και αδίκων. 

Αγνοήσατε όσα σας επισηµαίναµε εδώ και καιρό, πως αυτό
που χρειάζεται είναι η εφαρµογή των νόµων που ήδη υπάρχουν
και όχι να θυµάστε τους νόµους όταν χάνονται άνθρωποι. Αν εί-
χατε εφαρµόσει τις προηγούµενες διατάξεις, δεν θα µιλούσαµε
τώρα για τέσσερα χρόνια χαµένα και πιθανότατα δεν θα µετρού-
σαµε νέες ανθρώπινες απώλειες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο η Νέα
Δηµοκρατία αποδεικνύει ότι επιµένει στην πεπατηµένη της ολο-
ένα αυξανόµενης καταστολής και του αυταρχισµού, επιχειρών-
τας να ιδρύσει στο ποδόσφαιρο ένα αστυνοµικό κράτος. Ήδη µε
τον ν.4908/2022 είχατε επαναφέρει το ιδιόνυµο για παραβάσεις
οπαδικής βίας ακόµα και σε πληµµελήµατα. 

Είχατε, όµως, ψηφίσει και πλήθος προληπτικών µέτρων που
δεν εφαρµόσατε ποτέ. Θέλουµε να πούµε ότι το νοµικό θεσµικό
πλαίσιο που υπάρχει ήδη, που είναι ήδη ψηφισµένο, είναι από τα
αυστηρότερα σε όλη την Ευρώπη. Και έρχεστε σήµερα να επεν-
δύσετε ακόµη περισσότερο στην καταστολή, στην Αστυνοµία,
αναβαθµίζοντας την παρουσία της εντός και εκτός γηπέδων,
στους αυταρχικούς ελέγχους, στην καταπάτηση δικαιωµάτων. 

Αλήθεια, αναρωτηθήκατε ποτέ γιατί παρά το τόσο αυστηρό
θεσµικό πλαίσιο, η βία στα γήπεδα στον αθλητισµό µεταξύ των
οπαδών αντί να µειώνεται αυξάνεται και µάλιστα λαµβάνοντας
όλο και πιο σκληρά χαρακτηριστικά; Εκτός κι αν το µοναδικό που
σας ενδιαφέρει είναι απλά η βία να φύγει από τα γήπεδα και τους
αγωνιστικούς χώρους και να µεταφερθεί λίγο έξω από αυτά.
Φαντάζοµαι πως όχι. 

Το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο δεν έχει ανάγκη από αυστηρότε-
ρες ποινές αλλά ένα σφιχτό συγκεκριµένο και οριστικό σχέδιο
πρόληψης, που θα εφαρµόζεται από όλους και σε όλους και δεν
θα ενεργοποιείται µόνο εάν έχουµε φονικές συµπλοκές. Αυτή
είναι η θέση µας.

Θα πρέπει να γίνει κατανοητό πως το φαινόµενο της οπαδικής
βίας είναι σύνθετο και πολυπαραγοντικό. Απαιτεί συνδυασµό πο-
λιτικών ενεργειών και δράσεων για την αντιµετώπισή της. Έχει
φτάσει η στιγµή επιτέλους να επενδύσουµε και στην πρόληψη,
στην ευαισθητοποίηση κατά της βίας. Εσείς δεν κάνετε το παρα-
µικρό για την πρόληψη. 

Σας καταθέσαµε ως Νέα Αριστερά, συγκεκριµένες προτάσεις.
Προτείναµε τη δηµιουργία νέας µεικτής διακοµµατικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής µε τη συµµετοχή εκπροσώπων των κοµµά-
των, επιστηµονικών φορέων και των αρµόδιων Υπουργείων που
θα έχει υπό την εποπτεία και αρµοδιότητα της Επιτροπής Μορ-
φωτικών της Βουλής, την ευθύνη για τον συντονισµό της δράσης
της πολιτείας για την εξάλειψη της βίας µέσα και έξω από τα γή-
πεδα. 

Προτείναµε τη δηµιουργία παρατηρητηρίου κατά της βίας στα
γήπεδα, τη θέσπιση συνηγόρου του φιλάθλου, την υποχρεωτική
πρόσληψη από τις ΠΑΕ και τις οµοσπονδίες όχι µόνο αθλητικού
και ψυχολόγου αλλά και κοινωνικού λειτουργού, που πιστεύω ότι
είναι µια πολύ σηµαντική πρόταση, όπως επίσης και τη δηµιουρ-
γία εκπαιδευτικών και κοινωνικών δράσεων ενίσχυσης της άµυ-
νας του ευ αγωνίζεσθαι και ολυµπιακής παιδείας σε συνεργασία
µε όλα τα σωµατεία αλλά και τη δηµιουργία ενός οργανωµένου
δικτύου πρόληψης µε βάση τον χώρο της εκπαίδευσης όλων των
βαθµίδων. 

Αναφέρθηκα και στην επιτροπή στην πρωτοβουλία της δοµής
«Εις το όνοµα του Άλκη», που έχει δηµιουργήσει ένα δίωρο εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα που απευθύνεται στους µαθητές, θέλον-
τας να σπείρει τους σπόρους της ενσυναίσθησης, της
ευαισθητοποίησης, της συνύπαρξης στον αθλητισµό όλων των
χρωµάτων. Ήδη αυτό το πρόγραµµα προβάλλεται σε πολλά σχο-
λεία. Γιατί να µην ακολουθήσει και η πολιτεία τέτοιες πρωτοβου-
λίες; Γιατί να µην πρωτοστατεί σε τέτοιες πρωτοβουλίες;

Οι επιστήµονες που µίλησαν στη διαβούλευση πρότειναν επί-
σης ένα σύστηµα µε προληπτικά αυστηρά µέτρα και παρεπόµε-
νες ποινές, όπως παρουσία στο αστυνοµικό τµήµα την ηµέρα του
αγώνα, δια βίου απαγόρευση σε επιτροπές εκστρατείας φιλίας
και ενηµέρωσης και πολλά ακόµα. Τίποτε από τα παραπάνω δεν
περιλαµβάνεται στο νοµοσχέδιο που µας φέρνετε σήµερα. Ένα
νοµοσχέδιο αντιεπιστηµονικό που επιλέγει να επενδύσει αποκλει-
στικά στον αυταρχισµό και την καταστολή, στην περιστολή δι-
καιωµάτων. 

Έχουµε την άποψη πως οι ποινές που θα επιβάλλονται θα πρέ-
πει να ορίζονται κλιµακωτά και να περιλαµβάνουν από απλές στε-
ρήσεις, κοινωνική εργασία, επιβολή ειδικών βιωµατικών δράσεων
ή τη δυνατότητα συµµόρφωσης, µέχρι την οριστική απαγόρευση
εισόδου, αλλά και βαριές ποινές που θα πρέπει όµως να είναι η
εξαίρεση. 

Με αυτά τα δεδοµένα είναι προφανές ότι καταψηφίζουµε την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, ένα αυταρχικό οριζόντιο
µέτρο που επιβάλλεται εναντίον όλων των φιλάθλων του ποδο-
σφαίρου. Στην πραγµατικότητα προσπαθείτε να κρύψετε τις
δικές σας ευθύνες. 

Επίσης, θα ήθελα να κάνω µια ειδική αναφορά και στο άρθρο
20 του νοµοσχεδίου, µε το οποίο δίνεται το δικαίωµα αναγγελίας
προπονητών χωρίς αυτοί να κατέχουν ούτε καν απολυτήριο λυ-
κείου, αρκεί κάποιος να υπήρξε διακεκριµένος αθλητής ποδο-
σφαίρου, σκοποβολής ή τοξοβολίας. Πέρα από το γεγονός ότι η
συγκεκριµένη διάταξη µοιάζει εξόχως φωτογραφική, θεωρούµε
πως υποβαθµίζει την άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος Α’ κατηγο-
ρίας που αποδίδουν τα πανεπιστήµια φυσικής αγωγής µέσω των
ειδικοτήτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και κάπου εδώ κλείνω-, ο αθλη-
τισµός είναι κάτι πολύ παραπάνω από ένα απλό εµπόρευµα που
µετριέται µε βάση τα ποσοστά κερδοφορίας των διαφόρων ανώ-
νυµων αθλητικών εταιρειών. Αποτελεί καθολικό δικαίωµα όλων
των πολιτών. Υπό αυτή την έννοια, θεωρούµε αδιανόητο να
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υπάρχουν το 2024 αθλητικές εγκαταστάσεις και υποδοµές που
δεν είναι προσβάσιµες από τους συµπολίτες µας ΑΜΕΑ.

Αυτή την ώρα που µιλάµε, αθλητές, όπως κατήγγειλε και ο
Πρόεδρος του Πανελληνίου Συνδέσµου Αµειβοµένων Ποδοσφαι-
ριστών και Ποδοσφαιριστριών, βρίσκονται σε άθλια οικονοµική
κατάσταση, απειλώντας ακόµα και να βάλουν τέλος στη ζωή
τους, καθώς το ελληνικό δηµόσιο καθυστερεί, παρά τις τελεσί-
δικες δικαστικές αποφάσεις για είσπραξη δεδουλευµένων, να
τους αποδώσει χρήµατα από αµοιβές που τους οφείλουν συγκε-
κριµένες ΠΑΕ. Αναφέροµαι στον νόµο 3606 του 2007. 

Ο Πρόεδρος του ΠΣΑΠΠ έχει επίσης καταγγείλει ότι τα χρέη
προς τους επαγγελµατίες ποδοσφαιριστές της Σούπερ Λιγκ 2 ξε-
περνούν τα 25 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν µπορεί η ελληνική πολι-
τεία να συνεχίσει άλλο αυτό τον παραλογισµό. Δεν µπορεί η
Κυβέρνηση να κάνει πως δεν ακούει, πως δεν βλέπει. Πρόκειται
για ανθρώπους, για οικογένειες. Δεν µπορεί να παρακάµπτεται
έτσι ο νόµος για την εξυπηρέτηση συγκεκριµένων συµφερόντων.
Να δοθούν τώρα σε αυτούς τους ανθρώπους, τους αθλητές τα
δεδουλευµένα τους.

Τα συµφέροντα στον χώρο του αθλητισµού ήταν και παραµέ-
νουν πολύ ισχυρά. Δυστυχώς, εσείς παραµένετε µια Κυβέρνηση
άβουλη να συγκρουστείτε µαζί τους. Γι’ αυτό και βλέπουµε όλο
και περισσότερο, όλο και συχνότερα φαινόµενα βίας, αλλά και
εκφυλισµού του αθλητικού γίγνεσθαι στη χώρα.

Την ώρα που ο ερασιτεχνικός αθλητισµός δοκιµάζεται σε όλη
τη χώρα από την έλλειψη υποδοµών και χρηµατοδότησης, κά-
ποιοι µε όχηµα ή πρόσχηµα τις ανώνυµες αθλητικές εταιρείες
θησαυρίζουν. 

Εµείς στη Νέα Αριστερά θα συνεχίσουµε µε πείσµα να υπηρε-
τούµε τις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας και στον χώρο του
µαζικού αθλητισµού, µακριά και έξω από τα συµφέροντα και τις
παθογένειες του παρελθόντος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ και

για την οικονοµία του χρόνου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γενικό Λύκειο Κερατσινίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του κόµµατος των
Σπαρτιατών, ο κ. Ιωάννης Κόντης. 

Και να εξηγήσω κάτι. Όταν ένας Αρχηγός θέλει να µιλήσει,
παίρνει τη θέση που θα µίλαγε ο ειδικός αγορητής του ή ο ειση-
γητής του. Δεν µπορώ να αλλάξω δηλαδή τη σειρά. 

Δεν τηρείτε, κύριε Κόντη, εσείς τη διαδικασία. Την τηρώ εγώ.
Αν θέλετε να µιλήσετε, ελάτε.

Έχετε τον λόγο, κύριε Κόντη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς να αποτίσω κι

εγώ τον φόρο τιµής µε τη δική µου φωνή στους τρεις αξιωµατι-
κούς ήρωές µας, που έπεσαν σαν σήµερα στα Ίµια και να πούµε
ότι η Ελλάδα δεν τους ξεχνά. Μια χώρα είναι καταδικασµένη να
διαλυθεί, αν ξεχάσει την ιστορία της. Οι Έλληνες, ελπίζω, τους
τιµούν, δεν τους ξεχνούν και πάντα θα τους τιµούµε. 

Και επίσης να πούµε ότι χαιρετίζουµε τον αγώνα αυτών των
αγροτών που µαζί µε όλους τους συναδέλφους τους της Ευρω-
παϊκής Ένωσης πλέον ξεσηκώνονται, γιατί οι αγρότες δεν κά-
νουν αγώνα για τον εαυτό τους, κάνουν αγώνα για όλους εµάς.
Σε λίγο µε τις εντολές που παίρνουν από την Ευρωπαϊκή Ένωση
θα είναι αδύνατο να επιβιώσουν, αλλά να επιβιώσουν και οι Έλ-
ληνες, εισάγοντας µόνο προϊόντα τα οποία θα είναι κονσερβο-
ποιηµένες ακρίδες και έντοµα, σύµφωνα µε όσα σκέφτονται
κάποιοι για τα επόµενα χρόνια. 

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο αυτό, να πω, κύριε Υπουργέ, ότι εί-
χαµε την ευκαιρία στις τέσσερις συνεδριάσεις-διαβουλεύσεις
που κάναµε να πούµε κάποια πράγµατα. Εγώ πραγµατικά πι-

στεύω ότι εσείς και οι συνεργάτες σας έχετε τη θέληση «να πιά-
σετε τον ταύρο από τα κέρατα», όπως λέµε, αλλά δυστυχώς,
υπάρχουν κάποια κενά για εµάς τους ανθρώπους που ασχολη-
θήκαµε µε τον αθλητισµό και ειδικά µε το ποδόσφαιρο και µάλι-
στα, στις τύχες µιας µεγάλης οµάδας, όπως εγώ προσωπικά τον
Άρη Θεσσαλονίκης για πολλά χρόνια. Και να πω ότι, δυστυχώς
για µένα, δεν θα έχουν εύκολα το αποτέλεσµα που θέλουµε,
αλλά και θα την πληρώσει τελικά και η κάθε οµάδα στο τέλος της
ηµέρας και οι οπαδοί, οι οποίοι µάλλον θα αποµακρύνονται σιγά
σιγά από τα γήπεδα. Θέλουµε να τους κρατήσουµε µέσα στα γή-
πεδα, αποµακρύνοντας τη βία, αλλά τελικά θα διώξουµε και τους
υγιείς οπαδούς. 

Και είπα την προηγούµενη φορά σε µια παρατήρηση του κ.
Φωτήλα, µιλώντας για τους συνδέσµους, ότι εγώ δεν είπα πως
πρέπει να χαϊδεύουµε τους συνδέσµους, είπα ότι πρέπει να δώ-
σουµε τη δυναµική που έχουν, να την κρατήσουµε, γιατί οι σύν-
δεσµοι είναι παρόντες δεκάδες χρόνια -οι σύνδεσµοι οπαδών,
λέσχες τους λέτε-, αλλά να κάνουµε «χειρουργικές» παρεµβά-
σεις στους εγκληµατίες που παρεισφρέουν στους συνδέσµους.
Δεν είναι ο σύνδεσµος εγκληµατική οργάνωση. Κάποιοι εγκλη-
µατίες παρεισφρέουν σε συνδέσµους. Είναι τελείως διαφορε-
τικό.

Και σας έφερα σαν παράδειγµα τις µετακινήσεις που κάναµε
µε την οµάδα, όταν το 2010 φέραµε από τη Θεσσαλονίκη τρια-
κόσια εξήντα δύο λεωφορεία και τριάντα χιλιάδες ανθρώπους.
Την ασφάλεια και την τάξη και πριν και µετά τον αγώνα και στην
επιστροφή, παρ’ ότι είχαµε χάσει, την τήρησαν οι ίδιοι οι σύνδε-
σµοι, γιατί είχαµε την επικοινωνία, τους είπαµε τι θέλουµε και
όντως συνέβη αυτό. Το ίδιο όταν µεταφέραµε εννέα χιλιάδες
άτοµα στο Μάντσεστερ για να παίξουµε µε τη Μάντσεστερ Σίτι.
Δεν έγινε το παραµικρό ούτε στο αεροδρόµιο ούτε στην πόλη
και µάλιστα, µας χαρακτήρισαν οι Εγγλέζοι ως τους καλύτερους
οπαδούς που έχουν περάσει τα τελευταία πενήντα χρόνια στην
Αγγλία. Θέλω να πω ότι είναι σηµαντικό στοιχείο η συµβολή των
συνδέσµων στη διατήρηση των αθλητικών δεδοµένων και κανο-
νισµών και νόµων, και εντός και εκτός γηπέδων. 

Όσον αφορά όλα τα επεισόδια, εγώ θα αρχίσω από τη δολο-
φονία την πρόσφατη ενός παιδιού που έχουµε ξεχάσει, του
Νάσου Κωνσταντίνου, και όχι επειδή ήµουν στον Άρη, θα πω ότι
ήταν ένας οπαδός του ΠΑΟΚ, τον οποίο κυνήγησαν στο «Καυ-
τανζόγλειο» απ’ έξω µε λοστούς, σίδερα κ.λπ., έναν Κύπριο φοι-
τητή, και τον σκότωσε διερχόµενο αυτοκίνητο. Και αυτό
δολοφονία ήταν.

Επίσης, έχουµε τη δολοφονία του Τόσκο Μποζατζίσκι σχεδόν
σαν σήµερα πριν τέσσερα χρόνια, ενός Βούλγαρου οπαδού -τον
οποίο δεν ακούω ποτέ να αναφέρουν, µόνο εµείς αναφέρουµε
επειδή γνωρίζουµε την υπόθεση- που δολοφονήθηκε µέρα µεση-
µέρι κοντά στο Μέγαρο Μουσικής στη Θεσσαλονίκη από µα
ορδή, µια αγέλη δέκα-δεκαπέντε ατόµων µε σίδερα, µαχαίρια,
σε µια καφετέρια που έπινε καφέ, και που δυστυχώς δύο άτοµα
µπήκαν φυλακή και µάλιστα αποδόθηκε σαν τροχαίο ατύχηµα,
παρ’ ότι αυτοί όταν τον σκότωσαν πέρασαν και από πάνω του µε
ένα αυτοκίνητο. Και έχουµε βεβαίως και τον Άλκη Καµπανό και
τον Κατσουρή της ΑΕΚ. 

Θέλω να πω ότι όλα έγιναν εκτός γηπέδου και δυστυχώς η βία,
εάν δεν προσέξουµε, που αρχίζει από το σχολείο και από την κοι-
νωνία µας, απλά θα µεταφερθεί εκτός γηπέδων αλλά θα λείπουν
και οι οπαδοί από τα γήπεδα. Και πώς θα λείπουν; Γιατί είναι δύ-
σκολη η διαχείριση στους περισσότερους οπαδούς αυτού του
τρόπου εισόδου στα γήπεδα για κάθε αγώνα να υπάρχει αυτή η
ταυτοποίηση η ηλεκτρονική. Υπάρχουν πάρα πολλά άτοµα τα
οποία, είτε είναι µεγάλης ηλικίας, είτε είναι ανήλικοι, είτε και
µέσης ηλικίας, που δεν χρησιµοποιούν smartphones, είτε από πε-
ποίθηση είτε για άλλους λόγους. 

Δεν µπορούµε να κόψουµε το γήπεδο σε αυτούς, οι οποίοι στις
περισσότερες περιπτώσεις είναι υγιείς άνθρωποι, που πάνε να
προσφέρουν µε το βαλάντιό τους και στις οµάδες του µπάσκετ,
του βόλεϊ, του ποδοσφαίρου. Εγώ γνωρίζω φιλάθλους που πη-
γαίνουν σε όλα τα αθλήµατα του Άρη -προσωπικά µιλάω για τον
Άρη- για να βοηθούν µε 10-15 ευρώ το τένις, το µπάσκετ µε αµα-
ξίδιο που έχει η οµάδα. Υπάρχουν κι άλλα αθλήµατα τα οποία
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στεγάζονται κάτω από ένα έµβληµα, από έναν σύλλογο. 
Όπως και να ‘χει, σηµαντική επίσης είναι η ύπαρξη της ΔΕΑΒ.

Η ΔΕΑΒ στα χρόνια µας και µέχρι τώρα ήταν µια απαξιωµένη
οµάδα ανθρώπων, η οποία υποτίθεται υπηρετούσε τον αθλητι-
σµό δίνοντας τις κατευθυντήριες οδηγίες, κάτι που δεν έκανε
ποτέ στην Κυβέρνηση, στην ΕΠΟ, στα συµβουλευτικά όργανα
και τα πειθαρχικά, για το πώς πρέπει να τηρηθεί η τάξη στα γή-
πεδα. 

Σίγουρα είµαστε υπέρ της αναβάθµισής της και νοµίζω ότι λεί-
πει όντως ένα όργανο τέτοιο, αλλά πρέπει να είναι κάτω από τις
εντολές, σύµφωνα µε όσα λέει και η FIFA, της Ποδοσφαιρικής
Οµοσπονδίας, δυστυχώς ή ευτυχώς, ξαναλέω. Διότι και για µένα
η Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία δεν διάγει τις καλύτερες ηµέρες ή
χρόνια της και το ξέρουµε όλοι αυτό. Αλλά δυστυχώς είναι έτσι.

Θα έπρεπε οι αποφάσεις για ποινές ή οι αποφάσεις για έναρξη
ή αναβολή αγώνων να παίρνονται αποκλειστικά και µόνο από τα
όργανα τα ποδοσφαιρικά, είτε λέγονται Σούπερ Λίγκ είτε λέγον-
ται Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία. Είπα ότι πιστεύω πως αυτό αντί-
κειται στους κανονισµούς της FIFA και θα παρέµβει και νοµίζω
ότι θα συµβεί αυτό και πιστεύω ότι ο νόµος στον τοµέα αυτό θα
µπει σε αδράνεια, όπως µπήκε και του κ. Κοντονή, που τα ίδια
προέβλεψε το 2015. Η ίδια παρέµβαση υπήρξε λίγους µήνες
µετά ή αµέσως και τελικά έγινε µια συµφωνία µεταξύ κυρίων και
είπαν ότι δεν θα εφαρµόσουµε ποτέ αυτόν τον νόµο. Αν πάµε
έτσι, οκ. 

Θεωρώ λοιπόν ότι θα µπορούσαµε να έχουµε έναν νόµο για
τον αθλητισµό χωρίς να έχουµε επιβολή ποινών από ένα ανεξάρ-
τητο τρίτο όργανο, το οποίο σύµφωνα µε το καταστατικό επανα-
λαµβάνω της FIFA δεν είναι αποδεκτό να επιβάλλει ποινές. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κύριε εισηγητά, διακόπτω
επειδή το λέτε επανειληµµένα. Δεν είναι έτσι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, µη
διακόπτετε. Θα πάρετε τον λόγο όταν θελήσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ σας λέω την άποψή
µου από την εµπειρία που έχω και δεν θέλω να αρχίσω να λέω
για τον εαυτό µου, έχω ζήσει κοντά στη FIFA και στον Πρόεδρό
της για µία δεκαετία, ξέρω τι είναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Δεν παρεµβαίνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ. Συ-
νεχίστε, κύριε Κόντη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Η επιβολή ποινών είναι παρέµβαση, αλλά
σέβοµαι, επαναλαµβάνω, το ότι εσείς θέλετε να λύσετε το πρό-
βληµα και δεν θέλω να σας πουλήσω εξυπνάδα, σας λέω τι συµ-
βαίνει. Το θέµα, λοιπόν, για µένα είναι έτσι και ο χρόνος θα δείξει
αν έχω δίκιο ή όχι. Είναι προσωπική άποψη και την εκφράζω εδώ
και όλα καταγράφονται. 

Επίσης, νοµίζω ότι θα ήταν εύκολο να µην επιβάλετε ποινές,
άλλες από τη µείωση των ποσοστών του στοιχήµατος, που εδώ
βλέπετε, σας λέω, έχετε όλο το δικαίωµα να το κάνετε, γιατί είναι
κάτι το οποίο έχετε υπογράψει µε µια ΚΥΑ -δεν ξέρω πώς- ή εσείς
ως Κυβέρνηση και δίνετε ποσοστό στις ΠΑΕ. Νοµίζω ότι είναι ένα
αρκετά σεβαστό ποσό, είναι γύρω στο 1,5 εκατοµµύριο για την
κάθε ΠΑΕ και πιστεύω ότι είναι κάτι το οποίο µετράνε πάρα πολύ
στον ισολογισµό τους. Να ξέρετε ότι υπάρχουν ΠΑΕ που έχουν
ισολογισµό 3 εκατοµµύρια. Το 1,5 εκατοµµύριο που τους δίνετε
είναι σχεδόν το 100% από όσο θα διέθεταν οι ίδιοι, που είχαν
µόνο το τηλεοπτικό συµβόλαιο από εκεί. Κάποιοι που δεν βάζουν
χρήµατα από την τσέπη τους, αυτό εννοώ, µιλάω για µικρές οµά-
δες. 

Συνεπώς εκεί θα µπορούσατε να αποµειώνετε το ποσοστό,
κάτι µάλιστα που έκανε και η συνδροµητική τηλεόραση στην
εποχή µου. Στην εποχή µου στη Λίγκα είχαµε ενιαίο συµβόλαιο
τηλεοπτικό και υπήρχαν ρήτρες που µας αποµείωναν. Υπήρχε
οµάδα που είχε χάσει 300.000, 500.000. 

Το θέµα της επιβολής των ποινών επίσης της ΔΕΑΒ -ας πούµε
έρχεται ένας εκπρόσωπος ΔΕΑΒ και λέει ότι σύµφωνα µε τη
γνώµη του δεν µπορεί να αρχίσει ένας αγώνας- έχει να κάνει και
µε τον προγραµµατισµό των τηλεοπτικών καναλιών, των συνδρο-
µητικών, που πληρώνουν ένα αρκετά σεβαστό ποσό, στο οποίο

ο τάδε εκπρόσωπος της ΔΕΑΒ, εκείνη τη στιγµή -και όχι ο Υπουρ-
γός, ο εκπρόσωπος της ΔΕΑΒ- θα πει ότι αναστέλλει έναν αγώνα
και εκείνη τη στιγµή δηµιουργείται πρόβληµα, και προγραµµατι-
σµού και οτιδήποτε άλλο επιφέρει αυτό. Είναι πολλαπλά αυτά
και γι’ αυτό σας λέω ότι δεν το επιτρέπει η FIFA. 

Στο θέµα των λεσχών των φιλάθλων, κύριε Υπουργέ, αυτό που
θέλετε να κάνετε, επιβάλλοντας ουσιαστικά τη διάλυσή τους και
τη στέγασή τους κάτω από έναν σύνδεσµο και ο οποίος θα στε-
γάζεται στα γραφεία της ΠΑΕ, οπότε θα έχουµε και οµογαλακτι-
σµό, θα είναι κάτω από την αιγίδα της ΠΑΕ στα γραφεία της οι
σύνδεσµοι. Και αυτό δεν µπορεί να γίνει. 

Όπως, επίσης, θεωρώ ότι δεν µπορεί η ΠΑΕ να είναι υπεύθυνη
για τις εκδροµές των οπαδών, να τις διοργανώνει αυτή, όπως
διάβασα στον νόµο. Θα πρέπει ο κάθε σύνδεσµος να κάνει µόνος
του τις εκδροµές του. Βλέπουµε βέβαια τα τελευταία χρόνια δεν
επιτρέπονται και οι εκδροµές. Και τι γίνεται; Πηγαίνουν µόνοι
τους οπαδοί, είτε µε ιδιωτικά αυτοκίνητα -και είναι κάτι πολύ χει-
ρότερο γιατί δεν αναλαµβάνει κανείς καµµία ευθύνη- σε γήπεδα
και µπαίνουν µέσα, είτε ιδιωτικά είτε καθ’ οµάδες. 

Μπορεί, λοιπόν, να έχει ο κάθε σύνδεσµος µία παρουσία, να
είναι δηλωµένοι όπως θέλετε, µε τα ποινικά τους µητρώα, µε τα
ονόµατά τους, διευθύνσεις κ.λπ., αλλά θα πρέπει να διατηρηθούν
ως έχουν. Μην ξεχνάµε ότι υπάρχουν σύνδεσµοι οι οποίοι έχουν
παρουσία πάνω από εξήντα έτη. Στον Άρη δύο σύνδεσµοι έχουν
ο ένας εξήντα και ο άλλος σαράντα χρόνια. Είναι σύνδεσµοι οι
οποίοι έχουν βγάλει και πολιτικούς ακόµη. Πολλοί πολιτικοί,
ακόµα και συνάδελφοί σας εδώ, έχουν βγει από τους συνδέ-
σµους αυτούς. Δεν σηµαίνει ότι ήταν εγκληµατικές οργανώσεις.
Και, όπως σας είπα, είναι σύνδεσµοι που πολλές φορές προστά-
τευσαν το ποδόσφαιρο. 

Στον τελικό που σας ανέφερα, όταν πήγαν να γίνουν επεισόδια
από σεκιουριτάδες στο γήπεδο µέσα, και ήµασταν τριάντα χιλιά-
δες παναθηναϊκοί και τριάντα χιλιάδες αρειανοί, παραδέχτηκε ο
κ. Μπαλτάκος στην επιτροπή σας ότι ήταν οπαδοί που είχαν φο-
ρέσει γιλέκα σεκιουριτάδων. Απέτρεψαν τα επεισόδια όµως, όταν
πήγαν να γίνουν εις βάρος µας, ακριβώς οι οργανωµένοι οπαδοί,
που δεν άφησαν κανέναν, είτε να πετάξει κάτι είτε να µπει στο
γήπεδο. Αυτή είναι η παρουσία η σηµαντική. Φανταστείτε τώρα
µια ΠΑΕ να προσπαθεί να ελέγξει τριάντα χιλιάδες οπαδούς σε
ένα γήπεδο και να τους πει µην µπείτε µέσα. Είναι αδύνατον. Δεν
µπορεί να γίνει. 

Χρειάζεσαι τα γνωστά άτοµα, τα οποία είναι οι συνδεσµίτες οι
ενεργοί, στους οποίους θα αναθέσεις, όπως κάναµε σε όλα τα
παιχνίδια, µε ένα ειδικό γιλέκο, τη δική τους φύλαξη -όχι σεκιου-
ριτάδες- µέσα στην κερκίδα τη δική τους φύλαξη. Αυτό θέλω να
καταλάβουµε. Δεν είναι όλοι οι σύνδεσµοι και όλοι οι οπαδοί εγ-
κληµατίες. Υπάρχουν εγκληµατίες; Ναι. 

Θα σας πω όµως ότι ξέρω εγώ στη Θεσσαλονίκη ότι έχουν
φύγει από οµάδα των Αθηνών και έχουν γίνει συνδεσµίτες σε
οµάδα της Θεσσαλονίκης. Δεν είναι οπαδικό το θέµα γι’ αυτόν
που θέλει να κάνει επεισόδια. Είναι ένα θέµα στο οποίο υποκρύ-
πτονται κάτω από τον οπαδικό µανδύα κάποιοι. Μπορούµε να
τους βρούµε και να τους βγάλουµε. Αυτό είναι, είναι απλό. Δεν
το αµφισβητώ. 

Στο τέλος της ηµέρας η στόχευσή µας επιτυγχάνεται και µε
αυτούς τους τρόπους. Οπότε δεν θα µπω στη διαδικασία για την
Επιτροπή Συντονισµού, τη ΔΕΑΒ κ.λπ.. Αυτά τα δύο σηµαντικά
θέµατα είναι που µονοπωλούν το νοµοσχέδιο.

Πάλι δεν θέλω να µε παρεξηγήσετε για όσα λέω, γιατί δεν
έχουν να κάνουν προσωπικά µε εσάς. Επαναλαµβάνω ότι την
πρόθεσή σας τη διέγνωσα και είναι πραγµατικά ειλικρινής. Θέ-
λουµε να πούµε επίσης και για το Καυταντζόγλειο. Κύριε
Υπουργέ, είπατε προχθές ότι όντως θα υπάρξει µια πρόβλεψη
για τους ΑΜΕΑ και για όλους τους ανθρώπους οι οποίοι αθλούν-
ται ειδικά στο γήπεδο αυτό και είναι όντως σηµαντική, εγώ το µε-
ταβίβασα και στους ανθρώπους και αναµένουν να δουν τι θα
κάνει αυτός που συνεχίζει τη διοίκηση του γηπέδου και επίσης η
πολιτεία µε µεγαλύτερη στοργή να είναι πάνω από τα προβλή-
µατά τους. Γιατί νοµίζω ότι αυτοί το αξίζουν και είναι το µόνο κα-
θαρό σηµείο στον αθλητισµό πλέον, έτσι όπως έχουν γίνει τα
πράγµατα, ερασιτέχνες και άνθρωποι µε ειδικές ανάγκες. 
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Κατά τα άλλα πιστεύουµε ότι η Αστυνοµία πρέπει να βγει από
τα γήπεδα, δεν µπορεί να είναι µέσα στους αγωνιστικούς χώ-
ρους, ας είναι έξω από τους αγωνιστικούς χώρους. Θα σας
θέσω, όµως, και ένα άλλο θέµα. Οι ΠΑΕ πληρώνουν κάθε χρόνο
από το τηλεοπτικό τους συµβόλαιο 8%. Αυτά είναι κάποια
300.000, 400.000 για τις µεσαίες οµάδες που πηγαίνουν, υποτί-
θεται, υπέρ της Αστυνοµίας. Η Αστυνοµία σίγουρα τα βάζει στο
ταµείο των εσόδων του κράτους. Θα µπορούσαν να δίνονται
αυτά τα χρήµατα, αν παραµείνει η Αστυνοµία, σαν ενίσχυση
στους αστυνοµικούς που κάνουν τη φύλαξη. Επειδή, όµως, πλη-
ρώνουν οι ΠΑΕ και ιδιωτική σεκιούριτι, πιστεύουµε ότι είναι κα-
λύτερο να µείνουν έξω, να µην υπάρχει αυτή η παρουσία τους
στους αγωνιστικούς χώρους. 

Επίσης, ένα άλλο θέµα που δεν έχει θίξει κανείς και θα σας το
πω, είναι ότι υπάρχει παρουσία πολλές φορές σεκιουριτάδων, οι
οποίοι καµµιά φορά δεν είναι σεκιουριτάδες µέσα στα αποδυτή-
ρια, που προσπαθούν να επηρεάσουν διαιτητές. Δεν θέλω να
αναφέρω παιχνίδια, έχει υπάρξει ξυλοδαρµός διαιτητών από
υποτιθέµενους σεκιουριτάδες µέσα στα αποδυτήρια και υπάρχει
επηρεασµός και έχει αλλάξει και το αποτέλεσµα, γιατί ήταν τρο-
µοκρατηµένος ο διαιτητής ο οποίος µετά δεν µπόρεσε ή δεν θέ-
λησε να καταγγείλει το γεγονός. 

Και δεν είναι ένα γεγονός, είναι πάρα πολλά. Όπως έχουν
υπάρξει και πολλοί ξυλοδαρµοί εκτός γηπέδων διαιτητών και
αυτό είναι µέσα στη βία του ποδοσφαίρου, όπως βίαια επιφέρει,
κύριε Υπουργέ, το «Στοίχηµα» και η αµφισβήτηση των αποτελε-
σµάτων των αγώνων. Και αυτό πρέπει να δούµε. Είπατε ότι θα
υπάρξει ένας ευρύτερος αθλητικός νόµος, δυστυχώς, είναι µε-
γάλη πληγή το «Στοίχηµα». Αλλά όταν λέµε «Στοίχηµα», όχι αυτά
τα αστεία παιχνίδια που έρχονται µε 2.000 ποντάρισµα κ.λπ.,
αλλά τα παιχνίδια που παίζονται στο εξωτερικό και που είναι
πάρα πολλά λεφτά, φτάνουν και τις εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ
καµµιά φορά, σε όλη την Ευρώπη, σε ένα παιχνίδι και αποφέρουν
εκατοµµύρια. Εκεί νοµίζω ότι πρέπει να υπάρξει µια σύµπραξη
αστυνοµικών αρχών, INTERPOL -δεν ξέρω τι- να ψάξει να βρει
πραγµατικά αυτούς που παίζουν στοίχηµα και κατευθύνουν παι-
χνίδια. Αυτό επιφέρει αµφισβήτηση για το αποτέλεσµα του
αγώνα στους  οπαδούς και µόλις δουν ένα σφύριγµα το οποίο
δεν τους αρέσει, το µυαλό τους πηγαίνει -σφύριγµα εννοώ διαι-
τητή- ότι το παιχνίδι έχει παιχτεί στο «Στοίχηµα», πολλές φορές
τα βάζουν µε την αντίπαλη οµάδα, µε τη δική τους, είναι ένας ση-
µαντικός ρόλος που πρέπει να παίξει το κράτος εδώ. Το «Στοί-
χηµα», ξαναλέω, είναι καρκίνος µε κεφαλαία, δυστυχώς, εδώ
διαφθείρει τους νέους µας. 

Τέλος, να πω, κύριε Υπουργέ, ότι αρχίζουµε όπως είπα στην
αρχή από τη διαπαιδαγώγηση στα σχολεία και τη διαπαιδαγώ-
γηση σε αθλητικούς χώρους, στέλνουµε τα παιδιά µας σε αθλη-
τικούς χώρους, αλλά πρέπει ίσως να επανεκπαιδεύσουµε και
τους γονείς τους. Πήγα τις προάλλες, τα Χριστούγεννα, και είδα
µικρές οµάδες οκτώ, δώδεκα ετών και το έχω δει κι άλλες φορές
-εγώ στον Άρη είχα διώξει τους γονείς από το γήπεδο µέσα και
τους είχα να παίρνουν τα παιδιά τους µόνο- να παρακολουθούν
αγώνα των παιδιών στις ακαδηµίες και να παροτρύνουν τα παιδιά
τους, να σπάσουν το πόδι του άλλου παιδιού ή να τσακώνονται
µεταξύ τους. Είναι, λοιπόν, κάτι που πρέπει όλοι µαζί να αρχί-
σουµε και να συζητάµε σε µια ευρεία βάση από σχολείο, σχολικό
αθλητισµό και να φτάσουµε µέχρι και τους γονείς, να γίνουν
ακόµη και σεµινάρια σε γονείς των οποίων τα παιδιά συµµετέ-
χουν είτε σε σχολικούς είτε σε ακαδηµίες είτε σε ποδοσφαιρικές
οµάδες. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Κόντη.
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος του κόµµατος Νίκη κ. Δηµή-

τριος Νατσιός στη θέση, προφανώς, του ειδικού αγορητού του
κ. Βορύλλα, ο οποίος θα πάει στο τέλος, όπως συνηθίζεται όταν
παίρνουν τη θέση τους οι Αρχηγοί τους. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µια και χθες ήταν και η γιορτή των Τριών Ιε-

ραρχών και ό,τι λέµε σχετίζεται µε την παιδεία, θέλω να επανα-
λάβω τον εξαίσιο ορισµό της παιδείας, τον οποίο µας κληροδό-
τησε ο Πλούταρχος ο Χαιρωνεύς, 50 µ.Χ. µέχρι 120 µ.Χ., ο οποίος
στο «Περί παίδων αγωγής» έργο του είχε πει: «Παιδεία ουκ εστί
το πληρώσαι υδρίαν, αλλά το ποιήσαι πυράν». Δηλαδή, η παιδεία
δεν είναι το γέµισµα ενός άδειου δοχείου, ο εγκέφαλος του παι-
διού που το γεµίζουµε µε σκόρπιες πληροφορίες, αλλά είναι
άναµα ψυχής, είναι φως και πάντοτε στην παράδοσή µας, η παι-
δεία που είναι πολύ υψηλή έννοια και δεν έχει καµµία σχέση µε
την εκπαίδευση. Η παιδεία, επαναλαµβάνω, σχετίζεται µε το φως.
Ο Άγιος Χρυσόστοµος, δάσκαλος των δασκάλων έλεγε: «Παιδεία
εστί µετάληψη αγιότητας» και όχι αγριότητας που γίνεται σή-
µερα. Σας θυµίζω ότι και οι δάσκαλοι του γένους την περίοδο
της τουρκοκρατίας ονοµάζονται φωτιστές του γένους. 

Θα κάνω και δύο επετειακές αναφορές. Είναι κάποιοι άνθρω-
ποι που ανεβαίνουν τα δύσκολα κρηµνά της αρετής -που τα
έλεγε ο Κάλβος- µε θυσιαστικό τρόπο. Άνθρωποι της θυσίας, οι
οποίοι βέβαια αφήνουν και ένα αθάνατο χνάρι στην ιστορία. Τον
Οκτώβριο του 1964, ο µεγάλος Ηλίας Βενέζης εκφώνησε στην
Ακαδηµία Αθηνών έναν λόγο µε τίτλο «Το πάθος των Φιλικών».
Στον επίλογο της οµιλίας του αναφέρθηκε στον θάνατο του Αλέ-
ξανδρου Υψηλάντη. Σαν σήµερα 31 Ιανουαρίου του 1828, του µε-
γάλου πόντιου Αρχηγού της Φιλικής Εταιρείας. Αντιγράφω τα
λόγια του Ηλία Βενέζη. «Όταν οι Αυστριακοί αποφυλάκισαν τον
πρίγκιπα ήταν πια αργά. Λίγες µέρες µετά την αποφυλάκισή του
ο Αλέξανδρος Υψηλάντης πέθανε στη Βιέννη στις 31 Ιανουαρίου
του 1828. Ετοιµοθάνατο τον βρήκε ο συµπολεµιστής του, του
Ιερού Λόχου ο Κοζανίτης Γεώργιος Λασσάνης, του έφερε την
εφηµερίδα του τόπου τον «Αυστριακόν Παρατηρητήν». Τι νέα
γράφουν, ρώτησε αργά τον Λασσάνη ο Υψηλάντης. Ο Καποδί-
στριας έφτασε στη Μάλτα, µια φρεγάτα αγγλική τον περιµένει
να τον µεταφέρει στην Ελλάδα, του αποκρίθηκε. Ας έχει δόξαν ο
Θεός, µουρµούρισε ο Αλέξανδρος Υψηλάντης και άρχισε να ψελ-
λίζει το «Πάτερ Ηµών», αλλά πριν τελειώσει την προσευχή του,
είχε ξεψυχήσει». Εδώ κλείνω τα εισαγωγικά τον λόγο του Ηλία
Βενέζη και βέβαια διαβάζουµε το ουσιακό τέλος ενός αληθινού
Ρωµιού. 

Και σήµερα µπορεί να έχει απλωθεί πάνω από την πατρίδα µας
αυτή η δυσωδία που προσβάλλει την παραδοσιακή ελληνική οι-
κογένεια, όµως, αγαπητοί µου, να µην ξεχνάµε ότι οι ελευθερω-
τές µας, αυτοί οι οποίοι έχυσαν το αίµα τους για την ελευθερία
αυτού του τόπου ούτε λίγο ούτε πολύ ήταν σχεδόν όλοι τους πο-
λύτεκνοι γονείς ή κατάγονταν από πολύτεκνες οικογένειες. Δυο-
τρία µόνο παραδείγµατα, γιατί αυτό πρέπει να προβληθεί, αυτό
πρέπει να τιµηθεί η πολυτεκνία στην Ελλάδα και ίσως πρέπει στο
Μνηµείο του Αγνώστου Στρατιώτη να στήσουµε δίπλα το µνηµείο
της άγνωστης Ελληνίδας πολύτεκνης µάνας. Αυτές είναι οι σύγ-
χρονες ηρωίδες. Ο Κολοκοτρώνης είχε δώδεκα αδέρφια, ο Αν-
δρούτσος πέντε παιδιά, ο Εµµανουήλ Παπάς, ο Μακεδόνας
ήρωας, είχε έντεκα παιδιά. Έξι γιοι τους σχεδόν σε κάθε µάχη
της εθνεγερσίας σκοτώνονταν και σκοτωνόταν και από ένας γιος
του Εµµανουήλ Παπά. 

Η Δόµνα Βισβίζη, η µεγάλη αρχόντισσα και ηρωίδα της Θρά-
κης, είχε πέντε παιδιά που τα είχε µαζί της στο πλοίο που αργό-
τερα έγινε πυρπολικό στην Καλοµοίρα. Ο Μιαούλης πέντε παιδιά,
ο Κανάρης ήταν πατέρας επτά παιδιών, όλοι τους πολύτεκνοι οι
ελευθερωτές µας. Και κάτι τέτοια όπως ανέφερα τον λόγο του
Βενέζη στην Ακαδηµία Αθηνών, πρέπει να διδάσκουµε σήµερα
στα παιδιά µας, µιας και αναφερόµαστε πολλές φορές ότι δεν
έχουµε παιδεία η οποία θα εξηµερώνει και θα γαληνεύει τα παι-
διά µας. Τέτοια κείµενα πρέπει να δίνουµε στα παιδιά: για ηρωι-
σµό, για θυσία και όχι σεξουαλικές αγωγές, κοινωνικά φύλα και
λοιπές νεοταξικές µαγαρισιές. 

Ίµια 1996, η δεύτερη επέτειος. Το ηµερολόγιο έγραφε 31 Ια-
νουαρίου όταν ο χρόνος σταµάτησε, καθώς ελικόπτερο του Πο-
λεµικού µας Ναυτικού µε τρία µέλη πληρώµατος, κατέπεφτε
κατά τη διάρκεια της κρίσης των Ιµίων.

Σκοτώθηκαν επί τόπου και τα τρία µέλη του πληρώµατος, οι
τρεις χειριστές, οι αθάνατοι ήρωες Χριστόδουλος Καραθανάσης,
Παναγιώτης Βλαχάκος και Έκτορας Γιαλοψός. Είκοσι οκτώ χρό-
νια µετά οι πληγές είναι ακόµη πυορροούσες, ανοιχτές, διότι
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εθνικά κυρίαρχο ελληνικό έδαφος, έφτασε να χαρακτηρίζεται
ξαφνικά από τους Τούρκους γκρίζα ζώνη. 

Τέτοιες ηµέρες η πατρίδα µας έχασε τρία παλικάρια στα πα-
γωµένα νερά του Αιγαίου εξαιτίας εγκληµατικά λανθασµένων πο-
λιτικών χειρισµών. Οι απορίες παραµένουν. Γιατί η τότε
εκλεγµένη κυβέρνηση δεν άφησε την στρατιωτική ηγεσία τη
νύχτα των Ιµίων να εκµεταλλευτεί το ισχυρότατο πλεονέκτηµα το
οποίο είχε; 

Τα Ίµια ήταν η µεγαλύτερη στρατιωτική πρόκληση των Τούρ-
κων µετά το 1974 και, σύµφωνα µε σοβαρούς αναλυτές, θα µπο-
ρούσε να είχε αντιµετωπιστεί τόσο αποτελεσµατικά, ώστε η
έκβασή της να έδινε από τότε οριστικό τέλος στο τουρκικό θρά-
σος που κατασκευάζει ακόµη και στις µέρες µας ψεύτικες γαλά-
ζιες πατρίδες.

Στα Ίµια η Τουρκία προσπάθησε να δηµιουργήσει ένα ψυχο-
λογικό αποτέλεσµα, απειλή πολέµου, για να πετύχει σε διαπραγ-
µάτευση την αναγνώριση ζωτικών συµφερόντων στο Αιγαίο,
όπως κι έγινε έναν χρόνο µετά, δυστυχώς, στη Μαδρίτη. Παρό-
µοια το επανέλαβε το 2020 στον Έβρο και στο Αιγαίο. 

Εµείς ποια εθνική στρατηγική έχουµε για να προασπίσουµε τα
εθνικά µας ζωτικά συµφέροντα; 

Ας θυµηθούµε τα εξής: Κύπρος - απώλεια 37% εθνικού εδά-
φους. Ίµια - γκριζάρισµα εθνικού εδάφους. Μακεδονία - εκχώ-
ρηση του ιστορικού µας ονόµατος στους Σκοπιανούς. Και τώρα
γαλάζιες πατρίδες τουρκολιβυκά µνηµόνια και "Turkaegean". Μια
πενταετία εθνικών υποχωρήσεων. 

Ποια χώρα της Ευρωπαϊκής Ενώσεως και του ΝΑΤΟ δέχεται
τέτοιας µορφής επιθετική υβριδική πολιτική εκ µέρους συµµά-
χων; Στα Ίµια ήµασταν έτοιµοι να υπερασπιστούµε τα πάτρια µε
επιτυχία. Όµως δεν υπήρχε βούληση, θάρρος από τους πολιτι-
κούς εκείνης της εποχής. Άλλαξε τίποτε από τότε; Κάποια άλλα
πράγµατα όντως άλλαξαν. Τα Ίµια είκοσι οκτώ χρόνια µετά λέ-
γονται «µη οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης µε
την Κύπρο» και, επίσης, λέγονται «καθυστέρηση χάραξης θαλάσ-
σιου χωροταξικού σχεδιασµού στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης». 

Όσο, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν προχωρείτε στην οριοθέτηση
ΑΟΖ µε την Κύπρο τόσο αφήνετε χώρο στον αντίπαλο να γκρι-
ζάρει τη θάλασσά µας. Ίσως, κύριε Μητσοτάκη, δεν γνωρίζετε
ότι οι διάσπαρτες βραχονησίδες έχουν πολύ µεγάλη αξία. Και
ανεξάρτητα µε κάποιες ύποπτες δηλώσεις των συµβούλων σας,
οι βραχονησίδες έχουν επήρεια σε χωρικά ύδατα έκτασης του-
λάχιστον χιλίων πεντακοσίων πενήντα τριών τετραγωνικών χιλιο-
µέτρων και υπό προϋποθέσεις έχουν δικαίωµα ΑΟΖ και
υφαλοκρηπίδας. 

Εποµένως, η αγωνία µας δεν είναι για έναν βράχο, αλλά για
πολύ σηµαντικά και ζωτικά συµφέροντα της πατρίδας µας. Ίσως
εσάς δεν σας ενδιαφέρουν, όπως δεν ενδιέφεραν και τον κ. Ση-
µίτη τα Ίµια πριν από είκοσι οκτώ χρόνια. Ενδιαφέρει όµως τα
παιδιά των παιδιών µας που δικαιούνται και απαιτούν να βρουν
µια ελληνική πατρίδα ακέραια και ασφαλή. Η µη οριοθέτηση ΑΟΖ
µε την Κύπρο είναι και τα δικά σας Ίµια κι έτσι θα τα καταγράψει
η ιστορία. 

Συνήθως λέµε πολλά, ακούµε λίγα, πράττουµε δε ελάχιστα.
Αυτό πρέπει να αλλάξει. Εµείς στη Νίκη, έχοντας µνήµες αγώνα,
θα επιµείνουµε, τιµώντας τη θυσία των ηρώων µας. Φυλαχτό µας
και πυξίδα οι µνήµες των ηρώων αυτών που εµπνέουν αρετή, γεν-
ναιότητα στο ήθος µας, λεβεντιά ψυχική για να σταθούµε στους
µεγάλους δρόµους της ιστορίας µας. Και όπως έλεγε ο ποιητής:
«Τιµή σ’ εκείνους όπου στην ζωή των όρισαν και φυλάγουν Θερ-
µοπύλες». 

Και για να µιλήσουµε για το νοµοσχέδιο. Μίλησαν, λοιπόν, οι
αγορητές και οι εισηγητές µας στις επιτροπές και ξαναµίλησαν
για τη βία. Την ονοµάσαµε, κύριε Υπουργέ, αθλητική βία και ψά-
ξαµε να βρούµε λόγους που τη δηµιουργούν. Κάναµε κοινωνικο-
πολιτικές αναλύσεις, προτείναµε λύσεις, στηλιτεύσαµε
παθογένειες του αθλητισµού. Τα ακούσαµε όλα µε προσοχή και,
µάλιστα, προσωπικώς επικροτώ κάποιες από τις πρώτες που
ακούστηκαν. 

Τι δεν ακούσαµε όµως; Δεν ακούσαµε ποιοι είναι αυτοί που
ενορχηστρώνουν τη βία. Και σας ερωτώ: έχετε διαβάσει τα τε-

λευταία χρόνια πρωτοσέλιδα στον ηλεκτρονικό ή τον έντυπο
Τύπο, τα οποία προκαλούν και ξεσηκώνουν τη µια µερίδα οπα-
δών εναντίον της άλλης; Έχετε ακούσει δηλώσεις ιδιοκτητών
οµάδων και παραγόντων που αγριεύουν και εξαγριώνουν τους
λεγόµενους οπαδικούς στρατούς. Και, αλήθεια, έχετε ακούσει
ποτέ την έκφραση οπαδικοί στρατοί; 

Τι ακριβώς λέτε ότι σηµαίνει αυτό; Δεν σηµαίνει, δεν είναι αυ-
τονόητο ότι ο κάθε στρατός έχει κι από έναν στρατηγό που υπο-
κινεί τα νήµατα του αθλητισµού; Οι δηλώσεις, ερωτώ, για την
διαιτησία υποδαυλίζουν τη βία; Ναι ή όχι; Τα δηµοσιεύµατα για
τη διαιτησία πυροδοτούν αντιδράσεις µεταξύ των φιλάθλων και
των οπαδών; Ναι ή όχι; 

Παλαιότερα µπορούσες να κάνεις µια χαλαρή κουβέντα για το
ποδόσφαιρο µε έναν γείτονά σου, µε έναν συνάδελφό σου ή, ας
πούµε, εγώ µε τους µαθητές στην τάξη µου. Τώρα πια το δηλη-
τήριο του φανατισµού έχει διαφωτίσει µέχρι µυελού οστών, θα
έλεγα, τις ψυχές των οπαδών. Εδώ και χρόνια ακούµε κι έχουµε,
µε συγχωρείτε, συνεχή βοµβαρδισµό από πρωτοσέλιδα, ραδιο-
φωνικές εκποµπές, τηλεοπτικές εκποµπές, διαδικτυακές εκποµ-
πές, βίντεο στο YouTube και -πώς το λένε αυτό, οι νέοι- το
TikTok, που ποτίζουν µε µίσος τους νέους. Οι νέοι αυτοί µεγα-
λώνουν, κάνουν οικογένειες, κάνουν παιδιά και τα παιδιά αυτά
διαιωνίζουν το ίδιο καθεστώς βίας. 

Τρέλα είναι -λένε- να κάνεις το ίδιο πράγµα ξανά και ξανά και
κάθε φορά να περιµένεις διαφορετικό αποτέλεσµα. Αυτό κά-
νουµε τόσα χρόνια. Αφήνουµε ανθρώπους που βλέπουν το πο-
δόσφαιρο σαν προέκταση του εγώ τους, να το διοικούν. 

Να µε συγχωρήσουν όσοι θιχτούν, όµως έτσι είναι. Βλέπεις
προέδρους οµάδων να µιλούν για την οµάδα τους λες και είναι
τάγµατα αγγέλων και αρχαγγέλων, ενώ τους αντιπάλους τους
τους "στολίζουν" µε δεκάδες ύβρεις και µειωτικούς χαρακτηρι-
σµούς. Και αυτές οι δηλώσεις µίσους γίνονται την επόµενη µέρα
πρωτοσέλιδα και τίτλοι σε αθλητικές εκποµπές και site, σαν να
µίλησε ο κάθε «Πάπας» του ποδοσφαίρου στους πιστούς του.
Άνθρωπο έχεις απέναντι σου πρόεδρε, άνθρωπο που υποστηρί-
ζει µια άλλη οµάδα από ότι εσύ. Πόσο δύσκολο είναι αυτό να το
καταλάβει κανείς; Δεν θα πω ονόµατα, γιατί δεν θέλω να θίξω
προσωπικότητες. Όµως, αλήθεια, νιώθω ότι σε πολλούς προ-
έδρους οµάδων και σε δηµοσιογράφους πρέπει να γίνουν ή να
κάνω ως δάσκαλος κάποια µαθήµατα δεοντολογίας και σωστής
ευγενικής συµπεριφοράς. Να διδαχθούν αυτοί οι άνθρωποι τα
αυτονόητα. Διότι -ποδοσφαιρικός όρος- έχουν "χάσει την µπάλα",
ακόµη και γι’ αυτά. Έχω κι εγώ στα νιάτα µου παίξει ποδόσφαιρο
και ξέρω. 

Όχι δεν θα πω το «µάθε µπαλίτσα από τον άρχοντα» του συγ-
χωρεµένου Νίκου Αλέφαντου, αλλά θα πω να αφήσετε τους γνή-
σιους ανθρώπους του ποδοσφαίρου να πάρουν το ποδόσφαιρο
στα χέρια τους. 

Όσο στην Ελλάδα πρώτη είδηση είναι τι είπε ο πρόεδρος µιας
οµάδας κι όχι ο αθλητικός διευθυντής ή ο προπονητής της, τόσο
να ξέρετε πως το πρόβληµα υπάρχει και θα υπάρχει. Θα πει κά-
ποιος: δεν είναι άδικο αυτό που λες για ανθρώπους που έχουν
επενδύσει τα χρήµατά τους στο ελληνικό ποδόσφαιρο; 

Και απαντώ: άδικο δεν είναι επίσης να πηγαίνει το παιδί σου
στο γήπεδο και να µην ξέρεις αν θα γυρίσει. Άδικο δεν είναι να
πληρώνεις από το υστέρηµά σου ένα εισιτήριο διαρκείας και τε-
λικά να βάζουν λουκέτο τα γήπεδα, επειδή κάποιοι αφήνουν τους
οπαδικούς στρατούς τους να οργιάζουν; 

Και θα µε ρωτήσει κάποιος τώρα: και τι πρέπει να κάνει ο πρό-
εδρος ή ο αντιπρόεδρος ή ο διευθυντής επικοινωνίας µιας οµά-
δας, αν αδικηθεί η οµάδα του;

Εγώ, λοιπόν, τι θα έκανα, αν ήµουν πρόεδρος µιας µεγάλης
οµάδας που αδικείτο από τη διαιτησία; Κατ’ αρχάς, στις δηλώ-
σεις µου θα σεβόµουν το ποδόσφαιρο και τους ποδοσφαιρικούς
θεσµούς της χώρας µας. Θα έλεγα: «Ήταν ένας ωραίος αγώνας.
Ο αντίπαλος ήταν καλύτερος. Συγχαρητήρια για τη νίκη του. Τί-
ποτε δεν τελείωσε. Πάµε όλοι µαζί να χαρούµε το πρωτάθληµα
και ας το πάρει ο καλύτερος. Ο διαιτητής και ο VARίστας πι-
στεύω ότι έκαναν ό,τι µπορούσαν. Ήταν δύσκολες οι φάσεις,
αλλά είµαστε άνθρωποι».

Φαντάζεστε έναν πρόεδρο µιας οµάδας να έλεγε την παρα-
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πάνω φράση µετά την ήττα της οµάδας του σε ένα ντέρµπι; Τι
πρωτοσέλιδο θα έστεκε την επόµενη µέρα; Όσοι έχουν κάνει
επάγγελµα το να βάζουν φωτιά στην κοινή γνώµη θα ξέµεναν
από καύσιµη ύλη και αν την επόµενη Κυριακή, ένας άλλος πρό-
εδρος έκανε την ίδια δήλωση, τι θα γινόταν; Και αν οι ΠΑΕ κατέ-
κριναν τα εµπρηστικά πρωτοσέλιδα των ίδιων των µέσων που
τους στηρίζουν, λέγοντάς τους ότι δεν αρµόζουν στο ήθος του
αθλητισµού, πόσα αιµοβόρικα στόµατα θα το βούλωναν -µε συγ-
χωρείτε για τη λέξη- αµέσως;

Αγαπητοί µου, «Στα γήπεδα, η Ελλάδα αναστενάζει», έλεγε ένα
παλιό τραγούδι. Καλύτερα, σήµερα, να πούµε: «Στα γήπεδα, η
Ελλάδα βουλιάζει και παρακµάζει». Αν συνέβαινε αυτό που προ-
ανέφερα, η ευγένεια του ήθους, σε τρεις-τέσσερις Κυριακές νο-
µίζω ότι θα άλλαζε το πρωτάθληµα, έτσι απλά.

Και εδώ θα έρθει το επόµενο ερώτηµα: Το κράτος τι κάνει;
Γιατί επιτρέπει αυτή την κατάσταση; Μήπως γιατί είναι αδύναµο
να επέµβει ή µήπως γιατί δεν θέλει να επέµβει; Μήπως το κράτος
δεν θέλει αγκαλιασµένους οπαδούς στις κερκίδες, γιατί τότε θα
δουν το πραγµατικό πρόβληµα, που είναι όχι η φανέλα του αντι-
πάλου, αλλά το άδειο ψυγείο και η τιµή του λαδιού στα ράφια
των σουπερµάρκετ;

Ελάτε να φτιάξουµε, αγαπητοί µου, το ποδόσφαιρό µας, γιατί
η βία στον αθλητισµό είναι, πρωτίστως, ποδοσφαιρική βία και
µετά, ελάτε όλοι µαζί να προσέξουµε τι λέµε, τι κάνουµε, πώς το
κάνουµε, τι παραδείγµατα δίνουµε στη νεολαία. Διότι έτσι µεγα-
λώνουν τα παιδιά, µε πρότυπα και παραδείγµατα.

Θα χαρώ κάποια στιγµή να µπορέσουµε όλοι µαζί να βλέπουµε
αγώνες δίπλα-δίπλα και να αποδοκιµάζουµε όχι τα παιδιά απέναντί
µας, αλλά όσα µας αποµακρύνουν και µας αποµονώνουν στα χρω-
µατιστά κελιά µας, κόκκινα, κίτρινα, πράσινα, ασπρόµαυρα ή οποι-
ασδήποτε άλλης απόχρωσης. Αυτό που λείπει πιο πολύ από τον
αθλητισµό είναι τα υγιή, όπως ανέφερα, πρότυπα εκείνων που τον
διοικούν. Και ένα υγιές πρότυπο δηµιουργείται µόνο µέσω της ευ-
γένειας της ψυχής. Να αγωνιστείς για να παραδώσεις µια καλύ-
τερη κοινωνία, να γράψεις ιστορία, ως πραγµατικός ευεργέτης και
όχι ως υποκινητής εµφυλίων οµαδικών πολέµων.

Κλείνω επιλογικώς και µε αφορµή τη µεγάλη, όπως ανέφερα
και στον πρόλογο, εορτή των Αγίων Τριών Ιεραρχών, που, δυ-
στυχώς, καταργήθηκε ως γιορτή από τα σχολεία µας. Κρίµα µε-
γάλο, µια χιλιετή παράδοση! Επαναλαµβάνω ότι από την εποχή
των Κοµνηνών καθιερώθηκε η γιορτή των Αγίων Τριών Ιεραρχών.
Ούτε την περίοδο της τουρκοκρατίας δεν τόλµησαν να την κα-
ταργήσουν. Φτάσαµε σήµερα τους τρεις µεγίστους φωστήρες
της Τρισηλίου Θεότητος, κατά το ωραίο απολυτίκιό τους, να µην
τους εορτάζουµε, προφανώς, γιατί η σηµερινή εκπαίδευση δεν
έχει καµµία σχέση µε την παιδεία, τη φιλάνθρωπη παιδεία, την
παιδεία του γένους των Τριών Ιεραρχών.

Θα αναφέρω, λοιπόν, µια φωτισµένη ρήση του Αγίου Χρυσο-
στόµου, που θα µπορούσε κάλλιστα να απευθύνεται σε όσους
κατευθύνουν τη µοίρα του αθλητισµού στη χώρα µας και κλείνω
µε αυτό, κύριε Πρόεδρε: «Αν, λοιπόν, επιθυµείς να µνηµονεύεσαι
αιώνια, µην τοποθετείς, άνθρωπε, ονόµατα πάνω στα οικοδοµή-
µατα, αλλά ύψωσε τρόπαια κατορθωµάτων, τα οποία και στην
παρούσα ζωή διατηρούν το όνοµά σου και στη µέλλουσα προ-
ετοιµάζουν αθάνατη την ανάπαυσή σου. Αν ποθείς και επιθυµείς
να µνηµονεύεσαι, εγώ σε διδάσκω» -λέει ο Άγιος- «την αληθινή
και καθαρότατη και ασφαλή οδό. Φρόντισε να ασκείς την αρετή.
Διότι τίποτε δεν κάνει τόσο αθάνατο το όνοµα όσο η φύσις της
αρετής».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και ευχαριστώ, κύριε
Νατσιέ.

Πριν πάρει τον λόγο ο κ. Καραναστάσης, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 17ο Γυµνάσιο Πάτρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας κ. Διαµαντής Καραναστάσης.
ΑΔΑΜΑΝΤΙΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Και για το «Διαµαντής» ευχαριστώ!
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κύριε Γενικέ Γραµµατέα,

αγαπητοί συνάδελφοι, στην προηγούµενη οµιλία µου εδώ, στην
Ολοµέλεια, εστίασα στη συνεργασία, στο παράδειγµα, το υπό-
δειγµα, την ηθική, τη βελτίωση, τον διάλογο, την ανταλλαγή µε-
ταξύ µας, την αναζήτηση σηµείων τοµής, ως αναγκαία συνθήκη
αλλαγής και εξέλιξης, όπου βέβαια µπορεί να συµβεί αυτό, όπου
µπορεί να βρεθεί αυτό το σηµείο τοµής, στα σηµεία έστω, στον
τρόπο που αντιλαµβανόµαστε µε κάποιον κοινό τρόπο το πώς
υπερασπιζόµαστε τα δικαιώµατα των πολιτών.

Το νοµοσχέδιο έχει τέτοια σηµεία τοµής. Η θωράκιση της
ασφάλειας των πολιτών και η αντιµετώπιση της βίας είναι ανα-
γκαίες συνθήκες για την προάσπιση συνολικά της δηµοκρατίας.
Η δηµοκρατία είναι άµεσα συνδεδεµένη µε το αίσθηµα ασφά-
λειας των πολιτών, µε την αφαίρεση του φόβου από την κοινωνία,
µέσα και έξω από τα γήπεδα. Η εξάλειψη της βίας µέσα στα γή-
πεδα, έξω από αυτά, σε κάθε γειτονιά, σε κάθε γωνιά της χώρας,
µέσα στην κοινωνία µας συνολικά, έχει να κάνει µε τον πολιτισµό,
την παιδεία, το παράδειγµα, τη δικαιοσύνη. Έχει να κάνει µε αυτή
τη µαγική λέξη, που επανέρχοµαι και θα επανέρχοµαι συνέχεια
σε αυτή, µε την «εκπαίδευση», σε συνάρτηση µε το αναγκαίο,
όπως έχει δείξει επίσης η διεθνής εµπειρία, τιµωρητικό πλαίσιο
που διατρέχει το νοµοσχέδιο, αλλά και τις προβλέψεις που έχει
αυτό για µέτρα πρόληψης κυρίως εντός γηπέδων.

Θα µου πείτε τώρα: Τι δουλειά έχει αυτός ο καλλιτέχνης να
µας µιλήσει για την οπαδική βία, όταν έχουν περάσει όλοι οι φο-
ρείς, έχουν µιλήσει στην επιτροπή µας πριν τη συνεδρίαση όλοι
οι ειδικοί και οι παράγοντες;

Εγώ είµαι εδώ µέσα µε την ιδιότητα του φιλάθλου, όπως πάρα
πολλοί άλλοι καλλιτέχνες, του φανατικού φιλάθλου της ΑΕΚ,
στην οποία έχω την τιµή να είµαι µονοµέτοχος, µε δύο ονοµαστι-
κές µετοχές προσωπικό δώρο του αείµνηστου Λουκά Μπάρλου
σε µένα και τον πατέρα µου, του παιδιού που, όταν τον ρωτούσαν
πώς τον λένε, δεν απαντούσε Διαµαντή, αλλά Αρδίζογλου. Αυτό
ήταν το όνοµά µου στα παιδικά µου χρόνια. Είχα λατρεία µου µε
αυτόν τον παίχτη, τον ενήλικα που έφαγε στη συνέχεια τα γή-
πεδα µε το κουτάλι και είδε την πραγµατικότητα µέσα από την
εµπειρία, µέσα από την κερκίδα, µέσα από τα πέταλα. Κάτι ξέ-
ρουµε και εµείς!

Είµαι, λοιπόν, ένας φανατικός αεκτζής, µε σχεδόν όλους τους
φίλους µου ολυµπιακούς, συµβιώνω µε µια παναθηναϊκό και έχω
έναν πολύ καλό φίλο, αγαπηµένο φίλο, παοκτζή. Όµως, στην
ΑΕΚ θα επανέλθω λίγο αργότερα.

Το νοµοσχέδιο, κατά την άποψή µου, κινείται προς τη θετική
κατεύθυνση. Αποτελεί γεγονός ότι η οπαδική βία πρέπει να αντι-
µετωπιστεί άµεσα. Η θωράκιση της ασφάλειας των πολιτών και
η αντιµετώπιση της βίας, όπως είπα και πριν, είναι αναγκαίες συν-
θήκες για την προάσπιση συνολικά της δηµοκρατίας, της αρµο-
νικής µας συνύπαρξης, της κοινωνικής µας ευηµερίας.

Τα µέτρα που αναφέρονται στα άρθρα του νοµοσχεδίου θα
φέρουν κάποιο αποτέλεσµα σίγουρα. Ακόµη και να εφαρµο-
στούν, όµως, όλα αυτά που αναφέρονται, θα µετατραπεί το γή-
πεδο σε χώρο επικοινωνίας, συλλογικής έκφρασης και θεάµατος,
όπως αναφέρεται στο νοµοσχέδιο;

Επιµένω να το αντιµετωπίζω, όπως έκανα και στις επιτροπές
µας και στις συνεδριάσεις µας, ως ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα
µας επιτρέψει αν όχι να επιλύσουµε άµεσα τα διαχρονικά προ-
βλήµατα πάνω στο ζήτηµα της οπαδικής βίας, να βάλουµε τα θε-
µέλια για µία αποτελεσµατική µακροπρόθεσµη στρατηγική που
δεν στηρίζεται µόνο στην καταστολή και στην τιµωρία, αλλά κυ-
ρίως στην εκπαίδευση στη συνεργασία, στην καινοτοµία, στην
πρόληψη, στην προσφορά υψηλού επιπέδου αθλητικών εγκατα-
στάσεων και παροχών -που είπε ο κ. Νικολαΐδης- σε σύγχρονα
γήπεδα που εξελίσσονται συνεχώς. Φροντίδα για τον θεατή, σε-
βασµός στην παρουσία του, ψυχαγωγικές παροχές µέσα στις
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αθλητικές υποδοµές. Εκπαιδευτικά προγράµµατα για τους ερ-
γαζόµενους, για τους οπαδούς, για τους ίδιους τους αθλητές,
µε µια συνολική συνθήκη, δηλαδή, που καθιστά τον αθλητικό
χώρο έναν τόπο ψυχαγωγίας, επικοινωνίας, εκπαίδευσης. Στην
καλλιέργεια µιας κουλτούρας φίλαθλου που ανταποκρίνεται στα
ιδεώδη του αθλητισµού. Ας µην ξεχνάµε πως η Ελλάδα είναι η
χώρα που γέννησε τους Ολυµπιακούς Αγώνες, η χώρα που ανέ-
πτυξε και καλλιέργησε αυτό το αθλητικό ιδεώδες.

Κύριε Υπουργέ, είναι πολύ θετικό ότι δεσµευτήκατε στην πρό-
τασή µας να εξετάσετε και να υλοποιήσετε τη λήψη δραστικών
εκπαιδευτικών µέτρων µακροπρόθεσµου προσανατολισµού, τον
σχεδιασµό, την οργάνωση και την εφαρµογή εκπαιδευτικών προ-
γραµµάτων, µε τη συµµετοχή κοινωνικών λειτουργών που απο-
σκοπούν στη διεξαγωγή δραστηριοτήτων για οργανωµένους
οπαδούς και την κοινωνία συνολικά σε κάθε ηλικία. 

Μιλήσαµε για την αναγκαιότητα των διεθνών συνεργασιών και
το παράδειγµα άλλων χωρών, όπως αυτό της Γερµανίας, τη µε-
γάλη τους καινοτοµία, τα οργανωµένα σχέδια δράσης οπαδών,
τα επίµαχα πρωτοποριακά σχέδια που άρχισαν να υλοποιούνται
ήδη από το 1981 στη Βρέµη, όπου οι οπαδοί έχουν πρόσβαση
σε ένα υψηλότερο επίπεδο εκπαίδευσης, εργασίας και οικονοµι-
κής ευηµερίας. Έχουν περισσότερες επιλογές στη ζωή τους και
είναι λιγότερο πιθανό να εµπλακούν σε συµπεριφορές που υπο-
νοµεύουν την κοινωνική τους ένταξη, όπως η βία και η εγκληµα-
τικότητα. 

Συµφωνήσαµε και συµφωνήσατε ότι τα προγράµµατα εκπαί-
δευσης και επανεκπαίδευσης των θεατών, του προσωπικού, της
Αστυνοµίας, της κοινωνίας συνολικά, σε κάθε ηλικία, είναι εξίσου,
αν όχι πιο σηµαντικά, από τα µέτρα πρόληψης και καταστολής
που αναφέρονται στο σχέδιο νόµου για την εξάλειψη του φαινο-
µένου.

Τέτοιες δράσεις έλαβαν χώρα στη Γερµανία, στην Ολλανδία,
στο Βέλγιο. Η µόνιµη επιτροπή της ευρωπαϊκής συνέλευσης για
τη βία των θεατών εξέτασε προσεκτικά το θέµα της εκπαιδευτι-
κής και κοινωνικής εργασίας, µεταξύ των νέων οπαδών ήδη από
το 1992, αφήνοντας όµως, σε κάθε κράτος την ευχέρεια να το
προσαρµόσει στις δικές του φιλοσοφίες και στην εσωτερική κοι-
νωνική του πραγµατικότητα. Η καθοδήγηση των οπαδών πρέπει
να είναι ευέλικτη και προσαρµόσιµη σε κάθε κατάσταση, ανά-
λογα µε τις τοπικές ανάγκες, τις εθνικές παραδόσεις, τη σύγ-
χρονη πραγµατικότητα. Εµείς, όµως, καλούµαστε να υποστη-
ρίξουµε τα προγράµµατα αυτά, να αναλάβουµε τις οργανωτικές
πτυχές τους και να µεριµνήσουν για την εφαρµογή τους. Χρει-
αζόµαστε προγράµµατα που προκύπτουν από ανταλλαγή εµπει-
ριών και γνώσεων µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
προγράµµατα που ενισχύουν και εµπλουτίζουν την πρακτική της
Ελλάδας στην αντιµετώπιση της οπαδικής βίας και που συνδέ-
ονται µε τις τοπικές κοινωνίες, τους συλλόγους, τους φορείς, τη
διεθνή εµπειρία και τους διεθνείς οργανισµούς συντονισµού. 

Τονίσατε και δεσµευτήκατε πως το νοµοσχέδιο κινείται και
θέλει να προσανατολιστεί σ’ αυτή την κατεύθυνση µε επιπλέον
ρυθµίσεις που θα έρθουν εν καιρώ, πράξεις που τις περιµένουµε
και θα τις υποστηρίξουµε ως Πλεύση Ελευθερίας, πάντα µε γνώ-
µονα το όφελος της κοινωνίας. Εξάλλου, η θέση µας είναι πάγια.
Κάθε τι που εξετάζεται, νοµοθετείται, οφείλει να έχει κοινωνικό
πρόσηµο και να µην αποσπάται από το κοινωνικό σύνολο, αφού
ό,τι αποφάσεις παίρνουµε πρέπει να έρχονται από την κοινωνία
και να γυρνάνε προς όφελός της. 

Ο Γενικός Γραµµατέας, ο κ. Μαυρωτάς, εξάλλου ανέφερε τη
σηµασία της διεπιστηµονικής, διυπηρεσιακής και διυπουργικής
προσέγγισης. Απαιτείται, λοιπόν, η συνεργασία, ο εποικοδοµητι-
κός διάλογος και η συµβολή όλων µας προς έναν κοινό στόχο,
πέραν κοµµατικών επιδιώξεων.

Έρχονται το επόµενο διάστηµα το άνοιγµα των γηπέδων, αλλά
και η επίσκεψη της επιτροπής παρακολούθησης της σύµβασης
του συµβουλίου της Ευρώπης τον Μάρτιο, προκειµένου να δια-
πιστωθεί η πορεία της εφαρµογής των προβλέψεων της σύµβα-
σης επί του πεδίου. 

Στόχος και σκοπός µας -όλων µας, νοµίζω- είναι και από τα
δύο να λάβουµε θετικά αποτελέσµατα -ένα θετικό feed back-
αλλά και χρήσιµα δεδοµένα που θα τα αξιοποιήσουµε, ώστε να

προχωρήσουµε το πλαίσιο που θέλουµε να φτιάξουµε και να κά-
νουµε ένα βήµα παρακάτω. Η τεχνογνωσία µέσω της Σύµβασης
Σεντ Ντενί, σε συνδυασµό µε την τροφοδότηση και τις καταστά-
σεις που καλούµαστε να διαχειριστούµε, θεωρώ πως θα αποτε-
λέσουν σηµαντικό υλικό, µε το οποίο µπορούµε να εργαστούµε.
Η δηµιουργία µιας ενιαίας ευρωπαϊκής πολιτικής εκπαίδευσης
οπαδών, είναι µια σηµαντική πρωτοβουλία, που θα µπορούσε να
συµβάλει σηµαντικά στην πρόληψη της βίας στα γήπεδα. Μια τέ-
τοια πολιτική θα πρέπει να βασίζεται σε ορισµένα βασικά χαρα-
κτηριστικά, όπως: 

Συνεκτικότητα. H πολιτική θα πρέπει να είναι συνεκτική σε όλη
την Ευρώπη, προκειµένου να διασφαλιστεί ότι οι οπαδοί και οι
υπεύθυνοι λήψης αποφάσεων έχουν κοινή κατανόηση των στό-
χων και των µέσων της.

Τυποποίηση. Η πολιτική θα πρέπει να είναι σχετικά τυποποι-
ηµένη, προκειµένου να διευκολυνθεί η εφαρµογή της και η αξιο-
λόγηση των αποτελεσµάτων της. 

Διαρκής ανάπτυξη. Η πολιτική θα πρέπει να είναι δυναµική και
να προσαρµόζεται στις νέες συνθήκες και απαιτήσεις. 

Οι βασικές αρχές της κοινωνικής και εκπαιδευτικής πολιτικής,
σε ευρωπαϊκό πλαίσιο, θα πρέπει να αφορούν στα εξής: Εκπαί-
δευση και ενηµέρωση. Η εκπαίδευση και η ενηµέρωση των οπα-
δών είναι απαραίτητη για την πρόληψη της βίας. Η εκπαίδευση
θα πρέπει να εστιάζεται στην προώθηση της µη βίας, της ειρηνι-
κής συµβίωσης και της κοινωνικής συνοχής. 

Συµµετοχή. Η συµµετοχή των οπαδών, στην ανάπτυξη και την
εφαρµογή της πολιτικής, είναι σηµαντική για την επιτυχία της. Οι
οπαδοί θα πρέπει να έχουν την ευκαιρία να εκφράσουν τις από-
ψεις τους και να συµβάλουν στη διαµόρφωση των µέτρων, που
θα ληφθούν. 

Συνεργασία. Η συνεργασία µεταξύ των δηµοσίων φορέων των
οµοσπονδιών και των οπαδών είναι απαραίτητη για την αποτελε-
σµατική αντιµετώπιση του προβλήµατος της βίας στα γήπεδα. 

Η εκπαίδευση των οπαδών θα µπορούσε να περιλαµβάνει τα
εξής θέµατα: Ιστορία και πολιτισµός του αθλητισµού. Η εκπαί-
δευση θα πρέπει να παρέχει στους οπαδούς µια βασική κατα-
νόηση της ιστορίας και του πολιτισµού του κάθε αθλήµατος,
καθώς και των αξιών που πρεσβεύει συνολικά ο αθλητισµός. 

Νοµική διάσταση. Η εκπαίδευση θα πρέπει να ενηµερώσει
τους οπαδούς για τους νόµους και τους κανονισµούς, που
ισχύουν για τη συµπεριφορά τους στα γήπεδα. 

Συµπεριφορά και αξίες. Η εκπαίδευση θα πρέπει να προωθή-
σει την υιοθέτηση µιας µη βίαιης και πολιτισµένης συµπεριφοράς
από τους οπαδούς.

Εκδηλώσεις και δραστηριότητες. Η εκπαίδευση θα µπορούσε
να συνδυαστεί µε εκδηλώσεις και δραστηριότητες, που θα εν-
θαρρύνουν τους οπαδούς να συµµετέχουν ενεργά στην προ-
ώθηση της µη βίας. 

Η εφαρµογή µιας ενιαίας ευρωπαϊκής πολιτικής εκπαίδευσης
οπαδών θα απαιτήσει την κινητοποίηση και συνεργασία των δη-
µοσίων φορέων, των οµοσπονδιών και των οπαδών.

Σε τοπικό επίπεδο, στην Ελλάδα, η εκπαίδευση των οπαδών
θα µπορούσε να υποστηριχθεί από φορείς, όπως τα αρµόδια
Υπουργεία. Θα µπορούσαν να δώσουν την ανάλογη χρηµατοδό-
τηση και τεχνική υποστήριξη για την ανάπτυξη και την εφαρµογή
εκπαιδευτικών προγραµµάτων, µε έµφαση φυσικά, στον σωστό
καταµερισµό του προϋπολογισµού. 

Οι οµοσπονδίες θα µπορούσαν να αναλάβουν πρωτοβουλίες
για την εκπαίδευση των οπαδών των οµάδων τους. Οι σύλλογοι
οπαδών θα µπορούσαν να συνεργαστούν µε φορείς του δηµο-
σίου και των οµοσπονδιών για την ανάπτυξη και την εφαρµογή
εκπαιδευτικών προγραµµάτων. Σηµαντικός, επίσης, ο ρόλος των
συλλόγων, αλλά και των τοπικών αρχών. 

Η εκπαίδευση των οπαδών µπορεί να πραγµατοποιηθεί µε διά-
φορους τρόπους, όπως µέσω σεµιναρίων και διαλέξεων. Τα σε-
µινάρια και οι διαλέξεις µπορούν να προσφέρουν στους οπαδούς
βασικές πληροφορίες, σχετικές µε τις αξίες του αθλητισµού και
της µη βίας. 

Μέσω προγραµµάτων εθελοντικής εργασίας. Τα προγράµµατα
εθελοντικής εργασίας µπορούν να βοηθήσουν τους οπαδούς να
αποκτήσουν εµπειρίες, που θα τους βοηθήσουν να αναπτύξουν
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την αίσθηση της ευθύνης και του σεβασµού προς τους άλλους.
Μέσω διαδικτυακών πλατφορµών. Οι διαδικτυακές πλατφόρ-

µες µπορούν να χρησιµοποιηθούν για να παρέχουν στους οπα-
δούς πρόσβαση σε πληροφορίες και υλικό, σχετικά µε την
εκπαίδευση των οπαδών. 

Τα προγράµµατα εκπαίδευσης οπαδών µπορούν να βοηθή-
σουν τους οπαδούς να αναπτύξουν µια αίσθηση ευθύνης, για τη
συµπεριφορά τους. Να µάθουν τις αξίες του αθλητισµού και να
κατανοήσουν τις αρνητικές συνέπειες της βίας. 

Η συνεργασία µεταξύ της Κυβέρνησης και των συλλόγων και
των τοπικών αρχών είναι απαραίτητη για την αποτελεσµατική
χρηµατοδότηση των προγραµµάτων εκπαίδευσης οπαδών.

Ο ρόλος των συλλόγων. Οι σύλλογοι έχουν τη δυνατότητα και
πρέπει να διαδραµατίσουν έναν σηµαντικό ρόλο στην εκπαί-
δευση, την καλλιέργεια και την κοινωνική ένταξη των νέων αν-
θρώπων, δίνοντάς τους ευκαιρίες, ώστε να εξοικειωθούν µε τις
αξίες του αθλητισµού, την πειθαρχία, τη συνεργασία, την ευγενή
άµιλλα και τον σεβασµό προς τους άλλους. Οι σύλλογοι µπορούν
να χρησιµοποιηθούν ως πλατφόρµα για την προώθηση κοινωνι-
κών µηνυµάτων, όπως η ισότητα, η ανεκτικότητα και η αλληλεγ-
γύη. Επίσης, είναι σηµαντικό οι σύλλογοι να διατηρούν µια στενή
σχέση µε την τοπική κοινωνία. Αυτό µπορεί να γίνει µε διάφορους
τρόπους, όπως η διοργάνωση κοινωνικών εκδηλώσεων, η συνερ-
γασία µε τοπικούς φορείς και η υποστήριξη τοπικών πρωτοβου-
λιών. Η ενεργή συµµετοχή των συλλόγων στην τοπική κοινωνία
µπορεί να βοηθήσει στην ενίσχυση του αισθήµατος της κοινωνι-
κότητας και στην προώθηση της κοινωνικής συνοχής. 

Τα γήπεδα. Μπορούν να χρησιµοποιηθούν για την οργάνωση
ποικίλων εκδηλώσεων, πέραν των αθλητικών αγώνων. Οι σύλλο-
γοι µπορούν να αξιοποιήσουν το γήπεδό τους, για να φιλοξενή-
σουν κοινωνικές εκδηλώσεις, πολιτιστικές εκδηλώσεις και
εκπαιδευτικές δραστηριότητες. 

Η χρήση του γηπέδου για µη αθλητικούς σκοπούς µπορεί να
βοηθήσει στην ανάδειξή του ως ενός ζωντανού πόλου πολιτι-
σµού και κοινωνικής αλληλεπίδρασης. Η ανάπτυξη ενός νέου
µοντέλου λειτουργίας των συλλόγων θα δώσει έµφαση στην κοι-
νωνική διάσταση του αθλητισµού και µπορεί να συµβάλει στην
ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής και στην προώθηση των αξιών
του αθλητισµού. Ροµαντικά; Δεν νοµίζω.

Καταλήγω. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις δεσµεύσεις σας, κύριε
Υπουργέ, σε πολλά από τα παραπάνω θέµατα, που θα εξειδικεύ-
σει και ο Σπύρος Μπιµπίλας αργότερα, είµαστε θετικοί ως προς
το νοµοσχέδιο. 

Και για να επιστρέψω στην ΑΕΚ, όπως υποσχέθηκα στην αρχή
της οµιλίας µου, πολλά από αυτά που συζητούµε σήµερα, όταν
τα έλεγε ο Ντέµης, έγινε επανάσταση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Καραναστάση. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας και Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Πόσα νοµοσχέδια για τη λεγόµενη οπαδική βία πρέπει να έρ-
θουν, για να καταλάβετε όλοι σας ότι είµαστε στο ίδιο έργο θε-
ατές πολλά χρόνια τώρα; 

Το ερώτηµα, βέβαια, πρώτα και κύρια απευθύνεται στην Κυ-
βέρνηση αλλά και στα άλλα κόµµατα που έχουν κυβερνήσει.
Απλώς, κάθε φορά αλλάζουν οι πρωταγωνιστές, δηλαδή τα θύ-
µατα, οι θύτες και οι κυβερνητικοί υπεύθυνοι. Πόσα νοµοσχέδια
πρέπει να έρθουν, για να κατανοηθεί ότι τα µέτρα καταστολής
από µόνα τους δεν λύνουν το πρόβληµα; Πόσα νοµοσχέδια πρέ-
πει να έρθουν, για να κατανοηθεί ότι τα φαινόµενα σήψης είναι
εδώ, ότι οι συγκρούσεις και τα επεισόδια είναι εδώ, ότι οι συµ-
µορίες είναι εδώ, ότι τα θύµατα είναι εδώ; Και κάθε φορά ακο-
λουθεί και ένα νοµοσχέδιο, που κατά τα άλλα υπόσχεται
σύγκρουση και πάταξη των φαινοµένων βίας στον αθλητισµό. 

Κατ’ αρχάς, για άλλη µια φορά µιλάµε για ένα αθλητικό νοµο-
σχέδιο που αποκλείει τον αθλητισµό από τη λύση του προβλή-
µατος. Τον αποκλείει και ασχολείται µόνο µε την καταστολή,
όπως άλλωστε και τα περισσότερα νοµοσχέδια για τη λεγόµενη
οπαδική βία ήθελαν το κράτος να παρεµβαίνει ως ρυθµιστής του
ανταγωνισµού των µεγαλοεπιχειρηµατιών των ΠΑΕ και των ΚΑΕ
κάθε φορά που η δυσωδία από τον τζόγο, τα «στηµένα», τη δια-
φθορά, τη βία των οπαδικών στρατών ξεχείλιζε. Ακόµη και ο όρος
«οπαδική βία» είναι παραπλανητικός, γιατί ουσιαστικά αφήνει στο
απυρόβλητο την επιχειρηµατική δράση στον χώρο του αθλητι-
σµού, τα παζάρια και τους ανταγωνισµούς των µεγάλων επιχει-
ρηµατιών, απ’ όπου απορρέουν και τα φαινόµενα βίας που
θέτουν σε κίνδυνο ακόµα και τις ανθρώπινες ζωές. 

Ο αθλητισµός, όµως, είναι ένα όπλο που δεν αξιοποιείται. Και
εξηγούµαστε. Στην Ελλάδα, σε σύνολο περίπου τριών χιλιάδων
ποδοσφαιρικών σωµατείων, τα επαγγελµατικά σωµατεία είναι πε-
ρίπου πενήντα και όλες οι κυβερνήσεις υποκλίνονται σε αυτά,
στους µεγάλους επιχειρηµατίες, δίνοντας τηλεοπτικές καλύψεις,
χρήµατα από το «Στοίχηµα». Δεν τους κάνουν κανέναν ουσια-
στικό οικονοµικό έλεγχο, αν και είναι ανώνυµες εταιρείες. Ακόµα
και από τα χρήµατα που µοιράζετε µέσα από το «Στοίχηµα»,
αθωώνοντας τον τζόγο, το µεγαλύτερο µέρος πηγαίνει στις ΠΑΕ. 

Ταυτόχρονα, το ποσοστό των Ελλήνων µαθητών χαµηλών οι-
κονοµικά κοινωνικών στρωµάτων, που δεν αθλείται εκτός σχο-
λείου, υπερδιπλασιάστηκε στα χρόνια της πανδηµίας και µαζί µε
αυτό, βέβαια, το ποσοστό παχυσαρκίας και υπέρβαρων παιδιών. 

Οι ώρες της φυσικής αγωγής µειώνονται, αντί να αυξάνονται
και λιγότερο από το 20% των Ελλήνων µαθητών δηµοτικού και
γυµνασίου γυµνάζεται, µε το ποσοστό να µειώνεται ακόµα πιο
δραµατικά στο λύκειο. Μειώνονται οι ώρες συστηµατικής άσκη-
σης, µειώνονται οι ασκούµενοι, αυξάνονται τα περιστατικά επιθε-
τικότητας, του bullying. Μετά την πανδηµία και τον εγκλεισµό έχει
δηµιουργηθεί ένα εσωστρεφές, επιθετικό ψυχικό δυναµικό, µία
αδυναµία και δυσκολία επικοινωνίας, η οποία εντάθηκε από την
ενασχόληση µε τα smartphone, τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης
και άλλα εξαρτησιογόνα. Και αυτό αφορά, κυρίως, τη νεολαία. 

Δεν ασχολείστε µε αυτά. Κανένα νοµοσχέδιο τα τελευταία χρό-
νια δεν ασχολήθηκε µε αυτό. Κανένα νοµοσχέδιο δεν ασχολή-
θηκε µε το πόσες ώρες άσκησης χρειάζεται καθηµερινά η
σχολική ηλικία και φυσικά πόσους γυµναστές χρειάζεται να έχεις
για αυτό. 

Κανένα νοµοσχέδιο, επίσης, δεν ασχολήθηκε µε το κάθε
άθληµα, τα προβλήµατά του, µε τα σωµατεία και τους ανθρώ-
πους που δραστηριοποιούνται σε αυτά, τα ζητήµατα ανάπτυξης,
τα ζητήµατα υποδοµών και των χώρων άθλησης, την αξιοποίηση
των ταλέντων, τη χρηµατοδότηση, µε όλα αυτά, δηλαδή, που
αφορούν στην οικογένεια, στους γονείς και στην προσπάθεια
που κάνουν, στην αγωνία που έχουν να στηρίξουν τα παιδιά τους. 

Γιατί τα λέµε όλα αυτά; Διότι θα ήταν σίγουρα διαφορετική η
κατάσταση, εάν η νεολαία είχε κάνει στάση ζωής την ενασχό-
ληση µε τον αθλητισµό και την άσκηση, εάν δεν αντιµετωπιζόταν
ως παθητικός δέκτης και θεατής αλλά ως πρωταγωνιστής στο
γήπεδο, εάν είχε πρόσβαση, χωρίς να µεσολαβεί η τσέπη, στα
οφέλη της άσκησης, ένα εκ των οποίων είναι και το να µάθεις να
λειτουργείς σε συλλογικά πλαίσια, να σέβεσαι τον αντίπαλο, να
µαθαίνεις τους κανόνες και το πώς λειτουργεί το κάθε άθληµα,
να βλέπεις τις ικανότητές σου, να µη µένεις µόνος σου τελικά
στο περιθώριο, παθητικός παρατηρητής, ευάλωτος. Θα ήταν πι-
θανόν διαφορετική η συµπεριφορά πολλών παιδιών που σήµερα
παρασύρονται, εάν είχαν κάνει στάση ζωής την άσκηση, την ενα-
σχόληση µε ένα άθληµα. 

Είπαµε, όµως, όταν είναι εµπόριο που πουλιέται και αγοράζε-
ται, η πρόσβαση θα είναι µικρή, γιατί γνωρίζουµε όλοι πάρα πολύ
καλά ότι ο αθλητισµός συµβάλλει ώστε ο άνθρωπος να γίνεται
ενεργητικός και δραστήριος. Ο νέος άνθρωπος µπορεί να δει
από πρώτο χέρι τα αποτελέσµατα της συλλογικής, της οργανω-
µένης δουλειάς στην ανάπτυξη των ατοµικών του ικανοτήτων και
στην προσφορά του στον σύλλογο. Αυτή η ιδιότητα µεταφέρεται
γενικά στη ζωή του και έτσι έχει περισσότερες πιθανότητες να
γίνει και κοινωνικά δραστήριος, να παρέµβει στην πραγµατικό-
τητα που ζει και να την αλλάξει.
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Αυτά, όµως, εσάς δεν σας αγγίζουν. Είστε ταγµένοι στην εµ-
πορευµατοποίηση των πάντων, στο να τα µετράτε όλα µε όρους
οικονοµικού κόστους και οφέλους. Αφήστε που πιστεύετε ότι
σας βολεύει ιδεολογικά να «τσουβαλιάζετε» εντελώς ανόµοια
πράγµατα, κάτω από την ταµπέλα της βίας, της παρανοµίας, για
να στοχοποιείτε συλλήβδην όλη τη νεολαία και κυρίως όσους
αγωνίζονται ενάντια στην ανάλγητη πολιτική σας. 

Τις τελευταίες ηµέρες, µάλιστα, η Κυβέρνηση σας και προσω-
πικά ο κ. Μητσοτάκης δίνετε τα ρέστα σας. Φτάσατε στο σηµείο
να ονοµάζετε τις καταλήψεις στα πανεπιστήµια παράνοµες πρά-
ξεις και πως µια τέτοια συλλογική απόφαση των φοιτητών είναι
το ίδιο µε τη ληστεία του διπλανού µπακάλικου. Ντροπή! Με τέ-
τοιους µπακαλίστικους λαϊκισµούς δεν θα τα βγάλετε εύκολα
πέρα µε τη νεολαία, που είναι ό,τι πιο ελπιδοφόρο διαθέτει αυτός
ο τόπος. 

Είστε βαθιά γελασµένοι, εάν νοµίζετε ότι µε τις αισχρές συκο-
φαντίες κατά όσων αγωνίζονται, θα τη βγάλετε τελικά καθαρή.
Το µόνο που δείχνετε είναι αδυναµία και δεν πρόκειται να πετύ-
χετε τίποτα, γιατί οι φοιτητές, όπως και οι αγρότες, έχουν δίκιο
και εσείς έχετε το άδικο. Γι’ αυτό και θα χάσετε. Έχουν δίκιο οι
φοιτητές, οι οποίοι µέσα από πρωτόγνωρες µαζικές συνελεύσεις,
µε µεγάλα συλλαλητήρια, εναντιώνονται µε τις µορφές, που εκεί-
νοι κάθε φορά επιλέγουν, βεβαίως, στην ίδρυση των ιδιωτικών
πανεπιστηµίων. Έχουν δίκιο, γιατί ζητούν πτυχία µε αξία και όχι
πτυχία σε τιµοκατάλογο. Έχουν δίκιο, γιατί ζητούν να στηριχ-
θούν, επιτέλους, τα δηµόσια πανεπιστήµια, οι πραγµατικές ανάγ-
κες τους, κόντρα σε ό,τι επιβάλλει η παραπέρα υποβάθµιση των
σπουδών τους.

Έχουν δίκιο και οι αγρότες, οι οποίοι αγωνίζονται µε τα µπλόκα
τους σε όλη την Ελλάδα ενάντια στο ξεκλήρισµά τους από τις
κυβερνήσεις και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Διεκδικούν αναπλήρωση
του χαµένου εισοδήµατος, 100% αποζηµιώσεις για τις ζηµιές,
µείωση του κόστους παραγωγής, κατώτερες εγγυηµένες τιµές.

Είναι αλήθεια πως η µαζικότητα και η κλιµάκωση των αγροτι-
κών κινητοποιήσεων ενεργοποίησαν τα αντανακλαστικά σας.
Αφού κάνατε ό,τι περνούσε από το χέρι σας για να εµποδίσετε
το δυνάµωµά τους, αφού φάγατε τα µούτρα σας µε τα περί υπο-
κινουµένων µειοψηφιών και καταλάβατε ότι δεν περνούν οι τσαµ-
πουκάδες και οι συκοφαντίες, καθώς οι αγώνες πληθαίνουν
καθηµερινά σε όλη τη χώρα, τώρα κινείστε πλέον στη γνωστή τα-
κτική της διαστρέβλωσης της πραγµατικότητας. Πετάτε στην
εξέδρα τις ευθύνες σας για την τεράστια αύξηση του κόστους
παραγωγής, µιλώντας για εισαγόµενο πρόβληµα. Προσπαθείτε
να κρύψετε ότι η ουσία, η αιτία πίσω από τις τεράστιες αυξήσεις
στην ενέργεια, είναι η πολιτική της ονοµαζόµενης «πράσινης µε-
τάβασης», την οποία υπηρετείτε εσείς, αλλά και όλα τα άλλα κόµ-
µατα που κυβέρνησαν την προηγούµενη περίοδο.

Μας λέτε ότι τα προβλήµατα των αγροτών είναι πανευρωπαϊκά
και γι’ αυτό βγαίνουν τα τρακτέρ σε όλη την Ευρώπη. Κανείς δεν
λέει το αντίθετο. Ακριβώς αυτό συµβαίνει, αυτό λέµε και εµείς.
Εσείς, όµως, η Νέα Δηµοκρατία, µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ, ψηφίσατε τη νέα ΚΑΠ της Ευρωπαϊκής Ένωσης τον
Οκτώβριο του 2000 στο Ευρωκοινοβούλιο, µια πολιτική που βάζει
περισσότερα εµπόδια στην επιβίωση των βιοπαλαιστών αγροτών,
καθώς βασικό της κριτήριο είναι η απαρέγκλιτη ευθυγράµµιση
της αγροτικής παραγωγής στις προτεραιότητες των µονοπωλίων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τον ψηφιακό µετασχηµατισµό, µε
τις αποφάσεις για τη δήθεν εξωστρέφεια κ.λπ.. 

Είναι πραγµατική ευκαιρία, εν όψει και των ευρωεκλογών της
9ης του Ιούνη, αρκετός κόσµος να σκεφτεί εάν αυτή η πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µπορεί να εµπεριέχει έστω ένα φιλο-
λαϊκό ίχνος και ακριβώς να γίνει η ευκαιρία για να δυναµώσει
πολύ περισσότερο το ΚΚΕ, το µόνο κόµµα που αντιπαλεύει την
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που όλοι σας ως κυβέρνηση
και αξιωµατική αντιπολίτευση εναλλάξ -Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ- έχετε συνδιαµορφώσει και εξειδικεύσει στην Ελλάδα.

Θυµηθήκατε εσείς, της Νέας Δηµοκρατίας, όλως τυχαίως
τώρα που οι αγρότες είναι στον δρόµο, την εξαγγελία που είχατε
κάνει τον Νοέµβριο για διακανονισµούς στο αγροτικό ρεύµα για
καταναλώσεις πριν τον Σεπτέµβρη του 2023. Πρόκειται φυσικά
για µέτρο-κοροϊδία. Τι µας λέτε; Ότι ο πνιγµένος αγρότης της

Κάρλας, της Καρδίτσας, του Δοµοκού, αλλού, µε το χωράφι του
µπαζωµένο, είναι υποχρεωµένος να πληρώνει τα πάγια και την
τρεχούµενη κατανάλωση µε 17 λεπτά την κιλοβατώρα από 7 που
ήταν το 2020, ενώ εισόδηµα από την παραγωγή του θα έχει µετά
από δύο, τρία χρόνια, κάτι που δεν είναι καθόλου σίγουρο βέ-
βαια. Και σαν να µην έφτανε όλο αυτό, αποφασίσατε ότι από τον
κρατικό προϋπολογισµό θα πληρωθεί το επιτόκιο στους παρό-
χους, µην τυχόν και απειληθούν τα κέρδη τους.

Όσο για τη δήθεν κρατική αρωγή και τα 5.000 έως 10.000
ευρώ που εξαγγείλατε χθες ότι θα δώσετε, σας λέµε «δώστε
πρώτα τις 2.000 ευρώ που ακόµα χρωστάτε σε εκατοντάδες
αγρότες σε όλες τις πληµµυρισµένες περιοχές και µετά δίνετε
και τα υπόλοιπα».

Μάλιστα δηλώνετε ότι τώρα η Κυβέρνησή σας είναι και ανοιχτή
στον διάλογο. Υποκρίνεστε, γιατί ενώ οι διεκδικήσεις των αγρο-
τών είναι γνωστές και χιλιοδιατυπωµένες, εσείς αρνείστε να
απαντήσετε επί της ουσίας στα συγκεκριµένα αιτήµατα που προ-
βάλλουν, όπως το αίτηµα για πλαφόν στο αγροτικό ρεύµα 7
λεπτά την κιλοβατώρα. Αρνείστε να τοποθετηθείτε στο αίτηµα
για πραγµατικά αφορολόγητο πετρέλαιο, σαν και αυτό δηλαδή
που έχουν οι εφοπλιστές και όχι αυτά τα ελάχιστα που αναγκα-
στήκατε να δώσετε το 2022 και το 2023, πάλι υπό το βάρος των
κινητοποιήσεων και τα οποία βρίσκονται πολύ κάτω από τα χρή-
µατα που δίνονταν µέχρι το 2016, πριν δηλαδή καταργήσετε µε
το τρίτο µνηµόνιο όλοι µαζί την επιστροφή του φόρου κατανά-
λωσης στο αγροτικό πετρέλαιο.

Έχουν όλο το δίκιο µε το µέρος τους οι αγρότες και το ξέρετε,
όπως δίκιο έχουν και οι εργαζόµενοι να διεκδικούν αυξήσεις
στους µισθούς τους, γιατί η ακρίβεια και ο πληθωρισµός κατα-
βροχθίζουν το εισόδηµά τους και την αύξηση στον κατώτατο
µισθό, ο οποίος -θυµίζω- ότι είναι πολύ κάτω από τα επίπεδα του
2009, την έχει φάει ήδη η µαρµάγκα της ακρίβειας. Για να συζη-
τάµε για πραγµατικές αυξήσεις στους µισθούς θα πρέπει να µι-
λάµε πρώτα από όλα για την κατάργηση του νόµου Βρούτση -
Αχτσιόγλου, µε τον οποίο καταργήθηκαν οι ελεύθερες διαπραγ-
µατεύσεις.

Επανέρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου που σήµερα συζη-
τάµε. Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µια από τα ίδια. Δεν υπάρχει σχέ-
διο για την ανάπτυξη του αθλητισµού στο σχολείο, στη γειτονιά,
για το πώς θα αναπτυχθεί το κάθε άθληµα, πώς θα ενισχυθεί η
συµµετοχή του πληθυσµού και ιδιαίτερα της νεολαίας, ποιες
δοµές και τι προϋποθέσεις χρειάζονται για να διευκολυνθεί η οι-
κογένεια, τα παιδιά της, προκειµένου να έχουν πρόσβαση στη
συστηµατική άσκηση ως τρόπο ζωής. Αυτό είναι ένα υπερόπλο
που µπορεί να λειτουργεί ως αντίβαρο διαχρονικά. Και λέω δια-
χρονικά γιατί, όσο πιο πίσω πάµε, τόσο καλύτερα θα δούµε ότι
δεν πρόκειται να γίνουν βήµατα αν δεν αντιµετωπιστεί η αιτία του
προβλήµατος, η επιχειρηµατική δηλαδή δράση στον αθλητισµό
και ιδιαίτερα στο ποδόσφαιρο. 

Ας θυµηθούµε κάτι. Δεν είναι λίγες οι παλιές ελληνικές ταινίες,
τα ντοκιµαντέρ, που όλοι µας παρακολουθούµε, όπου βλέπουµε
εικόνες µε γεµάτα τα γήπεδα και τους φιλάθλους των διαφορε-
τικών οµάδων αγκαλιά, µε τα πειράγµατα να πηγαίνουν και να
έρχονται. Είναι έτσι ή δεν είναι; Οι παλιοί το γνωρίζουν πάρα
πολύ καλά αυτό.

Πότε όµως αρχίζουν όλα αυτά τα ωραία να φθίνουν και να εξα-
φανίζονται τελικά στην Ελλάδα; Από τότε που το ποδόσφαιρο
σταδιακά έγινε επαγγελµατικό, έγινε ανώνυµη εταιρεία, έγινε επι-
χείρηση. Από τότε ξεκινάει και το µπαράζ νοµοσχεδίων αλλάζον-
τας µόνο το καρµπόν. Τα ανέλυσε και εδώ συγκεκριµένα ένα-ένα
τα άρθρα του νοµοσχεδίου και τα νοµοσχέδια όλα ο εισηγητής
µας Μανώλης Συντυχάκης. Τα µέτρα δεν απέδωσαν ούτε στο
ελάχιστο, ενώ ολοένα και περισσότερο αποκαλύπτεται η δράση
καλά πειθαρχηµένων, εξοπλισµένων στρατών µε δοµή και µεθό-
δους δράσης που θυµίζουν τάγµατα εφόδου, γιατί κανένας από
αυτούς τους νόµους δεν ήθελε και δεν µπορούσε να αγγίξει την
ουσία του προβλήµατος, να καταπολεµήσει τις πραγµατικές αι-
τίες, τα ισχυρά επιχειρηµατικά συµφέροντα που κινούν τα νή-
µατα του εµπορευµατοποιηµένου αθλητισµού.

Οι παρεµβάσεις όλων των κυβερνήσεων ήταν τόσο όσο για να
περιφρουρήσουν το προϊόν των µεγαλοεπιχειρηµατιών και των
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χορηγών από την απαξίωση, κάθε φορά που το καπάκι του υπό-
νοµου άνοιγε και η δυσοσµία προκαλούσε γενικευµένες αντιδρά-
σεις.

Και για ποια µέτρα να µιλήσουµε, για ποια αυστηρότητα και
αποφασιστικότητα να µιλήσουµε, όταν τις προάλλες έτυχαν υπο-
δοχής ηρώων από τους συµπατριώτες τους οι ναζί χούλιγκαν της
Ντιναµό Ζάγκρεµπ που αιµατοκύλησαν τη Νέα Φιλαδέλφεια ανά-
βοντας ακόµα και καπνογόνα στο αεροδρόµιο; Εποµένως ούτε
καινοτοµία ούτε σκληρότητα. 

Αξίζει όµως να πούµε κάτι, που «ο κόσµος τό ’χει τούµπανο και
εσείς κρυφό καµάρι», µετά τη συρραφή και προσκόµιση στον
Άρειο Πάγο από πλευράς της Κυβέρνησης όλων αυτών των δι-
κογραφιών από το παρελθόν µέχρι σήµερα. Αφού γνωρίζουν τις
συµµορίες, τη σύνθεση, τη δράση, τους επικεφαλής, που δεν
έχουν καµµία σχέση, βεβαίως, µε την πλειοψηφία του φίλαθλου
κόσµου, γιατί δεν τους αντιµετωπίζουν;

Γιατί χρειάζεται να γίνονται µαζικές συλλήψεις, όπως έγινε
πρόσφατα στου Ρέντη, που τροµοκρατούν τον κόσµο, ενώ µπο-
ρούν να διαλύσουν αυτές τις συµµορίες µέσα σε µια µέρα; 

Καµµιά κυβέρνηση δεν τολµά και δεν θέλει να κόψει το νήµα
που συνδέει τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα µε τον αθλητι-
σµό, µε τους οπαδικούς στρατούς, ακόµα και µε τον ίδιο τον κρα-
τικό µηχανισµό, που κατά τα άλλα θα έπρεπε να προστατεύει
τους αθλητικούς χώρους. Και αυτό το νήµα είναι που ασκεί πο-
λιτική πίεση σε Βουλευτές, σε κυβερνήσεις, αξιοποιώντας ως δε-
ξαµενή ψήφων τους οπαδούς µιας οµάδας. Αυτό το νήµα είναι
που αξιοποιεί επεισόδια και µέτρα για να συσπειρώνει οπαδικούς
στρατούς, γιατί όχι να στέλνει και ορισµένους φυλακή, να κλεί-
νουν τα γήπεδα, να τιµωρούνται και οµάδες, για να φαίνεται ότι
το σύστηµα µπορεί δήθεν µε την αυτοκάθαρση να ξαναπαίρνει
µπροστά, να κάνει restart. Γιατί τελικά δεν λύνεται το πρόβληµα
των επεισοδίων στα γήπεδα;

Η βία στα γήπεδα αποτελεί αντανάκλαση της βίας και της εκµε-
τάλλευσης και της καταπίεσης που δέχεται καθηµερινά ο εργαζό-
µενος λαός, ο νέος της κάθε λαϊκής οικογένειας σε όλους τους
τοµείς, που αφορούν την ικανοποίηση των αναγκών του µέσα στην
κοινωνία, τοµείς που οι περισσότεροι λειτουργούν µε βάση το κέρ-
δος και έχουν περάσει στα χέρια των µονοπωλίων, πολυεθνικών
εταιρειών, µεγαλοεπιχειρηµατιών. Η τάξη όλων αυτών γνωρίζει
πολύ καλά ότι το γήπεδο αποτελεί έναν χώρο, όπου µπορούν να
υπάρξουν εξάρσεις αυθορµητισµού αλλά και οργανωµένες ενέρ-
γειες που ανεξάρτητα από το περιεχόµενο και τη µορφή µπορεί
να έχουν το στοιχείο και της συλλογικότητας και της αυτενέρ-
γειας. Γνωρίζει ότι την αγανάκτηση και την οργή που έχει ένας
νέος για την αβεβαιότητα και την ανασφάλεια που ζει την εκφράζει
και µέσα στο γήπεδο, ιδιαίτερα σε φάση όξυνσης των προβληµά-
των, των αδιεξόδων του, όπως είναι η σηµερινή περίοδος, και την
αγανάκτηση αυτή την αξιοποιεί, την στρέφει, για να εκτονωθεί, σε
ανώδυνα βέβαια κανάλια, στο όνοµα της οµάδας και της ιστορίας
της.

Ταυτόχρονα, η αντανάκλαση του ανταγωνισµού, του νόµου
της ζούγκλας δηλαδή, για να συνεννοούµαστε, εκδηλώνεται στο
γήπεδο µε τις συγκρούσεις ανάµεσα σε οπαδούς των οµάδων
που χωρίζονται σε φίλους και εχθρούς. Έτσι ενώ από τη µια βρά-
ζουν µαζί στο ίδιο καζάνι της εκµετάλλευσης έχοντας στον
σβέρκο τους τον ίδιο πιθανόν εργοδότη, από την άλλη είναι αν-
τίπαλοι µέσα στο γήπεδο. 

Για να έρθουµε και στο διά ταύτα, όταν µιλάµε για τον αθλητι-
σµό και το ποδόσφαιρο η κατάργηση της επιχειρηµατικής δρά-
σης πρέπει επιτέλους να έρθει αυτή στο προσκήνιο. Αλλά εδώ
µέσα αυτό που σας ενδιαφέρει είναι πώς θα θωρακιστεί αυτή η
δράση, τα κέρδη, το «Στοίχηµα» που γίνεται χορηγός και ευερ-
γέτης σε αθλητές για την προετοιµασία τους. Και κατά τα άλλα
µιλάµε για το ολυµπιακό ιδεώδες, για τις αξίες του Ολυµπισµού!
Έχουµε και τους Ολυµπιακούς Αγώνες φέτος στο Παρίσι. Θα τα
δούµε και εκεί όλα αυτά.

Λύση, εποµένως, ριζική δεν θα δούµε, αν δεν βγουν από τη
µέση τα συµφέροντα των µεγάλων οµίλων που αξιοποιούν τον
αθλητισµό, τον κόσµο και τη σπουδαία ιστορία των οµάδων ως
πίεση για να κερδίζουν περισσότερα. Και φυσικά λύση δεν θα
δούµε όσο ο αθλητισµός, η ενασχόληση µε ένα άθληµα είναι εµ-

πόρευµα, δηλαδή αφορά τους λίγους και όχι τους πολλούς. Και
τέτοιον αθλητισµό, αθλητισµό των πολλών, µπορούµε να έχουµε,
αθλητισµό για όλους, που να προάγει την υγεία, να φτιάχνει γερό
νου, γερό σώµα, άνθρωπο δραστήριο, ενεργό, που θα αξιοποι-
ούσε και όλες τις υποδοµές των Ολυµπιακών Αγώνων του 2004
που τις αφήνετε να µαραζώνουν όλα αυτά τα χρόνια. Θα διόριζε
γυµναστές στα σχολεία, θα έφτιαχνε υποδοµές µε σύγχρονα
µέσα, ώστε να καλλιεργείται η άσκηση ως στάση ζωής, αλλά και
να ανιχνεύεται το ταλέντο. Θα συντηρούσε τις υπάρχουσες υπο-
δοµές και θα σχεδίαζε και άλλες, αξιοποιώντας ελεύθερους χώ-
ρους µε βάση τις ανάγκες του πληθυσµού. Θα στήριζε τη
δουλειά που κάνουν οι άνθρωποι στα σωµατεία, το σηµαντικό
έργο στα αθλητικά σωµατεία που δεν πρέπει να χαθεί, γιατί δεν
υπάρχει τίποτε άλλο σήµερα µετά το σχολείο. 

Εµείς γι’ αυτό παλεύουµε, µαζί µε ανθρώπους του αθλητισµού,
που τον πονάνε και καταθέτουν και την ψυχή τους ακόµα καθη-
µερινά στο γήπεδο, στο στάδιο, βοηθώντας τα παιδιά µας, τους
νέους και τις νέες µας, και έτσι θα συνεχίσουµε, µαζί µε όλους
και όλες αυτές και αυτούς που µοχθούν για να ανοίξουν έναν
δρόµο καλύτερο και µέσα στα γήπεδα και έξω από αυτά, στους
δρόµους του καθηµερινού αγώνα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Κουτσούµπα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα
ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 17ο Γυµνάσιο Πάτρας (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης
κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, πριν ξεκινήσει
ο κ. Μπούµπας, θα ήθελα να πω ότι επιθυµώ να τοποθετηθώ
µόλις τελειώσουν οι αγορητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει, κύριε
Υπουργέ. 

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν πάµε να

µιλήσουµε για ένα νοµοσχέδιο για ένα θέµα πληγωµένο, ένα
θέµα το οποίο καίει, διαχρονικό, εδώ και πάρα πολλά χρόνια, σε
ό,τι αφορά την οπαδική βία, θα ήθελα να πω ότι, όπως ξέρετε, η
κατάσταση αυτή την ώρα στον αγροτικό τοµέα είναι έκρυθµη. 

Είναι οι καθυστερήσεις των επιδοτήσεων; Είναι η φορολόγηση
των επιδοτήσεων; Είναι τα χρήµατα που δεν έχουν λάβει από το
2019 αγρότες που µπήκαν σε δειγµατοληπτικό έλεγχο; Το νέο
κανονιστικό πλαίσιο του ΕΛΓΑ που µιλάει για αύξηση του ασφα-
λίστρου, που πρέπει να αλλάξει; Είναι το ότι δεν υπάρχει ο φυ-
τοϋγειονοµικός έλεγχος σε ό,τι αφορά την ταυτοποίηση των
ελληνικών προϊόντων και την απώλεια του όρου «παραγωγού»,
παρά µόνο πωλητή στις λαϊκές; Είναι η έλλειψη ενός στρατηγι-
κού σχεδιασµού σε ό,τι αφορά τα σχέδια βελτίωσης, τους βο-
σκοτόπους, σε ό,τι αφορά την ανεξέλεγκτη εισαγωγή, αν θέλετε,
και ελληνοποίηση ζώων, και δη πάχυνσης, από το εξωτερικό; 

Είναι το πρόβληµα του αγροτικού πετρελαίου, του αγροτικού
ρεύµατος, που τα τελευταία τρία χρόνια έχει αυξηθεί το ηλε-
κτρικό ρεύµα κατά 83%, το πετρέλαιο που ξεπερνάει κάθε προ-
ηγούµενο, αλλά και κάποιες υποσχέσεις που δόθηκαν στους
νέους αγρότες, που νέος αγρότης θεωρείται αυτός που είναι
µέχρι ηλικίας τριάντα εννέα ετών; Είναι οι ατασθαλίες, οι αµαρ-
τίες του ΟΠΕΚΕΠΕ, που δαπάνησε περίπου 25 εκατοµµύρια
ευρώ για πληροφοριακά συστήµατα; Είναι το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, το οποίο έδωσε σε ιδιωτική εταιρεία 800.000
ευρώ γιατί δεν είχε µέντορες, λέει, για τη νέα ΚΑΠ; 

Άρα, λοιπόν, είναι όλα αυτά µαζί. Και µάλιστα αυτές οι 800.000
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ευρώ που δαπανήθηκαν σε ιδιωτική εταιρεία είχαν ως αποτέλε-
σµα να έχουµε την πολυπλοκότερη ΚΑΠ αυτή τη στιγµή στην Ευ-
ρώπη, αφού το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης κάθε εβδοµάδα
βγάζει διευκρινιστικές εγκυκλίους. 

Άρα, λοιπόν, σύµφωνα µε όλα αυτά, ο Πρόεδρός µας Κυριά-
κος Βελόπουλος και όλοι εµείς στην Ελληνική Λύση ζητούµε,
σύµφωνα µε το άρθρο 146 -να µην κάνω λάθος- του Συντάγµα-
τος µία συζήτηση προ ηµερήσιας διάταξης στη Βουλή. Ο Κανο-
νισµός της Βουλής, κύριοι, µας δίνει τη δυνατότητα µία φορά τον
χρόνο να προκαλέσουµε µια συζήτηση από όλο το κοινοβουλευ-
τικό τόξο, από όλη τη βεντάλια των κοµµάτων, για να γίνουν επι-
τέλους ουσιαστικές, εµπεριστατωµένες, γόνιµες, εποικοδο-
µητικές και παραγωγικές προτάσεις για τον αγροτικό τοµέα. Δεν
πάει άλλο! Δεν ενδιαφερόµαστε όπως θα έπρεπε για αγρότες,
κτηνοτρόφους και αλιείς. 

Φώναζε ο Κυριάκος Βελόπουλος για χάραξη αλιευτικών
ζωνών. Το χάσαµε και αυτό, το απωλέσαµε. Άρα, λοιπόν, ζητούµε
τη στήριξή σας και τη συγκατάθεσή σας, επειδή το καζάνι βράζει.
Αυτή τη στιγµή οι µελισσοκόµοι είναι σε απόγνωση -σας µετα-
φέρω είδηση- και, αν δεν τους δεχθεί ο Υπουργός στα µπλόκα
έξω από τη Θεσσαλονίκη εν όψει της Agrotica, ετοιµάζονται να
κατέβουν µε τα µελισσοκοµικά τους φορτηγά στη συµπρω-
τεύουσα, στο κέντρο. 

Η κατάσταση είναι έκρυθµη και στην εκλογική µου περιφέρεια,
στις Σέρρες, όπου τα τρακτέρ βρίσκονται εδώ και µέρες µέσα
στην πόλη των Σερρών. Οι αγρότες δεν θέλουν να έρθουν σε
ρήξη µε άλλες κοινωνικές οµάδες. Βλέπετε όµως τι γίνεται και
στη Γηραιά Ήπειρο, στην Ενωµένη Ευρώπη. Οι Γερµανοί αγρό-
τες αγωνιούν για περικοπές που θα τους γίνουν µετά την τριετία
για τα 21 λεπτά στο ντίζελ, πολλώ δε µάλλον οι δικοί µας αγρό-
τες, που έχουν πληγεί τα τελευταία χρόνια. 

Καλούµε, λοιπόν, ως Ελληνική λύση να γίνει µία εκτός ηµερή-
σιας διάταξης στο Κοινοβούλιο, επιτέλους, να ακουστούν προ-
τάσεις, για να µπορέσουν οι αγρότες να ελπίζουν, να µείνουν
στην ύπαιθρο, που σε λίγο θα είναι εγκαταλελειµµένοι πλήρως
στα χωράφια τους.

Αυτό σε ό,τι αφορά τον αγροτικό τοµέα, γιατί πραγµατικά είναι
µια πολύ µεγάλη πληγή και εµείς στην Ελληνική Λύση και µε
βάση το πρόγραµµά µας και αυτό δεν θα έπρεπε να το κάνουµε
µόνο εµείς, θα πρέπει όλα τα κόµµατα να δώσετε σηµασία στον
πρωτογενή τοµέα. 

Χαίροµαι πραγµατικά σήµερα που είναι εδώ και η Υπουργός
Παιδείας, διότι αυτό το νοµοσχέδιο που αφορά την οπαδική βία
αφορά και την αγωγή των νέων. Σε ότι αφορά τα άρθρα, τα συ-
ζητήσαµε µέσα στην επιτροπή και έχουµε τις επιφυλάξεις µας.
Να σας τα αναφέρω επί τροχάδην.

Στο άρθρο 2 δεν φαίνεται ξεκάθαρα από τα µέτρα αυτά να
µπορούν να αποδώσουν σε σχέση µε τα ειδεχθέστατα εγκλήµατα
γύρω από την οπαδική βία. Δεν βλέπουµε κάποια µέτρα τα οποία
µπορούν να αποδώσουν πραγµατικά, να µπει δηλαδή «το µαχαίρι
στο κόκκαλο», όπως λέει και ο λαός.

Στο άρθρο 3, η αναµόρφωση του κανονιστικού πλαισίου των
ελέγχων για τη διαπίστωση της σύννοµης ή µη λειτουργίας των
συστηµάτων. Ως επί το πλείστον οι κάµερες δεν λειτουργούν µε
εντολή των ίδιων των ποδοσφαιρικών ανωνύµων εταιρειών. Δη-
λαδή από τη µια θέλουµε να το κάνουµε, από την άλλη όµως οι
ίδιες οι ΠΑΕ δεν θέτουν σε λειτουργία τις κάµερες και αυτό το
νοµοθετικό πλαίσιο δεν ξέρω πόσο µπορεί να τις υποχρεώνει. 

Στο άρθρο 4, αν και µειώνονται τα µέλη της ΔΕΑΒ, δεν παύει
να αποτελεί φωτογραφική διάταξη και µάλιστα µε επιλογή των
µελών, που θα καθορίζονται πραγµατικά µε τις ευλογίες του αρ-
µόδιου Υπουργού. Βλέπουµε, δηλαδή, και πάλι µία κρεοντική
τάση, να έχουµε µία συγκέντρωση, έναν συγκεντρωτισµό εξου-
σιών στον εκάστοτε Υπουργό, που θα αποφασίζει για τέτοιου εί-
δους ζητήµατα. Δεν διευκρινίζεται το κόστος επιβάρυνσης του
κρατικού µας προϋπολογισµού από τη διαρκή εκπαίδευση αυτού
του ειδικού σώµατος παρατηρητών. Πρέπει να ξέρει ο λαός τι θα
πληρώσει από την τσέπη του, από το εισόδηµά του, το οποίο φο-
ρολογείται. 

Στην παράγραφο 3, οι διατάξεις που καταργούνται θεωρούµε
ότι είναι βασικής αξίας και σηµασίας σε ό,τι αφορά την ανάπτυξη

πρωτοβουλιών ενηµερωτικού και επιµορφωτικού χαρακτήρα µε
σκοπό την καλλιέργεια του αθλητικού πνεύµατος. Εδώ θα µας
βρει σύµφωνους, γιατί πρέπει να καλλιεργήσουµε αυτό που λέ-
γεται αθλητικό πνεύµα.

Στην παράγραφο 2 του άρθρου 5, δεν κατανοούµε τον λόγο
σύστασης της εν λόγω επιτροπής, µιας νέας επιτροπής όπου
αυτό µπορεί να ολοκληρωθεί από τη ΔΕΑΒ. Το λέµε αυτό, διότι
η νέα επιτροπή θα έχει κάποια έξοδα που θα επιβαρύνουν προ-
φανώς είτε τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού είτε τον κρατικό
προϋπολογισµό. Σε ό,τι έχει να κάνει µε χρήµατα -να το πούµε
απλά στην καθοµιλουµένη- πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα προσε-
κτικοί, για να ξέρει το ελληνικό έθνος τι πληρώνει, πόσα πληρώ-
νει και πόσο θα φορολογηθεί από αυτό. 

Σε ό,τι αφορά βεβαίως την πίεση που θα ασκηθεί πρωτίστως
στους διάφορους αθλητικούς συνδέσµους, οι οποίοι σίγουρα
λειτουργούν ως ένα γκέτο πολλές φορές βίαιων -θα λέγαµε- και
εγκληµατικών συµπεριφορών, σίγουρα θα πρέπει να µας απα-
σχολήσει, αλλά σε πολλά ζητήµατα δεν βλέπουµε αυτό να είναι
η πανάκεια επί του ζητήµατος. 

Στο άρθρο 6, µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου ορίζεται
η διαδικασία ενός δειγµατοληπτικού ελέγχου των εισιτηρίων ως
ένα έκτακτο µέτρο. Όµως, η δειγµατοληψία δεν θα είναι αρκετή
όταν απουσιάζουν ή υπολειτουργούν τα λοιπά µέτρα ασφαλείας
για τον αποτελεσµατικό έλεγχο χιλιάδων οπαδών. Δεν αρκεί, δη-
λαδή, µόνο αυτό.

Στο άρθρο 8, η ηλεκτρονική εποπτεία αθλητικών εγκαταστά-
σεων είναι ένα σηµαντικό βήµα για την πρόληψη της οπαδικής
βίας. Αποµένει να διασφαλιστεί επί του πρακτέου η καλή λειτουρ-
γία του συστήµατος. Είναι καλό να υπάρχει µια ηλεκτρονική επο-
πτεία, να δούµε τι γίνεται µε τις αθλητικές εγκαταστάσεις, διότι
πραγµατικά είναι πολλές εγκαταλελειµµένες αλλά και επικίνδυ-
νες. Δεν γίνεται να µιλάς, δηλαδή, σήµερα για πάταξη της οπαδι-
κής βίας και να µην έχεις τουλάχιστον ηλεκτρονικό ψηφιο-
ποιηµένο έλεγχο σε ό,τι αφορά την καταλληλόλητα των αθλητι-
κών εγκαταστάσεων.

Στο άρθρο 10, ο νοµοθέτης προβλέπει ότι σε περιπτώσεις
ρίψης εντός του αγωνιστικού χώρου ή των αποδυτηρίων ή σε κερ-
κίδα αθλητικής εγκατάστασης πριν από την έναρξη ή και κατά τη
διάρκεια, θα έχουµε µία αυστηρή ποινή. Να θυµηθούµε, όµως,
την τελευταία φορά που έριξαν φωτοβολίδα σε αστυνοµικό έξω
από το γήπεδο και να αναλογιστούµε αν η παρούσα ρύθµιση είναι
ικανοποιητική και ικανή να αποτρέψει µελλοντικά και άλλα τέτοια
πιθανά φαινόµενα. Διότι το ξέρετε πολύ καλά ότι δεν είναι µόνο η
ρίψη της φωτοβολίδας, είναι και τα επεισόδια τα οποία γίνονται
περιµετρικά του γηπέδου και εκεί, βεβαίως, δεν βλέπουµε το
µέτρο αυτό να ευοδώσει πραγµατικά, αν δεν παρθούν τουλάχι-
στον και άλλα µέτρα ελέγχου και αστυνόµευσης περιµετρικά.

Στο άρθρο 11 εµπεριέχεται µία εξουσιοδοτική διάταξη, σύµ-
φωνα µε την οποία µε κοινή υπουργική απόφαση εξειδικεύονται
οι παραβατικές συµπεριφορές και συνεπάγονται την εφαρµογή
της παρούσας, όπου καθορίζονται τα ειδικότερα ποσοστά απο-
µείωσης της χρηµατοδότησης. Η ρύθµιση αυτή, όµως, εναπόκει-
ται -κρεοντικά και πάλι- στην ιδιοσυγκρασία ή µάλλον στην κρίση
του εκάστοτε Υπουργού. Θα θέλαµε και άλλους φορείς πραγµα-
τικά να συναποφασίζουν για αυτό, δεν µπορεί δηλαδή να υπάρχει
µια προσφιλής συνήθεια και πολιτική τακτική της Κυβέρνησης
για συγκεντρωτισµό εξουσίας και όχι µόνο από αυτή, αλλά και
από τις προηγούµενες. Να είµαστε ακριβοδίκαιοι. Υπάρχει αυτή
η τάση συγκεντρωτισµού στο πρόσωπο ενός Υπουργού και δεν
έχει να κάνει µε το πρόσωπο -προς Θεού, µπορεί το πρόσωπο
να είναι ικανό, να είναι αµερόληπτο-, µιλάµε θεσµικά.

Στο άρθρο 12, η πρόθεση της Κυβέρνησης είναι να περιορίσει
τον αριθµό λεσχών, υπό τη σκέψη ότι αποτελούν πηγές εκδήλω-
σης έκνοµων συµπεριφορών. Το θέµα είναι, όµως, ότι η ύπαρξη
µιας λέσχης φιλάθλων, για παράδειγµα στην Αθήνα ή στη Θεσ-
σαλονίκη, περιορίζει το δικαίωµα του φιλάθλου της οµάδας που
ζει σε µια διαφορετική πόλη, αν και νοµίζω ο Υπουργός το είδε
αυτό, για να υπάρχουν και τα λεγόµενα παραρτήµατα, γιατί στο
κάτω-κάτω µπορεί αυτό το νοµικό πλαίσιο να είναι και αντισυν-
ταγµατικό, δηλαδή δεν µπορείς να στερήσεις σε κάποιες άλλες
περιοχές να υπάρχουν φίλαθλοι. Μιλάµε πάντα για φιλάθλους,
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δεν µιλάµε για οπαδούς. Αυτό είναι που πρέπει να γαλουχήσουµε
και να καλλιεργήσουµε πάνω απ’ όλα, σε οποιονδήποτε νόµο έρ-
χεται που έχει να κάνει µε την οπαδική βία.

Στο άρθρο 14, στα µέτρα αστυνόµευσης, πριν την προσθήκη
της παραγράφου 6, βλέπουµε ότι θα γίνεται επ’ αυτοφώρω σύλ-
ληψη από στελέχη της ΕΛ.ΑΣ. για αγορά εισιτηρίου στη µαύρη
αγορά, πέριξ της αθλητικής εγκατάστασης, όπου η τιµή εισιτη-
ρίου ξεπερνά κατά πολύ τη νόµιµη αξία. Εδώ πιστεύουµε ότι η
Ελληνική Αστυνοµία δεν δύναται να ελέγξει ένα εισιτήριο αν έχει
αποκτηθεί νόµιµα ή σύµφωνα µε τους κανόνες. Εδώ δηλαδή
υπάρχει ένα κενό. 

Αν πάµε τώρα σε αυτά τα λεγόµενα πανό, που θα υπάρχει µία
-αν θέλετε- λογοκρισία, µία κρίση, αυτό πρέπει λίγο να το δούµε.
Αυτό πρέπει λίγο να το δούµε, γιατί δεν µπορούµε να βάλουµε
συλλήβδην όλα τα αναρτηµένα πανό στα γήπεδα, γιατί είναι µια
κοινωνική έκφανση ο χώρος του αθλητισµού. Για παράδειγµα, οι
αεκτζήδες εάν είχαν την Αγιά Σοφιά χωρίς τους µιναρέδες, γιατί
να µας πειράζει, είναι αλυτρωτικό; Αν είχαν οι φίλαθλοι του ΠΑΣ
Γιάννενα έναν χάρτη της Βορείου Ηπείρου, αν είχαν οι αρηανοί
τουλάχιστον στο «Κλεάνθης Βικελίδης» ένα πανό που θα ανέ-
φερε ότι δεν συλλήφθηκαν ακόµη οι δράστες µιας δολοφονίας,
αν είχαµε από τον Ολυµπιακό ένα πανό που να λέει «Πατρίς -
Θρησκεία - Οικογένεια», αν είχαµε ένα πανό του ΠΑΟΚ για τα θύ-
µατα των Τεµπών; Να είµαστε και λίγο προσεκτικοί. Δεν µπορεί
δηλαδή να απαγορεύσουµε όλα τα πανό, διότι τα µηνύµατα
έχουν κοινωνικό χαρακτήρα, έχουν να κάνουν µε την ιστορία,
έχουν να κάνουν µε ήθη, έχουν να κάνουν πραγµατικά µε την
ιστορία ενός έθνους και δεν µπορείς συλλήβδην να λες ότι είναι
ρατσιστικά, ότι είναι εθνικιστικά κ.λπ.. 

Οι φίλαθλοι µέσα από τα σωµατεία, πολλές φορές, εγείρονται
µε κάποια µηνύµατα που θέλουν να εκφράσουν προς το κοινό.
Δεν µπορείς εκεί να πεις ότι αυτά τα µηνύµατα είναι εθνικιστικά,
φοβικά, ξενοφοβικά, ρατσιστικά -αυτά σίγουρα-, όµως δεν µπο-
ρούµε να τα ισοπεδώνουµε όλα. 

Για το «Καυταντζόγλειο», ήµουνα νιος και γέρασα, όπως σας
είπε και ο επικεφαλής µας, ο Κυριάκος Βελόπουλος. Ένα γήπεδο
κόσµηµα, κατά τα άλλα, το θέλαµε για τους Ολυµπιακούς Αγώ-
νες, τότε ήταν όλα καλά. Μετά το εγκαταλείψαµε και τώρα έρ-
χονται 48.000 ευρώ για να δοθούν για έναν γενικό συντονιστή,
για ένα γήπεδο το οποίο ρήµαξε, όλα κι όλα τρία γήπεδα έχουµε
στη Θεσσαλονίκη: Τούµπα, «Βικελίδης» και «Καυταντζόγλειο».
Βγάλε τα δύο που είναι ιδιωτικά, µένει ένα κόσµηµα, αλλά εδώ
έγιναν τραγελαφικά λάθη για τους Ολυµπιακούς Αγώνες. Φαν-
ταστείτε ότι στο Εθνικό Στάδιο των Σερρών µπήκε ταρτάν για
τους Ολυµπιακούς Αγώνες µετά τους Ολυµπιακούς Αγώνες, για
να τα λέµε όλα. Άρα, λοιπόν, αυτό είναι ένα καταπραϋντικό. Αφή-
σαµε το «Καυταντζόγλειο», το οποίο έγινε µε τη φορολογία των
πολιτών, δεν το συντηρήσαµε και τρέχουµε τελευταία στιγµή
τώρα να προλάβουµε αυτά που δεν µπορούµε. Αυτό σε ό,τι
αφορά στα άρθρα.

Πάµε και στην οπαδική βία. Αυτό που είπαµε και στην επιτροπή
είναι ότι, αν δούµε την ιστορία των γεγονότων της οπαδικής βίας,
µέχρι το 1980 δεν γίνονταν επεισόδια. Ξεκίνησαν από την πρώτη
δολοφονία του Άρη Δηµητριάδη το 1983 στη Θεσσαλονίκη. Αν
δείτε τη ναυτική φωτοβολίδα -τα ξέρει ο Υπουργός-, το πώς
έπεσε το 1986 τον Φεβρουάριο στο Αλκαζάρ και σκότωσε τον
Χαράλαµπο Μπλιώνα, τον καθηγητή ΣΕΛΕΤΕ, είκοσι εννέα ετών
τότε, κάποια στιγµή η ίδια ναυτική φωτοβολίδα έπεσε και τώρα.
Άρα, λοιπόν, πολύ φοβόµαστε µην είναι σισύφειος πραγµατικά
η προσπάθεια. Θέλει πολλή δουλειά η οπαδική βία. 

Εγώ δεν λέω ότι δεν υπάρχουν και οι καλές προθέσεις, αλλά
εµείς, όπως και την προηγούµενη φορά -λέγεται καµµιά φορά
ότι από κάτι απλό µπορεί να έρθουν απτά αποτελέσµατα-, κά-
νουµε και επαναλαµβάνουµε αυτές τις προτάσεις ως Ελληνική
Λύση και να τις καταθέσουµε για µία ακόµη φορά στα Πρακτικά. 

Εµείς θέλουµε εδώ, κύριε Υπουργέ, να κάνουµε και µια γόνιµη
αντιπολίτευση πραγµατικά στην ιδεολογική µας πλεύση, που αν-
τικατοπτρίζει το κόµµα µας, πέρα από αυτό, για να βοηθηθεί το
κυβερνητικό έργο σε ένα µείζον κοινωνικό ζήτηµα, όπως είναι η
οπαδική βία. Άλλο παιδεία, άλλο εκπαίδευση. Στην οπαδική βία,
αν ψάξουµε το αίτιο και το αιτιατό και το ενδιάµεσο διάστηµα,

που είναι η αιτιώδης συνάφεια, εκεί θα δούµε, λοιπόν, ότι θέλει
και παιδεία να γαλουχηθεί και εκπαίδευση. 

Αυτά τα λέω διαβάζοντας κάποιες πανεπιστηµιακές µελέτες,
που τις είπα και στην επιτροπή, από το Πανεπιστήµιο της Αθήνας
το 1986, από την οµάδα του Νέστορα Κουράκη και από το Πάν-
τειο Πανεπιστήµιο, το οποίο έχει υπηρετήσει ο Υπουργός, από
τον Αντώνη Αστρινάκη και τη Λίλυ Στυλιανούδη, καθηγητές πα-
νεπιστηµίου, που έκαναν κάποιες προτάσεις σε ό,τι αφορά την
πάταξη της οπαδικής βίας. 

Επειδή ο όρος χουλιγκανισµός, ξέρετε, δεν είναι επιστηµονι-
κός όρος, θα πρέπει τουλάχιστον να τις δούµε αυτές τις πανεπι-
στηµιακές µελέτες -και εγώ τις διάβασα προσεκτικά-, για να
δούµε πραγµατικά ότι είναι ένα φαινόµενο το οποίο είναι µε την
πολυνοµία. Δηλαδή έρχεται ο ν.1646 του 1986, έρχεται ο ν.4725
του 1999 που µιλάει για κάµερες, έρχεται ο ν.3057 του 2002, έρ-
χεται ο ν.4908 του 2022 και βλέπουµε ότι αυτή η πολυνοµία δεν
έχει οδηγήσει πουθενά. Άρα καλό είναι κάποιους πανεπιστηµια-
κούς να τους έχουµε µέντορες, να δούµε µέσα από το επίσταµαι,
ως επαΐοντες, τι έχουν εκπονήσει γι’ αυτό το ζήτηµα. 

Από εκεί και πέρα, γι’ αυτό που λέµε για ψηφιοποίηση των
αθλητικών εγκαταστάσεων, στην εκλογική µου περιφέρεια, στις
Σέρρες, το γήπεδο του Πανσερραϊκού κρίθηκε ακατάλληλο. Προ-
σέξτε όµως. Το στέγαστρο, λέει, ήταν επικίνδυνο. Πέρυσι που ο
Πανσερραϊκός δεν ήταν στη Σούπερ Λίγκα δεν κινδύνευαν αν-
θρώπινες ψυχές; Δεν πήγαιναν µέσα οι άνθρωποι να παρακολου-
θήσουν σε µικρότερη κατηγορία αγώνες; 

Δηλαδή όταν ο Πανσερραϊκός αγωνιζόταν στη µικρότερη κα-
τηγορία δεν ελλοχεύει ο κίνδυνος για τις ανθρώπινες ψυχές και
όταν ερχόµαστε στην εµπορευµατοποίηση των πάντων, στις µε-
γάλες κατηγορίες, µόνο µάς ενδιαφέρει που θα πάρουµε το VAR
ή πού θα µπουν οι ηλεκτρονικές πινακίδες; Δηλαδή δεν µπαίνουν
θεατές σε µικρότερες κατηγορίες; Ακούγεται λίγο οξύµωρο,
αλλά αυτή είναι µια πικρή αλήθεια. 

Ξέρετε, κακά τα ψέµατα, ο αθλητισµός είναι εµπορευµατοποι-
ηµένος. Δεν µπορούµε να πάµε κόντρα σε µια εµπορευµατοποί-
ηση. Ένας αθλητισµός που τζογάρει και αυτή τη στιγµή εθίζουµε
σε τζόγο δυστυχώς πάρα πολύ κόσµο -όχι εµείς, είναι η παγκο-
σµιοποίηση, είναι το σύστηµα, δεν αντιλέγω- για το πόσες φορές
ο παίκτης φτερνίστηκε, ξύστηκε, αερίστηκε και τρέχουν τα παιδιά
στους bookmakers, στα στοιχήµατα. Ξέρετε, το στοίχηµα προ-
καλεί µίσος, όταν χάνεις τα λεφτά σου και θεωρείς υπεύθυνη µια
οµάδα. Όλα, λέει, θεραπεύονται, εκτός από τον τζόγο. Άρα το
ξεφτιλίσαµε στο θέµα του τζόγου και δη στη νεολαία, που επη-
ρεάζεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για να µη µακρηγορήσω, γιατί είµαστε στο προβλεπόµενο εκ
του κοινοβουλευτισµού και κανονισµού χρόνο, να επαναλάβω
απλά τις δέκα προτάσεις της Ελληνικής Λύσης. 

Κατ’ αρχάς µιλάµε για θέσπιση οικογενειακού εισιτηρίου υπο-
χρεωτικά πλέον στις οµάδες, δωρεάν για εφήβους έως δεκα-
πέντε ετών, ανάλογα µε τη χωρητικότητα, τουλάχιστον για το
10% των θέσεων, θέσπιση δωρεάν γυναικείου εισιτηρίου για κο-
ρίτσια µέχρι δεκαεπτά ετών -είναι πάρα πολύ καλό να βάλουµε
το γυναικείο φύλο, να εξωραΐσουµε λίγο τα πράγµατα απέναντι
στη διαχείριση συναισθηµάτων στα γήπεδα- και να είναι υποχρε-
ωτικό τουλάχιστον έναντι της χωρητικότητας 10%. Έκπτωση στα
γυναικεία εισιτήρια της τάξης τού 50% και θέσπιση, βέβαια, οι-
κογενειακού εισιτηρίου. Κάποια από αυτά φυσικά τα έχετε σκε-
φτεί. Το θέµα είναι να γίνουν υποχρεωτικά για τις ΠΑΕ.

Ανάρτηση -προσέξτε τώρα, έχει τον ρόλο της- ειδικής µαρµά-
ρινης πλάκας σε εµφανές σηµείο περίοπτης θέσης του κάθε γη-
πέδου, κάτι που έκανε και η ιταλική οµοσπονδία, διότι, όταν θα
πηγαίνει ο γονιός µε τα παιδιά του στο γήπεδο, πρέπει να βλέπει
και αυτά τα ονόµατα µε τα θύµατα και να λέει στα παιδιά του, ως
παράδειγµα προς αποφυγή «ήταν εγκληµατικές ενέργειες». 

Θα πρέπει στις αναµεταδόσεις των αγώνων να υπάρχουν µη-
νύµατα κατά της βίας. Θα πρέπει στις µπουτίκ των οµάδων ό,τι
σουβενίρ πουλάνε να γράφονται επάνω µηνύµατα κατά της βίας.
Για τους εκφωνητές -σας µιλάω βιωµατικά, διότι ήµουν εκφωνη-
τής σε γήπεδα Δράµα, Καβάλα, Σέρρες, πάνω από µια τριακον-
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ταετία-, ο εκφωνητής γηπέδων µπορεί να παίξει σηµαντικό ρόλο,
µπορεί να κατευνάσει τα πνεύµατα, να έχει πραγµατικά έναν χα-
ρακτήρα που πρέπει να έχει και άρα πρέπει να ελέγχεται.

Να γίνουν οµάδες δράσης µέσω των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης, τους οποίους, κύριε Βρούτση, έχετε υπηρετήσει και
στον Α’ και στο Β’ βαθµό, κατά τα πρότυπα της πάταξης των ναρ-
κωτικών. Δηλαδή θα πρέπει να γίνουν οµάδες δράσης, όπου οι
γονείς θα ενηµερώνονται από ειδικούς πώς αντιµετωπίζεται µια
παραβατική συµπεριφορά που θα δουν στα παιδιά τους στο
σπίτι.

Σχετικά µε τους συνδέσµους, καλό θα είναι οι «αρχηγοί» του-
λάχιστον των συνδέσµων, κατά τα ιταλικά και ισπανικά πρότυπα,
να παρακολουθούν κάποια ειδικά σεµινάρια συµπεριφοράς. 

Όλα αυτά θα παίξουν τον ρόλο τους και επιτέλους και στο
προσωπικό της σεκιούριτι, το οποίο έπρεπε να κληθεί ήδη στην
επιτροπή, όπως ζητήσαµε εµείς ως Ελληνική Λύση. 

Εν κατακλείδι, ακούστε να δείτε, υπάρχουν οι ζωντανοί νεκροί
ενός θύµατος, του οποίου η ψυχή του έφυγε, υπάρχουν και οι
ζωντανοί νεκροί όµως και του θύτη, από την οικογένειά του
µιλάω. Δεν µπορεί συλλήβδην οι ποινές να είναι ισοπεδωτικές και
οριζόντιες για όλους, «όλοι φταίνε, θα πληρώσουν».

Υπάρχει η οικογένεια του θύτη, διότι υπάρχουν από πίσω
αδέρφια, γονείς, ανίψια, εγγόνια. Συλλήβδην τους ισοπεδώνουµε
και αυτούς, για ένα µέλος της οικογένειας που µπορεί να είχε
παραβατική, έκνοµη συµπεριφορά, να µην είχε σωστή διαχείριση
συναισθηµάτων, να υπέπεσε σε ένα ειδεχθέστατο έγκληµα ή να
είναι υπεύθυνος. Δεν µπορεί όµως ο αδερφός, η αδερφή, ανίψι,
ο εγγονός να σπιλώνεται και να αµαυρώνεται το όνοµά του. Εδώ
θα πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί, αν θέλετε, και στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης το πώς συλλήβδην όλους αυτούς
τους ανθρώπους τούς ρίχνουν στον Καιάδα. Πρέπει να είµαστε
προσεκτικοί. 

Πρέπει να είµαστε προσεκτικοί σίγουρα στην οικογένεια του
θύµατος, το οποίο είναι τραγικό -δεν το συζητάµε-, αλλά και στην
οικογένεια επίσης του θύτη, που κι αυτή πρέπει να προστατευθεί. 

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Βουνάργου Ηλείας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νίκης, ο κ. Ανδρέας Βορύλλας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

καλούµαστε να εγκρίνουµε το σχέδιο νόµου µε θέµα τη λήψη µέ-
τρων για την αποτροπή, αντιµετώπιση και την καταπολέµηση της
βίας στο πλαίσιο αθλητικών συναντήσεων, το οποίο κατέθεσε η
Κυβέρνηση προς έγκριση. 

Σε λιγότερο από έναν χρόνο είχαµε βαριά φαινόµενα αθλητι-
κής βίας, µε αποκορύφωµα τις δολοφονίες του Άλκη Καµπανού
στη Θεσσαλονίκη και του Μιχάλη Κατσουρή από Κροάτες χού-
λιγκαν να διασχίζουν ανενόχλητοι τη χώρα και να φτάνουν στο
γήπεδο της Νέας Φιλαδέλφειας, στην ΑΕΚ. Και, τέλος, έχουµε
τη δολοφονία του αστυνοµικού Γιώργου Λιγγερίδη από ναυτική
φωτοβολίδα στα επεισόδια του Ρέντη. 

Δυστυχώς έπρεπε να έχουµε θύµατα, για να αναλάβει νοµο-
θετική πρωτοβουλία η Κυβέρνηση µε στόχο την αντιµετώπιση και
την καταπολέµηση της βίας στο πλαίσιο αθλητικών συναντή-
σεων. Το φαινόµενο της βίας στις αθλητικές συναντήσεις υπήρξε
για αρκετές δεκαετίες σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες, ωστόσο µε

σοβαρή και µακροχρόνια προσπάθεια έχει περιοριστεί. 
Χαρακτηριστικό παράδειγµα αθλητικής βίας ήταν η τραγωδία

στο γήπεδο του Χέιζελ των Βρυξελλών στον τελικό του Ευρωπαϊ-
κού Κυπέλλου το 1985, µεταξύ Λίβερπουλ και Γιουβέντους.
Τριάντα εννέα άτοµα έχασαν τη ζωή τους. Οι αγγλικές οµάδες
µε απόφαση της UEFA τιµωρήθηκαν µε ποινή πέντε έτη αποκλει-
σµού, ενώ η Λίβερπουλ µε έξι έτη. 

Πέραν των σκληρών µέτρων που έλαβε η κυβέρνηση Θάτσερ,
το σηµαντικότερο ήταν ότι οι διοικήσεις των οµάδων συνειδητο-
ποίησαν ότι, αν οι ίδιες βοηθήσουν στην υλοποίηση των σχεδίων
κατά της αθλητικής βίας, µπορούν να κερδίσουν εκατοντάδες
εκατοµµύρια. Βέβαια δεν µπορούν όλες οι χώρες να συγκριθούν
µε την Αγγλία αναφορικά µε τα κέρδη που µπορούν να αποκοµί-
σουν οι οµάδες. 

Το σίγουρο, όµως, είναι ότι το παράδειγµα της Αγγλίας δείχνει
ότι το φαινόµενο του χουλιγκανισµού δεν αντιµετωπίζεται µόνο
µε αυστηρά οριζόντια µέτρα, αλλά και µε τη συµβολή των οµά-
δων, οι οποίες µε το κατάλληλο δέλεαρ µπορούν να περιφρου-
ρήσουν το προϊόν και τα γήπεδά τους. 

Από το παραπάνω παράδειγµα είναι φανερό πως η πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου για τα έκτακτα µέτρα απαγόρευσης διά-
θεσης εισιτηρίων και παρουσίας θεατών σε αγώνες ποδοσφαίρου
ήταν αναχρονιστικό µέτρο, περιορισµένου και προσωρινού χαρα-
κτήρα. Το κόµµα µας πιστεύει ότι θα πρέπει να ληφθούν µέτρα
που να ωθούν τις οµάδες να αναλάβουν δράση κατά της αθλητι-
κής βίας. Το παράδειγµα της Αγγλίας είναι χαρακτηριστικό.

Για τον παραπάνω λόγο το κόµµα µας θα καταψηφίσει την κύ-
ρωση της εν λόγω πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. Το κόµµα
µας έχει προτείνει ουσιαστικά µέτρα κατά της αθλητικής βίας,
τα οποία είναι τα κάτωθι:

Την είσοδο στα γήπεδα µε ισχυρή ταυτοποίηση, την ουσια-
στική λειτουργία συστηµάτων εποπτείας µε κάµερες υψηλής ευ-
κρίνειας, υπό την προϋπόθεση της έκδοσης θετικής
γνωµοδότησης για το συγκεκριµένο ζήτηµα από την Αρχή Προ-
στασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, να υπάρξει υπο-
χρεωτική αρίθµηση θέσεων, µόνο ονοµαστικές θέσεις και
απαγόρευση µεταβίβασής τους, η ευθύνη για τον έλεγχο των γη-
πέδων και των περιβαλλόντων χώρων να περάσει στις ανώνυµες
αθλητικές εταιρείες που τα χρησιµοποιούν, περιοδική ή και ισό-
βια απαγόρευση εισόδου στα γήπεδα όσων έχουν καταδικαστεί
για επεισόδια αθλητικής βίας, οι ποινές για επεισόδια αθλητικής
βίας να µην έχουν ανασταλτικό χαρακτήρα, οι καταδικασµένοι
να οδηγούνται στη φυλακή για έκτιση των ποινών τους, σε δο-
λοφονικά επεισόδια να προβλέπεται η αποβολή αθλητικών οµά-
δων από τα πρωταθλήµατα ή ο πλήρης µηδενισµός τους. 

Δεν θα πρέπει να ξεχνάµε τους εργαζοµένους σε αθλητικές
εγκαταστάσεις και τα παρεµφερή επαγγέλµατα. Θα πρέπει σε
περίπτωση τιµωρίας αθλητικού συλλόγου αυτός να είναι υπό-
χρεος στην καταβολή των µισθών και αποζηµιώσεών τους. 

Το νοµοσχέδιο που φέρνει προς έγκριση η Κυβέρνηση έχει
ορισµένα θετικά σηµεία. Πολλά από αυτά περιλαµβάνονται και
στις προτάσεις του κόµµατός µας. Ωστόσο δεν περιλαµβάνονται
διατάξεις περί της αποζηµίωσης των θυµάτων από τη ρήτρα πα-
ραβατικότητας και για την προστασία διαιτητών, παρατηρητών
αγώνων και γενικότερα αξιωµατούχων της διαιτησίας. 

Ο ποδοσφαιροκεντρικός χαρακτήρας του νοµοσχεδίου προ-
φανώς αγνοεί ότι τα περισσότερα εκ των επεισοδίων ή και των
δολοφονικών ενεργειών µπορούν να συµβούν είτε εκτός αθλητι-
κών εγκαταστάσεων είτε µε αφορµή άλλη αθλητική συνάντηση. 

Να σηµειώσουµε πως πριν λίγες µέρες είχαµε επίθεση από
αγνώστους στη σύντροφο του Αναπληρωτή Προέδρου της Κεν-
τρικής Επιτροπής Διαιτησίας Σταύρου Μάνταλου έξω από την
οικία τους, οι οποίοι τη χτύπησαν και πριν αποµακρυνθούν της
είπαν: «Αυτό είναι µήνυµα για τον Μάνταλο». Υπήρξαν και άλλες
παρόµοιες επιθέσεις, όπως η εµπρηστική επίθεση σε σπίτι διαι-
τητή, ο οποίος ανέβηκε στην ταράτσα για να σωθεί, ρίψεις µο-
λότοφ σε πολυκατοικία που έµενε διαιτητής και οι λοιποί ένοικοι,
έντροµοι, του ζήτησαν να αποχωρήσει από το διαµέρισµά του,
κλοπή και σοβαρές φθορές σε αυτοκίνητο παράγοντα της διαι-
τησίας. 

Θα θέλαµε το νοµοσχέδιο να υιοθετήσει τις ποινές που προ-
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τείνουµε, όπως την απαγόρευση εισόδου στα γήπεδα όσων
έχουν καταδικαστεί για επεισόδια αθλητικής βίας, τον µη ανα-
σταλτικό χαρακτήρα τους και την αποβολή αθλητικών οµάδων
από τα πρωταθλήµατα ή τον πλήρη µηδενισµό τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Επίσης εντοπίζουµε ορισµένες ελλείψεις και γι’ αυτόν τον λόγο
προτείνουµε τις εξής βελτιώσεις και προσθήκες. Στο άρθρο 3 και
στην τροποποίηση της παραγράφου 1 του άρθρου 41Α του
ν.2725/1999, περί σύστασης και διορισµού προέδρου, αντιπρο-
έδρου και µελών της Διαρκούς Επιτροπής Αντιµετώπισης Βίας,
το στοιχείο B’ να αντικατασταθεί µε εν ενεργεία δικαστικό λει-
τουργό και όχι συνταξιούχο, ο οποίος και θα προεδρεύει της επι-
τροπής. Με αυτόν τον τρόπο ενισχύουµε ακόµα περισσότερο
θεσµικά τη συγκρότηση και τη λειτουργία της επιτροπής, η οποία
έχει αυξηµένες δραστηριότητες. 

Με το άρθρο 3 η Διαρκής Επιτροπή Αντιµετώπισης της Βίας
καλείται να υπερκαλύψει τη δικαιοδοσία των πειθαρχικών οργά-
νων του ν.2725/1999, τόσο αυτών που απαρτίζονται από τακτι-
κούς δικαστές όσο και των έτερων πειθαρχικών οργάνων των
λοιπών αθλητικών οµοσπονδιών. 

Αναβαθµίζει τον ρόλο της ΔΕΑΒ, η οποία από ένα κατ’ εξοχήν
γνωµοδοτικό όργανο, που τουλάχιστον λειτουργούσε µέχρι σή-
µερα, καθίσταται ένας υπερδικαιοδοτικός φορέας, ο οποίος ανα-
λαµβάνει την επιβολή των αυτοµατοποιηµένων κυρώσεων υπό
αίρεση. Εισάγεται δηλαδή το πρωτοφανές, ένα όργανο να δια-
θέτει µεν δέσµια αρµοδιότητα, εάν όµως αδρανεί, τελικώς του
αφαιρείται αρµοδιότητα και αποφασίζει ο αρµόδιος Υπουργός.
Δηλαδή η Κυβέρνηση από τη µία επιθυµεί την ενίσχυση της
ΔΕΑΒ, από την άλλη όµως την αντιµετωπίζει µε λειτουργική δυ-
σπιστία.

Στο άρθρο 3 και στην τροποποίηση της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 41Α του ν.2725/1999 στο έργο της Διαρκούς Επιτροπής Αν-
τιµετώπισης της Βίας προτείνουµε την προσθήκη νέων
παραγράφων µε τις εξής αρµοδιότητες: τήρηση ειδικού µη-
τρώου µε φυσικά πρόσωπα που τους έχει τεθεί περιοδική ή ισό-
βια απαγόρευση εισόδου στα γήπεδα κατόπιν καταδίκης για
επεισόδια αθλητικής βίας, τήρηση αρχείου µε οπτικό υλικό για
χρήση από τις αρµόδιες αρχές µετά από επεισόδια βίας εντός
και εκτός αθλητικών εγκαταστάσεων µε την έγκριση της Αρχής
Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, επικοινωνία
και ανταλλαγή πληροφοριών µε αντίστοιχες επιτροπές χωρών
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη λήψη προληπτικών µέ-
τρων, υιοθέτηση βέλτιστων πρακτικών στον τοµέα της εκπαίδευ-
σης κατά της βίας. 

Για παράδειγµα, στη Γερµανία περισσότερες από εξήντα κοι-
νωνικό-παιδαγωγικές οργανώσεις ενηµερώνουν και εκπαιδεύουν
νεαρούς φιλάθλους σχετικά µε τον οπαδικό εξτρεµισµό. Χρηµα-
τοδοτούνται από τις ίδιες τις οµάδες, την εθνική οµάδα ποδο-
σφαίρου της Γερµανίας και διάφορες τοπικές και οµοσπονδιακές
αρχές. Ο στόχος αυτών των οργανώσεων είναι εξαιρετικά απλός.
Παρεισφρέουν εντός των κόλπων των οργανωµένων οπαδών και
προσπαθούν να ωθήσουν τους νεαρούς φιλάθλους να αξιοποι-
ήσουν την ενέργειά τους µε θετικό τρόπο. 

Στο άρθρο 4 η σύσταση της Εθνικής Επιτροπής Συντονισµού
αποτελεί απλά µεταφύτευση των προβλέψεων της Σύµβασης
Σεντ Ντενί, χωρίς προηγούµενη αξιολόγηση ή συγκεκριµενοποί-
ηση του ρόλου της. Αναφέρεται πως είναι συλλογικό όργανο στο
οποίο ανατίθεται το έργο του συντονισµού µεταξύ των αρµόδιων
φορέων, χωρίς να κατονοµάζει ποιοι είναι οι αρµόδιοι φορείς και
ποιες οι υποχρεώσεις απέναντι στην επιτροπή. 

Στο άρθρο 6 και στην τροποποίηση του άρθρου 41Α του
ν.2725/1999, σχετικά µε τη λειτουργία πλατφόρµας ταυτοποί-
ησης κατόχων αθλητικών εισιτηρίων, να προστεθεί ιδιαίτερη πα-
ράγραφος, όπου να ορίζεται ότι η ηλεκτρονική πλατφόρµα
ταυτοποίησης κατόχων αθλητικών εισιτηρίων δεν θα επιτρέπει
την έκδοση εισιτηρίων σε πρόσωπα που περιλαµβάνονται στο ει-
δικό µητρώο µε όσους έχει τεθεί περιοδική ή ισόβια απαγόρευση
εισόδου στα γήπεδα. 

Στο άρθρο 10 και στην προσθήκη του άρθρου 1Β του
ν.4326/2015, περί της καθιέρωσης ρήτρας παραβατικότητας για

τις αθλητικές ανώνυµες εταιρείες, τµήµατα αµειβοµένων αθλη-
τών και ερασιτεχνικά σωµατεία, που είναι αποδέκτες της προ-
βλεπόµενης χρηµατοδότησης από τη φορολογία των κερδών
των παικτών στοιχήµατος, η αποµείωση της χρηµατοδότησης σε
περίπτωση παραβατικών συµπεριφορών σε αθλητικά σωµατεία
να διατίθεται και στα θύµατα αθλητικής βίας. 

Θεωρούµε σοβαρή αδυναµία ότι, µαζί µε την καθιέρωση της
ρήτρας παραβατικότητας, δεν ορίζονται τα κριτήρια και τα πο-
σοστά αποµείωσης της χρηµατοδότησης, ενώ ο νόµος δίνει την
εξουσία στον εκάστοτε Υπουργό για την έκδοση υπουργικής
απόφασης, που να αποφασίζει κατά το δοκούν τα κριτήρια και
τα αντίστοιχα ποσοστά αποµείωσης της χρηµατοδότησης. 

Το άρθρο 11 και στην τροποποίηση του άρθρου 41Β του ν.
2725/1999 (Α’121), περί λεσχών φιλάθλων, γίνεται µια προσπά-
θεια να µειωθεί ο αριθµός τους σε µία ανά έµβληµα, µολονότι
και σήµερα ισχύει το ίδιο, ενώ είναι προβληµατικό και ασαφές το
τι θα γίνει αν ιδρυθούν σωµατεία, όχι µε τη µορφή λεσχών, τα
οποία θα επιδιώκουν κοινούς σκοπούς µε τις λέσχες. Με το
σχήµα που προωθείται θα εµπλέκεται λέσχη αναγνωρισµένη από
την ΠΑΕ, µολονότι τα επεισόδια θα διεξάγονται σε µπασκετικό
αγώνα.

Στο άρθρο 13, «Υποχρεώσεις αθλητικών φορέων - Μέτρα
αστυνόµευσης εκδηλώσεων», ορίζεται ότι η αρµοδιότητα για την
τήρηση της τάξης κατά τις αθλητικές συναντήσεις εντός και
εκτός των αγωνιστικών χώρων ανήκει στην Ελληνική Αστυνοµία
ή στο Λιµενικό Σώµα - Ελληνική Ακτοφυλακή, εφόσον η αθλητική
συνάντηση διεξάγεται σε περιοχή δικαιοδοσίας τους. 

Πιστεύουµε ότι οι αθλητικές συναντήσεις, είτε αυτές είναι µε-
ταξύ ΠΑΕ - ΚΑΕ και λοιπών ανωνύµων εταιρειών είτε µεταξύ ερα-
σιτεχνικών σωµατείων, θα πρέπει να εποπτεύονται µεν από το
κράτος, αλλά η ευθύνη για όσα συµβούν στον εκάστοτε αθλητικό
χώρο να βαρύνει τα αθλητικά σωµατεία. Προς τούτο θα πρέπει
κι αυτά να έχουν αυξηµένη δικαιοδοσία για ενέργειες εντός του
γηπέδου, προκειµένου να προστατέψουν την οµαλή διεξαγωγή
αγώνων, δικαίωµα στα σωµατεία να απαγορεύουν την είσοδο
στον οποιονδήποτε θεωρούν τα ίδια ότι θέτει σε κίνδυνο την
ασφάλεια του αγώνα µε την παρουσία του, δικαίωµα να ασκούν
τα ίδια σωµατικό έλεγχο, µε οποιονδήποτε τρόπο και τεχνολο-
γικά µέσα, παρουσία αστυνοµικού, προκειµένου να διασφαλιστεί
η ευπρέπεια και ο ουσιαστικός έλεγχος, δικαίωµα να υποδει-
κνύουν στις αστυνοµικές αρχές ποιοι επιθυµούν να ελεγχθούν
για κατοχή παράνοµων υλών, υλικών και οπλισµού, όπως φωτο-
βολίδες, µολότοφ, µαχαίρια, λοστοί, δικαίωµα να αποβάλλουν
από το γήπεδο οποιονδήποτε επιθυµούν, εφόσον έχει καταγρα-
φεί από το κλειστό κύκλωµα κάποια ενέργειά του που θέτει σε
κίνδυνο την ασφάλεια του αγώνα. 

Σε περίπτωση εκτεταµένων επεισοδίων, που θα χρειαστούν
παρέµβαση της αστυνοµίας -ΜΑΤ κ.λπ.-, τα υπεύθυνα σωµατεία
θα καταβάλλουν αποζηµίωση στην ΕΛ.ΑΣ. ίση µε δέκα φορές το
ηµεροµίσθιο κάθε απασχολούµενου οργάνου της τάξης. Η σχε-
τική αποζηµίωση θα εισπράττεται άµεσα εντός δεκαπέντε ηµε-
ρών, µέσω της ρήτρας παραβατικότητας, δηλαδή από τη
φορολογία των κερδών των παικτών στοιχήµατος και θα αποδί-
δεται ως έκτακτο επίδοµα στα όργανα της τάξης που κλήθηκαν
για την αντιµετώπιση των επεισοδίων. 

Εισάγονται διακεκριµένες ποινικές µορφές δηµοσίων δηλώ-
σεων, που παροτρύνουν, υποκινούν, ενθαρρύνουν ή διευκολύ-
νουν µε οποιονδήποτε τρόπο και ιδίως δηµόσια ή διά του
έντυπου, ηλεκτρονικού Τύπου ή του διαδικτύου µεµονωµένα,
άτοµα ή οργανωµένες οµάδες προσώπων, για να διαπράξουν
αδικήµατα σχετικά µε την αθλητική βία. Προφανώς η περαιτέρω
ποινικοποίηση και αυστηροποίηση των εν λόγω πράξεων θέτει
ζήτηµα συµβατότητας µε τα “SLAPPS”, δηλαδή τις στρατηγικές
νοµικές αγωγές κατά της ελευθερίας έκφρασης στον αθλητισµό,
ιδίως από πρόσωπα που ασκούν δηµοσιογραφικό λειτούργηµα,
όπως η δίωξη του δηµοσιογράφου Παπαθεοδώρου από τον
πρώην Υπουργό Αθλητισµού κ. Λευτέρη Αυγενάκη. 

Η Νίκη αισθανόµενη χρέος τιµής απέναντι στα θύµατα αθλη-
τικής βίας, θα καταψηφίσει το παρόν νοµοσχέδιο, διότι δεν λαµ-
βάνεται πρόνοια για την αποζηµίωση των θυµάτων αθλητικής
βίας µέσω της ρήτρας παραβατικότητας, αλλά και της προστα-
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σίας των διαιτητών παρατηρητών αγώνων και γενικότερα αξιω-
µατούχων της διαιτησίας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ζητήσει τώρα ο Υπουργός, ο κ. Βρούτσης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε η ώρα µου να µιλήσω, να
τοποθετηθώ, για ένα νοµοσχέδιο για το οποίο οφείλω κατ’ αρχάς
να καταθέσω ένα µεγάλο ευχαριστώ, όπως έκανα και στο κλεί-
σιµο της επιτροπής, προς όλα τα κόµµατα, προς όλους τους ει-
σηγητές και αυτό το κάνω συνειδητά, διότι σε όλη τη διαδικασία
της συζήτησης δεν είδα να υπάρχουν ουσιαστικές αποκλίσεις. Δέ-
χοµαι κατά βάση ότι υπάρχουν κριτικές υπό την έννοια του αυτο-
νόητου, τα κόµµατα κάνουν την κριτική τους, αυτός είναι ρόλος
τους, το δέχοµαι. Στην ουσία, όµως, νοµίζω ότι όλοι συγκλίνουµε
και συγκλίνουµε σε κάποιες βασικές αρχές και αυτό πιστοποι-
ήθηκε ήδη και στις επιτροπές και µέχρι τώρα από τη συζήτηση
από τους εισηγητές, σε βασικές αρχές που µας ενώνουν. 

Οι βασικές αυτές αρχές λένε ότι αθλητισµός ενώνει και δεν δι-
χάζει, ότι ο αθλητισµός δεν έχει χρώµα, ότι ο αθλητισµός δεν
είναι προνοµιακό πεδίο για κανένα κόµµα, ότι η βία στον αθλητι-
σµό µάς βρίσκει απέναντι όλους και ότι στο τέλος-τέλος αυτό το
οποίο επιδιώκουµε όλοι είναι ένας αθλητισµός µε αξίες, ένας
αθλητισµός που αξίζουµε ως χώρα, µία χώρα που γέννησε τον
αθλητισµό, µια χώρα που γέννησε τους Ολυµπιακούς Αγώνες,
µια χώρα που µας κάνει περήφανους εµάς τους Έλληνες για την
καταγωγή µας, την ιστορία µας και τον πολιτισµό µας. 

Αυτός είναι ο αθλητισµός που θέλουµε και αυτός ο αθλητισµός
ενώνει όλη τη Βουλή. Γι’ αυτό καταθέτω ένα ευχαριστώ δηµόσια
και στα κόµµατα που ήδη τοποθετήθηκαν ότι ψηφίζουν το νοµο-
σχέδιο και σε εκείνα που δηλώνουν ότι δεν θα το ψηφίσουν, αλλά
βλέπουν θετικές διατάξεις, γιατί πολύ απλά ούτε ένα κόµµα δεν
διαφώνησε µε τις βασικές αρχές του νοµοσχεδίου. Βασικές
αρχές του νοµοσχεδίου είναι µια µεγάλη µεταρρύθµιση, η οποία
έρχεται, όπως είπα και στην επιτροπή, όχι να ανακαλύψει την
Αµερική, δεν ανακαλύπτουµε την Αµερική, ουσιαστικά κάνουµε
πολιτικές που υλοποιούν πράγµατα που εφαρµόζονται ήδη σε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Ένα στοιχείο κριτικής που θα µπορούσε να ασκηθεί, και το δέ-
χοµαι, είναι γιατί αργήσαµε. Ναι, εδώ πράγµατι αργήσαµε. Αρ-
γήσαµε να υλοποιήσουµε πράγµατα που ήδη εφαρµόζονται σε
άλλες χώρες. Διαχρονικά, όµως, πρέπει να αναγνωρίσω τη συµ-
βολή πολλών προκατόχων Υπουργών. Του Ανδρέα του Φούρα,
µε τον εµβληµατικό νόµο του 1999, ο οποίος πραγµατικά θεµε-
λίωσε -στο ΠΑΣΟΚ ήταν- έναν νόµο για τον αθλητισµό, στον
οποίο πάνω εκεί χτίστηκαν πολλές πολιτικές σε επίπεδο νοµοθε-
τικών πρωτοβουλιών. Τον Γιώργο τον Ορφανό, ο οποίος πραγ-
µατικά έδειξε έναν δρόµο ο οποίος προέβλεψε την ανάγκη να
υπάρχουν κάµερες. Δυστυχώς, η νοµοθετική πρωτοβουλία της
τότε κυβέρνησης ήταν ελλιπής, είχε κενά και έτσι δεν υλοποι-
ήθηκε ποτέ το ζήτηµα των καµερών, έτσι όπως έρχεται σήµερα
µε ακρίβεια να υλοποιηθεί διά µέσου του νόµου. 

Ήταν ο Σταύρος Κοντονής του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος σωστά προ-
έβλεψε τότε, διέβλεψε την ανάγκη ταυτοποίησης των προσώπων
που µπαίνουν µέσα στα γήπεδα. Θέσπισε νοµοθετικά την κάρτα
φιλάθλου, η οποία δεν εφαρµόστηκε ούτε µετά από πέντε χρόνια
ΣΥΡΙΖΑ, γιατί απλά ήταν ατελέσφορη, δεν µπορούσε να υλοποι-
ηθεί. Ήρθε ο Λευτέρης ο Αυγενάκης, θέσπισε το 2022 το πιο αυ-
στηρό πλαίσιο σε επίπεδο αθλητικής νοµοθεσίας στην Ευρώπη.
Έχουµε το πιο αυστηρό πλαίσιο, έχουµε το ιδιώνυµο, κάτι που
δεν υπάρχει σε όλη την Ευρώπη συγκριτικά σκληρότερο σε επί-
πεδο νοµοθετικής κύρωσης, και γι’ αυτό ακριβώς δεν φέρνουµε
καµµία διάταξη νόµου ποινική πάνω στα ζητήµατα της αθλητικής
βίας, γιατί έχουµε φτάσει στην οροφή. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Κανένας δεν διαφώνησε µε τις βασικές αρχές του νοµοσχε-
δίου ούτε µε τις κάµερες είπε κάποιο κόµµα να µην τις εφαρµό-
σουµε ούτε µε το θέµα της ταυτοποίησης, κανένα κόµµα δεν είπε
να µην τις εφαρµόσουµε, τώρα που µπορούµε και περιγράφεται

αναλυτικά στο νοµοσχέδιο. Κανένα κόµµα δεν είπε να µην υπάρ-
χουν διοικητικές κυρώσεις, πολύ αυστηρές. Κανένα κόµµα δεν
είπε ότι διαφωνεί µε τις διοικητικές κυρώσεις. Κανένα κόµµα δεν
είπε ότι διαφωνεί µε τη ρήτρα παραβατικότητας και κανένα
κόµµα δεν είπε ότι διαφωνεί µε τη µεγάλη µεταρρύθµιση του e-
Kouros. 

Άρα, λοιπόν, εγώ το εκλαµβάνω, από τη στιγµή που κανένα
κόµµα δεν διαφωνεί µε τις βασικές αρχές του νοµοσχεδίου, ότι
υπάρχει µια «οµόφωνη», επιτρέψτε µου να µεταφράσω, αποδοχή
της νοµοθετικής πρωτοβουλίας της Κυβέρνησης, γιατί, όπως
είπα και στην αρχή, ο αθλητισµός ενώνει και σε καµµία περί-
πτωση δεν ερχόµαστε να πούµε ότι εµείς κάνουµε κάτι που δεν
έγινε στο παρελθόν. 

Βεβαίως, ερχόµαστε να χτίσουµε και όχι να γκρεµίσουµε, να
οικοδοµήσουµε πάνω σε ό,τι νοµοθετικό περιβάλλον βρήκαµε,
εκτάκτως, όµως, εκτάκτως για ένα γεγονός το οποίο είναι ντρο-
πιαστικό για τον αθλητισµό. Οι εγκληµατικές ενέργειες που έγι-
ναν, αυτή η αθλητική βία, που δεν µας βρίσκει σύµφωνους και
βρίσκει όλα τα κόµµατα απέναντι, µας οδηγεί σε µία πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου. 

Δύο µήνες κλείσαµε τα γήπεδα οριζόντια, από τις 12 Δεκεµ-
βρίου µέχρι τις 10 Φεβρουαρίου, θα εξηγήσω τι κάναµε και τι θα
εξελιχθεί από κει και πέρα. Αλλά µου δίνεται η αφορµή µε τις το-
ποθετήσεις και Αρχηγών κοµµάτων και εισηγητών, να κάνω κά-
ποιες διευκρινιστικές αναλύσεις σε δύο, τρία ζητήµατα τα οποία
τέθηκαν στην αρχή και τα οποία θεωρώ ότι είναι χρήσιµα για τη
συζήτησή µας. 

Ο κ. Κουτσούµπας, ο Αρχηγός του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας. Τον άκουσα µε προσοχή, δικές του απόψεις, δικές του
ιδέες για ένα άλλο περιβάλλον του αθλητισµού, το πού υπάρχει
αυτό στον κόσµο, δεν ξέρω. Συµφωνώ, όµως, σε δύο σηµεία κρί-
σιµα, στο ζήτηµα που αναδεικνύει ως κυριαρχικό το ζήτηµα
αθλητισµός για όλους και στο ζήτηµα το οποίο αφορά τον σχο-
λικό αθλητισµό. Και εξηγούµαι. Αυτά, εκτός νοµοσχεδίου αυτή
τη στιγµή, είναι δυο ζητήµατα τα οποία πρέπει να σηκώσουµε
πάρα πολύ ψηλά. 

Ναι, πράγµατι ο αθλητισµός, το είπε και ο κ. Κουτσούµπας και
συµφωνώ, είναι το αντίδοτο στη βία. Ο αθλητισµός καλλιεργεί
αξίες, καλλιεργεί συµπεριφορές, δηµιουργεί συµµετοχή στο κοι-
νωνικό σύνολο και πρέπει να δούµε τις δύο αυτές έννοιες και
τους δύο αυτούς θεσµικούς πυλώνες για τον αθλητισµό, να τις
δούµε, να επανατοποθετηθούµε πάνω σε αυτές και να σχεδιά-
σουµε πάνω σε αυτές, αλλά ουσιαστικά και αποτελεσµατικά,
γιατί και πώς; Είναι µέσα στις επτά επιµέρους µεταρρυθµίσεις
που έχω εξαγγείλει ότι θα κάνουµε µε το νοµοσχέδιο για τον
αθλητισµό, που θα έρθει σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα συ-
νολικά, οριστικά µέσα στο 2024. 

Στην καλοπροαίρετη κριτική που άκουσα περί διαβούλευσης
για αυτό το νοµοσχέδιο, σας λέω, λοιπόν, ότι έγινε εκτενής δια-
βούλευση, παρ’ ότι είχε επείγοντα χαρακτήρα, αλλά δεν πήγε µε
επείγουσες διαδικασίες νοµοθέτησης. Συνοµιλήσαµε µε όλους
τους θεσµικούς φορείς που µπορεί να συνοµιλήσει κάποιος για
ένα τέτοιο νοµοσχέδιο. Δεν µιλάω για το τυπικό µέρος της δια-
βούλευσης των δύο εβδοµάδων, που έγινε κανονικά, µιλάω ότι
συνοµιλήσαµε και ευχαριστώ και αυτούς τους θεσµικούς παρά-
γοντες: 

Με τη Super League, τον κ. Μηνά Λυσσάνδρου, ο οποίος εκ-
προσωπώντας τις ΠΑΕ ήταν συνοµιλητής όλο αυτό το διάστηµα
µε τις δικές του απόψεις κάποια πράγµατα, σε άλλα συµφωνώ,
αλλά βοήθησε πολύ πάρα πολύ στην υλοποίηση κάποιων πραγ-
µάτων τα οποία ήδη βρίσκονται σε εξέλιξη, λειτουργεί καταλυ-
τικά. Βοήθησε η ΕΠΟ, µε την οποία συνοµιλούµε, έχουµε χτίσει
ένα καλό κλίµα σχέσης. Βοήθησε η Super League στο µπάσκετ,
ο κ. Γαλατσόπουλος, µε τον οποίο συνοµιλούµε και είµαστε σε
διαρκή επαφή για το νοµοσχέδιο αλλά και τις πολιτικές που θα
ακολουθήσουµε από εδώ και πέρα. 

Συνοµιλήσαµε, κύριοι συνάδελφοι, µε όλες τις ποδοσφαιρικές
ανώνυµες εταιρείες από την αρχή, δηλαδή, θυµάστε πάρα πολύ
καλά, ενάµιση µήνα πριν όταν συναντηθήκαµε στο ΟΑΚΑ µαζί µε
όλους τους προέδρους ανωνύµων εταιρειών και εκπροσώπους
τους και καταθέσαµε ως Κυβέρνηση -τρία Υπουργεία, Προστα-
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σίας του Πολίτη, Ψηφιακής Πολιτικής και εγώ ως αρµόδιο και
επισπεύδον Υπουργείο- τις σκέψεις µας για το νοµοσχέδιο. Εί-
παµε ότι ερχόµαστε και θα κάνουµε αυτά τα πράγµατα, για να
µην αιφνιδιάσουµε. 

Και το είπαµε γιατί; Γιατί σε αυτή τη µεγάλη προσπάθεια που
θέλουµε να κάνουµε, θέλουµε µαζί µας όχι µόνο τα κόµµατα, που
είµαστε µαζί, και τις ποδοσφαιρικές ανώνυµες εταιρείες και όλο
τον αθλητισµό. 

Αυτό ήταν µια καθαρή εξήγηση, συνειδητή επιλογή, να είµαστε
σύµµαχοι µε όλο τον αθλητισµό και µε τις επαγγελµατικές οµά-
δες του ποδοσφαίρου, αυτονόητο, και µε όλο τον υπόλοιπο
αθλητισµό. Και το κάναµε πράξη έντιµα και έµπρακτα, όχι µε
λόγια. Και στη συνέχεια το προχωρήσαµε ακόµα παραπέρα, µε
βήµατα τα οποία δεν έχουν προηγούµενο ιστορικά, ναι, γιατί είναι
κάποια πράγµατα που γίνονται για πρώτη φορά. 

Φτιάξαµε τεχνικά κλιµάκια µε επικεφαλής τους τρεις Γενικούς
Γραµµατείς από τα τρία Υπουργεία, o κ. Μαυρωτάς εκ µέρους
του Υπουργείου Αθλητισµού και από κάτω µε επιστήµονες και ει-
δικούς συνεργάτες των Υπουργείων Αθλητισµού, Ψηφιακής Πο-
λιτικής και Προστασίας του Πολίτη. Και επισκεφθήκαµε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, όλα τα γήπεδα. Και εκεί ήταν ο συνδετι-
κός κρίκος της καλής σχέσης και της εµπιστοσύνης που θέλουµε
να χτίσουµε, διότι συναντηθήκαµε µε εκπροσώπους όλων των
ΠΑΕ, µε τεχνικούς συµβούλους, µε ανθρώπους που γνωρίζουν
τα συστήµατα ασφαλείας των γηπέδων. Υπήρξε επικοινωνία, κα-
ταγραφή των αδυναµιών του κάθε γηπέδου και υπήρξε αυτή η
σχέση που δεν υπήρχε στο παρελθόν. 

Και τώρα αυτή τη σχέση πάµε να τη µονιµοποιήσουµε, να την
κάνουµε µόνιµη, να είµαστε όλοι στην ίδια πλευρά του ποταµού,
απέναντι στη βία, µε αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται να αν-
τιµετωπίσει αυτό το φαινόµενο. Όµως, θα εξηγηθώ γι’ αυτό, γιατί
είναι πολύ σηµαντικό να τα ξεκαθαρίσουµε αυτά. Διότι άκουσα
και πράγµατα τα οποία ειπώθηκαν περί αντιµετώπισης οριστικά
της εγκληµατικότητας. Όχι, δεν το κάνει αυτό το νοµοσχέδιο. Και
δεν υπάρχει νοµοσχέδιο που να µπορεί να το κάνει. Η εγκληµα-
τικότητα είναι ένα κοινωνικό φαινόµενο. Διότι, αν την αντιµετω-
πίζαµε µε τους νόµους που υπάρχουν σε ποινικό επίπεδο, θα
µπορούσαν να µην υπάρχουν ούτε δολοφονίες ούτε ποινικές
συµπεριφορές, αλλά δεν είναι έτσι. Πάµε άλλο πράγµα να κά-
νουµε µε αυτό. 

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στον κ. Κουτσούµπα και σε αυτά τα δύο
κορυφαία που είπε, µε τα οποία συµφωνώ: σχολικός αθλητισµός
και αθλητισµός για όλους. Έχουν χρησιµοποιηθεί κατά κόρον
διαχρονικά και τα δύο. Δυστυχώς, στην ανάλυση που κάνω κι εγώ
και οι συνεργάτες µου και ο σχολικός αθλητισµός και ο αθλητι-
σµός για όλους δεν πέτυχαν τον σκοπό τους, αλλά η λειτουργία
τους µέχρι σήµερα ήταν και αποσπασµατική και τυχαία και ήταν
σε µια λογική συµπτωµατική, καλών προθέσεων, είτε από τον
Υπουργό Παιδείας είτε από τον Υπουργό Αθλητισµού είτε από
τον Υπουργό Εσωτερικών. 

Τι κάνουµε τώρα; Για το νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται θα πω
τη λέξη «διαβούλευση», γιατί θα κάνουµε κάτι πρωτοποριακό και
ήδη το ξεκινήσαµε. Έχουµε στείλει πάνω από οχτώµισι χιλιάδες
e-mail, όχι σε τυχαίους, αλλά στο οικοσύστηµα του αθλητισµού,
δηλαδή σε όλη την κοινωνία του αθλητισµού, στα σωµατεία, στις
ποδοσφαιρικές ανώνυµες εταιρίες, στον επαγγελµατικό, στον
ερασιτεχνικό αθλητισµό. Θα πάρουν και τα κόµµατα της Βουλής
το αντίστοιχο e-mail και εκεί θα καταγράψουµε από κάτω προς
τα πάνω ό,τι σκέψεις, προτάσεις, ιδέες έχουν, για να φτιάξουµε
έναν νόµο µετά από είκοσι πέντε χρόνια, σύγχρονο νόµο, πάνω
στο οικοδόµηµα του αρχικού νόµο του Φούρα του 1999, έτσι
όπως αυτός οικοδοµήθηκε από όλους τους προκατόχους µου
Υπουργούς Αθλητισµού. Να τον εκσυγχρονίσουµε, να τον βελ-
τιώσουµε, έτσι ώστε στο τέλος του 2024 πλέον, µαζί µε την κω-
δικοποίηση που ήδη αυτή τη στιγµή τρέχει, να έχουµε έναν
σύγχρονο αθλητικό νόµο για την Ελλάδα.

Θα αλλάξει αυτός ο νόµος; Ας πούµε ότι τα καταφέρνουµε και
έχουµε ένα οµόφωνο ψήφισµα για έναν νόµο αθλητικό στο τέλος
του 2024, επικαιροποιηµένο, σύγχρονο και µε κωδικοποίηση. Θα
αλλάξει κάποτε; Βεβαίως και θα αλλάξει. Διότι καθώς περνάνε
τα χρόνια, αλλάζουν και οι οικονοµικοαθλητικές συνθήκες και νέα

δεδοµένα έρχονται και προβάλλουν ως αναγκαία µε τη λογική
της µεταρρύθµισης. Άρα, αν το καταφέρουµε ως το τέλος του
2024, µετά από είκοσι πέντε χρόνια το πολιτικό σύστηµα θα έρθει
να βάλει ένα άλλο πλαίσιο στον αθλητισµό. Γι’ αυτό υπάρχει και
η πολιτική, να επικαιροποιεί, να αντιµετωπίζει προβλήµατα και
προκλήσεις των καιρών και να πηγαίνει και να βλέπει µπροστά,
να λύνει προβλήµατα τα οποία δηµιουργούνται µε την πάροδο
του χρόνου. Αυτή είναι πραγµατικότητα.

Και η φιλοδοξία είναι σήµερα να έχουµε τη δυνατότερη ευρεία
συναίνεση γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο το οποίο
µέχρι στιγµής έχει τη συναίνεση, όπως την περιέγραψα, ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο έρχεται να επιβάλει νοµοθετικές διατάξεις λο-
γικής. 

Μια άλλη κριτική η οποία θα µπορούσε να ασκηθεί είναι το πώς
θα υλοποιηθεί, αφού έχει νοµοθετηθεί και στο παρελθόν. Και ο
νόµος Ορφανού για τις κάµερες και ο νόµος του Σταύρου Κον-
τονή, που είχαν τις δυο αντίστοιχες προβλέψεις, δεν υλοποιήθη-
καν ποτέ. Το ένα είπα ότι δεν µπορούσε να υλοποιηθεί γιατί ήταν
ατελέσφορο, η κάρτα φιλάθλου. Και όσον αφορά τον Γιώργο Ορ-
φανό και το θέµα των καµερών, ήταν ένα ζήτηµα το οποίο επίσης
δεν περιέγραφε τη διαδικασία βάσει της οποίας θα παρακολου-
θούνται οι κάµερες.

Σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο περιγράφουµε βήµα-βήµα το
πώς θα υλοποιηθεί, το πώς θα εφαρµοστεί κάθε διάταξη του νο-
µοσχεδίου. Κι αν ακόµα ο πολιτικός προϊστάµενος του Υπουρ-
γείου Αθλητισµού, κύριε Νικολαΐδη, θέλει να µην υλοποιηθεί, δεν
µπορεί, γιατί είναι δροµολογηµένο πλέον από τη φύση του νο-
µοσχεδίου. Κάθε βηµατισµός υλοποίησης προβλέπεται σταδιακά
µέσα στο ίδιο το νοµοσχέδιο. 

Άρα, λοιπόν, είναι διασφαλισµένη η υλοποίησή του. Δεν µπορεί
κανείς να ξεφύγει από αυτή την υλοποίηση, γιατί έχουµε σαφή
χρονοδιαγράµµατα και δεσµεύσεις απέναντι στην κοινωνία του
αθλητισµού, που δεν µπορεί να τις παραβλέψει ούτε να αµφισβη-
τήσει κανείς. 

Ποια είναι τα ζητήµατα τα οποία πραγµατεύεται το νοµοσχέδιο
και τι επιχειρούµε;

Θα µου επιτρέψετε, γιατί στο προφορικό και την τοποθέτηση
από στήθους…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Θέλω να απαντήσω και σε ένα άλλο ζήτηµα, το οποίο είναι κο-
ρυφαίο και επίσης σηµαντικό, γιατί ειπώθηκε από δυο-τρεις αγο-
ρητές: το ζήτηµα της ασφάλειας των αθλητικών εγκαταστάσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε πάρει και τη δευτεροµιλία σας. Θα σας δώσουµε
λίγο χρόνο παραπάνω, απλώς να το γνωρίζετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Ευχαριστώ, αλλά νοµίζω ότι είναι σηµαντικό να κλείσουµε
όλα αυτά τα θέµατα.

Είναι, λοιπόν, και το ζήτηµα που λέγεται ασφάλεια στις αθλη-
τικές εγκαταστάσεις. Ναι, υπήρχε πρόβληµα. Διαχρονικά δεν
υπήρξαν οι προβλέψεις που έπρεπε να υπάρχουν για την ασφά-
λεια των αθλητικών εγκαταστάσεων. Στοιχείο αυτοκριτικής. Το
κάναµε, όµως, και αυτό τώρα. Το πετύχαµε ως πολιτικό σύστηµα,
ως πολιτεία.

Στο τέλος Αυγούστου του 2023 υπέγραψα υπουργική από-
φαση η οποία έχει το στοιχείο τού «πρώτη φορά», βάσει της
οποίας δεν µπορεί να ξαναδοθεί άδεια λειτουργίας σε καµµία
αθλητική εγκατάσταση στη χώρα, εάν δεν είναι ασφαλής, δη-
λαδή εάν δεν έχει το στοιχείο της στατικής επάρκειας και της πυ-
ρασφάλειας.

Δεν γυρίζω τον χρόνο πίσω για να κάνω την αντίστοιχη κριτική
από κόµµατα τα οποία µας άσκησαν κριτική για αυτό. Βάζουµε
µια τελεία σε ένα παρελθόν το οποίο έγινε όπως έγινε. Κοιτάµε
µε αισιοδοξία το µέλλον, ναι, γιατί πετύχαµε πράγµατι από τώρα,
από τον Σεπτέµβριο του 2023, οι αθλητικές εγκαταστάσεις να
είναι ασφαλείς, υπό την έννοια των απαραίτητων στοιχείων που
χρειάζεται οτιδήποτε φιλοξενεί µέσα αθλητές, φιλάθλους, παρά-
γοντες του αθλητισµού. Ναι, το κάναµε πράξη από τον Σεπτέµ-
βριο του 2023.
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Και επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Στο νοµοσχέδιο προβλέπε-
ται πραγµατικά ένα όργανο, το οποίο λέγεται ΔΕΑΒ, το οποίο όρ-
γανο προϋπήρχε στο Υπουργείο Αθλητισµού και το οποίο
έρχεται να επιβάλει διοικητικές κυρώσεις. Και ανοίγω µια τερά-
στια αγκύλη, µε θαυµαστικά δίπλα, για να πω κάτι το οποίο επί-
σης ακούστηκε και πρέπει να διευκρινιστεί από Βήµατος Βουλής
από τον αρµόδιο Υπουργό, ότι αυτό το νοµοσχέδιο σέβεται από-
λυτα το αυτοδιοίκητο του ποδοσφαίρου. Αυτό το νοµοσχέδιο σέ-
βεται απόλυτα και τη FIFA και την UEFA, τους κανονισµούς τους.
Απλώς θέτει σε µια άλλη προτεραιότητα, την ασφάλεια, που είναι
δικαίωµα του κράτους.

Η ασφάλεια είναι δικαίωµα του κράτους, αλλά σεβόµαστε και
το αυτοδιοίκητο της ΕΠΟ και το αυτοδιοίκητο των οργανισµών
του αθλητισµού. Σεβόµαστε τους κανονισµούς και της FIFA, σε-
βόµαστε και τους κανονισµούς της UEFA. Και το λέω αυτό, γιατί;
Επειδή ενίοτε αυτές οι δηλώσεις από εδώ καταγράφονται και
αποκωδικοποιούνται στο εξωτερικό, βάζω τα πράγµατα στη θέση
τους.

Ο αρµόδιος, λοιπόν, Υπουργός Αθλητισµού της χώρας λέει ότι
σεβόµαστε τους διεθνείς οργανισµούς. Τους σεβόµαστε από-
λυτα, αλλά είναι δικαίωµα της χώρας µας να διασφαλίζει υπέρ
των πολιτών ό,τι είναι πιο σηµαντικό, την ασφάλειά τους. Και το
κάνουµε, λοιπόν, µε µέτρα διοικητικού χαρακτήρα, όπως είναι η
ΔΕΑΒ. Δεν αµφισβήτησε κανείς ότι πρέπει να υπάρχουν αυστη-
ρές κυρώσεις.

Δεν παρεµβαίνουµε στο πρωτάθληµα, δεν µειώνουµε βαθµο-
λογία, δεν ακυρώνουµε καµµία οµάδα από το πρωτάθληµα. Το
πρωτάθληµα εξελίσσεται κανονικότατα. Απλώς, δικαίωµά µας
είναι για την ασφάλεια των πολιτών να κλείνουµε, αν και εφόσον
υπάρχει παραβατική συµπεριφορά, το γήπεδο από φιλάθλους.
Δικαίωµά µας είναι, της πολιτείας, για την ασφάλεια των πολιτών.
Ποιος έχει αντίρρηση σε αυτό;

Με βάση, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο, οι ποινές και οι κυρώ-
σεις δεν έχουν υποκειµενικό χαρακτήρα -προσέξτε µια άλλη δο-
µική αλλαγή-, έχουν αντικειµενικά στοιχεία. Πέφτει φωτοβολίδα;
Στην επόµενη αγωνιστική θα είναι κλειστό το γήπεδο από φιλά-
θλους. Πέφτει αντικείµενο επικίνδυνο για τους φιλάθλους και
τους µέσα στο γήπεδο, για τους αθλητές; Θα κλείνει το γήπεδο
για µία αγωνιστική, την επόµενη Κυριακή στον εντός έδρας
αγώνα της οµάδας. Αυτά έλειπαν και µη σας δηµιουργεί απορία
αν θα πετύχει ή όχι.

Εάν, λοιπόν, γίνουν αυτά µε αντικειµενικό τρόπο και δέσµια
αρµοδιότητα, που δεν θα µπορεί η ΔΕΑΒ να αξιολογήσει υποκει-
µενικά την ποινή, διότι είναι δέσµια αρµοδιότητα -πέφτει φωτο-
βολίδα, επιβάλλει την ποινή, χωρίς να µπορεί να αξιολογήσει
υποκειµενικά την ποινή-, να ξέρετε ότι θα λειτουργήσει. 

Και έχουµε παραδείγµατα αντίστοιχα εδώ, στην Ελλάδα. Όταν,
παραδείγµατος χάριν, παίζει µια οµάδα από τις οµάδες µας -δεν
θέλω να λέω ονόµατα οµάδων, γιατί µπορεί να παρερµηνευθούν-
µε µια οµάδα του εξωτερικού σε έναν διεθνή αγώνα, βλέπετε τη
συµπεριφορά των φιλάθλων πώς είναι άψογη; Δεν πέφτει φύλλο
στο γήπεδο και όλοι αισθάνονται κάτι διαφορετικό, ότι εκείνη τη
µέρα κάτι άλλαξε. Ενώ όταν παίζουν ελληνικές οµάδες µεταξύ
τους, δείχνουν άλλη εικόνα και άλλη συµπεριφορά.

Άρα, λοιπόν, πρώτον, δηµιουργία της ΔΕΑΒ, αυτού του οργά-
νου το οποίο θα βάζει τις κυρώσεις και τις ποινές. Δεύτερον, ποι-
νές οι οποίες δεν είναι υποκειµενικές, είναι αντικειµενικές και
συγκεκριµένες και δέσµια αρµοδιότητα. Τρίτον, κάµερες. Οι κά-
µερες πλέον µε τον νόµο, όπως περιγράφεται εδώ, έρχονται να
αντικαταστήσουν όλο το παλιό νοµοθετικό πλαίσιο και µπαίνουν
µέσα σε ένα πλαίσιο συγκεκριµένης οπτικής σε κάθε γήπεδο. Ο
νόµος µέσα περιγράφει τι βλέπουν κάµερες.

Άκουσα για τα αποδυτήρια. Ναι, µπαίνει εδώ. Υπάρχει κάµερα
στα αποδυτήρια πλέον και υπάρχει αξιωµατικός της αστυνοµίας,
ο οποίος τρεις µέρες πριν θα βλέπει τη λειτουργία των καµερών,
θα στέλνει το καλώς έχει ή το κακώς έχει στην πλατφόρµα της
ΔΕΑΒ, η οποία πλατφόρµα είναι έτοιµη, θα το υποδέχεται το
Υπουργείο Αθλητισµού και θα βγάζει και το αποτέλεσµα αν γίνει
κεκλεισµένων των θυρών ή δεν γίνει. Τόσο απλά.

Θα επαναξιολογείται το θέµα των καµερών τη µέρα του
αγώνα, µε τις αντίστοιχες επιπτώσεις, εάν δεν λειτουργούν οι κά-

µερες τη µέρα του αγώνα. Τόσο απλά, αλλά είναι βήµα, βήµα
που δεν µπορεί να παρεκκλίνει κανένας.

Δεύτερον, το ζήτηµα της ταυτοπροσωπίας. Με τις διατάξεις
αυτού του νοµοσχεδίου ερχόµαστε να καλύψουµε ένα κενό το
οποίο έχει καλυφθεί σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες εδώ και χρόνια
τώρα: Ποιος µπαίνει στο γήπεδο. Θα ξέρουµε, λοιπόν, ότι, και µε
βάση το χρονοδιάγραµµα, από τις 9 Απριλίου και µετά όποιος ή
όποια µπαίνει στο γήπεδο θα γνωρίζει ότι ξέρουµε το όνοµά του,
τη διεύθυνσή του, το τηλέφωνό του.

Αυτή η ανωνυµία και η απροσωπία που υπήρχε µέχρι σήµερα
για την είσοδο στα γήπεδα ήταν η βασική αιτία -τουλάχιστον, µία
από τις βασικές αιτίες- της οργάνωσης και της εκκόλαψης πα-
ραβατικών συµπεριφορών ή εγκληµατικών οργανώσεων ενίοτε
µέσα στα γήπεδα, που δεν εκφράζονταν µέσα στα γήπεδα µε τέ-
τοια βίαια συµπεριφορά -τα τελευταία χρόνια δεν έχει εµφανιστεί
αυτό-, αλλά έξω από τα γήπεδα.

Δεν κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Ξέρουµε ότι µέσα
στα γήπεδα πλέον δεν γίνονται βίαια επεισόδια. Εκκολάπτεται,
όµως, µέσα στα γήπεδα αυτή η βίαιη συµπεριφορά. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, φροντίζουµε µε την ταυτοπροσωπία που έρχεται, µε τη βοή-
θεια της τεχνολογίας, να κλείσουµε ένα κενό για την πατρίδα
µας, που έχει καλυφθεί εδώ και χρόνια σε υπόλοιπες ευρωπαϊκές
χώρες.

Αυτά τα ζητήµατα, λοιπόν, της ταυτοπροσωπίας και των καµε-
ρών είναι θέµατα πολύ σηµαντικά, τα οποία έχουν και το στοιχείο
της µεταρρύθµισης για τους αθλητικούς χώρους και αυτά θα
επεκταθούν µελλοντικά σε όλους τους αθλητικούς χώρους, εκεί
που µπορούν να καλύψουν τις ανάγκες των γηπέδων και των
αγώνων.

Έχουµε τη ρήτρα παραβατικότητας. Δεν αµφισβητήθηκε από
κανέναν. Πράγµατι, δίνουµε πρωτοφανείς πόρους από το 2021
και µετά στον αθλητισµό. Από το 2021 και µετά, 66 εκατοµµύρια
ευρώ καταβάλλονται από αυτή την Κυβέρνηση, µε επιλογή της,
υπέρ του αθλητισµού, διά µέσου της φορολογίας του στοιχήµα-
τος. Τα µισά πάνε στον επαγγελµατικό αθλητισµό και τα άλλα
µισά πάνε στον ερασιτεχνικό αθλητισµό.

Να, λοιπόν, πεδίο δόξης λαµπρό. Οι παραβατικές συµπεριφο-
ρές µε υπουργική απόφαση που θα καθορίσει το ποσοστό πάνω
στις καταβολές των χρηµάτων του στοιχήµατος θα παρακρατεί-
ται και θα επιστρέφει πού; Στην καρδιά του αθλητισµού, που είναι
οι αθλητικές υποδοµές και προβλέπεται µέσα στη διάταξη του
νόµου. Και κανείς δεν αµφισβήτησε αυτό.

Δύο κορυφαία θέµατα, που επίσης δεν αµφισβητήθηκαν από
κανέναν στην Αίθουσα: Σύνδεσµοι και λέσχες φιλάθλων. Ναι, και
εγώ είµαι από αυτούς -το άκουσα από δυο-τρεις εισηγητές- που
πιστεύουν ότι οι φίλαθλοι πρέπει να εκφράζονται, πρέπει να ορ-
γανώνονται, πρέπει να υπάρχουν, πρέπει να υπάρχουν οι σύνδε-
σµοι. Δεν είµαστε της λογικής «καταργούµε τις λέσχες και τους
συνδέσµους». Όχι.

Τι κάνουµε, όµως, τώρα; Κάνουµε κάτι διαφορετικό. Φέρνουµε
ένα έµβληµα πλέον, µία λέσχη, έναν σύνδεσµο. Θα ξέρουµε
ποιος είναι, θα «κουµπώνει» -επιτρέψτε µου την έκφραση- πάνω
στην ποδοσφαιρική ανώνυµη εταιρεία, κάτι το οποίο δεν έγινε µε
τη νοµοθεσία του 2022, που είχε προβλεφθεί να γίνει, αλλά δεν
έγινε, γιατί βρήκαν τρόπο οι ποδοσφαιρικές εταιρείες και µετέ-
φεραν τους συνδέσµους στα άλλα αθλήµατα, δηλαδή µπάσκετ
και βόλεϊ και ερασιτέχνη. Τώρα πλέον είναι υποχρεωτικό να
ακουµπάει πάνω στην ποδοσφαιρική ανώνυµη εταιρεία. Γιατί
αυτό; Για να αναλάβει και η ΠΑΕ τη δική της ευθύνη.

Και τι άλλο κάνουµε στις λέσχες και στους συνδέσµους, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι; Τι φιλοδοξούµε να κάνουµε; Έχουµε
εκλογικές διαδικασίες σε κάθε λέσχη. Αυτές οι εκλεγµένες πλέον
διοικήσεις των λεσχών θα κάτσουν θεσµικά δίπλα µε τον
Υπουργό Αθλητισµού, θα είναι θεσµικοί εταίροι µας. Θα έρχονται
στο τραπέζι µε τον Υπουργό Αθλητισµού και θα συζητούµε για
όλα τα κρίσιµα ζητήµατα, όχι µόνο για τη βία µέσα στους αθλη-
τικούς χώρους, αλλά και για τη βελτίωση του προϊόντος που λέ-
γεται ποδόσφαιρο, την ανάπτυξή του, το πώς έχουν δικαιώµατα
και οι φίλαθλοι, πώς θα περνούν καλύτερα, και ταυτόχρονα αυτή
η Οµοσπονδία Εκπροσώπων Λεσχών και Φιλάθλων θα εκπροσω-
πείται και στην Ευρώπη.
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Στην Ευρώπη υπάρχει όργανο το οποίο εκπροσωπεί τις λέσχες
φιλάθλων των πιο σηµαντικών και µεγάλων οµάδων της Ευρώπης
που γνωρίζετε και η Ελλάδα απείχε. Ναι, τώρα θα το κάνουµε. 

Θέλουµε, λοιπόν, να µπουν άνθρωποι που έχουν σκέψη, µυαλό,
αγάπη για την οµάδα, γιατί ενίοτε αυτοί οι οποίοι µε χουλιγκανικές
συµπεριφορές εκφράζονται διά µέσου της οπαδικής βίας δεν
αγαπάνε την οµάδα τους, το ξέρουµε όλοι. Ούτε καν είναι η
οµάδα την οποία επικαλούνται. Θα µπορούσε άνετα από τον
Ολυµπιακό να είναι στην ΑΕΚ, από την ΑΕΚ στον Παναθηναϊκό κι
από τον Παναθηναϊκό στον ΠΑΟΚ και στον Άρη. Το κάνουν ως άλ-
λοθι, να βρουν άλλοθι για να εκφράσουν την εγκληµατικότητά
τους και τις παραβατικές τους συµπεριφορές. Αυτούς, ναι, τους
θέλουµε έξω και θα το καταφέρουµε µεσοµακροπρόθεσµα µέσα
από αυτή την ποιοτική αναβάθµιση των λεσχών. 

Κλείνω µε το τελευταίο, για το οποίο, επίσης, δεν υπήρξε άρ-
νηση από κανέναν. Είναι µεγάλη µεταρρύθµιση, είναι η «ΕΡ-
ΓΑΝΗ» στον αθλητισµό, η «ΕΡΓΑΝΗ» που πλέον το όνοµά της θα
είναι «e-Kouros». Η µέρα που θα παρουσιάσουµε  για πρώτη
φορά τα στοιχεία του αθλητισµού στη χώρα είναι η 21η Φεβρουα-
ρίου. Σήµερα δεν τα ξέρει κανείς. Κανείς δεν γνωρίζει τα στοιχεία
του αθλητισµού στην Ελλάδα. Από 21 Φεβρουαρίου µε την
πρώτη έκθεση του e-Kouros θα µάθουµε για πρώτη φορά στην
Ελλάδα τα στοιχεία του αθλητισµού για κάθε νοµό, για κάθε πε-
ριφέρεια ξεχωριστά, για κάθε άθληµα ξεχωριστά, ανά νοµό και
ανά επικράτεια.

Με βάση αυτά τα στοιχεία που θα πάρουµε στην πρώτη έκθεση
και τη µελλοντική του ενδυνάµωση του e-Kouros, ο αθλητισµός
θα αποκτήσει µια άλλη δυναµική, γιατί θα έχει στα χέρια του
πλέον ένα πολύτιµο εργαλείο, ένα εργαλείο το οποίο δεν είχε
µέχρι σήµερα. Η κάθε οµοσπονδία, το κάθε σωµατείο, θα γνωρίζει
τη δυναµική του αθλήµατος στην περιοχή του και τη δυναµική του
αθλήµατος σε επίπεδο Ελλάδος. Αυτά, λοιπόν, θα αποτελέσουν
εργαλεία µέσα από τα οποία θα δυναµώσουµε τον αθλητισµό στη
χώρα, γιατί η γνώση είναι δύναµη, η γνώση είναι εργαλείο.

Με αυτές τις σκέψεις, κλείνω πάλι µε ένα ευχαριστώ για τη θε-
τική συνεισφορά σας στις επιτροπές και τη δηµιουργική σας αν-
τιµετώπιση στο νοµοσχέδιο και δεσµεύοµαι ενώπιόν σας, ότι
όσον αφορά αυτό που θέτετε ως ερώτηµα, αν θα το υλοποι-
ήσουµε ή όχι, θα είµαι στην πρώτη γραµµή της υλοποίησης, εκεί
που µε τάσσει το νοµοσχέδιο, εκεί που µε τάσσει το καθήκον του
Υπουργού Αθλητισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα προ-
χωρήσουµε µε δύο οµιλητές.

Τον λόγο έχει ο κ. Λαζαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώντας την οµιλία µου θα ήθελα να αποτίσω ελάχιστο

φόρο τιµής στους τρεις Έλληνες αξιωµατικούς του Πολεµικού
µας Ναυτικού, στον Χριστόδουλο Καραθανάση, τον Έκτορα Για-
λοψό και τον Παναγιώτη Βλαχάκο, που σαν σήµερα είκοσι οκτώ
χρόνια πριν έπεσαν υπέρ πατρίδος, κατά τη διάρκεια της κρίσης
των Ιµίων. Η θυσία τους αποτελεί φωτεινό παράδειγµα, όχι µόνον
ηρωισµού, αλλά κυρίως για το τι σηµαίνει ουσιαστική υπερά-
σπιση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. Και σήµερα η Ελλάδα
µας, ειδικά τα τελευταία τεσσερισήµισι χρόνια έχει µεγαλώσει
και έχει θωρακιστεί περισσότερο από ποτέ.

Έρχοµαι τώρα στο σχέδιο νόµου για την οπαδική βία. Κύριε
Υπουργέ, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. «Δύο
χρόνια δίχως φως. Πολλές φορές νιώθω ότι πνίγοµαι από τον
πόνο, πνίγοµαι από τη θλίψη, πνίγοµαι από τον θρήνο και τότε
είναι που προσπαθώ να πάρω µια ανάσα. Αλλά όχι! Αυτός ο
αέρας που αποπνέει η κοινωνία µας, αναδύει µια παράξενη µυ-
ρωδιά, που στην όσφρησή µου µοιάζει δυσοσµία».

Είναι τα συγκλονιστικά λόγια του Αριστείδη Καµπανού, πατέρα
του Άλκη, που δολοφονήθηκε από χούλιγκαν, ακριβώς δύο χρό-
νια πριν, την 1η Φεβρουαρίου 2022 στο Χαριλάου. Λόγια γροθιά
στο στοµάχι, τα οποία θα πρέπει να ακούσουµε µε προσοχή και
να λάβουµε πραγµατικά υπ’ όψιν όλοι µας, αναφορικά µε µία µά-
στιγα που ταλανίζει επί δεκαετίες την ελληνική κοινωνία.

Ο Άκης ήταν το τραγικό θύµα της οπαδικής βίας και δυστυχώς

το κακό δεν έµεινε εκεί. Ακολούθως, θρηνήσαµε τον Μιχάλη Κα-
τσουρή στη Νέα Φιλαδέλφεια και εσχάτως, πριν από ένα µήνα,
τον αστυνοµικό Γιώργο Λυγγερίδη, στου Ρέντη.

Δεν πρέπει να κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Κάτι δεν έχουµε κάνει σωστά. Διαχρονικά
και προφανώς διακοµµατικά. Παρά τα επαναλαµβανόµενα τρα-
γικά περιστατικά και τα µέτρα που κατά καιρούς λαµβάνονται,
το αποτέλεσµα δεν είναι αυτό που θέλουµε. Είναι αδιανόητο να
εξακολουθούν να χάνονται ζωές µε τέτοιον τρόπο, είτε αφορά
φιλάθλους είτε αστυνοµικούς. Δεν πάει άλλο. Πρέπει αυτή η γάγ-
γραινα να εξαλειφθεί και οι νοσηρές µειοψηφίες να τιµωρηθούν,
µε τον τρόπο που τους αρµόζει. Και σε αυτό, ξέρετε, δεν χωρούν
κοµµατικές αντιπαραθέσεις και ανταλλαγή πυρών, για τα λάθη
και τις παραλείψεις των πολιτικών αντιπάλων. Όλοι, διαχρονικά,
όπως ήδη έχω πει, έχουµε τις ευθύνες µας και τώρα ήρθε η ώρα,
όλοι µαζί, να δράσουµε, για να µη βλέπουµε να επαναλαµβάνον-
ται τα ίδια εγκλήµατα.

Προς αυτή την κατεύθυνση, θεωρώ ότι έρχεται να συµβάλει
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο συζητάµε σήµερα εδώ και
έχει στόχο να θωρακίσει την ασφάλεια των γηπέδων από παρα-
βατικά στοιχεία και έκνοµες συµπεριφορές.

Θα πει κάποιος «σύµφωνοι, όµως, η βία ως κοινωνικό φαινό-
µενο δεν ασκείται τόσο εντός των γηπέδων όσο έξω από αυτά».
Η απάντηση σε αυτό είναι η αδιαµφισβήτητη διαπίστωση ότι τα
γήπεδα είναι ένας -αν όχι ο βασικός- από τους τόπους όπου γεν-
νιέται, βρίσκει πρόσφορες συνθήκες και αναπτύσσεται σε οµα-
δικό επίπεδο, η παραβατικότητα, η οποία στη συνέχεια διαχέεται
και πέρα από τις κερκίδες. Δεν είναι εύκολο εγχείρηµα η εξαφά-
νισή της, το γνωρίζουµε καλά, αλλά µπορούµε και πρέπει να κά-
νουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας, για να την περιορίσουµε στο
ελάχιστο δυνατό. Και η πολιτική βούληση υπάρχει, όπως φαίνεται
και στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. Επιδίωξή µας είναι να πα-
ραδώσουµε ξανά ασφαλή τα γήπεδα στους φιλάθλους -ελπίζω
στις 12 Φεβρουαρίου- εφόσον οι οµάδες συνεργαστούν επί
τούτω, όπως τις προσκαλέσαµε.

Τι ερχόµαστε και λέµε; Θα το κάνω πολύ σύντοµα, άλλωστε το
έχει αναλύσει µε έναν εξαιρετικό τρόπο ο εισηγητής µας ο κ. Φω-
τήλας και µόλις πριν από λίγο ο αρµόδιος Υπουργός ο κ. Βρού-
τσης. Τι ερχόµαστε και λέµε, λοιπόν; Ότι εφόσον υπάρξει πλέον
κάθε είδους παρανοµία σε γήπεδο, όπως ρίψη κροτίδων, βεγγα-
λικών ή επικίνδυνου αντικειµένου, ο επόµενος αγώνας ή οι επό-
µενοι αγώνες της οµάδας θα γίνει ή θα γίνουν χωρίς φιλάθλους.
Το ίδιο ισχύει, βεβαίως, και αν εισβάλουν στον αγωνιστικό χώρο
φίλαθλοι.

Ότι πρέπει όλα τα γήπεδα να έχουν συστήµατα ηλεκτρονικής
εποπτείας. Αν δεν λειτουργούν σωστά οι κάµερες, το γήπεδο θα
ξανακλείσει. Ότι χωρίς να έχει γίνει ταυτοπροσωπία µέσω των
σύγχρονων τεχνολογιών, δεν θα µπορεί κάποιος να µπει στο γή-
πεδο. Ότι η κάθε ΠΑΕ θα πρέπει να έχει µία µόνο λέσχη φιλά-
θλων. Το ανέλυσε µόλις πριν από λίγο ο Υπουργός, δεν θα
επιµείνω σε αυτό.

Επίσης, στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται
διατάξεις για τον εξορθολογισµό της υπάρχουσας νοµοθεσίας,
συνολικά για τη λειτουργία του αθλητισµού, την ψηφιακή µετά-
βασή του και την επίλυση διαφόρων πρακτικών προβληµάτων.

Αξιοσηµείωτη είναι -το τόνισε ο κ. Φωτήλας- η θέσπιση του
πληροφοριακού συστήµατος e-Kouros, µιας ψηφιακής πλατφόρ-
µας, ενός σηµαντικού εργαλείου γνώσης, που θα χαρτογραφή-
σει όλους τους αθλητικούς φορείς και τη λειτουργία τους.

Τα µέτρα που προτείνει η Κυβέρνηση είναι αυστηρά, αλλά ανα-
γκαία. Έρχονται να καλύψουν κενά και παραλείψεις δεκαετιών,
κυρίως, συµπληρώνοντας και όχι καταργώντας. Και αυτό, µε
απαιτούµενη τη συνεργασία και τον καλό συντονισµό όλων των
εµπλεκόµενων φορέων, µε τη συµφωνία όλων των αθλητικών
συλλόγων και τη συναινετική διάθεση των πολιτικών δυνάµεων,
οι οποίες σήµερα καλούνται να αποφασίσουν κάτι σηµαντικό: Την
αποβολή από το ποδόσφαιρο και γενικότερα από τον αθλητισµό,
όλων αυτών που αγνοούν τις πραγµατικές αξίες του και τον κρα-
τούν πίσω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Θα χρειαστώ τριάντα δεύτερα, κύριε Πρόεδρε.
Το οφείλουµε, πρώτα απ’ όλα, στη µνήµη των νεκρών θυµάτων

της τυφλής οπαδικής βίας και στις οικογένειές τους. Πρωτίστως,
όµως, το οφείλουµε στις νεότερες γενιές -βλέπω νέους ανθρώ-
πους να παρακολουθούν από τα θεωρεία- οι οποίες περιµένουν
από εµάς µια κοινωνία καλύτερη, απαλλαγµένη από τις παθογέ-
νειες του παρελθόντος, αγκυλώσεις και λάθος στερεότυπα.

Υπό αυτό το πρίσµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ
να υπερψηφίσουµε όλοι µαζί το παρόν σχέδιο νόµου, όπως φαν-
τάζοµαι και ελπίζω ότι θα ψηφίσετε και την υπουργική τροπολο-
γία, η οποία ξεκινάει τις διαδικασίες για την αύξηση του
κατώτατου µισθού, την τέταρτη αύξηση από τη συγκεκριµένη Κυ-
βέρνηση. Από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, η οποία
παραµένει πιστή στις προεκλογικές της δεσµεύσεις, αλλά κυρίως
στη συνεχή στήριξη της κοινωνίας. Και βεβαίως, ελπίζω ότι θα
υπερψηφίσετε και το κοµµάτι εκείνο της τροπολογίας, το οποίο
έρχεται να στηρίξει ακόµη περισσότερο τους Θεσσαλούς αγρό-
τες. Γιατί οτιδήποτε άλλο δεν θα συνάδει µε το ενδιαφέρον, που
πολύ σωστά επιδεικνύετε και την κριτική, που κακώς κατά την
προσωπική µου άποψη ασκείτε στην Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
από το 8ο Γυµνάσιο Λάρισας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Είναι εδώ και οι Βουλευτές Λάρισας, η κ. Λιακούλη και ο κ. Κα-
πετάνος.

Συνεχίζουµε µε την κ. Βέττα.
Κατόπιν, κ. Λιακούλη, είστε τρίτη στον κατάλογο, αλλά έχει

γίνει συνεννόηση να δοθεί ο λόγος στον κ. Μπιµπίλα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Επειδή έχω επιτροπή, κύριε Πρό-

εδρε.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Βέττα, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε

σήµερα αποδεικνύει µε τον πιο περίτρανο τρόπο τα όρια και την
αποτυχία της κυβερνητικής αντίληψης για την αντιµετώπιση των
περιστατικών οπαδικής βίας στη χώρα µας. Πρόκειται για διατά-
ξεις που διέπονται από την ίδια συνταγή που είχε χρησιµοποιηθεί
στο ν.4908/2022, όταν ο προκάτοχος του σηµερινού Υπουργού
µε τη συνήθη αµετροέπεια διατράνωνε την αποφασιστικότητα
της Κυβέρνησης στην αντιµετώπιση της βίας στα γήπεδα, τονί-
ζοντας ότι η αυστηρότητα θα επιφέρει ουσιαστικά αποτελέσµατα
στον συγκεκριµένο τοµέα.

Υποστηρίζαµε και τότε, αλλά κάνουµε και σήµερα το ίδιο, ότι
η µονοµερής κατασταλτική αντιµετώπιση του φαινοµένου σε
συνδυασµό µε την αυστηροποίηση των ποινών δεν λύνουν το
πρόβληµα. Λέγαµε ότι είναι µία αναγκαία συνθήκη αλλά όχι
ικανή. Επιµέναµε ότι ο ολισθηρός αυτός δρόµος της βίας δεν θα
ανακοπεί, θα έχει δυστυχώς και άλλους Άλκηδες και Μιχάληδες.
Δυστυχώς δικαιωθήκαµε µε το περιστατικό µε τον αστυνοµικό,
µιας και το προηγούµενο νοµικό πλαίσιο δεν στάθηκε επαρκές
να περιορίσει τα φαινόµενα βίας.

Σήµερα ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, όπως και άλλοι Βου-
λευτές, υποστηρίζουν την ανάγκη νέων βραχυπρόθεσµων µέ-
τρων για την αντιµετώπιση της βίας εντός και εκτός γηπέδων,
γιατί ο χρόνος, όπως υποστηρίζουν, δεν αρµόζει για µονιµότερες
παρεµβάσεις. Πάλι θεωρείται γενικότερα ότι η αυστηροποίηση
θα επιφέρει αποτελέσµατα, αγνοώντας τις υποδείξεις και τα πο-
ρίσµατα των ειδικών ότι σπάνια προκαλεί µείωση των παραβά-
σεων.

Εµείς υποστηρίζουµε ότι ορισµένα από τα µέτρα µπορούν να

αποτελέσουν εφόδια στη φαρέτρα της αντιµετώπισης της βίας,
όµως συνολικά και αυτό το νοµοσχέδιο εκκινεί από στρεβλή
βάση.

Πιο αναλυτικά για το νοµοσχέδιο, κυρώνεται η πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου για τα έκτακτα µέτρα απαγόρευσης παρου-
σίας θεατών σε αγώνες ποδοσφαίρου που ισχύει µέχρι τις 12
Φεβρουαρίου. Ωστόσο, το ερώτηµα παραµένει: Πώς τα γήπεδα
έκλεισαν τιµωρώντας οριζόντια όλες τις ΠΑΕ, τους εργαζόµε-
νους και τους σωστούς φιλάθλους και ανοίγουν πάλι, χωρίς να
υπάρχει καµµία διαφορά, σχετικά µε τη διάθεση των εισιτηρίων,
τις µετακινήσεις φιλάθλων και µια σειρά άλλων παραγόντων; Τα
συµπεράσµατα δικά σας.

Επίσης, στο νοµοσχέδιο περιγράφεται ο τρόπος απόκτησης
εισιτηρίου και ηλεκτρονικής ταυτοποίησης που θα ισχύει από
τους επόµενους µήνες. Πρόκειται για µια διαδικασία δύσκολη,
αποτρεπτική για όσους δεν είναι εξοικειωµένοι µε νέες τεχνολο-
γίες, που θα δηµιουργήσει µεγάλους συνωστισµούς και προκλή-
σεις έντασης µπροστά στις θύρες.

Η Κυβέρνηση και σε αυτό το θέµα, αντί να υιοθετήσει φιλικό-
τερες και πιο αποτελεσµατικές λύσεις για την ταυτοποίηση, απο-
δεικνύει ότι είναι δέσµια µιας αχρείαστης ηλεκτρονικής, θα
έλεγα, λαγνείας.

Παράλληλα, µε το νοµοσχέδιο, όχι µόνο δεν αποφορτίζεται η
αστυνοµία από το έργο της φύλαξης στα γήπεδα, αλλά επιβαρύ-
νεται µε πρόσθετο έργο την ώρα που µέχρι πρόσφατα η κατεύ-
θυνση ήταν άλλη. Αυτό το «µπρος-πίσω» αποδεικνύει την έλλειψη
σταθερής και αποτελεσµατικής στάσης και σε αυτό το θέµα.

Για τις λέσχες φιλάθλων και τη λειτουργία µόνο µίας ανά
οµάδα τα λόγια περιττεύουν. Η εξαγγελία αυτή είναι τόσο επα-
ναλαµβανόµενη και ψευδής, όσο και η ρήση «ότι η ακρίβεια είναι
εισαγόµενη».

Με το άρθρο 23, τέλος, θεσµοθετείται το ακατάσχετο της κρα-
τικής χρηµατοδότησης για τις αθλητικές οµάδες. Πρόκειται για
µία κίνηση που θα µπορούσαµε να συζητήσουµε, εάν συνοδευό-
ταν από µία γενναία αύξηση της κρατικής χρηµατοδότησης,
αλλά κυρίως εάν συνοδευόταν µε µέριµνα για τις οφειλές των
αθλητικών ανωνύµων εταιρειών σε αθλητές, ένα ζήτηµα που µε
τόσο δραµατικό τρόπο έρχεται διαρκώς στην επικαιρότητα,
καθώς συνάνθρωποί µας, δικαιωµένοι από τα δικαστήρια, περι-
µένουν µαταίως µε τον βρόγχο στον λαιµό τους να πάρουν τα
χρήµατα τα οποία δικαιούνται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ν.4908/2022 που διακήρυσσε
την αντιµετώπιση της οπαδικής βίας αποδείχθηκε, όπως είπαµε
και πριν, αναποτελεσµατικός. Τεκµαίρεται διαχρονικά ότι τα θε-
σµικά, διοικητικά και κατασταλτικά µέτρα αποτελούν το ένα
µέρος και µάλιστα το λιγότερο αποδοτικό για την αντιµετώπιση
της βίας. Όσο δεν ασχολείστε µε µακροπρόθεσµα µέτρα, θα ψά-
χνετε βραχυπρόθεσµα ηµίµετρα. Γιατί; Διότι η βία εκφράζεται
µεν από ταραχοποιά και παραβατικά στοιχεία, αλλά φύεται και
µπολιάζετε από µια σειρά παραγόντων που ευδοκιµούν σε όλη
την κοινωνία, την παιδεία και τον αθλητισµό.

Πού είναι η µέριµνά σας για τον αθλητισµό, τις υποδοµές και
τις αξίες του; Πού είναι οι θεµατικές εβδοµάδες στα σχολεία για
τα κοινωνικά ζητήµατα; Αφαιρέσατε κάθε ανθρωπιστικό µάθηµα
και ενότητα από τα σχολεία και εισαγάγατε την ενότητα της επι-
χειρηµατικότητας µε προσοµοιώσεις, µαθήµατα µε ανάλογες ερ-
γασίες κ.λπ.. Για τη βία στα γήπεδα, τον σεβασµό στην ανθρώπινη
ζωή δεν υπήρξε καµµία πρόνοια, δεν υπήρξε κανένα ενδιαφέρον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί να συζητούµε την εξάλειψη
της ασθένειας από τη ρίζα, ερχόµαστε στο κλάδεµα και για αυτό
θα αποτύχουµε, δυστυχώς για άλλη µια φορά. Αντί να µιλούµε
για εκδηµοκρατισµό, κίνητρα συµµετοχής και άθλησης, για ενί-
σχυση του ερασιτεχνικού και σχολικού αθλητισµού, ασχολούµα-
στε µε δρακόντεια και δύσχρηστα µέτρα, αυτόµατες ποινές και
εφαρµογές ταυτοποίησης στα κινητά.

Εµείς θέσαµε εξαρχής ότι η ουσιαστική λειτουργία των συστη-
µάτων εποπτείας και εγκαταστάσεων, οι ταυτοποιήσεις, οι έλεγ-
χοι και η αύξηση των µέτρων ασφαλείας στα γήπεδα είναι η µία
πλευρά αντιµετώπισης του φαινοµένου. Την ίδια ώρα, ωστόσο,
προτείναµε προγράµµατα στα σχολεία για τη φίλαθλη συµπερι-
φορά, για την υιοθέτηση καλών πρακτικών και δράσεων, για την
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καθοδήγηση και τη συµβουλευτική των οπαδών. Η διαφορά είναι
τεράστια για αυτά τα θέµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, στις παραδοχές και στις εξαγ-
γελίες όλες και όλοι συµφωνούµε ότι το φαινόµενο της βίας πρέ-
πει να αντιµετωπιστεί µε πρόσφορα µέσα, καθώς πέρα και πάνω
από το ζήτηµα της ευταξίας πρόκειται για πρακτική που σκιάζει
την αθλητική δραστηριότητα. Ωστόσο, η συµφωνία σταµατάει
εκεί. Στις αξίες, τα µέσα, την πρακτική και τη δράση, η αντίθεσή
µας µε τη συντηρητική, αναχρονιστική και αποτυχηµένη προσέγ-
γιση στο θέµα της βίας στα γήπεδα είναι ριζική. Γνωρίζουµε ότι
θα δικαιωθούµε ξανά µε την κριτική που ασκούµε, αλλά θα πρό-
κειται για µια πικρή δικαίωση. Η οπαδική βία θα δηλητηριάζει
ξανά τη ζωή µας, τη ζωή και το µέλλον νέων ανθρώπων που θα
προβαίνουν σε πράξεις δολοφονικού µίσους και αντιπαλότητας
και τότε όλες και όλοι µας για µια ακόµη φορά θα πρέπει να ανα-
µετρηθούµε µε τις πράξεις και τις παραλείψεις µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Μπιµπίλας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Ζήτησα να προταχθώ ως Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος, όχι ως απλός οµιλητής. Σας ευχαριστώ.
Πριν ξεκινήσω να µιλάω για το νοµοσχέδιο, δράττοµαι της ευ-

καιρίας, να σας πω για ένα περιστατικό που δεν τιµά καθόλου
τον χώρο. Εσχάτως εµφανίστηκε ένα post από τον πρώην Υφυ-
πουργό Πολιτισµού, σε σχέση µε το νοµοσχέδιο για τα οµόφυλα
ζευγάρια που έρχεται. Ενώ µιλάει πολύ καίρια και σωστά για το
ζήτηµα, ξεκινάει µε µία περίεργη αναφορά περί των διακοσίων
ενενήντα εννέα στρέιτ Βουλευτών και ενός γκέι που µπήκε στη
Βουλή µε τα παιχνίδια µε τις λίστες που έκανε η Πλεύση Ελευ-
θερίας.

Αυτή η αναφορά µάς θίγει όλους εδώ. Δεν δηλώνουµε εδώ
όταν µπαίνουµε τη σεξουαλική µας προτίµηση ούτε την αρνού-
µαστε, αλλά δεν νοµίζω ότι µπήκε κανείς εδώ προτάσσοντας τις
σεξουαλικές του προτιµήσεις. Το ίδιο ισχύει και για µένα, που µε
εµπιστεύτηκε η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου -και αυτό µε τιµά- όχι µε τα παιχνίδια µε τις
λίστες, αλλά για τους κοινωνικούς αγώνες που έχω κάνει τόσα
χρόνια για όλους τους ανθρώπους, ανεξάρτητα από τη θρησκεία
τους, τη σεξουαλική τους προτίµηση, τη φυλή, ανεξάρτητα από
οποιαδήποτε ιδιαιτερότητα έχουν και για την εργασία που έχω
κάνει ως τώρα ως πρόεδρος του Σωµατείου Ελλήνων Ηθοποιών
και ως πρόεδρος του Ταµείου Αλληλοβοηθείας του Σωµατείου
Ελλήνων Ηθοποιών.

Αυτά τα παιχνίδια εντυπώσεων, λοιπόν, για να κτυπηθεί η
Πλεύση Ελευθερίας, εµείς τα στηλιτεύουµε και τα παραληρή-
µατα τύπου κ. Βελόπουλου και άλλων εδώ, που µιλάνε για το
«παρά φύσιν» µάς θίγει εδώ όλους ως ανθρώπους και ειδικά αυ-
τούς που τα επικαλούνται. Σας φαίνεται ότι εγώ ως άνθρωπος
έχω κάτι διαφορετικό από όλους εσάς; Σας φαίνεται ότι εγώ πρέ-
πει να έχω λιγότερα δικαιώµατα από εσάς; Θα πρέπει να ντρέ-
πεστε γι’ αυτό όσοι τα λέτε, γιατί το DNA των ανθρώπων δεν είναι
«παρά φύσιν». Τα ίδια έλεγαν και οι ναζί κάποτε, τα ίδια και οι ρα-
τσιστές ανά τον κόσµο, τα ίδια και οι Νοτιοαφρικανοί λευκοί για
τους µαύρους πριν πέσει το Απαρτχάιντ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ποιος το είπε αυτό;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Ο κ. Γιατροµανωλάκης το είπε.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Για τον εαυτό του προφανώς είναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Όχι, δεν είναι εκείνος στη Βουλή,

εγώ είµαι στη Βουλή αυτή τη στιγµή. Δεν µπήκε µε την Πλεύση
Ελευθερίας ο κ. Γιατροµανωλάκης, µε τη Νέα Δηµοκρατία µπήκε.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Προσπαθώ να το συλλάβω.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Δυστυχώς δεν έπεσε στην αντίληψή

σας, αλλά καλό είναι να πέσει.
Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο χωρίς να είµαι επαΐων, γιατί σας οµο-

λογώ ότι δεν έχω δει ποτέ µου ποδόσφαιρο -µπορώ να βλέπω

θέατρο όλη µέρα, αλλά ποδόσφαιρο όχι-, είµαι όµως ένας ευαι-
σθητοποιηµένος πολίτης στο καίριο αυτό θέµα που είναι µελανό
σηµείο για τη χώρα µας. Δυστυχώς τα γεγονότα βίας που λαµ-
βάνουν χώρα στο πλαίσιο τέτοιων δραστηριοτήτων είναι πολλά
και δεν αφήνουν καθόλου περιθώρια για να µείνουµε άπραγοι.

Η διεθνής εµπειρία έχει δείξει ότι ο χουλιγκανισµός είναι ένα
φαινόµενο το οποίο δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται µεµονωµένα.
Η αντιµετώπισή του απαιτεί συνεργασία όλων των µερών, καθώς
είναι ένα ζήτηµα που προκαλεί προβληµατισµό, αλλά που παράλ-
ληλα µας παρέχει την ευκαιρία να ενισχύσουµε την ανάληψη θε-
τικής δράσης. Άνθρωποι νέοι, τα παιδιά µας, που είναι είτε από
την πλευρά των οπαδών, των φιλάθλων είτε των επιτηρούντων
είτε των αστυνοµικών, πέφτουν θύµατα µίσους και τυφλής οπα-
δικής βίας και είναι οι τελευταίοι κρίκοι µιας αιµατοβαµµένης
αλυσίδας θανάτων µε φόντο τα γήπεδα και τον αθλητισµό, που
συγκλονίζουν τη χώρα τα τελευταία σχεδόν σαράντα χρόνια. Η
οπαδική βία στην Ελλάδα αποτελεί τεράστιο πρόβληµα. Μας
φέρνει όλους αντιµέτωπους µε τις ευθύνες µας. Ποιος µπορεί να
ξεχάσει τα αίσχη που έγιναν στη Θύρα 7 και όλα τα αθώα θύµατα
των τελευταίων ετών, νέοι άνθρωποι που χάνονται άδικα;

Είναι καθήκον µας να αντιµετωπίσουµε τον χουλιγκανισµό µε
θετική προοπτική, επικεντρώνοντας την προσοχή µας στην εκ-
παίδευση και την προώθηση των αξιών που προωθεί ο αθλητι-
σµός. Η εκπαίδευση είναι ένα βασικό εργαλείο για την αλλαγή
συµπεριφορών και τη δηµιουργία µιας θετικής ατµόσφαιρας στα
γήπεδα. Στόχο της Πλεύσης Ελευθερίας άλλωστε αποτελεί η ενί-
σχυση της εκπαίδευσης σε όλους τους τοµείς, αλλά και της συ-
νεργασίας µεταξύ µας προκειµένου να επιτευχθούν µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο όσα συζητάµε. Πρέπει να καταλάβουµε
ότι µόνο µε τη σύµπνοια µπορούµε να αντιµετωπίσουµε αυτό το
απαράδεκτο φαινόµενο.

Όπως ήδη έχουµε πει, η κίνηση της Κυβέρνησης να επέµβει
µε αυτό το νοµοσχέδιο, αποτελεί µια ορθή απόφαση και κινείται
προς τη θετική κατεύθυνση, καθώς αποτελεί γεγονός ότι η οπα-
δική βία πρέπει εξολοκλήρου να αντιµετωπιστεί. Στο σύνολό του,
όµως, και παρά το γεγονός πως ο στόχος του είναι η διαµόρ-
φωση του γηπέδου ως χώρου επικοινωνίας, συλλογικής έκφρα-
σης και θεάµατος αναφέρεται ως επί το πλείστον σε παραβάσεις
και κυρώσεις, χωρίς να γίνεται κάποια περαιτέρω πρόβλεψη για
την επίτευξη του απώτερου σκοπού. Διακατέχεται από ένα τιµω-
ρητικό πλαίσιο και ένα πλαίσιο λογοδοσίας προς την ΕΛΑΣ, απο-
φεύγοντας να ρυθµίσει το πώς θα καταφέρει ουσιαστικά να
µεταφέρει τις αξίες που πρεσβεύει ο αθλητισµός στην πράξη.

Ακόµα και να εφαρµοστούν όλα τα παραπάνω, δεν υπάρχει το
πλαίσιο που θα µετατοπίσει την εµπειρία του γηπέδου από τη βία
σε χώρο επικοινωνίας, συλλογικής έκφρασης και θεάµατος. Η
Πλεύση Ελευθερίας υποστηρίζει πως η παιδεία σε συνδυασµό
µε την πρόληψη θα µας οδηγήσουν σε ολοένα και λιγότερα αι-
µατηρά περιστατικά. Μερικά µέτρα, τα οποία θα µπορούσαµε να
εξετάσουµε για να µη φθάσουµε στο κλείσιµο των γηπέδων, θα
ήταν η αυστηροποίηση ποινών για παραβάσεις που σχετίζονται
µε τη βία στα γήπεδα, η αυστηροποίηση ελέγχων εισόδου στα
γήπεδα συµπεριλαµβανοµένων ελέγχων ταυτοπροσωπίας και
ελέγχων για την ύπαρξη επικίνδυνων αντικειµένων, οι θέσεις στα
γήπεδα να είναι ονοµαστικές, ούτως ώστε να χρεώνεται την ευ-
θύνη ο κάτοχος σε περίπτωση φθοράς, εκπαίδευση του προσω-
πικού ασφαλείας των γηπέδων για την αποτελεσµατική
αντιµετώπιση περιστατικών βίας, έλεγχος του γηπέδου για κρυµ-
µένα αντικείµενα, όπως κροτίδες, καπνογόνα κ.λπ., συµφωνίες
συνεργασίας µεταξύ των αρµοδίων αρχών, των αθλητικών σω-
µατείων και των οργανωµένων οπαδών, ενηµέρωση και ευαισθη-
τοποίηση του κοινού σχετικά µε τα προβλήµατα της βίας στα
γήπεδα. Η ενηµέρωση και ευαισθητοποίηση θα µπορούσε να
γίνει µέσω εκπαίδευσης των εκπαιδευτικών, της προβολής ενη-
µερωτικών µηνυµάτων στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και της
διοργάνωσης εκδηλώσεων και δράσεων για την ευαισθητοποί-
ηση του κοινού.

Στόχος και σκοπός µας θα πρέπει να είναι η προσέλκυση των
φιλάθλων στα γήπεδα, για να νιώσουν ασφάλεια µέσα σε αυτά
και όχι η δηµιουργία ενός πλαισίου που οι γονείς θα φοβούνται
να παρακολουθήσουν τα παιδιά τους έναν αγώνα αν δεν υπάρχει

9666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µέσα η αστυνοµία, µην τυχόν και ξεσπάσουν επεισόδια. Οι πε-
ρισσότεροι άνθρωποι από φόβο δεν πάνε µέσα στα γήπεδα.

Έρχοµαι σε ορισµένα άρθρα.
Στο άρθρο 2 ορίζεται ως σκοπός η αντιµετώπιση βίας που εκ-

δηλώνεται µε αφορµή αθλητικές εκδηλώσεις. Μέσα από ποιες
πράξεις και πρωτοβουλίες θα γίνει αυτό; Προβλέψεις για προ-
ώθηση του ευ αγωνίζεσθαι µέσω της εκπαίδευσης. Επίσης, µπο-
ρούν να προγραµµατίζονται δράσεις µέσω αθλητικών σωµατείων,
σχολικών µονάδων ή ακόµα και µε τις λέσχες φιλάθλων, µε σκοπό
την ενηµέρωση εκατέρωθεν και την ανάπτυξη συλλογικών δρά-
σεων.

Στο άρθρο 4 αναφορικά µε τη Διαρκή Επιτροπή για την Αντι-
µετώπιση της Βίας και τη σύστασή της, µήπως να κοιτούσαµε
την προσθήκη κοινωνικών λειτουργών; Διαπιστώνουµε καθηµε-
ρινά πως η κοινωνία αισθάνεται αδικηµένη και γι’ αυτόν τον λόγο
προκύπτουν οι παραβατικές και βίαιες συµπεριφορές. Θα ήταν
εξαιρετικά χρήσιµο να υπάρχουν επιστήµονες κοινωνικών σπου-
δών σε µια επιτροπή που εξ ονόµατος έχει συσταθεί για την αν-
τιµετώπιση της βίας.

Στο άρθρο 7 ορίζεται η ηλεκτρονική πλατφόρµα ταυτοποίησης
κατόχων αθλητικών εισιτηρίων. Τι θα γίνεται, όµως, µε τους ηλι-
κιωµένους και όσους τυχόν δεν έχουν ΑΦΜ ή τους τουρίστες; Οι
ηλικιωµένοι συχνά αντιµετωπίζουν δυσκολίες στη χρήση των
νέων τεχνολογιών και αυτό µπορεί να τους δηµιουργήσει προ-
βλήµατα. Η δυνατότητα να εισέρχονται µε την επίδειξη της αστυ-
νοµικής ταυτότητάς τους θα το διευκόλυνε αυτό σηµαντικά.

Στο άρθρο 8 γίνεται µνεία για την αντιµετώπιση πράξεων βίας
και αξιόποινων εν γένει πράξεων µε αφορµή αθλητικές συναντή-
σεις. Τι ορίζεται, όµως, ως αξιόποινες εν γένει πράξεις; Πώς µπο-
ρούµε να διαφυλάξουµε τα προσωπικά δεδοµένα των
παρευρισκοµένων;

Στο πέµπτο κεφάλαιο, στο άρθρο 9 προβλέπονται διοικητικές
κυρώσεις σε περίπτωση παρότρυνσης, υποκίνησης ρατσιστικών
συµπεριφορών και εν γένει φαινοµένων βίας. Και πάλι εδώ, τι εν-
νοείτε όσον αφορά τα παραπάνω και πώς µπορεί να αποδειχθεί
η παρότρυνση σε τέτοιου είδους πράξεις; Πρέπει να διαφυλαχ-
θούµε από περιπτώσεις λογοκρισίας. Η εξειδίκευση και ο ξεκά-
θαρος ορισµός των όσων αναφέρονται, θα µας βοηθήσουν να
έχουµε ένα ξεκάθαρο πλαίσιο µέσα στο οποίο θα λειτουργούµε.

Στο άρθρο 10 σχετικά µε την επιβολή διοικητικών κυρώσεων
στο πλαίσιο αθλητικών συναντήσεων αναγράφεται πως θα επι-
βάλλονται κυρώσεις χωρίς να απαιτείται προηγούµενη κλήση και
ακρόαση του ελεγχόµενου νοµικού προσώπου.

Γιατί αυτό; Δεν θα πρέπει να διασφαλιστεί το δικαίωµα στην
υπεράσπιση;

Το άρθρο 12 αναφέρεται στις λέσχες φιλάθλων. Οι λέσχες θα
πρέπει να µείνουν µία ανά οµάδα και όχι να υπάρχει ένα παράρ-
τηµα ανά περιφερειακή ενότητα -τα παραρτήµατα θα µπορούσαν
να αποτελέσουν εστίες βίας και παραβατικότητας- καθώς θα
ήταν πιο εύκολο για την αστυνοµία να τις ελέγξει. Επιπλέον τα
παραρτήµατα θα µπορούσαν να χρησιµοποιηθούν για τη µετα-
φορά όπλων και άλλων επικίνδυνων αντικειµένων σε διάφορες
περιοχές της χώρας.

Δύο σκέψεις πάνω σε αυτό. Οι λέσχες οπαδών θα πρέπει να
συνεργάζονται µε τις αρµόδιες αρχές, για την πρόληψη της βίας.
Θα πρέπει να υπάρξει ενηµέρωση και ευαισθητοποίηση του κοι-
νού σχετικά µε τα προβλήµατα της βίας µέσα στα γήπεδα.

Σε αυτό το σηµείο να τονίσω και τη σηµασία του σχεδιασµού,
της οργάνωσης και της εφαρµογής εκπαιδευτικών κυρίως προ-
γραµµάτων, µε τη συµµετοχή κοινωνικών λειτουργών, που απο-
σκοπούν στη διεξαγωγή δραστηριοτήτων αποκλειστικά για
οργανωµένους οπαδούς. Για παράδειγµα, η διοργάνωση ποδο-
σφαιρικών αγώνων στα µικρά γήπεδα 5x5.

Στο άρθρο 20 και συγκεκριµένα για το δικαίωµα αναγγελίας
προπονητών χωρίς απολυτήριο λυκείου, θεωρώ πως θα πρέπει
να το επανεξετάσουµε αυτό, καθώς η εκπαίδευση θα πρέπει να
είναι ένα απαραίτητο κριτήριο. Το γεγονός ότι ένας αθλητής είναι
άξιος στο άθληµά του δεν πιστοποιεί την ικανότητά του ως εκ-
παιδευτή. Το ίδιο ισχύει και για τους ηθοποιούς. Όποιος παίζει
χωρίς εκπαίδευση δεν µπορεί να γίνει και καθηγητής.

Επίσης γνωρίζουµε πως ο αθλητικός χώρος, πέρα από όσα

καλά έχει να µας προσφέρει, έχει ταυτόχρονα και ένα σκληρό
πρόσωπο προς τους αθλητές, οι οποίοι µέσα από την πειθαρχία
µαθαίνουν και αναπτύσσονται. Ειδικά µετά από τις καταγγελίες
που ήρθαν στο φως για σεξουαλικές παρενοχλήσεις, ψυχολογι-
κής ή σωµατικής βίας κ.λπ., θα πρέπει µε κάθε δυνατό µέσο να
διασφαλίζεται η βέλτιστη εκπαιδευτική διαδικασία προκειµένου
να προστατευθούν και οι νέοι αθλητές. Πρέπει να υπάρξει τρο-
ποποίηση της κατηγοριοποίησης των προπονητών. Οι κάτοχοι
πτυχίου Τµήµατος Φυσικής Αγωγής µε ειδικότητα στο άθληµα
πρέπει να είναι στην ανώτερη βαθµίδα, κατηγορία. Αυτό θα βοη-
θήσει να διασφαλιστεί ότι οι προπονητές που βρίσκονται σε αυτή
την κατηγορία έχουν την υψηλότερη δυνατή εκπαίδευση και κα-
τάρτιση. Η κατοχή πτυχίου Τµήµατος Φυσικής Αγωγής µε ειδι-
κότητα στο άθληµα είναι ένα πολύ σηµαντικό κριτήριο για την
απόκτηση άδειας άσκησης επαγγέλµατος προπονητή α’ επιπέ-
δου.

Εν κατακλείδι, θεωρούµε πως το εν λόγω σχέδιο νόµου έρχε-
ται στη σηµερινή συζήτηση µε πολύ θετική πρόθεση. Η αύξηση
των περιστατικών βίας στα γήπεδα της Ελλάδας αποτελεί ανη-
συχητική πραγµατικότητα που απεικονίζει µια δυσάρεστη πτυχή
του αθλητισµού µας.

Σηµαντικό ρόλο στην ευαισθητοποίηση των φιλάθλων θα έχει
και η ανέγερση µνηµείων στους τόπους όπου έλαβαν χώρα δο-
λοφονικά γεγονότα, µε σκοπό την εκπαίδευση, την πρόληψη και
την αποφυγή. Δεν θα πρέπει να ξεχνάµε, ώστε να µην ξαναβρι-
σκόµαστε ποτέ στην ίδια θέση. Από τα λάθη του παρελθόντος
γινόµαστε καλύτεροι στο µέλλον.

Στο νοµοσχέδιο θα ψηφίσουµε επί της αρχής θετικά και στα
άρθρα θα σκεφτούµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε,

είµαστε σε µία µέρα που συζητάµε ένα κοµβικής σηµασίας για
το ΠΑΣΟΚ νοµοσχέδιο. Παρ’ όλα αυτά, το βλέµµα µας είναι
στραµµένο και στην εθνική οδό, αλλά και γύρω από αυτή, αλλά
και στα χωριά της περιφέρειας, αλλά και παντού. Μπλόκα σε όλη
τη χώρα, τρακτέρ παντού, µε ένα κύµα διαµαρτυρίας και µία
οργή που ξέρετε ότι είναι ο µανδύας της θλίψης στην πραγµατι-
κότητα για τους ανθρώπους που τους έχετε περιφρονήσει. Είχε
χρησιµοποιήσει ο Πρόεδρός µας, ο Νίκος Ανδρουλάκης, στην
προηγούµενη οµιλία του για την επιστολική ψήφο µια πολύ ση-
µαντική λέξη, η οποία έχει ένα µεγάλο πολιτικό και ηθικό εκτόπι-
σµα, την περιφρόνηση. Το ίδιο κάνετε, λοιπόν, και σε αυτούς
τους ανθρώπους.

Ο Πρωθυπουργός εµφανίστηκε να δηλώνει ότι «εµείς δεν δη-
µιουργούµε την ένταση». Τι ακριβώς, όµως, εννοείτε µε αυτό που
λέτε, κύριε Υπουργέ; Εσείς µε τα εξαγγελλόµενα αποσπασµατικά
σας µέτρα και κατόπιν εορτής προσπαθείτε να συµµαζέψετε τα
ασυµµάζευτα και λέτε ταυτόχρονα ότι δεν έχετε καµµία ευθύνη
γι’ αυτό που συµβαίνει, τη συστηµατική λανθασµένη πολιτική σας
τόσον καιρό, τον τρόπο µε τον οποίο διαχειριστήκατε τον αγρο-
τικό κόσµο, όλες αυτές τις εξαγγελίες σας τις προεκλογικές;
Τώρα πλέον µιλάτε ακόµη και για την επιστροφή του ΦΠΑ ή τον
µειωµένο ΦΠΑ στο πετρέλαιο και διαπραγµατεύεστε, λέτε, µε
τους αγρότες όταν ήταν στο προεκλογικό σας πρόγραµµα το
2019;

Και την ίδια ώρα η Θεσσαλία «ώρα µηδέν», πνιγµένη, χωρίς να
έχετε αποφασίσει τι θα κάνετε για διακόσιες χιλιάδες περίπου
στρέµµατα γης που βρίσκονται κάτω από το νερό, χωρίς να έχετε
αποφασίσει τι θα κάνετε εσείς για όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους που δεν έχουν πλέον ούτε γη ούτε σπίτι ούτε χωριό, όπως
τα χωριά που εκκενώσατε, χωρίς να έχετε καταβάλει καν ούτε
τις πρώτες αποζηµιώσεις, χωρίς να βλέπετε ποιο είναι το παρόν
και το µέλλον µιας µεγάλης περιφέρειας η οποία εξαφανίζεται
µέρα µε τη µέρα!

Κάνατε απλά έναν απολογισµό, κοιταχθήκατε στον καθρέφτη
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σας για άλλη µια φορά, είπατε πόσο ωραίοι και σπουδαίοι είστε
και µετά από αυτό µας είπατε ότι θα σκεφτείτε τι θα κάνετε µε
το µέλλον του αγροτικού κόσµου, µε το απλό ερώτηµα που πε-
ριφέρονται οι Υπουργοί σας στα τηλεπαράθυρα: «Μα, πού θα
βρούµε τα λεφτά;». Αυτό το ερώτηµα δίνετε στον ελληνικό λαό
και στους αγρότες.

Πού θα βρείτε τα λεφτά; Τα λεφτά θα τα βρείτε από εκεί που
τα σουπερµάρκετ το τελευταίο δεκάµηνο του 2023 είχαν 646
εκατοµµύρια ευρώ παραπάνω -από εκεί θα τα βρείτε- σε σχέση
µε το αντίστοιχο εξάµηνο της προηγούµενης χρονιάς.

Πού θα τα βρείτε; Θα τα βρείτε στο δωδεκάµηνο του 2022 τα
επιπλέον κέρδη που προσέγγισαν το 1 δισεκατοµµύριο, σε σχέση
µε το δωδεκάµηνο του 2021. Από εκεί, γιατί δεν τα βρίσκετε από
εκεί;

Από τις τράπεζες θα τα βρείτε, που έχουν κερδίσει 7,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, µε 3 δισεκατοµµύρια να προκύπτουν από
υπερχρεώσεις. Από εκεί θα τα βρείτε, αν δεν είστε τροχονόµοι
συµφερόντων. Από εκεί θα τα βρείτε λοιπόν, αν ψάχνετε. Θα σας
πούµε εµείς από πού θα τα βρείτε.

Τώρα δυο λόγια για το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε.
Κατ’ αρχάς αυτό που πρέπει να πείτε µε εντιµότητα στον ελ-

ληνικό λαό είναι ότι το τελευταίο χρονικό διάστηµα θρηνήσαµε
τρία θύµατα µετά ή παράπλευρα ή έξω από αθλητικά γεγονότα
και έτσι πήρατε νοµοθετική πρωτοβουλία. Το υπό ψήφιση νοµο-
σχέδιό σας περιλαµβάνει πράγµατα τα οποία είχαµε ψηφίσει
ξανά, πράγµατα που η ελληνική πολιτεία θέσπισε ξανά και το νο-
µοθετικό Σώµα θέσπισε ξανά, κύριε Υπουργέ, που δεν είστε και
εδώ και δεν µας κάνετε τη χάρη ούτε να ακούσετε καν αυτά που
λέµε, λες και είναι καθόλου σπουδαία.

Εσείς, λοιπόν, είστε τόσο κοντόφθαλµοι που το µόνο που µπο-
ρείτε να κάνετε είναι οριζόντια µέτρα, οριζόντια µέτρα παντού.
Έρχεστε και λέτε, λοιπόν: Τι είχα; Φονικό είχα; Κλείνω, λοιπόν,
οριζόντια όλα τα γήπεδα, και του ποδοσφαίρου, ενώ δεν έγινε
καν σε αγώνα ποδοσφαίρου και δεν έγινε εντός του αθλητικού
χώρου. Αυτά κάνετε και ψηφίζετε ξανά όλα αυτά που εµείς ψη-
φίσαµε πρώτοι στο ΠΑΣΟΚ µε τον ν.2725/1999, που δεν εφαρ-
µόστηκαν επί της θητείας σας και έρχεστε και τα ανακυκλώνετε
–τόσο κοντόφθαλµοι είστε- αντί να πείτε ότι µε αυτήν ακριβώς
την τραγική συγκυρία έχω τη δυνατότητα να µαζέψω το πολιτικό
σύστηµα και να φτιάξω επιτέλους µία εθνική πολιτική γύρω από
ζητήµατα που αφορούν την οπαδική βία, και να το κάνετε σωστά.

Οι ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου, λοιπόν, αποτελούν
µία σειρά παρεµβάσεων που άλλαξαν δήθεν τα προηγούµενα.
Επαναλάβατε τον κακό εαυτό σας του 2022, και οµολογία του
κυρίου Υπουργού, που τώρα λείπει πάλι, λες και βαριέται να
ακούσει αυτά που του λέµε,…

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι εδώ από το πρωί
και βγήκε για ένα δευτερόλεπτο.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ναι, του αρµοδίου Υπουργού. Είναι
εδώ; Δεν είναι εδώ.

Αυτά που σας λέµε είναι η επανάληψη όλων των πραγµάτων
που έχετε κάνει στο παρελθόν. Εµείς έχουµε να πούµε το εξής
σήµερα και να σας το καταθέσουµε. Εκτός από αυτά τα οριζόντια
µέτρα που και ξεσηκώνουν την ελληνική κοινωνία και δεν είναι
αποτελεσµατικά, αυτό που πρέπει να σας πούµε είναι ότι σε επί-
πεδο πρόληψης έχετε κάνει το απόλυτο µηδέν. Αντί να έχετε ένα
εθνικό σχέδιο µε το οποίο θα αντιµετωπίσετε την οπαδική βία
συγκεκριµένα, όπου θα περιλάβετε µέσα και την εκπαιδευτική
κοινότητα, θα αξιοποιήσετε δυνατότητες που υπάρχουν σε κάθε
νοµό, όπως για παράδειγµα τα κέντρα πρόληψης του ΟΚΑΝΑ,
ψυχοκοινωνικής ανάπτυξης, από το 2011 που υπάρχουν σε κάθε
νοµό, και έχουν πλέον όχι µόνο στόχευση την καταπολέµηση των
ναρκωτικών, αλλά και τη βία, την παραβατικότητα, την εξάρτηση
από το διαδίκτυο και όλα τα συναφή, αντί, λοιπόν, να ενσωµατώ-
σετε τέτοιες πολιτικές, εσείς πάτε ακριβώς απέναντι, µε οριζόν-
τια µέτρα και χωρίς να υιοθετήσετε ούτε ακριβώς τα
ενδεικνυόµενα από τους επιστήµονες, δηλαδή τον ισόβιο απο-
κλεισµό από τα γήπεδα όλων εκείνων που δηµιουργούν τέτοιου
είδους επεισόδια, και που είναι πρόταση του ΠΑΣΟΚ.

Με αυτά και µε αυτά, λοιπόν, ανακυκλώνετε τον ίδιο κακό και
κοντόφθαλµο εαυτό σας.

Εµείς είµαστε η παράταξη του ορθού και του συγκεκριµένου
λόγου -σας το έχουµε πει πολλές φορές. Γι’ αυτό τον λόγο και
λέµε επί της αρχής «ναι» στο νοµοσχέδιό σας, προσπαθώντας
να παρέµβουµε όπου µπορούµε, να δηµιουργήσουµε ένα νέο
πλέγµα προτάσεων και σχέσεων σε εσάς και δείχνοντάς σας τον
δρόµο της σύγχρονης αντιµετώπισης τέτοιων φαινοµένων που
δυστυχώς, µε αυτά τα µέτρα τύπου ασπιρίνης δεν µπορείτε να
τα αντιµετωπίσετε αποτελεσµατικά. Μέχρι να µπορέσετε να κοι-
τάξετε µακριά από τη µύτη σας, εµείς θα επιµένουµε να σας λέµε
το ορθό και το συγκεκριµένο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

Αυτό δεν είναι ωραίο…..
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πρώτα απ’

όλα δεν σας έχω δώσει τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Θέλω τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για ποιο

θέµα; Υπάρχει προσωπικό;
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Υπάρχει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-

χει.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεν µπορεί να είναι εδώ από το πρωί ο

Υπουργός και να βγαίνει για ένα λεπτό και εµείς να κάνουµε επι-
κοινωνιακά τρικ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ! Δεν υπάρχει επικοινωνιακό τρικ. Η Κυβέρνηση έχει ευθύνη.
Πρέπει να προστατεύσω το Σώµα. Βάσει του Κανονισµού πρέπει
να υπάρχει Υπουργός στην Αίθουσα. Αν δεν ήταν ο κύριος Υφυ-
πουργός θα µπορούσε να ήταν ο Υφυπουργός από το Υπουργείο
Παιδείας, όπως ήταν η κ. Μακρή. Σας παρακαλώ πάρα πολύ!

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής κ. Ανδρουλάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Σήµερα είναι µια οδυνηρή επέτειος. Σήµερα τι-
µούµε τη θυσία των τριών Ελλήνων αξιωµατικών, του
Χριστόδουλου Καραθανάση, του Παναγιώτη Βλαχάκου και του
Έκτορα Γιαλοψού, τριών αξιωµατικών που έχασαν τη ζωή τους
υπερασπιζόµενοι την εθνική µας κυριαρχία στα Ίµια. Έχουµε,
λοιπόν χρέος, έχουµε καθήκον να γνωρίζουµε και να µην ξεχνάµε
τους κινδύνους για να σχεδιάζουµε βάσει αυτών την ενίσχυση
των Ενόπλων Δυνάµεων και την αποτρεπτική δύναµη της χώρας.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µας
συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής αποτελεί µία ακόµη από-
δειξη της αποτυχίας της Κυβέρνησης και την απόλυτη έλλειψη
πολιτικής βούλησης για να ασχοληθεί σοβαρά, επιτακτικά, µε το
ζήτηµα της αθλητικής βίας. Το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο περιλαµ-
βάνει µια σειρά µέτρων, τα οποία σε µεγάλο βαθµό ανακυκλώ-
νονται. Άλλωστε, είναι η τρίτη φορά που νοµοθετείτε για το ίδιο
ακριβώς θέµα σε διάστηµα µικρότερο των δύο ετών.

Δυστυχώς, κάθε φορά τα µέτρα έρχονται ως απάντηση σε
τραγικά γεγονότα, όπως ήταν οι δολοφονίες του Άλκη Καµπανού
τον Φεβρουάριο του 2022, του Μιχάλη Κατσουρή τον περασµένο
Αύγουστο και του αστυνοµικού Γιώργου Λυγγερίδη τον Δεκέµ-
βριο. Δεν έχετε την πολιτική βούληση να αντιµετωπίσετε τα προ-
βλήµατα της βίας και της εγκληµατικότητας γι’ αυτό δεν
ακουµπάτε τη ρίζα τους. Το νοµικό πλαίσιο, το οποίο υπήρχε και
υπάρχει, είναι πάρα πολύ αυστηρό, όµως, δεν το εφαρµόσατε
και σε αυτό πρέπει να απαντήσετε σήµερα. Γιατί όλα αυτά τα
χρόνια δεν εφαρµόσατε αυτό το πλαίσιο για να αντιµετωπιστούν
αυτά τα φαινόµενα;

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το φιάσκο µε τους Κροάτες
χούλιγκανς που «έκαναν παρέλαση», πέρασαν τα µισά Βαλκάνια,
διασχίζοντας τη χώρα µας µέσω της Εθνικής Οδού, έφτασαν στο
κέντρο της Αθήνας, ενώ υπήρχε παράλληλα απαγόρευση µετα-
κίνησης φιλάθλων από την UEFA και ενώ σας είχαν ήδη ενηµε-
ρώσει αρµόδιες υπηρεσίες άλλων βαλκανικών κρατών, δίνοντάς
σας µέχρι τους αριθµούς κυκλοφορίας των οχηµάτων τους, αλλά
εσείς δεν κάνατε τίποτα.

Τι σας εµπόδισε πραγµατικά να τους σταµατήσετε; Και σε
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αυτό πρέπει να απαντήσετε. Γιατί δεν σταµατήσατε τους Κροά-
τες χούλιγκανς και τους αφήσατε να «κάνουν παρέλαση» σε όλα
τα Βαλκάνια και την πατρίδα µας, για να φτάσουν έξω από το γή-
πεδο της ΑΕΚ και να ζήσουµε τα τραγικά γεγονότα του καλοκαι-
ριού;

Έφταιγε και για αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο ή ότι µετά από
τόσα χρόνια διακυβέρνησης από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Οικο-
νόµου παρέλαβε καµένη γη στην Αστυνοµία, όπως σχεδόν ο διά-
δοχος του ο κ. Χρυσοχοΐδης είπε τονίζοντας για την ανάγκη που
έχουµε για νέο restart; Ακόµα και τώρα, στις 11 Δεκεµβρίου, µετά
τα αιµατηρά επεισόδια στου Ρέντη, η τότε πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη έκλεινε τα γήπεδα, µια από-
φαση που εµείς αποδοκιµάσαµε, διότι ήταν ένα επικοινωνιακό
πυροτέχνηµα, µια απόφαση χωρίς ουσία. Και µάλιστα δεσµευτή-
κατε τότε ότι αυτά θα ανοίξουν µόνο αφότου ελεγχθεί ότι εφαρ-
µόζουν µια σειρά από µέτρα µεταξύ των οποίων οι κάµερες και
το σύστηµα ελέγχου του ηλεκτρονικού εισιτηρίου.

Και παρ’ όλα αυτά, ενώ τίποτα από αυτά δεν έχει άµεσα ετοι-
µαστεί, µόλις προχθές ο κ. Βρούτσης προανήγγειλε ότι τα γή-
πεδα ανοίγουν ξανά για τους φιλάθλους στις 12 Φεβρουαρίου
χωρίς κάµερες, χωρίς σύστηµα ταυτοποίησης, που θα εγκατα-
σταθούν σύµφωνα µε το νέο χρονοδιάγραµµα στις αρχές Μαρ-
τίου και Απριλίου αντίστοιχα. Άρα, κακώς, κλείσατε τα γήπεδα.

Τι κάνετε; Πήρατε µια απόφαση επικοινωνιακά που δεν είχε
καµµία επί της ουσίας στόχευση και καµµία αποτελεσµατικότητα.
Απλά για δύο µήνες απαγορεύσατε στον κόσµο να πηγαίνει στο
γήπεδο, τιµωρώντας τους κανονικούς φιλάθλους που πάνε µε τα
παιδιά τους και µε τις οικογένειές τους. Και γι’ αυτό πρέπει να
απαντήσετε. Τελικά που βοήθησε αυτό το µέτρο εφόσον τα γή-
πεδα ανοίγουν χωρίς να έχουν προετοιµαστεί για όλα αυτά που
είχατε πει κάποιους µήνες πριν;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο δεν αντι-
µετωπίζει συνολικά το φαινόµενο της οπαδικής βίας εντός και
εκτός αθλητικών χώρων. Ακριβώς το αντίθετο. Είναι ανεπαρκές.
Η βάση του παρόντος νοµοσχεδίου είναι ο ν.2725/1999 και περι-
λαµβάνει επίσης το σύνολο των βασικών ρυθµίσεων του
ν.4049/2012, νόµοι και οι δύο Υπουργών του ΠΑΣΟΚ.

Δύο είναι οι βασικές αδυναµίες του νοµοσχεδίου. Πρώτον, δεν
υπάρχει καµµία µέριµνα για τα οπαδικά επεισόδια εκτός πλαισίου
διεξαγωγής αγώνων, ενώ όπως, γνωρίζετε η δολοφονία του Άλκη
Καµπανού πριν δύο χρόνια, συνέβη εκτός αθλητικών χώρων. Συ-
νεχίζετε, επίσης, να αντιµετωπίζετε τη βία στα γήπεδα ως κάτι
ασύνδετο µε άλλα φαινόµενα βίας ή µε το οργανωµένο έγκληµα.
Συνολικά δε, από το σύνολο των δολοφονιών µε οπαδικά κίνητρα
µόλις δύο έχουν συµβεί εντός των γηπέδων. Όλες οι υπόλοιπες
συνέβησαν εκτός γηπέδου και κάποιες εξ αυτών χωρίς να διεξά-
γονται καν αγώνες εκείνες τις ηµέρες.

Δεύτερον, µια ακόµα βασική αδυναµία του νοµοσχεδίου είναι
ότι δεν αγγίζει καθόλου το ζήτηµα της διαφθοράς στον ελληνικό
αθλητισµό και ιδιαίτερα στον χώρο του ποδοσφαίρου. Μια δια-
φθορά που τροφοδοτείται από ισχυρά οικονοµικά και άλλα συµ-
φέροντα, αλλά η Κυβέρνηση προτιµά σε αυτά τα φαινόµενα να
κάνει τον τροχονόµο παρά να βάλει κανόνες.

Προ ηµερών η UEFA διαβίβασε στη Βουλή φακέλους µε είκοσι
τρία ύποπτα παιχνίδια. Το Διοικητικό Συµβούλιο της Super Lea-
gue απηύθυνε αίτηµα θεσµικής συνάντησης του αρµόδιου εισαγ-
γελικού λειτουργού σε σχέση µε τη χειραγώγηση αγώνων.
Επίσης το περασµένο Σάββατο διαβάσαµε για ένα ακόµα περι-
στατικό βίας µε θύµα τη σύντροφο του Αναπληρωτή Προέδρου
της Κεντρικής Επιτροπής Διαιτησίας, η οποία δέχθηκε επίθεση
έξω από το σπίτι της.

Εσείς, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, τι σκοπεύετε να κάνετε
µε όλα αυτά τα φαινόµενα; Ποια είναι η στρατηγική σας; Πώς θα
εξυγιάνουµε τον χώρο του αθλητισµού από τα σκοτεινά κυκλώ-
µατα που πρωταγωνιστούν σε φαινόµενα βίας και εγκληµατικό-
τητας; Γι’ αυτόν τον λόγο τονίζω ότι το παρόν νοµοσχέδιο αγγίζει
µόνο µια µικρή πτυχή του προβλήµατος.

Για παράδειγµα, το άρθρο 12 τροποποιεί για πέµπτη, παρα-
καλώ, φορά σε είκοσι χρόνια το καθεστώς για τις λέσχες φιλά-
θλων, προβλέποντας, λέει, µία ανά έµβληµα συλλόγου, ενώ
καθιστά υποχρεωτική τη γραπτή συναίνεση της ΠΑΕ για την ανα-

γνώριση και τη λειτουργία της λέσχης.
Επίσης, εδώ προκύπτει ένα εύλογο ερώτηµα. Τι θα γίνεται

στην περίπτωση που οι πράξεις βίας θα έχουν τελεστεί από
άτοµα που δεν είναι µέλη της νόµιµης λέσχης;

Για εµάς το ζήτηµα της βίας στον χώρο του αθλητισµού είναι
ένα σύνθετο και πολύπλοκο ζήτηµα. Απαιτούνται ουσιαστικά
µέτρα και ένα συνολικό σχέδιο και όχι τα σηµερινά ηµίµετρα.
Μετά από κάθε τραγική δολοφονία υπήρξαν εξαγγελίες για την
αντιµετώπιση της βίας, ακόµη και από τον ίδιο τον Πρωθυ-
πουργό, που, όµως, κάθε φορά αποδείχτηκαν «κενό γράµµα».

Για να σπάσουµε αυτόν τον ατέρµονο κύκλο της βίας και για
να σταµατήσουµε να θρηνούµε νέους ανθρώπους, εµείς τασσό-
µαστε υπέρ της εκπόνησης ενός σχεδίου δράσης, προϊόν ευ-
ρείας διακοµµατικής συναίνεσης, ένα σχέδιο που θα
αντιµετωπίζει το κακό στη ρίζα του εντός και εκτός γηπέδων, µε
βάση το τρίπτυχο πρόληψη-έλεγχος-τιµωρία.

Απαιτείται, λοιπόν, και πολυδιάστατη προσέγγιση, αλλά και
πραγµατική βούληση που δεν δείξατε τα προηγούµενα χρόνια
µη εφαρµόζοντας νόµους που είχατε ψηφίσει.

Προτείνουµε λοιπόν, κατ’ αρχάς, όποιος έχει εµπλακεί σε περι-
στατικά βίας, οπαδικής βίας, εγκληµατικών ενεργειών ή έχει κα-
ταδικαστεί στο παρελθόν, να του απαγορευθεί ισόβια η είσοδος
σε οποιαδήποτε αθλητική δραστηριότητα. Αυτό θα λειτουργήσει
άµεσα αποτρεπτικά για τη νέα γενιά, ώστε να µην παρασύρονται
εύκολα από οργανωµένα εγκληµατικά κυκλώµατα που χρησιµο-
ποιούν την οπαδική βία ή το οπαδικό αίσθηµα ως ένα περιτύλιγµα
για τις εγκληµατικές τους δραστηριότητες.

Με αυτόν τον τρόπο καλύπτεται ένα κενό που υπάρχει στο νο-
µοσχέδιο, που δεν λαµβάνει καµµία µέριµνα για την επιβολή ποι-
νών σε όσους προκαλούν επεισόδια, και δεν είναι µέλη οποιασδή-
ποτε νόµιµης λέσχης, όπως είπα προηγουµένως.

Επίσης, ουσιαστική εξυγίανση του χώρου του ποδοσφαίρου,
ιδίως από κυκλώµατα διαφθοράς και εγκληµατικής δράσης.

Επιπρόσθετα, έχουµε καταθέσει συγκεκριµένη δέσµη προτά-
σεων, προκειµένου η ηγεσία του Υπουργείου Αθλητισµού να τις
ενσωµατώσει στο νοµοσχέδιο. Πρόκειται για παρεµβάσεις οι
οποίες προσεγγίζουν τα φαινόµενα αυτά ως ένα κοινωνικό ζή-
τηµα.

Προτείνουµε οι αρµοδιότητες της Εθνικής Επιτροπής Συντο-
νισµού να ενισχυθούν έτι περαιτέρω και να περιλαµβάνουν και
τις εξής δράσεις: ενηµερωτικές εκστρατείες, εισαγωγή δράσεων
καταπολέµησης της αθλητικής βίας σε όλες τις σχολικές βαθµί-
δες, προβολή θετικών προτύπων και ενεργοποίηση των εν ενερ-
γεία αθλητών προς τον σκοπό αυτό, όπως και ενεργοποίηση της
χρυσής και εµβληµατικής γενιάς της µεγάλης εθνικής επιτυχίας
του 2004.

Το τµήµα αθλητικής βίας έχει χρέος να αξιοποιεί στο έπακρο
πληροφορίες µε σωστή χρήση της ηλεκτρονικής τεχνολογίας.
Έχουν καταγραφεί πολλές περιπτώσεις και στη χώρα µας και
στο εξωτερικό, όπου οργανωµένοι οπαδοί έχουν το θράσος να
διαφηµίζουν τα ραντεβού θανάτου µέσα από τα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης.

Η εµπειρία δείχνει πως αυτά τα φαινόµενα οπαδικής βίας µπο-
ρούν ακόµη να εκδηλωθούν και σε αγώνες πολύ χαµηλών κατη-
γοριών, αλλά και σε αθλήµατα πέραν του ποδοσφαίρου. Άρα η
χρήση αυτών των τεχνολογιών είναι σηµαντική για την πρόληψη.

Ένα, επίσης, σηµαντικό θέµα που αφορά την ασφάλεια των
θεατών σε αθλητικούς αγώνες έχει να κάνει µε τον οριζόµενο
αριθµό των θεατών σε κάθε θύρα. Πρέπει να υπάρχουν συγκε-
κριµένες προβλέψεις για να αποφεύγεται ο επικίνδυνος συνω-
στισµός που µπορεί να προκαλέσει µια τραγωδία.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ θα σταθεί αρωγός και σύµ-
µαχος σε κάθε προσπάθεια αντιµετώπισης ενός τόσο σοβαρού
κοινωνικού προβλήµατος. Θα στηρίξουµε επί της αρχής αυτό το
νοµοσχέδιο, παρά το γεγονός, όπως είπα και προηγουµένως, ότι
δεν αντιµετωπίζει µε ολιστικό τρόπο τα φαινόµενα της οπαδικής
βίας ούτε αγγίζει τις βαθύτερες ρίζες των χρόνιων προβληµάτων
του ελληνικού αθλητισµού.

Εµείς έχουµε καταθέσει τις δικές µας προτάσεις, οι οποίες
έχουν ως στόχο τη διαφύλαξη της ασφάλειας των πολιτών, την
προστασία του αθλητισµού, αυτό το δηµόσιο αγαθό, απαραίτητο
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για όλη την κοινωνία και ιδιαίτερα για τις νεότερες γενιές.
Στεκόµαστε, λοιπόν, µε αίσθηµα ευθύνης σε αυτό το πολύ ση-

µαντικό ζήτηµα, όταν εσείς, για να τα θυµόµαστε όλα, περιµέ-
νατε τη δολοφονία ενός νέου ανθρώπου για να πάτε διακόσια
ονόµατα χούλιγκαν στη δικαιοσύνη. Τι περιµένατε τότε, κύριοι
της Κυβέρνησης; Πόσοι νέοι έπρεπε να δολοφονηθούν για να
πάτε εκ των υστέρων τα διακόσια αυτά ονόµατα στη δικαιοσύνη;
Αυτά αποδεικνύουν ότι ακόµη και σε αυτές τις τραγωδίες κάνατε
επικοινωνιακά παιχνίδια.

Εµείς θέλω, κλείνοντας, να πω ότι αντιµετωπίζουµε αυτά τα
φαινόµενα ολιστικά. Στηρίζουµε επί της αρχής, πρέπει όµως να
υπάρξει ένα µακροπρόθεσµο σχέδιο για να αντιµετωπίσουµε
πραγµατικά αυτά τα φαινόµενα εντός και εκτός γηπέδων, φαινό-
µενα επικίνδυνα που δυστυχώς εγκληµατικές συµµορίες τα αξιο-
ποιούν ως περιτύλιγµα της πραγµατικής τους δραστηριότητας.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην
αναφερθώ στην τροπολογία που καταθέσατε για τον καθορισµό
του κατώτατου µισθού. Για µια ακόµα χρονιά τροποποιείτε την
ηµεροµηνία για την ολοκλήρωση της διαδικασίας διαµόρφωσής
του, ώστε αυτή -όλως τυχαίως- να συµπίπτει πάλι µε τον εκλογικό
κύκλο.

Συµφωνούµε ότι ο κατώτατος µισθός πρέπει να αυξηθεί. Όµως
αυτή η αύξηση δεν µπορεί να συνδέεται άλλη µια φορά µε τις
εκλογικές επιδιώξεις της εκάστοτε κυβέρνησης. Δεν µπορεί οι
χαµηλόµισθοι να είναι όµηροι των πολιτικών σας επιλογών.

Η δική µας θέση είναι ξεκάθαρη και την επαναλαµβάνουµε και
σήµερα. Ο καθορισµός του κατώτατου µισθού θα πρέπει να επα-
νέλθει στους κοινωνικούς εταίρους και στην Εθνική Συλλογική
Σύµβαση Εργασίας, ώστε κανείς εργαζόµενος, κανείς χαµηλόµι-
σθος να µην είναι όµηρος πολιτικών επιλογών και εκλογικών κύ-
κλων, όπως µε πελατειακό τρόπο υλοποιεί και σήµερα η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Φωτόπουλος από την Ελληνική Λύση,

µετά η κ. Αναγνωστοπούλου και θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του κόµµατος Σπαρτιάτες. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την

αναφορά µου σήµερα σε ένα θέµα το οποίο δεν σχετίζεται µε το
παρόν νοµοσχέδιο και αυτό είναι κάτι το οποίο δεν το συνηθίζω,
αλλά το χρέος είναι πάνω από τους τύπους, καθώς σήµερα συµ-
πληρώνουµε είκοσι οκτώ χρόνια από την 31η Ιανουαρίου 1996,
είκοσι οκτώ χρόνια από την αποφράδα εκείνη νύχτα κατά την
οποία χάσαµε τρεις αξιωµατικούς µας, τρεις άνδρες οι οποίοι
ήρθαν να γράψουν τα ονόµατά τους στον µακρύ κατάλογο των
ηρώων του έθνους. Είκοσι οκτώ χρόνια από το βράδυ κατά το
οποίο ο Έλληνας Πρωθυπουργός ειρωνεύτηκε αρχηγό ΓΕΕΘΑ,
όταν ο τελευταίος προσπάθησε να του εξηγήσει πως στη σηµαία,
την οποία ο πρώτος δεν θεωρούσε κάτι τόσο σηµαντικό, ορκί-
ζονται οι Έλληνες στρατιώτες.

Όσοι είχαµε το προνόµιο και την τιµή να υπηρετούµε τη στρα-
τιωτική µας θητεία εκείνες τις ηµέρες και ειδικά όσοι υπηρετού-
σαµε σε µάχιµες µονάδες, όπως είναι αυτές των ειδικών
δυνάµεων, όπως ο οµιλών στη 2η Μοίρα Αλεξιπτωτιστών, βιώ-
σαµε καταστάσεις οι οποίες θα µείνουν χαραγµένες για πάντα
στη µνήµη και στην καρδιά µας.

Στις µονάδες µας, στα πλοία επιφανείας του στόλου και στις
βραχονησίδες του ανατολικού Αιγαίου βιώσαµε στον υπέρτατο
βαθµό αυτό που λέγεται «ελληνικό φιλότιµο», αυταπάρνηση, πε-
ριφρόνηση στην κακουχία, περιφρόνηση πολλές φορές και στην
ίδια τη ζωή, µε ηθικό ακµαιότατο, από το τελευταίο κατάστρωµα
µέχρι τον διοικητή τής κάθε µονάδας, όλοι έτοιµοι να εκπληρώ-
σουν τότε το εθνικό τους καθήκον απέναντι στον προαιώνιο
εχθρό, για την πατρίδα, για τις ειδικές δυνάµεις, για τις οικογέ-
νειες, για τους τρεις αδελφούς οι οποίοι έπεσαν υπερασπιζόµε-
νοι ένα κοµµάτι υφάσµατος και λίγα µέτρα γης, για τα οποία
κάποτε όλοι οι Έλληνες στρατιώτες ορκιστήκαµε. Και αυτός ο

όρκος όπως ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει ηµε-
ροµηνία λήξης.

Οι Καραθανάσης, Βλαχάκος, Γιαλοψός πέρασαν στο πάνθεον
των ηρώων του έθνους. Όλοι οι απλοί Έλληνες θα τους θυµόµα-
στε και θα τους τιµούµε όπως αρµόζει, υποκλινόµενοι στο µεγα-
λείο της θυσίας τους.

Σε ό,τι αφορά τώρα το σηµερινό νοµοσχέδιο για την αθλητική
βία κάνετε λάθος αν πιστεύετε πως η αθλητική βία είναι κάτι ξε-
χωριστό από αυτό το οποίο επικρατεί σε όλη την ελληνική κοι-
νωνία, την αίσθηση ανοµίας, την ενδοοικογενειακή βία, τη βία
στους δρόµους, τη βία στα πανεπιστήµια, τη βία στους χώρους
δουλειάς.

Ακούµε και διαβάζουµε περισπούδαστες αναλύσεις όπως ότι
η βία, λέει, είναι αποτέλεσµα της έλλειψης παιδείας. Και τι κάνατε
για την παιδεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που κυβερνήσατε
όλα αυτά τα χρόνια; Τίποτα. Μεγαλοστοµίες και δήθεν µεταρ-
ρυθµίσεις, απλά και µόνο για να γράψει ο κάθε Υπουργός το
όνοµά του στην ταµπέλα. Μία παιδεία η οποία έχει πάψει από
χρόνια να είναι και εθνική και παιδεία, απαξιωµένη, όταν οι ίδιοι
Υπουργοί οι οποίοι είναι αρµόδιοι για την παιδεία επιλέγουν ιδιω-
τικά σχολεία για να στείλουν τα παιδιά τους.

Καταλαβαίνει εύκολα κάποιος πόσο δήθεν είναι όλες αυτές οι
συζητήσεις τις οποίες κάνουµε για να αντιµετωπίσουµε κάθε
θέµα στην πατρίδα µας, αρκεί να διαβάσει ή να δει ένα ρεπορτάζ
σε µια οποιαδήποτε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αγωνιζόµα-
στε, λέτε, να ανοίξουν τα γήπεδα στην Ελλάδα του 2024, όταν
σε άλλες χώρες έχουν λύσει αυτό το πρόβληµα εδώ και πολλά,
πολλά χρόνια. 

Παραδείγµατα. Δανία: όσοι µετέχουν σε επεισόδια δεν ξαναµ-
παίνουν στο γήπεδο.

Αγγλία: Όσοι Άγγλοι έχουν καταδικαστεί για χουλιγκανισµό,
είτε στο εσωτερικό της χώρας είτε στο εξωτερικό, δεν µπορούν
να βγουν από τη χώρα, δεν ξαναµπαίνουν στο γήπεδο και για ένα
µεγάλο χρονικό διάστηµα την ώρα των αγώνων βρίσκονται στο
αστυνοµικό τµήµα.

Γαλλία: Ήδη από το παγκόσµιο πρωτάθληµα του 1998 επιτρά-
πηκαν οι διά νόµου οµαδικές συλλήψεις οπαδών.

Γερµανία: Η νοµοθεσία της προσφέρει µια µεγάλη σειρά ποι-
νών στους δικαστές, ανάµεσα στις οποίες και η κατάσχεση δια-
βατηρίων και αστυνοµικών ταυτοτήτων. 

Ποιοι λόγοι, κύριοι, προκαλούν τη βία; Το οικογενειακό περι-
βάλλον, το κοινωνικό περιβάλλον, τα µέσα µαζικής επικοινωνίας
και φυσικά η φτώχεια. Κοινωνικά και οικονοµικά προβλήµατα:
φτωχοποίηση, ακρίβεια, ανεργία, µισθοί πείνας. Από όπου, όµως,
και να το κοιτάξεις βλέπεις πως αν δεν λύσουµε το θέµα της φτώ-
χειας και της ακρίβειας, που µαστίζει τα νοικοκυριά και είναι ο
ελέφαντας στο δωµάτιο, δεν θα λύσουµε κανένα θέµα.

Όσο ο κόσµος πιέζεται και όσο η τηλεοπτική ειρωνεία δηµο-
σιογράφων µε το αχαρακτήριστο, θα πω, χιούµορ πως µε τέσ-
σερα τοστ χορταίνει µια οικογένεια, δεν πάµε πουθενά.

Όσο ο Πρωθυπουργός, µε τις επιλογές του στον τοµέα της
ενέργειας, φορτώνει τα ελληνικά νοικοκυριά µε δυσβάσταχτα
βάρη, κατά δήλωσή του µε 7 δισεκατοµµύρια αντί 1 δισεκατοµ-
µύριο για έναν χρόνο, περίπου δηλαδή όσο κοστίζουν και τα F-
35, απλά επιδεινώνεται η κατάσταση.

Κανείς δεν είναι πλέον σίγουρος για το αύριο. Η έλλειψη ορά-
µατος διατρέχει την ελληνική κοινωνία από την κορυφή της µέχρι
τη βάση. Αυτό είναι κάτι παραπάνω από εµφανές.

Τα σουπερµάρκετ το τελευταίο δωδεκάµηνο του 2023 είχαν
646 εκατοµµύρια κέρδη παραπάνω από το αντίστοιχο δεκάµηνο
της προηγούµενης χρονιάς. Στο δεκάµηνο του 2022 τα επιπλέον
κέρδη τους προσέγγισαν το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ σε σχέση
µε το δωδεκάµηνο του 2021.

Οι τράπεζες έχουν κερδίσει 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε τα 3
δισεκατοµµύρια να προέρχονται από επιπλέον χρεώσεις.

Τα έσοδα από ΦΠΑ ανήλθαν περίπου σε 23,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Τα έσοδα από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης ανήλθαν σε
7 περίπου δισεκατοµµύρια. 

Οι καταθέσεις επιχειρήσεων και νοικοκυριών µειώθηκαν το δί-
µηνο Οκτωβρίου - Νοεµβρίου κατά 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ
αν δούµε λίγο τα στατιστικά σε κάθε 100 ευρώ εισοδήµατος ο
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µέσος Ευρωπαίος ξόδεψε 87 ευρώ, ο Γερµανός περίπου 81, ο
Ολλανδός 81,5.

Ο Έλληνας αντίστοιχα ξόδεψε 104 ευρώ. Δηλαδή κάθε µήνα
που περνάει το ελληνικό νοικοκυριό ξοδεύει από τα έτοιµα είτε
δανείζεται, αυτό το λοιδορηµένο ελληνικό νοικοκυριό.

Οι µισθοί δεν αυξήθηκαν ανάλογα, ώστε να εµποδίσουν το ρο-
κάνισµα της αγοραστικής δύναµης από το ράλι πληθωρισµού. Η
χώρα µας είναι τρίτη από το τέλος στην αγοραστική δύναµη των
νοικοκυριών.

Το κράτος µε όλη αυτή την κατάσταση γεµίζει τα ταµεία του
από φόρους, οι πολυεθνικές από κέρδη και οι Έλληνες πολίτες
µένουν µε τον «µουτζούρη» στο χέρι.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Φάµελλος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, ξεκινώντας
οφείλω κι εγώ εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όπως έκανε και ο εισηγητής µας κ. Μεϊκόπουλος, να κατα-
θέσω φόρο τιµής στους ήρωες του Πολεµικού Ναυτικού,
Καραθανάση, Βλαχάκο και Γιαλοψό, που πριν από είκοσι οκτώ
χρόνια έδωσαν τη ζωή τους στην κρίση των Ιµίων και να πω ότι η
θυσία αυτή δηµιουργεί για όλους µας ευθύνες για να υπηρετή-
σουµε το καθήκον και της εθνικής ανεξαρτησίας αλλά και της
προστασίας της ανθρώπινης ζωής και πάνω απ’ όλα της ειρήνης
στην περιοχή µας.

Κύριε Υπουργέ, συζητάµε ένα πολύ κρίσιµο και ευαίσθητο
θέµα µε πολύ µεγάλο κοινωνικό αποτύπωµα. Οφείλω να πω ότι,
δυστυχώς, το συζητάµε µε απουσία του Πρωθυπουργού, ο
οποίος παρ’ ότι το χρησιµοποιεί πολύ συχνά σε επικοινωνιακές
του πρωτοβουλίες, µετά από τραγικές στιγµές, δεν επέλεξε την
κοινοβουλευτική συζήτηση. Αυτό δείχνει πολλά και για το κοινο-
βουλευτικό µέγεθος αλλά και για τις προτεραιότητες τελικά του
κ. Μητσοτάκη.

Όµως όλες οι ηµέρες οι οποίες περνάνε οφείλω να πω ότι δεν
σηµαδεύονται από το τραγικό γεγονός που σας έκανε να φέρετε
αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά από τις κινητοποιήσεις. Σε όλη την Ελ-
λάδα κινητοποιούνται πλατιές οµάδες, πλατιές µάζες, θα έλεγα,
φοιτητών αλλά και της πανεπιστηµιακής κοινότητας, ένα πολύ
µεγάλο κοµµάτι της πανεπιστηµιακής κοινότητας αλλά και πολύ
µεγάλες κοινωνικές δυνάµεις των αγροτών.

Πρέπει να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι το σύνθηµα των φοιτη-
τών και των αγροτών είναι ένα, «Αφήστε µας να προκόψουµε
στον τόπο µας», γιατί η Κυβέρνηση δεν επιτρέπει ούτε στη νέα
γενιά το δικαίωµα της γνώσης και της µόρφωσης ούτε στους
αγρότες να ζήσουν και να δουλέψουν στον τόπο τους.

Δυστυχώς οφείλω να ξεκινήσω µε την πρωτοφανή προσβολή
του Πρωθυπουργού εις βάρος των φοιτητών, που έφτασε σε ση-
µείο χθες να τους παροµοιάσει µε ληστές. Δηλαδή οι φοιτητές,
που αγωνίζονται για το δικαίωµα της παιδείας, για το αγαθό του
δηµόσιου πανεπιστηµίου, προσοµοιάζονται µε εγκληµατίες του
Ποινικού Δικαίου. Νοµίζω λίγη ντροπή και λίγη συστολή δεν βλά-
πτει.

Την ένταση και την αναστάτωση στον χώρο της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης την προκαλεί η Κυβέρνηση µε την αντισυνταγµατική
προσπάθεια ίδρυσης ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Και εµείς θέ-
λουµε να ξεκαθαρίσουµε ότι η παιδεία είναι εθνική υπόθεση και
δεν είναι πεδίο κερδοσκοπίας, όπως θέλετε να την κάνετε.

Και η Κυβέρνηση πρέπει να αποσύρει άµεσα και να αναστείλει
την πρόθεσή της για αυτό το νοµοθέτηµα, που πιθανά, από ό,τι
γνωρίζουµε, θα περιορίζει την πρόσβαση στην παιδεία, την πρό-
σβαση στην ανώτατη εκπαίδευση. Και επιπλέον τροφοδοτεί και
εντάσεις, να σας πω την αλήθεια, φοβόµαστε και προβοκάτσιες. 

Για να το ξεκαθαρίσουµε, παράνοµοι δεν είναι οι φοιτητές, πα-
ράνοµη είναι η Κυβέρνηση και γιατί παραβιάζει το Σύνταγµα,
αλλά και γιατί παραβιάζει βασικά δικαιώµατα της νέας γενιάς.

Και αυτή την παρανοµία δεν θα την επιτρέψουµε. Όσο και αν θέ-
λετε να τους στοχοποιήσετε, όσο και αν θέλετε να τους συκο-
φαντήσετε, εµείς είµαστε µε το µέρος των φοιτητών, είµαστε µε
το µέρος των πανεπιστηµιακών δασκάλων, είµαστε µαζί µε την
κοινωνία, η οποία θέλει πανεπιστήµια δυνατά και δηµόσια, γιατί
θέλει την Ελλάδα δυνατή και προοδευτική, να  προχωράει µπρο-
στά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

Και προφανώς στηρίζουµε όλους τους αγώνες κόντρα στις αυ-
ταρχικές µεθοδεύσεις που γίνονται  και κατά ακόµα και των πρυ-
τάνεων, που λένε ότι θέλουν πανεπιστήµια µε περισσότερους
διδάσκοντες και περισσότερους πόρους.

Και από την άλλη προφανώς, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι
έχουν βάση και τα αιτήµατα των αγροτών. Η Κυβέρνηση εδώ και
έξι µήνες κοροϊδεύει τους αγρότες της Θεσσαλίας, γιατί µόνο
κοροϊδία µπορεί να είναι ότι έρχεται σήµερα µε µία τροπολογία
να επιλύσει κάτι που έχει υποσχεθεί, ενώ γίνονται ρευµατοκοπές
σε πληµµυροπαθείς. Και µάλιστα το παραδέχθηκε η Κυβέρνηση
στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, όπως και ο ΔΕΔΔΗΕ είχε παρα-
δεχθεί. Έχει αποδειχτεί εγγράφως και από τον Βουλευτή µας και
Τοµεάρχη κ. Κόκκαλη  ότι ο ΔΕΔΔΗΕ εγγράφως έχει παραδεχτεί
ότι η Κυβέρνηση δεν είχε δώσει νοµοθετική εντολή, µε αποτέλε-
σµα να προχωρούν οι ρευµατοκοπές. Εκατοντάδες ήταν οι προ-
ετοιµασίες και έγιναν πάρα πολλές. 

Υπάρχει έγγραφο, µην κάνετε, κύριε Τσιάρα, ότι το αρνείστε,
µην πάτε να αρνηθείτε την πραγµατικότητα. Γιατί; Γιατί έρχεστε
σήµερα  να επουλώσετε το δικό σας πρόβληµα. Νοµίζετε, δη-
λαδή, ότι ένα κοινωνικό πρόβληµα και παραγωγικό θα λυθεί µε
δελτίο Τύπου; Γιατί αυτό κάνατε. 

Εν τω µεταξύ προχωρούν οι ρευµατοκοπές  σε ανθρώπους
που έχουν χάσει τα πάντα στην περιοχή, γιατί υπάρχει τµήµα των
αγροτών που δεν έχει πάρει ακόµα την πρώτη αποζηµίωση. Και
είναι κοροϊδία η χθεσινή εξαγγελία µε την οποία έρχεστε να πείτε
στους πληµµυροπαθείς ότι θα σας δώσουµε 5.000 ευρώ παρα-
πάνω, ίσως και 10.000, αν έχετε πάρα πολύ µεγάλη καταστροφή,
όταν είναι πολύ µεγαλύτερη η καταστροφή που έχουν πάθει και
όταν δεν έχετε λύσει άλλα πολύ µεγάλα βασικά προβλήµατα σε
όλη την αγροτική παραγωγή. 

Δηλαδή, τώρα για να το ξεκαθαρίσουµε, δεν γνωρίζετε ότι οι
κινητοποιήσεις γίνονται γιατί κάνετε ελλειµµατική διαπραγµά-
τευση για την ΚΑΠ, γιατί είναι κοµµένες οι ενισχύσεις των αγρο-
τών σε ένα πολύ µεγάλο ποσοστό της βασικής ενίσχυσης, γιατί
έχει πρόβληµα ο ΕΛΓΑ στις αποζηµιώσεις και γιατί το κόστος πα-
ραγωγής, κυρίως εξαιτίας των καρτέλ στα καύσιµα και στο
ρεύµα έχει πάει στο Θεό και µαζί στα αγροεφόδια, στα λιπά-
σµατα και σε όλα τα υπόλοιπα αναγκαία για την αγροτική παρα-
γωγή; 

Έχετε ναρκοθετήσει την αγροτική παραγωγή. Για ποιον λόγο;
Για τον ίδιο λόγο που το κάνετε σε όλους τους τοµείς παραγω-
γής. Θέλετε να κλείσουν οι µικρές, µικροµεσαίες εκµεταλλεύσεις
και να υπάρχουν µόνο πολλοί µεγάλοι που να συνδέονται πιθανά
και µε χρηµατοδοτήσεις ηµετέρων -να το πούµε αυτό- είτε από
τράπεζες είτε από υπουργικά και βουλευτικά γραφεία. Παλιά µου
τέχνη κόσκινο της Δεξιάς. Αλλά ο αγρότης υποφέρει. 

Εµείς, λοιπόν, έχουµε καταθέσει και µε πρωτοβουλία του Στέ-
φανου του Κασσελάκη, µια πολύ ξεκάθαρη πρόταση. Διαχρονικά
ο ΣΥΡΙΖΑ υποστηρίζει αυτήν την πρόταση και την έχουµε επε-
ξεργασµένη. Πρώτον, να µην καταβάλλεται ο ειδικός φόρος κα-
τανάλωσης και το ΦΠΑ στο αγροτικό πετρέλαιο και να
επιστρέφεται στους αγρότες. 

Δεύτερον, να υπάρχει µείωση του του αγροτικού ρεύµατος.
Να υπάρχει και όριο του κόστους και να υπάρχει µείωση βασικά
των υπερκερδών, δηλαδή, δηµόσιος έλεγχος της αγοράς ενέρ-
γειας. Έτσι µειώνεται το κόστος στην ενέργεια. Να υπάρχει µεί-
ωση του κόστους στις ζωοτροφές, στα λιπάσµατα και στα
αγροεφόδια. Πώς; Και µε µείωση του ΦΠΑ και µε παρατηρητήριο
κερδών, δηλαδή, έλεγχο των κερδών, αυτό εννοούµε παρατηρη-
τήριο τιµών. Μείωση του ΦΠΑ στα τρόφιµα που βοηθάει και τους
καταναλωτές. Χρηµατοδότηση µε µικροπιστώσεις των αγροτών,
όλων των µικροµεσαίων εµείς λέµε, και το είχαµε µάλιστα νοµο-
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θετήσει από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Αντιπληµµυρικά και αρδευ-
τικά έργα, που δεν γίνανε και µε ευθύνη του πρώην Περιφερει-
άρχη Θεσσαλίας και επανασχεδίαση της ΚΑΠ, γιατί εκεί κρίνεται
το θέµα των επιδοτήσεων. Ρύθµιση των οφειλών, γιατί κινδυνεύει
και η αγροτική γη τώρα από τις κατασχέσεις. Αυτή είναι µία πρό-
ταση συνολική για τον πρωτογενή τοµέα. Οι αγρότες ξέρουν ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ έχει και θέσεις και είναι δίπλα τους. Το ζήτηµα είναι η
Κυβέρνηση  τι κάνει. 

Όσο για την τροπολογία του κατώτατου µισθού -και κλείνω µε
τα πρόσθετα που έχετε φέρει- πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι προ-
φανώς και θα ψηφίσουµε από την άποψη ότι δεν θα στερήσουµε
έστω και µία ελάχιστη ενίσχυση από τους πολίτες και τους ερ-
γαζόµενους. Όµως, αυτή η τροπολογία δεν µπορεί να καλύψει
το κόστος διαβίωσης, το οποίο έχει εκτιναχθεί εξαιτίας σας, µετά
τη δήθεν εισαγόµενη ακρίβεια, η οποία τουλάχιστον κατά το µισό
οφείλεται στον πληθωρισµό απληστίας, όπως έχει αποδειχθεί
ακόµα και από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, γιατί δεν λύ-
νεται ούτε το θέµα του εργασιακού µεσαίωνα που κυριαρχεί, ευέ-
λικτες και χαµηλά αµειβόµενες η πλειοψηφία ή τουλάχιστον οι
µισές σχεδόν θέσεις εργασίας και πάρα πολλοί εργαζόµενοι
εκτός συλλογικών συµβάσεων. Χώρια ότι δεν υπάρχουν πραγµα-
τικές αυξήσεις. 

Εµείς θέλουµε να  σας ξεκαθαρίσουµε ότι απαιτούνται άλλα
µέτρα στα σουπερµάρκετ, απαιτούνται άλλα µέτρα για τον πλη-
θωρισµό απληστίας. Η ρύθµιση αυτή καλύπτει ένα µικρό τµήµα
των εργαζοµένων και µε πολύ µικρό, αν θέλετε, πρόσθετο τµήµα
της αµοιβής τους, του µισθού τους και χρειαζόµαστε να επεκτα-
θούν οι συλλογικές συµβάσεις συνολικά και να αυξηθούν οι αµοι-
βές συνολικά. Αυτή είναι η λύση µαζί µε την καταπολέµηση της
ακρίβειας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αναφερθώ, όµως, λίγο περισ-
σότερο προφανώς στο σηµαντικό νοµοσχέδιο το οποίο συζη-
τάµε. Είναι σηµαντικό το θέµα και έχουµε συµµετάσχει στη
διαδικασία  των επιτροπών ουσιαστικότατα µε τον εισηγητή µας
και τους υπόλοιπους τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Το θέµα του
νοµοσχεδίου συνδέεται µε πολλούς, δυστυχώς, θανάτους.
Έχουµε αδικοχαµένους και δυστυχώς συνδεδεµένους µε τη
χαρά του αθλητισµού. Σε ένα θέµα, δηλαδή, που θα έπρεπε µόνο
να χαιρόµαστε και να χαιρόµαστε επιτυχίες των αθλητών µας και
των οµάδων µας, εµείς θρηνούµε θύµατα. Σκιάζει τη χαρά του
αθλητισµού το πρόβληµα αυτό. 

Ξέρετε τι  µας ανησυχεί ιδιαίτερα; Ότι είτε ο θρήνος είτε η
χαρά των αθλητικών επιτυχιών, πολύ εύκολα µπαίνουν στο στόµα
του Πρωθυπουργού, που χρησιµοποιεί τα γεγονότα αυτά για το-
ποθετήσεις εκµεταλλευόµενος και την αγωνία και τη χαρά του
κόσµου και το θετικό και το αρνητικό, αλλά δεν γίνονται µεταρ-
ρυθµίσεις, δεν γίνονται πράξεις. 

Η βασική, αν θέλετε, καταγγελία που κάνουµε, κύριε Βρούτση,
για αυτό το νοµοσχέδιο είναι πως ό,τι έχετε πει  για την -δεν µου
αρέσει ο όρος, δεν µου αρέσει καθόλου- «αθλητική-οπαδική βία»,
ό,τι έχετε πει ως Κυβέρνηση δεν το έχετε κάνει. Μπορεί εσείς να
µην είστε παλαιός σε αυτό το χαρτοφυλάκιο, αλλά η Κυβέρνηση
κρίνεται συνολικά. Δεν έχετε υλοποιήσει σχεδόν καµµία από τις
δεσµεύσεις που έχετε πάρει. 

Αντιθέτως, το πρόβληµα γίνεται πολύ µεγαλύτερο. Έχουµε,
µετά από κάθε τραγικό γεγονός, µεγάλα λόγια, συσκέψεις κορυ-
φής και δεν έχετε υλοποιήσει ούτε τους δικούς σας νόµους, που
έχετε έρθει τουλάχιστον τρεις-τέσσερις φορές εδώ, µε νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες. Και είναι ασυνεπές και είναι υποκριτικό. Του-
λάχιστον, να σιωπήσετε µπροστά στα θύµατα, στις οικογένειές
τους, στον χώρο του αθλητισµού. 

Επειδή, όµως, η οπαδική βία συνδέεται και µε το γενικότερο
ζήτηµα της ασφάλειας, οφείλουµε ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία να σας καταθέσουµε και µια ευρύτερη ανησυχία που
έχουµε. Ο κ. Μητσοτάκης, τον Ιούνιο του 2016, είχε πει ότι: «Δε-
σµεύοµαι, όταν έρθουµε στην κυβέρνηση, ο νόµος και η τάξη να
επιστρέψουν το συντοµότερο δυνατόν, όχι µόνο στο κέντρο της
Αθήνας, αλλά σε ολόκληρη τη χώρα». Ποια είναι η πραγµατικό-
τητα, µετά από τεσσεράµισι χρόνια, πρωθυπουργίας του κ. Μη-
τσοτάκη; Αύξηση εγκληµατικότητας, µαφιόζικες εκτελέσεις,
συµβόλαια θανάτου, ανεξέλεγκτη δράση της Greek-Mafia. 

Η Κυβέρνηση παρατηρητής. Πάνω από τριάντα περιστατικά,
χωρίς να έχει βρεθεί µία άκρη. Μία τουλάχιστον! Εκρηκτική αύ-
ξηση των φαινοµένων βίας, ιδιαίτερα στη νεολαία, που µας ανη-
συχεί. Φαινόµενα βίας ανηλίκων. Προειδοποίησε η Αστυνοµία
–ακούω µέχρι και για επανεµφάνιση τροµοκρατικών οργανώσεων.
Εκτός ελέγχου οπαδική βία. Έχουµε τέσσερις νεκρούς τα τελευ-
ταία χρόνια. Τελικά, το ζήτηµα της ασφάλειας από  τάχα προνο-
µιακό πεδίο έγινε η µεγαλύτερη αδυναµία σας. 

Και αυτή είναι η πραγµατικότητα. Όσους ανασχηµατισµούς και
να κάνετε, αυτή είναι η πραγµατικότητα. Μπορείτε να κρύψετε ότι
ακόµη και ο κ. Χρυσοχοΐδης, επέστρεψε στο Υπουργείο από το
οποίο αποµακρύνθηκε ως ανεπαρκής το 2021; 

Μπορώ να σας µεταφέρω και την έκδηλη ανησυχία των πολιτών.
Γιατί,  προσθέστε στην ανασφάλεια από τις πληµµύρες, από τις
πυρκαγιές, από τις µεγάλες καταστροφές που ζήσαµε και το θέµα
της εγκληµατικότητας. Διαβάζω σε πρόσφατη έρευνα ότι το 77%
των πολιτών κρίνει αρνητικά την Κυβέρνηση. Μόνο το 11% έχει θε-
τική γνώµη στην αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας. Με λίγα
λόγια, το δόγµα «νόµος και τάξη» της Κυβέρνησης έχει καταρρι-
φθεί, αλλά και το δόγµα «µηδενική ανοχή στην ανοµία». Μην σας
πω ότι γίνεται σχεδόν το αντίθετο. 

Έχετε αποτύχει. Και µπροστά, λοιπόν, σε αυτήν την ανεπάρκεια,
ο κ. Μητσοτάκης επιδίδεται µόνο στην προσφιλή τακτική της επι-
κοινωνίας,  «επικοινωνιακής υποκρισίας», είναι το σωστό. 

Πώς είναι δυνατόν να ανακοινώνονται µέτρα για κεκλεισµένων
των θυρών στο ποδόσφαιρο, όταν το τελευταίο τραγικό γεγονός
όπου χάσαµε αστυνοµικό, ήταν σε αγώνα βόλεϊ; Και το µέτρο αυτό
ξεκάθαρα είναι µια παραδοχή αποτυχίας. Δηλαδή, τι κάνετε; Κλεί-
νετε τους αγωνιστικούς χώρους -κλείσατε- χωρίς κανένα άλλο
µέτρο, δηλαδή τώρα θα ξανανοίξουν χωρίς να έχει αλλάξει τίποτα,
παραδεχόµενοι ότι τεσσεράµισι χρόνια αποτύχατε, κύριε Βρού-
τση. Τουλάχιστον, να ξεκινήσουµε από ένα θετικό βήµα: Την πα-
ραδοχή της αποτυχίας, για να χτίσουµε όλοι µαζί. Εµείς θέλουµε
να «δοµήσουµε» συναίνεση. Προσπαθήσαµε. 

Έρχεστε, λοιπόν, επειδή δεν εφαρµόζετε τη νοµοθεσία εσείς,
τη δική σας και έχετε µόνο κούφιες δηλώσεις, να τιµωρήσετε τους
υγιώς σκεπτόµενους φιλάθλους. Δηλαδή, φίλαθλοι που έχουν
«διαρκείας» και δεν έχουν προφανώς καµµία ευθύνη και θέλουν
να στηρίξουν τον αθλητισµό ή την οµάδα τους, δεν µπορούν να
πάνε στα γήπεδα. Βέβαια οι οµάδες εισπράττουν το αντίτιµο των
«διαρκείας». Ούτε αυτό το πέναλτι σκεφτείτε να βάλετε. 

Και τώρα ετοιµάζεστε να τα ανοίξετε, ενώ δεν έχετε πάρει κα-
νένα µέτρο για την αντιµετώπιση των σοβαρών προβληµάτων. Και
ξέρετε γιατί τους τιµωρείτε όλους; Διότι η Κυβέρνησή σας δεν έχει
µπορέσει να εντοπίσει περιθωριακά και εγκληµατικά στοιχεία που
µπορεί να έχουν σχέση και µε τον αθλητισµό. Λέω «και µε τον
αθλητισµό», γιατί δεν το συνδέω µόνο µε τον αθλητισµό.

Κατά δικαίων και αδίκων, λοιπόν, στρέφεστε. Το πρόβληµα δεν
το λύνετε.

Να το ξεκαθαρίσουµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι απολύτως αντίθετος µε την πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου. Καταψηφίζουµε αυτό το τµήµα του νοµοσχεδίου και
οφείλουµε να σας πούµε ότι, αν θέλετε να κάνουµε µια συζήτηση
κάποια στιγµή -όποτε είστε έτοιµοι- για τη βία, πρέπει να τη συν-
δέσουµε και µε ευρύτερα προβλήµατα. Διότι η έκφραση περι-
στατικών βίας γύρω από τον αθλητισµό -συνήθως έξω από τους
αθλητικούς χώρους, αλλά πολλές φορές και µέσα σε αυτούς-
έχει πάρει ανησυχητικές διαστάσεις, αλλά συνδέεται µε το ευ-
ρύτερο πρόβληµα της κοινωνικής βίας.

Δηλαδή, ποια είναι τα αίτια της βίας και των εντάσεων; Δεν
είναι οι ανισότητες, δεν είναι η φτώχεια, δεν είναι η µη τήρηση
της νοµοθεσίας, δεν είναι η µη απόδοση της δικαιοσύνης, δεν
είναι και η κοινωνική εγκατάλειψη και αποµόνωση, δεν είναι η
απουσία του κοινωνικού κράτους, τα µεγάλα κοινωνικά ελλείµ-
µατα; Για αυτά δεν λέτε κουβέντα.

Δεν υποτιµούµε τη δυνατότητα να ληφθούν µέτρα και περιο-
ρισµένα και συµµετέχουµε σε αυτή τη συζήτηση, αλλά οφεί-
λουµε να σας πούµε και τα µεγάλα και τα σηµαντικά. Επίσης, δεν
υποτιµούµε -και θα το πούµε ξεκάθαρα- ότι συµφωνούµε -εξάλ-
λου, ήταν δική µας πρόταση λίγες µέρες πριν το ανακοινώσετε,
µην πω ώρες- απολύτως µε τη λειτουργία των συστηµάτων επο-
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πτείας, µε κάµερες υψηλής ευκρίνειας, όπως και µε την είσοδο
στα γήπεδα µόνο µε ταυτοποίηση.

Να πω τώρα ότι ορισµένα από αυτά ήταν εν µέρει νοµοθετη-
µένα και δεν τα εφαρµόσατε, ότι δίνονταν άδειες σε γήπεδα που
δεν είχαν το κύκλωµα των καµερών ή ότι δεν ελέγχονταν τα εισι-
τήρια ή ότι δίνονταν εισιτήρια από συνδέσµους, χωρίς να υπάρ-
χει δυνατότητα ταυτοποίησης και χωρίς να υπάρχει ούτε
αντιστοίχιση εισιτηρίου µε ονόµατα; Στη δική σας πολιτεία έγιναν
όλα αυτά, στη δική σας διακυβέρνηση.

Εµείς αυτές τις προτάσεις τις καταθέσαµε -ο Πρόεδρος Στέ-
φανος Κασσελάκης- λίγες ώρες µετά το περιστατικό έξω από το
«Μελίνα Μερκούρη» στου Ρέντη, αλλά πρέπει να καυτηριάσουµε
και αυτή την, αν θέλετε, ψευδή και παραπλανητική εικόνα της
Κυβέρνησης. Τι εικόνα δίνουµε στην κοινωνία, όταν κάνετε συ-
σκέψεις σε επίπεδο Προέδρου UEFA, Προέδρων ΠΑΕ µετά από
κάθε τραγικό περιστατικό και η κοινωνία βλέπει ότι δεν υλοποι-
είται τίποτα; Δεν είναι αναξιοπιστία της πολιτικής αυτό; Δεν τρο-
φοδοτείτε, λοιπόν, την αντιπολιτική στάση και πιθανά νέα βία;
Διότι, δυστυχώς, πρέπει να το πούµε ότι τίποτα δεν άλλαξε. Η
επαναλαµβανόµενη νοµοθέτηση είναι οµολογία αποτυχίας και
µάλιστα, η εξαγγελία κάποιων πειθαρχικών µέτρων στηρίζεται
και σε αυτό που λέµε «αυστηροποίηση των ποινών», το οποίο
είναι µια συντηρητική αντίληψη, πρώτα από όλα, γιατί έχει απο-
τύχει πλήρως. Δεν έχει λύσει κανένα πρόβληµα, γιατί πολύ απλά
δεν εφαρµόζετε ούτε καν τον νόµο.

Εδώ, όµως, θέλω να πω κάτι το οποίο µας έκανε ιδιαίτερη εν-
τύπωση και το έχω και γραµµένο. Νοµίζω ότι πρέπει να είναι σε
µια συνέντευξη στην ΕΡΑ ή στην ΕΡΤ. Ο κ. Χρυσοχοΐδης, ο
Υπουργός του αντίστοιχου τοµέα, έχει δηλώσει ότι διαφωνεί µε
την παρουσία των αστυνοµικών στα γήπεδα. Λέει ότι δεν έχουν
καµµία δουλειά οι αστυνοµικοί στα γήπεδα, τον έλεγχο στην εί-
σοδο τον πραγµατοποιούν οι ΠΑΕ και δεν πατάσσεις τη βία στα
γήπεδα µε αυτό το µέτρο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Εδώ τώρα υπάρχει ένα ερώτηµα, κύριε Βρούτση: Μήπως πρέ-
πει να ζητήσουµε ονοµαστική ψηφοφορία ή να έρθει ο κ. Χρυσο-
χοΐδης εδώ να µας πει αν συµφωνεί µε το νοµοσχέδιο;

Οφείλω να σας πω, κύριε Υπουργέ, όσο και αν είναι πολύ ση-
µαντικό για την κοινοβουλευτική τάξη, ότι εδώ έχετε θέµα δια-
φωνίας στην Κυβέρνηση και εµείς θέλουµε να ακούσουµε την
Κυβέρνηση αν συµφωνεί τελικά µε το νοµοσχέδιο. Δηλαδή, ο κ.
Χρυσοχοΐδης διαφωνεί µε το νοµοσχέδιο; Και ξέρετε, διαφωνεί,
γιατί διαφωνούν και όλοι οι αστυνοµικοί υπάλληλοι, τους οποίους
εσείς επιλέξατε να αποκλείσετε από την ακρόαση φορέων. Θέλω
να το καταγγείλω αυτό στο Κοινοβούλιο. Ζητήσαµε να έρθουν οι
εκπρόσωποι -ΠΟΑΣΥ, αν δεν κάνω λάθος- και διαγράψατε την
ΠΟΑΣΥ από τους φορείς που θα έρχονταν στην ακρόαση. Γιατί;
Για να µην ακούσετε ότι οι αστυνοµικοί υπάλληλοι διαφωνούν µε
το να αναλάβουν την ευθύνη των ΠΑΕ, γιατί θέλετε να κάνετε τις
πλάτες και στις ΠΑΕ, παρότι εδώ υπάρχει ένα θέµα που συνδέε-
ται και µε τις ΠΑΕ; Αυτή είναι η κατάσταση.

Λοιπόν, ο κ. Χρυσοχοΐδης το έχει πει δηµόσια. Εδώ, λοιπόν,
υπάρχει ένα θέµα. Σε ένα νοµοσχέδιο διαφωνεί ο κ. Χρυσοχοΐ-
δης, σε άλλο νοµοσχέδιο διαφωνεί ο κ. Βορίδης, σε άλλο νοµο-
σχέδιο διαφωνεί το µισό Υπουργικό Συµβούλιο.

Τελικά, θα µας πείτε αν υπάρχει κυβερνητική συνοχή; Διότι
εδώ υπάρχει απόδειξη ελλείµµατος κυβερνητικής συνοχής και
απόδειξη ελλείµµατος του κ. Μητσοτάκη. Και το λέω µε κάθε σο-
βαρότητα που αντιστοιχεί στη θέση µου και στην εκπροσώπηση
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. Η Κυβέρνηση έχει
πρόβληµα κυβερνητικής συνοχής και είναι θέµα κοινοβουλευτι-
κής λειτουργίας. Πρέπει να πάρετε θέση για όλα αυτά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

Και να το πω και αλλιώς. Δεν γίνεται να γεµίζουν τα πρωτοσέ-
λιδα µε µια διαρροή για κάτι που συζητήθηκε σε µια συνεδρίαση
του ΣΥΡΙΖΑ ή άλλου κόµµατος και εδώ να διαφωνούν οι Υπουρ-
γοί και να µην τρέχει τίποτα. Δεν είναι δυνατόν, γιατί στο επό-
µενο, µεθεπόµενο, ο κ. Βορίδης θα µας πει ότι είναι
αντισυνταγµατικό το νοµοσχέδιο, έτσι;

H Κυβέρνηση, λοιπόν, µέσα σε τέσσερα χρόνια, έχει φέρει
πάρα πολλές νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Τα λέω µε τίτλους, για
να µην σας ταλαιπωρώ.

Τον Νοέµβριο του 2019, λίγους µήνες µετά την ανάληψη του
Υπουργείου από τον κ. Αυγενάκη, τον ν.4639. Εκεί, υπήρχε η ταυ-
τοποίηση των εισιτηρίων -πάλι τι συζητάµε, «παλιά µου τέχνη κό-
σκινο»- η χρήση οπτικών µέσων, η επέκταση των ποινικών
διατάξεων και τα θέµατα για τις λέσχες και τους οργανωµένους
φιλάθλους.

Δύο µήνες, µετά είχαµε το τραγικό γεγονός της δολοφονίας
του 28χρονου Βούλγαρου, Τόσκο Μποζατζίσκι, όπου ήρθε µε
παρέα φίλων του για τον αγώνα νοµίζω ΑΡΗ-ΠΑΟΚ και έχασε τη
ζωή του. 

Δυστυχώς, η κατάσταση στη Θεσσαλονίκη -και το λέω, γιατί
εκπροσωπώ και τη Θεσσαλονίκη- είχε ξεφύγει πέρα από κάθε
έλεγχο. Το πρώτο τρίµηνο του 2021 είχαµε δέκα επιθέσεις µε
οπαδικά κίνητρα, µέχρι και πυροβολισµούς το µεσηµέρι στο κέν-
τρο της πόλης. 

Τον Ιούνιο του 2021 ο κ. Αυγενάκης νοµοθετεί τον 4809. Η Νέα
Δηµοκρατία µε εισήγηση του κ. Αυγενάκη. Πάλι επικαιροποίηση
του νοµικού πλαισίου για τις λέσχες, το περίφηµο ιδιώνυµο, τα
θέµατα των ποινών για αδικήµατα αθλητικής βίας. 

Ερχόµαστε στο τραγικό γεγονός, της στυγερής δολοφονίας
του Άλκη Καµπανού: 1η Φεβρουαρίου, σαν αύριο του 2022, δύο
χρόνια πριν. Μια εν ψυχρώ δολοφονία στο κέντρο Θεσσαλονίκης.
Συγκλονιστήκαµε όλοι και όλες! Νοµίζω ότι αυτό µπορούµε να
το µοιραστούµε. Τι κάναµε; Τι κάνατε; Εσείς ήσασταν Κυβέρ-
νηση. Τι κάνατε; 

Ερχόµαστε, λοιπόν, στον ν.4908. Νέα νοµοθετική πρωτοβου-
λία, πάλι αυστηροποίηση των ποινών. Δεν εφαρµόζονται. Τίποτα
δεν έχει υλοποιηθεί. Πάλι ειδικό ποινικό αδίκηµα -νοµίζω για το
κάλυµµα της κεφαλής- απαγορεύσεις αναστολής, λουκέτο στις
λέσχες και στους συνδέσµους, ψηφιακό µητρώο. Η κατάληξη
γνωστή: Μιχάλης Κατσουρής είκοσι εννέα χρονών, Νέα Φιλαδέλ-
φεια. Με απαγόρευση µετακίνησης φιλάθλων. Να έρχονται από
την Κροατία, να περνούν τόσες χώρες, να έχετε σήµατα από τις
γειτονικές χώρες, να τους παρακολουθείτε µέχρι να φτάσουν
στην Αττική και να γίνεται µπροστά στα µάτια όλων µία δολοφο-
νία ή µία συµπλοκή εκτεταµένη; Παρ’ ότι είχαµε σήµατα από τις
γειτονικές χώρες;  «Εκατόν είκοσι, τουλάχιστον…» -λέει- «… Κρο-
άτες φασίστες, χούλιγκαν»; Δολοφονική επίθεση! Πάλι εξαγγε-
λίες από τον κ. Μητσοτάκη. 

Εδώ τώρα βρήκατε και ένα εύκολο θύµα, ευθύνες στην αστυ-
νοµία. Νοµίζω στους αξιωµατικούς της Τροχαίας. Και µετά από
όλα αυτά, συζητούµε για το τραγικό περιστατικό της δολοφονίας
του 31χρονου αστυνοµικού Γιώργου Λυγγερίδη -πάλι από Θεσ-
σαλονίκη, δυστυχώς, θρηνήσαµε ως πόλη- από ναυτική φωτοβο-
λίδα έξω από αγώνα βόλεϊ. Και οι τρεις νόµοι δεν απέτρεψαν την
κλιµάκωση, αλλά δεν εφαρµόστηκαν κιόλας.

Έχουµε σοβαρές επιφυλάξεις, λοιπόν, γι’ αυτό το νοµοθέ-
τηµα. Έχουµε προτείνει σηµαντικά πράγµατα, έχουµε συµφωνή-
σει, αλλά αφού δεν τα εφαρµόζετε, τί στάση να κρατήσουµε;
Διότι ο κύκλος της βίας έχει πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις. 

Διαβάσαµε πρόσφατα για σοβαρά επεισόδια, νοµίζω στη Γ’
Εθνική στη Ρόδο. Θέλω να προσθέσω µερικές παρατηρήσεις,
όµως, γιατί είπαµε για τα θετικά, αλλά εµείς δεν κρύβουµε τις
παρατηρήσεις µας στα υπόλοιπα. 

Πρώτον, µειώνονται τα µέλη -λέει- της διαρκούς επιτροπής για
την αντιµετώπιση της βίας. Νοµίζω ότι µειώνονται οι διατάξεις
που ήταν νοµοθετηµένες εδώ και δεκαετίες. Προσέξτε ποιες µει-
ώνονται, οι διατάξεις που αφορούν στην πρόληψη. Πολύ ωραία!
Αντί να κάνουµε κάτι για την πρόληψη, µειώνουµε την πρόληψη
και την κάνουν Διαρκή Επιτροπή µε επιβολή ποινών. Η Διαρκής
Επιτροπή αντί να βοηθάει, θα ασχοληθεί µόνο µε την επιβολή
ποινών. Και αφαιρείτε τους επιστήµονες. Πρόσφατα επιτεθήκατε
στους επιστήµονες του Αστεροσκοπείου, τώρα αφαιρείτε τους
επιστήµονες από την επιτροπή για την αντιµετώπιση της βίας -
δηλαδή, τους εγκληµατολόγος και το εξειδικευµένο προσωπικό-
και δίνετε βάρος µόνο στην καταστολή.

Επίσης, καταργείτε διατάξεις του 4326/15. Ξέρετε ποιες;
Αυτές που είχαν ποινές στους ιδιοκτήτες µέσων ενηµέρωσης
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στην περίπτωση υποκίνησης και ενθάρρυνσης φαινοµένων βίας.
Πάρα πολύ ωραία! Δηλαδή, αντί να κάνουµε κάτι, αφαιρούµε και
εργαλεία από το οπλοστάσιο που έχει και η πολιτεία. Και εδώ, οι
διατάξεις του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ, προφανώς, αναγνώριζαν το ση-
µαντικό ρόλο που παίζουν τα µέσα ενηµέρωσης στην πρόληψη
των φαινοµένων βίας. Και εσείς τώρα αφαιρείτε διατάξεις στην
πιθανή υποκίνηση; Καταργείτε διατάξεις και αφήνετε στο απυ-
ρόβλητο ιδιοκτήτες ΜΜΕ και αφήνετε στον κόσµο να σκεφτεί ότι
κάποιοι από τους ιδιοκτήτες -δεν λέω πάντα οι ίδιοι- έχουν σχέση
και µε τις ΠΑΕ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε Βρούτση. Τι
έχετε να πείτε γι’ αυτό;

Κλείνω µε τις διατάξεις της αστυνοµίας. Σας είπα πως απο-
κλείσατε από τη συζήτηση την αστυνοµία και τις διαφορετικές
προσεγγίσεις του κ. Χρυσοχοΐδη. 

Όµως, εδώ δεν µπορεί να µετατρέπεται η Ελληνική Αστυνοµία
σε υπηρεσία των ιδιοκτητών ΠΑΕ, δηλαδή δεν µπορεί να γίνουν
οι αστυνοµικοί τα σεκιούριτι ανωνύµων εταιρειών και να παρέ-
χουν τις υπηρεσίες τους για δουλειά που πρέπει να κάνουν οι
ίδιοι και να ρίχνουν µετά το βάρος στην Αστυνοµία, γιατί αυτό
θα γίνεται. Ψάχνετε να βρείτε εξιλαστήριο θύµα. 

Είναι τόσο δύσκολο να κάνετε αυτό που συµβαίνει στα γήπεδα
του εξωτερικού, κύριε Βρούτση; Ειλικρινά απορούµε. Εδώ υπάρ-
χουν πολλά παραδείγµατα. Εξυπηρετείτε τις ΠΑΕ, δεν έχουν επι-
βληθεί ευθύνες, στους φιλάθλους επιβάλλατε ευθύνες, σε
αυτούς που είχαν διαρκείας –αυτοί την πληρώσανε- και τώρα µε-
ταφέρετε στην Ελληνική Αστυνοµία µια ευθύνη, ενώ είπατε εσείς
–σας άκουσα από το κλειστό κύκλωµα- ότι αποδώσατε πριν από
λίγο καιρό 66 εκατοµµύρια, αν δεν κάνω λάθος, στον αθλητισµό.
Έτσι δεν είναι;

Προσέξτε τώρα. Από τα 66 εκατοµµύρια που αποδόθηκαν
στον αθλητισµό, τα 30 εκατοµµύρια δόθηκαν στις ΠΑΕ και εγώ
λέω: Τουλάχιστον θα υλοποιούν τις υποχρεώσεις τους; 

Κύριε Βρούτση, αυτό µου φαίνεται αδιανόητο. Εµείς δεν δια-
φωνούµε µε την ενίσχυση του αθλητισµού. Εµείς λέµε ότι πρέπει
να υλοποιούν τις υποχρεώσεις τους όλοι. Εσείς τώρα περηφα-
νευτήκατε για τη χρηµατοδότηση, αλλά αφαιρείτε υποχρεώσεις
–πώς συµβιβάζονται αυτά;- ενώ η χρηµατοδότηση θα έπρεπε να
φέρει αυστηρότερες και ισχυρότερες απαιτήσεις. Η πολιτεία
χρηµατοδοτεί και έχει απαιτήσεις. Δεν χαρίζει.

Και βέβαια, δεν ξεχνάµε ότι τους αστυνοµικούς που θα επι-
στρατευτούν -και µιλάµε για κάποια αθλητικά γεγονότα µεγάλης
κρισιµότητας, µιλάµε για πάνω από χίλια άτοµα- θα τους στερη-
θούν οι πολίτες από τις γειτονιές τους. Έτσι δεν είναι; Αυτό νο-
µοθετούµε σήµερα. Δηλαδή θα τους στερηθούµε από την
πρόληψη άλλων µορφών εγκληµατικότητας, άρα το ντόµινο θα
είναι αρνητικό στην κοινωνία. 

Και βέβαια, αφού αποκλείσατε εσείς την Αστυνοµία και τους
αστυνοµικούς υπαλλήλους από τη συζήτηση, να σας καταθέ-
σουµε εµείς τις προτάσεις τους. Πρώτον, να µην εκπροσωπούν-
ται οι παραβάτες για περιστατικά συνδεόµενα µε αθλητική βία
από νοµικούς παραστάτες των ΠΑΕ. Διαφωνείτε; Να µην το κά-
νουµε, για να µην υπάρχει καµµία σχέση; Να το κάνουµε. Να µη
δίνονται πακέτα εισιτηρίων από τα σωµατεία, γιατί εκεί υπάρχει
και το πρόβληµα της ταυτοπροσωπίας. Να µην το κάνουµε; Να
επιστρέψουν οι ΠΑΕ το τίµηµα στους κατόχους διαρκείας για την
περίπτωση που είναι τιµωρηµένες οι ΠΑΕ. Να µην το κάνουµε;
Να τιµωρούνται οι φίλαθλοι; Συγκεκριµένα πράγµατα. Να επα-
ναφέρουµε την οικογενειακή κερκίδα.

Αυτά τα έχουµε πάρει γραπτά από την Ένωση Αστυνοµικών
Υπαλλήλων Θεσσαλονίκης που συναντήθηκα εγώ τη Δευτέρα,
αφού αρνηθήκατε να τους φέρετε στην ακρόαση φορέων. Αυτό
κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ, για να καταλάβουµε και πού είναι εδώ τα ταµπού
και πού περιορίζονται οι επικοινωνίες όπου η Κυβέρνηση θέλει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

Εµείς προφανώς το λέµε ξεκάθαρα: Σταδιακή απεµπλοκή της
Αστυνοµίας από τη διεξαγωγή αθλητικών συναντήσεων. Η ευ-
θύνη της ασφαλούς διεξαγωγής µιας αθλητικής συνάντησης
ανήκει στις ανώνυµες αθλητικές εταιρείες. Τελεία και παύλα.
Αυτή είναι η θέση µας. 

Προφανώς δεν µπορώ να µη σχολιάσω και τη διάταξη που

έχετε βάλει για το Καυταντζόγλειο. Ενώ εµείς περιµέναµε το δεύ-
τερο µεγαλύτερο στάδιο της χώρας να γίνει στολίδι, ενώ κινδυ-
νεύει από κατάρρευση τη στιγµή που η Θεσσαλονίκη φέρει τον
τίτλο της Ευρωπαϊκής Πόλης Αθλητισµού, εσείς φέρνετε µια αρ-
νητική διάταξη για να κάνετε το Καυταντζόγλειο εµπορική χρήση
και όχι αθλητική χρήση, δηλαδή τώρα αντί να ασχοληθούµε µε
το πώς θα έχουν οι πολίτες και οι οµάδες και τα ερασιτεχνικά
σωµατεία πρόσβαση στο Καυταντζόγλειο, µας ενδιαφέρει ένας
µάνατζερ για να ανοίξουµε καταστήµατα. Αυτό βλέπουµε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κάθε προσπάθεια τροποποίησης
του θεσµικού πλαισίου για το µείζον ζήτηµα της βίας είναι ξεκά-
θαρο ότι πρέπει να στηρίζεται σε µία διαβούλευση, σε µία συνεν-
νόηση, πρέπει να χρησιµοποιεί εγκληµατολόγους, ψυχολόγους,
κοινωνιολόγους και βέβαια -κάτι που λείπει από µέσα- να στηρίζει
τη χαρά του αθλητισµού, τον µαζικό αθλητισµό, τη διαπαιδαγώ-
γηση, τα λεγόµενα fan projects που υλοποιούνται µε επιτυχία σε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Θέλουµε θετικά µέτρα, προληπτικά
µέτρα. Προφανώς θα ζητήσουµε και κατασταλτικά. Εξάλλου
συµφωνήσαµε. Κάµερες, ταυτοπροσωπία κ.λπ.. Εσείς δεν εφαρ-
µόζετε τη νοµοθεσία, έχετε µια προσχηµατική νοµοθέτηση, αλλά
δεν έχετε και τα θετικά µέτρα που χρειάζεται η νεολαία µας.

Εδώ θέλω να σας πω ότι εµείς θέλουµε στήριξη της εκπαίδευ-
σης για να εφαρµόσουµε πολιτικές, έτσι ώστε οι Έλληνες φίλα-
θλοι, η νεολαία της χώρας µας, να χαίρεται τον αθλητισµό και µε
τη συνύπαρξη να επιλύει τα προβλήµατα της οπαδικότητας, της
κακιάς εννοούµενης. Όταν έχουµε αντιπαραθέσεις, θέλουµε να
βρίσκουµε µε τη βοήθεια και της νεολαίας την ανατροπή των αι-
τίων που κινητοποιούν τους χούλιγκανς. Μαζί θέλουµε να το κά-
νουµε. Όµως, εδώ και τέσσερα χρόνια δεν έχετε πολιτική
βούληση και δεν έχετε εφαρµόσει µέτρα προληπτικά ούτε στα
σχολεία. Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να κάνουµε κάτι για να προχω-
ρήσουµε µπροστά ως κοινωνία. 

Αύριο, όπως σας είπα, 1η Φεβρουαρίου, κύριε Βρούτση, συµ-
πληρώνονται δύο χρόνια από την τραγική δολοφονία του Άλκη.
Το Σάββατο είχα τη χαρά να συναντήσω από κοντά τον Πρόεδρο
της «Δοµής 1ης Φεβρουαρίου 2022 - Εις το όνοµα του Άλκη» που
τους καλέσαµε και στην ακρόαση, ένα µη κερδοσκοπικό σωµα-
τείο το οποίο έχει ως σκοπό την ανάπτυξη δράσεων για να µην
ξεχαστεί ο Άλκης Καµπανός, να προσφέρει βοήθεια σε θύµατα
οπαδικής βίας και να αλλάξει η οπαδική κουλτούρα, ώστε να αγα-
πήσει η νέα γενιά τον αθλητισµό για τη χαρά του και όχι για τις
αντιθέσεις. 

Οφείλουµε, λοιπόν, ως Κοινοβούλιο να υιοθετήσουµε τις δύο
προτάσεις που η Δοµή έχει καταθέσει στον δηµόσιο διάλογο. Το
πρώτο είναι να ορίσουµε την αυριανή µέρα ως «ηµέρα φιλά-
θλου». Δεν θέλουµε να ξεχαστεί ο Άλκης, αλλά θέλουµε να δηµι-
ουργήσουµε ένα θετικό παράδειγµα στη νεολαία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

Ξέρουµε ότι το έχει δεχτεί η υπηρεσία, κύριε Βρούτση. Άρα
σας καλούµε ως ένδειξη συναίνεσης, ως ένδειξη υπέρβασης να
ψηφίσετε τουλάχιστον την τροπολογία, ώστε η αυριανή µέρα να
είναι «ηµέρα φιλάθλου», να είναι ηµέρα συνύπαρξης, τα παιδιά
µε τις φανέλες των οµάδων τους θα πηγαίνουν µαζί στο σχολείο
και να γιορτάζουν τη χαρά του αθλητισµού.

Ταυτόχρονα, ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει να προχωρήσει και το δεκατετρά-
ωρο εκπαιδευτικό πρόγραµµα που έχει δηµιουργηθεί από τη
Δοµή, που δίνει το καλό παράδειγµα της συνύπαρξης. Το οφεί-
λουµε στον Άλκη, που έγινε δυστυχώς µε τον χαµό του σύµβολο
στον αγώνα ενάντια στη βία. Ελπίζουµε σε αυτό το θέµα να κά-
νουµε υπέρβαση, να την κάνετε εσείς. Εµείς το καταθέτουµε. Δεν
ανήκει στον ΣΥΡΙΖΑ, το ξεκαθαρίζουµε, ανήκει σε όλο το Κοινο-
βούλιο, γιατί η Δοµή είναι πραγµατικά ανεξάρτητη και υπερκοµ-
µατική. Δεν θέλω να υπάρχει καµία παρανόηση ως προς
κοµµατικό κίνητρο και το ξεκαθαρίζω δηµόσια, παρότι δεν µου
έχει ζητηθεί κάτι τέτοιο.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι κατανοείτε τη δίκαιη κριτική που
σας κάνουµε. Το νοµοσχέδιο εισάγει σωρεία αρνητικών διατά-
ξεων που δεν λύνουν το πρόβληµα. Μειώνουν την ευθύνη των
ΠΑΕ, αλλά δεν προχωρούν σε δράσεις πρόληψης. Σκεφτήκαµε
πάρα πολύ για όλα αυτά τα θέµατα που σας είπα, για τον ρόλο
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της Αστυνοµίας, για την Επιτροπή Αθλητικής Βίας, για τα θέµατα
της ευθύνης των ιδιοκτητών µέσων ενηµέρωσης και για τα επι-
µέρους, όπως για το Καυταντζόγλειο, τι στάση θα κρατήσουµε.
Σκεφτήκαµε πολύ αν πρέπει να καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο,
γιατί έχει πολλές αρνητικές διατάξεις, γιατί υπάρχει ένα βασικό
θέµα. Το λέω µε απόλυτη ειλικρίνεια, χωρίς διάθεση αντιπαρά-
θεσης. Πώς µπορεί κάποιος να υπερψηφίσει ένα νοµοσχέδιο που
έχει µέσα όλα αυτά τα αρνητικά; Συµφωνούµε κι εµείς ότι κάτι
πρέπει να κάνουµε για την αθλητική βία. Η αφετηρία είναι κοινή.

Ξέρετε, προσπαθήσαµε όλοι στο προηγούµενο νοµοσχέδιο να
κάνουµε κάτι από κοινού, να τοποθετηθούµε επί της αρχής θε-
τικά στην επιστολική ψήφο και η Κυβέρνηση πρόδωσε τη συναί-
νεση και τώρα εδώ έχει µέσα –ας πούµε- δέκα αρνητικές
διατάξεις και δύο θετικές, οι οποίες σε έναν βαθµό υπήρχαν και
πριν και δεν τις υλοποιεί η Κυβέρνηση. Μπορούµε να αναλά-
βουµε εµείς την ευθύνη γιατί θα ξαναγίνει επόµενο περιστατικό;
Ειλικρινά, δεν θέλω ούτε καν να το σκέφτοµαι. Εύχοµαι να µη
συµβεί κανένα περιστατικό και θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν κι
εµείς συνηγορούµε να µην υπάρχει κανένα περιστατικό αθλητι-
κής βίας. Πώς µπορούµε να πάρουµε την ευθύνη, όταν υπάρχει
µια ανυπόληπτη, µια υποκριτική Κυβέρνηση που έχει µια τέτοια
στάση; Είµαστε απαισιόδοξοι γιατί ζούµε την ανεπάρκεια της Κυ-
βέρνησης.

Άρα, λοιπόν, παρότι συνηγορούµε µε τα µέτρα για την πρό-
ληψη της βίας και πολλά από αυτά τα συνεπεξεργαστήκαµε και
θέλω να ευχαριστήσω τον Αλέξανδρο Μεϊκόπουλο για την προ-
σπάθεια και όλα τα µέλη της επιτροπής που είναι εκεί, δεν θα
υπερψηφίσουµε συνολικά το νοµοσχέδιο, κύριε Βρούτση, γιατί
δεν µπορούµε να πάρουµε την ευθύνη της δικής σας ανεπάρ-
κειας, όχι της προσωπικής. Συνηγορούµε µε τα µέτρα, θα ψηφί-
σουµε τα θετικά µέτρα που ήταν και δική µας πρόταση και θα
κάνουµε το εξής: Δεν θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, αλλά
θα σας ελέγξουµε, γιατί είµαστε σίγουροι ότι τα γήπεδα δυστυ-
χώς θα ανοίξουν χωρίς να έχετε πάρει µέτρα και θέλουµε από
τώρα να το πούµε για να έχουµε καθαρή τη συνείδησή µας και
να έχουµε καθαρή την πολιτική µας θέση απέναντι στην κοινωνία.
Δεν θα πάρουµε την ευθύνη για τα δικά σας λάθη και τις δικές
σας αδυναµίες, όµως θα πάρουµε την ευθύνη για τα άρθρα που
είναι σωστά και γι’ αυτό ούτε θα υπερψηφίσουµε ούτε θα κατα-
ψηφίσουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο. Θα πάµε στα επιµέ-
ρους. Θα ψηφίσουµε τα θετικά, θα καταψηφίσουµε τα αρνητικά.

Κρατάµε, λοιπόν, µια στάση ανοχής, αλλά να είµαστε ξεκάθα-
ροι. Η Κυβέρνηση ευθύνεται για τις αρνητικές εξελίξεις δυστυ-
χώς και στο πεδίο της οπαδικής βίας. Εµείς µε τη στάση µας
–καλώ όλα τα µέλη και τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και προφανώς
τους συναδέλφους µου- θα πρέπει να λειτουργήσουµε ως κήρυ-
κες του θετικού µηνύµατος, της πρόληψης και νοµίζω ότι η δική
σας απάντηση θα φανεί από το αν δέχεστε την τροπολογία για
την καθιέρωση «ηµέρας φιλάθλου».

Σας ευχαριστώ πολύ. Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα οκτώ
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί από
το 8ο Γυµνάσιο Λάρισας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Είναι εδώ ο κ. Φάµελλος εκ-
προσωπώντας τον ΣΥΡΙΖΑ. Με βάση την τοποθέτησή του, θεωρώ
κατ’ αρχάς, κύριε Φάµελλε, θετική τη στάση που κρατάει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ συνολικά για το νοµοσχέδιο.

Ενηµερώνω τον κ. Φάµελλο ότι όλη την προηγούµενη διάρκεια
και ο εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ ως αγορητής συνέβαλε θετικά και
όλα τα κόµµατα. Ξεκινήσαµε από την ίδια αφετηρία ότι είµαστε

απέναντι στην αθλητική βία και ότι είµαστε εδώ να ενώσουµε τις
δυνάµεις µας γιατί δεν έχει χρώµα ο αθλητισµός. Μας ενώνει ο
αθλητισµός και κανείς δεν έχει το προνόµιο να λέει ότι είναι προ-
νοµιακός του χώρος. Στη βάση αυτή δεν διεκδίκησα, κύριε Φά-
µελλε, ότι φέρνουµε το τέλειο. Όµως εχθρός του καλού είναι το
καλύτερο και µε τις σηµερινές συνθήκες λόγω των γεγονότων
φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο έκτακτο όχι όµως µε τη διαδικασία του
κατεπείγοντος µε πλήρη διαβούλευση, µε συζήτηση στη Βουλή,
µε διαβούλευση µε τους πολίτες, µε διαβούλευση µε τους θεσµι-
κούς φορείς. 

Έρχοµαι σε δύο-τρία επιµέρους θέµατα που αναφέρατε για
να δώσω κάποιες διευκρινίσεις. Χαιρετίζω εκ µέρους του εκπρο-
σώπου του ΣΥΡΙΖΑ ότι αποδέχεται, ένα, ότι οι κάµερες είναι ανα-
γκαίο µέτρο και πρέπει να εφαρµοστούν. Δυο, ότι η
ταυτοπροσωπία είναι αναγκαίο µέτρο και πρέπει να εφαρµοστεί.
Και ότι τα διοικητικά µέτρα τα οποία φέρνουµε είναι στη σωστή
κατεύθυνση και είναι ιδιαίτερα αυστηρά. Δεν θα γυρίσω αλλά
είµαι υποχρεωµένος να το πω. Αν θέλουµε την ταυτοπροσωπία
που είναι ένα καινοτόµο θέµα που υπάρχει στην υπόλοιπη Ευ-
ρώπη, εύλογα ρωτάει κάποιος γιατί δεν το έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ πέντε
χρόνια που ήταν στην Κυβέρνηση και όταν ο ίδιος του ο Υπουρ-
γός, ο κ. Κοντονής, το 2015 το είχε φέρει αλλά δεν µπορούσε να
εφαρµοστεί. Εγώ θέλω να λειτουργήσω εποικοδοµητικά και θα
το πάµε µέχρι τέλους ενωτικά και εποικοδοµητικά, όπως και για
τις κάµερες. Το 2005, κυρία Πρόεδρε, ο κ. Ορφανός, ο τότε
Υπουργός, είχε φέρει το θέµα των καµερών. Δεν µπορούσαν να
λειτουργήσουν. Δεν τις λειτούργησε ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ γιατί δεν
υπήρχε πλαίσιο να λειτουργήσουν. Και το κάνουµε τώρα. Ποτέ
στην πολιτική δεν λέµε ότι φτάνουµε στο τέλος. Είπα και στην
οµιλία µου ότι µετά από κάποια χρόνια µια άλλη τεχνολογία θα
φέρει κάποια νέα δεδοµένα που θα πρέπει να τα εφαρµόσουµε
τότε και να τα αλλάξουµε µε αυτά. 

Το ζήτηµα των ποινικών κυρώσεων. Είναι οι πιο σκληρές, οι πιο
βαριές της Ευρώπης. Ισχύει. Νοµοθετήθηκαν πρόπερσι, το 2022.
Το «ιδιώνυµο» είναι το πιο αυστηρό αθλητικό πλαίσιο νόµου στην
Ευρώπη. Διατηρείται. Δεν το αλλάζουµε, δεν το πειράζουµε γιατί
δεν πάει ψηλότερα. Βαρύτερες ποινές δεν υπάρχουν. 

Το ζήτηµα των εισιτηρίων διαρκείας. Το είπαµε και στις επι-
τροπές. Δεν χάνονται. Τα εισιτήρια διαρκείας θα ενσωµατωθούν
µέσα στο αυτοµατοποιηµένο σύστηµα του κινητού τηλεφώνου
µε την τεχνολογία η οποία υπάρχει, άρα θα µπορεί ο καθένας
που έχει εισιτήριο διάρκειας να µπαίνει κανονικά να βλέπει τον
αγώνα. Το µόνο θέµα που υπάρχει και παραµένει ως σήµερα και
θα λυθεί στην υπουργική απόφαση είναι τι θέλουν οι ΠΑΕ. Να µε-
ταβιβάζονται τα διαρκείας ή να µη µεταβιβάζονται; Αυτό θα µας
το απαντήσει ο κ. Λυσάνδρου και η Super League που έχει πάρει
από µένα το ερώτηµα για να µου µεταφέρει τι επιθυµούν οι πο-
δοσφαιρικές ανώνυµες εταιρείες. 

Στις 12 Φεβρουαρίου ανοίγουν τα γήπεδα. Δεν ανοίγουν µε
τον ίδιο τρόπο που έκλεισαν. Στις 13 Φεβρουαρίου που θα ανοί-
ξουν τα γήπεδα, ανοίγουν σε ένα τελείως διαφορετικό περιβάλ-
λον µε τρεις ηµεροµηνίες: 13 Φεβρουαρίου, 6 Μαρτίου και 9
Απριλίου. Οι δύο ηµεροµηνίες του Απριλίου και του Μαρτίου
έχουν να κάνουν µε τον χρόνο που χρειάζονται για να βάλουν τα
νέα συστήµατα. Εάν δεν υπάρξουν τα νέα συστήµατα θα κλεί-
νουν τα γήπεδα. Δεν πειράζουµε το πρωτάθληµα. Δεν υπήρχε
χρόνος πιο µπροστά να µπουν αυτές οι νέες τεχνολογίες µέσα
στα γήπεδα. Δεν πατάς το κουµπί και βάζεις αµέσως τις κάµερες
υψηλής ευκρίνειας σε όλο αυτό το σύστηµα των γηπέδων. Πα-
ραχωρήσαµε λίγο χρόνο για να εφαρµόσουν αυτή τη νέα τεχνο-
λογία. Και η ταυτοπροσωπία είναι νέα δύσκολη τεχνολογία. Στις
13 Φεβρουαρίου, όµως, που ανοίγουν τα γήπεδα οι ποινικές κυ-
ρώσεις που είναι στον νόµο είναι ένα νέο περιβάλλον. Δεν
υπήρχε στο παρελθόν. Δηλαδή, από 13 Φεβρουαρίου αν πέσει
φωτοβολίδα, κλείνουµε το γήπεδο. Διοικητικό µέτρο. Εάν πέσει
αντικείµενο επικίνδυνο στο γήπεδο θα κλείνει το γήπεδο από φι-
λάθλους. Δεν θα διακόπτουµε το πρωτάθληµα.

Ως προς το Καυταντζόγλειο, ναι, κύριε Φάµελλε, έχετε δίκιο.
Πολλά πράγµατα δεν έχουν προχωρήσει στην πατρίδα µας συ-
νολικά, όπως θα έπρεπε να προχωρήσουν. Κάνουµε µια προσπά-
θεια. Απόδειξη είναι ότι δεν λέµε ευχές. Το Καυταντζόγλειο και
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πολλά εθνικά αθλητικά κέντρα στην πατρίδα µας -από 1ης Ιανουα-
ρίου 2024,  το συζητήσαµε εδώ, το ανέδειξα και στην οµιλία του
προϋπολογισµού- έχουν πρωτοφανή αύξηση προϋπολογισµού
συγκριτικά µε το παρελθόν. Υπήρξε µια στασιµότητα στους προ-
ϋπολογισµούς. Τα χρήµατα δόθηκαν υπέρ των σωµατείων.
Εξήντα έξι εκατοµµύρια, τρία χρόνια, υπέρ του αθλητισµού. Άλλη
κουβέντα αν πρέπει να δίνονται τα 20 εκατοµµύρια στις ποδο-
σφαιρικές ανώνυµες εταιρείες και τα 42 υπέρ του του υπολοίπου
αθλητισµού. Άλλο θέµα αυτό. Αλλά δόθηκαν για τον αθλητισµό.
Πρωτοφανείς πόροι. 

Οι φετινοί πόροι που δόθηκαν για το Καυταντζόγλειο είναι
πρωτοφανείς. Η αύξηση του προϋπολογισµού στο Καυταντζό-
γλειο είναι 150%. Μια αύξηση προϋπολογισµού που δείχνει ότι
θέλουµε να µετατρέψουµε το Καυταντζόγλειο µε τις ανησυχίες
που διατυπώνονται µε την ίδια επιθυµία στο ΟΑΚΑ της βορείου
Ελλάδος. Δόθηκαν πάρα πολλοί πόροι. Και ο µάνατζερ που µπαί-
νει, δεν µπαίνει για να ξεπουλήσει το Καυτανζόγλειο. Προς Θεού.
Μπαίνει στα πρότυπα του ΟΑΚΑ της Αθήνας και του ΣΕΦ που
έχουν γενικούς διευθυντές, οι οποίοι δουλεύουν αποκλειστικά
και µόνο για τα συγκεκριµένα γήπεδα, για τις αθλητικές εγκατα-
στάσεις. Για να υπάρχει ένας άνθρωπος που όλη τη µέρα θα
ασχολείται, ενώ τα διοικητικά συµβούλια που έχουµε στα εθνικά
αθλητικά κέντρα είναι ουσιαστικά ανιδιοτελή. Δεν παίρνουν
λεφτά. Παίρνουν έξοδα παράστασης. Άρα χρειαζόµαστε έναν άν-
θρωπο και στο Καυταντζόγλειο, όπως ισχύει στο ΟΑΚΑ που να
ασχολείται αποκλειστικά από το πρωί µέχρι το βράδυ µε την
αθλητική εγκατάσταση, να τρέχει θέµατα τα οποία υπάρχουν και
όχι για να ξεπουλήσει τις εγκαταστάσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Μιχαήλ Χουρδάκης, Ανεξάρτητος Βουλευτής. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γε-

γονός πως η αθλητική βία αποτελεί µια σοβαρή πτυχή του αθλη-
τισµού όχι µόνο στην υγεία των αθλητών αλλά και στην κοινωνία
γενικότερα. Θα µιλήσω και ως φίλαθλος αλλά και ως ενεργός
ερασιτέχνης αθλητής. Έχω δελτίο ακόµα και παίζω µπάσκετ.
Χτες είχαµε αγώνα µε την οµάδα της Βουλής µεταξύ άλλων. Η
αθλητική βία είναι µια συµπεριφορά που περιλαµβάνει φυσική
και λεκτική επίθεση, ρατσιστικές ενέργειες, καταστροφή περιου-
σιακών στοιχείων και άλλες αρνητικές συµπεριφορές µε αποκο-
ρύφωµα δυστυχώς και την αφαίρεση ανθρώπινων ζωών. Αν
πράγµατι προσπαθήσουµε να αναζητήσουµε τα αίτια της αθλη-
τικής βίας θα έχουµε σύµπνοια σε ό,τι αφορά το γεγονός ότι είναι
πάρα πολλές οι παράµετροι οι οποίες σχετίζονται. Και θα έχουµε
ένα θετικό κλίµα σε αυτό. Παράλληλα θα συµφωνήσουµε πως
ένα µεγάλο κοµµάτι σχετίζεται µε το αίσθηµα αδικίας που λαµ-
βάνουν οι φίλαθλοι όταν βλέπουν ότι δεν υπάρχει αθλητική δι-
καιοσύνη. Είµαστε µάρτυρες τα τελευταία πολλά χρόνια
ανεξαρτήτως ποια οµάδα κάθε φορά ευνοείται. Η αλλοίωση απο-
τελεσµάτων, κυρίως στο ελληνικό ποδόσφαιρο ενθαρρύνει την
ένταση, οδηγεί σε επεισόδια και σε έκρηξη βίας. Και αυτό επιτεί-
νεται σαφώς από τη δράση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης που
υπερβολικά επιδεικνύουν και αναδεικνύουν τέτοια ζητήµατα δυ-
στυχώς µέσα από το πρίσµα του ποιος είναι ο ιδιοκτήτης τους,
ποια οµάδα υποστηρίζει ή ανήκει στον ιδιοκτήτη τους και άρα
επιτείνοντας το πρόβληµα. 

Παράλληλα και σαφώς εµπλέκονται στον αθλητισµό και άλλα
πράγµατα που σχετίζονται µε οικονοµικά συµφέροντα: διαφηµι-
στικά δικαιώµατα, µεταγραφές, κυρίως όµως ο στοιχηµατισµός
που αποτελεί µια βασική αιτία για τον σχηµατισµό οµάδων κρού-
σεων. Στρατών, δηλαδή. Δεν πρέπει φυσικά να υποβαθµίζουµε
ότι η αθλητική βία πέρα από την φυσική της εκδήλωση αντικατο-
πτρίζει και πολιτικές πραγµατικότητες, επηρεάζεται και επηρεά-
ζει και κοινωνικούς παράγοντες. Βασικό ρόλο σε αυτό παίζουν
οι κοινωνικές ανισότητες, καθώς ξέρουµε ότι αρκετοί οπαδοί πα-
ρακινούµενοι από πολιτικά και κοινωνικά ζητήµατα µπορεί να εκ-
φράσουν αγανάκτηση στο γήπεδο ή στη διαδικασία µιας
αθλητικής εκδήλωσης. Άρα, χρειάζονται πολιτικές πρωτοβουλίες
για την εξάλειψη τέτοιων κοινωνικών ανισοτήτων για να αποδοθεί
ταυτόχρονα πιο αθλητικό περιβάλλον. 

Παράλληλα µε αυτό θα πρέπει να λειτουργήσει ο αθλητισµός

και ως πλατφόρµα για την αποτροπή εκδηλώσεων εθνικιστικών
ή και ρατσιστικών αισθηµάτων. Και πάλι εδώ χρειάζεται ειδική
πολιτική αντίδραση που θα περιλαµβάνει διαµόρφωση ευαίσθη-
των πολιτικών για ενίσχυση του σεβασµού προς όλους και από
όλους. Δεν πρέπει να ξεχνάµε πως σε πάρα πολλές περιπτώσεις
και δυστυχώς αυξανόµενες τα τελευταία όχι και τόσο λίγα χρό-
νια, υπάρχει ένα πολύ συγκεκριµένο µοτίβο στον επαγγελµατικό
αθλητισµό για το οποίο οι προηγούµενοι οµιλητές δυστυχώς δεν
µίλησαν επαρκώς. Μόνο µία ή δύο αναφορές γίνανε σχετικώς.
Πιστεύω ότι το κάνουν από οικονοµία χρόνου -αυτό θέλω να πι-
στεύω- και από φόβο να διερευνηθεί εις βάθος το σχετιζόµενο
µε τις αυξανόµενες καταγγελίες για τη δράση πραγµατικά εγ-
κληµατικών οµάδων στον επαγγελµατικό αθλητισµό. Σε κάποια
άλλη χώρα θα λέγαµε απλώς ότι είναι γκάνγκστερ. Γκάνγκστερ
που τροµοκρατούν και γκάνγκστερ που αποτελούν κράτος εν
κράτει, το όποιο τρέφει, συντηρεί και υποθάλπει την αθλητική
βία. Αυτό το κάνει, προφανώς, έχοντας ως προστατευτική
ασπίδα στρατό οπαδών, µαύρων, ασπρόµαυρων, κιτρινόµαυρων,
ερυθρόλευκων, ασπροπράσινων και ό,τι άλλο µπορείτε να φαν-
ταστείτε, οι οποίοι είτε άµεσα, σε λίγες περιπτώσεις, είτε έµµεσα,
µέσω της πολιτικής πίεσης που µπορεί να ασκηθεί, χρησιµοποι-
ούνται για τη διατήρηση παρανοµιών, για τη σύναψη συµβάσεων
µε φορείς του δηµοσίου. Και δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάποιος, όχι
φυσικά εδώ µέσα αλλά ούτε σε ολόκληρη την Ελλάδα, που να
µην έχει ακούσει για τέτοιες παράνοµες δραστηριότητες εµφα-
νών ή αφανών ιδιοκτητών, των αθλητικών οµάδων που πρωτα-
γωνιστούν στα εθνικά πρωταθλήµατα. Και είναι οι ίδιοι,
δυστυχώς, περίπου που πρωταγωνιστούν και στον δηµόσιο βίο
είτε ως εταίροι οµίλων που συµµετέχουν και συνάπτουν συµβά-
σεις µε το ελληνικό δηµόσιο είτε ως ιδιοκτήτες µέτοχοι ενηµε-
ρωτικών συγκροτηµάτων.

Μέχρι, λοιπόν, αυτό το απόστηµα να σπάσει µε τη συνδροµή
της ελληνικής πολιτείας και µε την πραγµατική θέληση της Κυ-
βέρνησης -είτε της σηµερινής είτε της αυριανής είτε µε οποιαδή-
ποτε σύµπραξη- και την υποστήριξη της µεγάλης πλειοψηφίας
των Ελλήνων πολιτών και υγιώς σκεπτόµενων φιλάθλων, το οποι-
οδήποτε σχέδιο νόµου, κύριε Βρούτση, θα καταλήξει να έχει την
ίδια τύχη που είχαν και όλα τα προηγούµενα. Όπως αναφερθή-
κατε και στην οµιλία σας είπατε, ο κ. Φούρας του ΠΑΣΟΚ, ο κ.
Ορφανός της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Κοντονής του ΣΥΡΙΖΑ,
ξανά ο κ. Αυγενάκης της Νέας Δηµοκρατίας, τι έκαναν; Ειδικά
για τον κ. Αυγενάκη είπατε επί λέξει «το πιο αυστηρό νοµοθετικό
πλαίσιο στην Ευρώπη». Και; Τι έγινε; Ακόµα σκοτώνονται άνθρω-
ποι. Ακόµα έχουµε όσα περιστατικά έχουµε.

Άρα, εκτός από την αυστηροποίηση των νόµων και της διαρ-
κούς προσθήκης άρθρων και οποιωνδήποτε άλλων περιορισµών
ή όποιας άλλης µέριµνας διαφαίνεται ότι είναι σχετική ή ανα-
γκαία, το βασικό που χρειάζεται έχει να κάνει, κυρίως, µε την
πρόληψη, µε την εκπαίδευση και την παραγωγή µορφωµένων και
σκεπτόµενων πολιτών. 

Εκπαίδευση και ευαισθητοποίηση είναι κάτι το οποίο χρειάζε-
ται και µπορεί να γίνει στα σχολεία. Αναφέρθηκε ο κ. Φάµελλος
στη «Δράση στη µνήµη του Άλκη Καµπανού». Έχω συναντηθεί
και εγώ µε αυτούς τους ανθρώπους και είναι πράγµατα πολύ
απλά και πολύ φτηνά, αλλά µε πολύ µεγάλο τελικό παραγόµενο
αποτέλεσµα. 

Σε ό,τι αφορά την αστυνόµευση και τη νοµοθεσία, δεν αρκεί
να υπάρχουν θεωρητικές ποινές, αλλά πρέπει να εφαρµόζονται
και όχι να καταλήγουν όλοι σπίτι τους, ανεξαρτήτως ποινής. Συ-
νεργασία µε τους οπαδούς, συνεργασία µε τις οµάδες, επικοι-
νωνία και αντιµετώπιση των προβληµάτων που σχετίζονται µε τη
ρατσιστική συµπεριφορά και φυσικά, κοινωνικά προγράµµατα
για να µπορέσουν άτοµα ή κοινότητες που βρίσκονται σε ένα δυ-
σµενέστερο κοινωνικοοικονοµικό περιβάλλον να βοηθηθούν και
να µην καταλήξουν στον «στρατό» και στις «οµάδες κρούσης»
που σας ανέφερα νωρίτερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω παραβρεθεί σε αθλητικές
εκδηλώσεις σε περισσότερες από δέκα χώρες σε τρεις ηπεί-
ρους. Έχω πάει σε παγκόσµια πρωταθλήµατα, σε NBA, σε ευ-
ρωµπάσκετ, σε τελικούς UEFA, πουθενά –πουθενά- δεν υπάρχει
αστυνοµικός µέσα στο γήπεδο. Συνήθως δεν υπάρχει ούτε έξω
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από αυτό. Και αν υπάρχει, δεν φαίνεται. Ο ρόλος του αστυνοµι-
κού δεν είναι µέσα στο γήπεδο. Ο ρόλος του αστυνοµικού είναι
να µπορέσει σε αυτήν τη γιορτή –γιατί ο αθλητισµός είναι γιορτή-
να προλάβει αυτόν που είναι ταραχοποιός ή τον γνωστό ταρα-
χοποιό να τον διευθετήσει µε έναν τέτοιο τρόπο ώστε να εµφα-
νιστεί στο αστυνοµικό τµήµα τη µέρα που πρέπει και ο
αστυνοµικός, λοιπόν, να µπορεί όλες τις υπόλοιπες ώρες να µην
βρίσκεται στο γήπεδο, αλλά να παράγει άλλο χρησιµότερο έργο
στην πάταξη της εγκληµατικότητας. 

Συνοψίζοντας, η καταπολέµηση της αθλητικής βίας απαιτεί
συντονισµένες προσπάθειες σε πάρα πολλά επίπεδα, που περι-
λαµβάνουν την εκπαίδευση, τη νοµοθεσία και τη συνεργασία µε
το κοινό. Θέλουµε πολιτικές λύσεις. Θέλουµε -και απαιτείται- κοι-
νωνική δικαιοσύνη για να µπορέσει ο υγιώς σκεπτόµενος φίλα-
θλος να µην παρασυρθεί. Πρέπει να υπάρξει αντιµετώπιση των
θεµάτων που σχετίζονται µε εθνικιστικά και ρατσιστικά στοιχεία
και µόνο έτσι θα µπορέσει αθλητισµός να αποτελεί κοµµάτι µιας
σύγχρονης πολιτείας, η οποία δεν θα επιτρέψει την ύπαρξη
άλλων θυµάτων, είτε εντός είτε εκτός των γηπέδων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών κ. Δηµητροκάλ-
λης. 

Σας ενηµερώνω ότι θα ακολουθήσει ο κ. Κέλλας, ως οµιλητής
και στη συνέχεια, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης κ.
Τσιρώνης.

Ορίστε, κύριε Δηµητροκάλλη, έχετε το λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαν σήµερα, το 1996 τρεις γεν-

ναίοι αξιωµατικοί, ο υποπλοίαρχος Χριστόδουλος Καραθανάσης,
ο υποπλοίαρχος Παναγιώτης Βλαχάκος και ο αρχικελευστής
Έκτορας Γιαλοψός, έδωσαν τη ζωή τους για την πατρίδα υπε-
ρασπιζόµενοι την εθνική µας κυριαρχία. 

Είκοσι οκτώ χρόνια έχουν περάσει από την κρίση των Ιµίων,
από µία µεγάλη στρατηγική ήττα, αφού η κυβέρνηση Σηµίτη κα-
τόρθωσε τότε µε τους ακατάλληλους έως ενδοτικούς χειρισµούς
της να γκριζάρει τις βραχονησίδες Ίµια και να µην µπορεί να το-
ποθετηθεί ελληνική σηµαία. Και ενώ ολόκληρος ο ελληνικός λαός
βρέθηκε µια ηµέρα µετά µε σκυµµένο το κεφάλι, ο κ. Σηµίτης ευ-
χαριστούσε από αυτό εδώ το Βήµα της Βουλής τους Αµερικα-
νούς και ο κ. Πάγκαλος έκανε λόγο, όπως έγινε αργότερα
γνωστό, για ένα «πανί που το πήρε ο αέρας». 

Καµµία σηµαία δεν πήρε ο αέρας, ενώ το ελικόπτερο είχε εµ-
φανή σηµάδια από τις ριπές των Τούρκων. Έχουµε καθήκον να
τιµούµε τους ήρωες που θυσιάστηκαν για την ελευθερία και να
διδάσκουµε στα παιδιά µας την αληθινή ιστορία των πρωταγωνι-
στών. Στη µνήµη των Ελλήνων εθνικιστών θα παραµείνουµε αθά-
νατοι.

Χαιρετίζω ακόµα και τον αγώνα των αγροτών. Οι αγρότες βρί-
σκονται στους δρόµους και αυτό έχει αιτιολογία. Και δεν είναι,
όπως προσπαθεί να µας πείσει η Κυβέρνηση για να καλύψει την
ανικανότητα της, ευρωπαϊκό ζήτηµα. Η αιτιολογία είναι ότι εδώ
και τέσσερα χρόνια και πλέον δεν έχουµε δει τη Νέα Δηµοκρατία
να κάνει κάτι ουσιαστικό για να βοηθηθεί ο Έλληνας αγρότης,
για να βοηθήσει τον αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα, έναν τοµέα που
µαζί µε τον τουρισµό αποτελεί βασικό πυλώνα της ελληνικής οι-
κονοµίας. Κάθε µέρα γινόµαστε δέκτες της αποτυχίας του επι-
τελικού κράτους του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Σε ό,τι δε αφορά τον αγροτικό τοµέα, πάνω από τέσσερα χρό-
νια διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία και οι Έλ-
ληνες της αγροτιάς περιµένουν τα ψίχουλα που τους τάζει η
Κυβέρνηση. Αυτοί οι άνθρωποι βρίσκονται σε τραγική κατάσταση
και δεν έχετε κάνει τίποτα ουσιαστικό για να τους βοηθήσετε και
γενικά δεν κάνετε τίποτα για να βοηθηθεί η πρωτογενής παρα-
γωγή, που, όπως είπα και πιο πάνω, πρέπει να αποτελεί το βασικό
πυλώνα της ελληνικής οικονοµίας.

Έχουµε µόνο υποσχέσεις, όπως είδαµε και χθες από τον Πρω-
θυπουργό. Μιλάµε για επικοινωνιακά ηµίµετρα, που δεν µπορούν
να εξισορροπήσουν τη δηµοσκοπική κατρακύλα της Νέας Δηµο-
κρατίας από το νοµοθέτηµα που φέρνει για τα οµόφυλα ζευγά-
ρια. Το έχω πει πολλές φορές και δεν θα σταµατήσω να το λέω

όσο θα έχω φωνή από αυτό εδώ το Βήµα. Η στήριξη στην οικο-
γένεια και στα δίκαια αιτήµατα των αγροτών θα πρέπει να είναι
αυτονόητη. Μέτρα, υποδοµές, δουλειές, είναι η λύση για το δη-
µογραφικό. 

Η λύση είναι να επενδύσουµε ως χώρα και ως έθνος στο εγ-
χώριο ανθρώπινο δυναµικό. Να επενδύσουµε στους ίδιους τους
Έλληνες µε µέτρα υπέρ της ελληνικής οικογένειας, υποδοµές
στην περιφέρεια και δουλειές. Μόνο έτσι θα αντιµετωπίσουµε το
δηµογραφικό πρόβληµα, µόνο µε µέτρα που θα βοηθήσουν τον
Έλληνα αγρότη και κτηνοτρόφο. Μόνο έτσι θα µπορέσει να ξα-
ναζωντανέψει η επαρχία, θα µπορέσει να ξαναζωντανέψει η πα-
ραδοσιακή ελληνική οικογένεια.

Σίγουρα είναι καλοδεχούµενα τα µέτρα που εξήγγειλε ο Πρω-
θυπουργός. Είναι, όµως, ψίχουλα µπροστά στις πραγµατικές
ανάγκες των Ελλήνων αγροτών. Πέντε µήνες µετά τις καταστρο-
φές στη Θεσσαλία και οι αγρότες βρίσκονται στο σκοτάδι, χωρίς
να µπορούν να προγραµµατίσουν την επόµενη µέρα για τη ζωή
τους. 

Να ξέρουν οι Έλληνες αγρότες ότι είµαστε στο πλευρό τους
και θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας ώστε να υλοποι-
ηθούν τα δίκαια αιτήµατά τους.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, δεν αµφιβάλλουµε για τις ειλικρι-
νείς προθέσεις του Υπουργού και του Γενικού Γραµµατέα για την
αντιµετώπιση της οπαδικής βίας, αλλά δεν αρκούν αυτές, σε ένα
τόσο δύσκολο θέµα, που αφορά τη βία στους αθλητικούς χώ-
ρους εντός και εκτός αυτών και ειδικότερα στο ποδόσφαιρο και
το µπάσκετ. 

Σας τα είπε µε εύσχηµο τρόπο ο δικός µας αγορητής που προ-
έρχεται από τον χώρο του ποδοσφαίρου. Τα βασικά σηµεία τρι-
βής στο νόµο είναι οι υπερεξουσίες που δίνονται στη ΔΕΑΒ και
ειδικότερα, η δυνατότητα που της παρέχεται είτε να διακόπτει
είτε να αναβάλει αγώνες και η προέκταση των αρµοδιοτήτων της,
που φτάνει µέχρι και στην επιβολή προστίµου έως και 5 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. 

Άνθρωποι που δεν έχουν καµµία σχέση µε το ποδόσφαιρο, που
δεν έχουν περάσει καν από τα γήπεδα, θα µπορούν να επιβάλ-
λουν ποινές. Η λογική ότι κλείνουµε τα γήπεδα, όταν γίνει κάποιο
επεισόδιο, είναι σαν να λέµε ότι θα κλείνουµε και τα πανεπιστήµια
όταν γίνονται επεισόδια µέσα ή έξω από τον χώρο των πανεπι-
στηµίων. 

Θυµίζουµε ότι η FIFA αποδέχεται, σαν µοναδική αρχή επιβο-
λής ποινών, τα πειθαρχικά όργανα της Ποδοσφαιρικής Οµοσπον-
δίας και το έχουν αποδείξει αυτό οι προηγούµενες παρεµβάσεις
σε ανάλογες περιπτώσεις. 

Δεύτερο σηµείο τριβής η υιοθέτηση µιας µοναδικής λέσχης
οπαδών σε κάθε σύλλογο ή κατά ένα έµβληµα, η διάλυση στην
ουσία όλων των άλλων υπαρχόντων συλλόγων, που είναι σωµα-
τεία ή η µη δυνατότητα ύπαρξής τους µέσα στους αγωνιστικούς
χώρους. Και αυτό ενώ είναι ιστορικά σωµατεία, ιστορικοί σύνδε-
σµοι που εάν βγάλουµε τα πέντε έως δέκα εγκληµατικά στοιχεία
που εισχωρούν εκεί, βλέπουµε ότι σε όλα τα χρόνια της παρου-
σίας τους έχουν αποσοβήσει επεισόδια, έχουν κάνει εκδροµές
και συντελούν στο να υπάρχει ήρεµο κλίµα, αρκεί επαναλαµβάνω
να αφαιρεθούν χειρουργικά, όπως είπαµε, οι δύο, τρεις, πέντε
οπαδοί οι οποίοι θα κάνουν επανειληµµένα ή αρχικά θα σχεδιά-
ζουν εγκληµατικές ενέργειες. 

Επίσης είναι απαράδεκτο να στεγάζονται τα γραφεία των οπα-
δών, όπως γράφει το νοµοσχέδιο, µέσα στα γραφεία της ΠΑΕ
και η ίδια η ΠΑΕ να κάνει εκδροµές στις οποίες να είναι υπεύθυνη
γι’ αυτούς. Επίσης πάλι δεν είναι σωστό να πληρώνουν τίµηµα
βαρύ ποδοσφαιρικές και καλαθοσφαιρικές εταιρίες για το βόλεϊ
ή για επεισόδια που κάνουν εκτός γηπέδου οπαδοί, είτε είναι
αναγνωρισµένοι είτε όχι είτε µεµονωµένοι. Αυτά είναι τα βασικά
σηµεία τριβής και αυτά τα δύο σας καλούµε να τα ξαναδείτε. 

Στο θέµα της ταυτοπροσωπίας έχουµε τις επιφυλάξεις µας
γιατί δεν έχουν όλοι οι οπαδοί κινητό. Υπάρχουν άνθρωποι που
κατά πεποίθηση πάνε στο γήπεδο και δεν έχουν κινητά smart-
phones και όχι µόνο smartphones, που δεν έχουν καν κινητά.
Έχω περίπου πέντε, δέκα φίλους που δεν έχουν καν κινητό. 

Αυτά είναι τα βασικά θέµατα και περιµένουµε από τον
Υπουργό να τα ξανασκεφτεί και είµαστε εδώ, ώστε µε την εµπει-
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ρία µας και µέσα από έναν γόνιµο διάλογο να βοηθήσουµε το
Υπουργείο να καταρτίσει ένα νοµοσχέδιο, που θα µπορεί πραγ-
µατικά να εξαλείψει την οπαδική βία. Πολύ φοβάµαι ότι µετά από
ένα χρόνο θα έρθουµε πάλι εδώ για να αντικαταστήσουµε το
παρόν νοµοσχέδιο που έχετε φέρει.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κέλλας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οπαδική βία

και ο χουλιγκανισµός δεν έχουν καµµία σχέση µε το αθλητικό ιδε-
ώδες, το νόηµα και την ουσία του αθλητισµού. Και όµως ο ελλη-
νικός αθλητισµός ταλανίζεται από την τυφλή, απρόκλητη αυτή
µορφή βίας εδώ και χρόνια. 

Τα θύµατα πολλά και εντός και εκτός γηπέδων. Η άγρια δολο-
φονία του Άλκη Καµπανού στη Θεσσαλονίκη τον Φεβρουάριο του
2022 ήταν η σταγόνα που ξεχείλισε το ποτήρι. Η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας αποφάσισε να λύσει το θέµα της παραβατι-
κότητας και του οργανωµένου εγκλήµατος στα γήπεδα µια και
καλή, για να µη θρηνήσουµε άλλον Άλκη Καµπανό ή άλλον
Γιώργο Λυγγερίδη. 

Γιατί είναι απαράδεκτο εν έτει 2024 να σκοτώνονται άνθρωποι
µέσα στα γήπεδα ή και έξω από αυτά. Γιατί όλη αυτή η βία και η
εγκληµατικότητα µολύνει τη χαρά όλων των φιλάθλων που θέ-
λουµε να πηγαίνουµε µε τα παιδιά µας στα γήπεδα ή να πηγαί-
νουν τα παιδιά µας να βλέπουν τα αθλήµατα, χωρίς να υπάρχει
φόβος και ανασφάλεια ότι κάτι κακό θα συµβεί. 

Βάζουµε τέλος σε αυτή την παθογένεια. Κοιτάζουµε κατάµατα
την πραγµατικότητα. Λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους και αλ-
λάζουν άρδην το αθλητικό τοπίο. Πώς το κάνουµε αυτό; Με τέσ-
σερα βασικά µέτρα, τέσσερις µεγάλες δοµικές αλλαγές που
επιχειρούµε. 

Η πρώτη αλλαγή αφορά στις κάµερες. Κάµερες, όπως γνωρί-
ζετε, υπήρχαν και πριν, ωστόσο υπήρχαν κενά. Ο υπάρχων νόµος
δεν έλεγε πως θα παρακολουθούνται αυτές οι κάµερες, το ποιος
και µε ποιες διαδικασίες θα τις παρακολουθεί, πού θα αποστέλ-
λεται το υλικό τους, εάν υπάρχουν παραβατικές συµπεριφορές.

Στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο περιγράφονται βήµα-βήµα πώς
θα λειτουργούν οι κάµερες από τις 6 Μαρτίου, µε χρονοδιαγράµ-
µατα, τεχνικά χαρακτηριστικά, διευκρινίσεις για τις περιοχές που
θα βρίσκονται οι κάµερες και διευκρινίσεις για το τι ακριβώς θα
καταγράφουν. Πρόκειται για διαδικασίες περιγραφόµενες µε
απόλυτη ακρίβεια, που από τα ποδοσφαιρικά γήπεδα και τα γή-
πεδα του µπάσκετ, µελλοντικά θα εφαρµοστούν και σε άλλους
αθλητικούς χώρους. 

Το δεύτερο µέτρο αφορά την ταυτοπροσωπία σε συνεργασία
µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, όπου θεσπίζεται ένα
σύγχρονο σύστηµα ταυτοποίησης των κατόχων εισιτηρίων των
ποδοσφαιρικών αγώνων. Μέσω του κινητού µας τηλεφώνου θα
έχουµε το ηλεκτρονικό εισιτήριο το οποίο ταυτόχρονα θα παρέ-
χει και ταυτοπροσωπία διαµέσου της ταυτότητας. Αυτή η δια-
σταύρωση που θα γίνεται µέσω του κινητού, θα είναι το
διαβατήριο για να µπει κάποιος στο γήπεδο. Μέσω αυτής της
ρύθµισης που θα ισχύσει από τις 9 Απριλίου µπαίνει τέλος στην
ανωνυµία και την απροσωπία στα γήπεδα. Τελειώνουµε µε τους
υπεράριθµους οπαδούς που µπαίνουν µπουλούκια στα γήπεδα.

Τρίτο στοιχείο που εισάγεται: Η Διαρκής Επιτροπή Αντιµετώ-
πισης Βίας, η ΔΕΑΒ, όργανο που υφίσταται ήδη στο Υπουργείο
Αθλητισµού εδώ και χρόνια, αναβαθµίζεται και ορίζεται ως το όρ-
γανο που θα έχει επιτελικό ρόλο στην παρακολούθηση παραβα-
τικών συµπεριφορών, αλλά και στην επιβολή διοικητικών
προστίµων και των ποινών από τις 13 Φεβρουαρίου.

Σηµειώνω ότι οι παραβατικές συµπεριφορές θα έχουν επιπτώ-
σεις ακαριαίες και βαριές. Οι ποινές θα επιβάλλονται όχι υποκει-
µενικά, αλλά µε δέσµια αρµοδιότητα. Έτσι για παράδειγµα εάν
δεν λειτουργούν οι κάµερες στην επόµενη αγωνιστική, ο αγώνας
θα γίνεται κεκλεισµένων των θυρών. 

Τέταρτο µέτρο, το πληροφοριακό σύστηµα, «e-Kouros», µια
ψηφιακή πλατφόρµα προσβάσιµη µέσω της ενιαίας ψηφιακής
πύλης της δηµόσιας διοίκησης ως σκοπό έχει την καθολική ψη-
φιοποίηση του αθλητισµού. Πρόκειται για µια µεγάλη µεταρρύθ-

µιση που θα µας επιτρέψει να µάθουµε για πρώτη φορά τα πο-
σοτικά και ποιοτικά χαρακτηριστικά όλων των αθληµάτων ανά
νοµό και ανά την επικράτεια. Όπως γίνεται εµφανές από τα πα-
ραπάνω, η ασφάλεια των φιλάθλων δεν είναι για µας κενό
γράµµα, δεν είναι ευχολόγιο, είναι µε µία λέξη αδιαπραγµάτευτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπορούσα να µην ανα-
φερθώ και στην τροπολογία που κατατέθηκε από το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Ενέργειας και προβλέπει πλήρη αναστολή
πληρωµών χρεών στο ρεύµα για δύο χρόνια για τους αγρότες
της Θεσσαλίας και πενταετή ρύθµιση των υποχρεώσεών τους µε
µηδενικό επιτόκιο µέχρι το τέλος του 2030. 

Μιλάµε συνολικά για µια επταετή ρύθµιση που και εγώ προ-
σωπικά είχα ζητήσει και είχε εξαγγελθεί από τα συναρµόδια
Υπουργεία από το Νοέµβριο του 2023. Αφορά Θεσσαλούς αγρό-
τες που είχαν πληγεί από τη θεοµηνία «Daniel». Και έρχοµαι εδώ
και αναρωτιέµαι, γιατί έπρεπε οι αγρότες µετά την καταστροφή
που έπαθαν, επί τρεις µήνες να εκβιάζονται και να απειλούνται
από τις εισπρακτικές εταιρείες της ΔΕΗ, να τους κόβουν το
ρεύµα και να βγαίνουν στο τέλος στο δρόµο για ένα µέτρο που
ήδη είχαµε εξαγγείλει από τον Νοέµβριο; 

Είµαστε δίπλα στους αγρότες. Κατανοούµε πλήρως την αγω-
νία τους. Στηρίζουµε τον πρωτογενή τοµέα µε κάθε τρόπο. Η
ανασυγκρότηση της κατεστραµµένης Θεσσαλίας αποτελεί προ-
σωπικό στοίχηµα του Πρωθυπουργού. Γι’ αυτόν άλλωστε τον
λόγο ο Κυριάκος Μητσοτάκης, γνωρίζοντας τα µεγάλα προβλή-
µατα, ανακοίνωσε χθες την επιπλέον αύξηση της πρώτης αρω-
γής στους αγρότες της Θεσσαλίας έως 10.000 ευρώ. Τον
ευχαριστώ προσωπικά για την καταλυτική του παρέµβαση στα
προβλήµατα των αγροτών. 

Μήπως όµως τώρα είναι η κατάλληλη ώρα να δούµε και την
επίσπευση αποζηµιώσεων και πληρωµών προς τον χειµαζόµενο
αγροτικό πληθυσµό και όχι µόνο της Θεσσαλίας; Μήπως τώρα
να ολοκληρωθούν επιτέλους οι υπολειπόµενες πληρωµές από
την κρατική αρωγή από τον «Ιανό» ακόµα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για την οπαδική
βία δεν είναι παραταξιακό. Δεν αφορά µόνο την Κυβέρνηση. Μας
αφορά όλους. Εκφράζει την κοινή µας αγωνία για ένα φαινόµενο
που δηλητηριάζει τον ελληνικό αθλητισµό, βάζει τέλος στην εγ-
κληµατική δράση ανεγκέφαλων οι οποίοι µολύνουν τον χώρο του
αθλητισµού και πιστεύουν ότι µπορούν να δρουν ανεξέλεγκτα
εντός ή και εκτός των γηπέδων. Αναχαιτίζει τη βία και διασφαλίζει
ότι οι φίλαθλοι θα πάψουν να πληρώνουν τις νοσηρές συµπερι-
φορές κάποιων θλιβερών µειοψηφιών και να φοβούνται να πάνε
στο γήπεδο. Ελπίζουµε ότι θα µετατρέψει και πάλι τον αθλητισµό
σε αυτό που πραγµατικά είναι, µια γιορτή. Γι’ αυτούς ακριβώς
τους λόγους οφείλουµε όλοι να το υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στο Βήµα καλείται ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης κ. Σπυρίδων Τσιρώ-
νης.

Ορίστε, κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να αναφερθώ στη θλιβερή επέ-

τειο και εγώ των Ιµίων, όπου τρεις αξιωµατικοί µας, οι Γιαλοψός,
Βλαχάκος και Καραθανάσης, έχασαν ηρωικά τη ζωή τους. Ποτέ
δεν ακούσαµε τον τρόπο από επίσηµα χείλη για το πώς έπεσε
εκείνο το ελικόπτερο. Ο φάκελος παρέµεινε µέχρι και τώρα κλει-
στός. Αυτό, όµως, που έχει µείνει µετά από αυτή τη µέρα είναι η
χάραξη των συνόρων της πατρίδας µας µε την «κόκκινη» γραµµή
που άφησε το αίµα τους.

Από την άλλη, όµως, δεν µπορώ να ξεχάσω τη ντροπιαστική
στιγµή -µια από τις πιο ντροπιαστικές στιγµές- στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, όταν από αυτό εδώ το Βήµα ο τότε Πρωθυπουργός
Κώστας Σηµίτης ευχαριστούσε την Αµερική για τη βοήθεια που
µας παρείχε. Δεν ξέρω πόσο περήφανος είναι ο σηµερινός Πρω-
θυπουργός, όταν οι περισσότεροι Υπουργοί πλέον είναι από
εκείνο το σηµιτικό ΠΑΣΟΚ. Έτσι ίσως εξηγείται και η υιοθέτηση
αυτής της οσφυοκαµπτικής εξωτερικής πολιτικής που έχει µέχρι
τώρα η Κυβέρνηση. Κρίµα, γιατί έτσι δεν τιµάται το αίµα των
ηρώων.

9678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σχετικά µε το νοµοσχέδιο τώρα, θα ήταν παράλειψη σε ένα τέ-
τοιο νοµοσχέδιο να µην αναφερθεί και µια άλλη πηγή βίας.

Αθλητική βία προκαλούν, κύριε Υπουργέ και τα στηµένα παι-
χνίδια. Την 1η Δεκεµβρίου 2023 έγινε η πρώτη εκδήλωση της
Εθνικής Πλατφόρµας Αθλητικής Ακεραιότητας στην Αθήνα, στο
πλαίσιο της Εβδοµάδας Αθλητικής Ακεραιότητας. Είναι µία εκ-
δήλωση που γίνεται κάθε χρόνο, σε διάφορες χώρες, µε σκοπό
τη συζήτηση για την αντιµετώπιση της µάστιγας που λέγεται «χει-
ραγώγηση αγώνων». Πραγµατοποιήθηκε για πρώτη φορά στη
χώρα µας, µε τη συµµετοχή εκπροσώπων του Συµβουλίου της
Ευρώπης, της Διεθνούς Ολυµπιακής Επιτροπής, της UEFA, της
Ιντερπόλ, του Υπουργείου Αθλητισµού, της ΕΠΟ και της Ελληνι-
κής Ολυµπιακής Επιτροπής. Στο κλείσιµο της εκδήλωσης είχαµε
τον απολογισµό των δραστηριοτήτων της εθνικής πλατφόρµας.
Αυτή δηµιουργήθηκε, όταν Υφυπουργός Αθλητισµού ήταν ο κ.
Αυγενάκης, µε σκοπό την εποπτεία του ελληνικού αθλητισµού
για ζητήµατα διαφθοράς. Η δηµιουργία της ήταν υποχρεωτική
από µια σειρά συνθηκών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία απαι-
τεί από τις χώρες-µέλη της να δείχνουν εµπράκτως ότι επεµβαί-
νουν στα ζητήµατα που αφορούν σε χειραγωγηµένους αγώνες.

Όταν ανακοινώθηκε η δηµιουργία της ως άνω πλατφόρµας ο
κ. Αυγενάκης δήλωσε πως οι εκπρόσωποι της εταιρείας ανίχνευ-
σης στοιχηµατικής απάτης «SPORTRADAR» τον ενηµέρωσαν ότι
για την τελευταία επταετία το ελληνικό ποδόσφαιρο κατέχει την
πρώτη θέση σε όλο τον κόσµο σε αγώνες που θεωρούνται ύπο-
πτοι προς χειραγώγηση µε, τουλάχιστον, τριακόσιους πενήντα
τέτοιους αγώνες. Για όσους δεν γνωρίζουν, αναφέρω τη συγκε-
κριµένη πολυεθνική εταιρεία µε έδρα την Ελβετία, η οποία συλ-
λέγει και αναλύει δεδοµένα που αφορούν στον αθλητισµό. Την
ίδια ενηµέρωση έχει κάνει και στον Πρόεδρο της ΕΠΟ, τον κ.
Μπαλτάκο, αλλά και σε ένα κλιµάκιο τακτικών δικαστών που τα-
ξίδεψε στο Λονδίνο πριν από δύο µήνες.

Στη σχετική εκδήλωση ο Γενικός Γραµµατέας Αθλητισµού και
Πρόεδρος της ΕΠΑΘΛΑ, όπως λέγεται, κ. Γιώργος Μαυρωτάς,
προχώρησε σε απολογισµό των πεπραγµένων της για το 2023,
αποκαλύπτοντας πως εντός του έτους εξέδωσε πορίσµατα για
σαράντα υποθέσεις, εννέα εξ αυτών θεωρούνται απολύτως τεκ-
µηριωµένες, ενώ οι υπόλοιπες χρήζουν διερεύνησης. Ανέφερε,
επίσης, πως υπάρχουν συνολικά εκατόν πέντε καταγγελίες που
αφορούν σε ζητήµατα διαφθοράς στο σύνολο του επαγγελµατι-
κού αθλητισµού.

Σε συνέχεια των ανωτέρω, ο κ. Σπυρόπουλος, αθλητικός ει-
σαγγελέας, τοποθετηµένος από την εισαγγελία Πρωτοδικών
Αθηνών, επισήµανε τον σηµαντικό ρόλο της ΕΠΑΘΛΑ στις προ-
σπάθειες που καταβάλλονται για τον εντοπισµό χειραγωγηµένων
αγώνων και αποκάλυψε ότι εντός του 2024 θα ασκηθούν ποινικές
διώξεις σε υπό εξέλιξη υποθέσεις, εκφράζοντας, παράλληλα, την
πεποίθηση ότι θα σταµατήσει το φαινόµενο να εξακολουθούµε
να βλέπουµε στον αθλητισµό ανθρώπους που στο παρελθόν
είχαν απασχολήσει τη δικαιοσύνη. Με αυτή την τελευταία δή-
λωση φωτογράφισε τον χώρο του ποδοσφαίρου, διότι οι διώξεις
έχουν γίνει µόνο σε ποδοσφαιρικούς παράγοντες, διαιτητές,
υπαλλήλους της ΕΠΟ και άλλους που έχουν φωτογραφηθεί µε
µεγαλοµετόχους των ΠΑΕ.

Μάλιστα, ο προϊστάµενος Υπουργός Δικαιοσύνης, κ. Φλωρί-
δης, υπογράµµισε πως η Κυβέρνηση έχει ακόµα µεγαλύτερη
υποχρέωση να ασχοληθεί µε την καταστροφή της ουσίας του
αθλητισµού, γιατί όταν κυριαρχεί, όπως είπε, η νόθευση, δεν
αποµένει τίποτα και η µεγάλη χαρά µετατρέπεται σε µεγάλη
πίκρα και η πίκρα -θα πούµε εµείς- παράγει βία.

Τα σύγχρονα ηλεκτρονικά µέσα που ευαγγελίζεστε και τα
οποία θα εντοπίσουν µε γεωγραφική ακρίβεια όσους πετούν κρο-
τίδες στα γήπεδα, δεν µπορούν να εξακριβώσουν το ποιοι, πού
και πότε στήνουν παιχνίδια, απειλούν διαιτητές, καίνε καταστή-
µατα και σπίτια, ανατινάζουν συνδέσµους, νοθεύουν τον αθλητι-
σµό και θρέφουν το κτήνος της αθλητικής βίας; Θα βρείτε τους
εντολείς που οπλίζουν αυτά τα χέρια µε τα εργαλεία που έχετε;
Εκεί δεν έχετε αναπτύξει ηλεκτρονικά µέσα; Άλλωστε, η Διεύ-
θυνση Εγκληµατολογικών Ερευνών είναι βραβευµένη ως τρίτη
στον κόσµο.

Δυστυχώς, στον πόλεµο που γίνεται εκτός των αγωνιστικών

χώρων η κυβερνητική πρακτική αυξάνει ολοένα τις αιτίες που κα-
ταστρέφουν τον αθλητισµό, αποµακρύνοντας τον κόσµο από
αυτόν και δηµιουργώντας τις προϋποθέσεις για να γίνει και ο
αθλητισµός κτήµα των ολίγων.

Αναµφισβήτητα, το υπόβαθρο της βίας στον αθλητισµό είναι
κοινωνικό, δεν µπορεί παρά να εκληφθεί ως ένα χαρακτηριστικό,
µια έκφανση ή µια παθογένεια της κοινωνίας.

Στην Ελλάδα η βία, παράλληλα µε την επικρατούσα αναξιοπι-
στία των πρωταθληµάτων όλων σχεδόν των οµαδικών αθληµά-
των, µε τη µη τήρηση των νοµοθεσιών και των κανονισµών και µε
την περιρρέουσα αντίληψη για διαφθορά µεγάλου µέρους των
εµπλεκοµένων, συνθέτουν ένα εκρηκτικό σκηνικό που λειτουργεί
ανασταλτικά ως προς τη γενικότερη στρατηγική που επιχειρεί να
επιβάλει η Ευρωπαϊκή Ένωση στα εθνικά πρωταθλήµατα.

Την ίδια στιγµή πλήττεται το κύρος του ελληνικού αθλητισµού,
επαγγελµατικού και ερασιτεχνικού, γεγονός που επιτάσσει την
ανάληψη αποφασιστικών µέτρων από την κεντρική ηγεσία. Το
κενό στη νοµοθεσία εντοπίζεται αποκλειστικά σε θέµατα πρόλη-
ψης του φαινοµένου. Το έλλειµµα είναι, κυρίως, έλλειµµα παι-
δείας.

Το πολύπαθο νοµοθετικό πλαίσιο, που εκ νέου τροποποιεί και
αυστηροποιεί η Κυβέρνηση, δεν πρόλαβε να κριθεί επαρκώς
στην πράξη, πλην, όµως, τα δικονοµικά µέσα για την αντιµετώ-
πιση των παραβατών υπήρχαν, αλλά δεν εφαρµόστηκαν. Το πρό-
βληµα που οδηγεί στην έξαρση της αθλητικής βίας δεν
εντοπίζεται στα δήθεν κενά της νοµοθεσίας για θέµατα καταστο-
λής και τιµωρίας ούτε στο δήθεν χαλαρό και ήπιο νοµοθετικό
πλαίσιο, όπως η Κυβέρνηση ισχυρίζεται, αλλά στην απροθυµία
για την εφαρµογή των διατάξεων του ήδη υπάρχοντος νοµοθε-
τικού πλαισίου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

κ. Αριστοτέλης Σπανιάς, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα από όλα, να µου
επιτρέψετε να αποδώσω και εγώ µε τη σειρά µου τιµή, δόξα και
σεβασµό στους ήρωες Χριστόδουλο Καραθανάση, Παναγιώτη
Βλαχάκο και Έκτορα Γιαλοψό που στα Ίµια θυσίασαν το ύψιστο
αγαθό, την ίδια τους τη ζωή, υπερασπιζόµενοι την πατρίδα µας.

Σήµερα συζητούµε για το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Λήψη µέτρων για την
αποτροπή, αντιµετώπιση και καταπολέµηση της βίας στο πλαίσιο
αθλητικών συναντήσεων και λοιπές ρυθµίσεις». Οι ρυθµίσεις
αποσκοπούν στην ενίσχυση και την ισχυροποίηση του θεσµικού
πλαισίου για την αντιµετώπιση της βίας που εκδηλώνεται µε
αφορµή αθλητικές εκδηλώσεις, από όπου και αν αυτή προέρχε-
ται.

Έτσι, προχωρούµε σε αναµόρφωση της σύνθεσης και των αρ-
µοδιοτήτων της Διαρκούς Επιτροπής για την Αντιµετώπιση της
Βίας, τακτοποίηση του χώρου των λεσχών φιλάθλων µέσω του
περιορισµού τους σε µία λέσχη ανά έµβληµα αθλητικής οµάδας,
ταυτοποίηση των κατόχων εισιτηρίων µέσω αξιοποίησης σύγχρο-
νων τεχνολογικών µεθόδων, ενίσχυση και αναµόρφωση των ελέγ-
χων, των συστηµάτων ηλεκτρονικής εποπτείας, αυστηροποίηση
της ποινικής αντιµετώπισης δηλώσεων που ενθαρρύνουν πρά-
ξεις βίας, θέσπιση ρήτρας παραβατικότητας, σύσταση Εθνικής
Επιτροπής Συντονισµού.

Στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού συστήνεται Διαρκής Επι-
τροπή Αντιµετώπισης της Βίας, που µε απόφασή της µπορεί να
καλεί εκπροσώπους του Ειδικού Σώµατος Παρατηρητών, των
διοργανωτών και όποιον άλλον αυτή κρίνει. Με αποφάσεις του
αρµόδιου Υπουργού θεσπίζεται κανονισµός λειτουργίας της και
συγκροτείται Ειδικό Σώµα Παρατηρητών της ΔΕΑΒ για την τή-
ρηση των όρων ασφαλούς διεξαγωγής αθλητικών συναντήσεων.

Στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού του Υπουργείου Παιδείας
συστήνεται Εθνική Επιτροπή Συντονισµού, ένα συλλογικό όρ-
γανο που συντονίζει τους αρµόδιους φορείς για τη δηµιουργία
ενός περιβάλλοντος κατάλληλου για αγώνες και άλλα αθλητικά
γεγονότα. Η αστυνοµική αρχή δύναται οποτεδήποτε να δηµιουρ-
γεί δειγµατοληπτικούς ελέγχους. Δηµιουργείται ηλεκτρονική
πλατφόρµα ταυτοποίησης κατόχων αθλητικών εισιτηρίων που
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λειτουργεί µέσω του gov.gr, µε σκοπό την προσωποποίηση των
εισιτηρίων και την ισχυρή πιστοποίηση των θεατών, υπό την προ-
ϋπόθεση να έχουν ήδη καταχωρήσει τα στοιχεία τους στο εθνικό
µητρώο επικοινωνίας.

Η πλατφόρµα λειτουργεί µέσω του κέντρου της Γενικής Γραµ-
µατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων του Υπουργείου, το οποίο
λαµβάνει στο κινητό του τηλέφωνο µέσω του gov.gr Wallet. Οι
ανήλικοι έχουν άλλον τρόπο ταυτοποίησης. Δροµολογείται κα-
θολική ψηφιοποίηση του αθλητισµού και χαρτογράφηση των
αθλητικών φορέων, ένα έργο που θα αποτελέσει τοµή, συγκεν-
τρώνοντας όλον τον αθλητισµό σε µια εφαρµογή κινητού τηλε-
φώνου µε ελεύθερη πρόσβαση σε κάθε αθλητή και αθλούµενο. 

Στις αθλητικές εγκαταστάσεις οι οποίες χρησιµοποιούνται ως
έδρες από τη Super League 1 και Basket League και από τις εθνι-
κές οµάδες ανδρών λειτουργούν ολοκληρωµένα ηλεκτρονικά συ-
στήµατα εποπτείας των χώρων και των προσώπων, γίνεται λήψη,
αποθήκευση και επεξεργασία πριν, κατά τη διάρκεια και µετά
από τη λήξη µιας αθλητικής συνάντησης. Εποπτεύονται από την
ΕΛ.ΑΣ. και κατά περίπτωση από τις αρµόδιες ανακριτικές και δι-
καστικές αρχές.

Κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που σχετίζεται µε τον αθλητι-
σµό και κάθε αθλητικός φορέας προβαίνει σε κάθε ενέργεια πρό-
ληψης φαινοµένων βίας εντός ή εκτός των αθλητικών χώρων. Σε
περιπτώσεις τέλεσης επεισοδίων, παρότρυνσης ρατσιστικών
συµπεριφορών εντός ή εκτός αγωνιστικών χώρων, η επιτροπή
µετά από ακρόαση του ελεγχόµενου µπορεί να επιβάλλει χρηµα-
τικά πρόστιµα έως 1 εκατοµµύριο ευρώ, σε ανάκληση της ειδικής
αθλητικής αναγνώρισης ως και τη διεξαγωγή της αθλητικής συ-
νάντησης χωρίς την παρουσία θεατών.

Η πράξη της ΔΕΑΒ στηρίζεται στο οπτικοακουστικό υλικό, στο
φύλλο αγώνος, στην έκθεση της αστυνοµικής αρχής, στις εκθέ-
σεις των παρατηρητών και της κατά περίπτωση διοργανώτριας
αρχής.

Καθιερώνεται ρήτρα παραβατικότητας σε αθλητικά σωµατεία
που είναι αποδέκτες της χρηµατοδότησης από τη φορολογία των
κερδών του «Στοιχήµατος» σε περιπτώσεις παραβατικών συµπε-
ριφορών των ιδίων ή των φιλάθλων τους. Το σωµατείο ή η ΠΑΕ
ασκεί εποπτεία, στη λέσχη που έχει αναγνωριστεί, έχοντας ευ-
θύνη για τις πράξεις βίας σε αθλητικές εγκαταστάσεις.

Η αρχή ελέγχου για τις λέσχες είναι η Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού και έδρα της λέσχης η έδρα του σωµατείου. Μέλος
είναι όποιος έχει µόνιµη κατοικία ή σταθερή διαµονή στην Ελ-
λάδα, είναι πάνω από δεκαοκτώ χρονών και δεν έχει κάποιο από
τα κωλύµατα. Η λέσχη του εκδίδει υποχρεωτικά δελτίο ταυτότη-
τας για ένα έτος. Για την αναγνώριση λέσχης ως σωµατείου
απαιτείται γραπτή συναίνεση αθλητικού σωµατείου της ΠΑΕ,
απόσπασµα ποινικού µητρώου των ιδρυτικών µελών, υπεύθυνη
δήλωση ότι δεν εκτίουν ποινή. Επιβάλλονται πειθαρχικές κυρώ-
σεις αποβολής από τη λέσχη σε όποιο µέλος διαπράττει αδική-
µατα βίας µε αφορµή αθλητικές εκδηλώσεις.

Σε κάθε λέσχη τηρείται βιβλίο µητρώου µελών, το οποίο θεω-
ρείται από τον οικείο περιφερειάρχη ή από άλλο όργανο. Η
λέσχη µπορεί να διατηρεί ένα παράρτηµα ανά περιφερειακή ενό-
τητα. Λειτουργούν γραφεία µε άδεια της αρµόδιας Ελληνικής
Αστυνοµίας. Αναστέλλεται η άδεια λειτουργίας από έναν µέχρι
δώδεκα µήνες, κατόπιν απόφασης της αρµόδιας αστυνοµικής
αρχής. Αν τα µέλη διώκονται ποινικά, υποβάλλεται στη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού επίσηµο αντίγραφο του µητρώου µελών
της, υπεύθυνη δήλωση του εκπροσώπου της, οι διευθύνσεις και
τα αντίγραφα ποινικών µητρώων των µελών του ΔΣ της λέσχης,
που έχουν εκδοθεί το πολύ εντός εξήντα ηµερών και υπεύθυνη
δήλωση ότι δεν συντρέχει κάποιο κώλυµα.

Διάλυση λέσχης µπορούν να ζητήσουν όταν γίνεται η παρα-
βίαση των υποχρεώσεων. Εντός έξι µηνών οι λέσχες φιλάθλων
υποχρεούνται να ιδρύσουν µία αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία
µε την επωνυµία «Πανελλήνια Οµοσπονδία Λεσχών Φιλάθλων»,
η οποία µετέχει και εκπροσωπεί τη χώρα σε διεθνείς συνοµο-
σπονδίες λεσχών φιλάθλων. 

Στη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων συστή-
νεται ψηφιακό µητρώο µελών λεσχών φιλάθλων. Χρήστες τους
είναι οι νόµιµοι εκπρόσωποι των λεσχών φιλάθλων και υπεύθυνοι

των παραρτηµάτων τους οι νόµιµοι εκπρόσωποι των αθλητικών
εταιρειών, οι αρµόδιοι υπάλληλοι, η Γενική Γραµµατεία Αθλητι-
σµού και η ΕΛ.ΑΣ..

Τέλος, στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου γίνεται νοµοθετική πα-
ρέµβαση για να ανοίξει η συζήτηση για τον καθορισµό του κα-
τώτατου µισθού για το 2024, όπως, επίσης, ρύθµιση για τις
οφειλές ηλεκτρικής ενέργειας σε πληγείσες περιοχές από τις
πληµµύρες του περασµένου Σεπτεµβρίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη λαµβάνοντας υπ’ όψιν το ελληνικό Σύνταγµα που ανάγει
τον αθλητισµό σε συνταγµατικό θεσµό, έχοντας πλέον συνταγ-
µατική υποχρέωση να τον προστατεύσουµε, όπως και να φρον-
τίσουµε για τη διασφάλιση της σωµατικής ακεραιότητας όσων
συµµετέχουν σε αθλητικές συναντήσεις, στοχεύει στην αντιµε-
τώπιση της οπαδικής βίας εντός και εκτός των γηπέδων, στις πα-
ραβατικές συµπεριφορές, στα φαινόµενα χουλιγκανισµού και
γενικά, της αθλητικής βίας. 

Ο πόλεµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενάντια στην αθλη-
τική βία αφορά σε ολόκληρη την κοινωνία και είναι χρέος όλων
µας να συµµετέχουµε σε αυτόν µε ρητές και συγκεκριµένες προ-
βλέψεις, µε πιστή εφαρµογή των νόµων και µε γρήγορη απονοµή
δικαιοσύνης, στοχεύοντας έτσι στην αλλαγή του τοπίου στον
χώρο του αθλητισµού στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Βασίλειος Υψηλάντης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Βουλευτής
Δωδεκανήσου θέλω κι εγώ να αποτίσω φόρο τιµής στη µνήµη
των τριών παλικαριών, του Χριστόδουλου Καραθανάση, του Πα-
ναγιώτη Βλαχάκου και του Έκτορα Γιαλοψού, οι οποίοι είκοσι
οκτώ χρόνια πριν, στη βραχονησίδα Ίµια στα Δωδεκάνησα, έδω-
σαν τη ζωή τους υπερασπιζόµενοι την ακεραιότητα της χώρας
µας.

Ωστόσο, θέλω να σηµειώσω και κάτι, επειδή µας παρακολου-
θούν και νέοι άνθρωποι και πάρα πολλοί συµπατριώτες µας από
την τηλεόραση. Ακούω ακροδεξιές φωνές που λένε ότι αυτή η
Κυβέρνηση ακολουθεί έναν τρόπο δουλικό στην άσκηση της εξω-
τερικής πολιτικής. Θέλω, λοιπόν, να τους υπενθυµίσω ότι το ’74,
όταν χάναµε την Κύπρο, το µισό νησί της Κύπρου, οι ελληνικές
Ένοπλες Δυνάµεις ήταν αποδεκατισµένες -κάτι που πρέπει να
θυµούνται όλοι οι Έλληνες-, όταν είχαν κληθεί οι πατεράδες µας
να προασπίσουν την ακεραιότητα της χώρας µας.

Θέλω, επίσης, να πω ότι σήµερα µε µια υπερήφανη και πολυ-
διάστατη εξωτερική πολιτική, σε όλες τις πτυχές για τις οποίες
η χώρα µας καλείται να εκφράσει άποψη, δίνει τις µάχες που
πρέπει κατά τρόπο δυναµικό και αποφασιστικό για την επικρά-
τηση του Διεθνούς Δικαίου, όπως και για τα δίκαια, βέβαια, της
χώρας µας, όπου και όποτε κληθούµε. 

Επίσης, θέλω να πω ότι µε την υπεροπλία που έχουµε αυτή την
ώρα και µε το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεων, µε τις κατάλ-
ληλες προµήθειες οπλικών συστηµάτων είµαστε έτοιµοι να αντι-
µετωπίσουµε κάθε πρόκληση.

Τώρα όσον αφορά στο αθλητικό νοµοσχέδιο για την πάταξη
της αθλητικής βίας, πόσες και πόσες φορές δεν το έχουµε ακού-
σει. Όµως, τώρα γίνεται πράξη. Συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ!

Υπό το πρίσµα αυτό, λοιπόν, θα πρέπει να βρει όλες τις µεριές
του Κοινοβουλίου σύµφωνες και αποφασισµένες, χωρίς δεύτε-
ρες κουβέντες, να ανακόψουν οριστικά µια επικίνδυνη και φθο-
ροποιό πραγµατικότητα που τραυµατίζει την πιο ευγενή και
πολιτισµένη εκδήλωση της ανθρώπινης δραστηριότητας, που
είναι ο αθλητισµός. Η νοµοθετική παρέµβαση περιγράφει µε σα-
φήνεια τις διαδικασίες, τις κυρώσεις και τις ποινές, χωρίς να
υπάρχουν κενά και αµφισηµίες, προκειµένου να θωρακιστεί
επαρκώς το πλαίσιο για την αντιµετώπιση της οπαδικής βίας. 

Δύο κρίσιµα, κατά τη γνώµη µου, µέτρα που προβλέπει το κεί-
µενο νοµοσχέδιο είναι πρώτο και κεφαλαιώδους σηµασίας, αυτό
της διάταξης του άρθρου 7 µε την οποία δηµιουργείται η ηλε-
κτρονική πλατφόρµα ταυτοποίησης και βεβαίως και η λειτουργία
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της, την οποία έχουν αναπτύξει εδώ οι συνάδελφοι µας και ο ει-
σηγητής µας προηγούµενα. Και το δεύτερο, βεβαίως, κορυφαίο
µέτρο για την εξάλειψη της βίας στα γήπεδα είναι αυτό του άρ-
θρου 8, µε το οποίο τίθενται σε ισχύ οι διατάξεις για το νέο πλαί-
σιο ηλεκτρονικής εποπτείας των αθλητικών εγκαταστάσεων µε
την τοποθέτηση υπερσύγχρονων καµερών παντού και µε τον συ-
νεχή έλεγχο από την Ελληνική Αστυνοµία. 

Πλέον, καµµία ανώνυµη αθλητική εταιρεία που αγωνίζεται στη
σούπερ λίγκα και στη µπάσκετ λίγκα δεν θα αγωνίζεται µε θεα-
τές, εάν δεν έχει εγκαταστήσει και σε πλήρη λειτουργία το ηλε-
κτρονικό σύστηµα παρακολούθησης και εποπτείας της
αθλητικής εγκατάστασης που χρησιµοποιεί ως έδρα. Υπάρχουν
και προβλέψεις εκεί, οι οποίες φέρνουν τις ΠΑΕ -τις ανώνυµες
αθλητικές εταιρείες- υπεύθυνες έναντι του νόµου, µε ποινές
πολύ αυστηρές εφόσον δεν ακολουθείται αυτή η διάταξη του
νόµου, µέχρι και ανάκληση του πιστοποιητικού συµµετοχής τους
στο πρωτάθληµα. 

Οι δύο αυτές διατάξεις, µαζί µε τις υπόλοιπες ρυθµίσεις του
νοµοσχεδίου, αποτελούν µία τοµή στον αθλητισµό. Όµως, η
εφαρµογή τους και τα αποτελέσµατά τους εξαρτώνται από τη
συντονισµένη δράση των συναρµόδιων φορέων, αλλά και από
την προσωπική στάση του καθενός µας στην κοινωνία. Σε καµµία
περίπτωση δεν είναι επιτρεπτή η µετάθεση της βίας εκτός των
γηπέδων. Δηλαδή, να λύσουµε το πρόβληµα εντός των γηπέδων,
αλλά αυτό να µεταφερθεί εκτός αυτών. Απαιτείται συνεπώς, µαζί
µε τις προβλέψεις τις νοµοθετικές που υιοθετούµε, να καταστή-
σουµε συνεργούς στην προσπάθεια αυτή όλους -την οικογένεια,
το σχολείο, το κράτος- που αποτελούν τα σταθερά θερµοκήπια
καλλιέργειας των αξιών που προάγουν τον σεβασµό στην ανθρώ-
πινη προσωπικότητα. Με τις σκέψεις αυτές, καθώς το νοµοσχέ-
διο υπηρετεί ακριβώς αυτόν τον σκοπό του αγωνίζεσθαι και την
καλλιέργεια του φίλαθλου πνεύµατος µέσω του περιορισµού της
αθλητικής βίας, δηλώνω ότι υπερψηφίζω το παρόν νοµοσχέδιο. 

Πριν, όµως, κλείσω την οµιλία µου, θα ήθελα να αναφερθώ και
στην πολύ σηµαντική τροπολογία του Υπουργείου Εργασίας για
την επίσπευση της διαδικασίας για τον προσδιορισµό του κατώ-
τατου µισθού για το 2024, κατά ένα µήνα νωρίτερα, µε σκοπό οι
επικείµενες αυξήσεις να χορηγηθούν από την 1η Απριλίου, ώστε
να συµπεριλάβουν και τους απασχολούµενους στον τουρισµό
στη νέα τουριστική περίοδο που έρχεται. Η τροπολογία αυτή
αποδεικνύει τα γρήγορα αντανακλαστικά που έχει αυτή η Κυβέρ-
νηση, αφουγκραζόµενη τον παλµό της κοινωνίας και τις ανάγκες
που έχει το εργατικό δυναµικό, κυρίως στον τουριστικό κλάδο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Κατά το προηγούµενο έτος, 2023, στην κορυφή των ζητηµά-

των που απασχόλησαν την τουριστική βιοµηχανία, ήταν και είναι
η έλλειψη προσωπικού. Με τον τρόπο αυτό δίδεται ένα επιπρό-
σθετο κίνητρο προκειµένου να οργανωθεί καλύτερα ο τοµέας
αυτός, ο τουρισµός µας, η βαριά βιοµηχανία της χώρας µας στον
κλάδο των εργαζοµένων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι σας ευχαριστώ για την προσοχή
σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς κ. Ηλιόπουλος.
Επειδή υπάρχουν και οι ερωτήσεις για τα χρονοδιαγράµµατα

της διαδικασίας, να σας ενηµερώσω ότι θα ολοκληρωθεί η ση-
µερινή συζήτηση µε το νούµερο τριάντα, δηλαδή µέχρι και τον
κ. Κρητικό. Η συνεδρίαση θα συνεχιστεί αύριο ξεκινώντας από
τις 9.00’ το πρωί. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε
το εξής: Πραγµατικός σεβασµός στη µνήµη των τριών αξιωµατι-
κών που χάθηκαν στα Ίµια σηµαίνει συγκεκριµένα πράγµατα. Ση-
µαίνει σοβαρή πολιτική για την άµυνα, τη διπλωµατία και την
ειρήνη. Αυτό δεν γίνεται µε µια χώρα που έχει µετατραπεί σε
προβλέψιµο και δεδοµένο σύµµαχο των Ηνωµένων Πολιτειών.
Δεν γίνεται µε µια Κυβέρνηση, η οποία εµπλέκει τη χώρα σε επι-

κίνδυνες καταστάσεις, όπως αυτές που υπάρχουν στην Ερυθρά
Θάλασσα αυτή τη στιγµή. Δεν γίνεται µε µια Κυβέρνηση, η οποία
επιλέγει τη σιωπή για τη σφαγή που γίνεται στη γειτονιά µας και
αναφέροµαι για τη σφαγή στη Γάζα. Δεν γίνεται µε µια Κυβέρ-
νηση που έχει µετατραπεί στον καλύτερο αγοραστή οπλικών συ-
στηµάτων, χωρίς κανέναν ουσιαστικό σχεδιασµό. 

Και επιτρέψτε µου εδώ να το ξαναπούµε και να το πούµε κα-
θαρά: Δεν εµπιστευόµαστε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη για να
διαχειριστεί, όχι τα δισεκατοµµύρια των εξοπλιστικών, αλλά δεν
εµπιστευόµαστε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη για να διαχειριστεί
ούτε 5 ευρώ. 

Επιτρέψτε µου, επίσης, να συνεχίσω µε το εξής: Αυτές τις ηµέ-
ρες υπάρχει µία τεράστια φοιτητική και εκπαιδευτική κινητοποί-
ηση. Εχθές, ο Κυριάκος Μητσοτάκης προχώρησε σε µια
αδιανόητη προσβολή και πρόκληση. Έκανε έναν παραλληλισµό
των φοιτητών µε ληστές. Είπε συγκεκριµένα ότι µια -εντός εισα-
γωγικών- δηµοκρατική διαδικασία, δεν µπορεί να δικαιολογεί µια
παράνοµη πράξη, αναφερόµενος στις φοιτητικές κινητοποιήσεις.

Για να τα κάνουµε καθαρά, παράνοµη πράξη είναι η ακύρωση
του Συντάγµατος και όχι αυτοί που υπερασπίζονται το Σύνταγµα.
Οι φοιτητικές κινητοποιήσεις δεν είναι ούτε νόµιµες ούτε παρά-
νοµες. Είναι δίκαιες. Είναι δίκαιες απέναντι σε µια πολιτική που
θεωρεί ότι το Περιστέρι πρέπει να βγάζει µόνο ψυκτικούς, ότι τα
παιδιά από το Περιστέρι δεν µπορούν να περάσουν στην Ιατρική,
στο Πολυτεχνείο, στη Νοµική, ξεπερνώντας τις υπαρκτές εκπαι-
δευτικές και κοινωνικές ανισότητες που υπάρχουν. Όµως, το δη-
µόσιο δηµοκρατικό πανεπιστήµιο ήταν µια τεράστια κατάκτηση
της µεταπολεµικής Ελλάδας, την οποία δεν θα ακυρώσετε. Θέ-
λετε πελάτες, δεν θέλετε εκπαίδευση.

Και λέµε το εξής: Όλες οι απειλές µε τα ΜΑΤ, όλες οι απειλές
µε τους εισαγγελείς που ακούµε αυτές τις ηµέρες, πρώτα απ’
όλα δείχνουν τον φόβο και την αδυναµία σας. Δείχνουν τον φόβο
και την αδυναµία σας να πείσετε, τον φόβο και την αδυναµία που
έχει η κυβερνητική παράταξη µέσα στα πανεπιστήµια να κερδίσει
συνελεύσεις, τις οποίες διαρκώς χάνει. Αλλά, για να σας το
πούµε πολύ καθαρά, απέναντι σε οποιαδήποτε σκέψη να στεί-
λετε ΜΑΤ και Αστυνοµία στο πανεπιστήµιο, ούτε να το σκέφτε-
στε. Καλό είναι να ξεχάσετε αυτές τις σκέψεις πάρα πολύ
γρήγορα. 

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία περί Θεσσαλίας. Θυµηθήκατε
ότι υπάρχει πρόβληµα µε ανθρώπους που τους κόβουν το ρεύµα
και έρχεστε εδώ τώρα να πείτε µέτρα, τα οποία τα είχατε ανα-
κοινώσει πριν από µήνες, τη στιγµή που µε βάση τα επίσηµα στοι-
χεία του ΔΕΔΔΗΕ, τι έχετε κάνει; Έχετε κόψει το ρεύµα σε
εκατόν ενενήντα έναν ανθρώπους που έχουν πληγεί από τις
πληµµύρες και είχαµε οκτακόσιες είκοσι τρεις εντολές, όπως επι-
βεβαιώνει ο ΔΕΔΔΗΕ, έτοιµες. 

Θέλετε συγχαρητήρια; θέλετε συγχαρητήρια, γιατί κόψατε το
ρεύµα µόνο σε διακόσιους ανθρώπους και δεν το κόψατε και
στους άλλους οκτακόσιους επειδή τη φέρατε τώρα την τροπο-
λογία; Σε πάρα πολλούς δεν έχετε καταβάλει ακόµη αποζηµιώ-
σεις. Δεν έχετε τηρήσει συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. Δεν
έχετε κανένα σχέδιο για τη ρύθµιση χρεών αυτών των ανθρώπων
που έχουν πληγεί εκεί. Δεν έχετε κανένα σχέδιο για το κόστος
παραγωγής και το πώς µπορεί πραγµατικά να µειωθεί το κόστος
παραγωγής. Δεν έχετε κάνει καν τα αυτονόητα, τα οποία ζητάνε
οι κάτοικοι. Η Νέα Αριστερά στις 2 του µήνα ήταν στη Θεσσαλία.

Ευτυχώς, αυτές τις ηµέρες θα έρθει τελικά ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης να απαντήσει στην επίκαιρη ερώτηση που έχουµε
κάνει. Δεν έχετε βάλει καν ακόµη σχολικά γεύµατα σε οικογέ-
νειες που παρακαλάνε να υπάρχουν σχολικά γεύµατα, γιατί δεν
µπορούν να µαγειρεύουν για τα παιδιά τους και να τα στέλνουν
εκεί στο σχολείο και να µείνουν εκεί στην περιοχή. 

Προφανώς –γιατί η Θεσσαλία δεν είναι πια εξαίρεση- κινδυ-
νεύουµε να είµαστε µια χώρα που θα χάνει µέσα σε κάθε χρόνο
1% µε 1,5% του ΑΕΠ από κλιµατικές καταστροφές. Προφανώς,
δεν έχετε καµµία πολιτική για την κλιµατική κρίση και τι κάνατε;
Τιµωρήσατε το Εθνικό Αστεροσκοπείο επειδή µε τα επιστηµονικά
δεδοµένα εξέθετε την αδιανόητη πολιτική σας και σε αυτά τα ζη-
τήµατα. 

Και έρχοµαι τώρα στο δεύτερο σκέλος της τροπολογίας, για
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την αύξηση στον κατώτατο µισθό. Ποια αύξηση; Την έχει ήδη
«φάει» η ακρίβεια. Την έχει ήδη «φάει» το κόστος ζωής. Από το
2021 µέχρι το 2023 ο πραγµατικός µισθός µειώθηκε 8%. Πού
αποτυπώνεται αυτή η µείωση; Αποτυπώνεται στα 7 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ που έχετε πάρει φορολογικά έσοδα παραπάνω από
τον ΦΠΑ. Αποτυπώνεται στα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ κερδοφο-
ρία που έχουν οι εισηγµένες στο χρηµατιστήριο, πέρυσι ρεκόρ
δεκαπενταετίας. Αποτυπώνεται στα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ κερ-
δοφορίας που έχουν οι τράπεζες. Πανηγυρίζατε γιατί δώσατε
δυόµισι χιλιάδες δάνεια για το πρόγραµµα «Σπίτι µου» µε 4 δισε-
κατοµµύρια ευρώ κερδοφορία, τη στιγµή που οι πλειστηριασµοί
που κάνετε είναι πολλαπλάσιοι. Την αύξηση που τάζετε στον βα-
σικό µισθό, στον καθαρό µισθό, την έχει ήδη «φάει» το κόστος
ζωής.

Όµως, σε αυτή τη διαδικασία, δεν είναι φυσικό φαινόµενο.
Υπάρχει εχθρός, υπάρχει αντίπαλος και πρώτος εχθρός είστε
εσείς. Είναι η πολιτική σας, η οποία ληστεύει τον κόσµο της ερ-
γασίας. Είναι τα υπερκέρδη στην ενέργεια, στα διυλιστήρια, στα
καύσιµα. Είναι τα υπερκέρδη στα τρόφιµα. Είναι τα υπερκέρδη
σε όλους αυτούς τους κλάδους.

Συναντηθήκαµε πρόσφατα, ως Κοινοβουλευτική Οµάδα, µε
την οµοσπονδία στον επισιτισµό και τουρισµό. Τι µας κατήγγει-
λαν οι άνθρωποι; Μας κατήγγειλαν ότι µόνο για τα Χριστούγεννα,
ένας στους δύο εργαζόµενους στη ναυαρχίδα της ελληνικής οι-
κονοµίας, στον επισιτισµό και στον τουρισµό, δεν πληρώθηκαν
δώρο Χριστουγέννων. 

Αυτή είναι η πολιτική της φθηνής ανάπτυξης που υλοποιείτε,
µία χώρα που δουλεύουµε περισσότερες ώρες –φέρατε το δε-
κατρίωρο- µία χώρα µε αρνητικό ρεκόρ σε νεκρούς σε εργατικά
ατυχήµατα, µία χώρα που ο πραγµατικός µισθός δεν έχει καν
φτάσει ακόµη τα επίπεδα του 2008-2009. 

Χρειάζεται άλλη αρχιτεκτονική. Τι σηµαίνει «άλλη αρχιτεκτο-
νική»; Χρειάζονται συλλογικές συµβάσεις. Χρειάζεται να µπει τι-
µαριθµική προσαρµογή. Και χρειάζεται όλα αυτά να περνάνε
µέσα από ένα πραγµατικό και ουσιαστικό πλαίσιο συλλογικών
συµβάσεων. Ο µέσος όρος κάλυψης εργαζοµένων από συλλο-
γική σύµβαση στον ευρωπαϊκό χώρο είναι στο 60%. Στην Ελλάδα
δεν ακουµπάµε ούτε το 20%. Όµως, αυτή είναι η πολιτική που
υλοποιείτε.

Και µιλώντας για µισθούς, να σας κάνω µόνο ένα ερώτηµα σε
σχέση µε το νοµοσχέδιο. Ξέρετε ότι αυτή τη στιγµή στη SUPER
LEAGUE 2 υπάρχουν 25 εκατοµµύρια ευρώ χρωστούµενα προς
επαγγελµατίες ποδοσφαιριστές. Ξέρετε ότι υπάρχουν δικαστικές
αποφάσεις που τους δικαιώνουν. Έχει κάνει συγκεκριµένες κα-
ταγγελίες και ο Πρόεδρος του Πανελληνίου Συλλόγου Αµειβο-
µένων Ποδοσφαιριστών Γιώργος Μπαντής. Τι προβλέπει το
νοµοσχέδιο για το συγκεκριµένο ζήτηµα; Τίποτα! Διότι δεν σας
ενδιαφέρει ούτε στο συγκεκριµένο ζήτηµα τι γίνεται µε τους
επαγγελµατίες αθλητές και τους µισθούς τους. 

Ας συζητήσουµε τώρα λίγο για την αθλητική βία. Επιτρέψτε
µου να σας θυµίσω κάποια πράγµατα που θέλετε να ξεχάσετε.
Στις αρχές Μαρτίου 2022, ο Κυριάκος Μητσοτάκης µετά από τη
δολοφονία του Άλκη Καµπανού είπε: «Αν δεν λύσουµε τώρα το
πρόβληµα µε τη βία, δεν θα γίνει ποτέ». Μιλάµε για τον Μάρτη
του 2022. Και πού βρισκόµαστε από τον Μάρτη του 2022;
Έχουµε µείνει στην επικράτεια του ποτέ! Τι συνέβη µέσα σε
αυτήν την επικράτεια του ποτέ; Διακόσιοι νεοναζί χούλιγκαν,
αφού ταξίδεψαν τη µισή χώρα, ξεφτίλισαν την Ελληνική Αστυνο-
µία, από τον πρώτο ως τον τελευταίο που συνάντησαν, ξεφτίλι-
σαν την ηγεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη που δεν
έκανε τίποτα, έφτασαν στη Νέα Φιλαδέλφεια και ζήσαµε τα επει-
σόδια που οδήγησαν στη δολοφονία του Μιχάλη Κατσουρή. 

Και τι κάνατε εσείς; Τα ρίξετε στην Τροχαία! Διακόσιοι νεοναζί
Κροάτες χούλιγκαν ταξίδεψαν όλη τη χώρα και για σας έφταιγε
η Τροχαία! Χωρίς καµµία ντροπή! Και έρχεστε να συζητήσουµε
τώρα ότι έχετε πολιτική. Πότε; Όταν θρηνήσαµε και το τρίτο
θύµα, τον τριαντάχρονο εργαζόµενο στην Ελληνική Αστυνοµία,
τον Γιώργο Λυγγερίδη. 

Και εδώ υπάρχει ένας τεράστιος ανορθολογισµός. Έχουµε
επεισόδια στο βόλεϊ και έρχεστε και κλείνετε οριζόντια τους αγω-
νιστικούς χώρους στο ποδόσφαιρο. Πρώτα από όλα, µε αυτόν

τον ανορθολογισµό –που το κατανοεί οποιοσδήποτε φυσιολογι-
κός έξυπνος άνθρωπος, χωρίς να ξέρει την ελληνική πραγµατι-
κότητα- παραδέχεστε κάτι. Παραδέχεστε ότι δεν µιλάµε απλά για
οπαδική βία. Μιλάµε για ένα ευρύτερο πλαίσιο. Και αυτό το ευ-
ρύτερο πλαίσιο έχει µία βασική ρίζα, την οποία ποτέ δεν έχετε
ακουµπήσει και ποτέ δεν θα ακουµπήσετε. Και είναι η δράση των
αθλητικών Α.Ε., των αθλητικών ανωνύµων επιχειρήσεων οι
οποίες φτιάχνουν και χρησιµοποιούν στρατούς και εµείς το βα-
φτίζουµε αυτό «οπαδική βία». 

Εδώ είναι κάτι πολύ συνολικότερο. Όµως, ακριβώς επειδή ο
εισηγητής µας µίλησε πάρα πολύ για τα ζητήµατα αυτού που,
για να συνεννοούµαστε, έχουµε βαφτίσει «οπαδική βία», επι-
τρέψτε µου να αναρωτηθώ αν πραγµατικά σας ενδιαφέρει η βία
ως ένα συνολικότερο κοινωνικό φαινόµενο και αν θέλετε έστω
στοιχειωδώς να το προσεγγίσετε ή αν έχετε µια µεθοδολογία
που λέει ότι όταν το µόνο που ξέρεις να χειρίζεσαι είναι ένα
σφυρί, γύρω σου βλέπεις µόνο καρφιά, γιατί η δικιά σας µεθο-
δολογία είναι απλά ποινικός λαϊκισµός. Τίποτα άλλο. Δηλαδή,
όποιο και να είναι το ερώτηµα, θα κάνουµε πιο αυστηρές ποινές. 

Ας µιλήσουµε λίγο, λοιπόν, για τη βία. Αναφορικά µε την έµ-
φυλη βία, από το 2019 έως το 2022 είναι 150% πάνω οι γυναίκες
θύµατα έµφυλης βίας. Μιλάµε γι’ αυτά που έχει καταγράψει η
Ελληνική Αστυνοµία. Φαντάζεστε ότι υποεκπροσωπούνται τα
πραγµατικά δεδοµένα. Από τέσσερις χιλιάδες εκατόν εβδοµήντα
µία περιπτώσεις σε δέκα χιλιάδες εκατόν τριάντα µία. Το 2019
εκκρεµούσαν στα δικαστήρια σαράντα υποθέσεις έµφυλης βίας.
Το 2022 εκκρεµούσαν τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιες ενενήντα
εννέα, γιατί ο νόµος για τη συνεπιµέλεια που φέρατε εγκλώβισε
χιλιάδες γυναίκες σε κακοποιητικά περιβάλλοντα. Άρα, έχετε µία
πολιτική η οποία οξύνει την έµφυλη βία. Το 2019 υπήρχαν οκτώ
γυναικοκτονίες, το 2024 υπάρχουν είκοσι δύο. Και δεν κάνετε τί-
ποτα ούτε για τη νοµική αναγνώριση του όρου «γυναικοκτονία»
ούτε για να υπάρξουν πραγµατικές δοµές, ακόµα και µετά από
το τραγικό περιστατικό της Σαλαµίνας όπου µία γυναίκα πήγε
στην Αστυνοµία, το κατήγγειλε, έκανε ακριβώς ό,τι της είπε η πο-
λιτεία και η Αστυνοµία, µέχρι που ο δολοφόνος πήγε στο σπίτι
της και την πυροβόλησε. Κι εσείς χαιρόσασταν γιατί λέγατε: «Της
είχαµε δώσει το “panic button”». Λες και το «panic button» σε
κάνει αόρατο ή αλεξίσφαιρο. 

Θέλετε να µιλήσουµε για την εφηβική βία; Ο Παγκόσµιος Ορ-
γανισµός Υγείας λέει ότι η φτωχοποίηση, οι κοινωνικές ανισότη-
τες, η κανονικοποίηση της θεσµικής βίας είναι παράγοντες
επικινδυνότητας για την εφηβική βία. Τίποτα δεν κάνετε γι’ αυτά
ούτε καν στα σχολεία, τα αυτονόητα. Δηλαδή, η εκπαιδευτική
σας πολιτική ήταν να βγει η κοινωνιολογία γιατί κάνουν τα παιδιά
µας κοµµουνιστές. Δεν θυµάµαι ποιο «αστέρι» της Κυβέρνησης
το είχε πει, αλλά αυτή ήταν η αντίληψή σας και η µεθοδολογία
σας. 

Σήµερα το πρωί είχα µια πολύ σηµαντική ευκαιρία να βρεθώ
στο σχολείο στις φυλακές ανηλίκων στον Αυλώνα, εκεί που ένας
πραγµατικά φωτισµένος άνθρωπος, ο Πέτρος Δαµιανός, έχει
φτιάξει ένα σχολείο και λειτουργεί τα τελευταία είκοσι τρία χρό-
νια. Αν πραγµατικά σας ενδιέφερε, σήµερα θα συζητάγαµε για
το πώς αυτό το σχολείο δεν θα είναι εξαίρεση, αλλά ο κανόνας
για το πώς δίνεις τη δυνατότητα σε αυτά τα παιδιά να φτιάξουν
το µέλλον τους και να µπουν σε µια κατάσταση που µέσα από τη
µόρφωση να κερδίσουν µια καλύτερη ζωή και όχι απλά να τα τι-
µωρείτε.

Μία τελευταία παρατήρηση στο αν σας ενδιαφέρει ή όχι η βία,
αφορά στην αστυνοµική αυθαιρεσία, την αστυνοµική βία. Και έρ-
χοµαι στο τελευταίο περιστατικό µε τον Κώστα Μανιουδάκη ο
οποίος βρέθηκε νεκρός την 1η Σεπτεµβρίου 2023 στα χέρια της
Ελληνικής Αστυνοµίας, αφού πρώτα τον είχαν σταµατήσει στην
εθνική οδό Χανίων-Ρεθύµνου για έλεγχο. Ήταν ένας άνθρωπος
ο οποίος έφτασε στο κέντρο υγείας µε λιωµένο το κεφάλι, µε
χτυπήµατα σε όλο το σώµα. Η γραµµή της Αστυνοµίας ήταν ότι
έπαθε ανακοπή και όταν τον δέσατε µε χειροπέδες έπεσε και
χτύπησε. Γραµµή «ζαρντινιέρας»! Μέχρι που βγήκε η ιατροδικα-
στική έκθεση και λέει ότι ο άνθρωπος είχε χτυπήµατα από
γκλοµπ. 

Οι αστυνοµικοί που χτύπησαν τον Κώστα Μανιουδάκη είναι
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ακόµη στην Υπηρεσία, ναι ή όχι; Έχετε δώσει τα ονόµατα στην
οικογένεια, ναι ή όχι; Η απάντηση είναι «όχι» για το αν σας ενδια-
φέρει η βία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κλείνω µε το νοµοσχέδιο. Ξέρετε µόνο έναν δρόµο, αυτόν
του ποινικού λαϊκισµού, µε την αυστηροποίηση των ποινών. Δεν
σας ενδιαφέρει η πραγµατικότητα. Δεν σας ενδιαφέρει ότι είχαµε
το αυστηρότερο πλαίσιο για τις ποινές για τους φιλάθλους, αλλά
όχι ελέγχους και όχι ουσιαστικές ποινές για τις αθλητικές Α.Ε..
Κανένας σχεδιασµός πρόληψης και δράσεων εκπαίδευσης της
κοινωνίας, κανένας ουσιαστικός διάλογος µε τους επιστηµονι-
κούς φορείς, διότι για εσάς η ζωή είναι απλή, δηλαδή αυστηρο-
ποιούµε τις ποινές. Όχι για τους ισχυρούς, όµως. Ποτέ αυτό. 

Εµείς προτείνουµε µεικτή διακοµµατική επιτροπή µε συµµε-
τοχή της επιστηµονικής κοινότητας. Προτείνουµε κλιµακωτές
ποινές, οι οποίες θα περιλαµβάνουν και κοινωνική εργασία και
εµπειρικές δράσεις και εκπαιδευτικές διαδικασίες και, προφα-
νώς, αυστηρούς ελέγχους και ποινές για τις αθλητικές Α.Ε.. 

Όµως, εδώ υπάρχει µια βασική διαφωνία. Δεν θέλετε να αντι-
µετωπίσετε τη βία. Δεν σας απασχολεί. Θέλετε απλά να προστα-
τέψετε ένα προϊόν, γιατί έτσι κατανοείτε τον αθλητισµό, σαν ένα
προϊόν, τη στιγµή που η πολιτική σας οξύνει και γεννάει βία σε
όλο το κοινωνικό σύνολο.

Ο µόνος τρόπος είναι να ανατραπεί αυτή η πολιτική και ως Νέα
Αριστερά δηλώνουµε ότι θα κάνουµε τα πάντα γι’ αυτόν τον
στόχο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο
στον κ. Δελή, έχει ζητήσει τον λόγο για την τροπολογία η Υπουρ-
γός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Δόµνα Μιχαηλίδου.

Ορίστε, κυρία Μιχαηλίδου, έχετε τον λόγο. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την τροπολογία που καταθέ-

τουµε σήµερα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, εκκινούµε τη δια-
δικασία αύξησης του κατώτατου µισθού. Είναι µια διαδικασία
τριµερής, µία διαδικασία αποτέλεσµα διαλόγου µε τους κοινωνι-
κούς εταίρους, τους εκπροσώπους αυτών, τους εκπροσώπους
τόσο των εργαζοµένων, όσο και των εργοδοτών. Είναι µία διαδι-
κασία που εφαρµόζεται στις περισσότερες –στις είκοσι µία από
τις είκοσι επτά- χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σκοπός είναι ο
νέος κατώτατος µισθός να ξεκινήσει στην αρχή του Απρίλη, ώστε
να εφαρµοστεί στην περίοδο του θέρους, µια περίοδο που οικο-
νοµικά και αναπτυξιακά αφορά πάρα πολύ στη χώρα µας και σε
αυτήν εργάζονται πάρα πολλοί από τους συµπολίτες µας. Οπότε
θέλουµε και αυτοί να καλυφθούν, ιδίως αυτοί και αυτές οι οποίοι
δεν καλύπτονται σήµερα από συλλογικές συµβάσεις. 

Χρέος µας είναι όλες οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες να καρ-
πώνονται µε δίκαιο τρόπο το µέρισµα της ανάπτυξης, να ανέβουν
οι µισθοί, να ανέβουν οι συντάξεις, οι άνεργοι συµπολίτες µας
να µπορούν να έχουν περισσότερες και καλοπληρωµένες δου-
λειές και, κυρίως, το κράτος να συνεχίσει να επενδύει στην κοι-
νωνική συνοχή. 

Αυτό είναι και το στοίχηµά µας για την τετραετία, δηλαδή τα
εισοδήµατα να ενισχυθούν και –γιατί όχι- να ξεπεράσουν τον
µέσο όρο των εισοδηµάτων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Στόχος µας
είναι ο κατώτατος µισθός στο τέλος της τετραετίας να φτάσει τα
950 ευρώ και ο µέσος µισθός τα 1.500. 

Να σηµειώσω εδώ, γρήγορα, ότι αν θυµόµαστε όλοι, κάποια
χρόνια πριν, στον κατώτατο µισθό ήµασταν οι ουραγοί στην Ευ-
ρώπη και τώρα είµαστε στη δέκατη θέση όλων των κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Συνεχίζουµε -και δεν µπορούµε να µείνουµε σε αυτό- και θα
συνεχίσουµε, πάντα µέσα στα επιτρεπτά δηµοσιονοµικά όρια και
λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις αντοχές της οικονοµίας και των επιχει-
ρήσεων. Η σηµερινή αύξηση, όµως, είναι σηµαντική, όχι µόνο για
τους συµπολίτες µας στους οποίους αφορά o κατώτατος µισθός.
Είναι σηµαντική και για τις και τους συµπολίτες µας οι οποίοι
λαµβάνουν επιδόµατα, κρατικές παροχές -δεκαεννέα για την
ακρίβεια- οι οποίες συνδέονται µε τον κατώτατο µισθό. Επιδό-
µατα όπως η ειδική παροχή µητρότητας, το επίδοµα γονεϊκής

άδειας, ακόµα και προγράµµατα ενεργούς απασχόλησης της
ΔΥΠΑ, όπως η κοινωφελής εργασία. Με ειλικρίνεια και µε ανεµ-
πόδιστο διάλογο µε τους κοινωνικούς εταίρους βελτιώνουµε την
καθηµερινότητα όλων, συγκλίνουµε στην ευρωπαϊκή πραγµατι-
κότητα, χωρίς να βάζουµε φρένο στην οικονοµία και την αντα-
γωνιστικότητα της χώρας µας.

Θα φροντίσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να τηρηθούν
τα ορόσηµα, ώστε µέχρι το τέλος Μαρτίου να εισηγηθούµε στο
Υπουργικό Συµβούλιο τον νέο κατώτατο µισθό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία διόρθωση. Η αυριανή συνε-
δρίαση θα ξεκινήσει όχι στις 9.00’, όπως ανακοινώθηκε, αλλά
στις 10.00’ το πρωί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο,

παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Μάντζο,

έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, σας καλωσορίζουµε στη µακρά χορεία των

Υπουργών αυτής της Κυβέρνησης που έχουν έρθει σε αυτή τη
Βουλή, έχουν ισχυριστεί και έχουν αυξήσει τον κατώτατο µισθό
και έχουν αναβάλει την επιστροφή της χώρας στις συλλογικές
διαπραγµατεύσεις και στις συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Στέ-
κεστε, κυρία Υπουργέ, ήδη δίπλα σε έναν από εκείνους και υπάρ-
χουν και άλλοι Υπουργοί Εργασίας οι οποίοι έκαναν το ίδιο µε
εσάς.

Δεν είναι µόνο ότι η όποια αύξηση του κατώτατου µισθού και
όσες προηγήθηκαν δεν επαρκούν για να καλύψουν τις πληθωρι-
στικές πιέσεις, τις µεγάλες αυξήσεις, τη µείωση στο επίπεδο
ζωής και την αύξηση στο κόστος ζωής των πολιτών σε αυτή τη
χώρα, είναι ότι συστηµατικά και για µία ακόµα φορά και σήµερα
συνδέετε την επιστροφή στην κανονικότητα των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων µε τον εκλογικό κύκλο. Κρατάτε οµήρους τους
εργαζόµενους και δη τους χαµηλοσυνταξιούχους των δικών σας
πολιτικών προθέσεων.

Σας άκουσα προσεκτικά να λέτε ότι κάνετε ειλικρινή και ανεµ-
πόδιστο διάλογο µε τους κοινωνικούς εταίρους. Σας ενηµερώ-
νουµε ότι οι κοινωνικοί εταίροι επιθυµούν να κάνουν κι εκείνοι
ειλικρινή και ανεµπόδιστο διάλογο και εσείς τους εµποδίζετε να
έχουν αυτόν τον ανεµπόδιστο διάλογο. Οι κοινωνικοί εταίροι είναι
εκείνοι -οι εργαζόµενοι και οι εργοδότες, αλλά και όλες οι επίση-
µες εκφράσεις και φορείς εκπροσώπησης της κοινωνίας µας, τε-
λικά, και του χώρου της εργασίας- οι οποίοι µε ρεαλισµό και
γνώση µπορούν να διαµορφώσουν και τους κατώτατους µισθούς
και τις κατώτατες απολαβές, αλλά και όλους τους υπόλοιπους
όρους και τις ρυθµίσεις του εργασιακού βίου, για να έχει ο ερ-
γαζόµενος και ιδίως ο νέος εργαζόµενος ασφάλεια και αξιοπρέ-
πεια στους χώρους εργασίας. 

Άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που διήλθαν δηµοσιο-
νοµική κρίση, κυρία Υπουργέ, όπως η Πορτογαλία και η Ισπανία,
έχουν επιστρέψει εδώ και πολλούς µήνες έως και χρόνια σε συλ-
λογικές διαπραγµατεύσεις και συλλογικές συµβάσεις εργασίας.
Εµείς εξακολουθούµε µε την επιλογή και καθοδήγηση της Κυ-
βέρνησής σας να βρισκόµαστε ανάµεσα σε άλλων κατηγοριών
χώρες στις οποίες ο «πατερούλης» Υπουργός Εργασίας, ο «πα-
τερούλης» Πρωθυπουργός, ένα υπέρ προστατευτικό, δήθεν,
κράτος έρχεται να ρυθµίσει τον µισθό και δεν εµπιστεύεται τους
κοινωνικούς εταίρους και τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις.

Αναρωτιόµαστε, πότε επιτέλους θα γίνουµε ευρωπαϊκή χώρα,
κυρία Υπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Παφίλη,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, µας είπατε ότι θα δο-
θούν οι αυξήσεις –θα πω µετά πόσες είναι- από την 1η Απριλίου.
Είναι σηµαδιακή ηµεροµηνία και θα εξηγήσω γιατί. Κατ’ αρχάς
να ρωτήσω: Εσείς δεν είστε µε τις ελεύθερες διαπραγµατεύσεις;
Δεν λέτε ότι πρέπει να προκύπτουν µισθοί, κ.λπ., µε «ελεύθερες
διαπραγµατεύσεις» -εντός εισαγωγικών, λέµε εµείς- εργοδοτών
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και εργαζοµένων; Όµως, κύριε Βρούτση, τι λέει ο νόµος σας; Η
Κυβέρνηση θα καθορίζει τις αυξήσεις. Νόµος ονοµάστηκε και
είναι νόµος της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, άλλο αν λέ-
γεται Βρούτση - Αχτσιόγλου. 

Εποµένως, το πρώτο ερώτηµα είναι γιατί δεν καταργείτε αυτόν
τον νόµο, αφού λέτε ότι κάνετε διαβουλεύσεις µε τους κοινωνι-
κούς εταίρους; Ποιοι κοινωνικοί εταίροι, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, του
ΣΥΡΙΖΑ και όλων των υπολοίπων; Αλήθεια, ο εργάτης και ο βιο-
µήχανος, ο ναυτεργάτης και ο εφοπλιστής, ο υπάλληλος της
τράπεζας και οι τραπεζίτες, είναι όλοι αυτοί κοινωνικοί εταίροι;
Σοβαρολογείτε; Πώς είναι κοινωνικοί εταίροι; Ο ένας δουλεύει
για «ψίχουλα» και ο άλλος έχει κέρδη εκατοµµυρίων ή δισεκα-
τοµµυρίων.  Εµείς αυτόν τον όρο δεν τον δεχόµαστε.

Ωστόσο, παρ’ όλα αυτά, εσείς ως Κυβέρνηση και οι υπόλοιποι
της Κυβέρνησης τι θεωρείστε δηλαδή, ότι µοιράζετε λεφτά
στους εργαζόµενους και αποφασίζετε εσείς πόσα θα πάρουν και
πόσα δεν θα πάρουν; Ένα είναι το θέµα. Λέτε ότι είναι κρατική
παρέµβαση ενώ είναι κυβερνητική παρέµβαση. Εσείς που υποτί-
θεται ότι είστε φιλελεύθεροι.

Δεύτερο ερώτηµα. Μας είπατε –εν τη ρύµη του λόγου σας- ότι
πρέπει πλέον οι εργαζόµενοι να καρπώνονται το ίδιο κοµµάτι –
να το πω απλά- από το θέµα της ανάπτυξης. Έτσι ακριβώς το εί-
πατε, αν η φρασεολογία είναι διαφορετική η ουσία είναι αυτή.
Ρωτάµε, λοιπόν –όχι εσάς προσωπικά, αλλά γενικά-, αν έχετε δια-
βάσει τα στοιχεία. Διαβάζετε αύξηση των κερδών 300%; Στους
µισθούς και στον κατώτατο 5%. Διαβάζετε για 180%, 75%; Δη-
µοσιεύονται αυτή την ηµέρα και δεν τα γράφει ο «ΡΙΖΟΣΠΑ-
ΣΤΗΣ». Τα γράφει ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ», δηλαδή, αλλά τα παίρνει
από την εκτίµηση που κάνετε εσείς. Υπηρεσίες, δηλαδή, κρατι-
κές. Και έρχεστε και µιλάτε τώρα ότι θα καρπώνονται το ίδιο µε
το ποσοστό της ανάπτυξης οι εργαζόµενοι όταν οι µισθοί βρί-
σκονται κάτω από το 2009, δεκαπέντε χρόνια, κυριολεκτικά. 

Συνεχίζοντας να πω ότι όταν λέτε σε επιτρεπτά –γιατί τα «ντύ-
νετε» και λίγο- οικονοµικά όρια τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ο ένας
να κερδίζει 300% και 700% και τα  επιτρεπτά για τους εργαζόµε-
νους να είναι 5%. Σηµαίνει 8,5 δισεκατοµµύρια ευρώ για  εξοπλι-
σµούς των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ και σας έχουν «ξεφωνίσει»
και εσάς και όλους τους υπόλοιπους, γιατί τα γράφουν οι ίδιοι:
«ότι ανταποκρίνονται στον σχεδιασµό των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής και του ΝΑΤΟ στην ευρύτερη περιοχή».

Αλλά, για τους εργαζόµενους, που παράγουν ότι υπάρχει γύρω
µας, υπάρχουν τα επιτρεπτά όρια. Ποιος καθορίζει, αλήθεια, τα
επιτρεπτά όρια; Τα καθορίζουν τα κέρδη του κεφαλαίου, όπως
λέτε εσείς και όπως έγραφε ο νόµος Βρούτση, θα το θυµάστε,
κύριε Βρούτση: Πώς θα καθοριστούν οι αυξήσεις από την Κυβέρ-
νηση; Με βάση την αντοχή της οικονοµίας, την ανάπτυξη, τα επι-
τρεπτά όρια, κ.λπ.. Αυτό δεν λέγατε; Το αντέγραψε αυτό και το
επέκτεινε –µε καλύτερο τρόπο- και η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
όταν ο Τσακαλώτος –να πάω και στη Νέα Αριστερά-, όταν το φέ-
ρατε εσείς, έλεγε ότι αυτό είναι τέρας. Μάλιστα, αυτό έλεγε.

Τέλος, και για να µη λέω πολλά θέµατα, να πω ότι αυτό που
εξαγγέλλετε για µεγάλη αύξηση το πιστεύετε πραγµατικά; Δη-
λαδή, τι αύξηση; Πόσα λεφτά είναι τον χρόνο; Με 40 ευρώ το
µήνα; Σαράντα δεν είναι; Τα έχει «καταπιεί» το σουπερµάρκετ, η
ακρίβεια η απίστευτη που υπάρχει σήµερα, ναι ή όχι; Ποιος σο-
βαρός άνθρωπος µπορεί να δεχθεί ότι η αύξηση που δίνετε, εγώ
δεν λέω ότι καλύπτει όλα όσα έχουν γίνει τα τελευταία χρόνια,
αλλά ειδικά ότι καλύπτει την ακρίβεια που κατατρώει το λαϊκό ει-
σόδηµα; Διότι αυτοί που έχουν δεν έχουν κανένα πρόβληµα. Το
αντίθετο, µάλιστα. Να µην προχωρήσω παρακάτω, θα τα πούµε
µετά. Εποµένως, αυτό αποτελεί µια κοροϊδία κατά τη γνώµη µας. 

Γιατί δεν απελευθερώνετε έστω αυτές τις ελεύθερες διαπραγ-
µατεύσεις που, φυσικά, ο συνεταίρος σας η ΓΣΕΕ, η πλειοψηφία
–µην ονοµατίσω-, η πλειοψηφία είναι καθαρός συνεταίρος σ’ όλα
αυτά και είναι και πολύ συγκρατηµένη και κάποτε πανηγύριζε,
περίπου η ίδια ηγεσία, για το 1 ευρώ αύξηση που δόθηκε επί κυ-
βέρνησης Γεωργίου Παπανδρέου; 

Όµως, ο κόσµος είναι στον δρόµο. Σήµερα οι οικοδόµοι είχαν
συµµετοχή 90%. Σας προειδοποιούµε. Κάντε κουβέντα και υλο-
ποιήστε τις δεσµεύσεις του προηγούµενου Υπουργού. Δεν ξέρω
αν ήξερε ότι θα φύγει και τις είπε, αλλά είναι δεσµεύσεις που

έδωσε στους οικοδόµους, γιατί δεν πρόκειται να ξεµπλέξετε
ούτε µε τους οικοδόµους ούτε µε άλλους εργαζόµενους οι
οποίοι θα συνεχίσουν τον αγώνα µέχρι να υποχωρήσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ξανθόπουλε,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για µια παρέµβαση.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, να µιλήσουµε ειλικρινά και επί της ουσίας σε

αυτή την Αίθουσα. Είστε η Κυβέρνηση που έχετε επανεκλεγεί και
φέρνετε µια τροπολογία µε την οποία τι στοχεύετε να κάνετε; Να
βελτιώσετε, ουσιαστικά, το βιοτικό επίπεδο των εργαζοµένων,
των ανθρώπων στους οποίους αφορά; Αν αυτός είναι ο λόγος
που σας ωθεί στην τροπολογία, θα πρέπει να την επαναπροσδιο-
ρίσετε, µάλλον να την επαναφέρετε, για να ανταποκρίνεται και
στο αριθµητικό και στο ποσοτικό µέγεθος, διότι έτσι όπως τα
λέτε, µε έναν πληθωρισµό απληστίας, όπως έχει προσδιορισθεί
και δεν αφορά σε κάποια εξειδικευµένα είδη, αλλά αφορά σε
συγκεκριµένα είδη ευρείας κατανάλωσης -τα στοιχεία είναι απο-
γοητευτικά για µια χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του πυρήνα,
µάλιστα- οι Έλληνες µείωσαν τα γεύµατά τους, οι Έλληνες ψω-
νίζουν πολύ λιγότερο, µολονότι τα pass και όλα αυτά τα βοηθη-
τικά, τα δελτία σίτισης, υποτίθεται ότι τους βοηθούν. Έρχεται,
λοιπόν, η Κυβέρνηση και φέρνει αυτή την τροπολογία. 

Δεύτερον και θεσµικό: Εφόσον η χώρα επανήλθε στην κανονι-
κότητα, εφόσον οι αγορές πλέον µας υποδέχονται ως το εκλεκτό
µέλος, εφόσον, εφόσον, εφόσον, τι είναι αυτό που σας εµποδίζει
να επαναφέρετε τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις;

Τρίτον και εξίσου σηµαντικό: Εκτός από αυτές τις συγκεκριµέ-
νες παρεµβάσεις γι’ αυτά που βοά ο καθηµερινός άνθρωπος αν-
τιµετωπίζοντας το πρόβληµα -ας πούµε- του σουπερµάρκετ,
σκοπεύετε να κάνετε κάτι; Σκοπεύετε να παρέµβετε στη µείωση,
για παράδειγµα, του ΦΠΑ, για να δουν οι άνθρωποι πραγµατικά
µια βελτίωση των οικονοµικών συνθηκών ή και αυτό αποτελεί ένα
ζήτηµα το οποίο θα δούµε στο απώτατο µέλλον;

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Τι κάνουµε σήµερα; Καταθέτουµε την τροπολογία αυτή. Τι

κάνει η τροπολογία αυτή; Έρχεται και εκκινεί τη διαδικασία -είµαι
προσεκτική στον προσδιορισµό των λέξεών µου- αύξησης του
κατώτατου µισθού. Πώς γίνεται λίγο περισσότερο από δέκα χρό-
νια αυτή, από το 2013; Γίνεται τριµερώς. Τι σηµαίνει τριµερώς;
Σηµαίνει πολιτεία, σηµαίνει εργαζόµενοι και σηµαίνει εργοδότες,
σηµαίνει εκπρόσωποι των εργαζοµένων και των εργοδοτών. Είναι
κάτι καινούργιο; Όχι. Γίνεται από το 2013. Είναι κάποια ελληνική
καινοτοµία; Πάλι όχι. Γίνεται σε κάποια άλλη ευρωπαϊκή χώρα;
Βεβαίως. Για την ακρίβεια, γίνεται σε είκοσι µία από τις είκοσι
επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι υπόλοιπες έξι χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι κατά αυτού; Όχι. Οι περισσότε-
ρες εξ αυτών δεν έχουν καν κατώτατο µισθό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να τη χαίρεστε!
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Παφίλη, εγώ να σας καταλάβω,
να καταλάβω ότι διαφωνείτε µε αυτό, να καταλάβω ότι διαφω-
νείτε µε µια διαδικασία η οποία συµβαίνει στις είκοσι µία από τις
είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεδοµένου ότι δεν
συµφωνείτε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση ως ιδέα. Να το καταλάβω
αυτό.

Από εσάς, όµως, κύριε Μάντζο, που το 2013 στη συγκυβέρ-
νηση του κόµµατός µου µε το δικό σας, µε υπουργία του κ. Βρού-
τση, όχι µόνο υπερψηφίσατε τον νόµο αυτόν, αλλά ήσασταν στην
κυβέρνηση –υπενθυµίζω- µε Υφυπουργό Εργασίας, µέσα στο ίδιο
το Υπουργείο µας, δηλαδή, είχατε τον Υφυπουργό σας και συµ-
φωνούσατε πάρα πολύ µε τη διαδικασία αυτή, την οποία και
εσείς ως συγκυβέρνηση συνδιαµορφώσατε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ως διαδικασία έκτακτη. Είχαµε µνη-
µόνια. Έχουµε µνηµόνιο και τώρα;

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Άρα, κύριε Μάντζο, ο κατώτατος µι-
σθός…
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Μέσα στη µεγάλη κρίση …
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Διότι η υποκρισία, ιδιαίτερα µέσα σε
ένα Κοινοβούλιο, η υποκρισία, όταν έχετε υπερψηφίσει, συνδια-
µορφώσει και έχετε υπάρξει ως Υφυπουργοί από το κόµµα σας
µέσα στο συγκεκριµένο Υπουργείο, η κάθε υποκρισία κρίνεται
από την ιστορικότητα, από τα στοιχεία και από την πληροφορία,
την οποία κάθε συµπολίτης µας µπορεί να εξακριβώσει. Δεν είναι
δύσκολο και µάλιστα, γιατί είναι δέκα χρόνια πριν. Δεν είναι
εκατό χρόνια πριν, είναι δέκα χρόνια πριν. Σας είχαµε µέσα στο
ίδιο Υπουργείο όπου το συνδιαµορφώσατε. Σωστά; Σωστά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Έχουν αλλάξει οι εποχές, κυρία
Υπουργέ.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Νέος είστε στο Κοινοβούλιο κι εσείς -
κι εγώ είµαι νέα-, αλλά τουλάχιστον έχω φροντίσει τον Κανονισµό
της Βουλής κάπως να τον έχω διαβάσει.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μην ειρωνεύεστε.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Γιατί, λοιπόν, αυξάνουµε τον κατώτατο
µισθό; Τον αυξάνουµε και πρέπει να τον αυξήσουµε γιατί ανα-
πτύσσεται η οικονοµία, γιατί όπως είπα, κύριε Παφίλη -και σωστά
το είπατε-, πρέπει κάθε εργαζόµενος και κάθε εργαζόµενη του
τόπου µας να το νιώσει δικό του και δικό της και να λάβει το µέ-
ρισµα σε αυτή την ανάπτυξη που έχουµε διασφαλίσει. Είναι η τέ-
ταρτη φορά –τρίτος χρόνος τώρα- που αυξάνουµε τον κατώτατο
µισθό και έτσι θα συνεχίσουµε. 

Ένα τελευταίο σχόλιο ως προς το γιατί το κάνουµε τώρα. Το
κάνουµε τώρα γιατί πρέπει να προλάβουµε το καλοκαίρι. Πι-
στεύουµε και θέλουµε τις συλλογικές συµβάσεις, θέλουµε να
επεκταθούν, όµως, υπάρχουν όντως κάποιοι συµπολίτες µας οι
οποίοι εργάζονται τη θερινή περίοδο, την τουριστική περίοδο σε
εργασίες οι οποίες δεν καλύπτονται από συλλογικές συµβάσεις
και δεδοµένης της βαρύτητας του τουρισµού στην οικονοµία
µας, πρέπει να διασφαλίσουµε ότι πριν από την αρχή της θερινής
περιόδου ο κατώτατος µισθός θα έχει ανέβει στα επίπεδα που
το χρειάζονται οι εργαζόµενοι, οι εργοδότες, η οικονοµία και η
κοινωνία µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννης
Δελής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Μετά από τις αυξήσεις τις µεγάλες που παίρνουν οι εργάτες,

που πάντα είναι µικρότερες από τις αυξήσεις του πληθωρισµού
και άρα διαρκώς χάνουν και αυτό το ζουν κάθε µέρα και κάθε
ώρα, να έρθουµε στο σηµερινό νοµοσχέδιο για να πούµε, ξεκι-
νώντας, ότι κατά βάθος όλοι γνωρίζουµε ότι ο αθλητισµός χάνει
την ψυχή του όταν µετατρέπεται σε εµπόρευµα. Όταν, µάλιστα,
αυτός ο αθλητισµός γίνεται και επαγγελµατικός, δηλαδή γίνεται
ένα µεγάλο πεδίο κερδοφόρων επιχειρηµατικών επιδιώξεων, άρα
και επιχειρηµατικών ανταγωνισµών και επιχειρηµατικών συγ-
κρούσεων, τότε η βία δεν αργεί να φανεί και να θεριεύει συνε-
χώς. 

Αυτό επιβεβαιώνεται παντού και βέβαια και στη χώρα µας,
όταν από τη δεκαετία του ‘80 ακόµη, «επαγγελµατοποιούνται»
δηµοφιλή οµαδικά αθλήµατα όπως το ποδόσφαιρο και το µπά-
σκετ και διάφοροι µεγαλόσχηµοι επιχειρηµατίες εισβάλλουν µε-
ταφορικά, αλλά κάποιες φορές και κυριολεκτικά –το θυµόµαστε-
σε αυτόν τον χώρο του αθλητισµού.

Αυτή είναι η ρίζα του προβλήµατος της βίας στον αθλητισµό
και όσο αυτή δεν ξεριζώνεται, αλλά παραµένει τότε η βία θα ανα-
κυκλώνεται και συνεχώς θα αυξάνει είτε µέσα είτε έξω από τα
γήπεδα. Όπως τώρα, που οι πρόσφατοι λεονταρισµοί της Κυβέρ-
νησης κοπάζουν σιγά-σιγά και τα ποδοσφαιρικά γήπεδα πρόκει-
ται να ανοίξουν και πάλι στις 12 Φεβρουαρίου χωρίς, όµως, να
έχει γίνει ουσιαστικά τίποτα αφού τα όποια µέτρα -κάµερες κ.λπ.-
θα εφαρµοστούν -αν εφαρµοστούν- από τον Απρίλη και µετά. Εν
τω µεταξύ, είναι απορίας άξιο το πώς ακριβώς οι κάµερες των
γηπέδων και τα ηλεκτρονικά εισιτήρια θα αντιµετωπίσουν την

οπαδική βία όταν αυτή εκδηλώνεται συστηµατικά µακριά από τα
γήπεδα, όπως έγινε µε τις δολοφονίες του Άλκη στη Θεσσαλο-
νίκη, του Μιχάλη στη Νέα Φιλαδέλφεια και του αστυνοµικού
Γιώργου Λυγγερίδη στον Ρέντη. 

Θα περίµενε, επίσης, κάποιος αυτές οι ανώνυµες εταιρίες του
ποδοσφαίρου και του µπάσκετ να υπάγονται στη δικαιοδοσία
ενός οικονοµικού Υπουργείου. Έτσι δεν είναι; Του Υπουργείου
Ανάπτυξης, παραδείγµατος χάριν. Για δείτε, όµως. Όλες, χωρίς
εξαίρεση, οι Κυβερνήσεις επιµένουν να κρατάνε αυτές τις αθλη-
τικές ανώνυµες εταιρείες είτε στο Υπουργείο Πολιτισµού –ναι,
ήταν µέχρι πρότινος στο Υπουργείο Πολιτισµού- είτε στο Υπουρ-
γείο Παιδείας, εδώ και λίγους µήνες. Την ίδια στιγµή, το ίδιο κρά-
τος εκείνους τους ανώνυµους καλλιτέχνες του δρόµου µε τους
πάγκους τους αντιµετωπίζει στυγνά ως επιχειρηµατίες και τους
στέλνει στο Υπουργείο Ανάπτυξης και στα σαγόνια της εφορίας.
Δεν λέµε. Λόγο πρέπει να έχει και το Υπουργείο Αθλητισµού,
αλλά µόνο για τα αγωνιστικά ζητήµατα και όλα τα υπόλοιπα ζη-
τήµατα να είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Ανάπτυξης. Εφό-
σον µιλάµε για επιχειρήσεις, µιλάµε για εταιρείες που ανήκουν
σε βιοµήχανους, εφοπλιστές. Λογικό δεν είναι αυτό; Έχει φύγει
ο Υφυπουργός Αθλητισµού. Δεν πειράζει. 

Εµείς, θέλουµε το Υπουργείο Αθλητισµού να είναι υπεύθυνο
και να ασχολείται µε τον πραγµατικό αθλητισµό, τον µαζικό, τον
ερασιτεχνικό αθλητισµό για να υπάρχουν και να λειτουργούν σω-
µατεία, γήπεδα. Γιατί για εµάς στο ΚΚΕ ο αθλητισµός, η φυσική
αγωγή και η άθληση αποτελούν δικαίωµα των πολλών και ιδιαί-
τερα της νεολαίας και όχι µια πολυτέλεια για λίγους. Και, βέβαια,
ο αθλητισµός και η φυσική αγωγή, γενικότερα, αποκτούν πραγ-
µατικό νόηµα και αξία όταν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, οι ίδιοι οι νέοι
ασχολούνται µε αυτόν. Και τότε, σε αυτή τη βάση µέσα από τη
µαζική συµµετοχή του λαού και ιδιαίτερα της νεολαίας στον
αθλητισµό, είναι που θα υλοποιούνται και οι προϋποθέσεις όχι
µόνο για να θωρακίζεται η υγεία αλλά και για να διαµορφώνεται
µια ολοκληρωµένη κοινωνική προσωπικότητα. 

Για να συµβούν, όµως, όλα αυτά πρέπει το κράτος να παρέχει
αυτή τη δυνατότητα του αθλητισµού δωρεάν. Αυτό το κράτος
εδώ, το δικό σας, το καπιταλιστικό, ούτε και µπορεί ούτε και
θέλει να το κάνει. Έτσι δεν είναι; Το έκαναν, όµως, πράξη όλα τα
σοσιαλιστικά κράτη και µάλιστα, πριν από αρκετές δεκαετίες. Το
ξαναλέµε. Δωρεάν, είτε µέσα από το σχολείο είτε από το εκά-
στοτε αθλητικό σωµατείο που δραστηριοποιείται σε κάθε πόλη,
σε κάθε γειτονιά. Και αυτή η δυνατότητα είναι που θα διαµορ-
φώνει και µια αληθινά κοινωνική στάση ζωής στη νεολαία. Γιατί
ξέρετε κατά βάθος ότι αλλιώς θα συµπεριφερθεί ένας νέος άν-
θρωπος αν έχει από µικρή ηλικία γαλουχηθεί µε την άµιλλα, µε
τον σεβασµό στον αντίπαλο, µε τους κανόνες και τους κανονι-
σµούς ενός παιχνιδιού αφού όλα αυτά είναι που αποτελούν ασπί-
δες ενάντια στον ατοµικισµό και στον φανατισµό. Μόνο που όλα
αυτά τα µαθαίνει κάποιος κάνοντας αθλητισµό και όχι απλώς πα-
ρακολουθώντας αθλητισµό. 

Εσείς και οι προηγούµενοι του ΣΥΡΙΖΑ, όµως, τι κάνατε; Απα-
ξιώσατε µε την περικοπή της χρηµατοδότησής του, µέχρι που
πρόπερσι το καταργήσατε τελείως, εκείνο το πρόγραµµα που λε-
γόταν «Άθληση για όλους». Καταδικάζετε σε οικονοµικό στραγ-
γαλισµό πολλά αθλητικά σωµατεία και εργαζόµενους σε αυτά
και αθλητές µέσα από αυτό το εκβιαστικό µητρώο αθλητικών σω-
µατείων. Πότε; Όταν τα σωµατεία στην πλειοψηφία τους δυσκο-
λεύονται να καλύψουν ακόµα και τα λειτουργικά τους έξοδα και
η οικονοµική δυσκολία της οικογένειας για την µηνιάτικη συν-
δροµή για τα παιδιά της γίνεται ακόµα µεγαλύτερη. Όχι µόνο δεν
αυξάνετε αλλά µειώνετε –άκουσον, άκουσον- τις ώρες της φυσι-
κής αγωγής στα σχολεία σε µια εποχή που σύµφωνα µε δικές
σας έρευνες λιγότερο από το 20% των Ελλήνων µαθητών δηµο-
τικού και γυµνασίου γυµνάζεται. Για να µη µιλήσουµε για το λύ-
κειο, που είναι πολύ χειρότερα τα πράγµατα, µε τη χώρα µας να
έχει το ρεκόρ της νεανικής παχυσαρκίας. Είστε πια στο Υπουρ-
γείο Παιδείας. Δείτε το αυτό και αυξήστε τις ώρες της Φυσικής
Αγωγής. 

Όταν, λοιπόν, τόσο απροκάλυπτα υπονοµεύετε το λαϊκό δι-
καίωµα στον αθλητισµό, φυσικά και δεν έχετε και κανένα ιδιαί-
τερο πρόβληµα να καταφέρετε ακόµα ένα πλήγµα στα πτυχία
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των αποφοίτων των ΣΕΦΑΑ, όπως κάνετε και τώρα, όπως δεν
έχετε και κανένα πρόβληµα σε ένα σύνολο περίπου τεσσάρων
χιλιάδων σωµατείων στη χώρα µας, εσείς και όλες οι κυβερνή-
σεις να δείχνετε το µεγαλύτερό σας ενδιαφέρον µονάχα σε σα-
ράντα, πενήντα ΠΑΕ δίνοντας τηλεοπτικές καλύψεις και χρήµατα
από το «Στοίχηµα». Αν δε µιλήσουµε και για ένα κάποιο σχέδιο,
έστω για την ανάπτυξη του αθλητισµού στα σχολεία, στη γειτο-
νιά, για το πώς θα αναπτυχθεί, παραδείγµατος χάριν, το κάθε
άθληµα ή για το πώς θα ενισχυθεί η συµµετοχή και η πρόσβαση
του πληθυσµού και ιδιαίτερα της νεολαίας, τότε αφήστε καλύ-
τερα. Δεν υπάρχει τίποτα. Κι όµως, σήµερα είναι επιτακτική
ανάγκη όσο ποτέ η στήριξη των σωµατείων, η δυνατότητα να συ-
νεχίσουν αυτά να υπάρχουν, να προσφέρουν στη νεολαία µας,
στο δικαίωµα στην άθληση, είναι επιτακτική ανάγκη να ενισχυθεί
η φυσική αγωγή στο σχολείο µε σύγχρονες υποδοµές µε ειδικευ-
µένο προσωπικό που θα βοηθάνε στην ψυχοσωµατική ανάπτυξη
του παιδιού και βέβαια, θα ανιχνεύουν και τα όποια ταλέντα. 

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή. Εν τέλει
ο λαός σήµερα έχει ανάγκη από έναν αθλητισµό όπου από απλός
θεατής και δέκτης που είναι, να µετατραπεί σε πραγµατικό πρω-
ταγωνιστή. Και βέβαια, η νεολαία, οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά
στρώµατα σε αυτόν τον αθλητισµό να συµµετέχουν ακόµα και
σε επίπεδο διοίκησης, ακόµα και σε επίπεδο λήψης αποφάσεων. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Ιωάννης Γιώργος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, ο µεγάλος Έλληνας ποιητής Γιάννης Ρίτσος είπε «τούτος
δω ο λαός δεν γονατίζει παρά µονάχα µπροστά στους νεκρούς
του». Σήµερα, λοιπόν, όλη η Ελλάδα γονατίζει µπροστά στους
ήρωές της. Τιµή και δόξα στον Καραθανάση, στον Γιαλοψό και
στον Βλαχάκο. Θα είναι πάντοτε παρόντες µαζί µας.

Δυο κουβέντες επί της τροπολογίας θα ήθελα να πω. Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής και του
ΣΥΡΙΖΑ, θα ψηφίσετε ή όχι την τροπολογία του Υπουργείου Ερ-
γασίας; Γιατί αν την υπερψηφίσετε, δεν καταλαβαίνω, δεν αντι-
λαµβάνοµαι την τοποθέτησή σας. Αν δεν την υπερψηφίσετε,
βγείτε εκεί έξω και πείτε σε αυτούς που επί µια δεκαετία τουλά-
χιστον, περίµεναν, ότι δεν το κάνατε, δεν το πράξατε. Μετά βέ-
βαια µην απορείτε για το 41%.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ολοκληρώνουµε σήµερα τη δια-
δικασία της συζήτησης και ψήφισης ενός νοµοσχεδίου ιδιαίτερα
κρίσιµου και σηµαντικού καθώς αφορά ένα από τα πιο ευαίσθητα
κοµµάτια της ελληνικής κοινωνίας, αυτό το οποίο όλοι συζητάµε
καθηµερινά, τον αθλητισµό. Ένα νοµοσχέδιο παρακαταθήκη για
το µέλλον της χώρας µας αφού ενδιαφέρει εµάς τους ίδιους, τις
οικογένειές µας και τα παιδιά µας βάζοντας στον πυρήνα του εν-
διαφέροντος την αθλητική βία. Και εξηγούµαι. Η πολιτεία τολµά
και παίρνει τη µεγάλη απόφαση, την µπάλα να την κρατήσει στο
γήπεδό της. Δεν την πετά στην εξέδρα. Το 2022 είχαµε τριάντα
τρεις απαγορεύσεις µετακινήσεων, ενώ για το 2023 είχαµε
ογδόντα οκτώ. Είναι σαφής, εποµένως, η αύξηση της επικινδυ-
νότητας. Ναι, θέλουµε κόσµο στα γήπεδα, αλλά θέλουµε και
ασφαλή γήπεδα. Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται έχοντας ως στόχο,
επιτέλους, να αντιµετωπίσουµε ριζικά το ζήτηµα της αθλητικής
βίας που ταλανίζει την ελληνική κοινωνία µε έναν µεταρρυθµι-
στικό τρόπο. 

Έρχεται µε σκοπό να επιλύσει τις διαχρονικές παθογένειες,
ελλείψεις και παραλείψεις του παρελθόντος, χρησιµοποιώντας
νέες τεχνικές ανακαλύψεις. Ερχόµαστε, ειλικρινά, σήµερα να
επουλώσουµε τις πληγές που προκάλεσε αυτό το φαινόµενο ανά
την επικράτεια. Γιατί µε το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπονται,
ακριβώς, µε απόλυτα συγκεκριµένες και διακεκριµένες διαδικα-
σίες, το πώς θα υλοποιηθούν οι διατάξεις του και ποιες κυρώσεις
θα υπάρχουν. 

Ο αθλητισµός δεν διχάζει. Αντίθετα, ο αθλητισµός ενώνει.
Είναι προνοµιακός χώρος για τον υγιή αθλητισµό, για τους αν-
θρώπους που θέλουν να αθληθούν, για όλους εµάς, το πολιτικό
σύστηµα που θέλει να προασπίσει συνολικά τον αθλητισµό στη
χώρα, να τον αναβαθµίσει και να τον αναπτύξει και αυτό που πρέ-
πει να τονίσουµε είναι ότι ο αθλητισµός δεν έχει χρώµα. 

Το µόνο χρώµα που αναγνωρίζουµε είναι το εθνόσηµο που
αγωνίζονται οι αθλητές µας µε τις εθνικές µας οµάδες, για την
πατρίδα και για τη σηµαία. Αυτός είναι ο αθλητισµός µε τις αξίες
του. Γι’ αυτόν τον αθλητισµό ερχόµαστε σήµερα να παλέψουµε
και να βελτιώσουµε. Δεν ερχόµαστε να πατάξουµε µε ένα νοµο-
σχέδιο την αθλητική εγκληµατικότητα. Αν το πιστεύουµε αυτό ή
αν το πει κάποιος, ουσιαστικά, είναι σαν να κοιτάµε το δέντρο
και να χάνουµε το δάσος, γιατί στην πραγµατικότητα, αν µπο-
ρούσε να νικηθεί µόνο µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες, δεν θα
υπήρχε εγκληµατικότητα πουθενά στην κοινωνία. 

Χρειάζεται πολλή δουλειά ακόµη. Το γνωρίζουµε. Γιατί αρω-
γούς στην προσπάθεια αυτή πρέπει και θέλουµε να έχουµε την
κοινωνία και όλους τους ασχολούµενους µε τον αθλητισµό. 

Ωστόσο, το νοµοσχέδιο έρχεται να αντιµετωπίσει το οργανω-
µένο έγκληµα το οποίο έχει εντοπίσει η πολιτεία ότι λαµβάνει
χώρα κατ’ εξοχήν µέσα στα γήπεδα του ποδοσφαίρου εσχάτως
όµως και σε όλο το φάσµα του αθλητισµού. Εποµένως, είµαστε
σήµερα στην τελική ευθεία για την ψήφιση ενός πολύ σηµαντικού
νόµου. Το αντιλαµβανόµαστε όλοι. Και σε τούτη την προσπάθεια
όλοι οι θεσµικοί παράγοντες που συνδιαµορφώνουν το ποδό-
σφαιρο στη χώρα µας είναι ενωµένοι σαν µια γροθιά, µε τις επι-
µέρους διαφοροποιήσεις του καθενός µας που είναι απόλυτα
σεβαστές. 

Η χώρα µας αναζητεί για πολλοστή φορά λύσεις στο φαινό-
µενο της βίας η οποία, όπως έχει καταδείξει η διεθνής εµπειρία,
είναι ένα πολυσύνθετο κοινωνικό φαινόµενο το οποίο είναι αδύ-
νατο να αντιµετωπιστεί µονοσήµαντα και αποσπασµατικά. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει προχωρήσει τα τε-
λευταία χρόνια σε µια σειρά µέτρων, σε νοµοθετικό και σε αθλη-
τικό επίπεδο, µε στόχο την αντιµετώπιση φαινοµένων βίας εντός
και εκτός των γηπέδων. 

Στην Ελλάδα µέχρι το ’80 τα περιστατικά βίας στα ελληνικά
γήπεδα ήταν σπάνια και µεµονωµένα. Από το ’80 και µετά τα επει-
σόδια άρχισαν να πολλαπλασιάζονται και να λαµβάνουν χώρα
ανεξάρτητα από την έκβαση του αγώνα. Επιπλέον, δεν περιορί-
ζονται πια εντός των αγωνιστικών χώρων αλλά επεκτείνονται
στους γύρω από το γήπεδο χώρους, σε σιδηροδροµικούς σταθ-
µούς, σε στέκια φανατικών οπαδών, στο µετρό και στις εθνικές
οδούς, στη διάρκεια µετακινήσεων των οπαδών από πόλη σε
πόλη. Η λίστα των θανατηφόρων επεισοδίων της λεγόµενης οπα-
δικής βίας που έχουν σηµειωθεί στην Ελλάδα είναι µεγάλη, ενώ
στη συντριπτική πλειοψηφία τους τα θύµατα δεν είχαν καµµία
ανάµιξη στα επεισόδια. 

Σίγουρα κανείς δεν µπορεί να ισχυριστεί ότι υπάρχει κάποια
χώρα όπου η βία εξαλείφθηκε πλήρως. Εντούτοις όπως αποδει-
κνύεται από θετικά παραδείγµατα η πρόληψη, η συνεργασία
όλων των αρµόδιων φορέων και ο σωστός σχεδιασµός µπορούν
να επιφέρουν σηµαντικές λύσεις. Το φαινόµενο αυτό, λοιπόν, δεν
αντιµετωπίζεται µόνο µε αυστηρά οριζόντια µέτρα αλλά και µε
τη συµβολή των οµάδων οι οποίες µε τα κατάλληλα µέτρα µπο-
ρούν να περιφρουρήσουν τους οπαδούς και τα γήπεδά τους. 

Το πρόβληµα δεν είναι µόνο αθλητικό είναι γενικό και αφορά
ολόκληρη την πολιτεία και την ελληνική κοινωνία. Δεν µπορούµε
και δεν δικαιούµαστε πλέον να στρέφουµε το βλέµµα µας αλλού.
Πρέπει να πάψουµε να ανεχόµαστε ακραία φαινόµενα. Επιβάλ-
λεται να τολµήσουµε να τα αντιµετωπίσουµε και να τα περιορί-
σουµε θεσµικά.

Με το παρόν, υπό συζήτηση, νοµοσχέδιο -όπως τόνισε και ο
κ. Βρούτσης ο Υπουργός µας- στόχος της Κυβέρνησης είναι η
απαλλαγή του ελληνικού αθλητισµού και, κυρίως, του ποδοσφαί-
ρου από την τοξικότητα που τον διακατέχει και προκαλεί ένα
σκηνικό επαναλαµβανόµενης οπαδικής βίας. 

Πρόκειται, λοιπόν, για νοµοθετική παρέµβαση µε διατάξεις
που απαντούν στις σύγχρονες απαιτήσεις και στοχεύουν στην
ουσιαστική αντιµετώπιση των φαινοµένων της οπαδικής βίας.
Χρέος µας είναι να ενωθούµε προκειµένου να εξασφαλίσουµε
την ασφάλεια των πολιτών µας τόσο στους χώρους των γηπέδων
αλλά και έξω από αυτούς. Για τον λόγο αυτό πρέπει να γίνει µια
οργανωµένη προσπάθεια µέσα από την οποία να καθοριστεί µε
αυστηρότητα το πλαίσιο των αθλητικών συναντήσεων και να κα-
λυφθούν τα όποια νοµοθετικά κενά. 

9686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Επί της αρχής -αν δεν κάνω λάθος, βέβαια- το σχέδιο νόµου
δεν καταψηφίστηκε, επί της ουσίας, από κανένα κόµµα πλην του
ΚΚΕ. Εποµένως, θεωρούµε πως βρίσκεται στην ορθή κατεύ-
θυνση. 

Με την παρούσα ψήφιση κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η
από 11-12-23 πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου µε τις διατάξεις
στις οποίες προβλέπονται έκτακτα µέτρα, απαγόρευση διάθεσης
εισιτηρίων και παρουσίας θεατών σε αγώνες ποδοσφαίρου για
επιτακτικούς λόγους προστασίας της δηµόσιας τάξης και ασφά-
λειας. Ταυτόχρονα, από την Τρίτη 13 Φεβρουαρίου επανακαθο-
ρίζονται η σύνθεση και ο αριθµός των τακτικών µελών της
διαρκούς επιτροπής αντιµετώπισης της βίας, καθιστώντας την
πιο ευέλικτη, λειτουργική και αποτελεσµατική. Επίσης, τίθενται
σε ισχύ οι διατάξεις των διοικητικών µέτρων και ποινών που θα
επιβάλλονται από την επιτροπή µε χρονική αµεσότητα και κατ’
αρµοδιότητα όταν πρόκειται για τις συχνότερες συµπεριφορές
βίας όπως ρίψεις εύφλεκτων υλικών, επικίνδυνων αντικειµένων,
ανάρτηση πανό ή άλλων επιγραφών πολιτικού, θρησκευτικού ή
ιδεολογικού χαρακτήρα µε περιεχόµενο υβριστικό, ρατσιστικό
και σεξιστικό. 

Μεταξύ άλλων, δηµιουργείται συνεργασία µε το Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, το οποίο µε τη βοήθεια σύγχρονων
τεχνολογικών εργαλείων κατασκευάζει µια εφαρµογή στο κινητό
η οποία θα περιλαµβάνει το ηλεκτρονικό εισιτήριο και θα συνδέ-
εται και µε την αστυνοµική ταυτότητα του κατόχου του εισιτη-
ρίου. 

Αναλυτικότερα, από την Τρίτη 9 Απριλίου σε κάθε γήπεδο θα
εγκατασταθεί πρωτοποριακό ψηφιακό σύστηµα σάρωσης το
οποίο θα επιτρέπει την είσοδο στο θεατή. Οι αστυνοµικές αρχές
θα µπορούν να προβαίνουν σε δειγµατοληπτικούς ελέγχους ταυ-
τοπροσωπίας. Από την Τετάρτη 6 Μαρτίου τίθενται σε ισχύ οι δια-
τάξεις για το νέο πλαίσιο ηλεκτρονικής εποπτείας των αθλητικών
εγκαταστάσεων µε υπερσύγχρονες κάµερες υψηλής τεχνολογίας
για κάθε αγώνα και µε συνεχή έλεγχο τους. Θεσπίζεται η ύπαρξη
µόνο µιας λέσχης ανά έµβληµα οµάδας η οποία θα πρέπει να λει-
τουργεί µε τη συναίνεση της εκάστοτε ΠΑΕ. Διευρύνεται και τί-
θεται σε λειτουργία το Ψηφιακό Μητρώο Λεσχών Φιλάθλων, ενώ
καταργείται το φαινόµενο της ανωνυµίας.

Κλείνοντας, γνωρίζουµε ότι για κάποιες εβδοµάδες οι φίλαθλοι
αναγκάστηκαν να θυσιάσουν την αγάπη τους για τον αθλητισµό,
προκειµένου να βοηθήσουν την πολιτεία να πάρει µέτρα για να
αντιµετωπίσει τη βία στη ρίζα της. Σας καλούµε, λοιπόν, όλες και
όλους να ψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο, καθώς ο στόχος δεν
είναι άλλος από το να δούµε ξανά στα ελληνικά γήπεδα τα παι-
διά, τους νέους, τις νέες, όλους τους πολίτες. Το οφείλουµε σε
όσους χάθηκαν άδικα. Το οφείλουµε στα νέα παιδιά. Το οφεί-
λουµε στην ίδια την κοινωνία. Πρέπει και επιβάλλεται να κυριαρ-
χήσει η αγάπη προς τον συνάνθρωπο µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στο Βήµα τώρα καλεί-
ται η οµιλήτρια, κ. Αθηνά Λινού, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία.

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, µιλάµε σήµερα ουσιαστικά

για την αντιµετώπιση της βίας στα γήπεδα και σε µια διπλανή αί-
θουσα, στην αίθουσα της Γερουσίας, µιλάνε για την αντιµετώ-
πιση του καρκίνου του τραχήλου της µήτρας, µε µια µεγάλη
επιτυχία ότι µπορούµε εκεί να πετύχουµε πρωτογενή πρόληψη
µε ένα εµβόλιο. Για όσους είναι έµπειροι –όπως η Πρόεδρος- σε
θέµατα πρόληψης, στην ιατρική µιλάµε -και επιτρέψτε µου τη
διαστροφή να χρησιµοποιώ παραδείγµατα από την Ιιτρική- για
πρωτογενή και δευτερογενή πρόληψη.

Πρωτογενής πρόληψη είναι η διακοπή του καπνίσµατος, είναι
ο εµβολιασµός, για τον οποίο µιλάνε τώρα, για τον καρκίνο του
τραχήλου της µήτρας που δηµιουργεί παντελή εκκαθάριση -θα
έλεγε κανείς- του καρκίνου. Καµµία πιθανότητα να δηµιουργηθεί
ξανά -αν το πετύχουµε στην Ελλάδα- καρκίνος του τραχήλου της
µήτρας. 

Το παράδειγµα των µέτρων που προτείνεται είναι, θα έλεγα,
αντιµετώπιση τελικού σταδίου ή το πολύ-πολύ δευτερογενούς

πρόληψης. Το καρκίνωµα υπάρχει, η βία υπάρχει και προσπα-
θούµε εµείς να µη φτάσει να δηµιουργήσει θάνατο, να µη σκο-
τώσει έναν άνθρωπο, ενώ αν πραγµατικά µιλάµε για αξίες για τις
αξίες του αθλητισµού που δεν δηµιουργεί µόνο γερότερα και ικα-
νότερα σώµατα αλλά δηµιουργεί και χαρακτήρες, τότε πρέπει να
µιλήσουµε για πρωτογενή πρόληψη, για πραγµατική πρόληψη.
Τέτοια πρόληψη -λυπάµαι που το λέω- δεν βλέπω σε κανένα
άρθρο του νοµοσχεδίου. 

Παντού µιλάµε για κυρώσεις, για ποινές, για κλείσιµο των γη-
πέδων, αλλά θα συνεχίσουµε να έχουµε βία, και η βία µόνο η βία
στα σχολεία και γύρω από τα σχολεία έχει κοστολογηθεί από την
Παγκόσµια Τράπεζα σε 11 τρισεκατοµµύρια. 

Είναι, λοιπόν, τρελό να ελπίζουµε ότι θα λύσουµε τη βία στα
γήπεδα και γύρω από τα γήπεδα όταν καλλιεργούµε τη βία µε
κάποιους τρόπους που δεν τους καταλαβαίνουµε στα σχολεία.
Δεν είδα ούτε ένα βραβείο για ήθος αθλητού ούτε µία υποτροφία
για τον καλύτερο συναθλητή σε ένα γήπεδο ούτε ένα εκπαιδευ-
τικό σεµινάριο ούτε µετατροπή στο πρόγραµµα σπουδών στο νη-
πιαγωγείο, στην Α’ δηµοτικού, στη Β’, που θα µάθουν τα παιδιά
να συνεργάζονται, να θαυµάζουν, να συγχαίρονται. 

Ακόµα και οι εταιρείες, όλες οι ανώνυµες εταιρείες στη χώρα
µας υποχρεούνται πλέον διά νόµου να διαθέτουν χρήµατα για το
καλό του τόπου, για την εταιρική κοινωνική ευθύνη. Γιατί η ανώ-
νυµος εταιρεία των γηπέδων ή των αθλητικών εταιρειών, όπως
λέγονται, να µην υποχρεωθούν να πληρώσουν εκπαίδευση; Να
είναι υποχρεωτικό για όλους όσους µπορούν να αθληθούν, να
συµµετέχουν στις µεγάλες οµάδες, να έχουν εκπαίδευση σε δια-
χείριση του θυµού, σε διαχείριση της απογοήτευσης και να βελ-
τιώνουν τη συµπεριφορά τους. Γιατί να µην αλλάξουµε το
πρόγραµµα σπουδών στα σχολεία µας;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Νοµίζω ότι πρέπει να ξανασκεφτούµε όλους τους τρόπους µε
τους οποίους θέλουµε να αντιµετωπίσουµε τη βία. Η βία κοστίζει.
Κοστίζει πολύ, κοστίζει ανθρώπινες ζωές αλλά κοστίζει και στο
ανθρώπινο κεφάλαιο. Στην Αµερική υπολογίζουν ότι ένας άνθρω-
πος αν δεν µπορέσει να καταπολεµήσει τη βία και παραµείνει βί-
αιος σε όλη του τη ζωή κοστίζει 2 εκατοµµύρια. Τι θα ήταν το
κόστος αν κάθε εταιρεία αθλητική, κάθε οµάδα αθλητική διέθετε
πέντε φορές αυτό το ποσό, 10 εκατοµµύρια το χρόνο για πρό-
ληψη της βίας; 

Αυτά θέλω να πω και λυπάµαι που είµαι λίγο επιθετική στο ίδιο
το νοµοσχέδιο, αλλά νοµίζω ότι δεν λύνει το πρόβληµα. Θα συ-
νεχίσουµε να έχουµε βία αν δεν την ξεριζώσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Λινού. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Μάρκος Καφούρος, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαν σήµερα έπεσαν για την πατρίδα
µας οι ήρωες του Πολεµικού µας Ναυτικού Χριστόδουλος Καρα-
θανάσης, Παναγιώτης Βλαχάκος, Έκτορας Γιαλοψός. Ας είναι
αιωνία η µνήµη τους!

Συζητάµε σήµερα στο περιθώριο πολύ δυσάρεστων και απο-
τρόπαιων περιστατικών οπαδικής βίας στη χώρα µας το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού
για την αποτροπή και την αντιµετώπιση της βίας στους αθλητι-
κούς χώρους.

Παρακολούθησα µε προσοχή τη συζήτηση που έγινε στις επι-
τροπές µεταξύ των συναδέλφων και των φορέων και αυτό που
αποκόµισα για µένα ήταν πολύ αισιόδοξο. Διαπίστωσα, παρά τις
επιµέρους παρατηρήσεις των εκπροσώπων των κοµµάτων, µια
συναίνεση και µια κοινή βούληση, µια επιθυµία να αντιµετωπί-
σουµε επιτέλους αυτή τη µάστιγα, καθώς για εµάς ο αθλητισµός
δεν είναι ένας χώρος για τους περιθωριακούς αλλά είναι ένας
χώρος που ενώνει όλους εµάς, ένας χώρος που έχει αξίες και
ιδανικά, ένας χώρος χωρίς χρώµατα και, κυρίως, χωρίς παρατά-
ξεις. 
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Στο ίδιο πνεύµα και ο αρµόδιος Αναπληρωτής Υπουργός ο
οποίος άκουσε όλους τους φορείς, τους εκπροσώπους των κοµ-
µάτων και παρατήρησα ότι µέχρι τέλους κατέθεσε νοµοτεχνικές
βελτιώσεις πάνω σε αυτό το σχέδιο νόµου στη βάση, βέβαια, των
προτάσεων των κοµµάτων και των φορέων. Η τροπολογία αυτή
ήταν µε σκοπό να ενισχυθούν περαιτέρω η εκπαίδευση, η πρό-
ληψη και, κυρίως, η απόλυτη αποσαφήνιση των διατάξεων του
νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται
να συµπληρώσει το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο που διέπει
τον αθλητισµό και τις αθλητικές συναντήσεις, ρυθµίζοντας µια
σειρά από θέµατα που προκαλούσαν κενά, παραλείψεις, ασά-
φειες, αοριστίες στην υπάρχουσα σηµερινή νοµοθεσία. 

Θα αναφερθώ εν συντοµία στις πιο σηµαντικές τοµές αυτού
του νοµοσχεδίου. Αναδιαµορφώνεται κατ’ αρχάς η λειτουργία
της Διαρκούς Επιτροπής για την Αντιµετώπιση Βίας, µιας επιτρο-
πής που υπήρχε, η ΔΕΑΒ, όµως µετασχηµατίζεται πλέον από ένα
γνωµοδοτικό όργανο σε ένα αποφασιστικό που δύναται πλέον
να επιβάλλει διοικητικές κυρώσεις κατά της βίας σύµφωνα πάντα
µε τις κείµενες διατάξεις. 

Δεύτερον, γίνεται ηλεκτρονική εποπτεία των αθλητικών εγκα-
ταστάσεων του επαγγελµατικού πρωταθλήµατος ποδοσφαίρου
της Α1 Εθνικής Κατηγορίας Ανδρών, αλλά και της Α1 Εθνικής Κα-
τηγορίας Ανδρών Καλαθοσφαίρισης. Και εδώ µπαίνει το µεγάλο
ερώτηµα. Μα, κάµερες υπήρχαν, υπάρχουν. Τι θα αλλάξει; Πολύ
σωστή παρατήρηση. Πράγµατι κάµερες υπήρχαν, αλλά χωρίς
ουσία. Αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα. 

Ερχόµαστε µε το σηµερινό νοµοσχέδιο και ορίζουµε αναλυτικά
όλη τη διαδικασία λειτουργίας, τι θα βλέπουν οι κάµερες, ποιος
θα τις ελέγχει, ποιος και πότε θα αξιοποιεί τα δεδοµένα κατα-
γραφής. Μπαίνουν, θα λέγαµε, συγκεκριµένες αλλά και διακεκρι-
µένες διαδικασίες στη λειτουργία τους. 

Τρίτον, θεσπίζεται η ύπαρξη µόνο µιας λέσχης για κάθε έµ-
βληµα οµάδας η οποία θα πρέπει να λειτουργεί υποχρεωτικά είτε
µε τη συναίνεση της ΠΑΕ είτε µε τη συναίνεση του ερασιτεχνικού
αθλητικού σωµατείου. Υπάγεται επίσης ο έλεγχος της νοµιµότη-
τας των εκλογικών διαδικασιών για τη σύνθεση των διοικητικών
συµβουλίων της λέσχης του µητρώου των µελών και προβλέπον-
ται κυρώσεις τόσο για τη λέσχη όσο και για την ΠΑΕ στις περι-
πτώσεις που θα έχουµε παραβατικότητα. 

Τέταρτον, διευρύνεται η προσβασιµότητα στο Ηλεκτρονικό
Μητρώο στο οποίο καταχωρίζονται πλέον τα µέλη των λεσχών
φιλάθλων, ώστε αυτό να τεθεί σε λειτουργία άµεσα παρέχοντας
πληροφορίες στους πιστοποιηµένους χρήστες µεταξύ των
οποίων, βεβαίως, και η Ελληνική Αστυνοµία για τους οργανωµέ-
νους φιλάθλους των οµάδων. 

Πέµπτον, θεσπίζεται από το Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας σε
συνεργασία µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης ένα νέο,
σύγχρονο και πρωτοποριακό σύστηµα ταυτοποίησης των κατό-
χων εισιτηρίων των ποδοσφαιρικών αγώνων. Καθιερώνεται για
πρώτη φορά η ρήτρα παραβατικότητας για τις αθλητικές ανώ-
νυµες εταιρείες, τα τµήµατα αµειβοµένων αθλητών και τα ερα-
σιτεχνικά αθλητικά σωµατεία που είναι αποδέκτες της
προβλεπόµενης χρηµατοδότησης από τη φορολογία των κερδών
των παικτών του Στοιχήµατος. Τι σηµαίνει αυτό µε απλά λόγια;
Οι όποιες παραβατικές συµπεριφορές θα επιφέρουν και µείωση
στη χρηµατοδότηση των σωµατείων. 

Έκτον, συστήνεται η Εθνική Επιτροπή Συντονισµού σε εφαρ-
µογή της σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για µια ολο-
κληρωµένη προσέγγιση ασφάλειας, προστασίας και υπηρεσιών
σε ποδοσφαιρικούς αγώνες αλλά και στα άλλα αθλητικά γεγο-
νότα.

Έβδοµον και τελευταίο, εισάγονται ρυθµίσεις για την ενίσχυση
και τον εκσυγχρονισµό της διοίκησης των εθνικών γυµναστηρίων,
ρυθµίσεις για τη δηµιουργία του πληροφοριακού συστήµατος e-
Kouros και κατά συνέπεια την καθολική πλέον ψηφιοποίηση του
αθλητισµού. Εισάγονται διατάξεις για τη θητεία των επιτροπών
διοίκησης των εθνικών γυµναστηρίων. Και µια και µιλάµε για γυ-
µναστήρια, να επισηµάνω στο σηµείο αυτό την αναγέννηση του
Εθνικού Σταδίου του Καυταντζογλείου το οποίο αποτελούσε τη
θερµοκοιτίδα του αθλητισµού στη συµπρωτεύουσα και ευρύτερα

στη βόρεια Ελλάδα. Τέλος, εισάγονται ρυθµίσεις για τη δυνατό-
τητα χρηµατικής επιχορήγησης σχολικών αθλητικών οµάδων από
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Α’ Βαθµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξαρχής τόσο η σηµερινή Κυ-
βέρνηση όσο και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έδειξαν τη σηµασία
που αποδίδουν στον αθλητισµό αναβαθµίζοντάς τον σε Υπουρ-
γείο και τοποθετώντας τον κάτω από την οµπρέλα της παιδείας.
Η ελληνική πολιτεία αναγορεύει τον αθλητισµό σε συνταγµατικό
θεσµό. 

Σύµφωνα άλλωστε µε το ελληνικό Σύνταγµα, ο αθλητισµός
τελεί υπό την προστασία και την εποπτεία του κράτους. Γιατί; Μα
γιατί αγαπάµε τον αθλητισµό, θέλουµε να στηρίξουµε και να ενι-
σχύσουµε τον αθλητισµό. Θέλουµε όλοι µας να βλέπουµε τους
φίλους του αθλητισµού στις κερκίδες και, κυρίως, θέλουµε να
επιστρέψουν στα γήπεδα οι υγιείς φίλαθλοι, µε τις οικογένειες,
τα παιδιά, χωρίς τον φόβο της βίας, χωρίς τον φόβο αιµατηρών
επεισοδίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µε την ψήφιση του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας –φαν-
τάζοµαι- και οι άλλες παρατάξεις δείχνουµε έµπρακτα πως
έχουµε τη βούληση να αποµακρύνουµε όλα τα παραβατικά στοι-
χεία από τους αθλητικούς χώρους και να δηµιουργήσουµε συν-
θήκες ασφάλειας και ηρεµίας στις αθλητικές εκδηλώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σήµερα θεσπίζουµε µέτρα που θα εφαρµοστούν και δεν θα
αφήνουν κανέναν έξω από το κάδρο –ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε- αφού πολιτεία, φορείς, σωµατεία, ΠΑΕ, φίλαθλοι και Τύπος
αναλαµβάνουν πλέον τις ευθύνες τους. Όλοι έχουµε ευθύνη και
υποχρέωση για την επιτυχία των µέτρων αυτών. Ο στόχος είναι
ένας και είναι κοινός για όλους.

Για αυτόν τον στόχο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ
να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο και επιτρέψτε µου τη
φράση «από τα γήπεδα κανείς σήµερα από όλους εµάς δεν πρέ-
πει δεν δικαιούται να πετάξει την µπάλα στην κερκίδα».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καφούρο.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ξεκινώντας την οµιλία µου
να επικροτήσω το γεγονός ότι το σύνολο των πολιτικών Αρχηγών
και πολλοί εκ των συναδέλφων που βρέθηκαν σε αυτό το Βήµα
ξεκίνησαν µε συγκεκριµένη αναφορά στην ιστορική νύχτα των
Ιµίων. Και νοµίζω ότι είναι η ελάχιστη υποχρέωση όλων µας -προ-
φανώς του ελληνικού Κοινοβουλίου, πρώτα από όλα- να αποτί-
ουµε φόρο τιµής και τον φόρο που, πραγµατικά, αξίζει σε αυτούς
τους ανθρώπους που σε µια, πραγµατικά, δύσκολη στιγµή έδω-
σαν τη ζωή τους για να στείλουν ένα µήνυµα προς κάθε κατεύ-
θυνση, ότι η Ελλάδα θα µπορεί να προασπίζεται µε κάθε τρόπο
τα κυριαρχικά της δικαιώµατα και αυτό θα φροντίζει, ουσιαστικά,
να το επιτελεί µέσα από τον ηρωισµό, µέσα από το σθένος, µέσα
από τη στιβαρή παρουσία των δικών της ανθρώπων.

Και αν αυτό, µάλιστα, το συνδυάσει κανείς µε το γεγονός ότι
η πατρίδα µας κατάφερε επιτέλους να ενταχθεί στο πρόγραµµα
των F-35, αντιλαµβάνεται κανείς ότι η αναβάθµιση της αµυντικής
µας ικανότητας το τελευταίο χρονικό διάστηµα έχει, πραγµατικά,
καίριο χώρο σε όλες αυτές τις προσπάθειες που η Κυβέρνηση
εδώ και αρκετά χρόνια καταβάλλει προς τη συγκεκριµένη κατεύ-
θυνση. Πάψαµε πλέον να είµαστε αυτοί που ενδεχοµένως µε
έναν συγκεκριµένο τρόπο µπορεί να παρακαλούσαµε, έχουµε ξα-
ναγίνει πρωταγωνιστές των ευρωπαϊκών και των παγκόσµιων εξε-
λίξεων.

Η Ελλάδα πλέον είναι µία υπολογίσιµη χώρα και αυτό οφείλε-
ται σε µια στιβαρή, σθεναρή -θα έλεγα- ουσιαστική εξωτερική
πολιτική, η οποία προφανώς κατευθύνεται από τον ίδιο τον Πρω-
θυπουργό. Άλλωστε, η ίδια η παρουσία του Πρωθυπουργού στην
προηγούµενη κυβερνητική περίοδο σε όλα τα µήκη και τα πλάτη
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της υφηλίου επιβεβαίωσε πως οι παλιές πέτρινες µέρες, όπου
αρκετοί µας γύριζαν την πλάτη και άλλοι τόσοι δεν µας υπολόγι-
ζαν, βρίσκονται πλέον στο παρελθόν.

Είναι µια πραγµατικότητα την οποία πρέπει και µπορεί να ανα-
γνωρίζει κανείς, ειδικά µάλιστα µε το -θα έλεγα- θετικό γεγονός,
µε τη θετική είδηση ότι η Ελλάδα εξασφάλισε τη συµµετοχή της
στο πρόγραµµα των F-35, αποκτώντας µε αυτόν τον τρόπο ένα
ποιοτικό πλεονέκτηµα στις Ένοπλες Δυνάµεις και δίνοντας ένα
σταθερό µήνυµα προς κάθε κατεύθυνση ότι είµαστε εδώ, προ-
κειµένου µε κάθε τρόπο να αντιµετωπίσουµε οποιαδήποτε
απειλή.

Δεν γίνεται, όµως, από την άλλη πλευρά να αποφύγω την ανα-
φορά στο γεγονός ότι µόλις χθες η Ελλάδα βγαίνοντας στις αγο-
ρές µε το δεκαετές οµόλογο -και µάλιστα για ένα ποσό που
αφορούσε στα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ- υπήρξε µια υπερπρο-
σφορά -εννοώ ενδιαφέροντος- προσέτρεξαν ενδιαφερόµενοι σε
έναν βαθµό που ποτέ δεν είχαµε δει στο παρελθόν. Για τα 4 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ που ζήτησε η Ελλάδα για το δεκαετές οµό-
λογο προσήλθαν επενδυτές θεσµικοί ουσιαστικά παίκτες της
παγκόσµιας αγοράς, οι οποίοι προσέφεραν το ύψος του ποσού
των 35 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Θυµάστε, αλήθεια, πότε η Ελλάδα βρισκόταν σε ανάλογη
θέση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ή αλήθεια, πού βρισκόταν
η Ελλάδα την προηγούµενη δεκαετία σε σχέση µε τις δικές της
επιδιώξεις και σε σχέση µε την πιστοληπτική της ικανότητα σε
αντίστοιχα θέµατα ή ζητήµατα, τα οποία κάθε φορά γεννούσαν
ερωτηµατικά και, βεβαίως, έναν γενικότερο προβληµατισµό όχι
µόνο για τις κυβερνήσεις που είχαν έναν συγκεκριµένο ρόλο
αλλά και για την ίδια την ελληνική κοινωνία, για τους Έλληνες
πολίτες;

Εδώ καταφέραµε να δανειζόµαστε µε ένα επιτόκιο πολύ χαµη-
λότερο από πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες, έχουµε αφήσει
πίσω µας χώρες οι οποίες θεωρούνταν κολοσσοί στον τοµέα της
οικονοµίας και έπαιζαν έναν κυρίαρχο ρόλο στα ευρωπαϊκά τε-
κταινόµενα.

Και αυτό, βεβαίως, πιστώνεται σε µια πολύ µεγάλη προσπά-
θεια η οποία προφανώς είχε ως πρόσφατη κατάληξη την ανά-
κτηση της επενδυτικής βαθµίδας, το ότι η Ελλάδα αναγνωρίζεται
ως µια χώρα αξιόπιστη σε ό,τι αφορά την πορεία της εθνικής της
οικονοµίας και ότι, βεβαίως, η ανάπτυξη θα είναι αυτή που τα
επόµενα χρόνια, το επόµενο χρονικό διάστηµα θα δηµιουργήσει
ένα πραγµατικό ενδιαφέρον για κάθε επενδυτή από όποιο σηµείο
της γης και αν βρίσκεται, δίνοντας µε αυτόν τον τρόπο µια ευ-
καιρία και στην ίδια την πατρίδα µας, στην ίδια την οικονοµία µας
να αναπτυχθεί όπως πραγµατικά της αξίζει.

Και ενώ βρισκόµαστε σε αυτή τη θετική -αν θέλετε- εξέλιξη,
βεβαίως, υπάρχουν και προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζονται
καθηµερινά. Κανείς µας δεν αγνοεί ότι η πρόσφατη παρέµβαση
του Πρωθυπουργού ειδικά για να αντιµετωπίσει το θέµα που ανέ-
κυψε µε τον αγροτικό κόσµο στη Θεσσαλία κινείται προς την κα-
τεύθυνση του να ακούσουµε κοινωνικές οµάδες οι οποίες έχουν
θιγεί, πραγµατικά, από τα καιρικά φαινόµενα το τελευταίο χρο-
νικό διάστηµα και να δώσουµε λύσεις. Όµως, υπάρχουν και άλλα
ζητήµατα τα οποία µπορεί να απασχολούν την κοινωνία.

Ωστόσο, αυτό που µένει τελικά είναι ότι η Ελλάδα παρά την
προσπάθεια µερικών να αλλάξουν την εικόνα της και να δηµιουρ-
γήσουν κάποια άλλα δεδοµένα -εκπέµποντας ή στέλνοντας µη-
νύµατα στην κοινωνία µιας δήθεν πατρίδας, ενός δήθεν κράτους
που δεν κινείται στον σωστό δρόµο -τελικά, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η πραγµατικότητα είναι πολύ διαφορετική από την
προσπάθεια που γίνεται από πολλούς εκ των εκπροσώπων της
Αντιπολίτευσης.

Και το λέω αυτό διότι κατανοώ ότι συζητάµε σήµερα ένα πάρα
πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο το οποίο αφορά πρωτίστως στην αν-
τιµετώπιση της αθλητικής βίας ως ένα γενικό κοινωνικό φαινό-
µενο το οποίο ξέρουµε πολύ καλά ότι έχει πληγώσει και την
πατρίδα µας, έχει πληγώσει και αυτά που όλοι γνωρίζουµε και
ζούµε τα τελευταία χρόνια. Το γεγονός, όµως, ότι το σύνολο των
πολιτικών Αρχηγών βρέθηκε νωρίτερα σε αυτό το Βήµα συζη-
τώντας ελάχιστα για το νοµοσχέδιο και παραπέµποντας τη συ-
ζήτηση σε όλα τα άλλα θέµατα, δείχνει ακριβώς τη δική τους

αγωνία να δηλώσουν το δικό τους παρόν σε µια πραγµατικότητα
που νοµίζω ότι είναι εµφανές -τουλάχιστον για όλη την ελληνική
κοινωνία- ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης κρατούν τα ηνία, δίνουν λύσεις,
αλλάζουν την πατρίδα µας, την κάνουν καλύτερη, την κάνουν πιο
αξιόπιστη και δίνουν στους Έλληνες πολίτες την ελπίδα και την
αισιοδοξία για µια καλύτερη επόµενη µέρα.

Διότι, προφανώς, αν το έβλεπε κανείς διαφορετικά, σε ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο έτυχε εξαντλητικής συζήτησης -το παρακο-
λούθησα και εγώ προσωπικά- στην αρµόδια κοινοβουλευτική
επιτροπή και κατά τη συζήτηση αυτή προσήλθαν τα περισσότερα
κόµµατα µε θετικές απόψεις, βλέπουµε διαφοροποιήσεις σε δεύ-
τερο και σε τρίτο χρόνο ακριβώς για λόγους µικροπολιτικούς και
όχι για λόγους ουσιαστικούς.

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν πρέπει να µπούµε
πλέον στην ουσία της συζήτησης, όταν µιλάµε για την αθλητική
βία νοµίζω ότι όλοι αναγνωρίζουµε πως µιλάµε για ένα πολύ σύν-
θετο κοινωνικό φαινόµενο. Και είναι ένα φαινόµενο το οποίο,
προφανώς, έχει τη ρίζα του ενδεχοµένως και σε εξωαγωνιστι-
κούς λόγους, αλλά είναι και ένα φαινόµενο το οποίο αν δεν το
αντιµετωπίζει κανείς δραστικά κατ’ επανάληψη σε διαφορετικούς
χρόνους, µε διαφορετικούς τρόπους δεν πρόκειται ποτέ να εξα-
λειφθεί.

Αλήθεια, επειδή υπήρξε πολλές φορές η διατύπωση ενός συγ-
κεκριµένου ερωτήµατος από πολλούς συναδέλφους νωρίτερα,
«αφού νοµοθετήσαµε πριν δύο χρόνια, γιατί ερχόµαστε να νοµο-
θετήσουµε και πάλι;», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύετε
ότι το φαινόµενο της αθλητικής βίας µπορεί να εξαλειφθεί µε
έναν νόµο, «one-off», µια φορά και θα τα λύσουµε όλα τα προ-
βλήµατα και θα τελειώσουν όλα;

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Την πατέντα «µε έναν νόµο-ένα άρθρο»
την έχουν άλλοι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ, µη διακόπτετε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν κατανοεί κανείς ότι είναι µια
δυναµική διαδικασία η οποία προφανώς ακολουθεί µια γενικό-
τερη κοινωνική πραγµατικότητα και παραλλάσσεται, αλλάζει
όπως ακριβώς αλλάζουν και πολλά ζητήµατα που αφορούν στον
τρόπο µε τον οποίο εκδηλώνεται η βία, ή εν πάση περιπτώσει τα
ζητήµατα τα οποία αφορούν στην ίδια την κοινωνία διαµορφώ-
νουν µια άλλη πραγµατικότητα;

Θα συµφωνήσω µε την άποψη που διατυπώθηκε νωρίτερα. Αν
κανείς πιστεύει ότι µόνο µε νόµους µπορεί να αντιµετωπιστεί το
φαινόµενο της αθλητικής βίας προφανώς αυταπατάται. Είναι δε-
δοµένο πως η παιδεία θα έρθει να παίξει τον κρίσιµο ρόλο και
πρέπει κάποια στιγµή το πολιτικό σύστηµα, όλα τα πολιτικά κόµ-
µατα να εκπέµψουν το ίδιο µήνυµα, το ίδιο παιδαγωγικό µήνυµα
προς όλη την κοινωνία. Αν κάθε φορά πρέπει να κρυβόµαστε
πίσω από το δάχτυλό µας για τους γνωστούς µικροκοµµατικούς,
µικροπολιτικούς λόγους προκειµένου –τέλος πάντων- να κερδί-
σουµε µικροπολιτικά, προφανώς δεν συµβάλλουµε, δεν εισφέ-
ρουµε προς την κατεύθυνση αυτή. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο
πρέπει να αντιµετωπίσουµε από κοινού.

Είναι πραγµατικά κρίµα, γιατί για άλλη µια φορά χάνεται µια
ακόµη ευκαιρία για το ελληνικό Κοινοβούλιο να δείξει προς την
ελληνική κοινωνία ότι για το ζήτηµα της αθλητικής βίας είµαστε
όλοι µαζί και ότι δεν υπάρχουν κάποιοι που έχουν διαφορετική
άποψη. Ακόµη και αν τα µέτρα δεν είναι τα πάντα ή τα αρκετά ή
αυτά που ενδεχοµένως κάποιος θα ήθελε να είναι. Δεν µπορεί,
όµως, να µπαίνει κάποιος σε µια λογική µιας µικροκοµµατικής
αντιπαράθεσης για ένα ζήτηµα που ξέρουµε ότι µας πληγώνει.
Χάνονται νέοι άνθρωποι, χάνονται νέα παιδιά, χάνονται νέοι
αστυνοµικοί, και συζητάµε για το αν θα έπρεπε να προβλέψουµε
και το ένα και το άλλο άρθρο ή αν έχουµε και κάτι παραπάνω ή
κάτι λιγότερο; Αυτή είναι η συζήτηση µας στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο; Και το λέω µε όλον τον σεβασµό, τον οποίο ξέρετε ότι
έχω, προς τους εκλεκτούς συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, γιατί εδώ µιλάµε για ένα ζήτηµα το οποίο, προφα-
νώς, ξεφεύγει από τα κοµµατικά στεγανά µιας κυβερνητικής
παράταξης ή ενός κόµµατος. Είναι ένα ζήτηµα στο οποίο προ-
στρέχουµε όλοι µε πολύ µεγάλη προσοχή, µε πολύ µεγάλη έν-
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ταση, µε πολύ µεγάλη ανησυχία, και αφορά βεβαίως όλους µας. 
Προσωπικά πηγαίνω µε τον γιο µου στο γήπεδο. Δεν θέλω να

γίνω ποτέ µέρος µιας πραγµατικότητας η οποία, επαναλαµβάνω,
µπορεί να δηµιουργήσει από έναν ψυχολογικό µέχρι έναν σωµα-
τικό τραυµατισµό. Και αυτό πρέπει να το αναδείξουµε όλοι µε ένα
σταθερό, επαναλαµβάνω, παιδαγωγικό µήνυµα από αυτόν τον
χώρο που βρισκόµαστε προς όλη την κοινωνία. Δεν είναι θέµα
οµάδος, δεν είναι θέµα πράσινου, κόκκινου, µαύρου, µπλε. Είναι
θέµα που αφορά την ίδια την κοινωνική πραγµατικότητα και ένα
θέµα για το οποίο η Κυβέρνηση έχει κάνει µια τεράστια προσπά-
θεια να το προσεγγίσει. Τα πέτυχε όλα; Εγώ θα σας είµαι ειλικρι-
νής πως όχι δεν τα πέτυχε όλα. Όµως, η αλήθεια είναι ότι τα
βήµατα που γίνονται είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και αυτό
είναι που θα έπρεπε να αναγνωρίζει και να υποστηρίζει κανείς.

Και η απουσία σταθερού παιδαγωγικού µηνύµατος -και επι-
µένω προσωπικά- για το συγκεκριµένο ζήτηµα είναι ένα θέµα που
κάθε φορά µας οδηγεί στο να ανακυκλώνουµε την ίδια συζήτηση
ακριβώς µε τα ίδια επιχειρήµατα. 

Νοµίζω ότι η πρωτοβουλία που αναλαµβάνει η Κυβέρνηση -και
δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να πω κάτι επιπλέον, διότι όλα αυτά
είναι γνωστά, όπως η ταυτοποίηση των εισιτηρίων και οι κάµερες,
όπως βεβαίως και το πρόγραµµα «ΚΟΥΡΟΣ» που δηµιουργεί µια
άλλη διάσταση και αποτελεί κυβερνητική πρωτοβουλία- είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση και κανείς δεν θα µπορούσε να πει
ότι δεν είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Και αυτό που ζητάει
κανείς, στην πραγµατικότητα είναι, επαναλαµβάνω, να µπορούµε
να συνεννοούµαστε τουλάχιστον για αυτονόητα ζητήµατα. 

Από εκεί και πέρα, όπως αντιλαµβάνεστε, όταν δεν υπάρχει
σταθερό µήνυµα από την Αντιπολίτευση, είναι µοιραίο η Κυβέρ-
νηση να είναι ο πρωταγωνιστής των εξελίξεων. Μην αναρωτιέστε,
λοιπόν, γιατί η Κυβέρνηση και ο Κυριάκος Μητσοτάκης απολαµ-
βάνουν ουσιαστικά την εµπιστοσύνη της κοινής γνώµης.

Κύριε Ξανθόπουλε, µου έκανε εντύπωση νωρίτερα ο κ. Φάµελ-
λος, διότι προσπάθησε να βρει το ένα και µοναδικό στοιχείο των
δηµοσκοπήσεων στο οποίο υπολείπεται η Κυβέρνηση. Δεν µί-
λησε, όµως, για τα άλλα στοιχεία των δηµοσκοπήσεων. Και το
λέω αυτό, όχι προφανώς γιατί οι δηµοσκοπήσεις είναι η ουσία
του θέµατος, αλλά διότι αν κάποια στιγµή δεν καταφέρουµε να
ξεπεράσουµε τον εαυτό µας και να συνεννοηθούµε, τουλάχιστον,
για τα αυτονόητα και τα δεδοµένα, είναι προφανές ότι και η πο-
λιτική θα απαξιώνεται στα µάτια των πολιτών αλλά και για µικρο-
κοµµατικούς λόγους δεν θα καταφέρουµε να φέρουµε το
αποτέλεσµα το οποίο θέλουµε αλλά πολύ περισσότερο –και αυτό
είναι το πιο σηµαντικό απ’ όλα- δεν θα καταφέρουµε να εκπέµ-
ψουµε το βασικό µήνυµα που πρέπει να εκπέµψουµε προς όλη
την ελληνική κοινωνία, ότι είµαστε εδώ για να πάρουµε σωστές
αποφάσεις, να λάβουµε τα απαραίτητα µέτρα, να µην κινδυνεύ-
σουν ξανά ζωές και η οπαδική αθλητική βία να µπει επιτέλους
στο περιθώριο και να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε µια πραγ-
µατικότητα, όπως, πραγµατικά, την ονειρεύονται και όπως την
αξιώνουν οι Έλληνες πολίτες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τσιάρα.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού, Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ξεκινώντας την τοποθέτησή µου ήθελα να πω ότι η
αναφορά του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµο-
κρατίας στις δηµοσκοπήσεις παραπέµπει στην αγωνία του κυ-
βερνώντος κόµµατος... 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ο κ. Φάµελλος έκανε αναφορά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Εσείς αναφερθήκατε, κύριε Τσιάρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

µην κάνετε διάλογο, σας παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: …για τις διαθέσεις των πολιτών, για

τις προθέσεις του εκλογικού σώµατος που σε λίγους µήνες θα
ψηφίσει στις ευρωεκλογές. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα τα τελευ-

ταία χρόνια έχουν ληφθεί ή υποτίθεται ότι έχουν ληφθεί µέτρα
για την αντιµετώπιση της αθλητικής, της οπαδικής βίας. Μάλιστα,
κάθε φορά που λαµβάνει χώρα ένα βίαιο περιστατικό που συν-
δέεται άµεσα ή έµµεσα µε τον αθλητισµό, το ποδόσφαιρο, το
µπάσκετ αλλά και άλλα αθλήµατα και προβάλλεται από τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, η Κυβέρνηση σπεύδει να εξαγγείλει µέτρα
και να νοµοθετήσει. Όµως, νοµοθετεί µε επικοινωνιακούς όρους
βάσει αποσπασµατικών συνταγών που είτε έχουν θεσπιστεί και
δεν εφαρµόστηκαν είτε εφαρµόστηκαν και κρίθηκαν αποτυχηµέ-
νες και αναποτελεσµατικές.

Σήµερα, λοιπόν, συζητείται άλλο ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας που υποτίθεται ότι θα αντιµετωπί-
σει αποτελεσµατικά τη βία. Σε αυτό το πλαίσιο επιβεβαιώνονται
οι ανησυχίες και οι φόβοι µας για το ότι δεν υπάρχει πρόθεση
της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει το θέµα µε πληρότητα, σοβα-
ρότητα υπευθυνότητα και εν τέλει να φθάσει στην πραγµατική
πηγή του προβλήµατος, στην πραγµατική αιτία του. Αυτό γίνεται
διότι δεν επιχειρείται η αναζήτηση αυτής της πηγής, της πηγής
της οπαδικής βίας που συνδέεται µε µεγάλα ισχυρά συµφέροντα
τα οποία έχουν στην ιδιοκτησία τους τις ΠΑΕ / ΚΑΕ και τα οποία
ανταγωνίζονται σκληρά όχι µόνον και όχι, κυρίως, στον χώρο του
αθλητισµού αλλά σε άλλα επιχειρηµατικά πεδία.

Εν προκειµένω διατηρούνται οπαδικοί στρατοί για την προ-
ώθηση των συµφερόντων αυτών και ασκείται χυδαία προπα-
γάνδα µέσω αθλητικών οπαδικών µέσων µαζικής ενηµέρωσης τα
οποία φανατίζουν τους οπαδούς και υποθάλπουν τη βία.

Αν, λοιπόν, δεν αποκοπεί ο οµφάλιος λώρος µεταξύ των ΠΑΕ,
των λεγόµενων «λεσχών φιλάθλων», δηλαδή των οπαδικών στρα-
τών και των συγκεκριµένων µέσων µαζικής ενηµέρωσης, τα
µέτρα που προβλέπονται στο υπό κρίση νοµοσχέδιο µπορεί να
αµβλύνουν αλλά δεν πρόκειται να χτυπήσουν στη ρίζα της την
οπαδική βία. Και, βέβαια, πρέπει να υπάρξει διαπαιδαγώγηση
κατά της βίας για τους νέους ανθρώπους στα σχολεία και στους
αθλητικούς χώρους. Μόνο σε αυτό το πλαίσιο τα προβλεπόµενα
µέτρα µπορεί να καταστούν αποτελεσµατικά. 

Θα ήθελα να κάνω δύο επισηµάνσεις για αρνητικά στοιχεία του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Η Ελληνική Αστυνοµία επιφορτίζε-
ται µε περαιτέρω αρµοδιότητες, ευθύνες και έργο µε τρόπο που
τα στελέχη της να καθίστανται υπάλληλοι των ΠΑΕ / ΚΑΕ και να
υποχρεούνται να διεκπεραιώνουν εργασίες  που θα έπρεπε να
αποτελούν ευθύνη των ΠΑΕ /ΚΑΕ, αναγκάζοντάς τες να προασπί-
ζουν οι ίδιες την επένδυσή τους, τον χώρο τους. 

Επιπλέον, βγάζει από το κάδρο των ευθυνών µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης, εφηµερίδες, ιστοσελίδες, ραδιόφωνα, τηλεοπτικούς
σταθµούς που έχουν καλλιεργήσει και συνεχίζουν να καλλιεργούν
χυδαίες ακραίες συµπεριφορές προς άγραν κοµµατικής πελα-
τείας. Καταργεί, λοιπόν, τις διατάξεις του ν.4326 που προβλέπουν
κυρώσεις σε περιπτώσεις παρότρυνσης, υποκίνησης, ενθάρρυν-
σης και επιδοκιµασίας φαινοµένων βίας τα οποία σχετίζονται µε
τον αθλητισµό εντός ή εκτός των αθλητικών χώρων.

Ως προς την τροπολογία που κατατέθηκε και η οποία προβλέ-
πει τη διαδικασία αύξησης του κατώτατου µισθού και τη συγκε-
κριµενοποίησή της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά την αύξηση -η οποία θα
έλεγα ότι είναι µηδαµινή και η οποία προβλέπεται να γίνει από
τον Απρίλιο του 2024- εδώ και πάνω από ένα χρόνο οι µισθοί εξα-
νεµίζονται κάθε µήνα λόγω της ακρίβειας που προκαλείται από
την ασύδοτη αισχροκέρδεια στην αγορά την οποία η Κυβέρνηση
επιτρέπει χωρίς να αντιδρά. Η απώλεια της αγοραστικής δύνα-
µης των εργαζοµένων φθάνει µέχρι και το 20%. Συνακόλουθα, η
αύξηση όντας αναντίστοιχη των πραγµατικών αναγκών δεν αντι-
σταθµίζει τις απώλειες που οι µισθωτοί βιώνουν από τις υπερτι-
µήσεις βασικών αγαθών, από τις υψηλές τιµές της ενέργειας και
από τα ενοίκια φωτιά. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ µε
τον κατώτατο µισθό αµείβονται περίπου εξακόσιες χιλιάδες ερ-
γαζόµενοι, όταν στη χώρα συνολικά εργάζονται περίπου δυόµισι
εκατοµµύρια άνθρωποι. Κατά συνέπεια, η ανακοινωθείσα αύξηση
θα αφορά µόνον το 20% περίπου των εργαζοµένων αφού µόνον
αυτοί καλύπτονται από συλλογικές συµβάσεις εργασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Απαιτείται -και αυτό δεν γίνεται από πλευράς Κυβέρνησης- η
αποκατάσταση της συλλογικής αυτονοµίας µε την ενίσχυση του
µηχανισµού των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, όπως προ-
τείνεται και στην ενδιάµεση έκθεση του Ινστιτούτου Εργασίας
της ΓΣΕΕ µε το συνδυασµό αύξησης των µισθών -πέραν του κα-
τώτατου- και επέκτασης των κλαδικών συλλογικών συµβάσεων
εργασίας, ώστε να ενισχυθεί η αγοραστική δύναµη των νοικοκυ-
ριών, των χαµηλών, µεσαίων εισοδηµάτων και η προστασία βιο-
τικού επιπέδου τους. 

Και τέλος, θα αναφερθώ στο θέµα της τροπολογίας που
αφορά την αναστολή είσπραξης των απλήρωτων οφειλών από
πλευράς Κυβέρνησης. Ο Πρωθυπουργός υπό την πίεση των
αγροτικών κινητοποιήσεων, αναγκάστηκε να παραδεχτεί την ανι-
κανότητα της Κυβέρνησής του –το λέω επιεικώς- λέγοντας ότι η
εξαγγελία για την αναστολή είσπραξης των απλήρωτων οφειλών
και των αποκοπών ηλεκτρικού ρεύµατος σε πληµµυροπαθείς
αγρότες της Θεσσαλίας που έγινε τον περασµένο Νοέµβριο δεν
είχε δεν έχει ψηφιστεί ακόµη από τη Βουλή. Έσπευσε, λοιπόν, η
Κυβέρνηση να καταθέσει τη σχετική τροπολογία αφού και ο
Άγιος φοβερά θέλει. 

Όµως, το πρόβληµα του αγροτικού κτηνοτροφικού ηλεκτρικού
ρεύµατος δεν περιορίζεται στους πληµµυροπαθείς αγρότες της
Θεσσαλίας. Το ρεύµα αποτελεί στοιχείο του υπέρογκου κόστους
παραγωγής και εκτροφής ζώων και αφορά στο σύνολο του αγρο-
τοκτηνοτροφικού κόσµου ο οποίος αντιµετωπίζει πρόβληµα επι-
βίωσης. 

Σε αυτό το πλαίσιο, εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
έχουµε προτείνει ένα σύνολο µέτρων που θα ανακουφίζουν βρα-
χυµεσοπρόθεσµα τους αγρότες και κτηνοτρόφους, όπως τη θε-
σµοθέτηση µη καταβολής του ειδικού φόρου κατανάλωσης του
αγροτικού πετρελαίου, τη µείωση της τιµής του ηλεκτρικού ρεύ-
µατος µέσω της επιβολής πλαφόν, την ενίσχυση για την αγορά
λιπασµάτων και ζωοτροφών, τη µείωση του ΦΠΑ στα αγροεφό-
δια, τη χρηµατοδότηση αγροτών κτηνοτρόφων µε τη χορήγηση
µικροπιστώσεων. Αυτά τα άµεσα µέτρα εφαρµογής και επιπλέον,
η κανονικοποίηση της καταβολής των ενισχύσεων από τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, η ρύθµιση των αγροτικών κτηνοτροφικών δανείων και η
ολοκλήρωση των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης όπως και η
αντιµετώπιση ελληνοποιήσεων και νοθείας αλλά και άλλες πα-
ρεµβάσεις µέσω του ανασχεδιασµού του Εθνικού Στρατηγικού
Σχεδίου στο πλαίσιο της ΚΑΠ και ο αναπροσανατολισµός των πο-
λιτικών του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας αλλά και η
ανακατεύθυνση των σχετικών πόρων για την ανάπτυξη δηµοσίων
αγροτικών υποδοµών….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: …πρέπει να ενταχθούν σε ένα στρα-
τηγικό σχέδιο ανασυγκρότησης της υπαίθρου που βρίσκεται στο
περιθώριο της όποιας ανάπτυξης. 

Οι δήθεν ανοιχτές πόρτες των Υπουργών -επειδή το ακούµε
τελευταία- και του Πρωθυπουργού, αν δεν συνοδεύονται από
ανοιχτά αυτιά, αν δεν συνοδεύονται από αποδοχή των δίκαιων
αιτηµάτων, όπως συµβαίνει από την έναρξη της θητείας της
Νέας Δηµοκρατίας, είναι κενά λόγια. 

Νοµίζω ότι οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι δεν θα πέσουν στην
παγίδα της Νέας Δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παπαηλιού.  

Παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος οµιλίας. Δεν γίνεται να
φτάνουν τα δέκα λεπτά. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Παναγιώτα Γρηγοράκου, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ και µετά θα ακολουθήσει ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας,
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 

Παρακαλώ, κυρία Γρηγοράκου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Σήµερα το πρωί στη Λάγια του Δήµου Ανατολικής Μάνης, τε-

λέστηκε επιµνηµόσυνη δέηση για τον Αξιωµατικό του Πολεµικού
Ναυτικού Παναγιώτη Βλαχάκο, ο οποίος έπεσε την ώρα του κα-
θήκοντος στα Ίµια. Ο ηρωισµός του είναι πάντοτε χαραγµένος
στη µνήµη µας και αποτελεί παράδειγµα για τις νεότερες γενιές. 

Σήµερα, λοιπόν, δεν κατάφερα να είµαι στη Μάνη, διότι εδώ
στο ελληνικό Κοινοβούλιο συζητιέται ένα νοµοσχέδιο το οποίο
αφορά την οπαδική βία η οποία αφορά σε πάρα πολύ µεγάλο
βαθµό την ελληνική κοινωνία. Όταν θέλουµε να πούµε σε κά-
ποιον ή κάποια ότι µιλάει µε τρόπο προσβλητικό, ότι έχει συµπε-
ριφορά ανάγωγη, ότι πολλές φορές ίσως είναι και επικίνδυνος
και έχει ανάρµοστη συµπεριφορά του λέµε ότι εδώ δεν είναι γή-
πεδο. Ακριβώς, λοιπόν, αυτή η φράση συµπυκνώνει το φορτίο
των εµπειριών µας, καταγράφει και σηµατοδοτεί τα βιώµατα της
κοινωνίας µας. Αυτή µάλιστα η φράση µιλάει για το φαινόµενο
της βίας και της παραβατικότητας στα γήπεδα, µαρτυρώντας
πως ούτε κάτι καινούργιο είναι ούτε όµως και κάτι άγνωστο. Κάθε
άλλο µάλιστα. 

Ήταν, όµως, οι άδικες δολοφονίες τριών νεαρών συνανθρώ-
πων µας -του Άλκη Καµπανού, του Μιχάλη Κατσουρή και του
Γιώργου Λυκερίδη- που φαίνεται να κινητοποίησαν την Κυβέρ-
νηση. Βέβαια, είναι σαφές πως αυτή η αφετηρία της κινητοποί-
ησης είναι λάθος. Είναι ακριβώς αυτό που µας φέρνει σήµερα
εδώ να ξανασυζητούµε για µέτρα που ήδη έχουν θεσµοθετηθεί,
ωστόσο, όµως, ουδέποτε έχουν εφαρµοστεί στην πράξη.

Ο Υπουργός, κατά τη διάρκεια της Επιτροπής Μορφωτικών
Υποθέσεων, υποστήριξε πως πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το
οποίο έρχεται ως επείγον για να καλύψει τις ρωγµές, τις παρα-
λείψεις, να κλείσει τις χαραµάδες και ουσιαστικά να άρει όλα
εκείνα τα εµπόδια τα οποία έχουµε συναντήσει κατά την εφαρ-
µογή των όσων έχουν κατά καιρούς θεσµοθετηθεί. Καµµία αν-
τίρρηση. Ωστόσο, αυτό το οποίο πρέπει να ξέρουµε είναι ότι
τελικά δεν πρόκειται για µία καινοτοµία, ούτε για κάποια µεταρ-
ρύθµιση. 

Η κριτική µας στο νοµοσχέδιο αυτό ξεκινάει από το επείγον
και την απουσία διαβούλευσης πάνω σε ένα θέµα που όλοι συµ-
φωνούµε πως χρήζει διακοµµατικής συνεννόησης και συναίνε-
σης. Διότι, για να αντιµετωπιστεί η οπαδική βία, αφετηρία και
βάση οποιασδήποτε νοµοθετικής προσπάθειας αποτελεί η πολι-
τική βούληση καθώς και η αναγνώριση και ανάλυση αυτού του
φαινοµένου σε βάθος. Είναι ένα φαινόµενο που όλοι γνωρίζουµε
ότι δεν αφορά µόνο την Ελλάδα αλλά αφορά και πάρα πολλές
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αποτελεί και σοβαρή παθογέ-
νεια της κοινωνικής πραγµατικότητας καθώς συνδέεται µε τη νε-
ανική παραβατικότητα και εποµένως µε την οικογένεια, το
σχολείο και, βέβαια, µε τα αδιέξοδα και κυρίως τις προκλήσεις
που διαµορφώνονται για τους νέους σε κάθε εποχή. 

Η κουλτούρα της βίας στην εποχή µας έχει άλλα χαρακτηρι-
στικά. Πρόκειται για µια κουλτούρα η οποία καθηµερινά διαµορ-
φώνεται και ενισχύεται άλλοτε µέσα από στίχους τραγουδιών
που συγκινούν τους νέους, άλλοτε µέσα από βίντεο βίαια τα
οποία παρακολουθούν οι νέοι µέσω των σόσιαλ µίντια και άλλοτε
µε τη σιωπηλή αποδοχή κακοποίησης και του µπούλινγκ στον πιο
αδύναµο ή τον λιγότερο ικανό στο σχολείο. Οι ψυχολόγοι παρα-
τηρούν πως στο δίπολο απογοήτευση-επιθετικότητα, στην ουσία
η επιθετικότητα είναι αποτέλεσµα της απογοήτευσης για την
αποτυχία των προσπαθειών ή την παρεµπόδιση των στόχων κά-
ποιου ατόµου. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το νοµοσχέδιο κινείται στη
σωστή κατεύθυνση, αλλά η θέση του ΠΑΣΟΚ είναι πως δεν αντι-
µετωπίζει το πρόβληµα της αθλητικής βίας συνολικά. Παρατη-
ρούµε στην ουσία ότι συνεχίζετε να κινείστε µέσα στις
απλουστευτικές και σχηµατικές λογικές της µηδενικής ανοχής
και των σκληρών µέτρων. Διότι, για τρίτη φορά µέσα σε ένα έτος
εξαγγέλλετε µέτρα κατά της οπαδικής βίας χωρίς επί της ουσίας
να φέρνετε τίποτα καινούργιο.

Περιορίζεστε και εδώ, όπως και σε πάρα πολλά άλλα νοµοσχέ-
δια, σε επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα που πολύ φοβάµαι πως
δεν θα µπορέσουν να αποτρέψουν ένα επόµενο χτύπηµα κά-
ποιων χούλιγκανς που θα ξεφύγουν και πάλι από τα βλέµµατα
των καµερών. Διότι, ξέρετε πως όσο εξελίσσεται η τεχνολογία
και όπως αντίστοιχα εξελίσσονται και τα συστήµατα ασφαλείας,
άλλο τόσο εξελίσσονται και οι µέθοδοι των χούλιγκαν όταν θέ-
λουν να προκαλέσουν διάφορες παράνοµες συµπεριφορές. Απο-
φεύγετε, δηλαδή, στην ουσία και τα ουσιαστικά µέτρα πρόληψης
της οπαδικής βίας και τα αποτελέσµατα είναι άλλωστε γνωστά.
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Με την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου του άρθρου 1 του
νοµοσχεδίου αφ’ ενός τιµωρήθηκαν οριζόντια όλοι οι φίλαθλοι
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για εκείνους που έχουν συνδέσει την
ύπαρξή τους µε το γήπεδο και τον αθλητισµό, αφ’ ετέρου µετα-
τρέψατε τελείως αδόκιµα µία ποινή που αφορούσε τις οµάδες
σε µέτρα αντιµετώπισης της βίας. Και κλείσατε, λοιπόν, τα γή-
πεδα για να ετοιµαστούν για το συγκεκριµένο νοµοθετικό πλαί-
σιο. Και τα ανοίγετε τα γήπεδα. Ωστόσο δεν είµαστε έτοιµοι.
Άρα, λοιπόν, τι µπορεί να υποθέσει ο ελληνικός λαός; Μήπως τε-
λικά πρόκειται για ακόµα µία επικοινωνιακή φιέστα όπως αυτές
στις οποίες µας έχετε συνηθίσει στην Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας;

Στο συζητούµενο νοµοσχέδιο για άλλη µια φορά τοποθετείτε
και περιορίζετε την οπαδική βία µέσα στους αθλητικούς χώρους,
παρ’ ότι η πραγµατικότητα διαψεύδει µε εκκωφαντικό τρόπο
αυτή σας την προσέγγιση. Αποφεύγετε και πάλι να µιλήσετε για
την οργανωµένη οπαδική βία η οποία εµφανίζεται ως εγκληµα-
τική οργάνωση εκτός των γηπέδων µε παράλληλες εγκληµατικές
δραστηριότητες. Καµµία διάταξη του υπό συζήτηση νοµοσχε-
δίου δεν βλέπει αυτή την παράµετρο. Προτεραιότητα λέτε πως
είναι τα ασφαλή γήπεδα για τον κάθε φίλαθλο και τον κάθε οικο-
γενειάρχη. Το θέµα είναι, όµως, ότι ο αγώνας δεν ξεκινάει και
δεν τελειώνει µέσα στο γήπεδο. Πρέπει ένας οικογενειάρχης,
ένας φίλαθλος να πάει ασφαλώς στο γήπεδο, να δει τον αγώνα
αλλά να γυρίσει µε εξίσου ασφάλεια στο σπίτι του. Αυτό, πραγ-
µατικά, πρέπει να είναι το διακύβευµα κάθε νοµοσχεδίου, η
ασφάλεια του πολίτη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Με το συζητούµενο νοµοσχέδιο δηµιουργείται ένα πλαίσιο
δρακόντειων µέτρων που εδώ είµαστε να δούµε τελικά τι θα γίνει
µε την εφαρµογή τους. Παρ’ όλα αυτά, όµως, γνωρίζουµε και
συµφωνούµε όλοι πως, δυστυχώς, το πρόβληµα της αθλητικής
βίας θα παραµείνει. Και θα παραµείνει γιατί πρόκειται για ένα
πρόβληµα πολυεπίπεδο που ούτε αρχίζει ούτε τελειώνει µέσα
στα γήπεδα, που ούτε µπορεί να αντιµετωπιστεί όταν προσπα-
θούµε συνεχώς να κάνουµε την καταστολή. Τι γίνεται µε το κοµ-
µάτι της πρόληψης; Μιλάµε για την πρόληψη, για προληπτικά
µέτρα τα οποία, πραγµατικά,θα µπορέσουν να βοηθήσουν στην
αποφυγή τέτοιων φαινοµένων. Απαιτείται επένδυση στην παιδεία,
στην εκπαίδευση, γιατί πρέπει να µιλήσουµε για παρεµβάσεις σε
όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης µε προβολή θετικών προτύ-
πων αλλά και την ενεργοποίηση αναγνωρισµένων αθλητών, διότι
µόνο µε ουσιαστικές και συνεχείς παρεµβάσεις στην κρίσιµη και
ευαίσθητη ηλικία θα διαµορφωθούν διά βίου στάσεις και συµπε-
ριφορές υψηλής κοινωνικής, παιδαγωγικής και αθλητικής ευθύ-
νης. 

Όλοι συµφωνούµε πως η βία στον αθλητισµό είναι πάνω και
πέρα από τα κόµµατα. Γι’ αυτό και το ΠΑΣΟΚ θα ψηφίσει υπέρ
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Ωστόσο, αυτό το οποίο περι-
µένουµε είναι η πραγµατική πρωτοβουλία της ελληνικής Κυβέρ-
νησης για συζήτηση, για διαβούλευση πάνω σε αυτό το µείζον
ζήτηµα για την ελληνική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Γρηγοράκου.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας, Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κρίµα που δεν πρόλαβα τον κ. Τριαντόπουλο!
Θα έρθω σε σας, κύριε Βρούτση, σε πολύ λίγο. Θα ξεκινήσω

µε κάτι άλλο και θα έρθω αµέσως στο νοµοσχέδιο για να δούµε
και τη σηµασία της πολιτικής, της προσφοράς των πολιτικών, των
κοµµάτων, των παρατάξεων.

Διαβάζω τις σηµερινές δηλώσεις του κ. Τριαντόπουλου που
αφορούν στις καταστροφές που υπέστησαν οι αγρότες, οι κτη-
νοτρόφοι, οι αλιείς ιδίως στις περιοχές που επλήγησαν από τη
θεοµηνία στη Λάρισα και λέει ότι σε επτά µε δέκα µέρες από τη
µέρα που θα κάνουν αίτηση θα λάβουν έως 10.000 ευρώ.

Θα σας πω το εξής: Ένας Ευρωβουλευτής της Ελληνικής
Λύσης, ο Μανώλης Φράγκος, ένα κόµµα του 4,5%, να δείτε τι
µπορεί να προσφέρει στην πατρίδα για πολλοστή φορά. 

Κύριε Βρούτση, εάν εµείς µπορούµε να προσφέρουµε αυτό
που θα σας πω τώρα –γιατί έχω την απάντηση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής σε ερώτηµα του Ευρωβουλευτή µας- µε το 4,5%, φαν-
ταστείτε τι θα προσφέραµε αν είχαµε 41%. Είναι κάτι που δεν κά-
νετε εσείς ως παράταξη. Τι ρωτήσαµε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
µε αφορµή τις ζηµιές; Γι’ αυτό ήθελα να προλάβω τον κ. Τριαν-
τόπουλο. Επειδή οι καταστροφές είναι ανυπολόγιστες –δείτε τι
ενδιαφέρον έχει- και επειδή οι αγρότες πρέπει να παραµείνουν
στη γη εκεί και για να γίνει αυτό πρέπει να δοθεί κάποιο πλεονέ-
κτηµα στην παραγωγή, αλλιώς δεν πρόκειται να µείνουν αυτοί οι
άνθρωποι εκεί, τι τους είπαµε εµείς; Μιλάµε για εκµηδένιση
φόρου που αποτελεί ένα πάρα-πάρα πολύ σηµαντικό πλεονέ-
κτηµα για να ξεκινήσουν άµεσα την οικονοµική τους δραστηριό-
τητα. 

Για τα νησιά του Αιγαίου µε λαθροµετανάστες αποδόθηκε η
έκπτωση φόρου. Εκεί δεν το κάνουµε που είναι οι πληγείσες πε-
ριοχές που υποφέρουν οι αγρότες µας. Άδικο; Τελείως. Ρατσι-
στικό έναντι των Ελλήνων; Εντελώς. 

Και τι απαντά η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στον Μανώλη Φράγκο;
Δύο προγράµµατα έχουν συζητηθεί µε την επιτροπή για ενί-
σχυση της Θεσσαλίας και λέει ότι η επιτροπή ενηµερώνει ότι
λόγω της καταστροφής µπορούν να δοθούν 200.000 ευρώ ανά
δικαιούχο. Ανά δικαιούχο! Αυτές οι χορηγίες µπορούν να δοθούν
µέσα από τη φοροαπαλλαγή που προτείναµε εµείς ως Ελληνική
Λύση µέσω του Ευρωβουλευτή µας, του Μανώλη Φράγκου, ώστε
να µην υπάρχει άµεση βοήθεια από την Κυβέρνηση, δηλαδή η
πελατειακή εµπλοκή του κράτους «σου δίνω πέντε, σου δίνω
δέκα, σε κρατάω λάφυρο να µε ψηφίσεις στις επόµενες εκλογές»
και πάει λέγοντας.

Αυτή είναι η απάντηση της Κοµισιόν. Παρακαλώ τις εναποµεί-
νασες και τους εναποµείναντες Βουλευτές στην Αίθουσα αυτή
που εκπροσωπεί τα κόµµατά σας να τα δουν. Θα τα καταθέ-
σουµε εµείς σήµερα, εγώ τώρα αυτή τη στιγµή, στα Πρακτικά
της Βουλής. Είναι η ερώτηση του Μανώλη Φράγκου, του Ευρω-
βουλευτή µας, και η απάντηση της Κοµισιόν. Έως 200.000 ευρώ
ανά δικαιούχο! Και δίνετε διχίλιαρα και τριχίλιαρα αυτή τη στιγµή
στους Έλληνες αγρότες. Είναι µία τεράστια αποκάλυψη η οποία
έγινε πριν από λίγη ώρα. 

Σας τα καταθέτω για τα Πρακτικά τώρα και παρακαλώ να δια-
νεµηθούν στους συναδέλφους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Ελληνική Λύση µε τον έναν Ευρωβουλευτή, µε το 4,5%! Αυτή
είναι η προσφορά στην πατρίδα! Αυτό είναι το νόηµα µιας παρά-
ταξης να υπάρχει και να προσφέρει. Δεν έχει νόηµα να ερχόµα-
στε εδώ και να διαβάζουµε ένα κείµενο των επιστηµονικών
συνεργατών και να φεύγουµε. Αυτό θα πει πολιτική και προ-
σφέρω στην πατρίδα. Αυτό προσφέρει η Ελληνική Λύση και γι’
αυτό ο κόσµος την αγκαλιάζει!

Κύριε Βρούτση, πάµε τώρα στα δικά σας. Υπήρχε µια ταινία
παλιά, η «Ηµέρα της Μαρµότας». Είναι ένας τύπος ο οποίος είναι
εγκλωβισµένος και ζει κάθε µέρα την ίδια µέρα µέχρι που τρε-
λαίνεται. Κάθε µέρα, ο τύπος ξυπνάει –µετεωρολόγος ήταν- και
ζει την ίδια µέρα. Βγαίνει από το σπίτι του, βλέπει το ίδιο αυτοκί-
νητο να περνάει, το ίδιο σκυλάκι να γαβγίζει, το ίδιο ποδήλατο.
Η «Ηµέρα της Μαρµότας», τρέλα κανονική. Τρελάθηκε ο άνθρω-
πος!

Αυτό ζούµε εµείς εδώ µέσα. Βλέπω πρόσωπα γνωστά εκεί
πίσω που ήταν του Υπουργείου σας, πριν αναλάβετε εσείς, δη-
λαδή το 2019, το 2020, το 2021. Στις επιτροπές τα λέγαµε, εδώ
τα λέγαµε. Νοµοσχέδια ήρθαν, νέες διατάξεις ήρθαν, Αυγενά-
κης, νόµος, κάµερες.

Βρήκα ένα δηµοσίευµα, κύριε Υπουργέ –σας το έχω ξαναπεί-
το 2003 επί ΠΑΣΟΚ που λέει «Μπαίνουν κάµερες στα γήπεδα». 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Το 2005 ήταν.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το 2005 ήταν; Το 2005. Δεν σας τιµά
ως άνθρωπο που έχει διοικήσει τη χώρα αυτή. Έχουµε 2024! Εί-
κοσι χρόνια τώρα και σήµερα νοµοθετούµε να µπουν κάµερες
στα γήπεδα! Καταλαβαίνετε τώρα για τι µιλάµε; Απίστευτα πράγ-
µατα! Είκοσι χρόνια να µπουν κάµερες! Το συζητάµε ακόµα να
µπουν κάµερες! Και τι κάνουµε σήµερα εδώ; Νοµοθετούµε για
να λύσουµε προβλήµατα τα οποία θα έλυνε το προηγούµενο νο-
µοσχέδιο που νοµοθετήσατε ως Υπουργείο όχι εσείς αλλά ο προ-
κάτοχός σας ο οποίος πήρε ένα άλλο νοµοσχέδιο το οποίο θα
έλυνε τα προβλήµατα τα οποία δεν λύθηκαν ποτέ!

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και µιλάµε για επεισόδια. Μάλιστα. Κλείσαµε τα γήπεδα. Τα
επεισόδια έγιναν εκτός γηπέδου! Δεν έγιναν τα επεισόδια µέσα
σε γήπεδο! Όλα εκτός έγιναν! Όλα εκτός! 

Και ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ; Το πρό-
βληµα είναι πως για όλα όσα έχουν γίνει εκτός γηπέδων, όπου
χάθηκαν ζωές, δεν βρήκαµε τους δράστες. Μας ξέφυγαν! Κλεί-
σαµε τα γήπεδα κι ερχόµαστε ως σερίφηδες τώρα και λέµε ότι
θα λύσουµε το πρόβληµα. Κρατήστε µικρό καλάθι θα εκτεθείτε
πολιτικά. Μη νοµίζετε ότι θα λύσετε το πρόβληµα. Δεν θα το λύ-
σετε. Δεν έχω µαντικές ικανότητες. Εµπειρία λέγεται αυτό. Δεν
θα το λύσετε, και όχι γιατί δεν θέλετε. Άντε, εµείς είµαστε καλο-
προαίρετοι. Δεν λέµε ότι δεν θέλετε. Θέλετε αλλά δεν µπορείτε.
Δεν µπορείτε. Δεν µπορείτε γιατί τα αφεντικά των οµάδων έχουν
κανάλια. Τα αφεντικά των οµάδων είναι πλοιοκτήτες, κάνουν το
εµπόριο πετρελαίου, είναι µεγάλα οικονοµικά κεφάλαια της
χώρας, έχουν µεγάλους µιντιακούς οµίλους, έχουν και οµάδες
για να έχουν δύναµη. Δεν µπορείτε. Και να θέλετε, δεν µπορείτε!
Τι δεν καταλαβαίνετε; Τίποτα δεν θα κάνετε. Απολύτως τίποτα! 

Τον Αύγουστο –ξαναλέω- δολοφονήθηκε ένας νέος άνθρωπος
στη Νέα Φιλαδέλφεια. Πιάστηκαν οι δράστες; Όλοι οι Κροάτες
βγήκαν έξω. Αφέθηκαν ελεύθεροι. Όλοι οι Κροάτες αφέθηκαν
ελεύθεροι! Ακόµα ψάχνουν! Σε κατοικηµένη περιοχή µε δεκάδες
κάµερες δεν βρήκαµε ποιος έκανε το έγκληµα! Αστυνοµικός, φά-
κελοι, πήγατε εκεί στον Άρειο Πάγο παραδώσατε υπόπτους. Πού
είναι; Πιάσατε κάποιον και τον πιτσιρικά τον δολοφόνο του αστυ-
νοµικού; Τίποτα! Έχουν καταγραφεί τόσα και τόσα –οπαδικές
συµπλοκές στους δρόµους, επιθέσεις σε διαιτητές, σε ανθρώ-
πους του ποδοσφαίρου, επιθέσεις σε δηµοσιογράφους- και ποτέ
δεν βρίσκεται ο δράστης για να πληρώσει! Ποτέ! Και αυτό είναι
το πρόβληµα!

Δεν έχουµε έλλειψη νόµων, κύριε Υπουργέ, µια χαρά είναι οι
νόµοι που έχουµε. Εάν εφαρµόζονταν οι νόµοι και υπήρχε µία
πολιτεία η οποία θα έκλεινε µέσα αυτά τα καθάρµατα δεν θα
άνοιγε ρουθούνι! Όταν, λοιπόν, ξέρει κάποιος που θα πετάξει το
µπουκάλι ότι δεν θα ξαναπάει στο γήπεδο και θα µπει στη φυ-
λακή δεν θα το ξανακάνει. Έχει περάσει ενάµισης µήνας από την
τραγωδία στου Ρέντη, έχουν κλείσει τα γήπεδα περίπου ενάµιση
µήνα. Τι έχει γίνει; Πείτε µας λίγο τι θα αλλάξει. Θα βάλετε κάµε-
ρες; Δεν βάλατε στη Λιβαδειά ή στο γήπεδο της Λαµίας. Πού θα
τις βάλετε τις κάµερες; Δεν υπάρχουν ούτε σκέπαστρα δεν
υπάρχει τίποτε, πού θα τις βάλετε; Με κολόνες; Να το θυµηθείτε
πως θα οδηγηθείτε σε απόλυτο φιάσκο.

Σας άκουσα επίσης να λέτε ότι όλη η Ευρώπη έχει ονοµαστικό
εισιτήριο. Καµµία χώρα δεν έχει αυτή την ταυτοποίηση που πάτε
να κάνετε εσείς. Τι έχουν; Ας πούµε πως θέλω να πάω εγώ να δω
ένα µατς στο Μάντσεστερ. Πολύ ωραία. Θα µπω ηλεκτρονικά,
θα βάλω το εισιτήριό µου το οποίο θα λέει επάνω Χήτας Κων-
σταντίνος και έτσι θα µπω µέσα στο γήπεδο. Δεν µου κάνει ταυ-
τοποίηση. Δεν τους νοιάζει και ξέρετε γιατί; Γιατί εάν εγώ που
µπήκα στο Ντόρτµουντ για να δω τον αγώνα Ντόρτµουντ - Χό-
φενχάϊµ ή οπουδήποτε αλλού θα πάρω και θα πετάξω το µπου-
καλάκι της µπύρας που πίνω εκείνη την ώρα, σε τριάντα
δευτερόλεπτα θα έχουν έρθει και θα µε έχουν πάρει «τσιµπητό».
Σε τριάντα δευτερόλεπτα! Είτε λέγοµαι Χήτας είτε λέγοµαι Πα-
νίκας δεν τους νοιάζει. Με έχουν πιάσει και δεν ξαναµπαίνω στο
γήπεδο. 

Εδώ όµως τι γίνεται; Ορδές βαρβάρων, κροτίδες, φωτοβολί-
δες, βεγγαλικά, έχουν απ’ όλα και δεν γίνεται τίποτα. Και που έχει
κάµερες; Το Καραϊσκάκη δεν έχει κάµερες που πέταξαν κάτι σε

έναν παίκτη του Παναθηναϊκού; Και επειδή έχει κάµερες; Γιατί
δεν τον «τσίµπησαν» αυτόν τον φίλαθλο; Έχει κάµερες, ορίστε,
πιάστε τον! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δείξτε µία ευαισθησία δεν έχουµε οµιλητές και εµείς σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ.
Αυτή είναι η ουσία του πράγµατος. Γι’ αυτό έξω δεν έχουµε

τέτοια φαινόµενα και εδώ έχουµε. 
Να πω και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, κύριε Γενικέ Γραµµατέα.

Δεν ξέρω ποιος από τη νοµοθετική το έχει βάλει αυτό µέσα. Μι-
λάµε για τη ΔΕΑΒ που είναι ένας κρατικός οργανισµός, µια αρχή
ας πούµε ανεξάρτητη –ο Θεός να την κάνει ανεξάρτητη, γιατί η
Κυβέρνηση βάζει αυτούς που θέλει µέσα- και θα τιµωρεί η ΔΕΑΒ
το ποδόσφαιρο; Προβλέπεται, δηλαδή, ότι η Διαρκής Επιτροπή
Καταπολέµησης της Βίας – µια δήθεν Ανεξάρτητη Αρχή η οποία
ορίζεται από τον Υπουργό θα επιβάλει ποινές στις ΠΑΕ όποτε το
κρίνει αυτή. Κρίνει, δηλαδή, η ΔΕΑΒ ότι πετάχτηκε ένα µπουκάλι
–προσέξτε, γιατί έχει σηµασία αυτό- θα τιµωρεί η ΔΕΑΒ. Βάζετε,
δηλαδή, την ΔΕΑΒ, ανεξάρτητα από τα δικαιοδοτικά όργανα του
ποδοσφαίρου που είναι η αθλητική δικαιοσύνη και οι εν ενεργεία
δικαστές τους οποίους εµµέσως αµφισβητείτε και δεν εµπιστεύε-
στε. Το αυτοδιοίκητο του ποδοσφαίρου. Θα εκπέσει αυτό, δεν
πρόκειται να προχωρήσει σας το λέω. Εάν το είπατε και το συ-
ζητήσατε -θέλω µία δέσµευση από εσάς- µε την Super League
και την ΕΠΟ, µε τον κ. Λυσάνδρου και τον κ. Μπρατάκο. Εάν σας
είπαν ο κ, πείτε µου ότι είπαν ο κ. Εάν σας είπαν όχι, πείτε µου
ότι σας είπαν όχι. Δεν πρόκειται να εφαρµοσθεί αυτό. Θα έρθει
η FIFA θα µας επιβάλει ποινές, µπορεί να αποβάλει δικές µας
οµάδες, την Εθνική Οµάδα, µπορεί να βάλει πρόστιµα. Δεν µπο-
ρεί µια αρχή κρατική να τιµωρήσει και να παρέµβει στο αυτοδι-
οίκητο του ποδοσφαίρου. Τι δεν καταλαβαίνετε; Δεν γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Νοµοθετείτε, δηλαδή, κάτι το οποίο
δεν µπορεί να εφαρµοστεί. Το καταλαβαίνετε; Αυτό τώρα ή είναι
έλλειψη γνώσης ή σιγουριά για κάτι το οποίο δεν πρόκειται να
γίνει και να το ξέρετε πως δεν θα γίνει.

Κάντε κάτι ακόµη. Εφαρµόστε τους νόµους. Να συλλαµβάνετε
επιτόπου οποιονδήποτε ταραξία και κλείστε τον µέσα. Να δουν
ότι υπάρχει εφαρµογή του νόµου και να µην µπορούν να ξανα-
κάνουν τίποτε. Κατά τα άλλα, κύριε Υπουργέ, γεροί να είµαστε
τα χρόνια θα περνάνε και εδώ θα είµαστε και θα λέµε ότι ήρθε η
ώρα να πατάξουµε τη βία. Και θα µιλάµε και θα µιλάµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
Χήτα.

Καλείται στο Βήµα η κ. Θεανώ Φωτίου, Βουλευτής της Νέας
Αριστεράς.

Θα ακολουθήσει ο κ. Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης, η κ. Αικα-
τερίνη Παπακώστα και η κ. Σοφία Ασηµακοπούλου. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή καλείται σήµερα να ψη-

φίσει ένα ανεπαρκές, αντιεπιστηµονικό, αντικοινωνικό και ανα-
ποτελεσµατικό νοµοσχέδιο για την οπαδική βία ως συνέχεια µιας
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου την οποία φέρατε ενώ η
Βουλή ήταν ανοιχτή και νοµοθετούσε στις 4/11, για καθαρά επι-
κοινωνιακούς λόγους, και ενώ συζητιέται µια βδοµάδα τώρα
αυτό το νοµοσχέδιο στις επιτροπές και σήµερα εδώ και όλα τα
µέσα µαζικής επικοινωνίας τηρούν άκρα του τάφου σιγή. 

Πού είναι ο κ. Τσιάρας που µας λέει γιατί δεν µιλάει η Αντιπολί-
τευση για το νοµοσχέδιο και λέει άλλα πράγµατα να τον ρωτήσω
γιατί κανένα µέσο µαζικής ενηµέρωσης –εφηµερίδες, τηλεορά-
σεις- δεν λέει κουβέντα για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Δεν
αφορά κανέναν και καθόλου εάν ο νέος νόµος αποτρέπει την επέ-
λαση -όπως λέτε- ντόπιων και Κροατών φασιστών, µε θύµα τον φί-
λαθλο της ΑΕΚ Μιχάλη Κατσούρη ή στου Ρέντη µε θύµα τον
αστυνοµικό Γιώργο Λυγγερίδη για επεισόδια εκτός γηπέδου σε
αγώνα βόλεϊ γυναικών; Δεν αναρωτιέται κανένας έγκυρος δηµο-
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σιογράφος γιατί δεν απέφερε αποτελέσµατα ο νόµος του 2022
της Νέας Δηµοκρατίας, ο αυστηρότερος στην Ευρώπη, µε επα-
ναφορά του ιδιώνυµου για παραβιάσεις οπαδικής βίας; Αναρωτιέ-
ται κανένας έγκριτος δηµοσιογράφος τι έγινε; Με πλήθος
προληπτικών µέτρων που δεν εφαρµόστηκαν ποτέ, όπως παρου-
σία στο αστυνοµικό τµήµα την ηµέρα του αγώνα, απαγόρευση ει-
σόδου και τα λοιπά. Τα ξέρετε όλα. Γιατί αυτή η άκρα του τάφου
σιωπή αυτές τις µέρες, λοιπόν, από τα µέσα µαζικής επικοινωνίας;

Αλήθεια, για πέστε µου εσείς που τα ξέρετε, κύριε Υπουργέ,
σε ποιες ευρωπαϊκές χώρες οι ιδιοκτήτες των οµάδων είναι ταυ-
τόχρονα ιδιοκτήτες τηλεοπτικών σταθµών, εφηµερίδων, ηλεκτρο-
νικού Τύπου, στοιχηµατικών εταιριών, κατασκευαστικών εταιριών
και άλλων εταιρειών που συναλλάσσονται µε το δηµόσιο και τα
λοιπά; Μήπως γι’ αυτό η σιωπή; Και µήπως γι’ αυτό ποτέ δεν τόλ-
µησε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να αγγίξει το ίδιο το
σύστηµα του επαγγελµατικού αθλητισµού, να προχωρήσει σε δο-
µικές αλλαγές και διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις; Ποτέ η Νέα Δη-
µοκρατία δεν θέλησε να χαλάσει τις παγιωµένες ισορροπίες
συµφερόντων µέσα στον επαγγελµατικό αθλητισµό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κυρία Φωτίου…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεν θα µε κόβετε όποτε θέ-
λετε εσείς. Σεβασµό σε εµένα θα έχετε. Θα µε ακούσετε, κύριε
Υπουργέ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Με όλον τον σεβασµό, πέντε
χρόνια αυτά που λέτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, αν θέ-
λετε παίρνετε µετά τον λόγο.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αυτά που έχετε κληρονοµήσει από τον κ. Γε-
ωργιάδη να τα σταµατήσετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Θυµάστε τι έγινε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

αφήστε την οµιλήτρια να µιλήσει. Μη διακόπτετε.
Ορίστε, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Μερικά πράγµατα πονάνε. 
Ποτέ, λοιπόν, δεν υλοποιήθηκε µια ολιστική προσέγγιση µε χα-

ρακτηριστικά συµπερίληψης των νέων, των φιλάθλων, µε παιδα-
γωγικές λειτουργίες, µε συµµετοχικότητα. Ποτέ δεν ασχολήθηκε
σοβαρά µε τους επαγγελµατίες αθλητές, ποδοσφαιριστές ή άλ-
λους επαγγελµατίες των άλλων οµαδικών αθληµάτων. Τους
έχετε ή δεν τους έχετε απλήρωτους πολλούς από αυτούς; 

Εποµένως οι δύο πυλώνες που συνιστούν ακριβώς το θέµα
που συζητάµε, δηλαδή ο επαγγελµατίας αθλητής από τη µία και
ο φίλαθλος από την άλλη και η σχέση τους, για εσάς είναι κάτι
εντελώς ξένο. Δεν υπάρχει αυτή η σχέση. 

Φτάσαµε, λοιπόν, στο σηµείο ο αθλητισµός να διοικείται ου-
σιαστικά από την Αστυνοµία. Έτσι κι αλλιώς το ελληνικό κράτος
έχει εδώ και δεκαετίες µετατραπεί σε ουσιαστικό συνεταίρο των
αθλητικών ανώνυµων εταιρειών. Πόσες φορές δεν έχει πληρώσει
τα σπασµένα; Δεν εξαιρώ καµµία κυβέρνηση, ούτε και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Πόσες φορές οι ποδοσφαιριστές δεν έχουν µείνει απλή-
ρωτοι; Πόσες δικαστικές υποθέσεις εκκρεµούν ως προς αυτό;
Πόση ασυδοσία µπορεί πια να γίνει ανεκτή; 

Μας παρουσιάζονται σήµερα ως νέες αλλαγές, πρώτον η
λέσχη φιλάθλων, δεύτερον οι κάµερες στα γήπεδα, τρίτον τα
ηλεκτρονικά εισιτήρια που ήταν θεσµοθετηµένα εδώ και τα τρία
δεκαετίες τώρα; Οι κάµερες µάλιστα ήταν από την εποχή Ορφα-
νού. Όλοι θυµόµαστε το σκάνδαλο µε τη χρηµατοδότησή τους
από το κράτος τότε. Μήπως το ξεχάσαµε;

Την ίδια στιγµή, λοιπόν, που στην Ελλάδα συµβαίνουν αυτά,
στην υπόλοιπη Ευρώπη ασχολούνται µε τα εξής θέµατα: Πρώ-
τον, πώς θα επιβάλουν όρους ανταποδοτικότητας από τον επαγ-
γελµατικό αθλητισµό στον αθλητισµό βάσης στο πλαίσιο της
αλληλεγγύης. Δεύτερον, θεσπίζουν µέτρα για τη συµµετοχή των
φιλάθλων στη διακυβέρνηση των συλλόγων, ελέγχουν και παίρ-
νουν µέτρα για την τήρηση της ισοτιµίας ανάµεσα στον επαγγελ-
µατικό αθλητισµό των ανδρών αλλά και τον επαγγελµατικό
αθλητισµό των γυναικών, για την προστασία των ανήλικων αθλη-
τών, για την προστασία όσων επαγγελµατιών παικτών - παικτριών
εγκαταλείπουν το άθληµα, ιδιαίτερα σε νεαρή ηλικία, για την

προστασία των ανηλίκων παιδιών από την εξάρτηση στον αθλη-
τικό στοιχηµατισµό. Μήπως υπάρχει κάτι σε αυτό το νοµοσχέδιο
από αυτά και το έχω χάσει; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Λίγη ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Στην Ευρώπη αναπτύσσουν και βελτιώνουν τις αθλητικές υπο-

δοµές. Οι µεγάλες Λίγκες ενισχύουν οικονοµικά τις µικρότερες
κατηγορίες, ώστε να δώσουν κίνητρα στις λιγότερο εµπορικές
οµάδες, κυρίως όµως κατανοούν ότι η «οπαδική» λεγόµενη βία
είναι ένα πολυπαραγοντικό φαινόµενο και ότι τα συνεχώς αυστη-
ρότερα µέτρα αστυνόµευσης δεν έχουν κανένα αποτέλεσµα. 

Λέµε, λοιπόν, ότι εµείς µε τη λογική αυτή που ανέπτυξα, κατα-
ψηφίζουµε αυτό το σχέδιο νόµου. Όσον αφορά τις προτάσεις
της Νέας Αριστεράς και το τι πρέπει να γίνει, µίλησε ο εισηγητής
µας Χουσεϊν Ζεϊµπέκ.

Όσο για την τροπολογία, πρόκειται για τον περιβόητο καθορι-
σµό των βηµάτων µέχρι τις 22 Μαρτίου, όταν ο αρµόδιος Υπουρ-
γός Εργασίας θα κάνει την εισήγησή του στο Υπουργικό
Συµβούλιο. Είναι µια διαδικασία που καταγγέλλεται από τη ΓΣΕΕ,
απ’ όλους τους κοινωνικούς εταίρους που απεργούν στις 28 Φε-
βρουαρίου και ζητούν επαναφορά των συλλογικών συµβάσεων
και διαπραγµατεύσεων, υπογραφή των συλλογικών συµβάσεων
εργασίας παντού, άρση όλων των αντεργατικών και αντισυνδικα-
λιστικών νόµων που ψηφίσατε και εσείς, κύριε Βρούτση, και οι
επόµενοι από εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Φωτίου.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τελειώνω.
Η Κυβέρνηση, αντί να επαναλαµβάνει µια διαδικασία που θα

καταλήξει σε έναν κατώτατο µισθό της τάξης των 700 ευρώ για
να θριαµβολογεί ο κ. Μητσοτάκης, θα έπρεπε πρώτον, να επα-
ναφέρει τη διαδικασία στους κοινωνικούς εταίρους και δεύτερον,
να χρησιµοποιεί έναν αλγόριθµο που εκτός από τον πληθωρισµό
ως αποκλειστικό δείκτη -γιατί αυτό κάνει για την αύξηση του κα-
τώτατου-, θα έπρεπε να χρησιµοποιεί αυτό που κάνουν πολλά
κράτη στην Ευρώπη, έναν αλγόριθµο που λαµβάνει υπ’ όψιν του
τον πληθωρισµό, την ακρίβεια, την αγοραστική δύναµη των µι-
σθών, τα έξοδα στέγης. Τίποτα από όλα αυτά δεν συµβαίνει.
Εποµένως εµείς θα καταψηφίσουµε και αυτή την τροπολογία για
τον κατώτατο µισθό.

Να µην πω για τους αγρότες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Φωτίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Καλά, ό,τι θέλετε. Δεν πειράζει. Τα έχει πει

ο εισηγητής µας έτσι κι αλλιώς.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Eυχαριστούµε.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης, Βουλευ-

τής της Νέας Δηµοκρατίας.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσες φορές έχουµε ακούσει -

και µάλιστα σε βαθµό κοινοτοπίας- και έχουµε αισθανθεί ότι ο
αθλητισµός ενώνει, ότι ο αθλητισµός είναι µια γιορτή ζωής και
τόσα πολλά ακόµα!

Τους τελευταίους µήνες, όµως, έχουµε βρεθεί τελικά αντιµέ-
τωποι µε φαινόµενα αποκρουστικής, εγκληµατικής και φονικής
βίας µέσα και γύρω από τα γήπεδά µας. Τα θλιβερά συµβάντα
των τελευταίων µηνών και µόνο αρκούν για να αποδείξουν ότι η
παρακολούθηση ενός αθλητικού γεγονότος δυστυχώς έχει γίνει
ένα επικίνδυνο σπορ για όσους έρχονται ως φίλαθλοι στα γή-
πεδα για να χαρούν µια αθλητική συνάντηση, ειδικά στο ποδό-
σφαιρο. 

Η πικρή αυτή διαπίστωση φυσικά δεν είναι τωρινή. Μετράει
χρόνια και µετράει πολλές δεκαετίες στην πατρίδα µας. Τουλά-
χιστον από το 1999 η πολιτεία, οι κυβερνήσεις που πέρασαν
έχουν προσπαθήσει µε πολλούς τρόπους να αντιµετωπίσουν το
φαινόµενο της βίας στον χώρο του αθλητισµού.
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Θα συµφωνήσω µε τον κύριο Υπουργό, ο οποίος µιλώντας
στην αρµόδια επιτροπή αλλά και στην Ολοµέλεια για το παρόν
νοµοσχέδιο, αναγνώρισε σε όλες αυτές τις προσπάθειες, τις ει-
λικρινείς προθέσεις των προκατόχων του Υπουργών να βάλουν
τέλος σε αυτή την απαράδεκτη κατάσταση. Όπως πολύ σωστά
δήλωσε, η σηµερινή Κυβέρνηση δεν έρχεται να γκρεµίσει όσα
θετικά έχουν γίνει, αλλά έρχεται µε τρόπο µεθοδικό και συγκρο-
τηµένο να «χτίσει» πάνω σε αυτά, να βελτιώσει και να προσθέσει
στην προσπάθεια της πολιτείας µας να προστατέψει τους φιλά-
θλους, αλλά και τον ίδιο τον αθλητισµό. 

Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού είναι ακριβώς µια τέτοια προσπάθεια. Συγκεκριµένα
οι διατάξεις του αντλούν την εµπειρία όλων αυτών των ετών,
έχουν προκύψει από τη σύνθεση προτάσεων και απόψεων από
τους εµπλεκόµενους φορείς, συµπεριλαµβάνουν πολλές επιση-
µάνσεις που έγιναν µε δηµιουργική διάθεση από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, αξιοποιούν όλα τα εργαλεία που µας προσφέρει
η σύγχρονη τεχνολογία. 

Τα µέτρα που εισηγείται το Υπουργείο οργανώνονται σε τέσ-
σερις βασικές παρεµβάσεις. 

Πρώτον, µε την εισαγωγή ενός ολοκληρωµένου συστήµατος
καµερών µέσα στα γήπεδα, µε συνεχή έλεγχο από την Αστυνοµία
για τη σωστή και αποτελεσµατική λειτουργία του. Ο επιτυχής
προληπτικός έλεγχος από τα αρµόδια όργανα του συστήµατος
µε τις κάµερες πριν από κάθε αγώνα καθίσταται όρος απαράβα-
τος για τη διεξαγωγή του αγώνα µε θεατές. Σε κάθε άλλη περί-
πτωση και χωρίς καµµία εξαίρεση οι αγώνες θα διεξάγονται
κεκλεισµένων των θυρών. Η προστασία των θεατών είναι το µόνο
και το απόλυτο κριτήριο. Ακόµα και στην υποψία ότι αυτή δεν
µπορεί να διασφαλιστεί, τότε καθαρά προληπτικά η παρουσία
τους θα απαγορεύεται όχι για να τιµωρηθούν εκείνοι, αλλά όσοι
δεν φρόντισαν ενώ είχαν την ευθύνη. 

Δεύτερον, µε την υιοθέτηση ενός συστήµατος ταυτοπροσωπίας
στα εισιτήρια µε τη χρήση σύγχρονων και δοκιµασµένων πρακτι-
κών. Εδώ η πλούσια εµπειρία που έχουµε αποκτήσει ως κράτος
τα τελευταία πέντε χρόνια στις ψηφιακές εφαρµογές αξιοποιείται
πλήρως. Πλέον η ταυτοπροσωπία θα είναι προϋπόθεση για την εί-
σοδο στα γήπεδα και µάλιστα µε την ελάχιστη εµπλοκή φυσικών
προσώπων σε διαδικασίες ελέγχου. Η ταυτοποίηση των κατόχων
εισιτηρίων των ποδοσφαιρικών αγώνων της Super League θα γί-
νεται αυτόµατα και αδιάβλητα µέσω ειδικής εφαρµογής που θα
είναι εγκατεστηµένη στο κινητό του κατόχου του εισιτηρίου και σε
συνδυασµό µε το εθνικό µητρώο επικοινωνίας.

Τρίτον, µε τη δηµιουργία του ηλεκτρονικού συστήµατος e-
Kouros, για το οποίο δηλώνει υπερήφανος -και δικαιολογηµένα-
ο κύριος Υπουργός, προχωράµε σε µια άλλη διάσταση στον
χώρο του αθλητισµού. Μέσα από τις καταγραφές αυτού του συ-
στήµατος η πολιτεία αποκτά ένα υπερπολύτιµο εργαλείο. Με
αυτό το σύστηµα θα έχουµε µια µετρήσιµη καταγραφή της αθλη-
τικής δραστηριότητας σε όλη την επικράτεια, σε κάθε περιφέ-
ρεια, σε κάθε περιφερειακή ενότητα, κάτι που ποτέ στο
παρελθόν δεν έχει συµβεί. Αυτό θα µας επιτρέψει την καθολική
ψηφιοποίηση του αθλητισµού, τη χαρτογράφηση των αθλητικών
φορέων όλων των βαθµίδων και εγκαταστάσεων και την παρα-
κολούθηση της συµµόρφωσής τους µε όλες τις απαιτήσεις αδει-
οδότησης, λειτουργίας, προστασίας και ασφάλειας. 

Τέταρτον, µε την αναβάθµιση της διαρκούς επιτροπής αντιµε-
τώπισης της βίας µε τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου αυτή καθί-
σταται ευέλικτη λειτουργική και κυρίως αρµόδια και υπεύθυνη
για την παρακολούθηση παραβατικών συµπεριφορών αλλά και
για την άµεση επιβολή των διοικητικών προστίµων τα οποία αυ-
στηροποιούνται σε πολύ σηµαντικό βαθµό. 

Υπάρχει όµως και µία ακόµα ρύθµιση που δείχνει την αποφα-
σιστικότητα της Κυβέρνησης και θα ήθελα να την ξεχωρίσω. Η
αναδιοργάνωση που επιφέρει το σχέδιο νόµου στις λέσχες φιλά-
θλων. Δεν τις καταργούµε κάτι το οποίο περισσότερο θύµιζε µία
σπασµωδική κίνηση αλλά τις ρυθµίζουµε εξαντλητικά. Πλέον θα
υπάρχει µόνο µία οµάδα και θα είναι απολύτως συνδεδεµένη µε
την αντίστοιχη ΠΑΕ. Δηµιουργούµε, δηλαδή, µία σχέση απόλυτης
συνυπευθυνότητας µεταξύ ΠΑΕ και λέσχης ώστε οι πράξεις της
τελευταίας να έχουν αυτόµατες επιπτώσεις στην οµάδα χωρίς να

µπορεί κανείς να κρυφτεί πίσω από δικαιολογίες. Και µόνο µε την
εισαγωγή του µέτρου δείχνουµε σε όλους ότι η πολιτεία δεν
αστειεύεται και ότι δεν υπάρχουν ορφανές ευθύνες για τη βία στα
γήπεδα. Κάθε πράξη θα έχει πλέον και συνέπειες. Και οι συνέ-
πειες σε κάθε επίπεδο θα είναι αυστηρές. Κανείς δεν θα µπορεί
εφεξής να νίπτει τας χείρας του όταν θρηνούµε θύµατα εγκληµα-
τικής βίας. Λογοδοσία και ανάληψη ευθύνης. Αυτή θα είναι η νέα
πραγµατικότητα για όλους τους εµπλεκόµενους. Οι εποχές του
«δεν ξέρω, δεν άκουσα, δεν φταίω» τελειώνουν εδώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι σίγουρος ότι έχουµε
µπροστά µας ένα πλαίσιο ρυθµίσεων που µπορεί να κάνει τη δια-
φορά στο ζήτηµα της αντιµετώπισης της βίας στα γήπεδα. Και
είµαι σίγουρος, επίσης, ότι η µεγαλύτερη δυνατή στήριξη των
ρυθµίσεων αυτών από τη Βουλή θα δώσει ένα ακόµα πιο ισχυρό
µήνυµα για την αποφασιστικότητα της πολιτείας µας να θέσει
ένα τέρµα στην εγκληµατική βία στα γήπεδα. Ως νέος άνθρωπος
µε προσωπική εµπλοκή στον αθλητισµό από τα µικρά µου χρόνια
θέλω να δω επιτέλους αυτή την αλλαγή να γίνεται πράξη. Σί-
γουρα οι νόµοι και οι διατάξεις από µόνες τους, όση αρτιότητα
και αν διαθέτουν δεν µπορούν να σταµατήσουν διά µαγείας τη
βία στα γήπεδα. Μπορούµε, όµως, σήµερα να κάνουµε ένα απο-
φασιστικό βήµα. Το οφείλουµε στις οικογένειες των αδικοχαµέ-
νων θυµάτων, στη µνήµη τους, αλλά και σε όλους όσοι αγαπούν
τον αθλητισµό και ειδικά το ποδόσφαιρο και δικαιούνται να το
απολαµβάνουν χωρίς φόβο και µακριά από κινδύνους και απει-
λές. Ας κάνουµε, λοιπόν, αυτό το βήµα υπερασπίζοντας σήµερα
ή αύριο το πρωί αυτό το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μαρκογιαννάκη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Αικατερίνη Παπακώστα, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε

Πρόεδρε, σήµερα είναι πράγµατι ηµέρα τιµής και µνήµης των
ηρώων µας, του αντιναυάρχου Βλαχάκου, του υποπλοιάρχου Κα-
ραθανάση και του αρχικελευστή Γιαλοψού, καθώς υπερασπιζό-
µενοι την πατρίδα µας εν ώρα καθήκοντος µε αυταπάρνηση
έχασαν τη ζωή τους θυµίζοντας σε όλους εµάς ότι τίποτε από
ό,τι απολαµβάνουµε σήµερα µε τόση ευκολία, µε ύψιστο αγαθό
την ελευθερία, δεν κερδίζεται και δεν αποκτάται δίχως θυσία. 

Θα ήθελα, επίσης, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου να εκφράσω
την ικανοποίησή µου τόσο προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας τον κ. Σκυλακάκη όσο και προς τον Υπουργό, κ. Βρού-
τση που συµπεριέλαβε την σχετική τροπολογία σχετικά µε τη
ρύθµιση των οφειλών των πληγέντων της Θεσσαλίας καθώς ως
προερχόµενη από έναν νοµό που ακόµη µετρά τις πληγές του
από την κακοκαιρία «Daniel», αυτή τη σφοδρή κακοκαιρία, τον
Νοµό Τρικάλων, νοιώθουµε ότι τέτοιου είδους, εν πάση περιπτώ-
σει, ρυθµίσεις και πρωτοβουλίες, ανακουφίζουν πραγµατικά τους
πληγέντες συµπολίτες µας. 

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο, παρακολουθώντας τη συζήτηση
στην αρµόδια επιτροπή όλες αυτές τις µέρες αναρωτήθηκα αν
πραγµατικά έχει καταστεί σαφές σε όλους ποιο είναι το τέρας
που προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε. Τι είναι η οπαδική βία και
γιατί µέχρι σήµερα δεν κατέστη εφικτό να ελεγχθεί παρά διογ-
κώθηκε πολλαπλασιάζοντας δυστυχώς τον αριθµό των θυµάτων
της. Είναι αποτέλεσµα ελλιπών µέτρων ασφαλείας στις αθλητι-
κές εγκαταστάσεις; Είναι προϊόν µιντιακής προπαγάνδας; Είναι
συνέπεια κοινωνικοοικονοµικών παραγόντων και έλλειψης παι-
δείας; Είναι µια διαστρεβλωµένη -θα µου επιτρέψετε την έκ-
φραση- ακόµα και διεστραµµένη έκφραση της ένθερµης
υποστήριξης των φιλάθλων που υποκινείται ή δεν ελέγχεται απο-
τελεσµατικά από τα αθλητικά σωµατεία; Ή µήπως το γινόµενο
όλων των παραπάνω; 

Πρόκειται κατά την ταπεινή µου άποψη, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, για µια ολοκληρωτικά στρεβλή και αποπροσανατολι-
σµένη έκφραση υποστήριξης προς τα αθλητικά σωµατεία. Ή
τουλάχιστον έτσι ξεκίνησε. Ο λεγόµενος χουλιγκανισµός συµπο-
ρεύεται µε τον αθλητισµό ήδη από τα τέλη του 19ου αιώνα και
πρωτοεκφράστηκε ως αντιδραστική τάση εντός γηπέδου σχετι-
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ζόµενη µε το αγωνιστικό αποτέλεσµα. Σύντοµα όµως, αποσυσχε-
τίζεται από αυτό, απελευθερώνεται από τα στενά χωροταξικά
όρια του γηπέδου, οργανώνεται συστηµατικά και ισχυροποιείται
µε την παντιέρα µιας οργανωµένης αδικίας σε βάρος των σωµα-
τείων του αθλητισµού και του ίδιου του ανθρώπου. 

Κάπως έτσι, λοιπόν, ερχόµαστε σήµερα να αντιµετωπίσουµε
την πιο τροµακτική του µορφή που δεν είναι άλλη από τον εγκλη-
µατικό φανατισµό που εξισώνει τα θύµατά του µε τρόπαια. Με
το τέρας αυτό είναι η αλήθεια πως αναµετρήθηκαν πολλές ελ-
ληνικές κυβερνήσεις µέχρι σήµερα µε διαφορετικές στρατηγικές
θεωρήσεις και τακτικές κάθε φορά. Τολµώ να πω, όµως, πως
αυτή η έλλειψη συνέπειας και δέσµευσης απέναντι σε υιοθετού-
µενες πολιτικές και η διαρκής µεταπήδηση σε νέες κρινόµενες
ως αποτελεσµατικότερες δεν έδωσε τελικά την ευκαιρία σε καµ-
µία να δοκιµαστεί αρκετά και να επιφέρει αποτελέσµατα. Και εξη-
γούµαι δανειζόµενη τα λόγια του αντιεισαγγελέα του Αρείου
Πάγου κ. Φλωρίδη, ο οποίος τονίζει πως η συνεπής και µακρό-
χρονη εφαρµογή του νόµου είναι αυτή που διαπλάθει συνείδηση. 

Το ατού της υπό συζήτηση ρύθµισης είναι ακριβώς αυτό, το
γεγονός δηλαδή ότι µε την κύρωση της πράξης νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου για τα µέτρα, για την αντιµετώπιση της οπαδικής
βίας, δεν αλλάζουµε στρατηγική εξαιτίας των νέων περιστατικών
που καταγράφηκαν. Παραµένουµε πιστοί στην αρχική στρατη-
γική και την ενισχύουµε αυστηροποιώντας τις ποινές, εµπλουτί-
ζοντας τα εποπτικά µέσα, πολλαπλασιάζοντας τα επίπεδα των
ελέγχων, διευρύνοντας τις συνεργασίες ώστε να συµπεριλά-
βουµε όλους τους σχετιζόµενους µε τον αθλητισµό φορείς στην
αµυντική συµµαχία που χτίζουµε ενάντια στην οπαδική βία. Και
αυτό όπως τόνισε επανειληµµένως και ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός, κ. Βρούτσης, αποτελεί µόνο την αρχή η οποία λειτουργεί
ως προάγγελος ενός νέου αθλητικού νόµου ο οποίος θα ακολου-
θήσει για να εµπλουτίσει το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο µε ένα
ευρύ φάσµα µέτρων και στρατηγικών πρόληψης και αντιµετώπι-
σης των περιστατικών. 

Παράλληλα, λοιπόν, µε όλα τα παραπάνω δηµιουργούµε συν-
θήκες αποκλεισµού για κάθε παραβατική συµπεριφορά, πρόθεση
ή ενέργεια είτε αυτή προέρχεται από οργανωµένα σωµατεία, είτε
από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, είτε ακόµη και από µεµονω-
µένα άτοµα. Και πώς θα το επιτύχουµε αυτό; Με διαφάνεια και
µε επιβολή αναλογικών κυρώσεων. Οι φωνές της βίας πρέπει να
πάψουν να ακούγονται µέσα από το σκοτάδι και να έρθει ο κα-
θένας µας αντιµέτωπος µε τις επιλογές του και τις πράξεις του. 

Μέσω του συστήµατος ηλεκτρονικής ταυτοποίησης υλοποι-
ούµε το πρώτο σηµαντικό βήµα ως προς την αναγνώριση των
υποκινητών και πιθανών δραστών αλλά και τη διασφάλιση ενός
προστατευµένου αθλητικού περιβάλλοντος για τους σύννοµους
φιλάθλους και συµπληρώνουµε µε την κάλυψη των κενών του
νόµου περί καµερών ο οποίος πλέον διαθέτει συγκεκριµένα χρο-
νοδιαγράµµατα για τον έλεγχο λειτουργίας των εποπτικών συ-
στηµάτων ασφαλείας, την καταγραφή του υλικού και την
αποστολή του στις αρµόδιες εποπτικές αρχές. Η δε διεύρυνση
των κυρώσεων, η αύξηση των προστίµων και η καθιέρωση για
πρώτη φορά ως προϋπόθεση για την καταβολή χρηµατοδοτή-
σεων προς τις αθλητικές ανώνυµες εταιρείες και τα τµήµατα
αµειβοµένων αθλητών, την µη επιβολή κατ’ επανάληψη κυρώ-
σεων για παραβατικές συµπεριφορές αποσκοπεί στη συσπεί-
ρωση όλων των αρµόδιων φορέων προς την κατεύθυνση της
αποτροπής και της υιοθέτησης κουλτούρας πρόληψης. 

Ήδη, λοιπόν, από το πρώιµο αυτό βήµα αλλαγής του αθλητι-
κού σκηνικού παρατηρείται µια ολιστική προσέγγιση η οποία
αποδίδει κλιµακωτά την ευθύνη σε όλους ανεξαιρέτως τους συµ-
µετέχοντες και εµπλεκόµενους στις αθλητικές διοργανώσεις.
Ανάµεσά τους βρίσκονται σαφώς και τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης τα οποία εκτιµάται ότι ακόµα και παρουσιάζοντας ως προ-
φητεία -αν µου επιτρέπετε την έκφραση- την εκδήλωση
φαινοµένων βίας στους αθλητικούς χώρους συµβάλλουν πολύ
πιθανόν τελικά στη υποκίνηση υποσυνείδητα των επεισοδίων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας της
κυρίας Βουλευτού) 

Λίγη ανοχή, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, όπως και στους
προηγούµενους οµιλητές. 

Λαµβάνοντας, µάλιστα, υπ’ όψιν τις επιστηµονικές µελέτες που
µιλούν για τη δύναµη του µιµιτισµού, οφείλουµε όχι µόνο να απο-
τρέψουµε την υποκίνηση βίαιων συµπεριφορών, αλλά και να πε-
ριορίσουµε αποτελεσµατικά ακόµα και την προβολή τους, καθώς
ελλοχεύει ο κίνδυνος να οδηγηθούµε σε νέα, ακόµα µεγαλύτε-
ρης έκτασης, περιστατικά στο µέλλον. Υιοθετούµε, µάλιστα, µια
µορφή αστυνόµευσης µε βάση την πληροφορία, αφού µε την
χρήση των εποπτικών µέσων και µέσω της σύστασης Εθνικής
Επιτροπής Συντονισµού -στην οποία θα συµµετέχουν Κυβερνη-
τικοί Εκπρόσωποι, αθλητικά σωµατεία, η ΕΛ.ΑΣ., ο πρόεδρος της
ΔΕΑΒ και άλλοι- θα µπορούµε να αξιολογούµε τα περιστατικά
και τις τάσεις, να συντάσσουµε προτάσεις για την περιοδική ανα-
θεώρηση του εθνικού νοµικού κανονιστικού και διοικητικού πλαι-
σίου και να βελτιώνουµε την αποτελεσµατικότητα του
προσωπικού δηµόσιας και ιδιωτικής ασφάλειας και προστασίας. 

Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, θέτουµε τις βάσεις που θα µας
οδηγήσουν αργότερα στην υιοθέτηση πολιτικών πρόληψης, οι
οποίες θα βασίζονται στην αναγνώριση των δεδοµένων του προ-
βλήµατος για την ανάπτυξη προγραµµάτων εκπαίδευσης και καλ-
λιέργειας µιας υγιούς φιλαθλητικής φιλοσοφίας. 

Κλείνοντας, δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στο εµβλη-
µατικό έργο της ψηφιακής χαρτογράφησης του αθλητικού
χώρου που επιχειρείται µέσω του πληροφοριακού συστήµατος
e-Kouros, το οποίο διαλειτουργώντας µε άλλα συστήµατα του
δηµοσίου µεταφέρει µε έξυπνο τρόπο και φιλικό, εννοείται, προς
τον πολίτη τον αθλητισµό στη νέα ψηφιακή εποχή, αναβαθµίζον-
τας το επίπεδο υπηρεσιών και ενισχύοντας τη διαφάνεια, την
πρόσβαση στην πληροφορία και το αίσθηµα ασφάλειας των φι-
λάθλων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόµα µία φορά σε αυτό εδώ
το Κοινοβούλιο η Κυβέρνηση επιχειρεί σηµαντικές τοµές που
έχουν ως στόχο να ανατρέψουν τα κακώς κείµενα της χώρας. Η
βία, όµως, είναι πολυπρόσωπη και, όπως απέδειξε, δεν περιορί-
ζεται στα στενά όρια ενός γηπέδου, µιας γειτονιάς ή µιας οµάδας
αθλητών και ανθρώπων. Είναι στο χέρι µας να µην αυτοπεριορι-
στούµε και εµείς στα όρια των ιδεολογικών µας αντιλήψεων και
αν στ’ αλήθεια θέλουµε να την αποτρέψουµε, να αφήσουµε τα
λόγια και µε οµοφωνία να ταχθούµε µε πράξεις απέναντί της πιο
ισχυροί και πιο ενωµένοι από ποτέ. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Παπακώστα.

Έχει ζητήσει τον λόγο, για να υποστηρίξει την τροπολογία του
ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, κ.
Χρήστος Τριαντόπουλος. Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον
λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέροµαι στο άρθρο 2 της
τροπολογίας που αφορά το αγροτικό ρεύµα, δηλαδή τη ρύθµιση
για τις οφειλές ηλεκτρικής ενέργειας σε περιοχές που επλήγη-
σαν από τα ακραία πληµµυρικά φαινόµενα του Σεπτεµβρίου του
2023 και αναφέροµαι στις περιοχές της Θεσσαλίας, της Φθιώτι-
δας, της Εύβοιας και όλο το εύρος των περιοχών που επλήγησαν
από τα πρωτοφανή πληµµυρικά φαινόµενα πριν από λίγους
µήνες. 

Με τον τρόπο αυτό, θεσµοθετείται ένα µέτρο, που είχε αρχίσει
να εφαρµόζεται, όµως, από τη στιγµή που ανακοινώθηκε. Και
ανακοινώθηκε µέσα στο 2023 -τον Νοέµβριο- σε ένα πλαίσιο συ-
νεργασίας του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Και µάλι-
στα, θεσµοθετείται σήµερα ένα µέτρο, το οποίο παρουσιάστηκε
στο Υπουργικό Συµβούλιο στις 9 Ιανουαρίου. Δεν έρχεται τώρα
άρον – άρον, όπως ειπώθηκε. Και φυσικά, θεσµοθετείται ένα
µέτρο για να αποτρέψει τις όποιες ελάχιστες αρρυθµίες που,
όντως, και εµείς εντοπίσαµε από τους παρόχους, όσον αφορά
την υλοποίησή του. Εντοπίσαµε τις αρρυθµίες, τις διορθώσαµε
άµεσα και το παρακολουθούµε στενά για να µπορέσει η στήριξη
να φθάσει σε όλους τους δικαιούχους αγρότες. 
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Η ρύθµιση είναι επταετής. Τα πρώτα δύο χρόνια έχουµε την
αναστολή της είσπραξης των οφειλών, που είχαµε από δω και
πίσω και φυσικά την επόµενη πενταετία -έτσι ώστε να συµπλη-
ρωθεί η επταετία- έχουµε τη ρύθµιση των οφειλών άτοκα. Το κό-
στος των τόκων θα το αναλάβει το κράτος, έτσι ώστε να µην
υπάρξει αυτή η επιβάρυνση στους αγρότες. 

Αυτό που αξίζει να αναφέρουµε, κύριε Πρόεδρε, είναι ποιους
αφορά. Δεν αφορά µόνο τους αγρότες. Αφορά και τους οργανι-
σµούς άρδευσης, τους ΤΟΕΒ –οι οποίοι, όπως γνωρίζουµε, είναι
και οι ίδιοι µεγάλοι καταναλωτές ρεύµατος- αλλά και τους δή-
µους. Υπάρχουν δήµοι στη Θεσσαλία οι οποίοι έχουν στη διαχεί-
ρισή τους δίκτυα άρδευσης, µέσα από την αξιοποίηση του
ηλεκτρικού ρεύµατος. Άρα αφορά και αυτές τις περιπτώσεις. 

Είναι ένα µέτρο, µία ρύθµιση, η οποία προέκυψε µέσα από τις
συζητήσεις και τη ζύµωση µε τους ίδιους τους αγρότες είτε στο
πρώτο σκέλος, όταν µαζί µε τους αγρότες προέκυψε η ανάγκη
και διαµορφώσαµε το µέτρο, αλλά και κατά την καταγραφή της
διάταξης, καθώς την εµπλουτίσαµε µέσα από την εισφορά που
είχαµε από τις συζητήσεις µας µε τους ΤΟΕΒ αλλά και τους δή-
µους που έχουν στη διαχείρισή τους αρδευτικά δίκτυα. Οπότε,
αποτελεί ακόµη ένα µέτρο στο ευρύτερο πλαίσιο της κρατικής
αρωγής προς τους αγρότες οι οποίοι επλήγησαν στη Θεσσαλία
-και όχι µόνο- από τα ακραία πληµµυρικά φαινόµενα του Σεπτεµ-
βρίου του 2023. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τριαντόπουλο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε

Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Υφυπουργέ της Πολιτικής

Προστασίας, κύριε Τριαντόπουλε, δεν ξέρω αν ήσασταν εδώ την
ώρα της οµιλίας µου. Έχω καταθέσει στα Πρακτικά µια αποκα-
λυπτική απάντηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, της Κοµισιόν, σε
ερώτηση του Ευρωβουλευτή της Ελληνικής Λύσης και µέλος του
του ECR, του Μανώλη Φράγκου. 

Κατόπιν δικής του ερώτησης, προέκυψε κάτι πάρα πάρα πολύ
αποκαλυπτικό. Επαναλαµβάνω, είναι κάτι που έχω καταθέσει στα
Πρακτικά και αν θέλετε σάς το προσκοµίζω και εσάς: Η Κοµισιόν
έχει εγκρίνει καθεστώς για άµεσες χορηγίες ως 200.000 ευρώ
ανά αγρότη, αν η ελληνική Κυβέρνηση καθυστερεί οποιαδήποτε
πρωτοβουλία. Μιλάµε για πολύ περισσότερα χρήµατα από αυτά
που δίνει η Κυβέρνηση. 

Και στην πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ, βρίσκει υλοποιήσιµη
η Κοµισιόν –αυτό λέει στην απάντησή της- την πρόταση του Ευ-
ρωβουλευτή µας, της Ελληνικής Λύσης δηλαδή, του κ. Φράγκου,
για φορολογική απαλλαγή των αγροτικών επιχειρήσεων στη Θεσ-
σαλία ώστε έτσι -αν θέλετε- να επανεκκινήσει η αγροτική δρα-
στηριότητα το γρηγορότερο δυνατό. 

Ήταν πολύ αποκαλυπτική σήµερα η απάντηση της Κοµισιόν
στην ερώτηση του Ευρωβουλευτή µας. Και εδώ αναρωτιόµαστε
-και το είπαµε και πριν- αν ένα κόµµα µε έναν Ευρωβουλευτή στο
4,5% καταφέρνει τέτοια πράγµατα στην Ευρωβουλή, τι θα µπο-
ρούσε να κάνει η Κυβέρνηση του 41%. Και εδώ είναι κάτι πάρα
πολύ σηµαντικό -θα σας τα δώσω να τα δείτε- µιλάµε για ποσά
έως 200.000 ευρώ ανά αγρότη, πέρα από τα προγράµµατα που
τρέχει -το ένα είναι µε προϋπολογισµό 116,1 εκατοµµύρια ευρώ
και ένα άλλο µε προϋπολογισµό 29 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά
είναι δύο ξεχωριστά πράγµατα. Μιλάµε και για άλλα 80 εκατοµ-
µύρια και έως 200.000 ευρώ για κάθε αγρότη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χήτα.
Κύριε Τριαντόπουλε, θέλετε τον λόγο;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ναι, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Δεν έχω δει το έγγραφο στο
οποίο αναφέρεστε, κύριε συνάδελφε, αλλά είµαι σχεδόν σίγου-

ρος ότι, ουσιαστικά, αποτυπώνει σηµεία από το ευρύτερο πλαί-
σιο των κρατικών ενισχύσεων που επιτρέπει. Δηλαδή, η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή σού λέει µέχρι ποιο ύψος µπορείς να ενισχύσεις
τις επιχειρήσεις, τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις είτε µέσω de min-
imis είτε µέσω άλλων σχηµάτων. Δεν σου χορηγεί τους πόρους. 

Είµαι σίγουρος ότι αυτό το έγγραφο δεν είναι έγγραφο στο
οποίο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή λέει ότι σου δίνει η Ευρωπαϊκή
Ένωση τους πόρους για να τους δώσεις και εσύ δεν τους δίνεις.
Απλώς –υποθέτω- θα αναφέρει ποιο είναι το θεσµικό πλαίσιο που
σου επιτρέπει είτε να χρησιµοποιήσεις επιχορηγήσεις -grants τα
λέει µέσα- είτε tax reliefs, δηλαδή φορολογικές απαλλαγές.
Όµως, θα δω το έγγραφο και µπορώ να σας απαντήσω και κατ’
ιδίαν, µιας και η προηγούµενη ιδιότητά µου ήταν στο Υπουργείο
Οικονοµικών ως Γενικός Γραµµατέας Οικονοµικής Πολιτικής που
είχα τη διαχείριση όλων αυτών των σχηµάτων κρατικών ενισχύ-
σεων.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τριαντόπουλο.
Καλείται στο Βήµα η κ. Σοφία Ασηµακοπούλου, Βουλευτής της

Ελληνικής Λύσης. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και πάρα

πολλά χρόνια µέτρα εξαγγέλθηκαν, νόµοι ψηφίστηκαν, διατάξεις
άλλαξαν, το τέρας της χουλιγκανικής βίας, όµως, είναι ακόµη
εδώ ως άλλη Λερναία Ύδρα. Οι προσπάθειες αντιµετώπισης του
φαινοµένου στο παρελθόν, από τους ισχύοντες νόµους και κα-
νονισµούς, δεν έχει οδηγήσει ως σήµερα σε ικανοποιητικά απο-
τελέσµατα. Ο φανατισµός και η βία αποτελούν εκδηλώσεις ξένες
προς τις αξίες και το ήθος που αντιπροσωπεύει το αθλητικό ιδε-
ώδες και συνδέονται µε τις γενικότερες συνθήκες, οι οποίες χα-
ρακτηρίζουν τον χώρο του επαγγελµατικού αθλητισµού στην
εποχή µας. 

Η αντιµετώπιση του προβλήµατος συνίσταται στον περιορισµό
των αιτίων και των συνεπειών του σε κοινωνικά ανεκτές διαστά-
σεις, καθώς η ολοκληρωτική εξάλειψή του µοιάζει, δυστυχώς,
πολύ µακρινή. 

Είναι σαφές ότι η ελαστικότητα στην εφαρµογή των νόµων εν-
θαρρύνει την παραβατική και αξιόποινη συµπεριφορά και έχει
κάνει τα γήπεδα στην Ελλάδα ξέφραγα αµπέλια και από την άλλη
η προσπάθεια καταστολής της βίας µόνο µέσα στα γήπεδα, δεν
την αντιµετωπίζει άµεσα και αποτελεσµατικά, αλλά την ωθεί έξω
από αυτά. 

Λέτε πρώτα πρώτα ότι, µεταξύ άλλων, αντικείµενο του παρόν-
τος υπό ψήφιση νοµοσχεδίου είναι η αναµόρφωση της σύνθεσης
και των αρµοδιοτήτων της Διαρκούς Επιτροπής για την Αντιµε-
τώπιση της Βίας, ώστε να καταστεί λειτουργικότερη, πιο ευέλικτη
και πιο ενεργή στην αντιµετώπιση φαινοµένων βίας µε αθλητικό
υπόβαθρο. 

Στην επίσηµη ιστοσελίδα της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού
αναφέρεται ότι η Διαρκής Επιτροπή για την Αντιµετώπιση της
Βίας συστήθηκε µε το άρθρο 41Α’ του ν.4725 του 1999, στο
οποίο και αναφέρονται λεπτοµερώς, όπως και σε άλλα άρθρα
του, το έργο, οι αρµοδιότητές της κ.λπ. και αποτελεί το κυρίαρχο
όργανο της πολιτείας στην αντιµετώπιση της βίας στον αθλητι-
σµό. Τι έκανε τόσα χρόνια η επιτροπή; Τι αλλάζει επί της ουσίας; 

Κάνετε επίσης λόγο για την αναµόρφωση της ρύθµισης των
λεσχών φιλάθλων µέσω του περιορισµού τους σε µία λέσχη ανά
έµβληµα αθλητικής οµάδας. Τα ίδια δεν λέγατε πριν από έξι
µήνες; Τι ακριβώς περιµένατε; Τον επόµενο νεκρό;

Συστήνεται Εθνική Επιτροπή Συντονισµού στη Γενική Γραµµα-
τεία Αθλητισµού του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, η οποία θα συγκροτείται µε απόλυτη διαφάνεια, µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού και Προστασίας του Πολίτη. Αξιοσηµείωτο είναι δε
ότι οι πάσης φύσεως δαπάνες της Εθνικής Επιτροπής Συντονι-
σµού βαρύνουν τον τακτικό προϋπολογισµό των συµµετεχόντων
φορέων ή αν αυτό δεν είναι δυνατό, τον προϋπολογισµό της Γε-
νικής Γραµµατείας Αθλητισµού. 

Προβλέπεται, επίσης, η σύσταση και λειτουργία της ψηφιακής
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πλατφόρµας e-Kouros στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού του
Υπουργείου και καθορίζονται οι σκοποί της. Θα τηρήσετε το χρο-
νοδιάγραµµα που εξαγγείλατε για την υλοποίησή της ή θα περι-
µένουµε έναν χρόνο, όπως µε αυτή που προβλεπόταν στον
ν.5029 του 2023 για τη σχολική βία; Επίσης ποιο θα είναι το κό-
στος για τη δηµιουργία του;

Σχετικά µε την προσαρµογή καταστατικού αθλητικών σωµα-
τείων, αθλητικών ενώσεων και αθλητικών οµοσπονδιών, µε την
παρούσα τροποποίηση τροποποιείται η καταληκτική ηµεροµηνία
περί της υποχρέωσης αθλητικών σωµατείων, αθλητικών ενώσεων
και αθλητικών οµοσπονδιών να τροποποιήσουν το καταστατικό
τους έως στις 30-6-2024 ενώ ήταν µέχρι τις 31-12-2023. Ο νόµος
ψηφίστηκε το 2020. Φτάσαµε 2024 και ακόµη δεν έχει εφαρµο-
στεί. Τι ακριβώς περιµένετε; Δεν αρκεί µόνο η θέσπιση νόµων,
αλλά απαιτείται και η εφαρµογή τους. 

Είναι ξεκάθαρο ότι η διαχείριση των προβληµάτων που δηµι-
ουργεί η παραβατική συµπεριφορά πρέπει να στοχεύει στην πρό-
ληψη. Η βία στα γήπεδα είναι βαθιά κοινωνικό φαινόµενο µε
συγκεκριµένες αιτίες. Όσο αυξάνεται η επιθετικότητα στην κοι-
νωνία, µε αντίστοιχο αναλογικό τρόπο θα αυξάνεται και στον
αθλητισµό. Γι’ αυτό και η παιδεία οφείλει να καλλιεργεί τη συµ-
µετοχή στην οµάδα, να αναπτύσσει την οµαδικότητα και τη συλ-
λογικότητα και όχι τον ανταγωνισµό. 

Δυστυχώς το σχολείο δεν προσφέρει όπως θα έπρεπε αθλη-
τική παιδεία, η οποία θα είναι ικανή αργότερα να τους οδηγήσει
στο να γίνουν φίλαθλοι και όχι φανατικοί οπαδοί. Οι αθλητές και
εν γένει οι παράγοντες που σχετίζονται µε τον αθλητισµό χρει-
άζεται να παρακινούνται συστηµατικά, προκειµένου να συµµετέ-
χουν ενεργά σε προγράµµατα µείωσης των επιθετικών και βίαιων
συµπεριφορών. 

Η ενίσχυση των κανόνων θεµιτής συµπεριφοράς, η θέσπιση
αυστηρών ποινών και η εξάλειψη των τρόπων ενίσχυσης των βί-
αιων συµπεριφορών είναι µερικοί από τους τρόπους µε τους
οποίους µπορεί να επιτευχθεί η καθολική παύση των αρνητικών
συµπεριφορών στον αθλητισµό. 

Η δηµιουργία αθλητικών και πολιτιστικών κέντρων σε συνδυα-
σµό µε την αθλητική παιδεία είναι µία διέξοδος που µπορεί να
περιορίζει τις εκδηλώσεις βίας, µε απώτερο στόχο βέβαια ο πο-
λίτης να συνειδητοποιήσει ότι πρέπει να λειτουργεί ως φίλαθλος
και όχι ως παθητικός δέκτης και καταναλωτής θεάµατος, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται. Η εξοικείωση των νέων µε τον υγιή αθλητισµό
και αντίστοιχη αθλητική παιδεία θα αναβάθµιζαν το ενδιαφέρον
τους προς τα αθλητικά γεγονότα και θα µείωναν το χουλιγκανι-
σµό και τη βία στα γήπεδα. 

Το είπαµε και κατά τη διάρκεια της επιτροπής, όλοι οι εµπλε-
κόµενοι στον αθλητισµό φορείς και όχι µόνο, είναι αναγκαίο να
συµµετέχουν συχνά σε ειδικές ηµερίδες και σεµινάρια για να
µπορούν να διασφαλίζουν την κοινή κατανόηση του θέµατος της
βίας, το γιατί αυτή προκαλείται, το κόστος εµφάνισής της, καθώς
και τους αποτελεσµατικούς τρόπους αντιµετώπισής της. Χορτά-
σαµε από ευχολόγια. Ας δούµε επιτέλους υλοποιήσεις. 

Η πολιτεία οφείλει να είναι ασυµβίβαστη και αυστηρή έναντι
ενεργειών που καλλιεργούν τον φανατισµό. Είναι προφανές ότι αν
τιµωρούσε µε µεγάλη αυστηρότητα όλα αυτά τα ξεσπάσµατα
βίας, θα είχε διαφοροποιηθεί εδώ και καιρό η συµπεριφορά των
οπαδών. Οι ποινές, τα πρόστιµα, οι επιτηρήσεις κρίσιµων σηµείων,
η σωµατική έρευνα, η αστυνόµευση είναι µερικά µόνο µέτρα για
την απώθηση των ταραχοποιών από τους αθλητικούς χώρους. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση, όπως είχαµε ξαναπεί για την οπα-
δική βία, επαναλαµβάνουµε ότι οι κρίσιµες οικονοµικές και κοι-
νωνικές συνθήκες βρίσκονται στη βάση αυτών των βίαιων
συγκρούσεων. Αυτή είναι η πηγή της µάστιγας και αυτή η µά-
στιγα πρέπει να εκριζωθεί. Χρειάζεται συνέπεια και αυστηρότητα
για την αντιµετώπισή της. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ασηµακοπούλου. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Ιωάννης Οικονόµου, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας και µετά θα ακολουθήσει η Πρόεδρος της
Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου. 

Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

σήµερα εδώ για να συζητήσουµε για την αντιµετώπιση της βίας
µε οπαδικό υπόβαθρο υπό τη βαριά σκιά της δολοφονίας του
Γιώργου Λυγγερίδη, ο οποίος υπέστη τη δολοφονική επίθεση
αφιονισµένων χούλιγκαν. Και θέλω να θυµίσω ότι προχθές αστυ-
νοµικές δυνάµεις, ξανά στο κέντρο της Αθήνας, δέχτηκαν επί-
θεση µε ρίψη φωτοβολίδων. 

Ο Λυγγερίδης δεν ήταν το πρώτο θύµα βίας µε οπαδικό υπό-
βαθρο που εκδηλώνεται µέσα, γύρω ή σε σχέση µε αθλητικά γε-
γονότα. Για να είµαστε ειλικρινείς και τίµιοι η πραγµατικότητα
είναι ότι από τύχη δεν έχουµε θρηνήσει πολλά περισσότερα θύ-
µατα, αφού εδώ και χρόνια τα περιστατικά συµπλοκών είναι δε-
κάδες, ενώ η χρήση φωτοβολίδων και άλλων φονικών εργαλείων
έχει γενικευτεί. 

Το θέµα είναι ευρύτατο. Είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Η βία µε
οπαδικό υπόβαθρο είναι παγκόσµιο τέρας και έχει γιγάντιες κοι-
νωνικές επιπτώσεις. Μετά την πανδηµία ο δυτικός κόσµος µαστί-
ζεται από µια ιδιότυπη πανδηµία βίας, για την οποία ευθύνονται
µια σειρά από µεγάλες αποτυχίες σε επίπεδο κοινωνίας, οικογέ-
νειας, δικαιοσύνης, απονοµής δικαιοσύνης, µαζικής κουλτούρας.
Η βία και η γενικευµένη απείθεια έχουν αποκτήσει ενδηµικά χα-
ρακτηριστικά στην νεολαία και προβάλλονται ως στάση ζωής
στην ελληνική υποκουλτούρα, στα βιντεοπαιχνίδια, στις µουσικές
που ακούνε, στα βίντεο, στις ταινίες και όσο τα παρατηρούµε πα-
θητικά, δυστυχώς η κατάσταση θα γίνεται χειρότερη. 

Επίσης θέλω να συνειδητοποιήσουµε ένα άλλο αξιακό πρό-
βληµα σε ό,τι αφορά την κοινωνία, τη νέα γενιά και τον αθλητι-
σµό. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι οµάδες µας, ιδίως στο
ποδόσφαιρο και στο µπάσκετ, αποτελούν την πιο προβεβληµένη
πτυχή του αθλητισµού. Το πώς διεξάγεται ο ανταγωνισµός σε
αυτό το επίπεδο, πολλές φορές δίνει τον τόνο για το πώς λει-
τουργεί η κοινωνία. Είναι εκεί που τα νέα παιδιά παίρνουν τα
πρώτα βιώµατα, τα πρώτα µαθήµατα για το πώς λειτουργεί συ-
νολικά η ελληνική κοινωνία. 

Αυτά τα παραδείγµατα, λοιπόν, πρέπει να τα περιφρουρή-
σουµε και να είναι σωστά. Δεν µπορούµε να επιτρέψουµε να επι-
κρατούν στρεβλές αντιλήψεις ή να επικρατεί η νοοτροπία της
επικράτησης µε κάθε τρόπο και µε κάθε µέσο στον αθλητισµό. 

Συζητούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι, που έρχεται αποφασιστικά να ενισχύσει το πλαίσιο για να
µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε ουσιαστικά την τοξικότητα
στον αθλητισµό, τη βία, την παραβατικότητα µε αθλητικό υπόβα-
θρο. 

Αναλύθηκε και από τον Υπουργό και από τον εισηγητή µας και
από αρκετούς συναδέλφους και στην επιτροπή το τι προσφέρει,
το τι προσθέτει το νοµοσχέδιο αυτό. Η ταυτοπροσωπία του κα-
τόχου µε το εισιτήριο, το να ξέρουµε ποιος κάθεται πού, οι κά-
µερες σε συγκεκριµένες ζώνες, η µεταρρύθµιση αλλαγής στη
ΔΕΑΒ, η αυτοµατοποίηση της επιβολής των ποινών µέσω και µιας
καινούργιας διαδικασίας αυτοµατοποιηµένης, αλλά και ως προς
το είδος και την κλιµάκωση, είναι αναµφισβήτητα στοιχεία που
θα προσθέσουν. 

Αναλύθηκαν, όπως είπα, διεξοδικά, οπότε θα µου επιτρέψετε,
κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ στην οµιλία µου σε δύο βασικά
κοµµάτια από όσα άκουσα από τη συζήτηση στην Ολοµέλεια,
στην Αίθουσα, αλλά και στο δηµόσιο διάλογο το προηγούµενο
διάστηµα.

Πρώτα από όλα, σε µια σειρά από ενστάσεις που ακούστηκαν
κυρίως από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, µε τη συναινετική
τους -έχω να πω- διάθεση και µε τη διάθεσή τους να προσφέ-
ρουν και να συµπληρώσουν στο νόµο, κύριε Υπουργέ και κύριε
γενικέ, όπως και εσείς είπατε και σήµερα και όλο το προηγού-
µενο διάστηµα στις επιτροπές. 

Πρώτα από όλα τι καινούργιο φέρνει ο νόµος; Γιατί τον φέρνει
η Κυβέρνηση τώρα; Τι κάνατε µέχρι στιγµής; Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ας είµαστε ειλικρινείς. Η πολιτική απέναντι στη βία,
σε κάθε βία και συγκεκριµένα στη βία µε οπαδικό υπόβαθρο
οφείλει να είναι δυναµική, να προσαρµόζεται κάθε φορά στις εξε-
λίξεις. 
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Καταφέραµε να αντιµετωπίσουµε αποτελεσµατικά το φαινό-
µενο της βίας µε οπαδικό υπόβαθρο στην Ελλάδα; Όχι. Ποια
χώρα έχει καταφέρει να το αντιµετωπίσει οριστικά; Ακόµα και
στη Μεγάλη Βρετανία και στην Αγγλία, που χρησιµοποιείται
συχνά ως παράδειγµα, γεγονότα συµβαίνουν. Δείτε τα πρωτα-
θλήµατα της Γαλλίας, της Ολλανδίας, δείτε τον τελικό του Cham-
pions League πέρσι, πρόπερσι µε αντίστοιχα φαινόµενα
οπαδικής βίας, παρά το γεγονός ότι και εκεί έχουν κάνει βήµατα.
Και στην Ελλάδα έγιναν βήµατα. Δεν έγινε τίποτα; Δεν είναι αλη-
θές.

Μετά τη στυγνή δολοφονία του Άλκη Καµπανού υπήρξε µια
νοµοθεσία που επέτρεψε να µπουν ισόβια και να έχουν και βα-
ρύτατες ποινές -και άλλοι µε βάση τον αθλητικό νόµο- οι δολο-
φόνοι του Άλκη Καµπανού. Μετά τα µέτρα που πήραµε ύστερα
από την δολοφονία του Κατσουρή στη Νέα Φιλαδέλφεια έγιναν
δεκάδες έφοδοι σε συνδέσµους οργανωµένων οπαδών, έκλει-
σαν, σφραγίστηκαν, κατέβηκαν πινακίδες από συνδέσµους οι
οποίοι λειτουργούσαν χωρίς άδεια. Κατασχέθηκαν ένα σωρό φο-
νικά εργαλεία.

Η πολιτική απέναντι στη βία οφείλει να είναι δυναµική και αυτό
ακριβώς εξυπηρετεί και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Παρατήρηση δεύτερη: Είναι δυνατόν να κλείνετε τα γήπεδα
για ένα επεισόδιο που έγινε σε αγώνα βόλεϊ; Αλήθεια τώρα; Εί-
µαστε ειλικρινείς; Δεν καταλαβαίνουµε, δεν συνειδητοποιούµε
ότι η µήτρα της οπαδικής βίας είναι µέσα στα γήπεδα, µέσα στο
ελληνικό ποδόσφαιρο; Αµφισβητεί κανείς ότι εκεί είναι που πρέ-
πει να το χτυπήσουµε και να το αντιµετωπίσουµε πρώτα, για να
το περιορίσουµε και αλλού και ύστερα; Έχει σχέση το άθληµα;
Είναι η πρώτη φορά που έγινε µε αφορµή άλλο άθληµα δολοφο-
νικό χτύπηµα; Να θυµίσω -για τους παλιότερους- την υπόθεση
Φιλόπουλου στα Λιόσια µε αφορµή πάλι αγώνα βόλεϊ γυναικών –
νοµίζω- και πάλι τότε το µακρινό 2009, 2010, αν θυµάµαι καλά;

Επίσης, απαραίτητη προϋπόθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι -και το λέω διότι όντως διεφάνη στη σηµερινή συνεδρίαση-
είναι να υπάρχει η διάθεση µε τις προτάσεις, µε την κριτική συ-
ναινετικά να προχωρήσουµε.

Θέλω να σηµειώσω, κύριε Υπουργέ, ότι προσωπικά δεν βρίσκω
κακή ιδέα να εξετάσει µε θετικό µάτι η Κυβέρνηση την πρόταση
του κ. Φάµελλου, πρόταση που στην ουσία µετέφερε την τροπο-
λογία της οµάδας αυτής εις το όνοµα του Άκη να καθιερωθεί
αυτή η ηµέρα, έτσι όπως το ζητούν και το προδιαγράφουν οι άν-
θρωποι. Δεν ξέρω αν τεχνικά είναι εφικτό, αν µπορεί να γίνει σή-
µερα ή κάποια στιγµή στο µέλλον, αλλά προσωπικά το βρίσκω
µια καλή ιδέα για την οποία δεν νοµίζω ότι υπάρχει λόγος να δια-
φωνήσουµε.

Θέλω να αναφερθώ σε τρία, τέσσερα χαρακτηριστικά του φαι-
νοµένου που έχουµε, προσπαθώντας να συνεισφέρω και να βοη-
θήσω στον δηµόσιο διάλογο, για να καταλάβουµε τι είναι αυτό
που ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι οµάδες των χούλιγκαν έχουν
χαρακτηριστικά εγκληµατικών οργανώσεων και ως τέτοιες επι-
βάλλεται να τις αντιµετωπίσουµε. Έχουν δοµή, έχουν ιεραρχία,
έχουν σχέδιο, έχουν πόρους, πόρους που αντλούν από εγκλη-
µατικές δραστηριότητες, έχουν διασύνδεση µε το οργανωµένο
έγκληµα, έχουν διασύνδεση µε ριζοσπαστικές πολιτικές τάσεις
της άκρας Δεξιάς ή των αντιεξουσιαστών, έχουν διαπλοκή µε αν-
τίστοιχες εγκληµατικές οργανώσεις του εξωτερικού.

Δεύτερον, σας καλώ να αναλογιστούµε γιατί στα ίδια γήπεδα
µε τους ίδιους οπαδούς και µε τους ίδιους µηχανισµούς ελέγχου,
όταν έχουµε ευρωπαϊκές διοργανώσεις περίπου δεν ανοίγει
µύτη, ενώ στις αντίστοιχες ελληνικές διοργανώσεις έχουµε προ-
βλήµατα. Η δική µου απάντηση είναι διότι σε ό,τι αφορά τις εγ-
χώριες διοργανώσεις, υπάρχει εδώ και χρόνια µια εµπεδωµένη
κουλτούρα ατιµωρησίας που αξιοποιεί διάφορα κενά, παράθυρα,
ή δαιδαλώδεις διαδρόµους, πολλούς από τους οποίους το νοµο-
σχέδιο αυτό έρχεται να κλείσει.

Τρίτη παράµετρος: Η οπαδική βία, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, υποδαυλίζεται από τη λήθη. Η ευκολία και η ταχύτητα µε την
οποία προσπερνάµε και ξεχνάµε τραγικά περιστατικά µε αθλη-
τικό υπόβαθρο βίας είναι πρωτοφανείς. Και ακόµα χειρότερο
είναι ότι τα υποτιµούµε και τα προσπερνάµε, προκειµένου να µη

φτάσουµε στην αντικειµενική ευθύνη εκείνων που τα προκαλούν
και στο να οδηγηθούν στη δικαιοσύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα, την ανοχή σας, κύριε Πρό-
εδρε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
Στην ουσία, όµως, η λήθη αυτή είναι ένα σινιάλο σε όσους κά-

νουν τα επεισόδια, για να συνεχίσουν ακόµα πιο εντατικά και το
σινιάλο αυτό -µην έχετε καµµία αµφιβολία!- το λαµβάνουν.

Πέµπτο σηµείο: Οι φυσικοί αυτουργοί της βίας µε αθλητικό
υπόβαθρο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, νιώθουν ότι
δεν είναι µόνοι. Και ακόµα χειρότερα, φαίνεται ότι τελικά δεν
είναι µόνοι. Βρίσκουν νοµιµοποιητική βάση για την εγκληµατική
τους δραστηριότητα και τις εγκληµατικές τους πράξεις σε ανεύ-
θυνες και εµπρηστικές δηλώσεις, σε νοµική υποστήριξη, σε ανα-
λύσεις στον Τύπο.

Τα όσα ανέφερα παραπάνω είναι –νοµίζω- κάποια βασικά χα-
ρακτηριστικά του φαινοµένου της οπαδικής βίας στον τόπο µας,
της βίας µε αθλητικό υπόβαθρο και το νοµοσχέδιο -είπα και προ-
ηγουµένως- έχει αρκετές θετικές πρόνοιες, έρχεται να συµπλη-
ρώσει αδυναµίες, κενά του παρελθόντος για να τα αντιµετωπίσει.

Η προσπάθεια, όµως, δεν πρέπει να σταµατήσει εκεί. Οφεί-
λουµε να είµαστε ξεκάθαροι σε ό,τι αφορά τη βούλησή µας, τη
διαρκή µας βούληση για την αντιµετώπιση της πανδηµίας βίας
σε κάθε χώρο και µε κάθε αφορµή. Χρειάζεται, επίσης, να µιλή-
σουµε από νωρίς στην ψυχή και στην καρδιά και στο µυαλό των
νέων ανθρώπων, να διαµορφώσουµε υγιείς φιλάθλους και όχι µι-
σαλλόδοξους οπαδούς.

Βρισκόµαστε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε ένα σηµείο καµπής και θέλω να κλείσω µε αυτό: Σε αυτή τη
χρονική στιγµή που βρισκόµαστε η πολιτεία νοµοθετεί αποτελε-
σµατικά µέτρα. Η δικαιοσύνη -άκουσα την κριτική προηγουµέ-
νως- έχει στα χέρια της για πρώτη φορά µετά από καιρό κρίσιµα
στοιχεία µε ονόµατα, µε περιστατικά, στοιχεία τα οποία µπορεί
να αξιοποιήσει για όσους εµπλέκονται µε διάφορους τρόπους σε
εγκληµατικές πράξεις µε αθλητικό υπόβαθρο και όχι µόνο, πρά-
ξεις που φανερώνουν την αλληλεπίδραση αυτών των παράνοµων
δραστηριοτήτων και των σκοτεινών κυκλωµάτων. Οι διωκτικές
αρχές έκαναν και εξακολουθούν να κάνουν µεθοδικά τη δουλειά
τους και µε επαγγελµατισµό, µε στόχο να φτάσουν στην άκρη
του νήµατος για τη δολοφονία του Λυγερίδη στου Ρέντη, µε ό,τι
συνεπάγεται αυτό και µε όσους συνεπάγεται.

Το momentum δεν πρέπει να χαθεί, η δυναµική της συγκυρίας
µε όλες αυτές τις ενέργειες που εξελίσσονται σε πολλά και σε
παράλληλα επίπεδα οφείλει να συνεχιστεί, γιατί είναι ζήτηµα
αξιοπρέπειας για µια πολιτεία που σέβεται τον εαυτό της να αν-
τιµετωπίσει τη βία και να συστρατευθούµε όλοι σε αυτό, η Κυ-
βέρνηση, τα πολιτικά κόµµατα, η Αστυνοµία, η δικαιοσύνη και
όλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μα, πάνω από όλα, κύριε Πρόεδρε
–και κλείνω µε αυτό, ευχαριστώντας για µια ακόµη φορά για την
ανοχή σας- εκείνο που χρειάζεται, το πρώτο βήµα µιας µεγάλης
υπέρβασης της τοξικότητας στον ελληνικό αθλητισµό, προκειµέ-
νου να σπάσει ο κύκλος του αίµατος που έχει πληγώσει βαριά
την ελληνική κοινωνία, είναι µια αρραγής κοινωνική συµµαχία
απέναντι στη βία, χωρίς αστερίσκους και υποσηµειώσεις, όλοι,
χωρίς καµία απολύτως εξαίρεση, να δείχνουµε µηδενική ανοχή
στη βία, σε κάθε εκδήλωσή της, στα σχολεία, στα πανεπιστήµια,
στους δρόµους, στις πλατείες, στους χώρους διασκέδασης, στις
οικογένειες και φυσικά και στα γήπεδα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Οικονόµου.

Καλείται στο Βήµα η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, η Πρόεδρος
της Πλεύσης Ελευθερίας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, για το νοµοσχέδιο για τον αθλητισµό, για τη
βία, αλλά κυρίως για την αθλητική παιδεία, για το αθλητικό
πνεύµα µίλησαν ήδη ο εισηγητής µας, ο Διαµαντής Καραναστά-
σης, ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο Σπύρος Μπιµπίλας
και θα µιλήσω και εγώ αύριο το πρωί και ελπίζω να είστε παρών,
για να ανταλλάξουµε απόψεις και ελπίζω να προχωρήσουµε θε-
τικά σε αυτά τα οποία αφορούν ολόκληρη την κοινωνία.

Σήµερα ζήτησα τον λόγο για τρία θέµατα, που δεν µπορούν
να περιµένουν µέχρι αύριο, που αισθάνοµαι την ανάγκη να τα
θέσω στη Βουλή και που θεωρώ χρέος της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας να τα αντιµετωπίσει και µε αυτά να ασχοληθεί.

Το πρώτο αφορά τη σηµερινή επέτειο, την επέτειο της κρίσης
και της τραγωδίας των Ιµίων, που αποτελεί µια µαύρη σελίδα
στην πρόσφατη, στη σύγχρονη ιστορία µας και ταυτόχρονα, απο-
τελεί µια σκοτεινή και γκρίζα σελίδα. Δεν αρκεί να τιµούµε τους
ήρωες που χάθηκαν ούτε αποτελεί επαρκή τιµή να τους µνηµο-
νεύουµε. Εάν πραγµατικά θέλουµε να τιµήσουµε αυτούς τους
τρεις ανθρώπους αλλά και όλους όσοι έδωσαν το αίµα τους, τη
ζωή τους για την πατρίδα και για την ελευθερία, τους οφείλουµε
αλήθεια και δικαιοσύνη.

Ανήκω στη γενιά εκείνη που οι φίλοι µου υπηρετούσαν στο
Ναυτικό, στον Στρατό την περίοδο των Ιµίων. Εγώ ήµουν στο
δεύτερο έτος της Νοµικής. Θυµάµαι πάρα πολύ καλά και είναι
χαραγµένη στη µνήµη µου εκείνη η νύχτα, εκείνο το ξηµέρωµα
και όλα όσα ακολούθησαν. Δεν έχει µέχρι σήµερα αποδοθεί η
αλήθεια ούτε στα θύµατα ούτε στις οικογένειές τους ούτε στην
ελληνική κοινωνία.

Και αν η Βουλή πραγµατικά θέλει να τιµήσει την επέτειο, οφεί-
λει να ανοίξει µία διαδικασία διερεύνησης στην Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας, όπου όλοι οι υπεύθυνοι και όλοι οι
γνωρίζοντες θα εκθέσουν στην ελληνική κοινωνία την αλήθεια.
Διότι δεν είναι αλήθεια πολλά από όσα ακούστηκαν τότε προς
την ελληνική κοινωνία, όπως δεν είναι δίκαιο για τους πεσόντες
ούτε σωστό για τους επιζώντες να συσκοτίζεται ένα τόσο σο-
βαρό γεγονός. 

Προφανώς σήµερα είκοσι οκτώ χρόνια µετά δεν µπορεί να υιο-
θετήσουµε τη ρήση του τότε Υπουργού Εξωτερικών ότι δεν µπο-
ρεί να κάνει εξωτερική πολιτική ένας δήµαρχος, επειδή ύψωσε
την ελληνική σηµαία εντός της επικράτειάς του, ούτε µπορεί να
υιοθετήσουµε όσα στρεβλά και καταδήλως ψευδή ειπώθηκαν,
ότι δήθεν υπέστη vertigo ο χειριστής του ελικοπτέρου και γι’ αυτό
κατέπεσε.

Κυρίες και κύριοι, πολλοί από εσάς κάνατε µνεία στην επέτειο.
Εάν, λοιπόν, θέλουµε να τιµήσουµε τη µνήµη των ανθρώπων
αυτών, αλλά και τη δική µας αποστολή, οφείλουµε µια διαδικασία
απόδοσης της αλήθειας.

Ο δεύτερος λόγος για τον οποίο ζήτησα να µιλήσω και να κάνω
αυτή τη σύντοµη παρέµβαση συνδέεται µε έναν τρόπο µε τη ση-
µερινή επέτειο και µε όλα όσα ειπώθηκαν για την πατρίδα, για
τους πεσόντες, αλλά και µε όλα όσα αναγγέλλονται και προαναγ-
γέλλονται σε σχέση µε νέους εξοπλισµούς και µε την εθνική
άµυνα. 

Ενώ ετοιµαζόµουν και πληροφορήθηκα ότι θα συνεδριάσουµε
και αύριο και αποφάσιζα να µιλήσω αύριο τελικώς για τον αθλη-
τισµό, δέχθηκα ένα τηλεφώνηµα από τους εργαζόµενους στα Ελ-
ληνικά Αµυντικά Συστήµατα. Μιλάµε για τους ανθρώπους
εκείνους που προσφέρουν την εργασία τους, τον ιδρώτα τους,
το αίµα τους, την ψυχή τους γι’ αυτό το οποίο όλοι επαινούν. Κι
όµως, σήµερα στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα είκοσι πέντε
εργαζόµενοι, είκοσι πέντε άνθρωποι βρίσκονται χωρίς δουλειά
µε µη ανανέωση των συµβάσεων µε τις οποίες απασχολούνται
κάποιοι από αυτούς από το 2006 - 2007 -για σκεφτείτε, δεκαεπτά
χρόνια!-, κάποιοι από αυτούς ελάχιστους µήνες πριν πάρουν σύν-
ταξη και κάποιοι από αυτούς παίρνοντας τον κατώτατο µισθό, τα
700 ευρώ ή λίγο περισσότερα -αυτά που η Κυβέρνησή σας αναγ-
γέλλει ότι θα αυξήσει µε την τροπολογία- και τρέφοντας τις οι-
κογένειές τους µε αυτόν τον κατώτατο µισθό. 

Έσπευσα στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα και συνάντησα
τους εργαζόµενους, όπως και τον πρόεδρο των ΕΑΣ, ο οποίος
απερχόταν και µου είπε ότι δεν είναι εκτελεστικός πρόεδρος,
οπότε δεν έχει γνώση του θέµατος και να µιλήσω αύριο µε τον κ.

Κωστόπουλο που είναι διευθύνων και εκτελεστικός.
Κοιτάξτε -κύριε Βρούτση, το λέω και σε εσάς, πέρασε και η κ.

Μιχαηλίδου νωρίτερα και παρακαλώ να της το µεταφέρετε- δεν
επιτρέπεται να µείνουν στον δρόµο είκοσι πέντε άνθρωποι, ούτε
επιτρέπεται την ώρα που έρχεται τροπολογία ευεργετική και θε-
τική σε σχέση µε τον βασικό µισθό -ανεξαρτήτως του ότι δεν θε-
ωρούµε επαρκή αυτή την αναγγελία-, την ίδια ώρα να µένουν
άνθρωποι στον δρόµο, άνθρωποι να αγωνιούν και να καταγγέλ-
λουν ότι πρόκειται για εκδικητικές απολύσεις, για εκδικητικούς
αποκεφαλισµούς και ξαφνικούς –εντός εισαγωγικών- «θανά-
τους», επειδή αυτοί οι άνθρωποι ανήκουν στο σωµατείο «Η Συ-
σπείρωση», το εργατικό σωµατείο των εργαζοµένων και όχι σε
ένα εργοδοτικό σωµατείο το οποίο έχει συγκροτηθεί και αποποι-
είται απ’ ό,τι αφηγούνται την εκπροσώπηση των εργαζοµένων. 

Την ώρα που η Κυβέρνηση ευαγγελίζεται -κι εµείς αυτό θα το
στηρίξουµε εφόσον γίνει πράξη- τη βελτίωση των αποδοχών και
του κατώτατου µισθού, δεν µπορεί την ίδια ώρα άνθρωποι που η
εργασία τους µε κεκαλυµµένες συµβάσεις µε το ελληνικό δηµό-
σιο, άνθρωποι που η εργασία τους είναι ο βιοπορισµός τους και
συνδέεται µε το ελληνικό δηµόσιο και µε µία τόσο σηµαντική βιο-
µηχανία, όπως είναι τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, να µένουν
στον δρόµο. 

Ανέλαβα ενώπιόν τους -και ξέρετε, εµείς αυτό που λέµε το κά-
νουµε πράξη- ότι θα µεταφέρω και την αγωνία τους και το αίτηµά
τους στη Βουλή. Και αυτός είναι ο δεύτερος λόγος για τον οποίο
παίρνω τον λόγο σήµερα και ελπίζω αύριο στην κυρίως οµιλία
µου να έχετε να µου πείτε και ένα καλό νέο, ότι οι άνθρωποι
αυτοί, τους οποίους συνάντησα και οι οποίοι είναι άνθρωποι της
βιοπάλης, δεν θα µείνουν στον δρόµο, διότι αυτό είναι άδικο και
δεν δικαιολογείται την ώρα που η ευηµερία, όπως εσείς την αφη-
γείστε, έρχεται.

Ο τρίτος λόγος που ζήτησα να µιλήσω σήµερα και δεν µπο-
ρούσε να περιµένει αφορά µία εντελώς ανοίκεια, απαράδεκτη
επίθεση που έγινε στον Βουλευτή µας, τον Σπύρο Μπιµπίλα,
αλλά και στην Πλεύση Ελευθερίας από ένα πρώην κυβερνητικό
στέλεχος και στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Γιατροµα-
νωλάκη. 

Ο Σπύρος Μπιµπίλας, όπως ξέρετε, είναι ένας άοκνα εργαζό-
µενος ηθοποιός, ένας καλλιτέχνης που έχει καταθέσει την ψυχή
του επί δεκαετίες στον πολιτισµό, που υπηρετεί ως Πρόεδρος
των Ελλήνων ηθοποιών τους συναδέλφους του, που υπηρετεί και
συνδράµει επί δεκαετίες τους συνταξιούχους ηθοποιούς και
τους γηραιότερους συναδέλφους του µέσα από το ΤΑΣΕΗ, το
Ταµείο Αλληλοβοήθειας του Σωµατείου Ελλήνων Ηθοποιών, στο
οποίο είναι επίσης Πρόεδρός του, είναι ένας άνθρωπος που βρί-
σκεται εδώ στη Βουλή, όπως όλοι οι Βουλευτές της Πλεύσης
Ελευθερίας -αυτή η µικρή µας οµάδα που δεν κουράζεται και
είναι συνέχεια εδώ, όπως και σήµερα-, είναι ένας άνθρωπος που
δεν έκρυψε τον σεξουαλικό του προσανατολισµό, αλλά και δεν
τον έκανε εισιτήριο για οτιδήποτε.

Ο Σπύρος Μπιµπίλας ό,τι έχει κερδίσει και κατακτήσει στη ζωή
του το έχει κερδίσει και κατακτήσει µε τη δουλειά του και µε την
αξία του και µε την αγάπη του για τους ανθρώπους. Και είναι τιµή
για την Πλεύση Ελευθερίας να είναι Βουλευτής µας. Και βεβαίως
είναι Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας, γιατί τον ψήφισαν οι
πολίτες ως πρώτο στη λίστα στις εκλογές του Ιουνίου, όπως και
όλους τους Βουλευτές µας.

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι αυτό το περίεργο, ιδιόρρυθµο κί-
νηµα που επιµένει να σας κάνει θετικές προτάσεις εκεί όπου
υπάρχουν πεδία συναίνεσης -και µίλησε γι’ αυτά κατ’ επανάληψη
ο κ. Καραναστάσης-, αυτό που επιµένει να σας κάνει κριτική εκεί
όπου υπάρχουν σηµεία και κριτικής και σύγκρουσης, αυτό που
επιµένει να είναι εδώ την ώρα που όλοι απουσιάζουν. 

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι, λοιπόν, αυτό το µικρό, περίεργο
κόµµα που το πρώτο που ενόχλησε ήταν η αµφίεση των Βουλευ-
τών του, της Τζόρτζιας Κεφαλά και του Σπύρου πάλι και γενικώς
ενοχλεί. Είναι αυτό το κόµµα που είναι το µοναδικό µέσα στη
Βουλή -το µοναδικό, το µοναδικό!- που λέει ξεκάθαρα ότι το νο-
µοσχέδιο για τα δικαιώµατα των οµόφυλων ζευγαριών θα το ψη-
φίσουµε και λέει ξεκάθαρα ότι αυτό είναι ζήτηµα ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, είναι κορυφαίο ζήτηµα ανθρωπίνων δικαιωµάτων
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και όλα τα κόµµατα έχουν εµφανίσει προβλήµατα. Μάλιστα, λέ-
γεται ότι δεν θα υπάρξει καµµία Κοινοβουλευτική Οµάδα να ζη-
τήσει ονοµαστική ψηφοφορία, γιατί όλες έχουν προβλήµατα.
Εµείς έχουµε έξι Βουλευτές. Δεν επαρκούµε για να ζητήσουµε
ονοµαστική ψηφοφορία. Όµως, βάζω το ζήτηµα.

Όταν, λοιπόν, η Πλεύση Ελευθερίας είναι το µοναδικό κίνηµα,
κόµµα που υπερασπίζεται τα δικαιώµατα των οµόφυλων ζευγα-
ριών και όλων των ανθρώπων και λέει «όλοι οι άνθρωποι ίσα δι-
καιώµατα», πώς είναι δυνατόν να δέχεται επίθεση και µάλιστα
επίθεση µε προσωποποιηµένη στοχοποίηση του Σπύρου Μπιµ-
πίλα, του Βουλευτή µας που είναι γνωστό, χωρίς να έχει ο ίδιος
µε οποιονδήποτε τρόπο εκµεταλλευτεί τη σεξουαλική του ταυ-
τότητα, τον σεξουαλικό του προσανατολισµό -είναι γνωστή,
όµως, γιατί δεν την έκρυψε- να δέχεται επίθεση από στέλεχος
της Νέας Δηµοκρατίας, µε την εξής φράση: «Σε λίγες µέρες δια-
κόσιοι ενενήντα εννέα στρέιτ Βουλευτές του ελληνικού Κοινο-
βουλίου (και ένας γκέι, χάρη στα παιχνίδια µε τις λίστες που
έκανε η Πλεύση Ελευθερίας), θα αποφασίσουν για τα δικαιώµατα
ηµών των ΛΟΑΤΚΙ, κάποιων εξ ηµών για την ακρίβεια, και των παι-
διών µας, τα οποία ειρήσθω εν παρόδω δεν είναι σώνει και ντε
ΛΟΑΤΚΙ»;

Τα γράφει αυτά ένας άνθρωπος που υπήρξε κυβερνητικό στέ-
λεχος που διαφήµισε ότι είναι ο πρώτος ανοιχτά γκέι Υφυπουρ-
γός και στοχοποιεί έναν Βουλευτή έντιµο, ο οποίος είναι εδώ µε
την αξία του και µε κανένα παιχνίδι, γιατί εµείς δεν παίζουµε παι-
χνίδια. Η Πλεύση Ελευθερίας είναι εδώ µε την αξία της, παρά τα
παιχνίδια που παίχτηκαν εις βάρος µας και παρά την ανηλεή επί-
θεση που δέχθηκε ως το µοναδικό κόµµα που σε προεκλογική
περίοδο δεχόταν µόνο επίθεση και λάσπη.

Πώς είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, το µοναδικό κόµµα που
στηρίζει το νοµοσχέδιο που η Κυβέρνησή σας φέρνει, να δέχεται
επίθεση από κυβερνητικό στέλεχος και µάλιστα επίθεση στη σε-
ξουαλική ταυτότητα, στον σεξουαλικό προσανατολισµό του Βου-
λευτή µας; Γιατί απαξιώνεται ένας άνθρωπος, ο οποίος έχει
κερδίσει και τη ζωή του και το ψωµί του και την αξία του και την
καλλιτεχνική του οντότητα και ακεραιότητα και την πολιτική του
υπόσταση, µε τον κόπο του και µε την ποιότητα του; Πώς είναι
δυνατόν να απαξιώνεται κατ’ αυτό τον τρόπο, δηλαδή ότι βρίσκε-
ται στη Βουλή γιατί είναι ο µοναδικός γκέι που για να µπει στη
Βουλή παίχτηκαν παιχνίδια µε τις λίστες;

Ακούστε, θα το πω πολύ καθαρά για να το διαµηνύσετε και
στον κ. Μητσοτάκη και σε όλους όσοι αισθάνονται ότι µπορούν
να παίζουν τέτοια παιχνίδια µε τα δικαιώµατα: Εµείς µε τα δικαιώ-
µατα δεν παίζουµε, όπως δεν παίζουµε µε την αξία µας, όπως
δεν παίζουµε µε την προσπάθεια µας, όπως δεν παίζουµε µε τη
σχέση µας που είναι γνήσια και αδιαµεσολάβητη µε τους πολίτες,
µε τους ανθρώπους αυτού του τόπου. Δεν παίζουµε παιχνίδια.
Παιχνίδια παίζουν άλλοι.

Η Πλεύση Ελευθερίας κατήρτισε λίστες τον Ιούνιο, όπως έκα-
ναν όλα τα κόµµατα και όλα τα κόµµατα, βεβαίως, έκαναν και αλ-
λαγές στην κατάταξη της λίστας. Περίµενα η πρώτη που θα
έβγαινε να µιλήσει απέναντι σε αυτή την επίθεση να είναι η κ.
Μπακογιάννη, η οποία είναι γνωστό ότι στις λίστες του Ιουνίου
του 2012 µπήκε πρώτη στο Επικρατείας και έγινε Βουλευτής
στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Περί-
µενα να είναι η πρώτη που θα µιλούσε. Περίµενα να µιλήσουν και
άλλοι και άλλοι. Όµως, αφού δεν µιλάει κανείς, ας µιλήσουµε
εµείς και ας πούµε τέρµα τα παιχνίδια µε τα ψέµατα. Λίστες κα-
τήρτισαν όλα τα κόµµατα. Αλλαγές στην κατάταξη έκαναν όλα
τα κόµµατα. Οι αλλαγές αυτές είναι που έβαλαν -µε τα ποσοστά
που έβαλαν- τα κόµµατα στη Βουλή και την Πλεύση Ελευθερίας.
Για κανέναν Βουλευτή µας δεν θα δεχθώ άλλη τέτοια λάσπη και
άλλα τέτοια επίθεση και για το µοναδικό κόµµα που στέκεται µε
τον τρόπο που στέκεται, µε εντιµότητα και όχι µε παιχνίδια. Η
Πλεύση Ελευθερίας δεν δέχεται παιχνίδια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Και κάτι άλλο. Τα δικαιώµατα όλων των ανθρώπων είναι αδια-
πραγµάτευτα και ακόµη και αν µείνουµε µόνοι µας οι έξι µας να
τα υπερασπιζόµαστε, πάλι θα είµαστε εδώ για να τα υπερασπι-
ζόµαστε. Όµως, πιστεύουµε ότι ο κόσµος βλέπει καλά και τι συµ-

βαίνει και ποια παιχνίδια  παίζονται. Πιστεύουµε ότι αυτή η επί-
θεση συνδέεται και µε την άνοδο που σηµειώνει η Πλεύση Ελευ-
θερίας δηµοσκοπικά. Πιστεύουµε, βέβαια, ότι πολύ µεγαλύτερη
απήχηση θα καταγράψουµε εκλογικά. Σε αυτά τα παιχνίδια, θα
απαντάµε πάντα µε την αλήθεια µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από

τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Βολουδάκη.
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα και εγώ µε τη σειρά µου να ανα-

φερθώ, θέλοντας να αποτίσω φόρο τιµής, στους τρεις ήρωες
που έπεσαν στο καθήκον υπέρ πατρίδος, τους Καραθανάση,
Βλαχάκο, Γιαλοψό. Θα ήθελα να τονίσω κι εγώ ότι θα τους θυ-
µόµαστε πάντα. 

Περνώντας τώρα στο σχέδιο νόµου, η συζήτηση του παρόντος
νοµοσχεδίου επιβάλλει κάποιες συγκεκριµένες παραδοχές, τις
οποίες νοµίζω ότι όλοι µας θεωρούµε δεδοµένες, αλλά για διά-
φορους λόγους έχουµε αποφύγει έως σήµερα να τις αντιµετω-
πίσουµε µε την επιβαλλόµενη αποφασιστικότητα και
αποτελεσµατικότητα. Η λεγόµενη οπαδική βία είναι ένα φαινό-
µενο κοινωνικό, µε διαρκώς αυξανόµενη ένταση και έκταση που
πλήττει την αθλητική ιδέα, διαµορφώνει συνθήκες ακραίας εχ-
θρικής αντιπαράθεσης, πλήττει την οµαλή διεξαγωγή των αγώ-
νων, καταστρέφει τις αθλητικές υποδοµές και τέλος, θέτει σε
κίνδυνο την ακεραιότητα αθλητών, παραγόντων, φιλάθλων και
οργάνων της τάξης. 

Το φαινόµενο έχει κριθεί εκ του αποτελέσµατος ότι αντιµετω-
πίζεται όχι αποτελεσµατικά, πληµµελώς και ανεπιτυχώς, µε συ-
νέπεια όχι µόνο την αδυναµία αποφυγής καταστάσεων που
ουδεµία σχέση έχουν µε τον αθλητισµό, αλλά και τη διαµόρφωση
ενός πλαισίου διεξαγωγής των αθλητικών εκδηλώσεων που έχει
καταλήξει να δυσφηµίζει ποικιλοτρόπως τη χώρα µας. 

Για τη διόγκωση του φαινοµένου σε βαθµό που δεν επιτρέπει
πλέον υπαναχωρήσεις, αναβολές, ηµίµετρα και υπεκφυγές, θα
έλεγα ότι δεν έχει σηµασία ποιος φταίει περισσότερο ή λιγότερο
όσο επικρατεί η εντελώς ακατανόητη και απαράδεκτη αναβλητι-
κότητα ως προς την αντιµετώπισή του και η ανοχή και η ατιµω-
ρησία, ακόµη και στις περιπτώσεις που οι ισχύουσες νοµοθετικές
ρυθµίσεις προβλέπουν και κυρώσεις και συνέπειες. 

Το τελευταίο τραγικό θύµα της οπαδικής βίας, ο αδικοχαµένος
τριάντα ενός έτους αστυνοµικός Γιώργος Λυγγερίδης, ήρθε όχι
µόνο να µας θυµίσει τις αντίστοιχες τραγικές απώλειες του πα-
ρελθόντος, όπως ο Άλκης Καµπανός, ο Μιχάλης Κατσούρης και
παλαιότερα ο Μιχάλης Φιλόπουλος και ο Χαραλάµπος Μπλιώνας,
αλλά να µας καταγγείλει την αδυναµία µας και την πληµµέλειά µας
να θέσουµε επί τάξη τον νόµο και τη δικαιοσύνη δίπλα στην αθλη-
τική ιδέα, ως εγγυήσεις για τη διατήρηση και τη διασφάλιση του
αθλητικού πνεύµατος στη χώρα που αυτό γεννήθηκε. 

Η δηµοκρατία µας δεν µπορεί να εννοείται -όπως, δυστυχώς,
συµβαίνει στην περίπτωση της οπαδικής βίας- ως πεδίο εκδήλω-
σης βαθύτατα αντικοινωνικών συµπεριφορών, παρανοϊκών κατα-
στάσεων και απάνθρωπων µεθόδων που δεν εξηγούνται παρά
µόνο ως παρεκτροπές, πέρα από κάθε λογική και µάλιστα από
νέους ανθρώπους που θα έπρεπε να βλέπουν τον αθλητισµό ως
υγιή ενασχόληση και ευκαιρία επικοινωνίας και συναδέλφωσης. 

Οι παραδοχές αυτές δεν νοµίζω ότι µπορούν να βρουν ούτε
αντίλογο ούτε ενστάσεις, διότι απλούστατα απορρέουν από την
πραγµατικότητα που ζούµε τις τελευταίες δεκαετίες, µία πραγ-
µατικότητα που πλέον µας υπαγορεύει επιτακτικά και χωρίς επι-
φυλάξεις και αναβολές να προχωρήσουµε στη λήψη µέτρων για
την άµεση και αποτελεσµατική αντιµετώπιση του φαινοµένου.

Δεν θα σας απασχολήσω µε τις σκέψεις µου επί των συγκεκρι-
µένων διατάξεων του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου, γιατί θα ήταν
σαν να συµµετέχουµε σε µια ακόµη συζήτηση στην οποία οι αν-
τιπαραθέσεις µόνο ως αδυναµία να συµφωνήσουµε επί της ου-
σίας θα µπορούσαν να εκληφθούν. Και η ουσία εν προκειµένω
εδώ που έχουµε φτάσει είναι, όπως λέει και ο Κωστής Παλαµάς,
«Δεν υπάρχει άλλο σκαλί στου κακού τη σκάλα». 
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Επανέρχοµαι στο υπό ψήφιση σχέδιο νόµου, το οποίο περι-
λαµβάνει διατάξεις για την οπαδική βία, την ψηφιακή αναβάθµιση
στον χώρο του αθλητισµού και τη βελτίωση των αθλητικών υπο-
δοµών. 

Ειδικότερα, µε τις διατάξεις του Α’ Μέρους κυρώνεται σύµ-
φωνα µε το άρθρο 44 του Συντάγµατος η από 11-12-2023 πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου, µε την οποία προς αντιµετώπιση των
έκτακτων συνθηκών αποφασίστηκε απαγόρευση διάθεσης εισι-
τηρίων και παρουσίας θεατών σε αγώνες ποδοσφαίρου µέχρι τις
12-2-2024.

Στο Β’ Μέρος περιλαµβάνονται διατάξεις για τη λειτουργία της
Διαρκούς Επιτροπής για την Αντιµετώπιση της Βίας, ώστε να
είναι πιο ευέλικτη, µε πέντε µέλη αντί για δέκα που ίσχυε προ-
ηγουµένως, ενώ προβλέπεται και η επιβολή κυρώσεων εκ µέρους
της που διαπιστώνονται κατά τον έλεγχο των εισιτηρίων. Μάλι-
στα προβλέπεται και η δηµιουργία ηλεκτρονικής πλατφόρµας
ταυτοποίησης κατόχων αθλητικών εισιτηρίων, ώστε και να προ-
λαµβάνονται και να αντιµετωπίζονται άµεσα τυχόν παραβατικές
συµπεριφορές, ενώ αναµορφώνεται το σύστηµα ηλεκτρονικής
εποπτείας των αθλητικών εγκαταστάσεων και απαγορεύεται
αθλητική συνάντηση σε εγκατάσταση η οποία δεν θα έχει τέτοιο
ηλεκτρονικό σύστηµα εποπτείας. 

Θεσπίζονται, επίσης, ειδικές περιπτώσεις επιβολής διοικητικών
κυρώσεων, όπως η ρίψη αντικειµένων εντός του αγωνιστικού
χώρου, των αποδυτηρίων ή των κερκίδων αθλητικής εγκατάστα-
σης ή της παράνοµης εισόδου σε αυτή, ώστε να υπάρχει πλέον
το κατάλληλο κυρωτικό πλαίσιο για τις παράνοµες συµπεριφο-
ρές στους αθλητικούς χώρους. 

Τέλος, δηµιουργείται η ψηφιακή πλατφόρµα e-Kouros, µε την
οποία επιτυγχάνεται ο τόσο απαραίτητος ψηφιακός µετασχηµα-
τισµός στον χώρο του αθλητισµού, µε χαρτογράφηση -εκτός των
άλλων- των αθλητικών εγκαταστάσεων ώστε οι φορείς να είναι
ενηµερωµένοι, αλλά και οι αρµόδιες αρχές να αντιµετωπίζουν τις
αδυναµίες και τις ελλείψεις και να έχουν τη δυνατότητα να δρουν
ακόµη πιο στοχευµένα.

Για εκείνους που θα υποστηρίξουν ότι τα προτεινόµενα µέτρα
είναι ανεπαρκή, θα πω ότι επιτέλους θα πρέπει να προχωρή-
σουµε έστω και µε αυτά. Για εκείνους που θα υποστηρίξουν ότι
τα προτεινόµενα µέτρα είναι πολύ αυστηρά, θα πω ότι κριτήριο
δεν µπορεί να είναι η τυχόν αυστηρότητα που έχει η υποκειµενική
βάση, αλλά η µέχρι σήµερα αναποτελεσµατικότητα που βασίζε-
ται σε χειροπιαστές αποδείξεις. Για εκείνους που διστάζουν, αµ-
φιταλαντεύονται και προβληµατίζονται, θα πω ότι οι ατέρµονες
συζητήσεις, αντιπαραθέσεις, διαφοροποιήσεις και ενστάσεις δεν
νοούνται εκεί όπου, όπως συµβαίνει µε την περίπτωση της αθλη-
τικής βίας, κάθε µέρα που περνά µε την υφιστάµενη κατάσταση
είναι µια νέα δοκιµασία για κάθε αθλητική εκδήλωση, για κάθε
αθλητή, για κάθε αληθινό φίλαθλο και για κάθε υγιή παράγοντα. 

Οφείλουµε σήµερα να αναλάβουµε όλοι τις ευθύνες µας και
πρώτοι εµείς οι εκπρόσωποι του λαού, οι νοµοθέτες της πολι-
τείας, για να θυµίσουµε σε όλους το χρέος µας. Η κοινωνία, η δι-
καιοσύνη, η αστυνοµία, οι φίλαθλοι, οι παράγοντες, οι αθλητές,
πρέπει όλοι να αντιληφθούν ότι η ψήφιση του νόµου αυτού περι-
κλείει τη θέληση και την αποφασιστικότητα όλων µας ώστε να
δοθεί τέλος στη βία των γηπέδων. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Στέ-
φανος Παραστατίδης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

θα σας περιγράψω την ιστορία µιας κάµερας. Στον αθλητικό
νόµο 2725/1999 προστέθηκε το µακρινό 2002 το άρθρο 41Ε για
την αντιµετώπιση της οπαδικής βίας. Το άρθρο περιείχε το πλαί-
σιο για τη ρύθµιση του ζητήµατος ηλεκτρονικής εποπτείας, δη-
λαδή µε απλά λόγια τις κάµερες στα γήπεδα. Ακολούθησαν τρεις
νοµοθετικές τροποποιήσεις: άρθρο 5 του ν.3262/2004, άρθρο 8
του ν.3708/2008, ν.4326/2015. Άρθρα µπήκαν, κάµερες δεν µπή-
καν. 

Το κάθε άρθρο περιείχε µία εξουσιοδοτική διάταξη που έδινε
στον Υπουργό µε υπουργική απόφαση τη δυνατότητα να ρυθµί-
ζει τις λεπτοµέρειες για τις προδιαγραφές, την εγκατάσταση και
τη λειτουργία των καµερών. Στο άρθρο υπήρχε ρητά καταλη-
κτική ηµεροµηνία για τη λειτουργία των καµερών. Πέρα από την
ηµεροµηνία που όριζε, δεν επιτρεπόταν να γίνουν αγώνες. 

Προσέξτε. Υπήρξαν ακόµη δεκαεπτά υπουργικές αποφάσεις.
Υπήρξαν δύο το 2006, δύο το 2007, το 2008, το 2009, το 2015,
το 2016, τρεις το 2017, µία ανά έτος από το 2018 ως το 2023.
Ξαναλέω, υπήρξαν δεκαεπτά υπουργικές αποφάσεις. Οι δεκα-
τέσσερις από αυτές είχαν παράταση της καταληκτικής προθε-
σµίας. Είκοσι χρόνια παρατάσεις.

Ερχόµαστε στο σήµερα, στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Η Κυβέρ-
νηση αλλάζει ξανά το καθεστώς των καµερών. Αλλάζει και την
ίδια την εξουσιοδοτική διάταξη. Νέες προδιαγραφές, νέοι όροι,
νέες υπουργικές αποφάσεις. Τι λείπει από τη νέα εξουσιοδοτική
διάταξη; Η καταληκτική ηµεροµηνία. Αυτή τη φορά δεν έχουµε
ούτε καταληκτική ηµεροµηνία. Έχουµε, βέβαια, προφορική δια-
βεβαίωση. Αυτό από µόνο του θα µπορούσε να γίνει ένα ντοκι-
µαντέρ µε τίτλο «Η ιστορία µιας κάµερας» και διά της
επανάληψης του παραδείγµατος, να καταλάβουν όλοι ποιο είναι
το πραγµατικό πρόβληµα της χώρας. 

Κατά τα άλλα, συνεχίζουµε τις βαφτίσεις, βαφτίζοντας τον
συγκεκριµένο νόµο ως «µεταρρύθµιση» και αυτόν και διαµέσου
αυτού καλούµαστε για πολλοστή φορά να ψηφίσουµε µία ακόµα
τροποποίηση της αθλητικής νοµοθεσίας. 

Εντός αυτής της νοµοθεσίας δεν θα µπορούσαν να λείπουν
εθιµοτυπικά οι φωτογραφικές διατάξεις και οι απευθείας τοπο-
θετήσεις στελεχών σε θέσεις ευθύνης, όπως αυτή στο Καυταν-
τζόγλειο. Εδώ ταιριάζει προς τον κύριο Υπουργό, τον κ.
Βρούτση, το «Τι είχες, Γιάννη, τι είχα πάντα». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς αυτό το έλλειµµα εφαρ-
µογής της νοµοθεσίας το αποδίδουµε σε πρόθεση. Όµως, ας
υποθέσουµε ότι εµείς είµαστε κακοπροαίρετοι και εσείς έχετε
όλη την καλή θέληση και το πρόβληµα είναι οργανωτικής φύ-
σεως, δηλαδή λειτουργικό. Δηλαδή, θέλετε, αλλά δεν διεκπεραι-
ώνετε. Κι αυτό, διότι η ήδη θεσµοθετηµένη Διαρκής Επιτροπή
για την Αντιµετώπιση της Βίας υπολειτουργεί, είναι υποστελεχω-
µένη και σε άµεση εξάρτηση µε το Υπουργείο. 

Τι κάνει γι’ αυτό η Κυβέρνηση; Με το άρθρο 5 του νοµοσχεδίου
θεσµοθετεί ένα ακόµη όργανο συντονισµού, εκτός της αρχιτε-
κτονικής του αθλητικού νόµου 2725/1999. Η απάντηση, λοιπόν,
της Κυβέρνησης σε όλα αυτά που συµβαίνουν, ποια είναι; Είναι
µία ακόµα επιτροπή πολυπρόσωπη, µε θολές ή αλληλοκαλυπτό-
µενες αρµοδιότητες µε εκπροσώπους διαφόρων Υπουργείων και
φορέων, η οποία στη βασική της σύνθεση είναι ενδεκαµελής,
µπορεί δε µε τις υποεπιτροπές και τους εµπειρογνώµονες να
φτάσει και να ξεπεράσει τα πενήντα άτοµα. Αντιλαµβάνεστε τι
σηµαίνει αυτό σε γραφειοκρατικό και δηµοσιονοµικό κόστος. Το
πράττει, µάλιστα, όπως ρητά αποτυπώνεται στην παράγραφο 1
του άρθρου κατ’ εφαρµογή της Σύµβασης του Σεντ Ντενί που
κυρώθηκε στη χώρα µας µε τον ν.4901/2021. Διαβάζοντας δε την
παράγραφο 5 του άρθρου 4 του 2021 που κύρωσε τη Σύµβαση
του Σεντ Ντενί διαφαίνεται πως η Κυβέρνηση µάλλον παραβιάζει
τη Σύµβαση του Σεντ Ντενί, παρά την εφαρµόζει. Να συναινέ-
σουµε και σε αυτό. Μην πείτε ότι σας βάζουµε εµπόδια. 

Η νοµοθετική αυτή παρέµβαση αποτελεί τον προτελευταίο
κρίκο ενός γνώριµου µοτίβου πολιτικής συµπεριφοράς της Κυ-
βέρνησης που το παρακολουθούµε να επαναλαµβάνεται ξανά
και ξανά την τελευταία πενταετία. Τι περιλαµβάνει αυτό το µο-
τίβο; Αρχικά, ένα ή περισσότερα περιστατικά που αποκαλύπτουν
την παράλυση του κρατικού µηχανισµού. Στην περίπτωσή µας,
οι τρεις δολοφονίες, µε διαφορετικά χαρακτηριστικά η καθεµία,
που αποκάλυψαν όλες τις πτυχές της γύµνιας του κρατικού µη-
χανισµού πρόληψης, παρακολούθησης και καταστολής. Στη συ-
νέχεια, η επικοινωνιακή διαχείριση µε στοιχεία θεατρικότητας.
Εδώ µια ΠΝΠ εντελώς προβληµατική και άδικη, επισκέψεις δύο
Υπουργών στην Εισαγγελία του Αρείου Πάγου µε φακέλους δι-
κογραφιών παραµάσχαλα -λες και δεν υπάρχει άλλος τρόπος να
διαβιβαστούν για να κάνει το έργο της η δικαιοσύνη- και βεβαίως
εντυπωσιακές ανακοινώσεις στα µίντια. 

9702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ο τρίτος κρίκος στην αλυσίδα των ενεργειών είναι το νοµοσχέ-
διο που φέρατε σήµερα προς ψήφιση, που µοιάζει µε τον σκύλο
που κυνηγάει την ουρά του. Τροποποιούµε, δηλαδή, για πολλο-
στή φορά διατάξεις που δεν έχουν εφαρµόσει -κάποιες από
αυτές µάλιστα µόλις ενάµιση χρόνο µετά την τελευταία τροπο-
ποίηση-αυστηροποιούµε το πλαίσιο κυρώσεων που σπάνια επι-
βάλλουµε, «ξεδοντιάζοντας» ακόµη περισσότερο τη γενικο-
προληπτική και ειδικοπροληπτική του λειτουργία και προσθέ-
τουµε πολυπρόσωπα όργανα και επιτροπές µε «θολές» αρµοδιό-
τητες και αλληλοεπικαλυπτόµενες εξουσίες. 

Ο τέταρτος κρίκος που θα ακολουθήσει είναι η επ’ αόριστον
αναβολές εφαρµογής του νέου νοµοθετικού πλαισίου, απαξίωση
των θεσµικών οργάνων παλιών και νέων, ανοχή σε εµπρηστικές
συµπεριφορές ιδιοκτητών οµάδων, παράλυση των διωκτικών
αρχών και νέα περιστατικά βίας. Και ξανά από την αρχή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα επιτυχηµένα µοντέλα αντι-
µετώπισης των φαινοµένων βίας, σχετιζόµενη µε τον αθλητισµό,
βασίζονται σε τρεις αρχές. Η µία είναι η σταθερότητα και η απλό-
τητα του νοµοθετικού πλαισίου. Η δεύτερη είναι η πολιτική βού-
ληση στην εφαρµογή του νόµου η οποία τόσο πολύ σας λείπει
και η τρίτη είναι οι µηχανισµοί παρακολούθησης, πρόληψης και
καταστολής απαλλαγµένοι από τα δεσµά του κοµµατισµού και
της παραλυτικής κοµµατοκρατίας. Όταν αυτές οι αρχές δεν τη-
ρούνται βλέπουµε τα αποτελέσµατα που βιώνουµε στη χώρα. 

Πάνω απ’ όλα πρέπει να βλέπουµε τη µεγάλη εικόνα που το-
ποθετεί το φαινόµενο της βίας σε ένα άλλο πεδίο και θεµελιώνε-
ται σε ένα ιδιότυπο καθεστώς ασυλίας των θυλάκων εγκληµα-
τικότητας εντός των οργανωµένων οπαδών, στη στενή διασύν-
δεση οργανωµένων οπαδών µε το οργανωµένο έγκληµα, όπως
προκύπτει από ευρήµατα ποινικών δικογραφιών. Και εδώ δεν
χωρεί παραίτηση, αλλά εγρήγορση και πολιτική βούληση.

Κλείνω λέγοντας ότι στη βία δεν υπάρχουν δικοί σας και δικοί
µας. Θα πρέπει να βάζουµε τη βία απέναντι. Αυτό ζητάµε και
αυτό ζητάτε και από τις οµάδες, τους οπαδούς, τους φιλάθλους,
τους πολίτες. Ζητάµε, δηλαδή, να διαχωρίσουν τη βία, ανεξάρ-
τητα από την οµάδα τους. Όµως, είναι κάτι που διά του παρα-
δείγµατος εσείς το κάνετε σε όλα τα άλλα επίπεδα της πολιτικής.
Όταν εσείς, ως Κυβέρνηση, βολεύετε παντού τους δικούς σας,
τοποθετείτε παντού τους δικούς σας και λειτουργείτε κατ’ αυτόν
τον τρόπο, πώς ζητάτε από τους πολίτες να κάνουν αυτόν τον
διαχωρισµό, δηλαδή, να µην κοιτάξουν και να µην προστατέψουν
αυτοί τους δικούς τους; Ποιο είναι το όριο της δικαιοσύνης εδώ; 

Ξέρετε  εµείς στο ΠΑΣΟΚ µιλάµε για αλλαγή παραδείγµατος,
εσείς µε βεβαιότητα είστε το λάθος παράδειγµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Σπυριδάκη Αικατερίνη από το ΠΑΣΟΚ και θα ακολουθήσει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Μάντζος.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις µέρες µας οι διαχρονικές

αξίες του αθλητισµού όπως η ευγενής άµιλλα -«Εύ Αγωνίζεσθαι»-
, η ισότητα, η αλληλεγγύη, η συναδέλφωση και η ειρήνη συχνά
ξεθωριάζουν, διότι πλήττονται από την εµπορευµατοποίηση, τον
καταναλωτισµό και τις πολιτικές σκοπιµότητες. Χρέος κάθε συγ-
κροτηµένης πολιτείας και υπεύθυνης κυβέρνησης αποτελεί η
προάσπιση του αθλητικού ιδεώδους και των αρχών του αθλητι-
κού κινήµατος, η στήριξη των αθλητών και των αθλητριών και η
ανάπτυξη του αθλητισµού, µακριά από συµφέροντα, σκοπιµότη-
τες, βία και ευτελισµό. 

Οι Κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ στήριξαν τον ελληνικό αθλητισµό
και τον βοήθησαν να ανθίσει. Στηρίξαµε τους ανθρώπους του
αθλητικού κινήµατος, τους αθλητές και τις αθλήτριες. Δώσαµε
ηθικά, αλλά και υλικά κίνητρα. Διαµορφώσαµε µια δηµοκρατική,
διαφανή, αποτελεσµατική και οργανωτική δοµή στον αθλητισµό.
Αναπτύξαµε ένα σηµαντικό δίκτυο αθλητικών υποδοµών. Εισά-
γαµε τον µαζικό λαϊκό αθλητισµό. Υλοποιήσαµε προγράµµατα
εκπαίδευσης για το «Ευ Αγωνίζεσθαι» όπως αυτό της ολυµπιακής

παιδείας, µε την πρόσληψη χιλιάδων καθηγητών φυσικής αγω-
γής, διπλασιάσαµε τις ώρες φυσικής αγωγής στην πρωτοβάθµια
εκπαίδευση και πολλά άλλα, που αφορούν κυρίως θέµατα πρό-
ληψης.

Την τελευταία πενταετία η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
ακολούθησε άλλον δρόµο. Σε µια περίοδο όπου υπήρχαν οι προ-
ϋποθέσεις για την καλλιέργεια του αθλητικού πνεύµατος, τη θω-
ράκιση των αθλητικών θεσµών, την επιβράβευση όσων διακονούν
τον εθελοντισµό και τον αθλητισµό η Κυβέρνηση έδωσε προτε-
ραιότητα στον κοµµατικό έλεγχο του αθλητισµού. Δίχασε το
αθλητικό κίνηµα, τους αθλητές, τις αθλήτριες, ακόµα και τους
Ολυµπιονίκες και το Παραολυµπιακό Κίνηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε χρόνια του επιτελικού κρά-
τους ο αθλητισµός στέναξε και δυστυχώς συνεχίζει να στενάζει.
Νοµοθετικές ρυθµίσεις και τροπολογίες µε φωτογραφικές και
παρεµβατικές διατάξεις, ώστε να ελέγχονται κοµµατικά οι οµο-
σπονδίες και τα σωµατεία, τραυµάτισαν τον αθλητισµό. Τρία τρα-
γικά πρόσωπα: Άλκης Καµπανός, Μιχάλης Κατσουρής, Γιώργος
Λυγγερίδης. Θύµατα και οι τρεις της βίας στον χώρο του αθλη-
τισµού σφράγισαν µε οδυνηρό τρόπο την κυβερνητική αναποτε-
λεσµατικότητα. 

Μετά το τελευταίο τραγικό περιστατικό η Κυβέρνηση εξήγ-
γειλε µέτρα για τρίτη φορά µέσα σε ένα έτος. Μέτρα όπως η εγ-
κατάσταση καµερών ασφαλείας και συστήµατος ηλεκτρονικής
εισόδου φιλάθλων, µε έλεγχο ταυτοπροσωπίας, που είχαν θεσπι-
στεί µεν ήδη, αλλά δεν εφαρµόστηκαν ποτέ. Το πρόσφατο µέτρο
της διεξαγωγής ποδοσφαιρικών αγώνων χωρίς θεατές για δύο
µήνες -αντιλήψεις προ ετών όπου «πονάει κεφάλι-κόβουµε κε-
φάλι»- ουσιαστικά τιµώρησε οριζόντια και τους υγιείς φιλάθλους
που αγαπούν τον αθλητισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπάρχον νοµοθετικό πλαίσιο
είναι ισχυρό, αλλά δεν εφαρµόστηκε ποτέ και θα κάνω µια σύν-
τοµη αναφορά στον ν.4049/2012. Στον νόµο αυτό υπάρχουν ρυθ-
µίσεις για τη λειτουργία των λεσχών, για την εγκατάσταση
καµερών, για τη διαδικασία ταυτοπροσωπίας και το ηλεκτρονικό
εισιτήριο, για το πόθεν έσχες σε σωµατεία των λεσχών, για τη
θέσπιση ρήτρας- παραβατικότητας που αφαιρεί ποσοστό χρη-
µατοδότησης των οµάδων από πόρους του στοιχήµατος που κα-
τευθύνονται στο επαγγελµατικό ποδόσφαιρο. Με τη µη
εφαρµογή του νόµου γεννιέται το εξής ερώτηµα: Τι έχει µεγαλύ-
τερη αξία; Οι σχέσεις κάποιων κυβερνήσεων µε τις διοικήσεις και
το µικροκοµµατικό όφελος ή οι ζωές των παιδιών που καθηµε-
ρινά βρίσκονται εκτεθειµένες και απειλούνται από φαινόµενα
βίας εντός και εκτός γηπέδων;

Ερχόµαστε, λοιπόν, στο σήµερα µε τη σκέψη ότι η όποια επι-
πλέον αυστηριοποίηση του νοµικού πλαισίου και οι όποιες βελ-
τιώσεις για να φέρουν αποτελέσµατα θα πρέπει να αποτελούν
προϊόντα διαλόγου και ευρείας συναίνεσης και κυρίως να συνο-
δεύονται από την αναγκαία πολιτική βούληση για την εφαρµογή
τους. Ο ειδικός αγορητής µας κ. Τάσος Νικολαΐδης επισήµανε
αδυναµίες, στάθηκε θετικά στις όποιες βελτιώσεις και διατύπωσε
πλαίσιο προτάσεων. Ενδεικτικά αναφέρω τη δηµιουργία Ταµείου
Χρηµατοδότησης Παρεµβάσεων και Εκπαίδευσης για τη Βία
στον Αθλητισµό, δηµιουργία Κώδικα Δεοντολογίας όλων των
αθλητικών παραγόντων, την ενίσχυση των αθλητικών υποδοµών,
την προσθήκη αρµοδιοτήτων στην Εθνική Επιτροπή Συντονισµού
για πραγµατοποίηση δράσεων επιµορφωτικού χαρακτήρα στην
εκπαίδευση και την κοινωνία, την οποία ο Υπουργός αποδέχθηκε,
όπως έπραξε και µε την πρότασή µας για απαγόρευση ανάρτη-
σης πανό αντίπαλων οµάδων. 

Επιτρέψτε µου όµως να σταθώ σε κάποια αδύναµα σηµεία του
νοµοσχεδίου, σχετικά µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
που αναφέρθηκα. Η αντίληψη «πονάει κεφάλι-κόβουµε κεφάλι»
είναι λανθασµένη. Υποτίθεται ότι κλείσαµε τα γήπεδα για να προ-
ετοιµαστούν ώστε να ανταποκρίνεται η λειτουργία τους στο νο-
µοθετικό πλαίσιο. Οι υποδοµές δεν ετοιµάστηκαν, αλλά τα
γήπεδα ξανανοίγουν. Άρα, τα κλείσαµε απλώς για επικοινωνια-
κούς λόγους, τιµωρώντας και τους υγιείς φιλάθλους;

Απαιτείται πληθώρα υπουργικών αποφάσεων, αλλά και διευ-
κρινίσεων σε πολλές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου και αυτό µας
κάνει να ανησυχούµε και να αµφιβάλλουµε για την επιτυχία των
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σκοπών του. Η Διαρκής Επιτροπή για την Αντιµετώπιση της Βίας
πρέπει να αναβαθµιστεί, να στελεχωθεί και να λειτουργήσει ως
ανεξάρτητη αρχή, µε διαφάνεια, ανοικτές και αξιοκρατικές δια-
δικασίες συγκρότησης, ώστε να ανταποκριθεί µε επάρκεια στον
ρόλο της. Με βάση το νοµοσχέδιο θα έχει αυξηµένες αρµοδιό-
τητες και ουσιαστικά θα επιβάλλει διοικητικές κυρώσεις. Κατά
συνέπεια απαιτείται η ανεξαρτησία της έναντι της πολιτικής εξου-
σίας. 

Δεν καθορίζεται ο ρόλος της Αστυνοµίας, γεγονός που δηµι-
ουργεί σύγχυση, γιατί εάν η Αστυνοµία ευθύνεται για τον σωµα-
τικό έλεγχο των φιλάθλων, δεν είναι λογικό να τιµωρούνται
αθλητικά σωµατεία σε περίπτωση ρίψης αντικειµένων. Προβλέ-
πονται µεν δειγµατοληπτικοί έλεγχοι εκτός και εντός των γηπέ-
δων, αλλά µοιάζουν ανεφάρµοστοι και επικίνδυνοι. Επίσης, ο
αποκλεισµός της Οµοσπονδίας Αστυνοµικών Υπαλλήλων από την
ακρόαση φορέων προκαλεί ερωτηµατικά.

Η βαθµίδα ταυτοποίησης κατόχων αθλητικών εισιτηρίων όπως
θεσµοθετείται δεν καλύπτει αρκετές κατηγορίες κατόχων και ου-
σιαστικά δυσχεραίνει τους απλούς φιλάθλους. Οι προβλέψεις για
τις λέσχες φιλάθλων τροποποιούνται για πέµπτη φορά. Το ένα
παράρτηµα ανά περιφερειακή ενότητα δηµιουργεί σοβαρά προ-
βλήµατα σε νησιά, ορεινές και δυσπρόσιτες περιοχές, ενώ υπάρ-
χει το ενδεχόµενο οι οπαδοί µε παραβατική συµπεριφορά να µην
ενταχθούν στις λέσχες µε κίνδυνο οι ρυθµίσεις να µην ανταπο-
κριθούν στην πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βία στον αθλητισµό είναι ένα
πολύπλοκο και πολυδιάστατο φαινόµενο µε προεκτάσεις πέραν
του αθλητισµού. Συνδέεται µε το ευρύτερο φαινόµενο της βίας
στην κοινωνία. Είναι µια άλλη µορφή, µια άλλη διέξοδος εκτόνω-
σης της βούλησης για βία που εκδηλώνεται στην κοινωνία. Είναι
λάθος να θεωρείται ότι η βία εντός και εκτός γηπέδων είναι ξε-
χωριστό κοµµάτι από τη βία στην κοινωνία, που δυστυχώς εντεί-
νεται και αυξάνεται διαρκώς. Παρακολουθούµε καθηµερινά
τραγικά περιστατικά βίας και κυρίως βία στους ανήλικους. Οι αι-
τίες πολλές και απαιτείται µελέτη, ώστε να προβούµε ως πολιτεία
στις αναγκαίες παρεµβάσεις. Οι συνέπειες της οικονοµικής κρί-
σης και της πανδηµίας, οι οικονοµικές ανισότητες, η υποχώρηση
της συλλογικότητας έναντι της ατοµικότητας, η αλλαγή του τρό-
που ζωής, η ανεπαρκής εκπαίδευση και πολλά άλλα. Απαιτούνται
µέτρα πρόληψης και αντιµετώπισης, πολιτικές άρσης ή έστω άµ-
βλυνσης των αιτιών που προκαλούν τα φαινόµενα βίας. 

Δυστυχώς, δεν βλέπουµε κάτι τέτοιο από την Κυβέρνηση, γιατί
δεν σας απασχολεί στην ουσία η βία, κύριοι της Κυβέρνησης και
δεν σας απασχολεί διότι η βία είναι φαινόµενο ταξικό. Δεν θα
αναφερθώ στις συνεχιζόµενες κυβερνητικές πολιτικές που εντεί-
νουν τις κοινωνικές ανισότητες. 

Θα αναφέρω δύο απλά παραδείγµατα από τον χώρο της εκ-
παίδευσης. Ουσιαστική έλλειψη συστήµατος πρόληψης και αν-
τιµετώπισης της ενδοσχολικής βίας, αλλά και απουσία
προγραµµάτων αθλητικής εκπαίδευσης για το ευ αγωνίζεσθαι.
Στέκοµαι σ’ αυτά γιατί υπήρχαν και ήταν έργα του ΠΑΣΟΚ και οι
επόµενες κυβερνήσεις τα αποδιοργάνωσαν και αναρωτιέµαι. Δεν
ήταν αποτελεσµατικά ή δεν απασχολούσε τόσο η ανάγκη για
πρόληψη και διαµόρφωση της αθλητικής παιδείας; 

Σήµερα απαιτείται ένα εθνικό σχέδιο δράσης µε ευρεία δια-
κοµµατική συναίνεση, βασισµένο στο τρίπτυχο πρόληψη-έλεγ-
χος-τιµωρία, δίνοντας έµφαση στην πρόληψη και στον ρόλο της
εκπαίδευσης που πρέπει να είναι καθοριστικός.

Εµείς θα συµβάλουµε σε κάθε προσπάθεια πρόληψης και αν-
τιµετώπισης του φαινοµένου της βίας, όπου κι αν εκδηλώνεται.
Κυρίως, όµως, θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε και να δηµιουρ-
γούµε πολιτικές θέσεις και προτάσεις, που θα αντιµετωπίζουν τα
αίτια που οδηγούν στη βία, γιατί οι µεταρρυθµίσεις εκεί θα κρι-
θούν, όχι µόνο στη θέσπιση, αλλά κυρίως στην εφαρµογή τους,
ειδάλλως θα επαναληφθεί η ιστορία του παρελθόντος µε τα νο-
µοθετικά µεταρρυθµιστικά «πυροτεχνήµατα» που τελικά αποµει-
ώνουν τις όποιες µεταρρυθµίσεις και απογοητεύουν τους
πολίτες.

Κλείνοντας, να θυµίσω ότι η απογοήτευση γεννά βία, ότι η
φτώχεια γεννά βία, η έλλειψη ελπίδας γεννά βία. Πολίτες ευάλω-
τοι και περιθωριοποιηµένοι, νέοι χωρίς όνειρα για το αύριο και

το µέλλον αποτελούν την εκρηκτική ύλη κάθε οργής, κάθε µορ-
φής βίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Μάντζος και θα ακολουθήσει ο κ. Σταµάτης.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ελάχιστη υποχρέωση, όπως ειπώθηκε ήδη, αυτή τη δύ-

σκολη µέρα η απότιση φόρου τιµής στους ήρωες της µοιραίας
εκείνης νύχτας των Ιµίων, είκοσι οκτώ έτη µετά. Είναι µια υπεν-
θύµιση ότι η εθνική µας κυριαρχία σε γη, σε αέρα και σε θά-
λασσα είναι αδιαπραγµάτευτη και οι Ένοπλες Δυνάµεις µας
υπερασπίζονται αυτή την κυριαρχία και µε την ύστατη ακόµη
θυσία της ίδιας της ανθρώπινης ζωής. Ένα συλλογικό τραύµα
που έχει χαραχτεί στη συλλογική µας συνείδηση απαιτεί σεβα-
σµό στην ιστορική µνήµη αυτών των ηρώων.

Απαντώντας σε ένα σχόλιο της κυρίας Προέδρου της Πλεύσης
Ελευθερίας, δεν µπορώ παρά να συµφωνήσω στο ότι οποιαδή-
ποτε αναφορά σε σεξουαλικό προσανατολισµό, καταγωγή,
φύλο, θρησκεία ή άλλη διάκριση ανάµεσα στους Βουλευτές,
αλλά και σε όλους τους πολίτες, είναι απολύτως και απερίφρα-
στα απορριπτέα και έτσι θα πρέπει να είναι, χωρίς αστερίσκους
και επιφυλάξεις σε κάθε περίπτωση. 

Πριν µπω στο σχέδιο νόµου, στεκόµενος στην τροπολογία και
αφού έκανα τις παρατηρήσεις που έκανα στην παρέµβασή µου
στην κυρία Υπουργό, δεν µπορώ να µη σχολιάσω την αµετροέ-
πεια και το µέγιστο πολιτικό σφάλµα της Υπουργού Εργασίας να
έλθει εδώ προσπαθώντας να δικαιολογήσει την αβελτηρία της
Κυβέρνησής της να αναβάλει για µία ακόµη φορά την επανα-
φορά σε συλλογικές συµβάσεις εργασίας, µιλώντας και συγκρί-
νοντας το 2023 µε όρους 2013.

Το 2013, να υπενθυµίσω στην κυρία Υπουργό -δεν είναι εδώ
προφανώς, αλλά φαντάζοµαι ότι παρακολουθεί τη Βουλή- ότι
ήταν σε σκληρή µνηµονιακή εποπτεία η χώρα. Κάποιοι και τότε
έβαζαν ξανά πλάτη από το ΠΑΣΟΚ. Είναι οι ίδιοι που είχαν πάρει
µόνοι τους όλο το κόστος της µεγάλης κρίσης που το κόµµα της,
η Νέα Δηµοκρατία, δηµιούργησε. Στη συνέχεια το ΠΑΣΟΚ πάλι
έβαλε ξανά πλάτη, αναλαµβάνοντας πάλι µε υπευθυνότητα νέο
κόστος. Και τώρα έρχεται να µιλήσει σε αυτό το κόµµα η κ. Μι-
χαηλίδου µε όρους 2013, δέκα χρόνια µετά, εκ των οποίων τα
πέντε κυβερνά το κόµµα της, η Νέα Δηµοκρατία.

Εµείς τι λέµε; Ότι συµφωνούµε. Ακούσαµε τον κ. Τσίπρα τα
προηγούµενα χρόνια, ακούµε σήµερα τον κ. Μητσοτάκη να µας
λέει ότι βγήκαµε από τα µνηµόνια. Ωραία. Αφού βγήκαµε από τα
µνηµόνια, γιατί δεν κάνουµε την πρώτη ενέργεια, που είναι η επα-
ναφορά σε συνθήκες συλλογικών διαπραγµατεύσεων και συλλο-
γικών συµβάσεων εργασίας στον εργασιακό χώρο, να δοθεί
στους κοινωνικούς εταίρους, όπως οι ίδιοι αξιώνουν, το δικαίωµα
των διαπραγµατεύσεων; Το έκαναν άλλες χώρες, το έκανε η
Ισπανία, το έκανε η Πορτογαλία. Αυτοί ξέρουν λιγότερο από
εµάς; 

Θα συµφωνήσω, ωστόσο, µαζί της σε κάτι, ότι η ιστορία πράγ-
µατι δείχνει και αποδεικνύει την υποκρισία, δείχνει όµως και την
ειλικρίνεια και γι’ αυτό καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής όλες
τις προτάσεις µας όλα αυτά τα χρόνια για επαναφορά των συλ-
λογικών διαπραγµατεύσεων στον χώρο της εργασίας, 7 Φε-
βρουαρίου του 2019 µε πρόταση νόµου της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, 28 Ιανουαρίου του 2020 µε τροπολογία-προ-
σθήκη του Κινήµατος Αλλαγής, 20 Σεπτεµβρίου του 2023 µε τρο-
πολογία-προσθήκη του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάντζος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά στο σχέδιο νόµου, η συζήτηση έχει προχωρήσει.
Έχουν ειπωθεί ήδη πάρα πολλά. Ο ειδικός αγορητής µας κ.
Τάσος Νικολαΐδης έχει αναδείξει µε λεπτοµέρεια τις ενστάσεις,
τις παρατηρήσεις και τις προσθήκες µας. Ο Πρόεδρός µας Νίκος
Ανδρουλάκης νωρίτερα εξέθεσε το δικό µας σχέδιο για την αν-
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τιµετώπιση αυτού του φαινοµένου και µάλιστα κατέθεσε από
τώρα τη συναινετική διάθεση του κινήµατός µας -όπως σε όλα
τα ζητήµατα- και σε αυτό το κοινωνικό ζήτηµα της βίας µε
αφορµή τον αθλητισµό, υπό την προϋπόθεση ότι θα υπάρξει διά-
λογος. Το ίδιο σας λέµε και στην παιδεία, στην υγεία και παντού:
Διάλογος. Θα περιµένουµε αυτός ο διάλογος να ανοίξει.

Ο ίδιος ο Υπουργός σήµερα οµολόγησε ότι αυτό που φέρνει
δεν είναι µεταρρύθµιση, δεν λύνει το πρόβληµα, απλώς ακολου-
θεί την επικοινωνιακή διαχείριση των προηγούµενων µηνών, συ-
σκέψεις, δηλώσεις, επισκέψεις στην εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου µε κάµερες, νέα µέτρα τα οποία είναι παλιά µέτρα, τα
οποία δεν έχουν εφαρµοστεί. Είναι µέτρα που έχουν θεσµοθετη-
θεί -τα περισσότερα από αυτά- τουλάχιστον από το 2012, µε την
ψήφο µάλιστα της Νέας Δηµοκρατίας σε πρωτοβουλίες του
ΠΑΣΟΚ, τα οποία δεν εφαρµόστηκαν. Και οι κάµερες και η ταυ-
τοπροσωπία και οι αυτόµατες διοικητικές ποινές σε περίπτωση
ρίψης αντικειµένων και η αφαίρεση του ποσοστού χρηµατοδό-
τησης των οµάδων από το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ», όλα υπήρχαν σε ένα
νόµο, τον ν.4049/2012.

Τώρα, µας λέτε ότι θα επανενεργοποιηθεί η είσοδος των φι-
λάθλων στα γήπεδα και όλα αυτά χωρίς να γίνει αξιολόγηση και
να υπάρξει λογοδοσία για το κατά πόσον υπήρχε η προετοιµα-
σία, κατά πόσον δηλαδή εκπληρώθηκε ο σκοπός της αναστολής
της εισόδου των θεατών στα γήπεδα. Για ποια ασφάλεια, λοιπόν,
µιλάµε, όταν δεν έχει αξιολογηθεί το µέτρο της αναστολής εισό-
δου στα γήπεδα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση λανθασµένα αν-
τιµετωπίζει τη βία στα γήπεδα ξέχωρα από τη βία στην κοινωνία.
Δείχνει να µην έχει συνειδητοποιήσει ότι το πρόβληµα εντοπίζε-
ται ιδίως στους χώρους εκτός των αθλητικών εγκαταστάσεων. Η
βία είναι πράγµατι µια κοινωνική παθογένεια. Δεν µπορεί να πε-
ριορίζεται στην έννοια της οπαδικής, της αθλητικής βίας. Θα
ήταν λάθος αν πιστεύαµε ότι µε ένα σχέδιο νόµου σαν το σηµε-
ρινό θα τελειώναµε µε τη βία στα γήπεδα ή πολύ περισσότερο
µακριά, έξω από αυτά. Ο αθλητισµός είναι απλώς σηµείο εκτό-
νωσης. Είναι βία µε αφορµή, ούτε καν µε αιτία τον αθλητισµό. 

Ποιοι είναι οι νέοι που εµπλέκονται ή παγιδεύονται στις εκδη-
λώσεις βίας µε αφορµή τον αθλητισµό; Μήπως είναι τα παιδιά
από τα ελληνικά σχολεία, από τις γειτονιές των πόλεων, τα παιδιά
που γίνονται µέλη σε οµάδες σχολικού εκφοβισµού, που µπορεί
να προέρχονται από οικογενειακά περιβάλλοντα βίαια, τα παιδιά
που βλέπουν µπροστά τους ένα τείχος, στη ζωή τους, τα παιδιά
που βλέπουν µια κοινωνία να τους στρέφει την πλάτη, χωρίς
προσδοκίες, χωρίς όνειρα, πρόθυµα να ανήκουν κάπου, ακόµα
κι αν αυτό το «κάπου» είναι οµάδες εγκληµατικές, οµάδες που
είναι παρακλάδια εγκληµατικών οργανώσεων;

Τι κάνει η πολιτεία µας για αυτήν τη µορφή της βίας; Τίποτα.
Τι κάνει η πολιτεία µας για να αντιµετωπίσει κατασταλτικά, αλλά
και προληπτικά, την εγκληµατικότητα, όταν αυτή η Κυβέρνηση
έχει εκλεγεί µε το «νόµος και τάξη» ως σύνθηµα το 2019 και έχει
αφήσει την Αστυνοµία την ίδια χωρίς υποδοµές, χωρίς εκπαί-
δευση, χωρίς µέτρα προστασίας, χωρίς άρτια επιχειρησιακή ικα-
νότητα, µε νέους εργαζόµενους στα Σώµατα Ασφαλείας να
διατρέχουν κίνδυνο ζωής, χωρίς προστασία; 

Κάλεσε ο αγορητής µας την ΠΟΑΣΥ στην επιτροπή. Δεν δε-
χτήκατε την πρόσκλησή της. Δεν είχε τίποτα να πει η ΠΟΑΣΥ;
Ασχολούµαστε µε την τιµωρία και ξεχνούµε τη δίωξη. Ακούµε τον
Υπουργό Δικαιοσύνης µε ποινικό λαϊκισµό να µας λέει ότι όποιος
δεν είναι µε την αυστηροποίηση των ποινών είναι µε το έγκληµα. 

Εγώ ρωτώ: Αφού έχουµε τόσο αυστηρό αθλητικό ειδικό ποι-
νικό «οπλοστάσιο», γιατί έχουµε νεκρούς στον αθλητισµό, τρεις
νεκρούς σε λίγους µήνες; 

Ξεχνούµε τη δίωξη, την εξιχνίαση. Αλήθεια εκείνος ο κατάλο-
γος των διακοσίων χούλιγκανς τι γίνεται; Έπρεπε να σκοτωθεί ο
Γιώργος Λυγγερίδης για να συγκεντρωθούν τα ονόµατα αυτά; Τι
γίνεται µε τον κατάλογο που παρέδωσε ο Υπουργός Χρυσοχοΐ-
δης τον Μάιο του 2021 µε πεντακόσια ονόµατα σε οργανωµένο
έγκληµα; Τώρα που επέστρεψε τι θα κάνει µε αυτόν τον φάκελο;
Δολοφονείται ένας άνθρωπος στο Νέο Κόσµο και µέσα σε λίγα
λεπτά γνωρίζουµε ποιος ήταν, σε ποιο παρακλάδι, ποιας οργά-
νωσης, τι είχε κάνει. Αφού τα γνωρίζουµε αυτά και τα µέσα ενη-

µέρωσης τα βρίσκουν, η πολιτεία γιατί δεν έχει δράσει προλη-
πτικά πριν το έγκληµα; Γιατί το κράτος δικαίου υποχωρεί συνε-
χώς και σήµερα η διεθνής διαφάνεια µας παρατηρεί ότι δέκα
χρόνια µετά από βελτίωση υποχωρούµε ξανά στους δείκτες ανε-
ξαρτησίας της δικαιοσύνης, ανεξαρτησίας των ανεξάρτητων
αρχών και ελευθερίας του Τύπου; Πώς θα τελειώσουν ένα σχο-
λείο και µια σχολή χωρίς εφόδια τα παιδιά µας, πώς θα πιάσουν
µια δουλειά µε αξιοπρεπείς µισθούς, πώς θα πληρώσουν το νοίκι;
Αυτές είναι οι µεγάλες κοινωνικές ανησυχίες που αναγεννούν και
αναπαράγουν τη βία. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κλείστε.

Δεν υπάρχει άλλη ανοχή. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Η βία απαιτεί δηµόσιες πολιτικές

στην κοινωνία για καλύτερη δηµόσια εκπαίδευση, θα δηµιουργεί
όνειρα και θα καλλιεργεί προοπτικές. Αυτό δεν γίνεται από τη µια
µέρα στην άλλη. Θέλει δουλειά για να καταφέρουµε έναν τέτοιο
κόσµο, καλά δηµόσια σχολεία και πανεπιστήµια, λειτουργικά δη-
µόσια νοσοκοµεία, συλλογικές συµβάσεις εργασίας, ένα κράτος
κοινωνικό ξανά µε σχέδιο, µε δίκαιες κοινωνικές µεταρρυθµίσεις.
Εµείς αυτό πιστεύουµε. Γι’ αυτό αγωνιζόµαστε εµείς και όλοι
όσοι µαζί µε εµάς πιστεύουν τα ίδια. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάντζος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Σταµάτης έχει
τον λόγο.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς είκοσι χρόνια µετά τους Ολυµπιακούς Αγώνες είµα-

στε εδώ και συζητάµε για τη βία. Άρα κάτι δεν έχουµε κάνει καλά
είκοσι χρόνια. Χάσαµε πολύ µεγάλη ευκαιρία για τους Ολυµπια-
κούς Αγώνες αλλά ταυτόχρονα δεν πρέπει να ξεχνάµε πώς ξεκί-
νησε όλη αυτή η ιστορία που σήµερα ο Υπουργός έρχεται να
νοµοθετήσει. Κύριε Υπουργέ, να είναι η τελευταία ευκαιρία να
µπει το µαχαίρι στο κόκκαλο, γιατί η έλευση του ερασιτεχνικού
στον επαγγελµατικό αθλητισµό έχει αυτά. Και επειδή πολλοί στον
δηµόσιο διάλογο επικαλούνται την αείµνηστη Θάτσερ θέλω να
σας ενηµερώσω, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αν
ψάξετε σε όλα τα Πρακτικά της Θάτσερ δεν υπάρχει τίποτα για
την βία. Τη Θάτσερ δεν την ενδιέφερε καθόλου το ποδόσφαιρο.
Την ενδιέφερε µόνο ο νόµος, η τάξη και η εικόνα της χώρας.
Κατά την προσωπική µου άποψη η χώρα έχασε πολλές ευκαιρίες.
Αφού το πολιτικό σύστηµα δεν ήταν ικανό να δώσει λύσεις, η ίδια
η UEFA να αποκλείσει τη χώρα µπας και αυτοί που έχουν τις οµά-
δες έβαζαν µυαλό γιατί το πολιτικό σύστηµα δεν µπορούσε να
ανταπεξέλθει. 

Ευτυχώς τώρα, κύριε Υπουργέ, µετά από όλα αυτά που έχουν
συµβεί, αυτό το νοµοσχέδιο που φέρνετε ελπίζουµε να δίνει ένα
µήνυµα σε αυτούς που θέλουν να κάνουν µια κοινωνία µε µη δη-
µοκρατικούς κανόνες. Όλοι γνωρίζουµε από πού προέρχεται
αυτή η βία. Εγώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα αυτό το νοµοσχέδιο
να έρθει µαζί µε το Υπουργείο Οικογένειας και Κοινωνικής Συνο-
χής γιατί όλοι αυτοί οι άνθρωποι έχουν οικογένεια. Από κάπου
προέρχεται αυτή η βία. Προφανώς µέσω των κοινωνικών ανισο-
τήτων, προφανώς µέσω της φτώχιας κάποιων ανθρώπων, προ-
φανώς µέσω των οδών που εµείς δεν έχουµε δώσει. Η αλήθεια
είναι όµως ότι στην Αγγλία οι ίδιες οι ΠΑΕ αποφάσισαν να αλλά-
ξουν κοινό. Κι εγώ δεν σας λέω να πάµε σε µια διαδικασία όπου
µόνο οι πλούσιοι θα πηγαίνουν στα γήπεδα, αλλά εµείς εδώ
έχουµε φτάσει σε ένα σηµείο να επιχορηγούµε την κάθε οµάδα
να έχει το δικό της γήπεδο, ο κάθε Βουλευτής να έχει τη δική του
οµάδα, ο κάθε πολιτικός παράγοντας έχει τη δική του οµάδα και
όταν γίνονται τα επεισόδια οι ίδιοι παράγοντες των οµάδων να
πηγαίνουν να βγάζουν τους οπαδούς, τους χούλιγκαν, τους µπα-
χαλάκηδες -όπως θέλετε να το πείτε- από τη δικαιοσύνη. Η Αγ-
γλία τι άλλο έκανε; Έβαλε στοπ στην Αστυνοµία. Να µην
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χειραγωγείται η Αστυνοµία. Να κάνει τη δουλειά της. Και χαίρο-
µαι -ασχέτως τι συνέβη µετά- που ο Γιάννης Οικονόµου πήγε να
κάνει µια κάθαρση και πήγε να οδηγήσει στη λύση πολλών προ-
βληµάτων. 

Κύριε Υπουργέ, αυτή είναι η τελευταία ευκαιρία της χώρας
µας για να δείξουµε σε αυτούς τους ανθρώπους ότι ο νόµος και
η τάξη, ότι το ποδόσφαιρο, το µπάσκετ, ο αθλητισµός δεν είναι
γι’ αυτούς τους λίγους, είναι για όλους. Και χαίροµαι που µέσα
από το νοµοσχέδιο έχετε την επιχορήγηση του σχολικού αθλητι-
σµού µέσω των δήµων. Πρέπει να κοιτάξουµε και πέρα από εδώ.
Δεν είναι µόνο το κέρδος. Είναι και τι θέλει η κοινωνία. Και αν το
πετύχετε, όλη η κοινωνία θα είναι µαζί σας. 

Εγώ δεν θέλω να πω κάτι παραπάνω. Θα ήθελα όµως να πω ότι
µέσα στο νοµοσχέδιο θα ήθελα την υποχρέωση των οµάδων -
αφού εκεί θα ανήκουν οι λέσχες φιλίας- να κάνουν συγκεκριµένα
παραδείγµατα. Το έχει κάνει η Ολλανδία, το έχει κάνει το Βέλγιο,
το έχει κάνει η Γερµανία. Πρέπει να δηµιουργηθούν και οµάδες
οµοτίµων. Πρώην άνθρωποι χούλιγκαν να έρθουν να µιλήσουν σε
αυτούς τους ανθρώπους. Πρέπει να έχουµε πρεσβευτές σε αυτή
τη διαδικασία. Πρέπει η τηλεόραση να παίζει έναν κοινωνικό ρόλο.
Και βέβαια όταν µιλάµε για τη βία δεν θα ξεχνάµε τους δηµοσιο-
γράφους που χύνουν δηλητήριο. Που δεν είναι δηµοσιογράφοι.
Πείτε µου πόσοι από εµάς από δω µπορούν να πάνε στο γήπεδο
µε το κασκόλ της οµάδας που αγαπάνε. Κανένας δεν µπορεί να
πάει. Γιατί όταν γίνεται ό,τι γίνεται στην Ευρώπη, δεν κουνιέται
φύλλο; Γιατί θα τους αποκλείσει η Ευρώπη. Θα χαθούν τα έσοδα.
Τα πολλά εκατοµµύρια. Κύριε Υπουργέ, είναι η ευκαιρία σας µε
αυτόν τον νόµο αυτοί να βάλουν µυαλό, να εφαρµοστεί ο νόµος,
µε την πρώτη ρήξη στο οτιδήποτε γίνει να τους αποκλείσετε, να
τελειώνει αυτή η ιστορία. Και ο λαός θα είναι µαζί σας. 

Κλείνοντας θέλω να µιλήσω γι’ αυτό στο οποίο αναφέρθηκε η
Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας. Στη δηµοκρατία, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αυτός που αποφασίζει ποιοι θα µπουν στη
Βουλή είναι ο λαός. Κι αν υπάρχει θέµα µε τις λίστες αυτοί που
αποφασίζουν είναι οι πρόεδροι των κοµµάτων. Και είναι πολύ µε-
γάλη ευτυχία κάποιοι που δεν ανήκουν σε µια οµάδα, µια κατη-
γορία, να ψηφίζουν για τους άλλους που είναι σε µια άλλη
κατηγορία. Αυτή είναι η νίκη της δηµοκρατίας και τίποτα άλλο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από

τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Γιάννης Πασχαλίδης.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµασία του

αθλητισµού για εµάς τους Έλληνες είναι τόσο ουσιώδους σηµα-
σίας που είµαστε από τα ελάχιστα κράτη που έχουµε αναγορεύ-
σει τον αθλητισµό, συνταγµατικό θεσµό. Και πολύ ορθώς φυσικά
διότι ο αθλητισµός είναι βασικός συντελεστής παιδείας, υγείας,
πολιτισµικής εξίσωσης, υγιούς ψυχαγωγίας και συναδέλφωσης.
Ένας χώρος που καλλιεργείται το ήθος και το φίλαθλο πνεύµα.
Μάλιστα στο άρθρο 16, παράγραφος 9 του Συντάγµατός µας,
θεσπίζεται η συνταγµατική υποχρέωση προστασίας του αθλητι-
σµού από το κράτος. Δυστυχώς, το τελευταίο χρονικό διάστηµα
εκδηλώνονται πράξεις ανεξέλεγκτης αθλητικής βίας µε αφορµή
αθλητικές εκδηλώσεις που αλλοιώνουν τον ίδιο τον σκοπό του
αθλητισµού. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας έχει βάλει ψηλά την ατζέντα στο θέµα της αντιµε-
τώπισης της οπαδικής βίας και του χουλιγκανισµού και φέρνει
το σηµερινό νοµοσχέδιο προς ψήφιση. 

Μια βασική αιτία αδυναµίας απόδοσης ευθυνών στα αθλητικά
σωµατεία είναι η ύπαρξη δυσεφάρµοστων διατάξεων, που αφο-
ρούν στις υποχρεώσεις ελέγχου και εποπτείας των λεσχών φι-
λάθλων. Επίσης, η έλλειψη κανόνων για δηµοκρατική και διαφανή
λειτουργία των λεσχών φιλάθλων καθώς και η λειτουργία ενός
πληµµελούς συστήµατος ελέγχου ταυτοποίησης των θεατών που
εισέρχονται σε αθλητικούς χώρους αλλά και εποπτείας των
αθλητικών εγκαταστάσεων, δυστυχώς οδήγησαν στα τραγικά γε-
γονότα που όλοι γνωρίζουµε. Ακριβώς αυτές τις στρεβλώσεις
του υφιστάµενου πλαισίου θα αντιµετωπίσουν οι διατάξεις του
σηµερινού νοµοσχεδίου. 

Αναλυτικότερα, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου πέραν της κύ-
ρωσης της ήδη ισχύουσας πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου,
βάσει της οποίας διεξάγονται χωρίς θεατές οι αγώνες της Super
League και του Κυπέλλου, περιλαµβάνει µεταξύ άλλων την ανα-
µόρφωση και την ενίσχυση του ρόλου της Διαρκούς Επιτροπής
για την Αντιµετώπιση της Βίας, ΔΕΑΒ.

Μάλιστα, η επιτροπή δύναται, πλέον, να επιβάλει πρόστιµα
έως και 1 εκατοµµυρίου ευρώ σε αθλητικές ανώνυµες εταιρίες,
τµήµατα αµειβοµένων αθλητών, οµοσπονδίες και φυσικά πρό-
σωπα, καθώς επίσης και ποινή απαγόρευσης διάθεσης εισιτη-
ρίων, απαγόρευσης διεξαγωγής αγώνων ή ακόµη και διακοπή
του πρωταθλήµατος. Ύστερα από εισήγηση της ΔΕΑΒ, η Επι-
τροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού δύναται να επιβάλει πρό-
στιµα ύψους έως και 5 εκατοµµυρίων ευρώ. Τα ανωτέρω θα
εφαρµόζονται και σε περιπτώσεις παρότρυνσης και υποκίνησης
επεισοδίων, καθώς και ρατσιστικών συµπεριφορών.

Επιπλέον, στο νοµοσχέδιο προβλέπονται συγκεκριµένες διοι-
κητικές κυρώσεις, όπως µια αγωνιστική χωρίς θεατές, σε οποι-
αδήποτε διοργάνωση για ρίψεις αντικειµένων που µπορούν να
προκαλέσουν τραυµατισµούς, δηλαδή καπνογόνα, πυρσοί, φω-
τοβολίδες, κροτίδες και ούτω καθεξής. 

Επίσης, η ποινή της µίας αγωνιστικής χωρίς θεατές θα επιβάλ-
λεται και σε περίπτωση εισόδου στον αθλητικό χώρο θεατών ή
άλλων µη διαπιστευµένων προσώπων. Εάν ένα τέτοιο συµβάν
οδηγήσει σε µαταίωση ή οριστική διακοπή αναµέτρησης, η ποινή
αυξάνεται σε τρεις αγώνες. 

Με στόχο την αντιµετώπιση της τοξικότητας των δηµοσίων δη-
λώσεων σε βάρος των θεσµοθετηµένων διοικητικών δικαστικών
και πειθαρχικών οργάνων του επαγγελµατικού αθλητισµού,
καθώς και των διαιτητών αλλά και µελών της διοίκησης των οµά-
δων, η οποία υποδαυλίζει την οπαδική βία µε το υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο, προβλέπονται πλέον και ποινικές κυρώσεις. 

Ιδιαίτερη αναφορά θα ήθελα να κάνω και στην πρόβλεψη περί
αποµείωσης κατά 50% της χρηµατοδότησης των αθλητικών ανω-
νύµων εταιρειών ή των τµηµάτων αµειβοµένων αθλητών από τη
φορολόγηση των κερδών του «Στοιχήµατος», σε περίπτωση που
κατά το προηγούµενο ηµερολογιακό έτος έχουν τιµωρηθεί τελε-
σίδικα και κατ’ επανάληψη για παραβατικές συµπεριφορές είτε
των ιδίων είτε των φιλάθλων τους. 

Μεγίστης σηµασίας είναι και η διάταξη σχετικά µε την υποχρε-
ωτική και αποκλειστική χρησιµοποίηση ηλεκτρονικού εισιτηρίου
και συστήµατος ταυτοποίησης των εισερχοµένων θεατών. Σε δια-
φορετική περίπτωση, οι αγώνες θα διεξάγονται κεκλεισµένων
των θυρών. 

Επιπλέον, αναµορφώνεται το πλαίσιο που διέπει την εποπτεία
των αθλητικών εγκαταστάσεων, δεδοµένου ότι, πλέον, οι οµάδες
πρέπει να έχουν εγκαταστήσει και να βρίσκεται σε πλήρη λει-
τουργία το ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης και επο-
πτείας της αθλητικής εγκατάστασης. Υπεύθυνη για τη χρήση και
τη λειτουργία των συστηµάτων αυτών είναι η Ελληνική Αστυνο-
µία, η οποία ελέγχει πριν από κάθε αγώνα και βεβαιώνει τη σύν-
νοµη λειτουργία τους. 

Σε περίπτωση που διαπιστωθεί πληµµέληµα του συστήµατος,
µπορεί να αποφασιστεί η διεξαγωγή αγώνα, ανεξαρτήτως διορ-
γάνωσης, χωρίς θεατές. 

Σε αυτό το σηµείο, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι ήδη κλιµάκιο
πραγµατοποιεί επισκέψεις και στα δεκατέσσερα γήπεδα της
Super League, προκειµένου να ενηµερώσει τους εκπροσώπους
των ΠΑΕ για το νέο νοµοθετικό πλαίσιο και τις τεχνικές προδια-
γραφές των καµερών, ώστε µε τη συνεργασία πολιτείας και ΠΑΕ
να προχωρήσει τάχιστα η υλοποίηση του νέου µέτρου.

Αναφορικά µε τις λέσχες φιλάθλων, θεσπίζεται πλέον η
ύπαρξη µόνο µίας λέσχης ανά έµβληµα οµάδας, η οποία πρέπει
να λειτουργεί υποχρεωτικά µε τη συναίνεση της ΠΑΕ και θα ορί-
ζεται ως καταστατική έδρα της η έδρα της ΠΑΕ -εφόσον υφίστα-
ται ΠΑΕ- άλλως, αυτή του ερασιτεχνικού αθλητικού σωµατείου. 

Τέλος, το σηµερινό νοµοσχέδιο προβλέπει τη λειτουργία του
πληροφοριακού συστήµατος e-Kouros στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού µε στόχο την καθολική ψηφιοποίηση του αθλητι-
σµού, τη χαρτογράφηση των αθλητικών φορέων και τον εκσυγ-
χρονισµό της λειτουργίας, καθώς και τη χρηστή διακυβέρνηση.
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Η εφαρµογή του e-Kouros θα είναι ελεύθερα προσβάσιµη στους
πολίτες, προκειµένου να αποτελέσει εργαλείο οργάνωσης και
αναβάθµισης της καθηµερινότητάς τους. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποδεικνύει ότι η σηµερινή Κυ-
βέρνηση και η ηγεσία του Υπουργείου Αθλητισµού έχει τη βού-
ληση και το σθένος να αντιµετωπίσει την οπαδική βία. 

Είναι χρέος όλων µας να παραδώσουµε και πάλι ασφαλή τα
γήπεδα στους φιλάθλους, στις οικογένειες και στα παιδιά. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δίνει αυτόν τον τερά-
στιο αγώνα για την εξυγίανση, τη διαφάνεια και την καταπολέ-
µηση της βίας. Ας ελπίσουµε, λοιπόν, ότι µε το σηµερινό
νοµοσχέδιο θα ξηµερώσει µια καινούργια µέρα για τον αθλητι-
σµό και θα τελειώσει εδώ ο κύκλος του αίµατος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε και για τη συνέπεια στο χρόνο.

Το λόγο τώρα έχει ο κ. Κυριαζίδης από τη Νέα Δηµοκρατία και
ολοκληρώνουµε µε τον κ. Νεοκλή Κρητικό.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

συναδέλφισσες και συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο στην ουσία
αφορά την αντιµετώπιση της οπαδικής βίας σε αθλητικούς, ειδι-
κότερα επαγγελµατικούς, χώρους. 

Υπήρξαν άλλες νοµοθετήσεις; Βεβαίως και υπήρξαν. Υπήρξε,
όµως, αποτελεσµατική αντιµετώπιση της βίας; Όχι. Αυτό έγινε
αποδεκτό και επισηµάνθηκε από όλα σχεδόν τα κόµµατα σήµερα
εδώ στην Ολοµέλεια, πλην κάποιων διαφορετικών φωνών από
συναδέλφους της αντιπολίτευσης. Και µου προξένησε ιδιαίτερη
εντύπωση, αρνητική βεβαίως, η δήλωση του κ. Φάµελλου ότι
«κατά τη διάρκεια» λέει «της κυβερνητικής θητείας του ΣΥΡΙΖΑ
όλα ήταν οµαλά και όλα ήταν σε έναν βαθµό ικανοποιητικό». 

Θα πρέπει να θυµίσω στους συναδέλφους ότι η χειρότερη -θα
έλεγα- οπαδική βία υπήρξε το 2017 κατά τον αγώνα ΑΕΚ - ΠΑΟΚ
στο Βόλο, όπου είχαµε εβδοµήντα τρεις τραυµατισµούς -µερικοί
εκ των οποίων µάλιστα ήταν σοβαροί τραυµατισµοί- αλλά και
άλλα γεγονότα. 

Οφείλω, όµως, να συνεχίσω και να επισηµάνω ότι οι συγκεκρι-
µένοι αθλητικοί χώροι, όπως ανέφερα, κατέστησαν αρκετές
φορές χώροι οργανωµένου εγκλήµατος. Αντί, λοιπόν, οι αθλητι-
κοί χώροι να αποτελούν καταφύγιο των νέων, όπου θα έπρεπε
να αναπτύσσεται ένα πνεύµα ευγενούς ανταγωνισµού και σωµα-
τικής άθλησης αλλά και επαγγελµατικής -οφείλω να επισηµάνω-
αναζήτησης, αποτέλεσαν χώρους οργανωµένων εκδηλώσεων,
αγανάκτησης ή εκτόνωσης, όπου δυστυχώς συχνά αναπτύσσε-
ται, µέχρι σήµερα, οπαδική βία. 

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο, ύστερα από είκοσι πέντε χρόνια
µιας -θα έλεγα- ορθής νοµοθέτησης, οδηγεί -όπως αναπτύχθηκε
αναλυτικά και µε ιδιαίτερο τρόπο και από τον Αναπληρωτή
Υπουργό κ. Βρούτση, αλλά και από τον εισηγητή µας- στην αντι-
µετώπιση των ακραίων φαινοµένων εντός και εκτός αθλητικών
χώρων, καθότι λαµβάνονται µέτρα σε κάθε επίπεδο. Αρκεί, βε-
βαίως, να υπάρξει η εφαρµογή του νόµου προς κάθε κατεύ-
θυνση, κύριε Υπουργέ, καθώς και να υπάρξουν συνέπειες.

Χωρίς να είµαι µέλος της αρµόδιας διαρκούς επιτροπής, πα-
ρακολούθησα τις εργασίες, καθώς διένυσα τον εργασιακό µου
βίο στο χώρο της Αστυνοµίας, σε ανώτατο βαθµό, αλλά και ως
πρόεδρος των αστυνοµικών. Έχω βιώσει την οπαδική βία εντός
και εκτός των αθλητικών χώρων. Ο χαρακτηρισµός των παραβα-
τικών συµπεριφορών ως ιδιώνυµα αδικήµατα, εγκλήµατα και ως
πληµµέληµα, αποτελεί όχι εξαγορά ή δυνατότητα, αλλά φυλά-
κιση. Αυτό δεν θα σηµάνει, βεβαίως, την έκλειψη της βίας, αλλά
βεβαίως θα την περιορίσει σε µεγάλο βαθµό.

Τι συµβαίνει σε άλλες χώρες, από πλευράς -αν θέλετε- του ερ-
γασιακού αυτού χώρου; Κάθε επαγγελµατική αθλητική οργά-
νωση, ως εταιρεία, ζητάει τον αριθµό των αστυνοµικών που θα
διασφαλίσει την «οµαλή» διεξαγωγή των αγώνων. Και από την
ίδια αυτή την ποδοσφαιρική εταιρεία, θα έλεγα, υπάρχει η απο-
ζηµίωση των µετεχόντων αστυνοµικών κατά την εκτέλεση κάθε
αγώνα. 

Τι συµβαίνει στη χώρα µας, ειδικότερα στο Λεκανοπέδιο, εδώ

στην Αθήνα; Περίπου τρεις χιλιάδες αστυνοµικοί -ιδιαίτερα όταν
οι επαγγελµατικές αυτές οµάδες συναντιούνται στο Λεκανοπέ-
διο- απασχολούνται µε τη διασφάλιση της οµαλής διεξαγωγής
αυτών των αγώνων, εντός και εκτός. Τι σηµαίνει αυτό για τον
αστυνοµικό ως εργαζόµενο; Έρχεται η ηµέρα Κυριακή µε µία
αγωνία για το αν θα επιστρέψει στο σπίτι του, εάν δηλαδή θα
είναι µια οµαλή διεξαγωγή του αγώνα. 

Αυτό, βεβαίως, έχει συνέπειες όχι µόνο στη δηµόσια ασφάλεια
και την ασφάλειά του, αλλά και των συµπολιτών µας, η οποία κυ-
λάει και όλη την επόµενη εβδοµάδα, µε την έννοια της απασχό-
λησης τριών χιλιάδων αστυνοµικών που κατά τη διάρκεια της
εβδοµάδας που έρχεται, θα πρέπει και οι ίδιοι να έχουν µία ανά-
παυση, µία ηµερήσια ανάπαυση. Αυτό δηλαδή µειώνει την πα-
ρουσία τους, µειώνει τη δηµόσια ασφάλεια των πολιτών. Άρα,
λοιπόν, η ενασχόλησή τους κατά το χρόνο αυτών των ποδοσφαι-
ρικών εκδηλώσεων, των συναντήσεων θα πρέπει όχι να βαρύνει
το φορολογούµενο πολίτη, αλλά αυτές τις εταιρείες. 

Οφείλω δε ταυτοχρόνως να σηµειώσω ότι κάθε χρόνο σε
αυτόν τον εργασιακό χώρο υπάρχουν δεκάδες τραυµατισµοί και
όπως και τελευταία δυστυχώς υπήρξαν εγκληµατικές ενέργειες.
Είχαµε αφαίρεση ζωών και οφείλουµε -και εγώ ο ίδιος και όλοι
µας- να αποτίσουµε φόρο τιµής σε αυτούς τους εργαζόµενους. 

Οφείλω επίσης να επισηµάνω τη θετική θέση από πλευράς συ-
ναδέλφων και κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή,
όπου τοποθετήθηκαν θετικά στο σχετικό νοµοσχέδιο. Ο ίδιος,
παρ’ ότι δεν είµαι µέλος, παρευρέθηκα και ένιωσα για πρώτη
φορά ότι επιτέλους µπορούµε σε αυτόν τον χώρο να συνεννοη-
θούµε. Εκτός από τη θέση και την κοινή προσπάθεια που πρέπει
να υπάρξει, εκτός από την εισαγωγή της κυκλοφοριακής αγωγής
στα σχολεία, θα πρέπει να υπάρξει και µία αγωγή αναφορικά µε
την αντιµετώπιση της οπαδικής βίας που σήµερα συζητούµε. 

Τέλος, επειδή προέρχοµαι από έναν αγροτοκτηνοτροφικό
νοµό, οφείλω να αναφέρω τη θετική θέση του Πρωθυπουργού
µας αναφορικά µε τα µέτρα που ανακοινώθηκαν για τους αγρο-
τοκτηνοτρόφους της Θεσσαλίας. Περιµένουµε και από πλευράς
µας µέσα στην εβδοµάδα αυτή να υπάρξει ενίσχυση και για τους
αγρότες των δικών µας περιοχών, των αγροτοκτηνοτροφικών,
αναφορικά µε το αγροτικό πετρέλαιο, µε το ρεύµα, όπως και επι-
δοτήσεις που αναµένουν οι αγρότες. 

Βεβαίως η όποια, θα έλεγα, αντιµετώπιση και ικανοποίησή
τους µέχρι τον Ιούνιο, τους στερεί τη δυνατότητα των νέων καλ-
λιεργειών, γιατί έχουν την αγορά σπόρων, λιπασµάτων και άλλων
ενεργειών στις οποίες θα πρέπει να προβούν προκειµένου να
προχωρήσουν στη φετινή καλλιέργεια. 

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, αγαπητέ Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνεται η
συνεδρίαση µε την τοποθέτηση του Βουλευτή της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Νεοκλή Κρητικού.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία

του αθλητισµού είναι υπόθεση όλων µας και αυτή η µάχη απαιτεί
τη συστράτευση και συνέργεια όλων µας. 

Το τελευταίο εξάµηνο δυστυχώς εκδηλώθηκαν ξανά πράξεις
ανεξέλεγκτης αθλητικής βίας, µε αφορµή αθλητικές εκδηλώσεις
ή αθλητικό υπόβαθρο που αλλοιώνουν τον ίδιο το σκοπό του
αθλητισµού. Τραγικές συνέπειες αυτού του έκρυθµου κλίµατος
η δολοφονία του Μιχάλη Κατσούρη και η δολοφονική επίθεση εν
ώρα καθήκοντος στον Γιώργο Λυγγερίδη, δύο απώλειες που
προστέθηκαν στον κατάλογο των θυµάτων από τυφλή οπαδική
βία. 

Η επιτακτικότητα λοιπόν θέσπισης ολοκληρωµένων µέτρων
προέκυψε από την πύκνωση των φαινοµένων βίας, εντός και
εκτός γηπέδων και από το βαρύ φόρο αίµατος του χουλιγκανι-
σµού που πληρώνουµε διαχρονικά και βέβαια από τη θεµελιώδη
υποχρέωση περιφρούρησης του συνταγµατικού αγαθού του
αθλητισµού.

Θα διατρέξω τα τρία µέρη του νοµοσχεδίου. Με το Α’ Μέρος
κυρώνουµε την από 11-12-2023 πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου, όπως ορίζει η συνταγµατική επιταγή της παραγράφου 1 του
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άρθρου 44. Η έκδοση πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου είχε ως
σκοπό τη λήψη µέτρων, λόγω της εξαιρετικά επείγουσας και
απρόβλεπτης ανάγκης προστασίας της δηµόσιας τάξης και
ασφάλειας, καθώς και της ζωής και σωµατικής ακεραιότητας των
παρευρισκοµένων σε αθλητικές εκδηλώσεις. 

Όµως µια ολοκληρωµένη πολιτική για τον αθλητισµό δεν πε-
ριορίζεται στη λήψη έκτακτων µέτρων, αλλά προκρίνει την εισα-
γωγή ενός ολιστικού νοµοθετικού πλαισίου για την προαγωγή
του αθλητισµού και της προστασίας όλων όσων συµµετέχουν σε
αθλητικές συναντήσεις. 

Γι’ αυτό φροντίζει το επόµενο µέρος του υπό ψήφιση σχεδίου
νόµου. Σκοπός των ρυθµίσεών του η συµπλήρωση και ενίσχυση
του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου που διέπει τον αθλητισµό
και τις αθλητικές συναντήσεις, ένα πλαίσιο το οποίο παρά τις αλ-
λεπάλληλες τροποποιήσεις που υπέστη από τη θέσπισή του, το
1999, κύριε Υπουργέ, δεν αντιµετώπισε µε τρόπο σφαιρικό το
πολυπαραγοντικό φαινόµενο της αθλητικής βίας.

Ειδικότερα αντιµετωπίζει ζητήµατα αναδιαµόρφωσης της λει-
τουργίας της Διαρκούς Επιτροπής για την Αντιµετώπιση της
Βίας, καθώς και του πλαισίου της ηλεκτρονικής εποπτείας αθλη-
τικών εγκαταστάσεων. Εξειδικεύει µια σειρά µέτρων, που διατρέ-
χουν όλο το οικοδόµηµα της οπαδικής βίας, από τις λέσχες
φιλάθλων, τις ποινές, τα αδικήµατα βίας ή παρότρυνση σε αυτή
µε αφορµή αθλητικές συναντήσεις, τις εκτελέσεις των ποινών,
την ευθύνη των σωµατείων και των αθλητικών ανωνύµων εται-
ρειών.

Να µιλήσουµε για την ταυτοποίηση κατόχων εισιτηρίων; Αξίζει
να σταθώ στο πρωτοποριακό σύστηµα που εισάγεται µε την αξιο-
ποίηση των σύγχρονων τεχνολογιών και του Εθνικού Μητρώου
Επικοινωνίας σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης. Θεσπίζεται λοιπόν ένα σύγχρονο σύστηµα ταυτοποί-
ησης των κατόχων εισιτηρίων των ποδοσφαιρικών αγώνων
µεταξύ οµάδων της Super League 1. 

Η ταυτοποίηση γίνεται πλέον αυτόµατα, αδιάβλητα και χωρίς
να απαιτείται η διενέργεια ελέγχων από φυσικά πρόσωπα, µέσω
εφαρµογής που εγκαθίσταται στο κινητό τηλέφωνο του κατόχου
του εισιτηρίου. Συγχρόνως όµως διασφαλίζουµε και προστα-
τεύουµε τα παιδιά κάτω των δεκαπέντε ετών, τα οποία θα εισέρ-
χονται οπωσδήποτε µε την εποπτεία γονέα. 

Συστήνεται η Εθνική Επιτροπή Συντονισµού σε εφαρµογή της
Σύµβασης Σέντ Ντενί του Συµβουλίου της Ευρώπης για µια ολο-
κληρωµένη προσέγγιση ασφάλειας, προστασίας και υπηρεσιών
σε ποδοσφαιρικούς αγώνες και λοιπά αθλητικά γεγονότα, η
οποία κυρώθηκε µε τον ν.4901/2022.

Και περνώ στο Γ’ Μέρος του σχεδίου νόµου όπου προβλέπεται
η θέσπιση ενός έργου που φιλοδοξεί να αποτελέσει τοµή, το πλη-
ροφοριακό σύστηµα e-Kouros ή αλλιώς όλος ο αθλητισµός σε
µια εφαρµογή κινητού τηλεφώνου, µια ψηφιακή πλατφόρµα που
σκοπό έχει την καθολική ψηφιοποίηση του αθλητισµού, τη χαρ-
τογράφηση των αθλητικών φορέων όλων των βαθµίδων και εγ-
καταστάσεων και την παρακολούθηση της συµµόρφωσής τους
µε όλες τις απαιτήσεις αδειοδότησης, λειτουργίας, προστασίας
και ασφάλειας. 

Ο αθλητισµός, κυρίες και κύριοι, από µόνος του δεν παράγει
βία. Όλοι έχουµε καταλήξει στο ότι υπάρχει οργανωµένο έγ-
κληµα, το οποίο δρα µε πρόσχηµα τον αθλητισµό και έχει εισχω-
ρήσει στον χώρο των οργανωµένων οπαδών. Το σχέδιο νόµου
περιγράφει µε απόλυτη σαφήνεια διαδικασίες, κυρώσεις και ποι-
νές µε οριζόντιο τρόπο προς όλους τους εµπλεκόµενους και επι-
διώκει να κλείσει κενά και να διορθώσει παραλείψεις που

ανάγονται στο παρελθόν. 
Βέβαια, τα νέα µέτρα θα έχουν ουσιαστικό αντίκτυπο µόνο

µέσα από τη συντονισµένη δράση των αρµοδίων Υπουργείων,
των ΠΑΕ, ΚΑΕ, αθλητικών σωµατείων και της αθλητικής οικογέ-
νειας.

Σε τι αποσκοπούµε, λοιπόν, εµείς σήµερα εδώ; Στη θωράκιση
της ασφάλειας των γηπέδων από παραβατικά στοιχεία και έκνο-
µες συµπεριφορές. Πρέπει να µπει ένα τέλος στην εγκληµατική
δράση νοσηρών µειοψηφιών, οι οποίες µολύνουν τον χώρο του
αθλητισµού και πιστεύουν ότι µπορούν να δρουν ανεξέλεγκτα εις
βάρος όλων εκείνων που πληρώνουν την εγκληµατική συµπερι-
φορά τους και θέλουν να εξακολουθήσουν να πιστεύουν ότι o
αθλητισµός είναι γιορτή.

Ας παραδώσουµε ασφαλή τα γήπεδα στους φιλάθλους, στις
οικογένειες και στα παιδιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αίµα των ανθρώπων που δο-
λοφονήθηκαν δεν ξεχνιέται. Η οπαδική βία είναι µία ανοιχτή
πληγή στο σώµα του αθλητισµού, αλλά και ολόκληρης της κοι-
νωνίας και είναι χρέος όλων µας να προσπαθήσουµε να την κλεί-
σουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, και για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσουµε τη συνεδρίαση,
παρακαλώ να επικυρωθούν τα παρακάτω Πρακτικά συνεδριά-
σεων της Ολοµέλειας τα οποία έχουν διανεµηθεί ηλεκτρονικά
στη διαδικτυακή σελίδα της Βουλής των Ελλήνων, όπως επίσης
και στα Τµήµατα Έκδοσης Πρακτικών και Εντύπων από όπου και
µπορείτε να τα αναζητήσετε µε ηµεροµηνίες: Τετάρτης 1η Νοεµ-
βρίου 2023, Πέµπτης 2 Νοεµβρίου 2023, Παρασκευής 3 Νοεµ-
βρίου 2023, Δευτέρας 6 Νοεµβρίου 2023, Τετάρτης 8 Νοεµβρίου
2023, Πέµπτης 9 Νοεµβρίου 2023, Παρασκευής 10 Νοεµβρίου
2023, Δευτέρας 13 Νοεµβρίου 2023, Τετάρτης 15 Νοεµβρίου
2023, Πέµπτης 16 Νοεµβρίου 2023 και ερωτάται το Σώµα αν τα
επικυρώνει. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά των συνεδριάσεων: Τετάρτης 1η Νοεµβρίου 2023, Πέµπτης
2 Νοεµβρίου 2023, Παρασκευής 3 Νοεµβρίου 2023, Δευτέρας 6
Νοεµβρίου 2023, Τετάρτης 8 Νοεµβρίου 2023, Πέµπτης 9 Νοεµ-
βρίου 2023, Παρασκευής 10 Νοεµβρίου 2023, Δευτέρας 13 Νο-
εµβρίου 2023, Τετάρτης 15 Νοεµβρίου 2023, Πέµπτης 16
Νοεµβρίου 2023 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 21.11’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 1η Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της
συζήτησης και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Κύρωση της από
11.12.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Έκτακτα µέτρα
απαγόρευσης διάθεσης εισιτηρίων και παρουσίας θεατών σε
αγώνες ποδοσφαίρου για επιτακτικούς λόγους προστασίας της
δηµόσιας τάξης και ασφάλειας» (Α’203) - Λήψη µέτρων για την
αποτροπή και αντιµετώπιση της βίας στο πλαίσιο αθλητικών συ-
ναντήσεων και λοιπές ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού».

9708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                               ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


